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Møteinnkalling 

for 

Ungdomsrådet 
 

Møtedato: 09.06.2015 

Møtested: Formannskapssalen - Heggin 1 

Møtetid: 15:30 - 18:00 

 

Sak om økonomiplan 2016-2019 er i samråd med politisk og administrativ ledelse utsatt til 

møterunden i september 2015. 

 

Forfall meldes til Tone Åsrud Reime innen mandag 08.06.15. 

Varamedlemmer møter bare etter nærmere innkalling. 
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15/12 Årsrapport og årsregnskap 2014 

15/13 Første tertialrapport 2015 

15/14 Etablering av frivilligsentral i Eidsberg 

15/15 Styringsgruppa for idrettsanleggs handlingsplan og prioriteringer til 
økonomiplanen 2016-2019 

15/16 Kommunereformen - foreløpig retningsvalg 

15/17 Kommuneplanens arealdel 2015-2027 - Sluttbehandling 

15/18 Områderegulering Mysen sentrum - Områdereguleringsplan til 2 gangs 
behandling 

15/19 Reglement for Eidsberg kommune og reglement for godtgjørelse til folkevalgte 

 
  



 

Saksframlegg 
 

 

Orienteringer/drøftinger - Ungdomsrådets møte 09.06.15 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Tone Åsrud Reime FE - 033 
 

15/1323 

   
 

Saksnr Utvalg Type Dato 

15/10 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

 

 

 
1. Utlån av Måsan til feiring av Internasjonal flyktningedag for Mysebu 20.06.15 
2. Utlån av Måsan til Livsstilsklubben 25.06.15 
3. Friluftslivets år 2015 – Ungdomstur i Trømborgfjella 
 
Ungdomsrådets vedtak: 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



 

Saksframlegg 
 

 

Godkjenning av protokoll - Ungdomsrådets møte 05.05.15 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Tone Åsrud Reime FE - 033 
 

15/1306 

   
 

Saksnr Utvalg Type Dato 

15/11 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

 

 

Rådmannens forslag: 
 
Protokoll fra ungdomsrådets møte 05.05.15 godkjennes. 
 
Ungdomsrådets vedtak: 
 
 
 
Saksopplysninger: 
 
Protokoller fra offentlige utvalg skal formelt godkjennes før vedtakene iverksettes. I praksis 
godkjenner leder Karoline Opsahl protokollen på vegne av ungdomsrådet når denne er 
ferdigskrevet. Informasjon om godkjent protokoll er sendt medlemmer og varamedlemmer. 
 
 
 
 

 

Vedlegg: 

Protokoll UNG 15.05.05. 

 

 

 

  



 

Saksframlegg 
 

 

Årsrapport og årsregnskap 2014 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Ståle Ruud FE - 210 
 

15/492 

   
 

Saksnr Utvalg Type Dato 

15/08 
 

Rådet for funksjonshemmede PS 08.06.2015 

 
 

Eldrerådet PS  

15/12 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

15/19 
 

Administrasjonsutvalget PS 09.06.2015 

15/26 
 

Hovedutvalg for kultur og oppvekst PS 09.06.2015 

15/12 
 

Hovedutvalg for helse og velferd PS 09.06.2015 

15/36 
 

Hovedutvalg for miljø og teknikk PS 09.06.2015 

 
 

Formannskap PS  

 
 

Kommunestyret PS  

 

 

Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 

1. Eidsberg kommunes årsrapport og årsregnskap for 2014 godkjennes.  
2. Eidsberg kommunes mindreforbruk på driftsregnskapet pålydende kr. 7.634.458,27 

avsettes til generelt disposisjonsfond. 
 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Hovedutvalgenes innstilling: 
 
Rådenes innstilling: 
 
 



 
 
Saksopplysninger: 
 
Rådmannen har i årsrapportens forord gjort betraktninger knyttet til det planarbeidet som 
har hatt fokus i 2014 og med hvilket verktøy dette er for en sterkere strategisk styring og 
prioritering av arbeidsoppgaver. Kommunestyrets ambisjoner både innenfor 
befolkningsvekst, idretts- og kulturområdet vil utløse et ikke ubetydelig investerings- og 
driftspress. God økonomiplanlegging bidrar til økt politisk handlingsrom, og styrker mulighet 
for å utøve politikk og foreta prioriteringer. På denne måten kan man påvirke utviklingen av 
kommunens tjenester i takt med endringer i behov, befolkning og bosettingsmønster.  
 
Kapittel 2 gir en analyse av Eidsberg kommunes økonomiske resultat og finansielle stilling for 
2014. Eidsberg kommune har avlagt et driftsregnskap med et regnskapsmessig 
mindreforbruk på 7.634.458,27 kroner for 2014, mens investeringsregnskapet er avlagt i 
balanse. I kapittel 2 gis det også en oversikt over status på finansforvaltningen. 
 
I kapittel 3 gis det en oversikt over fokusområde medarbeidere, med fokus på 
medarbeidertilfredshet, kompetanse og lederutvikling, konkurransedyktige betingelser, 
likestilling og nærvær. Samlet for Eidsberg var det i 2014 et nærvær på 91,8 pst. Dette er en 
nedgang fra 2012 og 2013 på 0,2 prosentpoeng, men samtidig 0,5 prosentpoeng bedre enn i 
2011.  
 
I årsmeldingens kapittel 4 gis en oversikt over organisasjonen Eidsberg kommune, herunder 
administrativ organisering, etikk, varsling og rutiner, samt at det det gis en oversikt over de 
mest sentrale selskapene hvor tjenestene produseres gjennom interkommunalt samarbeid.  
 
Kapittel 5 gir en oversikt over aktiviteten i sentrale folkevalgte organ i 2014, prinsipper for 
styring, kommune- og fylkestingsvalg og kommunereform.  
 
I kapittel 6 gis en redegjørelse for den mest sentrale aktiviteten ved virksomhetene innenfor 
de ulike fokusområdene – brukere, medarbeidere og økonomi, samt hvilke framtidsutsikter 
man ser fra virksomhetenes side. 
 
Rådmannens merknader: 
 
Driftsregnskapet viser et mindreforbruk på kr. 7.634.458,27. Til tross for et regnskapsmessig 
mindreforbruk er det en tydelig negativ utvikling i den løpende driften i 2014. I all hovedsak 
kan mindreforbruket tilskrives endringen i regnskapsprinsipp innenfor pensjon som ble 
gjennomført fra og med 2013. Prinsippendringen gjør seg direkte utslag i en lavere kostnad i 
2014 på 6,1 millioner kroner som følge av at akkumulert premieavvik amortiseres over de 10 
(7) påfølgende år framfor år 1 i sin helhet som tidligere.  Netto premieavvik i 2014 er 
inntektsført med 14,7 millioner kroner. Ser man helt bort fra premieavviket viser den 
ordinære driften et regnskapsmessig mindreforbruk på 1,6 millioner kroner. 
 
Endringen av regnskapsprinsipp har åpnet for å holde et høyere driftsnivå innenfor 
regelverket, men samtidig tæres det på likviditetsbeholdning ved å ligge med dette 



aktivitetsnivået. En for ekspansiv drift vil følgelig ikke være bærekraftig i lengden om man 
ikke gjør andre grep.  
 
I mindreforbruket på 7.634.458,27 er det også inntektsført 1,9 mill kroner fra ubundet 
driftsfond til finansiering av arbeid med kommuneplan, skoleutredning og elektronisk 
byggesaksarkiv. Bare om lag 600.000 kroner er nyttet til utarbeidelse av by- og 
sentrumsplanen, mens det ikke ble politisk flertall for å gjennomføre en skoleutredning på 
nåværende tidspunkt og elektronisk byggesaksarkiv foreløpig er satt på vent. Ihht. 
regnskapsreglene skal budsjettert bruk av frie driftsfond inntektsføres når de er budsjettert, 
selv om de ikke nyttes. Mindreforbruket er følgelig om lag styrket med 1,3 mill kroner som 
følge av inntektsføring av fondsmidler som ikke har en tilsvarende utgiftspost. 
 
Investeringsregnskapet er avlagt i balanse. Totale investeringsutgifter utgjorde 106,8 mill 
kroner men er 37,1 mill kroner lavere enn budsjettert. Investeringsbudsjettet er årsavhengig 
og rådmannen vil fremme forslag om å overføre en rekke ubrukte midler innenfor VA og 
Edw. Ruuds barnehage, ungdomshus og boligsosial handlingsplan fra 2014 til 2015 som følge 
av senere framdrift enn først forutsatt. Investeringsinntektene utgjorde 13,5 mill kroner 
hvorav 9,6 mill kroner kommer fra salg av eiendom. Kommunestyrets prioritering av 
disponering av salgsinntektene er fulgt opp med avsetning til ubundne investeringsfond for 
svømmehall med 3,039 mil kroner, ungdomshus 2,0 mill kroner, by- og sentrumstiltak 2,0 
mill kroner og 1,0 mill kroner til ishall, mens resterende 1,286 mill kroner ble avsatt til 
generelt ubundet investeringsfond.  
 
Med bakgrunn i Eidsberg kommunes økonomiske situasjon, ekspansive driftsnivå og 
framtidig investeringsbehov tilrår rådmannen at mindreforbruket i driftsregnskapet avsettes 
til generelt disposisjonsfond.  Generelt disposisjonsfond vil da utgjøre om lag 18,8 mill 
kroner som ikke er mer enn hva som er nødvendig, sammen med øvrige bundne og ubundne 
fond, som løpende likviditet og til finansiering av framtidige drifts- og investeringstiltak.  
 
Konklusjon: 
 
Rådmannen tilrår at Eidsberg kommunes årsrapport og årsregnskap for 2014 godkjennes, og 
at mindreforbruket i driftsregnskapet pålydende kr. 7.634.458,27 avsettes til generelt 
disposisjonsfond. 
 
Vedlegg: 

Revisors beretning for 2014 

Kontrollutvalgets uttalelse til årsregnskapet 2014 

Oppsummering av utført arbeid ved regnskapsavleggelsen 2014 

Vedrørende oppsummering av utført arbeid ved regnskapsavleggelsen 2014 

Årsregnskap 2014 Eidsberg kommune 

Årsrapport 2014 Eidsberg kommune 

 

 

 

  



 
Saksframlegg 

 
 

Første tertialrapport 2015 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Ståle Ruud  
 

15/1314 

   
 

Saksnr Utvalg Type Dato 

15/09 
 

Rådet for funksjonshemmede PS 08.06.2015 

 
 

Eldrerådet PS  

15/13 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

15/20 
 

Administrasjonsutvalget PS 09.06.2015 

15/27 
 

Hovedutvalg for kultur og oppvekst PS 09.06.2015 

15/13 
 

Hovedutvalg for helse og velferd PS 09.06.2015 

15/37 
 

Hovedutvalg for miljø og teknikk PS 09.06.2015 

 
 

Formannskap PS  

 
 

Kommunestyret PS  

 
 
Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 
Første tertialrapport pr. 30.04.2015 tas til etterretning. 
 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Administrasjonsutvalgets innstilling: 
 
Hovedutvalgenes innstilling: 
 
Rådenes innstilling: 
 
 
 
 



Saksopplysninger: 
 
For å effektivisere rapporteringsarbeidet både internt og mot politisk nivå har Eidsberg 
kommune nyttet Corporater som rapporteringsløsning i den månedlige oppfølgingen mellom 
virksomhetsleder og rådmannsteamet. Så langt har systemet blitt brukt mellom 
virksomhetsledere og rådmannsteamet, og systemet er godt mottatt på dette nivået. 
Verktøyet er enn så lenge ikke tatt i bruk videre ned på avdelingsnivå, slik at den interne 
rapporteringen mellom avdelingsledere og virksomhetsledere kan skje gjennom systemet.  
 
Tertialrapporten har til hensikt som tidligere å gi en kort oppsummering av aktiviteten 
innenfor virksomhetene og organisasjonen som helhet med et spesielt fokus på den 
økonomiske statusen. 
 
Rådmannens merknader: 
 
Den økonomiske utviklingen for virksomhetenes aktivitet etter 1. tertial er bekymringsfull. 
Det er spesielt virksomhetene Familiesenteret, Skole, Barnehage og NAV som har betydelige 
utfordringer med å levere sine tjenester innenfor den tildelte ramme.  
 
Det mest bekymringsfulle er Familiesenteret hvor utgiftsveksten, etter en positiv trend i 
2014, ser ut til å øke vesentlig igjen i 2015. Virksomhet skole som også har hatt utfordringer 
de siste årene, har fortsatt utfordringer i forhold til den samlede rammen. Stor utgiftsvekst 
innenfor gruppen barn som det tilrettelegges spesielt for, øker og spiser av ressursene som 
stilles til rådighet for fellesløsningene. Innenfor virksomhet Barnehage er det spesielt 
utviklingen i antall barn i private barnehager som påvirker hvordan virksomheten kommer ut 
samlet sett gjennom avregning av økonomisk likebehandling av private og kommunale 
barnehager. Innenfor NAV er det spesielt utviklingen innenfor voksenopplæring, 
kvalifiseringsstønad og introduksjonsstønad som gjør at rammene ikke ser ut til å være 
tilstrekkelig.  
 
Gjennom stram prioritering og nøktern bruk av vikarer ser det ut til at virksomhetene 
innenfor pleie- og omsorg klarer å levere tjenestene innenfor tildelte ramme, mens det 
innenfor tjenestene Samfunn og utvikling, Eiendom og beredskap samt Miljø- og 
kommunalteknikk er noe mer handlingsrom for å styre utgiftene. Stabs- og støttetjeneste og 
politisk styring ser ut til å kunne avlevere regnskaper i tråd med budsjettet. 
 
Ut fra tilbakemelding fra virksomhetene indikeres det ved en oppsummering av 
driftsutfordringer et merforbruk i virksomhetenes drift i størrelsesorden 8-12 mill kroner 
samlet for virksomhetene. I tillegg til driftsutfordringene ved virksomhetene er 
skatteinngangen på langt nær som forutsatt i budsjettet for 2015. Skatteinngangen for 
landet og for Eidsberg spesielt gjør at skatteanslaget må nedjusteres, og rådmannen foreslår 
at anslaget nedjusteres med om lag 4,6 mill kroner. Dette motsvares langt på vei gjennom 
økt rammetilskudd på 1,2 mill kroner, nedjustering av renteutgifter med 0,5 mill kroner 
sammen med oppjustering av renteinntekter med 0,25 mill kroner. Videre oppjusteres 
Utbytte fra Østfold Energi med 1,66 mill kroner ut fra styrets forslag til utbytteutbetaling. 
Det forslås å saldere resterende av skattesvikten med 1,0 mill kroner fra midler avsatt til å 
dekke årskostnaden ved lønnsoppgjøret for 2014/2015. Det gjenstår etter dette 7,0 mill 



kroner til dekning av årets kostnad av mellomoppgjøret for 2015.  
 
Erfaringsmessig er virksomhetene mer nøkterne på å varsle inntektsøkninger framfor 
kostnadsøkninger og rådmannen vil med bakgrunn i dette indikere et merforbruk for året i 
størrelsesorden 6 – 9 mill kroner. Til tross for de varslede utfordringene som er nevnt 
ovenfor, jobber administrasjonen med det mål for øyet å minimere merforbruket, men 
rådmannen vil igjen understreke at situasjonen er krevende og urovekkende. 
 
Konklusjon: 
 
Kommunens driftssituasjon er krevende og forbruket pr. 1. tertial indikerer et betydelig 
merforbruk for året samlet. Virksomhetenes tilbakemeldinger understreker utfordringene 
som de står oppe i til daglig – et krysspress mellom krav til og behov for tjenester og 
begrensede midler. Dette har rådmannen signalisert over tid. Til tross for trykket må 
rådmannen henstille virksomhetene om å holde igjen på kostnadene for å unngå å påføre 
Eidsberg kommune større utfordringer for kommende år enn hva de årlige 
budsjettprosessene genererer. 
 

 

 

Vedlegg: 

Første tertialrapport 2015 

 

 

 

  



 

Saksframlegg 
 

 

Etablering av frivilligsentral i Eidsberg 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Ellen Byng Strøm  
 

14/3868 

   
 

Saksnr Utvalg Type Dato 

 
 

Eldrerådet PS  

15/11 
 

Rådet for funksjonshemmede PS 08.06.2015 

15/14 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

15/33 
 

Hovedutvalg for kultur og oppvekst PS 09.06.2015 

15/16 
 

Hovedutvalg for helse og velferd PS 09.06.2015 

 
 

Formannskap PS  

 
 

Kommunestyret PS  

 

 

Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 
1. Den etablerte arbeidsgruppen fortsetter sitt arbeid og de representanter fra det frivillige 

som har meldt at de ønsker å bidra til etablering av sentral oppnevnes til 
referansegruppe. Arbeidsgruppen fortsetter sitt arbeid når Økonomiplan er politisk 
vedtatt i september 2015, og under forutsetning at etablering av Frivilligsentral blir 
vedtatt som del av planen. Arbeidsgruppens arbeid ferdigstilles ved årsskiftet 2015/2016 

2. Arbeidsgruppen utvikler prosjektplan for etablering, utarbeider forslag til budsjett, 
sjekker mulige lokaliteter og vurderer eksterne finansieringskilder.  

3. Det vurderes ulike organiasjon-, og styringsformer for fremtidig Frivilligsentral, og det 
avklares om andre aktører ønsker å bli innlemmet ved etablering av Frivilligsentral etter 
gjeldende retningslinjer. 

4. Etablering av sentral forutsetter at det finnes økonomisk inndekning i Økonomiplan og 
vedtatt budsjett. 

  
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 



 
Hovedutvalg for kultur og oppveksts innstilling: 
 
Hovedutvalg for helse og velferds innstilling: 
 
Rådenes innstilling: 
 
 
 
 
Saksopplysninger: 
 
 Bakgrunn 
 
Eidsberg kommune ønsker å legge til rette for opprettelse av en frivilligsentral for Eidsberg i 
Mysen sentrum.  
 
Eidsberg kommune har tidligere gjort flere forsøk på å fremme forslag om etablering av en 
Frivilligsentral, senest i 2011. Da ble etablering av en ny frivillighetssentral forankret i 
rådmannens budsjettdokument for 2011 av kommunestyret desember 2010. Man så det da 
som naturlig at den eksisterende Velferdssentralen omorganiserte sin virksomhet, slik at den 
ble drevet i tråd med retningslinjene for Norges Frivilligsentraler. Velferdssentralen ønsket 
ikke dette, og en videre utredning om saken ble derfor ikke igangsatt. 
  
En Frivilligsentral skal være organisert og drevet etter retningslinjene for Norges 
Frivilligsentraler. ( se vedlegg). Den skal være en møteplass for ulike grupper av 
befolkningen, der de kan delta i ulike sosiale, kulturelle og aktivitetsskapende tilbud. 
Eidsberg er en av to kommuner i Østfold som ikke har en godkjent Frivilligsentral.  
I september 2014 var et notat fra administrasjonen til behandling i Hovedutvalg for helse og 
velferd, med følgende vedtak: 
 

 Rådmannen nedsetter en arbeidsgruppe som også har representanter fra det frivillige. 

 Arbeidsgruppen skal jobbe med avklaringen om en frivilligsentral er ønsket fra det 
frivillige i dag, og dernest med forankringen i de frivillige lag/ foreninger og 
organisasjoner. 

 Arbeidsgruppa skal også innhente informasjon og erfaringer fra andre sentralers arbeid.  
 
Saksutredning 
 
Arbeidsgruppa har bestått av: 
  
Hege Bakke (virksomhetsleder Familiesenteret) 
Dag Fosser (Virksomhetsleder hjemmebaserte tjenester) 
Roger Berg (leder Mysen og omegn Røde Kors) 
Eva B. Svendstad (leder Eldrerådet) 
Kari Anita Bråthen F. Jansen (Rådet for funksjonshemmede) 
Ellen Byng Strøm (Folkehelsekoordinator) 



Det ble i første møte foreslått å innlemme en representant fra innvandrergruppene i 
Eidsberg i arbeidsgruppa. Fra og med andre møte deltok Haris Bahtijaragic, med denne 
funksjonen. Samtidig ga Kari Anita Bråthen F. Jansen beskjed om at hun trakk seg. Det lyktes 
ikke arbeidsgruppa å få oppnevnt en ny representant fra Rådet for funksjonshemmede. 
 
Arbeidsgruppa har fulgt følgende arbeidsprosess for å innhente saksopplysninger: 
Det har vært holdt fire møter i arbeidsgruppa. I tillegg et avklaringsmøte mellom leder Hege 
Bakke, kommunalsjef Øivind Olafsrud og ledelsen av Eidsberg Velferdssentral, besøk til 
Askim Frivilligsentral, åpent møte på kulturtorget og til slutt et oppsummeringsmøte med 
arbeidsgruppa og seks av de femten frivillige som hadde meldt sin interesse for å følge 
prosessen videre. 
 
Eidsberg Velferdssentral 
 
Eidsberg kommune har i dag en veldreven Velferdssentral som utøver svært viktige oppgaver 
for de eldre av kommunes innbyggere. Målgruppa er primært eldre, ofte enslige. 
Velferdssentralen tilbyr tjenester som handling, snømåking, transport og hjemsendt mat, 
samt aktiviteter og sosiale sammenkomster. 
 
Velferdssentralen drives i en form tilsvarende en privat organisasjon, der kun betalende 
medlemmer kan motta tjenester. I tillegg til kontingent kreves godtgjøring fra medlemmet 
for tjenesten de får utført. Sentralens øvrige inntekter og driftsmidler kommer i stor grad fra 
bruktmøbelsalget på Høytorp Fort.  
 
Velferdssentralen drives dermed ikke etter retningslinjene for Norges Frivilligsentraler, og 
det er uttrykt at de ønsker å fortsette sin virksomhet i nåværende form. 
 
Erfaringer fra Askim 
Møtet med Askim Frivilligsentrals leder Lill Pedersen ble et informativt og lærerikt møte for 
arbeidsgruppa. Mange elementer fra Askims erfaringer legges til grunn i arbeidsgruppas 
vurdering av organiseringen av en eventuell Frivilligsentral i Eidsberg. 
 

 Beliggenhet og lokaler 
Lokalene bør være sentralt plassert i sentrum og være lyse, vennlige og moderne. Skal 
man tiltrekke seg alle grupper frivillige er dette det viktigste punktet. Slitte lokaler 
appellerer ikke til yngre frivillige og vil ikke tiltrekke seg de gruppene en moderne 
Frivilligsentral trenger. Askim Frivillighetssentral har, etter at de flyttet til Torget 12, midt 
i sentrum og i helt nye lokaler, rekruttert nye og yngre frivillige som har mye kompetanse 
og ressurser å bidra med inn i en Frivilligsentral. 

 Askim Frivilligsentral var tidligere en kommunal virksomhet, men har de senere år hatt 
en partnerskapsavtale med Askim kommune og vært drevet av et styre bestående av 
representanter fra det frivillige, dvs. både fra lag og foreninger og privatpersoner, samt 
en politiker (som ikke har stemmerett). De er registrert som en frivillig organisasjon i 
Brønnøysund og har dermed alle rettigheter og plikter som følger med dette.  
Leder var kommunalt ansatt ved oppstart, men i dag er leder ansatt av styret. Styret 
mottar tilskudd fra kommunen til lønn til leder og drift av sentralen, i tillegg til tilskudd 
fra Helse- og Omsorgsdepartementet.  



 Askim Frivilligsentral driver et gjenbruksutsalg der de tar imot brukte klær og utstyr og 
selger det videre. Inntektene dekker husleie og daglig drift av Askim Frivilligsentral. 
(Strøm kr 30 000 per år dekker kommunen.) 

 De fleste Frivilligsentraler mottar også gaver fra andre frivillige lag og foreninger, 
næringslivet, kommunen og privatpersoner i lokalsamfunnet. 

 
Åpent møte 
Det åpne folkemøtet ble holdt på Kulturtorget 23. mars, på kveldstid. Det var godt oppmøte 
og engasjert diskusjon. Det ble invitert til å skrive seg på en liste, dersom man ville være med 
i prosessen videre. Etter dette møtet satt arbeidsgruppa igjen med flere sider med gode 
forslag og tiltak til en ny Frivilligsentral i Eidsberg (se vedlegg), samt en liste på femten navn 
på personer som ønsket å delta i den videre prosessen. Dette møtet ble således en viktig del 
av forankringsprosessen i lokalbefolkningen. Forslagene viser et mangfold av ideer der 
innbyggere både ønsker at det fantes tilbud, men også ønsker å bidra. F.eks. ønsker flere 
eldre å få datahjelp av yngre mennesker eller få hjelp til å bære hjem de tunge tingene etter 
handleturen. Til gjengjeld ville eldre gjerne arrangert ettermiddag-/kveldsåpent tilbud til 
ungdom der de serverte hjemmelaget pizza o.l.  
 
Signaler til arbeidsgruppa var tydelige på at det anses som positivt om det opprettes en 
Frivilligsentral i Eidsberg, så fremt tilbudet som i dag gis fra Velferdssentralen, og som er 
viktig for mange, opprettholdes. 
 
I etterkant holdt arbeidsgruppa et evalueringsmøte. Seks av de femten interesserte frivillige 
møtte. Leder Hege Bakke gjennomgikk alle forslagene og tiltakene fra det åpne folkemøtet, 
og en eventuell lokalisering og ulike driftsformer ble også diskutert. Det ble her klart at det 
blant deltagerne på dette møtet er representanter som ønsker å kalles inn til å arbeide 
videre om politisk behandling tilsier at prosessen skal fortsette. 
 
Arbeidsgruppas anbefaling 
De to viktigste suksesskriteriene for en Frivilligsentral er riktige lokaliteter og plassering, 
samt vellykket rekruttering av daglig leder. Disse to elementene er helt sentrale for 
resultatet. 
 
Ledelse og organisering 
En Frivilligsentral kan eies av en eller flere juridiske personer. Dersom flere juridiske 
personer oppretter en sentral, kan det stiftes som en forening, et andelslag eller en stiftelse. 
Sentralen skal så sant det er mulig registreres i Enhetsregisteret i Brønnøysundregisteret. 
Sentraler organisert som stiftelser skal også registreres i Lotteri- og Stiftelsestilsynet. 
Rammene for statstilskuddet til Frivilligsentraler fastsettes hvert år i statsbudsjettet. Søknad 
om statsmidler for 2015 sendes Kulturdepartementet(KUD) innen 1. mai og skal inneholde 
målsetting og budsjett. Eventuell tildeling fra KUD blir det første året gitt i form av et 
etableringstilskudd. Etter oppstartsåret skal statstilskuddet brukes som tilskudd til daglig 
leders lønn. Når totalbudsjettet beregnes, må sosiale utgifter (arbeidsgiveravgift til 
folketrygden, pensjon, feriepenger m.m.) tas med. 
 
Statstilskuddet til etablering av en frivilligsentral i 2015 er kr 155 000. Det forutsettes at det 
er minimum kr 103 000 i lokal finansiering. For å kunne få maksimalt tilskudd til drift av 



Frivilligsentralen i påfølgende hele driftsår er det en forutsetning at daglig leder er tilsatt i 
100 pst. stilling og at det er minimum 40 pst. lokal finansiering ut over statstilskuddet. 
Minimum lokal finansiering regnes ut på følgende måte: Statstilskudd/0,6 * 0,4.  
 
Maksimalt tilskudd på kr 310 000 forutsetter altså et driftsbudsjett på minimum 516 000 kr 
med minimum 206 000 kr i lokal finansiering.  
 
Det foregår for tiden en høring på Stortingsmelding 14, 2014 – 2015, om 
kommunereformen, herunder forslaget om å overføre statlig tilskudd til frivilligsentraler 
direkte til kommunene. 
 
Daglig leder i Frivilligsentralen må gis et mandat til å kunne ta selvstendige avgjørelser og gis 
et handlingsrom i forhold til samarbeid og oppgaver som blir foreslått for sentralen. 
 
Frivilligsentraler er avhengig av driftsmidler til sin virksomhet. Mange sentraler driver 
bruktbutikker og har store inntekter av denne driften. I Eidsberg er det allerede flere aktører 
i dette markedet; Røde Kors og Velferdssentralen. Sistnevnte trenger inntektene for å dekke 
lønn til daglig leder der. En viktig avklaring for et interimsstyre blir derfor å finne 
inntektsmuligheter for en Frivilligsentral i Eidsberg, innenfor de rammer tilskuddsordningen 
åpner for. 
 
Det er viktig at forslag og ønsker fra kommunalt hold blir vurdert og imøtekommet dersom 
det er mulig, men det er også nødvendig å understreke frivillighetens sentrale rolle i en 
Frivilligsentral.  
 
Lokaliteter og plassering. 
Kommunen kan velge å legge en Frivilligsentral i egne eide lokaler.  Det finnes da to 
sentrumsnære alternativer; samlokalisering i lokalene som også brukes av Velferdssentralen 
i dag og Kulturtorget. 
 
A. Velferdssentralens nåværende lokaler: 

Fordeler: Innarbeidet sted for frivillighet for eldre gjennom Velferdssentralen, mange 
eldre kjenner stedet fra før, pensjonistforeningen har sine møter der. 
Ulemper: Lokalene er slitte, blant befolkninger er de er forbundet med 
Velferdssentralens drift og tilbud til eldre. Det vil måtte brukes tid og ressurser på å 
markedsføre seg som en egen Frivilligsentral, som skal gi tilbud til alle. Lokalene ligger 
ikke slik til at det inviterer til «drop- in» fra publikum og er ikke av de mest 
sentrumsnære og tilgjengelige. 

B. Kulturtorget: 
Fordeler: Lokalene er sentrumsnære og lokalisert sammen med andre kulturnæringer. 
Her er det lett tilgjengelig for alle og det ligger til rette for samarbeid med andre 
kulturnæringer. Mange av forslagene fra åpent møte dreier seg om å styrke bånd mellom 
generasjonene og her kan det være mulig å tenke samarbeid med det planlagte 
ungdomshuset. Her kan det også komme impulsive drop-inn besøk fra folk som bruker 
andre tilbud på Kulturtorget. 
Ulemper: En Frivilligsentral her kan ikke drive egen kafé, fordi KulturKafé har enerett på 
servering. De ledige lokalene er ikke i gateplan, men i underetasjen eller i 2. etg. 



Arbeidsgruppa har ikke vært på befaring og vurdert om de ledige lokalene der er egnede. 
C. Det er også mulig å leie lokaler til drift av en Frivilligsentral. Det finnes flere ledige lokaler 

i Mysen sentrum som kunne egne seg til denne bruken. Man må da må det tas høyde for 
husleie som utgift til drift.  

 
Konklusjon: 
 
En Frivilligsentral vil kunne være et viktig redskap for å motvirke sosial isolasjon og ensomhet 
i befolkningen. Frivilligsentralen vil kunne virke som et supplement i tilbudene til 
befolkningen og sette i gang aktiviteter og yte tjenester til kommunens innbyggere som ikke 
er hjemlet i kommunens virksomheter eller i de eksisterende lag og foreninger. 
 
Arbeidsgruppen har i sine møter vurdert de ulike alternativene til lokalisering. Den er av den 
oppfatning at Velferdssentralens nåværende lokaler ikke er en heldig lokalisering av en ny 
Frivilligsentral. En viktig årsak er beliggenhet og lokalenes tilknytning til eksisterende frivillige 
aktiviteter.   
En etablering av en egen Frivilligsentral i Eidsberg vil ha fordel av å starte i nye, sentrale og 
innbydende lokaler, slik at folk har lyst til å komme innom. 
 
Etter arbeidsgruppens vurdering bør fordelene ved alternativ B veie tyngst, dersom man vil 
benytte lokaler som kommunen allerede eier. 
 
 
 

 

 

Vedlegg: 

2010_Retningslinjer_for_frivilligsentraler_bokmal 

 

 

 

  



 

Saksframlegg 
 

 

Styringsgruppa for idrettsanleggs handlingsplan og prioriteringer til 
økonomiplanen 2016-2019 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Knut Olav Brekklund Sæves FA - D11 
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Saksnr Utvalg Type Dato 

15/15 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

15/34 
 

Hovedutvalg for kultur og oppvekst PS 09.06.2015 

15/48 
 

Hovedutvalg for miljø og teknikk PS 09.06.2015 

 
 

Formannskap PS  

 
 

Kommunestyret PS  

 
 
Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 
Rådmann vil legge styringsgruppas prioriteringer til grunn i arbeidet med økonomiplan for 
2016 – 2019. 
 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Hovedutvalg for kultur og oppveksts innstilling: 
 
Hovedutvalg for miljø og teknikks innstilling: 
 
Ungdomsrådets innstilling: 
 
 
 
Saksopplysninger: 
 
Kommunestyret fattet følgende vedtak i sak 15/24: 



 
15/24: Kommunedelplan kultur, kulturminnevern, idrett og friluftsliv 2015-2018 
Kommunestyrets vedtak:  

 
1. Kommunedelplan kultur, kulturminnevern, idrett og friluftsliv 2015-2018 vedtas med 

følgende endring:  

 
Til punkt 2.3.3 Anlegg – tilføyes som nytt strekpunkt til Eidsberg kommune skal:  
I tråd med innstillingen fra den utvidede styringsgruppen sette av to alternative tomter til 
ny svømmehall ved Mysen Idrettspark og på Nordre Mysen som en del av skoletomt.  

1. Styringsgruppa fullfører sitt arbeid i henhold til mandatet.  
2. Styringsgruppa legger frem sin felles handlingsplan til politisk behandling med klare 

prioriteringer og behov i forbindelse med økonomiplan i juni 2015.  

  
Denne saken er knyttet til punkt 3 i vedtaket over. 
 
Styringsgruppa for idrettsanlegg har siden høsten 2014 arbeidet ut i fra følgende mandat: 
 

 styringsgruppa skal legge frem sin handlingsplan og prioritering av idrettsanlegg for 
behandling av økonomiplanen for 2016-2019. 

 Prioriteringen skal inneholde tilstrekkelig informasjon om kostnadsrammene for de 
aktuelle anleggene, slik at de kan drøftes i forbindelse med investeringsdelen av 
økonomiplanen. 

 
Styringsgruppas handlingsplan og prioritering til økonomiplanen for 2016-2019 er å lese i 
vedlegget «Styringsgruppa for idrettsanleggs handlingsplan og prioritering til 
økonomiplanen» Følgende er å presisere om dette: 
 
· Styringsgruppa er enstemmig 
· Dokumentet må ses og forstås i sammenheng med dokumentet «Kostnadsestimater til 

styringsgruppa for idrettsanlegg». 
· Dokumentet inneholder tre tabeller: 

· Handlingsplan for 2016-2019  
· Prioritering til økonomiplan, kortsiktig for perioden 2016-2019  
· Prioritering til økonomiplan, langsiktig for perioden 2020-2024 

· Handlingsplan for 2016-2019 innarbeides i forbindelse med rullering av 
kommunedelplanens kapittel 2.6, høsten 2015. 

 
Som grunnlag for arbeidet bestilte styringsgruppa 20. april 2015 administrativ avklaring på 
følgende spørsmål:  
 
a. Hva er estimert kostnad av et frittstående svømmeanlegg?  
b. Hva er estimert kostnad av et svømmeanlegg integrert i et kompaktanlegg?  
c. Hvordan vurderes grunnforholdene ved Mysen Idrettspark i forhold til et  

svømmeanlegg?  
d. Hva er kostnadsestimatene for de øvrige anleggsbehovene?  
 
 



Spørsmål a, b og d er forsøkt besvart i dokumentet «Kostnadsestimater til styringsgruppa for 
idrettsanlegg». Det har i den sammenheng vært nødvendig å presisere følgende:  
 

 Kostnadsestimatene må betraktes som retningsgivende med formål å være til nytte for 
finansiell planlegging. Mer presis kostnadsberegning krever forprosjektering.  

 Tallene er basert på kostnadsnivået i 2015, og må korrigeres mot fremtidig lønns- og 
prisutvikling.  

 Innføring av Tek 15 som byggestandard kan øke kostnadene i forhold til disse 
estimatene.  

 Alle offentlige investeringer av denne typen betinger at kravene til universell utforming 
ivaretas, og at loven om offentlige anskaffelser overholdes, herunder brukermedvirkning.  

 Estimatene er ikke inklusiv midler til forprosjektering.  
 
Administrasjonen har behandlet de av anleggene i kommunedelplanens kap. 2.5.2 der 
Eidsberg kommune er anført som eier/driver. Dette er:  
 

 1A Svømmehall og flerbrukshall m/ kjeller  

 1B Flerbrukshall m/ kjeller  

 1 C og 2 Svømmehall – isolert  

 4 Fotballhall  

 5 Ishall  

 7 Helårsløype- Høytorp fort  

 10A-D Alternativer for grusbanen i Mysen idrettspark  

 11A Tribuner, grusbanen  

 11B Lysanlegg, grusbanen  

 12 og 27 Balløkker  
 

Som svar på spørsmål c fremlegges notat av rådgiver Kjell-Harry Olaussen, 2008 - revidert i 
2009 om Grunnforhold og stabilitet – Mysen idrettspark. Notatet viser til gjennomførte 
grunnundersøkelser.  Dokumentasjon fra grunnundersøkelsene har vi ikke klart å fremskaffe. 
Administrasjonen påpeker behovet for å gjennomføre nye grunnundersøkelser i forbindelse 
med eventuell forprosjektering. 
 
Konklusjon: 
 
Det er styringsgruppa sin utredning som nå fremmes for politisk behandling.  
Styringsgruppas arbeid har vært understøttet av administrative fagpersoner.  Rådmannen vil 
ha styringsgruppas prioriteringer som et viktig underlag ved fremleggelse av økonomiplan 
2016-2019. 
 

Vedlegg: 

Styringsgruppa for idrettsanleggs handlingsplan og prioritering til økonomiplanen 

Kostnadsestimater til Styringsgruppa for idrettsanlegg 

Notat om grunnundersøkelser - Mysen idrettspark 
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Kommunereformen - foreløpig retningsvalg 

 

 

Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 

Jan-Erik Fredriksen FE - 002 
 

14/3078 
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Eldrerådet PS  

15/16 
 

Ungdomsrådet PS 09.06.2015 

15/25 
 

Administrasjonsutvalget PS 09.06.2015 

 
 

Formannskap PS  

 
 

Kommunestyret PS  

 

 

Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 
1. Eidsberg kommune ser behovet for strukturelle endringer i dagens kommuneinndeling. 
2. Eidsberg kommune ønsker å bidra til en endret kommuneinndeling slik at den framtidige 

kommunegrensen utgjør et funksjonelt samfunnsutviklingsområde med et felles bolig-, 
nærings- og arbeidsmarked. En vil derfor primært utrede og framforhandle et 
sammenslåingsgrunnlag for en Indre Østfold-kommune. 

3. Dersom kommunene Trøgstad, Marker og Rakkestad velger å gå inn for en todeling av 
Indre Østfold - gjennom selv å ønske å inngå i en ny østlig kommune – vil Eidsberg bidra 
til å utrede og framforhandle et sammenslåingsgrunnlag også for en slik alternativ 
løsning. 

 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Ungdomsrådets innstilling: 
 
Eldrerådets innstilling:  
 
 



Saksopplysninger: 
 
Stortinget og Regjeringen har gitt kommunene i oppdrag å utrede om sammenslåing av 
kommuner kan være egnet til å gjøre kommunene bedre i stand til å løse de utfordringene vi 
kjenner, og må regne med i fremtiden. I korthet er dette begrunnet med at svært mange av 
dagens kommuner ikke vurderes å være robuste nok til det mangfold av oppgaver og de 
utfordringene de står overfor som samfunnsutvikler, samfunnsutbygger, planmyndighet, 
forvaltningsorgan og tjenesteyter i framtiden.  
 
Et regjeringsoppnevnt ekspertutvalg har lagt fram følgende tre anbefalinger for en god 
kommunestruktur (des. 2014): 
 
1. Kommunene bør ha minst 15 000–20 000 innbyggere for å sikre en god oppgaveløsning. 
2. Kommunestrukturen bør i større grad nærme seg funksjonelle 

samfunnsutviklingsområder. 
3. Staten bør redusere detaljstyringen og ordninger for politisk deltakelse bør 

videreutvikles for å sikre gode og slagkraftige demokratiske arenaer. 
 
De to første anbefalingene innebærer betydelige endringer i kommunestrukturen gitt 
dagens kommunale oppgaver. Den første anbefalingen er rettet mot små kommuner som 
etter utvalgets vurdering bør bli større for å oppnå tilstrekkelig kvalitet i oppgaveløsningen, 
spesielt når det gjelder spesialiserte tjenester (barnevern, PPT og helse). Gevinster kan også 
oppnås innenfor de større tjenesteområdene grunnskole og pleie og omsorg.  
 
Den andre anbefalingen, bedre samsvar mellom kommunestruktur og funksjonelle 
samfunnsutviklingsområder, legger til rette for mer helhetlig areal – og transportplanlegging. 
Uavhengig av størrelse bør kommunene gjøre en særskilt vurdering av om 
kommunegrensene utgjør et funksjonelt samfunnsutviklingsområde. Utvalget pekte i den 
forbindelse særlig på behovet for kommunesammenslåinger i flerkommunale byområder 
bestående av oppsplittede tettsteder og/eller bo- og arbeidsmarkedsregioner med stor grad 
av pendling mellom kommunene. 
 
Den tredje anbefalingen er dels rettet mot staten og dels mot kommunene, og er en 
forutsetning for at lokaldemokratiet skal bli mer slagkraftig. Om staten reduserer 
detaljstyringen og øker kommunenes handlefrihet, vil kommunesammenslåinger kunne gi 
større samfunnsmessige gevinster. I delrapporten har utvalget også pekt på forhold som kan 
påvirke relasjonen mellom representant og velger. Utvalget tilrår at det gjennomføres tiltak 
for å redusere noen av de effektene kommunesammenslåinger kan få for politisk deltakelse. 
 
Regjeringens mål for en ny kommunereform er: 
 

1) Gode og likeverdige tjenester til innbyggerne. Større kommuner med bedre 
kapasitet og kompetanse vil legge til rette for gode og likeverdige tjenester over hele 
landet. Større fagmiljø vil gi mer stabile arbeidsmiljø, bredde i kompetansen og en 
bredere tiltaksportefølje, særlig i små og spesialiserte tjenester. 
2) Helhetlig og samordnet samfunnsutvikling. Kommunesektoren skal bli bedre i stand 
til å løse nasjonale utfordringer. Reformen skal bedre forutsetningene for en styrket og 



samordnet lokal og regional utvikling i alle deler av landet både når det gjelder 
arealbruk, samfunnssikkerhet- og beredskap, transport, næring, miljø og klima, og også 
den sosiale utviklingen i kommunen. Det er ønskelig at kommunegrensene i større grad 
tilpasses naturlige bo- og arbeidsmarkedsregioner. 
3) Bærekraftige og økonomisk robuste kommuner. Større kommuner vil ha større 
ressursgrunnlag og kan også ha en mer variert befolknings- og næringssammensetning. 
Det gjør kommunene mer robuste overfor uforutsette hendelser og utviklingstrekk. 
Bærekraftige og økonomisk robuste kommuner vil legge til rette for en mer effektiv 
ressursbruk innenfor begrensede økonomiske rammer. 
4) Styrke lokaldemokratiet og gi større kommuner flere oppgaver. Større og mer 
robuste kommuner kan få flere oppgaver. Dette vil gi økt makt og myndighet til 
kommunene, og dermed økt lokalt selvstyre. Større kommuner vil også redusere 
behovet for interkommunale løsninger. Færre og større kommuner som gjennomfører 
en velferdspolitikk i henhold til nasjonale mål, vil redusere behovet for statlig 
detaljstyring. Kommunene vil slik få større frihet til å prioritere og tilpasse 
velferdstilbudet til innbyggernes behov. 

 
Reformen ble satt i gang i 2014 og varer frem til nasjonale vedtak er fattet sommeren 2017. 
Tidsplanen er illustrert slik: 

 
Kommunestyret i Eidsberg har behandlet kommunereformarbeidet i to omganger hvor man 
25.09.2014 (K-sak 14/56) bl.a. enstemmige vedtok at; «Eidsberg kommune ønsker en åpen 
og positiv dialog med sine nabokommuner vedrørende framtidig kommunestruktur.» 
Den 26.02.2015 fulgte kommunestyret opp (K-sak 15/17) og la føringer for 
utredningsarbeidet. 
 
Gjennomføring av kommunereformprosessen i Indre Østfold 
Indre Østfold regionråd har utarbeidet en felles prosjektplan for kommunene i regionen. 
Denne har hatt til hensikt å etablere et felles utgangspunkt for de kommunevise 
utredningene og bidra til en koordinering av beslutningsprosessene i kommunene. Det ble 
også utviklet en «arbeidsbok for vurdering av status og muligheter» som er lagt til grunn for 
utarbeidelsen av egenanalyse «Kommunereformen 2014-2016 – rapport fase 1» av Eidsberg 
kommune som følger vedlagt. 
 
Kommunestyret gjennomførte en to-dagers-samling 19-20. januar 2015 hvor dette 
egenanalysearbeidet var et sentralt tema. 
 
 



I tillegg ba Indre Østfold regionråd i møte 06.02.2015 rådmannsgruppa om å initiere et 
utredningsarbeid. Dette har resultert i den vedlagte rapporten «Retningsvalg Indre Østfold» 
hvor det er etablert et felles datagrunnlag og analyse av utviklingen i regionen som underlag 
for den enkelte kommunens retningsvalg hva gjelder framtidig kommuneinndeling.  
 

----- | ----- 
 
Skal Eidsberg kommune bidra til å endre kommunestrukturen i Indre Østfold? 
Dette spørsmålet må ses i sammenheng med generelle utviklingstrekk og utfordringer som 
alle landets kommuner står overfor, og dels mer spesifikke utfordringer knyttet til det 
etablerte kommunesamarbeidet i Indre Østfold. Askim og Eidsberg utredet i 2011-12 ulike 
modeller for å videreutvikle samarbeidet mellom kommunene, og i dette arbeidet ble 
følgende utviklingstrekk og utfordringer definert; 
 

 Velferdsutfordringen: Velferdsutfordringen innebærer større krav til kompetanse og 
samordning både i kommunene, mellom kommuner og mellom forvaltningsnivåene for 
flere spesialiserte tjenesteområder innenfor helse, sosial, oppvekst og opplæring. 

 Arbeidskraftutfordringen: Prognosene for, på den ene siden tilgangen på arbeidskraft, og 
på den annen side behovene for mer arbeidskraft i kommunene, peker i retning av 
stigende rekrutteringsproblemer og voksende konkurranse om arbeidskraft. 
Arbeidskraftutfordringen peker mot at det blir viktig å tilby attraktive fagmiljøer og å 
unngå unødig lokal konkurranse mellom kommuner innenfor de samme bolig- og 
arbeidsmarkedsområder. 

 Kompetanseutfordringen: Skal kommunene kunne løse voksende og mer komplekse 
oppgaver, må vi ha fagpersonell med riktig kompetanse og som fortrinnsvis inngår i 
brede fagmiljøer. Det er ikke rasjonelt og antakelig heller ikke er mulig å se for seg at den 
enkelte kommune skal ha all nødvendig kompetanse på alle sektorområder.  

 Økonomiutfordringen: En stram kommuneøkonomi vil stille store krav til god 
økonomistyring og utnyttelse av potensialer for effektiv ressursbruk. 

 Utviklingsutfordringen: Handler om kommunenes evne til å påvirke befolkningsutvikling 
og næringsliv og styrke vekstkraften og regionens attraktivitet. Utviklingsutfordringen 
krever samordnet mobilisering av utviklingskompetanse og plankompetanse for å 
påvirke utviklingen.  

 
Det er gjennom mange år utviklet et betydelig samarbeid mellom kommunene i Indre 
Østfold. Imidlertid gir nåværende organisering og styringssystem for det interkommunale 
samarbeidet utfordringer for så vel driften av dagens løsninger og videreutvikling av 
samarbeidet mellom kommunene. I nevnte samarbeidsutredninger mellom Askim og 
Eidsberg i 2011-12 ble det også påpekt en rekke styringsmessige utfordringer med dagens 
interkommunale samarbeid: 
 

 Behov for oversikt og et samlet politisk og administrativt styringsgrep: Felles 
eierskapsstrategi for Indre Østfold møter ikke behovet for politisk og administrativ 
oversikt og styring alene. Nåværende situasjon med et stort antall frittstående 
samarbeidsordninger gir betydelige politiske og administrative styringsutfordringer, 
sektorisering og en uoversiktlig forvaltning. Mange ulike administrative løsninger gjør det 
uklart hvem som er ansvarlig for oppgaveløsningen og innebærer fragmentering og 



betydelige kostnader knyttet til koordinering og administrasjon. Situasjonen i dag 
kjennetegnes også av liten beslutningseffektivitet og dårlige betingelser for politisk 
mobilisering og gir også en uoversiktlig arbeidssituasjon for de tillitsvalgte.  

 Behov for en geografisk avgrensning: I Indre Østfold er det etablert et stort antall 
samarbeidsordninger som varierer når det gjelder deltakelse og organisering. Videre 
utvikling av etablerte ordninger vanskeliggjøres av en sammensatt eierstruktur med et 
stort antall kommuner som har ulikt samarbeidsbehov og ulike perspektiver og mål for 
samarbeidet.   

 Behov for samarbeid om lovpålagte oppgaver: Nåværende samarbeidsløsninger 
innebærer at lovpålagte oppgaver og tilhørende myndighetsutøvelse som hovedregel 
ikke er delegert til den enkelte ordning. Som følge av det utfordringsbildet kommunene 
står overfor, er det behov for vurdering av samarbeid om flere lovpålagte 
tjenesteområder som krever særskilt kompetanse.  

 
Oppgaveløsning gjennom interkommunalt samarbeid innebærer indirekte demokrati og 
dermed svekket mulighet for innbyggerne å utøve innflytelse på oppgaveløsningen gjennom 
sine valgte representanter. Politikere i de styrende samarbeidsorganer vil ikke være direkte 
valgt og prioritere oppgaver også for innbyggere i nabokommuner. Interkommunalt 
samarbeid innebærer også større distanse mellom kommunestyrene og administrasjon enn 
dersom oppgaveløsningen ivaretas i egen kommune. Etablering av en annen 
kommuneinndeling i Indre Østfold enn hva vi har i dag gir rom får å håndtere disse 
samarbeidene i egen regi. Det vil både i et styringsmessig og demokratisk perspektiv være 
fordelaktig å finne en kommuneinndeling i Indre Østfold som gir grunnlag for å flytte 
beslutningene fra de mange frittstående samarbeidsordningene tilbake til folkevalgte organ. 
 
Er det forhold som taler for at Eidsberg kommune bør fortsette som selvstendig kommune? 
Hvorvidt Eidsberg kommune bør fortsette som selvstendig kommune, vil påvirkes sterkt av 
hvordan den fremtidige kommunestrukturen vil bli.  Blir det beskjedne endringer i 
kommunestrukturen og i oppgaver som legges til kommunene, vil Eidsberg være robust nok 
til å kunne håndtere de fleste ordinære oppgaver som kommunen er tillagt, selv om det vil 
være utfordringer i forhold til tjenester til personer med sammensatte og komplekse behov 
og der hvor det kreves kompetanse det er stor konkurranse om.  
 
Når Askim og Eidsberg gjennomførte en utredning med sikte på en «samkommune» 2012 
engasjerte kommunene Spydeberg, Hobøl, Trøgstad, Marker og Skiptvet professor Bjarne 
Jensen m.fl. ved Høgskolen i Hedmark til å utarbeide en rapport om bl.a. omfanget av 
interkommunalt samarbeid og kommunestrukturen. I rapportens oppsummering står det:  
 

«Samarbeid mellom kommuner og interkommunalt samarbeid er grunnleggende 
positivt og er et viktig bidrag til positiv utvikling i kommunal virksomhet og kommunale 
tjenester. Omfanget av interkommunalt samarbeid og de problemer det kan skape 
overdrives sterkt av krefter som er opptatt av å få større kommuner. […]  
Interkommunalt samarbeid bidrar til at mindre kommuner kan utnytte eventuelle 
stordriftsfordeler i kommunal virksomhet, og ha gode fagmiljøer der de mest 
spesialiserte tjenester krever et større befolkningsunderlag enn de mindre kommunene 
har. Det er en av årsakene til at det ikke kan forventes økonomiske innsparinger ved 
større kommuner. Kostnadsgevinster ved stordriftsfordeler er allerede tatt ut. Derved 



kan de mindre befolkningsrike kommunene utnytte nærheten mellom innbyggerne og 
kommunens politikere og tjenestemenn til å yte bedre kommunale tjenester. Nærheten 
mellom innbyggere, politikere og tjenesteområder er den mest sannsynlige årsak til at 
innbyggerne i små kommuner er mest fornøyd med de ressurskrevende kommunale 
tjenester innen oppvekst og grunnskole, pleie og omsorg og helsetjenester. Kommunene 
bruker ca. 80 prosent av sine utgifter på disse tjenestene. Innbyggernes tilfredshet med 
disse tjenestene synker med økende kommunestørrelse.» 

 
Hva er et funksjonelt samfunnsutviklingsområde i Indre Østfold? 
Regjeringens nedsatte ekspertutvalg har anbefalt at «uavhengig av størrelse bør kommuner 
gjøre en særskilt vurdering av om kommunegrensene utgjør et funksjonelt 
samfunnsutviklingsområde.» Videre heter det at «et integrert arbeidsmarked bør utgjøre en 
kommune». Den primære begrunnelsen for etablering av storkommuner i dagens 
flerkommunale byområder er hensynet til helhetlig areal- og transportplanlegging. 
Ekspertutvalget er også klar på at funksjonelt avgrensede kommuner gir gevinster i alle deler 
av landet for ivaretakelse av kommunens andre roller, spesielt for tjenesteytingen. 
Funksjonelt avgrensede kommuner kan se arbeidsplasser, boliger, tjenester og transport i 
sammenheng.  
 
I Indre Østfold har regionen historisk vært vurdert som et funksjonelt 
samfunnsutviklingsområde.  Det har materialisert seg gjennom etableringen av Indre Østfold 
Regionråd.  Regionrådets arbeid har særlig vært knyttet opp mot større 
samfunnsutviklingsoppgaver innen samferdsel- og transportområdet, næringsutvikling, 
arealplanlegging og innen andre samfunnsområder hvor kommunene har sett behov for 
felles innsats og samordning.  Dette er et vesentlig moment når ny kommunestruktur skal 
vurderes.    
 
Fra vedlagte rapport «Retningsvalg Indre Østfold» heter det (kap. 2.9) at en funksjonell 
region er en betegnelse på et (by)område med felles arbeids- og boligmarked der de fleste 
innbyggerne får dekket sine viktigste behov for varer og tjenester til daglig innen regionen. 
Kultur/idrettsanlegg brukes ofte på tvers av kommunegrensene. Rapporten tydeliggjør at 
flyttemønster og arbeidsreiser viser at E18-kommunene Spydeberg, Askim, Trøgstad, 
Eidsberg og Skiptvet er sterkt integrert, mens kommunene rundt dette kjerneområdet 
(Marker og Rakkestad) er mindre integrert. Lokalisering av kjøpesenter/handelsområder 
peker på det samme. 
 
Analysen konkluderer med at kommunene Spydeberg, Askim, Trøgstad, Eidsberg samt 
Skiptvet utgjør ganske klart et funksjonelt samfunnsutviklingsområde. Det fremkommer at 
Hobøl har blitt sterkere knyttet til Spydeberg gjennom utbyggingen av Knapstad, mens 
Marker får stadig kortere reisevei i Indre Østfold gjennom fullføringen av E18-utbyggingen. 
Rakkestad er i en mellomstilling og kan i mindre grad sies å være en del av funksjonell region 
knyttet mot Indre Østfold eller Sarpsborg. 
 
Det er mange perspektiver som det skal tas hensyn til når Eidsberg skal vurdere den 
fremtidige kommuneinndelingen i vår region. Rådmann har gjort disse vurderingene 
sammen med egen ledergruppe bestående av kommunalsjefer, virksomhetsledere og 
stabsledere. Dette resulterte i følgende matrise hvor de tre alternativene for Eidsberg er 



sammenlignet mot hverandre: 
 

Sammenligning av alternativer 
6 = best, mest fordelaktig - 1 = svakest, minst 
fordelaktig  
(skala 1-6) 

1. 
Eidsberg 

fortsetter 
som 

selvstendig 
kommune 

2. 
Askim 

Eidsberg 
Hobøl 

Marker 
Skiptvet 

Spydeberg 
Trøgstad 

(Rakkestad) 

3. 
Eidsberg 
Marker 

Trøgstad, 
Rakkestad 

1 Tjenesteproduksjon/-leveranse  3 6 4 

2 Myndighetsutøvelse  3 6 3 

3 Samfunnsutvikling 3 6 4 

4 Politisk arena 3 5 3 

5 Nærhet mellom befolkning og kommune 5 4 4 

6 Identitetsopplevelse 5 5 4 

7 Behov for interkommunale selskaper med 
andre kommuner 

2 6 3 

8 Økonomiske forutsetninger 3 5 3 

9 Usikkerhet / sårbarhet 2 6 3 

 SUM 29 49 31 

 
Skåren representerer et gjennomsnitt av vurderingene fra medlemmene i rådmannens 
administrative ledergruppe, og det var svært liten spredning i de individuelle vurderingene. 
Egenanalysen som følger saken var et av underlagsdokumentene som ble benyttet ved 
vurderingene som fremkommer i tabellen over. Under rådmannens merknader 
gjennomføres en enkel vurdering som underbygger vekting av de tre alternativene over. 
 
Rådmannens merknader: 
 
Kommunesammenslåing kan være nødvendig dersom man har ambisjoner om å utvide 
kommunens oppgaver eller gjennomføre større reformer. En kommune er ikke et mål i seg 
selv. For at en kommune skal kunne fungere tilfredsstillende, er det noen kriterier som må 
oppfylles for å kunne ivareta grunnleggende funksjoner. Det er naturligvis vanskelig å peke 
ut disse oppgavene, men det er vanlig å hevde at kommunen må kunne ivareta funksjonen 
som sentral tjenesteyter, sørge for rettssikkerhet, ha en samfunnsutviklingsrolle og støttes 
oppe av et velfungerende demokratisk system.  
 
På mange måter klarer småkommunene å følge opp mange av de viktigste funksjonene, som 
demokrati og oppfølgning av de fleste velferdstjenester. Men det er vanskelig å se at 
tjenester som krever spesialisering og prosesser for å sikre rettssikkerhet blir tilstrekkelig 
forvaltet allerede i dag og det må forventes at kravene i fremtiden vil bli ytterligere 
forsterket.  Skal velferdsoppgaver som krever fagsterkt personell delegeres til lokalt nivå, er 
dette en nær sagt umulig oppgave for mange mindre kommuner. Dette setter dagens 
generalistkommuneprinsipp under press. 
 
 



Kommunestyret har tidligere (K-sak 15/17) pekt på tre aktuelle retningsvalg for Eidsberg 
med tanke på en framtidig kommuneinndeling i Indre Østfold: 
 

 En stor Indre Østfold kommune bestående av de syv kommunene som i dag har etablert 
det mest utstrakte interkommunale samarbeidet. Rakkestad kommune har også 
signalisert politisk interesse for å vurdere et slikt alternativ. 

 En to-deling av Indre Østfold-kommunen i en østlig og vestlig kommune. I en utredning 
synes det aktuelt å se på en kommune bestående av Marker, Rakkestad, Trøgstad og 
Eidsberg. 

 Alternativet til punktene over er at Eidsberg går videre som egen kommune. 
 
Disse framstår fortsatt som de mest aktuelle retningsvalgene for Eidsberg kommune. I den 
neste delen vil disse alternativene vurderes opp mot sentrale perspektiver for kommunen 
som samfunnsutvikler, tjenesteyter og myndighetsutøver: 
 

1. Tjenesteproduksjon/-leveranse 
Et av de sentrale målene for kommunereformen er gode og likeverdige tjenester til 
innbyggerne. Kvalitet på tjenestene har i seg et sterkt preg av opplevelse hos den/de 
som mottar tjenestene. På noen tjenesteområder med få brukere med sammensatte 
og omfattende tjenestebehov er det stort behov for robuste og kompetente 
fagmiljøer. Større kommuner vil kunne bidra positivt til dette, mens Eidsberg 
vurderes å være robust nok i dag til å produsere tjenester med god kvalitet på 
kommunale basisoppgaver som utgjør hovedtyngden av kommunens tjenester. 

2. Myndighetsutøvelse  
Kommunal myndighetsutøvelse stiller store krav til rettsikkerhet og likebehandling. 
Dette forutsetter tilgang på faglig, juridisk og etisk kompetanse innen de ulike 
fagområdene hvor en kommune utøver sin myndighet. Eidsberg kommune har i 
hovedsak god faglig kompetanse på de fagområdene hvor kommunen er 
myndighetsutøver (jfr. vedlagte egenanalyse). En erfarer dog at det er langt enklere å 
rekruttere spisskompetanse på tjenesteområder hvor det er utviklet større faglige 
miljøer. Det er derfor grunn til å hevde at kommunenes kvalitet på 
myndighetsutøvelsen vil være tjent med etablering av en stor kommune i Indre 
Østfold, men at det også vil være gevinster for Eidsberg å hente ved å ta del i en 
mindre kommune i øst sammen med Marker, Trøgstad og Rakkestad. 

3. Samfunnsutvikling 
En sammenslåing av kommunene Hobøl, Spydeberg, Askim, Eidsberg og Trøgstad vil 
føre til et mer overordnet og samlet grep om planlegging, næringsutvikling og 
infrastruktur i dette tettstedsområdet. Dette vil gi grunnlag for en bedre 
arealdisponering enn i dagens «konkurransesituasjon», og sikre at veksten kommer i 
sentrum av stasjonsbyene slik at man kan bygge ut miljøvennlige transportløsninger. 
Vi har gjennom flere år erfart hvordan «konkurransesituasjonen» har resultert i at 
Indre Østfold ikke utnytter sine fortrinn og regionens potensiale. Det kan være en 
fare for at «konkurransesituasjonen» vil tilspisses ytterligere med en øst-vest deling 
av regionen. Dette vil kunne være til hinder for at regionen i langt større grad en 
tidligere kan mobilisere felles front for å bedre vilkårene for eksempelvis samferdsel 
og næringsutvikling/-etableringer.  

4. Politisk arena 



Et sentralt spørsmål i forbindelse med kommunereformen er hvilke utfordringer og 
muligheter større kommuner medfører for lokaldemokratiet. Dette henger delvis 
også sammen med et annet spørsmål, nemlig hva kan komme til å skje med 
stedsutvikling og bygder når kommuner blir slått sammen. Rapporten «Retningsvalg 
Indre Østfold» redegjør i kap. 4.4. for flere forhold. Større kommuner øker behovet 
og mulighetene for tiltak som kan styrke lokaldemokratiet og tettstedsutviklingen. I 
tillegg kommer at alternativet en kommune i Indre Østfold vil gi et større antall 
likeartede tettsteder og bygder. Det kan bety behov for en mer strukturert 
organisering og relasjon mellom tettstedene/bygdene og det byområdet som blir 
kommunesenteret 

5. Nærhet mellom befolkning og kommune 
Det er grunn til å anta at nærhet mellom kommune og befolkning sikrer bedre innsikt 
i lokale forhold og nærhet mellom befolkningen og beslutningstakerne. Det er en 
uttalt frykt hos mange at større kommuner bidrar til en uheldig distanse til 
kommunen. 
Det er likevel viktig å være bevisst at en sentral del av demokratiet er at man kan 
stole på at beslutninger skjer på bakgrunn av ønske om å tjene det felles beste, uten 
at noen overses eller favoriseres. Kommunenes troverdighet og nøytralitet kan 
svekkes dersom det er mistanke om at politikerne i enkelte saker kun snakker med 
eller begunstiger sine egne bekjentskaper. Et sentralt spørsmål er om kameraderi og 
svekket rettssikkerhet forekommer hyppigere eller sjeldnere avhengig av 
kommunestørrelse. 

6. Identitetsopplevelse  
Mens svensker og dansker tilsynelatende godtar kommunesammenslåing ut fra 
pragmatiske mål, stritter nordmenn i mot. Forskningsrådet peker på at der hvor 
regionene er integrerte og har tydelige sentre er det større grobunn for endringer i 
kommunegrensene. I Indre Østfold er det mange lokale identiteter i en rekke 
grendesamfunn, og Eidsberg er i så måte et godt eksempel. Rapporten «Retningsvalg 
Indre Østfold» redegjør for noen samlende identitetsbærere i Indre som eksempelvis 
vår felles lokalavis. Lokale identiteter i Eidsberg vil trolig stå sterkt også i en ny 
kommuneinndeling, og det er vanskelig å finne åpenbare momenter som tilsier at 
dette vil utvikles forskjellig enten regionen deles i en eller to større kommuner. 
Likevel er det mange forhold som trekker Eidsberg mer i retning av E18-kommunene 
(inkl. Skiptvet og Trøgstad) fram til Spydeberg, enn til Aremark og Rakkestad. 

7. Behov for interkommunale selskaper med andre kommuner 
Indre Østfold-kommunene har gjennom mange år utviklet et omfattende 
interkommunalt samarbeid. De senere årene har styringsutfordringene imidlertid 
blitt stadig større i takt med at oppgaveporteføljen som er lagt over i 
interkommunale selskaper har blitt stadig mer kompleks. Helsehuset, Mortenstua og 
Indre Østfold Data er de tydeligste eksemplene. Eierstyringen har blitt mer krevende 
og tidligere nevnte samkommuneutredning mellom Askim og Eidsberg pekte tydelig 
på behovet for å gjøre endringer. Etablering av en stor Indre Østfold-kommune gir 
rom for å løse oppgavene uten de interkommunale selskapene og i stedet løse 
oppgavene mer hensiktsmessig ved å innlemme disse i den ordinære kommunale 
styringslinjen. Dette synes svært krevende å gjøre med dagens kommunestruktur, og 
det synes sannsynlig at et to-delt Indre Østfold også må bevare mange av dagens 
interkommunale samarbeid. 



8. Økonomiske forutsetninger 
Kostnadseffektivitet og stordriftsfordeler er helt opplagte argumenter for å etablere 
større kommuner. Det sier seg selv at det er gevinster å hente på å ha en struktur der 
man for eksempel kan ha ett rådhus og én ordfører fremfor tre, færre rådmenn og et 
mindre politisk apparat i en storkommune. 
Det er ingen målsetting å «spare» penger gjennom endret kommunestruktur.  
Gjennom stordriftsfordeler, særlig på administrative funksjoner, vil en kunne få 
frigjort ressurser til utviklingsoppgavene og til tjenesteyting.  I tillegg vil en kunne få 
ressurser til nødvendige kvalitetsforbedringer og større investeringsevne. Det er 
derfor grunn til å dempe forventningene til at økonomiske gevinster på kort sikt blir å 
kunne hente ut av en ny og større kommune i Indre Østfold. Det er godt dokumentert 
at etableringen av en østlig kommune vil være langt mindre fordelaktig for 
innbyggerne i disse områdene enn om man innlemmes i en stor Indre Østfold-
kommune. 

9. Usikkerhet / sårbarhet 
Større kommuner vil være mer robust til å håndtere uventede hendelser. Tilflytting 
av personer med behov for ressurskrevende tjenester eller større krisesituasjoner er 
slike eksempler. 
En ser også at store næringsetableringer som krever store kommunale infrastruktur-
investeringer kan komme inn i denne kategorien. Utvidelsen ved Nortura Hærland er 
et eksempel hvor tilretteleggingene som Eidsberg kommune foretar, isolert sett er 
for store for en kommune med 11.500 innbyggere. 

 
By- og tettstedsutvikling er et moment som Eidsberg kommune må være spesielt 
oppmerksomme på om man skal gå inn i en prosess som fører til en ny kommuneinndeling i 
Indre Østfold. Prioritering av Mysen sentrum og stimulering av grendene er viktige 
innsatsområder lokalt. Ivaretakelse av dette bør gis stor tyngde i de eventuelt forestående 
utredningene og forhandlingene om et sammenslåingsgrunnlag for ny kommuneinndeling i 
Indre Østfold. 
 
 
Konklusjon: 
 
Rapporten «Retningsvalg Indre Østfold» og kommunens «egenanalyse», som begge følger 
vedlagt denne saken, bygger oppunder ekspertutvalgets vurderinger og tilsier at Eidsberg 
kommune bør bidra til å finne en ny kommuneinndeling i Indre Østfold. Utredningsmateriale 
fra samkommuneutredningene mellom Askim og Eidsberg i 2012 underbygger det samme. 
 
Rådmannen er av den oppfatning at det gjennom for mange år har vært et uheldig 
«konkurransesituasjon» i Indre Østfold som har gitt det resultatet at regionen ikke i 
tilstrekkelig grad utnytter sine fortrinn og sitt potensiale. Det er en klar fare for at denne 
«konkurransesituasjonen» tilspisses ytterligere med en øst-vest deling av regionen. 
 
Det er tidligere påpekt i saksutredningen at regjeringens nedsatte ekspertutvalg har anbefalt 
at «uavhengig av størrelse bør kommuner gjøre en særskilt vurdering av om 
kommunegrensene utgjør et funksjonelt samfunnsutviklingsområde». Videre har utvalget 
påpekt at «et integrert arbeidsmarked bør utgjøre en kommune». Funksjonelt avgrensede 



kommuner kan se arbeidsplasser, boliger, tjenester og transport i sammenheng. Denne 
saken underbygger og tydeliggjør at flyttemønster og arbeidsreiser viser at E18-kommunene 
Spydeberg, Askim, Trøgstad, Eidsberg og Skiptvet er sterkt integrert, mens kommunene 
rundt dette kjerneområdet (Marker og Rakkestad) er mindre integrert. Analysen her 
konkluderer med at de 5 kommunene Spydeberg, Askim, Trøgstad, Eidsberg samt Skiptvet 
utgjør ganske klart et funksjonelt samfunnsutviklingsområde. 
 
Rådmannen ser der derfor som lite tjenlig med en to-deling av Indre Østfold-kommunene og 
tilrår at Eidsberg kommune bidrar til en endret kommuneinndeling slik at den framtidige 
kommunegrensen utgjør et funksjonelt samfunnsutviklingsområde med et felles bolig-, 
nærings- og arbeidsmarked. Det anbefales derfor at man primært utreder og framforhandler 
et sammenslåingsgrunnlag for en Indre Østfold-kommune.  
 
Det tredje alternativet med at Eidsberg består som en egen kommune vil mest sannsynlig bli 
et svakere alternativ enn det Eidsberg vi kjenner i dag.  Sannsynligheten for at det blir 
strukturendringer i vår umiddelbare nærhet vil gjøre at styrkeforholdet vil endres i negativ 
retning for Eidsberg.  
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Formannskap PS  

 
 

Kommunestyret PS  

 

 

Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for kommunestyret med slik innstilling: 
 
Med hjemmel i plan - og bygningslovens § 11-15 vedtar kommunestyret kommuneplanens 
arealdel 2015- 2027 som består av: Planbeskrivelse, plankart, bestemmelser og 
retningslinjer, slik det lå ute til offentlig ettersyn med følgende endringer; 
 
Plankartet; 
 
1. Hele egen eiendom til arealinnspill fra Nortura SA (KU nr. 5) skal ha formål framtidig 

næring. 
2. Arealflaten for områdereguleringen av Mysen sentrum (H_810) endres slik at den blir 

korrekt. 
3. Formål LNF1 legges inn i en 3 km sone rundt Mysen tettsted. 
4. Formål LNF1 legges inn på arealet for kulturlandskapet Lunde/Dynjan slik det er definert i 

Fylkesmannens rapport 1-1993. 
5. Arealinnspill KU nr. 7 (Brandsrud) tas ut av planen. 
6. Arealinnspill KU nr. 12 (Morstong gård) tas ut av planen. 



7. Arealinnspill KU nr. 17 (Carlsen) tas areal avsatt til «bolig» ut av planen. 
8. Arealinnspill KU nr. 25 (Nordskogen) tas ut av planen. 
9. Arealinnspill KU nr. 28 (Samferdselsanlegg, Slitu) tas ut av planen. 
10. Arealinnspill KU nr. 40 («Park and ride») tas ut av planen. 
11. Hensynssone «Hensyn landskap» (H_550) legges inn på areal for kulturlandskapet 

Lunde/Dynjan slik det er definert i Fylkesmannens rapport 1-1993. 
12. Hensynssone «Hensyn landskap» (H_550) legges på 100 metersbelte langs hele grensen 

mot Glomma. 
13. Hensynssone «Bevaring kulturmiljø» (H_570) legges på i tillegg til hensynssone «Bevaring 

naturmiljø» (H_560) for arealet/miljøet rundt Eidsberg kirke-Lekum-Valdisholm. 
14. Hensynssone «Bevaring kulturmiljø» (H_570) legges på område Folkenborg museum. 
15. Hensynssone «Båndlegging etter lov om kulturminner» (H_730) legges inn på de deler av 

Høytorp fort som er fredet. 
16. Hensynssone «Båndlegging etter lov om kulturminner» (H_730) legges inn på de areal 

som er merket med hensynssone H_170. 
17. Byggegrensen på 30 meter fra nærmeste spormidt (jernbanen)legges inn. 
18. Signatur/formål «Bebyggelse og anlegg» tas ut av plankart og areal merket med 

signaturen/formålet endres til «Boligbebyggelse». 
 

Bestemmelser og retningslinjer; 
 
19. Bestemmelse § 4.2 Unntak fra plankrav; Ny tekst første avsnitt «…og badeplasser er 

unntatt fra plankravet så langt det er i samsvar med formålet. Eventuelle atkomstveger 
og parkeringsområder tilknyttet badeplasser omfattes ikke av denne bestemmelsen.» 

20. Bestemmelse § 4.2 Unntak fra plankrav; Ny setning i tillegg andre avsnitt «I 
byggeområder uten reguleringsplan kan oppføring av anneks/uthus/garasje, mindre 
tiltak på eksisterende bygninger (pbl. § 20-3 a og c), utvidelse av eksisterende bolig- og 
fritidsbebyggelse, samt VA-anlegg, godkjennes uten plankrav, forutsatt at det ikke er i 
konflikt med kriteriene i § 4.2 d) og § 4.9.» 

21. Bestemmelse § 4.2 Unntak fra plankrav; Tredje avsnitt tas ut av bestemmelsen. 
22. Bestemmelse § 4.3 Spredt utbygging; Nytt punkt e) «Det er ikke tillatt å etablere ny 

fritidsbebyggelse eller ny næringsbebyggelse.» 
23. Bestemmelse § 4.3 Spredt utbygging; Ny tekst punkt d) «Fradeling til spredt bebyggelse 

kan bare tillates dersom den fradelte tomta med tilhørende adkomstvei og annen 
infrastruktur ikke:» 

24. Bestemmelse § 4.3 Spredt utbygging; Ny tekst punkt d) 6) «……verdifulle 
kulturlandskap/sårbare landskapsrom. Alle tiltak som er nærmere enn 100 meter fra 
automatisk fredete kulturminner skal sendes regional kulturminnemyndighet for 
uttalelse.» 

25. Bestemmelse § 4.9 Byggegrenser langs riks- og fylkesveier og jernbane; Ny tekst punkt c) 
«Langs fylkesveger som ikke tidligere har vært riksveier og langs kommunale veier gjelder 
en byggegrense på 15 meter.» 

26. Bestemmelse § 4.9 Byggegrenser langs riks- og fylkesveier og jernbane; Ny tekst punkt d) 
«Avstanden skal regnes fra midtlinje i nærmeste kjørebane, gang- eller sykkelveg.» 

27. Bestemmelse § 4.21 Kulturminner; Nytt punkt c) «Opplistende kulturminner i en til hver 
tid gjeldende kommunedelplan for kultur, kulturminner, idrett og friluftsliv, skal ivaretas 
og hensynstas uavhengig av hvilket formål de ligger i.» 



28. Bestemmelse § 5.3 LNF-områder; Endre siste setning i punkt a) «Antall årlig spredt 
boligutbygging som er maksimalt 10 %, beregnes av det til enhver tid bygde antall boliger 
foregående år.» 

 
Planbeskrivelse; 
 
29. Langsiktig arealgrense for Trømborg redigeres ved at areal for Åsen skog III tas ut. 
30. Kulturminner og kulturmiljøer; Endre tekst i tredje avsnitt «….samt utnytte 

kulturminnene som en ressurs. Høytorp fort og Folkenborg museum er viktige 
kulturmiljøer i Eidsberg.» 

 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Hovedutvalg for miljø og teknikks innstilling: 
 
Rådenes innstilling: 
 
 
 
 
Saksopplysninger: 
 
Saken gjelder sluttbehandlingen i forbindelse med offentlig høring av kommuneplanens 
arealdel 2015-2027. Under forutsetning av politiske vedtak i tråd med rådmannens innstilling 
i saken her og en bekreftelse fra Fylkesmannen på hvordan Eidsberg kommune har fulgt opp 
deres innsigelser, foreligger ikke lenger innsigelser til Eidsberg kommune sitt forslag til ny 
arealdel.  
 
Saksfremstilling med vedlegg, redegjør for alle uttalelser og innsigelser som kom inn i 
forbindelse med offentlig ettersyn.  
 
Formannskapet vedtok i møte 05.03.2015, sak 15/17 i medhold av plan- og bygningsloven 
(pbl) § 11-14 å legge forslag til kommuneplanens arealdel ut til offentlig ettersyn og sende 
planen på høring. Planforslaget med planbeskrivelse, bestemmelser og plankart har ligget 
ute til offentlig høring i perioden 13.03.2015 -24.04.2015. 
 
Kommunen har fått tilbakemeldinger på at planen fremstår som godt gjennomarbeidet og 
legger i stor grad opp til utviklingstrekk som samsvarer med overordnede nasjonale og 
regionale føringer. Videre får vi gode tilbakemeldinger på planarbeidets fokus på samordnet 
bolig-, areal- og transportplanlegging som grunnlag, hvor kommunen blant annet viser til 
sammenhengen mellom arealbruk, fortetting og utviklingen av et mer miljøvennlig og sikkert 
transportsystem. 
 
Kommunen får ros for å lykkes med å synliggjøre sammenhengen mellom mål og strategier 
fra kommuneplanens samfunnsdel, og foreslått arealbruk i arealdelen. Samtidig blir det 



påpekt at det foreligger noen utfordringer og målkonflikter knyttet til Eidsberg kommunes 
ønske om å ivareta både sine rurale og urbane kvaliteter som sted. Det menes fra flere hold 
at det legges opp til for høy utbygging i områder utenfor sentrum, når kommunen ønsker en 
kompakt utvikling av Mysen sentrum. Eidsberg Bondelag mener i denne sammenheng at 
vern av matjord ikke blir tilstrekkelig hensyntatt og at det ved utbygging er viktig å se på 
alternativer til nedbygging av matjord. 
 
Videre blir det også påpekt at kommunens prognoser for befolkningsvekst som legges til 
grunn for arealdelen er betydelig for høy i forhold til forventet vekst i prognosene til 
Statistisk Sentralbyrå. Dette kan bidra til at kommunen gjør feilvurderinger og tilhørende 
feildisposisjoner i vår arealplan. Ut fra fylkesplanens prognoser for befolkningsutvikling, så 
har de aller fleste kommuner allerede tilstrekkelig med arealer i planperioden frem til 2020-
2023. På bakgrunn av blant annet dette får vi faglige råd om å revurdere vår samlede 
arealbruk i kommunen, samt vurdere vår arealbruk opp mot et sterkere regionalt samarbeid 
og se det hele i sammenheng med ny kommunereform.  
 
Det har kommet til sammen 41 høringsuttalelser. Av disse er det 9 uttalelser fra offentlige 
instanser, 24 uttalelser fra private og berørte grunneiere og 8 fra lag og foreninger. 
Sammendrag av alle uttalelsene med rådmannens kommentarer og merknader følger 
vedlagt, samtidig som alle uttalelsene er vedlegg til saksfremlegget.  
 
I tabellen nedenfor vises innsigelsene med innsigelsesmyndighetenes hovedbegrunnelse. 
 



 
 
Innsigelsesordning 
Det er lagt til kommunene å gjøre endelig planvedtak så lenge det skjer innenfor de rammer 
og retningslinjer som er gitt fra nasjonalt og regionalt nivå. Bestemmelsene om innsigelse til 
kommuneplanens arealdel, reguleringsplan og bebyggelsesplan begrenser kommunens 
myndighet. Den rettslige betydning av innsigelse er at det ikke kan gjøres endelig planvedtak 
i kommunen. Fylkeskommune, nabokommune og berørte statlige fagmyndigheter kan reise 
innsigelse. 
 
Rådmannens merknader: 
 
Etter de varslende innsigelsene fra Østfold fylkeskommune og Fylkesmannen i Østfold 
initierte kommunen et møte med partene (13.05.2015) for å drøfte i detalj hvilke endringer 
som måtte til for at innsigelsene kunne frafalles. Møtet var konstruktivt og løsningsorientert. 
I etterkant av møtet sendte kommunen skriftlig (18.05.2015) hvordan vi administrativt ville 
foreslå for politikerne å følge opp innsigelsene og ba om bekreftelse på om innsigelsene 
kunne imøtekommes i sin helhet.  
 
 



Østfold fylkeskommune bekreftet skriftlig (18.05.2015) at Eidsberg kommune har fulgt opp 
de innsigelser som Fylkesutvalget vedtok i sitt møte 23.04.2015 på en tilfredsstillende måte. 
Innsigelsene til kommuneplanens arealdel i Eidsberg trekkes, forutsatt at de endringer som 
fremkommer i tilbakemeldingen er gjennomført før realitetsbehandlingen av planen. 
Saksfremlegget har i seg de aktuelle tilbakemeldingene og ivaretar forutsetningen fra Østfold 
fylkeskommune før realitetsbehandlingen. Dette betyr at ingen av formuleringene i dette 
saksfremlegg som relaterer seg til de opprinnelig varslende innsigelsene fra Østfold 
fylkeskommune kan endres ved vedtak.  
 
Fylkesmannen i Østfold har sendt en melding (SMS) den 22.05.2015 som bekrefter at de kan 
akseptere endringene i kommunen som en pakkeløsning. Pakkeløsning er beskrevet i brev 
fra Eidsberg kommune datert 18.05.2015 og referer seg til møte avholdt hos Fylkesmannen 
den 13.05.2015. Fylkesmannen vil ettersende et brev som bekrefter innholdet i mottatt 
melding (SMS). 
 
Statens vegvesen (SVV) har bekreftet med e-post datert 21.05.2015 at kommunens 
foreslåtte endringer knyttet til deres innsigelser er i tråd med SVVs ønsker, og vil derfor 
kunne trekke innsigelsene varslet i uttalelse datert 24.04.2015. De vil trekke innsigelsene 
formelt så raskt de har mottatt en skriftlig bekreftelse fra Eidsberg kommune på endringene. 
 
Eventuelle endringer i formuleringer i vedtak knyttet til de varslende innsigelser medfører at 
Eidsberg kommune ikke kan egengodkjenne hele kommuneplanens arealdel. 
 
Utover innsigelsene har både Fylkesmannen i Østfold, Østfold fylkeskommune og 
Statens vegvesen gitt tilbakemelding/anbefalt at flere andre boligområder også blir tatt ut av 
planen, i hovedsak begrunnet med hensyn til rikspolitiske retningslinjer for samordnet areal 
og transportplanlegging og jordvern. Rådmannen vil imidlertid ikke anbefale at noen av disse 
områdene tas ut da en mener at de er i tråd med politiske ønsker/føringer som er blitt gitt i 
denne kommuneplanprosessen. 
 
Det har også kommet innspill og merknader fra private grunneiere som ikke fikk sitt innspill 
lagt inn i planforslaget. Rådmannen anbefaler at det ikke tas inn nye områder nå, med 
begrunnelse i at dette vil medføre ny konsekvensutredning og ny utleggelse til offentlig 
ettersyn. 
 
I tillegg har flere offentlige instanser anbefalt endringer av bestemmelser og om bruk av 
hensynsoner. I vedlagt sammendrag av høringsuttalelsene har rådmannen så langt som 
mulig vurdert og kommentert uttalelsene om hva som foreslås endret i planbeskrivelsen, 
bestemmelser og retningslinjer og i plankartet. 
 
Faglige råd som rådmannen anbefaler tas til følge, tas inn som egne punkter i vedtaket. 
 
Andre anbefalinger/faglige råd som ikke anses å være av prinsipiell art tas ikke med i 
vedtaket. Her henvises det til vedlegget «Sammendrag av høringsuttalelsene og rådmannens 
vurdering». 
 
 



Konklusjon: 
 
Arbeidet med kommuneplan ble påbegynt i 2013. Planarbeid er krevende prosesser og tiltak 
skal konsekvensutredes og veies opp mot valgte strategier. Kommunal planstrategi 2012-
2015 tok sikte på vedtak av ny arealdel i løpet av 2015. 
 
Rådmannen mener areal- og ressursbruken i planforslaget bidrar til en positiv utvikling i 
Eidsberg, sikrer eksisterende næringer og trygger og bidrar til etablering av nye 
arbeidsplasser. Slik planforslaget foreligger, vil det gi en effektiv utbygging av infrastruktur 
og tilgang på areal for utbygging. Samtidig tar planen vare på de fortrinn vi har i natur- og 
friluftsområder og sikrer de store verdiene som ligger i jord- og skogbruket i Eidsberg. 
Forhåpentligvis vil dette kunne bidra til bærekraftige inntektsmuligheter. 
 
Kommunen bidrar på denne måten til å videreforedle de kvaliteter Eidsberg er kjent for slik 
at kommunen fremstår som attraktiv også i framtiden både for bosetting, næringsutvikling 
og besøkende. 
 
På bakgrunn av ovennevnte vurdering anbefaler rådmannen sluttbehandling av planen.  
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Rådmannens forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 
Den fremlagte områdereguleringsplanen for Mysen sentrum egengodkjennes i medhold av 
plan- og bygningslovens §12-12 under forutsetning av at de fremlagte innsigelser ivaretas og 
trekkes av innsigelsesmyndighet. 
 
Kommunestyrets endelige vedtak om reguleringsplan kan påklages, jfr. §1-9. 
Kommunestyrets vedtak kunngjøres i medhold av lovens §12-12 i minst 1 avis, samt gjøres 
tilgjengelig gjennom elektroniske medier. Kommunestyrets vedtak og opplysninger om 
klageadgang og klagefrist, skal i tillegg underrettes til rettighetshavere og andre som blir 
direkte berørt gjennom særskilt brev.  
 
Etter høringsrunden vedtas følgende endringer i høringsutkastets bestemmelser: 
 
· §4.2, ny: Jmf. PBL§11-9 stilles det krav om at det ved utarbeidelse av detaljregulering 

eller søknad om utbygging skal det redegjøres for hvilke vurderinger som er gjort med 
hensyn til estetikk og kvalitet i de bygde omgivelsene; forhold til kulturhistoriske verdier, 
landskap, gateløp og uterom, arkitektur for enkeltbygg- og forhold til kvartaler og byen 



som helhet, samt utforming av fasader og materialbruk. 
· §4.3, ny: Det stilles krav til den enkelte utbygger, eller kvartalsutbyggingsprosjekter, at 

overvann fra takflater og plasser skal håndteres lokalt og ivaretas på egen grunn. 
Løsninger knyttet til slik overvannsproblematikk kan være etablering av grøntarealer, 
grønne tak, fordrøyningsbasseng eller andre alternative løsninger som tilfredsstiller krav 
til klimatilpasning i medhold av kommunens retningslinjer. I anleggsfasen tillates ikke 
urenset overvann ført inn i kommunalt ledningsnett.  

· §4.5, ny: FJERNVARME:  
a. Innenfor konsesjonsområdet for fjernvarmeanlegg skal bebyggelsen tilknyttes 

anlegget når det oppføres ny bygning med oppvarmet bruksareal over 500m2 eller 
ved hovedombygging der oppvarmet bruksareal er over 500 m2.  

b. Der det innenfor planområdet for feltutbygging oppføres bygninger med samlet 
oppvarmet bruksareal over 500m2 vil hver av disse bygningene være 
tilknytningspliktige.  

c. Dispensasjon kan gis helt eller delvis der det dokumenteres at alternativ løsning for 
tiltak vil gi en miljømessig bedre løsning enn tilknytning. 

d. Dispensasjonssøknader avgjøres i samsvar med kommunens delegeringsreglement 
etter av fjernvarmeselskapet har hatt anledning til å uttale seg.  

· §4.9, om bilparkering for boliger: 1,1 p-plass pr boenhet.  
· §4.9, om sykkelparkering for næringsformål: 2 p-plasser pr 100m2.  
· §4.9, nytt punkt: Der det stilles krav til detaljreguleringsplaner skal det legges til rette for 

parkeringsdekning for ansatte og besøkende i medhold av kommunale 
parkeringsvedtekter. 

· §5.2, tillegg: Minimum byggehøyde er 3 etasjer med dimensjonering til maks høyde satt i 
plan. 

· §5.2.3, tillegg: Statens vegvesen skal godkjenne byggeplan for alle tiltak langs Fv 129 og 
692 før gjennomføring.  

· §5.2.5, endring andre setning: Ny bebyggelse kan ha minimum 50% grønne vegetative 
tak (sedum e.l.) som forsinker avrenning. 

· §5.2.7, tillegg: Bygninger som er merket som bevaringsverdige (tykk strek) tillates ikke 
revet.  

· §5.2.7, tillegg: Tiltak som berører bygninger og bygningsmiljøer omfattet av 
hensynssoner kulturmiljø må forholde seg til verneverdig bebyggelse på en måte som 
ivaretar hensynet til byggehøyder, målestokk, uttrykk og møtet mellom gammelt og nytt. 
Søknaden skal dokumentere hvordan hensynene er ivaretatt.  

· §5.2.8: Eksisterende smug skal bevares. Smugene beholdes åpne og tilgjengelige, men 
kan stenges om natten. Det vises til temahefte «Smugene i Mysen». Antall smug kan 
vurderes dersom et utbyggingsmønster tilsier alternative løsninger. 

· §6.2.4: Det kan bygges inntil 5 etasjer i felt S10.  
· §6.2.5: På gateplan gis anledning til boligutnyttelse av arealer langs Torggata under 

forutsetning av at det legges til rette for mulighet for næringsarealer med høy første 
etasje, minst 3.5 m mellom gatenivå og etasjeskille. 

· §6.2.7: I områdene S20, 21, 22 og 23 stilles det krav til variasjon i fasadeuttrykk.  
· §6.2.4, 6.2.8, og 6.2.9: Det tillates ikke boliger på gateplan mot Smedgata, men det kan 

legges til rette for parkering, boder og næringsvirksomhet av varierende art. 
· §6.4: Området kan benyttes til bebyggelse og anlegg; undervisning og annen offentlig 

tjenesteyting. 



· §9, endret tittel: Grønnstruktur og møteplasser 
· §9.3, ny: Torg, Torg, 1, 2 og 3. Det tillates publikumsrettet virksomhet på gateplan i bolig- 

og utbyggingsområder som grenser til torgene.  
· §9 og 10: Park P2 slettes fra bestemmelsene.  
· §10, nytt pkt.f) Utbygging av områdene B1-B3 kan ikke igangsettes før minimum 25% av 

Sagtomta og 25% av Gjensidigekvartalet er realisert, eller det har gått 5 år, regnet fra 
vedtak av denne områdereguleringsplanen.  

·  
Etter høringsrunden vedtas følgende endringer i høringsutkastets kart: 
 
· Ved Nordre Mysen skal det legges til rette for et sammenhengende parkområde mellom 

Storgata (O-P5) og Kapellveien (Park P6) langs alleèn med et belte på ca 10m. 
· «Måsanparken», O-P9, endres slik at grøntområdet forblir som i dag. 
· Forslag til grøntområde mellom S10 og S11, P4, reduseres til å gjelde nåværende gang- 

og sykkelvei opp Brannstasjonsbakken/Hundstadgate.  
· Eiendommen Trollstien 3, Park P2, endres fra grøntområde til boligformål. 
· Snuplass for buss etableres ved Kloppa. 
· Det synliggjøres torv i hver ende av David Bilds gate ved at torvet ved 

Havnåsgården/Libris blir torv nr.3. 
· Alle bygninger som på plankartet er merket som bevaringsverdige (tykk strek) markeres 

med hensynssone kulturmiljø.  
· Byggegrenser langs fylkesveiene ivaretas i medhold av vegvesenets beskrivelse i 

innsigelse datert 20.05.2015. Dvs at det legges opp til at byggegrensen langs fylkesveien 
blir trukket litt lenger vekk fra veien.  

 
Det er mottatt innsigelse fra Østfold fylkeskommune i 2 punkter og fra Statens vegvesen i 2 
punkter. Disse innsigelsene imøtekommes på følge måte: 
 
· Det forutsettes at Eidsberg kommune får aksept for utredning knyttet til de vurderinger 

som gjøres ift KU-forskriftens §2d,e §§3,4.  
· I felt U1 «Gymnaskavartalet legges det til i bestemmelsene følgende tekst: avsettes til 

«bebyggelse og anlegg, undervisning og annen offentlig tjenesteyting». Dette åpner 
derved for etablering av tannklinikk i U1. 

· Det tas inn i planbestemmelsene at «Statens vegvesen skal godkjenne byggeplan for alle 
tiltak langs Fv 129 og 692 før gjennomføring». 

· I bestemmelsenes § 5.2.3 i forbindelse med plassering av bebyggelse tas det inn tekst 
knyttet til byggegrenser langs fylkesveiene i medhold av vegvesenets beskrivelse i 
innsigelse datert 20.05.2015.    

 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Hovedutvalg for miljø og teknikks innstilling: 
 
Rådenes innstilling: 
 



      
Saksopplysninger: 
 
Det vises til saksfremlegg til hovedutvalg for miljø og teknikk i denne saken den 24.03.2015 
sak 15/21 hvor det ble vedtatt å legge planen ut til offentlig ettersyn i medhold av Plan- og 
bygningslovens §12-10. 
 
Planen har deretter vært ute til ettersyn i 6 uker, og det var ved fristens utløp innkommet 25 
uttalelser.  
 
Rådmannens merknader: 
 
Det vises til de enkelte uttalelser til planen som her anføres i rekkefølge og kommenteres: 
 
Nr. 1 – Mysenbyen datert mai 2015: 
Mysenbyen AS har innspill til planen og de utfordringer som man har knyttet til en utvikling 
av bykjernen. Spesielt påpekes utfordringer knyttet til varelevering og tilgjengelighet. Videre 
påpekes det at smugene burde vært inntegnet mer klart i planen samt at man påpeker 
bekymring fra den enkelte gårdeier knyttet til forsøpling og vedlikehold. Mysenbyen 
kommer også inn på formuleringer i bestemmelse, samt stiller spørsmål knyttet til enkelte 
bygningsmiljøers bevaringsverdi. Tilgjengelighet og gatemønster må ifølge Mysenbyen 
ivaretas på en god måte, og fremtidig trafikkmengde må vurderes. 
 
Ellers er Mysenbyen opptatt av byggehøyder og viktigheten av en snarlig utbygging på 
Sagtomta med både forretninger og boliger, få flere til å bo i sentrum, men man påpeker 
også viktigheten av gode parkeringsmuligheter for besøkende. 
 
Mysenbyen har også kommentarer knyttet til bestemmelsene, bl.a. antall El-ladestasjoner 
som anses å være i overkant, og at det må gis anledning til gode muligheter for 
vareleveranser. Man kommer også inn på plassering av nytt bad, og bemerker at man her 
må ta stilling til om dette skal være et bad kun til bruk av skole og idrett, eller om man 
ønsker et bad som i tillegg kan benyttes av innbyggere og tilreisende i forbindelse med andre 
opplevelser i sentrum. Mysenbyen ønsker videre at Måsanparken beholdes uforandret. 
 
Vår kommentar: 
Når det gjelder varelevering, så anføres det fra vår side at gatestrukturen ble lagt i 
reguleringsplan fra 1922, og eksisterende bebyggelse vanskeliggjør endringer i dette. 
Imidlertid må det ved ny bebyggelse legges til rette for en forsvarlighet, samtidig som det 
ikke må lages bestemmelser som hindre levering til dagens næringsliv. 
 
Når det gjelder smugene, så er det ønske å beholde disse, men vedlikehold eller 
nattestenging må hjemles gjennom avtaler. En undergang under jernbanen i forlengelse av 
Storgata er en visjon og et ønske i et langt perspektiv. Ellers så er administrasjonen enig i at 
det er viktig å få en utbygging på Sagtomta, men også i Kaupangkvartalet med sikte på å få 
en sentrumsmotor, en rekkefølgebestemmelse vil kunne bidra til dette.  
 
 



Tilrettelegging av parkeringsplasser for besøkende/handlende må som Mysenbyen påpeker 
være godt tilrettelagt. Dette vil komme tungt inn i senere detaljreguleringsplaner som skal 
utarbeides for Sagtomta – Nordre Mysen – Kaupangkvartalet og langs Smedgata. 
 
Mysenbyens kommentarer til byggehøyder må vurderes slik det fremkommer i de fleste av 
de innkomne merknader. 
 
Nr.2 – Øyvind Mysen v/adv. Resen-Fellie datert 04.05.2015: 
Mysen ser positivt på den fremlagte planen, men anfører at man vil kreve at kommunen 
innløser regulert parkområde inkl. «Hamilbrønnen». Mysen kommer også inn på låvens 
fremtidige skjebne. 
 
Vår kommentar: 
Når det gjelder innløsningskrav så hjemles det i plan- og bygningslovens §15-2 og må 
avklares i etterkant av vedtatt plan. Låven er tidligere godkjent revet, men 
Fylkeskonservatoren har satt som krav at det må føres opp et erstatningsbygg som estetisk 
tilpasses gårdstunet på Nordre Mysen. 
 
Nr.3 – Steinar Bjerknes datert 04.05.2015: 
Bjerknes viser til sin tidligere søknad knyttet til oppføring av en boligblokk i Fabrikkveien i 
«Bydel Vest». Denne saken ble utsatt i en tidligere behandling i Hovedutvalg for Miljø og 
Teknikk i påvente av sentrumsplanen. 
 
Vår kommentar: 
Etter administrasjonens vurdering må forslag til rekkefølgebestemmelser følges, noe som 
innebærer at dette prosjektet ikke kan realiseres før det har gått minimum 5 år.  
 
Nr.4 – Kenneth Høytomt datert 27.04.2015: 
Høytomt som er eier av Mørstadsenteret viser til tidligere forespørsel/søknad knyttet til 
mulighet for sammenbygging av Mørstadbygget og «Bysenteret» med et overbygg over 
Bakkegata. Dette vil innebære stengt biltrafikk men med gang- og sykkelvei under 
overbygget. Høytomt viser i denne sammenheng til dagens konkurransesituasjon hvor større 
sentre er en forutsetning for videre utvikling. Større sentre har et klart fortrinn i dette bilde. 
 
Vår kommentar: 
Det synes klart at Høytomt sin argumentasjon om konkurransefortrinn for større 
sammenhengende forretningsflate har sine klare fordeler. Et trafikkbilde i dette området bør 
ses i en helhetlig vurdering, men fra vår side bør en slik utbygging fortsatt være mulig med 
dagens gate-/fortausbredde.  
 
Nr.5 – Advantux AS datert okt. 2014: 
Advantux AS v/Stein Erik Lundblad viser til sin søknad om etablering av boliger på gateplan I 
Smedgata 12. Han mener at en slik etablering i dag er eneste mulighet for aktivisering av 
lokalene, og at dette ikke vil legge hindringer for en tenkt utvikling på sikt slik planen legger 
opp til. 
 
 



Vår kommentar: 
Denne saken har vært opp til behandling tidligere med positiv innstilling fra 
administrasjonens side. Hovedutvalgets vedtak har vært at man skal opprettholde 
forretningstanken. I den nye planen er det så langt anført at arealer langs Smedgata i 
gateplan kan inneholde variert bruk, men ikke boliger. Man bør likevel kunne vurdere denne 
saken i et tidsperspektiv for når en ny detaljreguleringsplan og ny bebyggelse kan være 
aktuelt. 
 
Nr.6 – Eidsberg sparebank datert 06.05.2015: 
Eidsberg sparebank omtaler den fremlagte planen som en positiv og fremtidsrettet plan. 
Imidlertid har banken innspill knyttet til at man må legge inn en viss grad av frihet uten 
fordyrende tiltak og for rigide bestemmelser slik at private investorer skal fatte interesse for 
å gå inn i utbyggingsprosjekter. Dette gjelder bl.a. ivaretakelse av overvann med takterrasser 
og utomhusarealer mm. Man mener også at bestemmelser knyttet til fasadeutforming må 
mykes opp noe slik at en utbygger gis frihet til arkitektoniske løsninger. Eidsberg sparebank 
mener også at rekkefølgekrav er et godt redskap til å styre utviklingen og til å sikre et ønsket 
utbyggingsmønster. 
 
Vår kommentar: 
Det er viktige argumenter Eidsberg sparebank legger frem, og man har etter vårt skjønn 
langt på vei ivaretatt disse. Ivaretakelse av overvann/takvann kan innenfor bestemmelsene 
ivaretas på flere måter på egen eiendom etter avtaler med vann- og avløpsavdelingen. 
Dersom dette løses på egen eiendom på en forsvarlig måte, så bør alternative løsninger 
aksepteres. Når det gjelder krav til utomhusarealer og lekeområder, så gis det her innenfor 
planens bestemmelser også mulighet for vurdering av nærliggende friområder innen 200 m 
avstand fra bebyggelse. Bankens ønske om å innføre rekkefølgebestemmelser anbefales 
med sikt på å sikre at vi får en rask utvikling i sentrumsområdene. Snuplass for buss på 
Sagtomta er for øvrig et av to alternativer, hvorav snuplass ved Kloppa er et godt alternativ. 
 
Nr.7 – Berit Johansson Jernbanegata 4 datert 05.05.2015: 
Johansson anfører i sin merknad punkter knyttet til trafikk og bussholdeplass i Jernbanegata 
ved Citadell, noe som skaper støy og forurensning. Johansson viser til tidligere ønske fra 
busselskapet om en terminal syd for Citadell og som ville bedre boforhold og trivsel i 
sentrum.  
 
Vår kommentar: 
Det er riktig som Johansson skriver da vi i sin tid laget en planskisse for en terminal. 
Imidlertid ønsker ikke busselskapet slik løsning i dag da man ønsker rask trafikkavvikling for 
bussene med busslommer og ventesoner utenfor selve sentrumskjernen. 
 
Nr.8 – John-Erik Holte Jernbanegata 4 datert 2015: 
Holte har i sine bemerkninger flere positive synspunkter knyttet til omfang av 
handelsområde og ønske om et attraktivt kjøpesenter midt i byen, og at det derved må være 
gatenes funksjon som må vektlegges ved bestemmelse av hvilke gater som skal være 
handelsgater med publikumsrettede funksjoner. Han kommer også inn på parkeringsdekning 
og fremsetter ønske om et parkeringshus i byområdet. Kollektivtrafikk og tilrettelegging for 
dette, samt gågater og parkeringsplasser må ivaretas. 



Vår kommentar: 
Fra vår side er vi av den formening at Holte sine synspunkter er viktige, men at vi i det 
fremlagte planforslaget langt på vei har ivaretatt dette. 
 
Nr.9 - Eidsberg SV datert 06.05.2015: 
SV fremsetter ønske om en ny grønn bypark og at denne bør lokaliseres mellom Storgata og 
Kapellveien. Videre ønskes et sterkere fokus på «Sykkelbyen Mysen». Bydel vest omtales, og 
SC mener denne bydelen ikke kan opparbeides før undergang under jernbanen er på plass. 
SV har klare meninger knyttet til byggehøyder og ønsker disse redusert. SV ønsker videre at 
Måsanparken må bestå som i dag. 
 
Vår kommentar: 
SV sitt innspill om en bypark mellom Storgata og Kapellveien er i samsvar med våre planer da 
bl.a. alleen med sideområde mot vest frem til gårdstunet på Nordre Mysen og området ved 
«Hamilbrønnen» er tenkt som parkområde i denne sammenhengen. Dette vil synliggjøres 
sterkere i fremtidig detaljreguleringsplan for området. Imidlertid anses det som urealistisk å 
vente med en utbygging på Bydel vest i påvente av en undergang da denne så langt kun er 
lagt inn som en fremtidig visjon. Den nylig ombygde planovergangen med egen gang- og 
sykkeltrase må anses å være en fullgod og trygg kryssing. Denne ligger også slik at den vil 
være et naturlig krysningspunkt mellom sentrum og Bydel vest. Tilrettelegging for 
sykkeltrafikk fra omliggende boligområder til sentrum er etter vårt skjønn ivaretatt på en 
akseptabel måte. 
  
Nr.10 – Bergerkrysset Auto AS datert 06.05.2015: 
Bergerkrysset Auto AS har flere innspill til planen og anser denne som et godt fremtidsrettet 
verktøy for videre utvikling av Mysen by. Men som flere andre innspill, ønsker også 
Bergerkrysset Auto at byggehøyder må vurderes på nytt. De ønsker også en utvidelse av 
plangrense ytterligere mot nord i Bakkeliveien til nr. 6. Arbeidersamfunnets fremtid omtales, 
og man er av den formening at dette bør kunne rives. De ønsker også en ny vurdering av sin 
tomt mellom Smedgata og Torggata som i planen er lagt ut til parkområde, dette vil i så fall 
ødelegge fremtidig utvikling av eiendommen. Ellers omtales også tilgjengelighet mot 
sentrum og endret enveiskjøring i A.H. Mysens gate/Havnåsbakken. Bergerkrysset Auto er 
som flere andre opptatt av at det må være tilstrekkelig med parkeringsplasser i sentrum. 
 
Vår kommentar: 
Ønske om å flytte plangrensen i Bakkeliveien anbefales ikke nå da vi i så fall vil få en kile inn i 
villabebyggelsen til næringsformål. Et slikt tema bør utstå frem til mer konkrete planer for 
eiendommen eventuelt medfører andre løsninger. Arbeidersamfunnet er fra 1926 og var 
Mysen kommunes kulturhus og kino frem til festiviteten sto ferdig i 1958. Den historiske 
verdien er derfor stor og bygget bør bevares, men det må stilles krav til vedlikehold. Vis er 
poenget med kommentaren knyttet til tomta mellom Smedgata og Torggata, og her bør 
denne kunne vurderes nærmere i en detaljreguleringsplan. Ønske om endring av 
kjøremønster i Havnåsbakken er imidlertid ikke av ny dato, men dette er av trafikale årsaker 
avvist av Statens vegvesen. 
 
 
 



Nr.11 – Ungdomsrådet datert 08.05.2015: 
Ungdomsrådet er klare på at nedre del av Ordfører Voldens vei mellom Storgata og 
Smedgata bør forbli stengt. Videre mener man at «Måsanparkens» område må være som i 
dag. Det pekes på viktighet om å legge til rette for gode park- og lekeområder i sentrum. 
 
Vår kommentar: 
Ungdomsrådets forslag bør etter vårt skjønn ivaretas slik de fremkommer. Når det gjelder 
sentrumsnære park- og lekeområder vil vi anse at det er lagt opp til gode områder i planen. 
Her må man ta med Kloppa, Mysen idrettspark, Måsanparken og et nytt grøntområde på 
Nordre Mysen. Turstier langs Mysenelva og kobling til Høytorp fort må også med i en 
helhetsvurdering. 
 
Nr.12 – David Koht-Norbye datert 02.05.2015: 
Koht-Norbye har en rekke innspill knyttet til parkering, byggehøyder og arealbruk i bestemte 
områder. Han anfører at det bør være krav til parkering etter antall boenheter og ikke 
byggeprosjekt. Videre blir det foreslått en endring av bestemmelsene knyttet til 
byggehøyder ved at disse reduseres og endres i tekst. Småbypreget vektlegges i dette 
innspillet. Koht-Norbye har også et innspill knyttet til Nordre Mysen og fremtidig bruk av 
området. 
 
Vår kommentar: 
Fra vår side vil vi si oss enig i at byggehøyder bør vurderes i lys av vårt begrep om at Mysen 
skal være en hyggelig småby og være Østlandets mest attraktive småby. Videre kan vi si oss 
enig i anførsel knyttet til krav om parkeringsdekning. Rivning av låven på Nordre Mysen og 
fremtidig bruk av et nytt bygg i forbindelse med utnyttelsen av Nordre Mysen for øvrig anses 
som et viktig innspill. 
 
Nr.13. – Anders Åsland datert 08.04.2015: 
Åsland er eier av en eldre villa i Trollstien (Bydel Vest). Åsland anser at reguleringsformålet 
park ikke har noen verdi i dette området og ønsker tomta avsatt til boligformål. 
 
Vår kommentar: 
Forslag om å avsette denne tomta til park/grøntområde har sin bakgrunn i et forslag om en 
overgang over jernbanen her. Dette forslaget er imidlertid tatt ut og overgangen bygges nå 
mellom Citadellbyggene. Vi ser det derfor formålstjenlig å endre formålet til bolig da det ikke 
er et område som vil bli tilgjengelig for allmenheten med sin beliggenhet. 
 
Nr.14 – Tor Erik Stenberg datert 29.04.2015: 
Stenberg anfører at dersom småbypreget skal beholdes så må byggehøydene reduseres. 
Videre mener Stenberg at forretningsdannelsen i fremtiden bør ligge på Sagtomta. 
 
Vår kommentar: 
Stenberg sine merknader tas med videre. 
 
Nr.15 – Gerd Helen Karlsrud datert 29.04.2015: 
Karlsrud er som flere opptatt av at byggehøyder i sentrum må reduseres. 
 



Vår kommentar: 
Karlsrud sine merknader tas med videre. 
 
Nr.16 – Hilde Høie, styret i City borettslag datert 05.05.2015: 
Styret i City borettslag er sterkt imot undergang mellom Folkenborgveien og 
Storgata/Jernbanegata. 
 
Vår kommentar: 
Til dette er å anføre at en slik undergang ligger fast som en visjon og er således ikke planlagt 
gjennomført i overskuelig framtid. 
 
Nr.17 – Eidsberg kristelig Folkeparti datert 05.05.2015: 
KRF omtaler bl.a. låvebygningen på Nordre Mysen og fremtidig bruk av denne. Videre 
foreslås en tekstendring slik at det bør stå «Smugene søkes bevart» i størst mulig grad. KRF 
ønsker som andre en redusert byggehøyde og fremmer konkrete forslag på det. De vil også 
bevare «Måsanparken» uforandret. Videre fremsettes det ønske om å endre enveiskjøringen 
i Havnåsbakken/A.H. Mysens gate fra Bergerkrysset, samt at man påpeker manglende 
parkeringsplasser ved Villa Nore/Mysen kirke. 
 
Vår kommentar: 
Det vises til Fylkeskonservatorens krav knyttet til rivning av låven, samt tidligere omtale. Når 
det gjelder kjøreretning i Havnåsbakken så er dette forslaget prøvd hos Statens vegvesen 
tidligere med lite hell. Når det gjelder parkering vad Villa Nore/Mysen kirke, så er dette 
forhold som må vurderes gjennom detaljreguleringsplaner. 
 
Nr.18 – Arkama arkitekter datert 04.05.2015: 
Arkama arkitekter har over 7 sider tatt en grundig gjennomgang av plan og bestemmelser og 
fremme forslag på en rekke endringer på flere områder. Noen av innspillene som 
fremkommer er også berørt i flere andre innspill og er derfor omtalt tidligere. Arkama 
kommer også inn på behov for rekkefølgebestemmelser for å få en styrt utvikling i sentrum. 
 
Vår kommentar: 
Fra vår side kan vi ikke se at de innspill som fremkommer bør føre til vesentlige endringer i 
den fremlagte områdereguleringsplanen med bestemmelser. Men noen justeringer i 
medhold av dette vil bli foreslått fra vår side. Det vises til at en områdereguleringsplan vil ha 
rettsvirkning og være førende i etterfølgende prosesser med detaljreguleringsplaner i 
sentrum, noe som er riktig. Men en etterfølgende detaljreguleringsplan vil likevel kunne 
inneholde justeringer som vedtas og vil ha direkte rettsvirkning for en utbygging. Dette 
gjelder store deler av sentrum som Nordre Mysen, Sagtomta, Gjensidigekvartalet, store 
deler av Smedgata og Bydel Vest.  
 
Nr.19 – Synnøve og Evald Forvik, Torggata 17 datert 04.05.2015: 
Forvik kommer inn på byggehøyder, spesielt i Gjensidigekvartalet og de ulemper høyhus der 
vil gi for beboere langs Torggata nord. 
 
 
 



Vår kommentar: 
Fra vår side vil vi vise til andre innspill om samme sak og omtale knyttet til byggehøyder i 
sentrum. 
 
Nr.20 – Ole Fundingsrud datert 04.05.2015: 
Fundingsrud omtaler viktigheten av en fotgjengerundergang under jernbanen når Bydel Vest 
etableres. 
 
Vår kommentar: 
Det vises til tidligere omtale av dette tema. 
 
Nr.21 – Hedvig og John Sævik Gangnæsgården datert 03.05.2015: 
Sævik som bor i Gangnæsgården er kritisk til fremtidig bomiljø i nabokvartalene dersom 
foreslått byggehøyde i Gjensidigekvartalet gjennomføres.  
 
Vår kommentar: 
Fra vår side vises det til tidligere omtale av dette tema. 
 
Nr.22 – Eidsberg Venstre datert 2015: 
Eidsberg venstre er opptatt av et miljøperspektiv i sentrum, og at Nordre Mysen kan bli et 
statusprosjekt i denne sammenheng. De peker samtidig på et ønske om å sikre 
torget/plassen i krysset David Blidsgt/Torggt (foran Libris). Venstre ønsker også som flere 
andre at Måsanparken beholdes som i dag. 
 
Vår kommentar: 
Venstre tar opp et spennende tema knyttet til at Nordre Mysen kan bli et statusprosjekt 
relatert til utvikling av området i et miljøperspektiv. For noe år siden lanserte vi begrepet 
«Miljølandsbyen Nordre Mysen», og Venstre sitt innspill passer inn i et slikt begrep. Dette 
tas med videre inn i en detaljreguleringsplan for området.  
 
Nr.23 – ROM-Eiendom datert 01.05.2015: 
ROM- Eiendom mener kravet til minste utomhusarealer er for strengt og vil være vanskelig å 
etterkomme med henvisning til det antall boenheter planen legger opp til. ROM-Eiendom 
fremmer derfor forslag til endringer i bestemmelsene knyttet til det. ROM kommer også 
med innspill knyttet til byggehøyder i feltene S 20-23 og at man her legger opp til 7 etasjer, 
ikke bare mot krysset. De mener også at krav til sykkelparkering bør reduseres fra 3 til 2. 
Man anfører også at planen bør inneholde rekkefølgekrav, og ber om en nærmere 
redegjørelse. 
 
Vår kommentar: 
Vi har forståelse for ønske om en større byggehøyde, men dette er nøye vurdert i en 
helhetlig tankerekke og foreslås derfor ikke endret for Sagtomtaområdet. Når det gjelder 
innføring av rekkefølgebestemmelser, så er dette et tema som bør vurderes. 
 
Nr.24 – Østfold fylkeskommune/ Fylkeskonservatoren datert 08.05.2015: 
Østfold fylkeskommune har en rekke innspill og faglige råd knyttet til plan og bestemmelser. 
Bl.a. vises det til byggehøyder og småbypreg, park- og grøntområder, historisk utvikling mm. 



Dette munner ut i 26 faglige råd som alle er vurdert videre administrativt og i 
styringsgruppa. Når det gjelder historisk utvikling i Mysen viser vi til Sentrumsanalysen fra 
1998 og temahefte «Mysen byområde-historisk utvikling» datert 2009. 
 
Vår kommentar: 
De faglige råd som fremkommer er vurdert og delvis hensyntatt i vårt forslag til endringer i 
plan og bestemmelser. 
Når det gjelder innsigelsene som fremkommer, så vil det i medhold av innsigelse nr.1 bli 
utarbeidet et utførlig dokument knyttet til KU- konsekvensutredning for sentrum som vil 
fremlegges for godkjenning. Det vises til at det også i tidligere saksfremlegg i sak 15/21 
datert 24.03.2015 ble utarbeidet en kortfattet vurdering av krav til KU. Denne vil inneholde 
dagens forhold og de vurderinger som er utført, samt at det vil bli krevet KU-utredninger for 
senere detaljreguleringsplaner for Nordre Mysen, Sagtomta, Gjensidigekvartalet, Bydel Vest 
og Smedgata. Dersom det likevel kreves, vil det bli utarbeidet en fullstendig KU i etterkant. Vi 
mener likevel at Eidsberg kommune kan godkjenne planen under forutsetning av 
etterfølgende godkjenning knyttet til KU-utredning. 
 
Når det gjelder innsigelse nr. 2 så anbefales det å ta inn foreslått tekst knyttet til «annen 
offentlig tjenesteyting i bestemmelsene. 
 
Nr.25 – Fylkesmannen i Østfold datert 19.05.2015: 
Fylkesmannen har ikke fremmet innsigelse til planen, man anfører at en KU-
konsekvensutredning burde vært en opplagt del av dokumentene og at denne bør inngå i 
planen før den vedtas. Utover det har ikke Fylkesmannen særlige merknader til planen som 
for deres del kan egengodkjennes. 
 
Vår kommentar: 
Når det gjelder forhold knyttet til KU så har vi kommentert det under vår merknad til 
fylkeskommunens innsigelse. 
 
Nr.26 – Jernbaneverket datert : 
Det har pr.27.05.2015 ikke kommet høringsinnspill fra Jernbaneverket. 
 
Nr.27 – Statens vegvesen datert 20.05.2015: 
Statens vegvesen er spesielt opptatt av fremtidig utbygging langs Fv.129 og 692 og at man 
her legger inn formålsgrenser og byggelinjeavstand fra veg. Vegvesenet fremmer innsigelse 
på 2 punkter. I punkt 1 bes det tatt inn i bestemmelsene krav til at Statens vegvesen skal 
godkjenne byggeplan for alle tiltak langs disse fylkesveiene, og i punkt 2 kreves det lagt inn i 
bestemmelsene krav til byggelinjeavstand fra vegene. Dette omfatter derved nordsiden av 
Smedgata og for feltene S5, S28, B1 og B2. 
 
Vår kommentar: 
De fremsatte krav fra Statens vegvesen er ivaretatt og lagt inn i forslag til endringer i 
bestemmelsene. De øvrige anførsler fra Statens vegvesen knyttet til tilrettelegging for 
gående og syklende anser vi ivaretatt ved at vi legger temahefte «Hovednett for sykkeltrafikk 
i Mysen og Omegn» til grunn, samt at dette også vil bli et tema knyttet til  
 



detaljreguleringsplaner for anførte områder. Krav knyttet til støy og luftkvalitet ivaretas på 
samme måte. 
 
Nr.28 – Bloksberg eiendom AS udatert: 
Bloksberg eiendom AS som er eier av en stor del av Kaupangkvartalet (Gjensidigetomta) 
anfører i sin merknad at man anser krav knyttet til grønne tak og krav til utomhusarealer/ 
lekeplasser. Man kommer også inn på at det bør vedtas rekkefølgekrav dersom man skal ha 
som mål å få utbygging i sentrum. Man kommenterer også forhold knyttet til 
detaljregulering av områder dersom alle grunneiere ikke blir med i en slik prosess. 
 
Vår kommentar: 
Bloksberg eiendom AS sine merknader er langt på vei ivaretatt slik det fremkommer i vårt 
forslag til endringer i bestemmelser og kart. Når det gjelder krav til detaljregulering og 
deltakelse så foreskriver loven kommunens rette til regulering av eiendommer også i privat 
eie. En helhetlig plan for definerte områder vil derfor uansett bli gjennomført som forutsatt.      
 
Andre ting:  
Endring av kjøreretning i «Havnåsbakken» nedre del av Anton H. Mysens gate tas opp senere 
i egen planprosess og må ses i sammenheng med eventuelle endringer i «Gymnaskvartalet» 
knyttet til utbygging og endret kjøremønster/innkjøring. 
 
Administrasjonen har nøye gått gjennom de innkomne merknader og innspill til planen og 
ser at de fleste har kommentarer knyttet til byggehøyder. Fra vår side ser vi med forståelse 
på dette med henvisning til slagordet «Østlandets mest attraktive småby». Begrepet småby 
kan fort kobles mot byggehøyder og hvilke preg dette setter på byen. Etter en helhetlig 
vurdering i Styringsgruppa beholdes planens byggehøyder med unntak av en endring i S10 
ved Bergerkrysset der byggehøyden foreslås redusert til 5 etasjer. 
 
Med henvisning til at bestemmelsene setter begrensning på byggehøyder, er det viktig at 
man får en best mulig fremtidsrettet utbygging. Vi foreslår derfor at man i tillegg til 
maksimal byggehøyde setterkrav til minimum byggehøyder, og dette foreslås satt til 3 
etasjer. Byggesaksbehandlingen må i sine vurderinger sette krav til at fundamentering og 
dimensjonering gir anledning til senere påbygg som angitt i planen. 
 
Videre anses det som riktig å gi anledning til boligutnyttelse av gatearealer langs Torggata 
syd da forretningsområdet likevel har et stort omfang knyttet til sentrumsgater. Der vil det 
bli stilt som betingelse at etasjehøyden i 1 etasje økes utover boligstandard slik at dette ikke 
umuliggjør senere forretningsetablering. 
 
Det er viktig at man i senere byggesaksbehandling har et våkent øye på estetikk og kvalitet – 
arkitektonisk uttrykk som bidrar til et helhetlig godt bybilde. Det er derfor foreslått at dette 
tydeliggjøres i bestemmelsene. 
 
Flere av innspillene berører tema knyttet til parkering. I vårt forslag legges det opp til en 
mindre endring ved at man øker krav til parkering for boliger fra 1 til 1.1 pr. boenhet. Dette 
for å sikre en viss dekning for gjesteparkering på egen grunn slik at gjester ikke legger beslag 
på kundeparkeringsplasser i for stor grad. Det vises til Eidsberg kommunes struktur med et 



bysenter og 4 grender, og at man ved besøk til beboere i sentrum er avhengig av bilbruk selv 
om man i medhold av temahefte knyttet til «sykkelbyen» legger opp til omfattende 
utbygging av gang- og sykkelveinett. 
 
Når det gjelder parkering for ansatte og kunder samt vareleveranse, så stilles det krav til at 
dette finner sin løsning gjennom detaljreguleringsplaner for de enkelte kvartaler. I det gamle 
sentrum er dette mer utfordrende da denne utbyggingen i hovedsak fant sted i perioden 
1880 til 1920, tiden etter at Mysen ble stasjonsby. I denne tidsperioden var det bruk av hest 
som var tidens bruk til vare- og persontransport, og her må det legges til rette for andre 
smidige løsninger. 
 
Fylkeskommunen/Fylkeskonservatoren viser til kommunens kulturminneplan og er opptatt 
av at tiltak som berører bygninger og bygningsmiljøer omfattet av hensynssoner kulturmiljø 
må forholde seg til verneverdig bebyggelse på en måte som ivaretar hensynet til 
byggehøyder, målestokk, uttrykk og møtet mellom gammelt og nytt. Dette gjelder i 
hovedsak «Det gamle sentrum» mellom Anton H. Mysens gate og Jernbanegata. Dette kan 
ivareta gjennom tilføyelse i bestemmelsenes §52.7. Fylkeskommunens anførsel i pkt.26 
anses ivaretatt gjennom de temahefter som er utarbeidet i 2009/2010 knyttet til Mysens 
historiske utvikling med hovedvekt lagt på perioden etter at Mysen ble stasjonsby i 1882. 
 
Utover det kan vi anbefale at enkelte presiseringer i planbestemmelsene som fremkommer i 
fylkeskommunens faglige råd tas inn. 
 
Fylkesmannens anførsler knyttet til at det bør være klare rekkefølgebestemmelser er vi enig 
i, og dette er således foreslått tatt inn i bestemmelsene. 
 
Sett ut fra ovenstående foreslås det en rekke endringer i plan og bestemmelser slik det 
fremkommer i forslag til vedtak. Disse endringene er etter vårt skjønn ikke å betrakte som 
vesentlige endringer som betinger nytt offentlig ettersyn da hovedformålene i planen ikke 
endres. 
 
Vedtak av reguleringsplan skal gjøres av kommunestyret i medhold av plan- og 
bygningslovens §12-12. Kommunestyrets endelige vedtak om reguleringsplan kan påklages, 
jfr. §1-9, og dette skal kunngjøres i minst 1 avis og gjøres tilgjengelig gjennom elektroniske 
medier, samt meddeles berørte i planområdet særskilt i medhold av samme lov. 
 
Egengodkjenningen er avhengig av at de fremlagte innsigelser er ivaretatt og trukket, jfr. 
plan- og bygningslovens §12-13 hvor det fremgår at ved stående innsigelse vil det være 
departementet som skal fatte endelig vedtak.  
 
Som det fremgår av saksutredningen er 3 av 4 innsigelser allerede ivaretatt slik at det kun 
gjenstår en løsning på innsigelse nr. 1 fra Østfold fylkeskommune knyttet til 
konsekvensutredning. Det tas her sikte på at dette finner sin løsning slik at også denne 
innsigelsen kan trekkes.  
  
 
 



Konklusjon: 
 
Med henvisning til ovenstående utredning vil vi anbefale at den fremlagte 
områdereguleringsplanen med bestemmelser egengodkjennes i medhold av plan- og 
bygningslovens §12-12 med de endringer som fremkommer i forslag til vedtak. Det legges 
inn som en forutsetning for vedtaket at den gjenstående innsigelsen fra Østfold 
fylkeskommune ivaretas og trekkes. 
 
 
 
 
 

 

Vedlegg: 

Høringsuttalelserl til områderegulering - alle innspill 

Plankart områderegulering_REV-1.gangsbehandling_høring 

Reguleringsbestemmelser_REV_1.gangs behandling_høring 
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Arbeidsgruppas forslag: 
 
Saken legges fram for formannskapet/kommunestyret med slik innstilling: 
 
1. Reglement for Eidsberg kommune – reglement for politiske organer og 

delegeringsreglement, datert 19. mai 2015, vedtas.   
2. Fritids- og livsløpsutvalget og miljø- og teknikkutvalget skal ha 11 medlemmer 
3. Reglement for godtgjørelse til folkevalgte, datert 19. mai 2015, vedtas  
 
Kommunestyrets vedtak: 
 
Formannskapets innstilling: 
 
Administrasjonsutvalgets innstilling: 
 
Hovedutvalgenes innstilling: 



Rådenes innstilling: 
 
 
 
Saksopplysninger: 
 
I sak 14/41 fattet kommunestyret følgende vedtak:  
 
1. Til å utrede og gjennomgå kommunens politiske organisering, nedsettes en 

arbeidsgruppe bestående av:  
 

a. Ordfører Erik Unaas (H)  
b. Varaordfører Maren Hersleth Holsen (V) 
c. Opposisjonsleder Kjetil Igletjern (AP) 

 
d. Det blir oppnevnt en referansegruppe med 1 representant fra hvert parti. 

 
2. Arbeidsgruppen fremlegger sine vurderinger og eventuelt forslag til endringer av politisk 

organisering for kommunestyret 30. oktober 2014. Økonomiske konsekvenser av 
eventuelle endringer skal også fremgå av vurderingen. 

3. Administrasjonen bes ivareta sekretariatsfunksjonen i dette arbeidet. 
 
Kommunestyret tok i sak 14/97 stilling til den politiske styringsmodellen for kommende 
kommunestyreperiode og fattet følgende vedtak i denne saken: 

 
I denne saken er det punkt 4 i sak 14/97 som fremmes til behandling.  Det fremmes nå 
forslag til: 
 
1. Reglement for Eidsberg kommune.  Reglement for politiske organer og 

delegeringsreglement. 
2. Reglement for godtgjørelse til folkevalgte 
 
Arbeidsgruppa som har bestått av ordfører Erik Unaas (H), varaordfører Maren Hersleth 
Holsen (V) og opposisjonsleder Kjetil Igletjern har avholdt 2 møter; 2. mars og 19. mai.  



Varaordfører Øivind Reymert (KrF) har overtatt plassen i arbeidsutvalget for Maren Hersleth 
Holsen.  
 
Referansegruppa har avholdt 4 møter; 9. mars, 20. april, 27. april og 12. mai 2015.  
Referansegruppa har bestått av ordfører Erik Unaas (H), varaordfører Øivind Reymert (KrF), 
Espen Andreas Volden (H), Maren Hersleth Holsen/Ingunn Hensel (V), Svein Ødeby (FrP), Liv 
Bleie Berger (Sp), David Koht-Norbye (uavh) og Kjetil Igletjern (AP). På møtet 12. mai ble det 
gitt en innstilling når det gjelder reglementene fra referansegruppa til den politiske 
behandlingen.  Innstillingen fra referansegruppa ble gjennomgått på arbeidsgruppas møte 
19. mai og det er arbeidsgruppas innstilling som fremmes til behandling. 
 
Arbeidsgruppa og referansegruppa har hatt de gjeldende reglementene for Eidsberg 
kommune, jf k.sak 64/13, og gjeldende reglement for Sarpsborg kommune som grunnlag for 
sitt arbeid.  
 
I kommunestyrets vedtak i sak 14/41, pkt 2 fremgår det at økonomiske konsekvenser av 
eventuelle endringer skal fremgå av saken.  Det er utarbeidet en illustrasjon når det gjelder 
godtgjørelser til de folkevalgte med utgangspunkt i antall møter som ble avholdt i de faste 
utvalg i 2014.  Det er ikke hensyntatt dekning av tapt arbeidsfortjeneste eller møter i 
arbeidsgrupper m.v. Illustrasjonen følger som vedlegg. 
 
Oversikt over budsjett og regnskap for 2013, 2014 og 2015 (regnskap pr 19. mai): 
 

 
 
Referansegruppa er delt i synet på antall medlemmer i fritids- og livsløpsutvalget og miljø- og 
teknikkutvalget.  Liv Bleie Berger, David Koht-Norbye, Erik Unaas og Espen Andreas Volden 
innstiller på at utvalgene skulle ha 9 medlemmer, mens Kjetil Igletjern, Ingunn Hensel, Øivind 
Reymert og Svein Ødeby innstiller på at utvalgene skulle bestå av 11 medlemmer.  Alle i 
referansegruppa tok forbehold om innstillingen før den endelig politiske behandling.  
 
I arbeidsgruppas møte 19. mai ble det gjort noen mindre justeringer i reglementene. 
Arbeidsgruppa innstiller på at fritids- og livsløpsutvalget og miljø- og teknikkutvalget skal ha 
11 medlemmer.  Videre er det gjort noen mindre justeringer når det gjelder reglement for 
godtgjørelser. Det gjelder kap.  1.1 Godtgjørelse til ordfører, kap. 1.7 Godtgjørelse til 
opposisjonsleder, gruppeledere og saksordførere og kap 1.8 Om møtegodtgjørelse.    
 
 
 
 



Rådmannens merknader: 
 
Det er arbeidsgruppas forslag til reglementer som fremmes til behandling og det er 
arbeidsgruppa som innstiller i saken.  
 
 

 

 

Vedlegg: 

illustrasjon - godtgjørelser- versjon3 

reglement godtgjørelser - arbeidsgruppas innstilling 19.05.2015 

reglement Eidsberg - arbeidsgruppas innstilling - 19.05.2015 
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Kontrollutvalgets uttalelse til årsregnskapet 2014 for Eidsberg kommune 


 
I henhold til forskrift om kontrollutvalg i kommuner og fylkeskommuner, avgir kontrollutvalget 
uttalelse til årsregnskapet til kommunestyret før årsregnskapet endelig vedtas i 
kommunestyremøte. Kopi av kontrollutvalgets uttalelse er sendt formannskapet.  
 
Kontrollutvalget har i møte 18.05.2015 behandlet årsregnskapet 2014 for Eidsberg 
kommune. Grunnlaget for behandlingen har vært kommunens årsregnskap, rådmannens 
årsrapport, revisors beretning og revisjonsbrevet. I tillegg har ansvarlig revisor og 
administrasjonen supplert kontrollutvalget med informasjon om aktuelle problemstillinger 
under behandlingen i kontrollutvalget. 
 
Kontrollutvalget avgir følgende uttalelse til kommunestyret: 
 


  Avleggelsen av årsregnskap, årsberetning og revisors beretning er avlagt til rett tid 
og i samsvar med lov og forskrifter. 
 


 Kommunens driftsregnskap 2014 er avlagt med et positivt netto driftsresultat på  
kr. 9 065 889,08 og regnskapsmessig mindreforbruk på kr. 7 634 458,27 
 


 Kontrollutvalget har etter forskrift om kontrollutvalg i kommuner og fylkeskommuner  
§ 8, påsett at det ikke foreligger åpne revisjonsmerknader ved årsskifte 2014/15. 
 


 Kontrollutvalget merker seg at kommunens netto driftsresultat i 2014 utgjør 1,2 % av 
driftsinntekter. Fylkesmannens anbefalte nivå er minimum 3 % for å opprettholde 
kommunens formue.  
 


 Kontrollutvalget anmoder om at revisjonsbrevet av 04.05.2015 følger saken til 
kommunestyret og ber kommunestyret spesielt merke seg følgende punkter i brevet: 


  







Saksnummer 2015/6812-64965/2015  


 


 
o Investeringsregnskap/budsjettjustering 


 Revisjonen bemerker at det forutsettes at kommunen har fokus på en 
aktiv budsjettstyring av investeringsregnskapet i forhold til politisk 
behandling av finansieringsprosjekter både før og etter planlagt 
framdrift i budsjettåret. 
 


o Avsetning og bruk av frie driftsfond 
 Det er et absolutt krav at regnskapsført bruk av disposisjonsfond skal 


tilsvare budsjettert bruk. For 2014 er det et avvik på kr 454 490,- og 
kommunens mindreforbruk skulle derfor vært tilsvarende høyere. I 
tillegg er det avsatt kr 33 256,- mer enn budsjettert som ville økt 
mindreforbruket tilsvarende. 


 
o Premieavvik pensjon 


 Eidsberg kommune har i kommunestyret sak 86 og 103/2013, vedtatt 
endring av amortiseringsprinsipp for premieavvik pensjon fra 1 til 10 år. 
Eidsberg kommune har hatt store positive premieavvik de siste årene, 
som etter 1-årsprinsippet skal tilbakeføres som pensjonsutgift året 
etter. Ved endring av prinsippet vil årets premieavvik fordeles med 
1/10 i de påfølgende år. Dette gjelder både for positive og negative 
premieavvik. Vedtaket er gjeldende fra regnskapsåret 2013, og 
prinsippendringene er innarbeidet i årets regnskap. 
Amortiseringsperioden ble endret av KMD til 7 år. Det betyr at 1/10 av 
premieavviket fra 2013 skal tilbakeføres hvert år fremover i 10 år og att 
1/7 av premieavviket fra 2014 skal tilbakeføres hvert år i 7 år. 


 
 
Kontrollutvalget har ingen ytterligere bemerkning til årsregnskapet 2014 for Eidsberg 
kommune og slutter seg til revisors beretning av 15. april 2015.  


 
 
 


18.05.2015 
Jostein Flåøien 
Kontrollutvalgsleder 
 
 
 
 
Kopi til eksterne mottakere: 
Formannskapet i Eidsberg kommune     
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OPPSUMMERING AV UTFØRT ARBEID VED REGNSKAPSAVLEGGELSEN 2014
EIDSBERG KOMMUNE


Indre Østfold kommunerevisjon IKS har revidert Eidsberg kommunes årsregnskap for 2014.
Revisjonen er utført i samsvar med lov, forskrift og god kommunal revisjonsskikk, jf. KL' § 78
nr. 1, her under International Standards on Auditing. Revisjonsarbeidet er planlagt,
gjennomført og rapportert slik lov, forskrift og god kommunal revisjonsskikk krever.
Dette revisjonsbrevet vil være en konsentrert oppsummering av revisjonsarbeidet som er
utført for regnskapsåret 2014, med en beskrivelse av revisors beretning.


Opplysninger over viktige dokumenter ved regnskapsavslutningen i Eidsberg
kommune: '
Eidsberg kommunes årsregnskap er avlagt og datert den 16.02.2015. Regnskapet er
korrigert i etterkant med hensyn til enkelte poster som er avdekket gjennom årsoppgjøret. De
vesentlige korrigeringene har vært knyttet til påløpte renter, inntektsutjevning, avkastning på
KLP-fond og tilskudd til ressurskrevende brukere.


Korrigert årsregnskap er avlagt den 26.03.2015, og er underskrevet av
rådmann og fagleder regnskap. Rådmannens årsberetning er datert 30.3.2015. Dokumentet
«Uttalelse fra ledelsen» er mottatt den 15.04.2015, uten merknader.
Revisors beretning er avgitt den 15.04.2015.


Konklusjon av utført revisjonsarbeid i Eidsberg kommune:
Revisjonen har for regnskapsåret 2014 avgitt en revisors beretning med positiv konklusjon
om regnskap og øvrige forhold. Det vises til vår revisors beretning der det fremgår at
årsregnskapet er avgitt i samsvar med lov og forskrifter, og gir i det alt vesentlige en
dekkende fremstilling av den finansielle stillingen til Eidsberg kommune per 31. desember
2014, og av resultatet for regnskapsåret som ble avsluttet per denne dato i samsvar med lov,
forskrift og god kommunal regnskapsskikk i Norge.


Kommunens økonomiske utvikling:
Driftsregnskapet:
Driftsregnskapet viser et regnskapsmessig mindreforbruk på kr 7.634.458,27, og
kr 527.053.204,98 til fordeling drift på virksomhetsrammene. Tilsvarende tall for 2013 viste et
regnskapsmessig mindreforbruk på kr 7.860.756,41 og kr 510.691.481,07 til fordeling drift.
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lnvesteringsregnskapet:
Eidsberg kommune har for 2014 et investeringsregnskap som viser et finansieringsbehov på
kr 143.151 .275,66 og er avlagt i balanse med resultat kr 0,-. Årets investeringer i
anleggsmidler er på kr 106.815.304,39. For 2013 var tilsvarende størrelse kr 52.499.831,60
og investeringsregnskapet ble avlagt med et udisponert resultat på kr 324.112,75.


Eidsberg kommune har pr. 31.12.2014 en total gjeld knyttet til finansiering av investeringer
og videreutlån (startlån) på kr 721.910.414,- en økning fra 2013 på kr 81.698.552,- (13%)


Kommentarer til Eidsberg kommunes årsregnskap 2014:
Revisjonen har utført løpende revisjonsarbeid i henhold til overordnet revisjonsstrategi for
Eidsberg kommune. Revisor er pålagt å konkludere opp mot påstandene i ISA‘?315/500. Det
er ikke avdekket vesentlige feil eller mangler i den løpende revisjonen som har betydning for
vår konklusjon.
Revisjonen har løpende dialog med regnskaps- og lønnsavdelingen. I tillegg har det blitt
avholdt møter med økonomisjef og fagsjef regnskap flere ganger i løpet av året. Revisjonen
har hatt kommunikasjon med mange deler av kommunens organisasjon i forbindelse med
ulike attestasjonsoppdrag, internkontroll og intervjuer i forvaltningsrevisjonsprosjekter.


På enkelte områder er det skrevet brev/notater til kommunens administrasjon vedrørende
områder revisjonen har arbeidet med og de funn/merknader som revisjonen har gjort
gjennom våre kontroller. De feil og mangler som har blitt avdekket løpende har blitt korrigert.
Flere av handlinger på områdene vil bli videreført i 2015.


Spesielt for regnskapsåret 2014, vil vi fremheve:


lnvesteringsregnskapetlbudsjettjustering
En innskjerping av regelverket knyttet til budsjettet for investeringsregnskapet ble avgitt i
brev fra Kommunal og regionaldepartementet av 07.04.2010 og egen veileder høsten 2011.
Hovedelementet er at investeringsbudsjettet er et årsbudsjett og er ikke årsuavhengig. Dette
medfører at investeringsprosjekter som er planlagt å gå over flere budsjettår, kun skal tas inn
i årsbudsjettet med den del av inntekter, utgifter og finansiering som forventes i det aktuelle
budsjettår. Bevilgninger til resterende deler av utgiftene må tas inn i de påfølgende
årsbudsjetteri takt med prosjektets fremdrift. Parallelt med dette skal prosjektene være
fullfinansiert i økonomiplanen, før de iverksettes.
lnnskjerpingen medfører behov for en aktiv styring også i investeringsregnskapet, som
medfører fremlegging av saker for politisk behandling når prosjekter ligger, både før, og etter
planlagt fremdrift i budsjettåret. l lys av budsjettreglene omtalt over vil manglende
finansiering på et prosjekt bli finansiert av prosjektet som ikke fullt ut har benyttet sin
budsjettmessige finansiering.


Eidsberg kommune har fremlagt både enkelt- og fellessaker knyttet til budsjettendringer i
investeringsregnskapet i tråd med lnnskjerpingen av regelverket. Den siste
budsjettendringen i investeringsregnskapet ble behandlet av kommunestyret i sak 78/14 den
30.10.2014. Årets investeringsregnskap er avlagt med et udisponert beløp på kr 0,-.
Revisjonens analyse viser at det forekommer awik mellom regulert budsjett og avlagt
investeringsregnskap. Revisjonen ser at awikene skyldes manglende fremdrift for planlagte
prosjekter. Disse avvikene burde vært fremlagt for politisk behandling i det siste
kommunestyremøtet, slik at bevilgingene kunne vært overført til kommende budsjettår.


Revisjonen kan ikke se at det er lagt frem forslag for å budsjettjustere de prosjektene som
ikke var ferdigstilt pr 31.12.2014 hvor det påløper utgifter også i 2015. Disse prosjektene blir
da videreført uten å ha bevilgning i investeringsregnskapet utover de rammene som er satt
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for budsjett 2015 i kommunestyresak 100/14. Budsjettawikene er omtalt i rådmannens
årsberetning. Revisjonen forutsetter at kommunen har fokus på en aktiv budsjettstyring av
investeringsregnskapet med bakgrunn i prosjektenes faktiske fremdrift.


Avsetning og bruk av frie driftsfond
Denne type bruk og avsetning er en årsbestemt bevilgning og budsjettposten er styrende.
Hvis det viser seg at kommunes drift ikke har behov for disse bevilgninger, bør det legges
frem saker slik at budsjettjusteringer blir gjennomført. Da Eidsberg kommunes regnskap er
avlagt med et mindreforbruk kunne budsjettert bruk av fond vært regulert ned, dersom dette
hadde blitt fremlagt for kommunestyret. Det er et absolutt krav at regnskapsført bruk av
disposisjonsfond skal være lik budsjettert bruk. For 2014 er det et avvik på kr 454 490,-
mellom regnskapsført bruk og budsjettert bruk av disposisjonsfond i driftsregnskapet.
Følgelig skulle kommunens mindreforbruk vært tilsvarende høyere. I tillegg er det avsatt kr
33 256,- mer enn budsjettert. Dersom dette hadde vært ført i henhold til budsjett ville
mindreforbruket vært økt tilsvarende.


Memoriakonti for ubrukte lånemidler
Etter overgang til nytt regnskapssystem i 2013 ble det feil fortegn på samtlige memoriakonti.
Kommunen og revisjonen har gjennom godt samarbeid jobbet med å korrigere denne feilen.
Memoriakonti er hjelpekontoer som ligger utenfor balansen som skal hjelpe kommunen med
å holde oversikt over blant annet ubrukte lånemidler. Disse kontiene spiller også en viktig
rolle i avstemmingen av kretsløpene i det kommunale regnskapet. Grunnet at de inngående
verdiene var feil, må dette hensyntas i avstemmingen av regnskapet. Forholdet er også
omtalt i note til regnskapet.


Premieawik pensjon
Eidsberg kommune har i kommunestyre sak 86 og 103/2013,vedtatt endring av
amortiseringsprinsipp for premieawik pensjon fra 1 år til 10 år. Eidsberg kommune har hatt
store positive premieawik de siste årene, som etter 1-årsprinsippet skal tilbakeføres som
pensjonsutgift året etter. Ved endring av prinsippet vil årets premieawik fordeles med 1/10i
de påfølgende år. Dette gjelder både for positive og negative premieawik. Vedtaket er
gjeldende fra regnskapsåret 2013,og er prinsippendringen er innarbeidet i årets regnskap.
Amortiseringsperioden har blitt endret av KMD3 til 7 år. Det betyr at 1/10av premieawiket fra
2013skal tilbakeføres hvert år fremover i 10 år og at 1/7 av premieawiket fra 2014skal
tilbakeføres hvert år i 7 år.


Tilskudd - Ikke kommunale barnehager
Fra2011ble tilskudd til ikke-kommunale barnehager innlemmet i rammetilskuddet fra staten.
Dette medførte at kommunen selv må beregne tilskudd per barn, med bakgrunn i
kommunens egne regnskapstall. Tilskuddet beregnes med bakgrunn i budsjetterte tall og
avregnes ved slutten av året med bakgrunn i regnskapstall.


Eidsbergkommunehar tatt utgangspunkteti veilederfra KS4og PBL5vedberegningenav
tilskudd til ikke-kommunale barnehager. Kommunen har avregnet og avsatt tilskudd
pålydende kr 2.135.461 ,- i regnskapet for 2014.
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Finansreglement
Eidsberg kommunes finansreglement ble vedtatt av kommunestyret i sak 18/2011 og
reglementet er tidligere forelagt revisjonen for en uavhengig kvalitetssikring. I reglementet er
det krav om rapportering av kommunens finansforvaltning. Dette er innarbeidet i Eidsberg
kommunes årsberetning for 2014. Det opplyses om at finansreglementet skal opp til
kommunestyret for revidering høsten 2015.


Vekting av avdrag
Revisjonen har kontrollert kommunens utregning for vekting av avdrag hjemlet i
kommunelovens § 50(7). Gjenstående nedbetalingstid for kommunens samlende
gjeldsbyrde, med unntak av lån for videreutlån og pensjonsforpliktelse, kan ikke overstige
den veide levetiden for kommunens anleggsmidler. Eidsberg kommune har for 2014,
budsjettert med et høyere beløp i avdragsutgifter enn hva vektingen tilsier, og det har blitt
nedbetalt ordinære avdrag på kr 21.699.674,-. I tillegg er det betalt ordinære/ekstraordinære
avdrag på startlån med kr 9.881 .775,85 som er utgiftsført i investeringsregnskapet.


Selvkost kommunale betalingstjenester
Revisjonen har foretatt en gjennomgang av grunnlaget for beregning av selvkost på
kommunale betalingstjenester. Gjennomgangen er basert på de kalkyler kommunen selv har
beregnet på de indirekte kostnader og hvert enkelt ansvars direkte kostnader.
Beregningsrenten for kapitalkostnader for 2014 er 5 års swaprente for 2014 +0,5%.
Vår gjennomgang av området viser ingen vesentlige feil eller mangler vedrørende
behandlingen av inntekter og kostnader i selvkostregnskapet. Det er relativt store fond på
selvkostområdene vann og renovasjon hvilket betyr at kommunen bør ha en plan på hvordan
disse fondene skal reduseres i tiden fremover. Det er anbefalt at selvkostfond skal ha en
omløpshastighet på 3-5 år. Det vil si at eventuelle overskudd oppstått i år, bør brukes til å
dekke eventuelle underskudd i årene fremover.


Merverdiavgiftskompensasjon og revisjonsuttalelser
Revisjonen har kontrollert og attestert på 6 terminer for kompensasjon av merverdiavgift. De
feil og mangler som løpende har blitt avdekket har blitt korrigert. Det er for 2014 mottatt
refusjon på kr 10.763.635,- fra driftsmessige aktiviteter og kr 2.115.513,- fra kommunens
investeringer. Fra og med 01.01.2014 har refundert merverdiavgift fra investeringer blitt
inntektsført i investeringsregnskapet i sin helhet.


Andre revisjonsuttalelser
Revisjonen har i løpet av året gjennomført kontroll og attestasjon av en rekke tilskudd gitt fra
statlige myndigheter. Det er i fortsatt økende grad krav fra disse at revisjonen skal attestere
på om bruken av midlene er i hht formål og avgi revisjonsuttalelser for disse. Vi har
gjennomført følgende attestasjoner:


Ressurskrevende brukere
Forebygging og bekjempelse av barnefattigdom
Boligsosialt arbeid
Kulturell skolesekk
Kontroll for registrering av personer med Psykisk utviklinghemming
Tilretteleggingstilskudd
Lønnstilskudd NAV
Konvertittsaker
Kompetansehevende tiltak for Lindrende behandling ved livets slutt
Videreutdanning i psykisk helsearbeid







Forvaltningsrevisjon
Revisjonen skal i henhold til kommunelovens § 78, og forskrift om revisjon av 1. juli 2004 § 6,
gjennomføre forvaltningsrevisjon. Forvaltningsrevisjon er å gjennomføre en systematisk
vurdering av økonomi, produktivitet, måloppnåelse og virkninger ut fra de vedtak
kommunestyret har fattet og andre forutsetninger. Det utarbeides rapporter for alle
gjennomførte prosjekter, som blir forelagt kommunestyret til behandling. Rapportene følges
opp 1 år etter kommunestyrets vedtak, med egne oppfølgingsrapporter.
For 2014 er det gjennomført og påbegynt følgende forvaltningsrevisjonsprosjekter:


o Etisk reglement og varslingsrutiner
o NAV —Økonomisk sosialhjelp og kvalifiseringsprogram (oppfølgingsrapport)


I tillegg er det gjennomført overordnet analyse og utarbeidet forvaltningsrevisjonsplan for
Eidsberg kommune, herunder utarbeidet 4 forslag til prosjektbeskrivelser.


Noter
Vedlagt til årets regnskap er det utarbeidet 8 noter som er hjemlet i lov og forskrift. I tillegg
har kommunen utarbeider noter iht. KRSô-foreløpigstandard nr. 6 om ”Noter og
årsberetning" som er aktuelle for Eidsberg kommune i 2014. Det er ikke avdekket noen
vesentlige feil ved årets noter.


Årsberetning
Eidsberg kommunes årsberetning er avlagt den 30.03.2015. Alle korrigeringene i regnskapet
har blitt gjennomført før årsberetningen ble avlagt. Kravet om utarbeidelse av årsberetning er
direkte hjemlet i kommunelovens § 48(1), og det er utarbeidet egen KRS nr 6 om "Noter og
årsberetning. Standarden gir retningslinjer for hvordan denne bør utarbeides og hva som er
pliktig informasjon. Standarden beskriver et klart skille mellom årsberetning og årsmelding,
men gir anledning til å integrere disse hvis dokumentet gir en spesifikasjon av hva som er
pliktig informasjon etter lov og forskrift, og hva som er annen informasjon som kommunen
ønsker å formidle.
Revisjonen har gjennomgått Eidsberg kommunes årsberetning for 2014 med hovedfokus på
den delen som er knyttet til kravene i lov/forskrift og standard. Revisjonen har funnet at
dokumentet inneholder de minimumskrav som her er stilt. Revisjonen ønsker à presisere
ovenfor kontrollutvalget at vi kun har sett på de elementer i årsberetningen som er krav etter
lov og forskrift, annen informasjon i dokumentet er ikke gjennomgått etter samme kriterier.


Budsjettoppfølging
Revisjonen har kontrollert de forskriftsmessige og formelle krav til budsjettet. Eidsberg
kommune har gjennomført to obligatoriske rapporteringer til kommunestyret. Disse er tatt til
etterretning. Videre har det gjennom året vært fremmet enkelt- og fellessaker knyttet til
budsjettjusteringer for tiltak og prosjekter i drifts- og investeringsregnskapet.


Med hilsen


RitaEnga LCÖ/ MortenLufid
distrikstrevisor revisor


Kopi til eksterne mottakere:
Rådmann
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Vedr. oppsummering av utført arbeid ved regnskapsavleggelsen 2014 
Det vises til Indre Østfold Kommunrevisjons brev av 4. mai 2015 vedrørende utført arbeid ved 
regnskapsavleggelsen 2014. Eidsberg kommune vil gi et par kommentarer til de forhold som løftes 
fram i revisjonsbrevet.   
 
I forhold til memoriakonti for ubrukte lånemidler vil vi presisere at feil fortegn på memoriakonti ikke 
skjedde i forbindelse med overgangen til nytt regnskapssystem i 2013, men ved overgangen fra 
Masterpiece til ERV i 2009. Dette er følgelig en feil som har ligget i vårt system i flere år og som vi 
gjennom et godt samarbeid med revisjonen nå har fått korrigert.  
 
Videre ser vi på revisjonens formulering vedrørende tilskudd – ikke kommunale barnehager for i beste 
fall å være noe upresis. Eidsberg kommune har avregnet tilskudd for 2014, men ikke avsatt tilskudd 
pålydende kr. 2.135.461,- kroner som skrevet i deres brev. Eidsberg kommune har avregnet tilskudd 
for 2014 og sitter med en utestående fordring på ikke kommunale barnehager på 2.135.461,- kroner. 
 
Med hilsen 
 
 
Ståle Ruud 
økonomisjef 
Stabsenhet for økonomi  
 
 
Dette dokumentet er elektronisk godkjent og trenger ikke underskrift. 
 
 


 
 
Kopi til: 
Dagfinn Haug 
Tom-Arne Tørfoss 
 
 


Mottakere: 
Indre Østfold Kommunerevisjon - IKS 
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RÅDMANNENS BETRAKTNINGER 
Nytt kommunestyrevalg er et halvt år unna og vi er inne i siste del av en valgperiode preget av stort 
fokus på lokalsamfunnsutvikling. I 2014 er det lagt ned et stort arbeid i rullering av en rekke større 
planverk. Områdereguleringsplan Mysen sentrum, kommuneplanens samfunns- og arealdel, 
kommunedelplan Slitu-Momarken, kommunedelplan kultur, kulturminnevern, idrett og friluftsliv og 
boligsosial handlingsplan er blant de viktigste. Dette betydelige samfunnsplanleggingsarbeidet er 
viktig for å bidra til en helhetlig og bærekraftig samfunnsutvikling hvor strategiske valg for utvikling 
av Eidsberg tas. Planene er også et godt verktøy for å kunne utøve god overordnet styring. 
Planarbeidet har vært preget av omfattende politisk medvirkning. Dette gir et godt grunnlag for 
politisk styring ved at satsingsområder vektlegges og politisk retning skapes for ønsket utvikling i 
kommunen. 
 
For å lykkes godt med kommunens planarbeid er det viktig at satsningsområdene i kommuneplan og 
øvrig planverk er knyttet tett til handlingsdelen i økonomiplanen. Handlingsdelen bør bli en del av 
kommunens økonomiske styringsinstrumenter og resultatvurderinger. Dette gjelder økonomiplan, 
budsjett, regnskap og årsmeldinger. Da muliggjøres en sterkere strategisk styring og prioritering av 
arbeidsoppgaver. Økonomiplanlegging er et verktøy for utforming av politiske prioriteringer og 
fordeling av de tilgjengelige økonomiske ressurser.God økonomiplanlegging bidrar til økt politisk 
handlingsrom, og styrker muligheten for å utøve politikk og foreta prioriteringer i den enkelte 
kommune. Da kan en påvirke utviklingen av kommunens tjenester i takt med endringer i behov, 
befolkning og bosettingsmønster. 
 
Kommunestyrets ambisjoner er mange og ambisiøse i de mange planene som ble vedtatt i 2014 eller 
som nærmer seg sluttbehandling denne våren. Det er lagt politiske føringer for en boligvekst som gir 
rom for en vekst på 5 500-6000 innbyggere i Mysen fram mot 2050. Lykkes man med dette vil det 
utløse betydelige investeringer i sosial infrastruktur som skole, barnehage og boliger for ulike 
brukergrupper. Ambisjonene på idretts- og kulturområdet er også store. I tillegg har vi oppfølging av 
boligsosial handlingsplan og et vedtatt investeringsprogram i gjeldende økonomiplan.  I sum er dette 
ambisjoner som utløser investeringer på mange hundre millioner kroner.  Investeringene vil også 
utløse betydelige driftsutgifter. Investeringer innen VA-sektoren for Nortura og befolkningen for 
øvrig beløper seg også til flere hundre millioner. Videre er det tatt initiativ knyttet til 
næringseiendommer og andre strategiske eiendomskjøp. 
 
En innføring av eiendomsskatt vil ikke alene kunne gi økonomisk grunnlag for gjennomføringen av 
alle disse ønskene og målsettingene. Samfunnsplanlegging handler derfor ikke om bare å sette 
retning, men også om å prioritere satsninger og ikke minst tydeliggjøre for våre innbyggere kan 
forvente seg av kommunen de kommende årene. Det er viktig at vi har ambisiøse mål å strekke oss 
etter, men like fullt  vil dette bli en av de viktigste oppgavene både sittende og det nye 
kommunestyret vil måtte ta fatt på når de skal rullere økonomiplaner for kommende år. 
 


Eidsberg, 31. mars 2015 


 
Tom-Arne Tørfoss 


Rådmann 
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ØKONOMISK RESULTAT 
 
Det reviderte regnskapet for 2014 endte til slutt med et mindreforbruk på 7,6 mill kroner. 
Regnskapsresultatet er vesentlig bedre enn signalisert gjennom året, men endringen fra å amortisere 
pensjonskostnadenes premieavvik det påfølgende regnskapsår, til å fordele amortiseringen over de 
kommende 10 år/7 år er en av hovedgrunnene til at regnskapsresultatet ender opp med å vise et 
mindreforbruk. Netto premieavvik er inntektsført med 14,7 millioner kroner inkludert 
arbeidsgiveravgift. Endringen av regnskapsprinsipp for å fordele amortiseringskostnaden av tidligere 
års premieavvik, gir i 2014 en lavere kostnad på 6,1 millioner kroner. Hadde Eidsberg kommune holdt 
fast på prinsippet om å ta pensjonskostnadene fortløpende, ville den ordinære driften vist et 
regnskapsmessig mindreforbruk på om lag 1,5 millioner kroner. Dette er et langt lavere nivå nivå enn 
det bør være, og inntektsføring av flere 2-3 mill kroner fra disposisjonsfond som ikke er benyttet gjør 
at regnskapsresultatet har blitt tilsvarende bedre enn den løpende driften skulle tilsi. Virksomhetene 
Skole og NAV Eidsberg har et samlet merforbruk på 5,9 mill kroner, mens øvrige virksomheter har 
positive resultater og mindreforbruk. Investeringsnivået har over flere år vært høyt, og i 2014 er det 
investert for 106,8 mill kroner i bygninger og anlegg. Dette er en dobling av i investeringsnivået 
sammenlignet med 2013 og økningen kommer som følge av VA-investeringer mot Nortura. Den 
økonomiske situasjonen for Eidsberg kommune er anstrengt og det brukes av likviditeten for å drifte 
virksomheten. Det er behov for et kontinuerlig fokus på å holde utgiftene nede og lete 
effektiviseringsgrep for å bedre den økonomiske situasjonen fremover.  
 


 


 







5 
 


Driftsregnskapet 


Brutto driftsresultat 
Brutto driftsresultat er differansen mellom brutto driftsinntekter og driftsutgifter, og viser resultatet 
av driften før finansposter. I 2014 endte brutto driftsresultat 13,3 mill kroner, mens det i 2013 var på 
15,2 mill kroner.  
 


 
 
Fra 2013 til 2014 var vestken i driftsutgiftene 3,7 
prosent, mens veksten i driftsinntektene var 3,4 
proset. I motsetning til tidligere år er tallene for 
2013 og 2014 sammenlignbare, grunnet samme 
regnskapsprinispp vedørerende amortisering av 
tidligere års premieavvik. 
 
 
 
 


Netto driftsresultat 
Netto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter viser hvor mye som kan disponeres til 
avsetninger og investeringer, etter at driftsutgifter, renter og avdrag er betalt. For å sikre en 
forsvarlig formuesforvaltning er det anbefalt at netto driftsresultat i prosent av inntektene utgjør 
minimum 3 prosent over tid. 
 
Eidsberg kommune har en høy gjeldsgrad og bør 
unngå å øke denne i forhold til løpende 
driftsinntekter. Samtidig har Eidsberg fortsatt 
store investeringsoppgaver foran seg, og forå 
være i stand til å opprettholde et stabilt 
investeringsnivå uten reell økning av gjelden, er 
det nødvendig at netto driftsresultat i prosent av 
driftsinntektene holder seg på et nivå over 
anbefalt nivå. Eidsberg kommune må ha fokus på 
å øke netto driftsresultat, slik at renter og avdrag 
ikke tar en større del av de løpende 
driftsinntektene. Om en større del av de løpende 
driftsinntekten går til renter og avdrag, vil det 
undergrave grunnlaget for utvikling av driften i 
årene som kommer.  
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Netto driftsresultat endte i 2014 på 9,1 mill kroner 
og utgjør i underkant av 1,2 prosent av kommunens 
brutto driftsinntekter. De tilsvarende tall for 2013 
var et netto driftsresultat på 14,1 mill det vil si en 
nedgang på 5,0 mill kroner. 
 


Frem til 2012 fulgte Eidsberg kommune regnskapsprinsippet om 1. årig amortisering av premieavvik.  
Dersom Eidsberg kommune hadde fulgt samme regnskapsprinispp som frem til 2012, ville netto 
driftsresultat for 2013 vært om lag - 9,0 mill kroner, og for 2014 vært om lag 2,9 mill kroner. Eidsberg 
kommune benytter nå 10-årig amortisering av premieavviket for 2012 og 2013, og 7-årig 
amortisering for premieavviket 2014 1 . Som følge av at Eidsberg kommune har endret 
regnskapsprinsipp, har Eidsberg pr 31.12.2014 pådratt seg en regnskapsmessig akkumulert 
forpliktelse på 48,2 mill kroner som gradvis skal belastes regnskapet i årene fremover. 
 


DRIFTSINNTEKTER 


 
  


Regnskap 
2014 


Regnskap 
2013 Vekst (+) 


Budsjett 
2014 Avvik 


Prosentvis 
avvik ifht. 
Budsjett 


Brukerbetalinger 28 615 28 980 -365 -1,26 % 28 549 66 0,2 % 


Andre salgs- og leieinntekter 68 568 68 477 91 0,13 % 67 925 643 0,9 % 


Overføringer med krav til motytelse 103 983 95 372 8 611 9,03 % 83 077 20 906 25,2 % 


Rammetilskudd 323 157 314 466 8 691 2,76 % 323 400 -243 -0,1 % 


Andre statlige overføringer 14 022 10 655 3 367 31,61 % 10 650 3 372 31,7 % 


Andre overføringer 979 643 336 52,30 % 50 929 
 Inntekts og formuesskatt 224 909 220 898 4 011 1,82 % 226 545 -1 636 -0,7 % 


Andre dir/indir. skatter 9 8 1 12,65 % 0 9 
 Sum driftsinntekter 764 242 739 498 24 744 3,35 % 740 196 24 046 3,2 % 


 
Eidsberg kommunes driftsinntekter er grovt sammensatt som følger: 
 


 Skatt og på inntekt og formue (30 %) 


 Rammetilskudd og inntektsutjevning fra staten (42 %) 


 Øvrig inntekter som er generert av tjenestene (28 %) 


 
De samlede driftsinntektene var i 2014 på 764,2 mill kroner. Dette er en økning på 24,7 mill kroner 
eller 3,4 prosent fra 2013. I forhold til revidert budsjett er dette en vekst på 24,0 mill kroner (3,2 %) i 
2014. 
 
Det er til dels store avvik mellom regnskap og budsjett innenfor noen inntektsarter. Merinntektene 
har i hovedsak motposter på utgiftssiden, og avviket framkommer da det ikke er foretatt tilsvarende 
balanserende budsjettendringer. Nedenfor kommenteres hovedavvikene. I Eidsberg kommune styres 
det etter brutto budsjettrammer, men det arbeides med å få et større fokus på å styre etter tildelte 
rammer. I avsnittene om tjenestene vil det bli fokusert på avvik i forhold til budsjetterte rammer. 


                                                           
1 Kommunal og moderniseringdepartementet endret i 2014 reglene for amortisering av premieavvik, og fra og med 2014 er det maksimale 


antall år å amortisere fjorårets premieavvik over 7 år.   


                                                                                Millioner kroner 
 2010 2011 2012 2013 2014 


Netto driftsresultat 0,0 8,4 24,6 14,1 9,1 


3 pst. (måltall) 17,9 19,7 20,8 22,2 22,9 
Avvik -17,9 -11,3 3,8 -8,1 -13,8 
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I budsjettet for 2014 ble det lagt inn som forutsetning om en generell prisvekst på 3,3 pst på 
inntektene. Brukerbetalingene hadde en nedgang på 0,4 mill kroner (1,26 %) i 2014, og endte på 
totalt 28,6 mill kroner. Salgs- og leieinntektene hadde en vekst på 0,1 mill kroner (0,13 %), og endte 
på totalt 68,5 mill kroner. Salgs- og leieinntektene har et positivt avvik i forhold til revidert budsjett 
på 0,6 mill kroner (0,9 %). At veksten avviker fra de anslåtte 3,0 prosentpoengene som det er lagt til 
grunn i budsjettet, skyldes at det i det totale inntektsbeløpet er sammensatt av både en 
volumendring og en prisendring, hvor nasjonale satser og selvkostberegninger også påvirker 
prisnivået. 
 
Overføringer med krav til motytelse, samt statlige og andre overføringer har økt med 12,3 mill kroner 
(11,5 %) i forhold til regnskap 2013. Avvik i forhold til revidert budsjett utgjør 25,2 mill kroner (26,9 
%). Budsjettavviket gjelder blant annet refusjoner vedrørende IA-tilskudd, sykdom og 
foreldrepermisjon tilsammen 6,8 mill kroner, momskompensasjon fra drift 0,5 mill kroner, 
ressurskrevende brukere med 2,2 mill kroner samt øremerkede midler, som foreksempel 
opplæringsmidler, og høyere refusjon fra andre enn budsjettert. 
 


Skatt og rammetilskudd 
Skatt og rammetilskudd ble samlet sett 1,9 mill kroner lavere enn revidert budsjett i 2014.  
 
Skatteinngangen ble i 2014 på 224,9 mill kroner som er 4,0 mill kroner høyere enn i 2013 og tilsvarer 
en vekst på 1,8 prosent. Opprinnelig budsjettert skatteinngang var satt til 227,4 mill kroner med 
bakgrunn i en forventet skatteinngang på samme nivå som landsgjennomsnittet som tidligere år – 
78,8 prosent. Et skatteanslag på 227,4 mill kroner tilsvarte en forventet vekst i skatteinngangen på 
om lag 3,5 prosent med utgangspunkt i forventet inntektsnivå i 2013.  
 
Veksten i skatteinngangen for landet ble på 1,9 prosent. Dette var 0,5 prosentpoeng lavere enn 
anslått ifbm. framleggelsens av Statsbudsjettet for 2015 (oktober). Skatteinntektene for landet ble 
om lag 527 mill kroner dårligere enn siste prognose, men 2,2 mrd kroner dårligere en opprinnelig 
budsjettert.  
 
Som vist ble skatteinngangen for landet langt lavere enn både opprinnelig og revidert budsjett. 
Skatteinngangen må sees i sammenheng med den inntektsutjevnende delen av rammetilskuddet.  


 
Akkumulert inntektsutjevning for Eidsberg 
kommune knyttet til skatteinngangen for 
januar–desember utgjorde 43,9 mill kroner, 
mens budsjettert inntektsutjevning var på 
43,2mill kroner. 
 
Skatt pr. innbygger har i perioden 2008 til 
2010 økt fra kr. 18.548 til 19.960 i Eidsberg 
kommune, en økning på 7,6 prosent. 
Tilsvarende for landet økte skatteinntektene 
pr innbygger fra 22.754 kroner til 23.814 
kroner. Det vil si en økning på 4,6 prosent. I 
2011 gikk imidlertid skatteinntektene ned pr 


innbygger pga. endring i skattøren. Fra og med 2012 har det vært en økning i skatteinntektene pr 
innbygger. 
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Gjennom inntektsutjevningen blir Eidsberg kommune løftet opp nærmere landsgjennomsnittet i 
skatteinntekter. I 2014 ble Eidsberg kommune løftet fra skatteinntekter på 78,7 prosent av 
landsgjennomsnittet til 94,1 prosent av landsgjennomsnittet. Dette tilsvarer 43,9 mill kroner i økte 
skatteinntekter gjennom inntektsutjevningen, men landsgjennomsnittet har allikevel 1.487 kroner 
mer i skatteinntekter pr innbygger enn Eidsberg, dvs. at Eidsberg har 16,8 mill kroner mindre i 
skatteinntekter enn om vi hadde hatt skatteinntekter som landsgjennomsnittet. 
 


DRIFTSUTGIFTER 


 
Regnskap 


2014 
Regnskap 


2013 Vekst (+)   
Budsjett 


2014 Avvik 


Prosentvis 
avvik ifht. 
Budsjett 


Lønnsutgifter 363 984 351 391 12 592 3,58 % 359 973 4 011 1,1 % 


Sosiale utgifter 98 950 93 703 5 247 5,60 % 102 488 -3 538 -3,5 % 


Varer og tj. som inngår i tjenesteprod. 87 458 84 160 3 297 3,92 % 80 377 7 081 8,8 % 


Varer og tj. som erstat. tjenesteprod.  126 338 120 224 6 114 5,09 % 120 310 6 028 5,0 % 


Overføringer 48 192 50 104 -1 912 -3,82 % 48 005 187 0,4 % 


Fordelte utgifter -3 568 -3 523 -45 1,27 % -3 519 -49 1,4 % 


Sum driftsutgifter eks. avskrivninger 721 353 696 059 25 294 3,63 % 707 634 13 719 1,9 % 


Avskrivninger 29 624 28 225 1 399 4,96 % 30 000 -376 -1,3 % 


Sum driftsutgifter 750 977 724 284 26 693 3,69 % 737 634 13 343 1,8 % 


 
Eidsberg kommunes driftsutgifter (ekskl. avskrivninger) består av: 
 


- Lønn og sosiale utgifter (64 prosent) 


- Kjøp av varer og tjenester som inngår i tjenesteproduksjonen (12 prosent) 


- Kjøp av varer og tjenester som erstatter tjenesteproduksjonen (17 prosent) 


- Overføringer (7 prosent) 


 
Driftsutgiftene ekskl. avskrivninger økte med 25,3 mill kroner (3,6 prosent) til totalt 721,4 mill kroner 
i 2014. I forhold til budsjett er det et negativt avvik på 13,7 mill kroner ekskl. avskrivninger. 
 
Lønn og sosiale utgifter har en økning på  17,8 mill kroner (4 %).  Korrigert for premieavvik 
vedrørende pensjon, har lønn og sosiale utgifter en økning på 25,4 mill kroner (5,6 %), som i 
hovedsak skyldes lønnsoppgjøret i 2014.  
 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i tjenesteproduksjonen minus fordelte utgifter er økt med 3,3 
mill kroner (4,0 prosent), og kjøp av varer og tjenester som erstatter egenproduksjon økte med 6,1 
mill kroner (5,1 prosent). Overføringene er redusert med 1,9 mill kroner (3,8 prosent) i 2014 i forhold 
til 2013.  
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Eksterne finanstransaksjoner 


 
Regnskap 


2014 
Regnskap 


2013 Vekst (+)   
Budsjett 


2014 Avvik 


Prosentvis 
avvik ifht. 
Budsjett 


Finansinntekter               


Renteinntekter og utbytte 9 739 8 810 929 10,55 % 9 000 739 8,2 % 


Mottatte avdrag på utlån 64 87 -23 -25,89 % 100 -36 -35,5 % 


Sum eksterne finansinntekter 9 803 8 897 907 10,19 % 9 100 703 7,7 % 


Finansutgifter               


Renteutgifter og låneomkostninger 21 651 18 397 3 254 17,69 % 19 860 1 791 9,0 % 


Avdrag på lån 21 700 19 497 2 203 11,30 % 21 300 400 1,9 % 


Utlån 276 331 -55 -16,73 % 200 76 37,8 % 


Sum eksterne finansutgifter 43 626 38 225 5 401 14,13 % 41 360 2 266 5,5 % 


                


Sum eksterne finanstransaksjoner -33 823 -29 329 -4 494 15,32 % -32 260 -1 563 4,8 % 


 
Eierandelen i Østfold Energi er på 2,86 prosent. Utbytte fra Østfold Energi regnskapsføres i driften og 
var i 2014 på 3,428 mill kroner.  
 
Eksterne finanstransaksjoner2 viser en netto finansutgift på 33,8 mill kroner som er en økning på 4,5 
mill kroner i forhold til 2013. I forhold til regulert budsjett er det en merutgift på 1,6 mill kroner. 
Hovedforklaringen til avviket fra regulert budsjett skyldes høyere rente- og swaputgifter enn 
budsjettert, samt tilbakebetaling av lån til Brændemoens legat med 0,4 mill kroner. 
 


 


  


                                                           
2
 Eksterne finanstransaksjoner består av renter, avdrag og utbytte. 
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Interne finanstransaksjoner 


 Regnskap 
2014 


Regnskap 
2013 Vekst (+)   


Budsjett 
2014 Avvik 


Prosentvis 
avvik ifht. 
Budsjett 


Bruk av tidligere års regnsk. 
mindreforb. 7 861 16 615 -8 754 -52,69 % 7 861 0 0,0 % 


Bruk av disposisjonsfond 2 225 4 179 -1 954 -46,77 % 2 679 -454 -17,0 % 


Bruk av bundne fond 6 121 1 369 4 752 347,17 % 2 337 3 784 161,9 % 


Sum bruk av avsetninger 16 206 22 163 -5 957 -26,88 % 12 877 3 329 25,9 % 


Overført til investeringsregnskapet 3 522 4 718 -1 196 -25,36 % 3 529 -7 -0,2 % 


Avsatt til disposisjonsfond 7 994 17 365 -9 371 -53,96 % 7 961 33 0,4 % 


Avsatt til bundne fond 6 122 6 330 -208 -3,29 % 1 689 4 433 262,5 % 


Sum eksterne finansutgifter 17 638 28 413 -9 579 -33,71 % 13 179 4 459 33,8 % 


                


Sum eksterne finanstransaksjoner -1 431 -6 250 4 819 -77,10 % -302 -1 129 374,0 % 


 
Interne finanstransaksjoner3 utgjør netto 1,4 mill kroner.  
 
Det er overført 3,52 mill kroner til investeringsregnskapet. Videre er det avsatt 7,99 mill kroner til 
disposisjonsfond som i hovedsak gjelder disponering av fjorårets mindreforbruk på 7,86 mill kroner. 
Det avsatt 6,1 mill kroner til bundne fond. Årets avsetninger til bundne fond gjelder blant annet 
avsetning til selvkostfond (1,4 mill), utbedringstilskudd, tilrettelegging for ny fastlege, 
kommunepsykolog, kommunalt rusarbeid og kompetanseløft innen for skole og barnehage.  
 
Bruk av tidligere års avsetninger utgjør til sammen 8,3 mill kroner. 
 
  


                                                           
3
 Interne finanstransaksjoner består av bruk av tidligere års regnskapsmessige mindreforbruk, bruk av avsetninger til fond samt overføring 


til investeringsregnskapet. 
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Regnskapsskjema 1A  
driftsregnskap 


    REG OPPR.   


  REGNSKAP BUDSJETT BUDSJETT REGNSKAP 


KOSTRA-ART 2014 2014 2014 2013 


              


L1 SKATT PÅ INNTEKT OG FORMUE 870 224 909 111,24 226 545 000 227 395 000 220 897 680,43 


L2 ORDINÆRT RAMMETILSKUDD 800 323 156 771,00 323 400 000 323 900 000 314 466 252,00 


L3 SKATT PÅ EIENDOM 874 0,00 0 0 0,00 


L4 
ANDRE DIREKTE ELLER INDIREKTE 
SKATTER 


877 8 708,00 0 0 7 989,00 


L5 ANDRE GENERELLE STATSTILSKUDD 810 14 021 933,00 10 650 000 9 000 000 10 654 520,00 


              


L6 SUM FRIE DISPONIBLE INNTEKTER SUM(L1:L5) 562 096 523,24 560 595 000 560 295 000 546 026 441,43 


              


L7 RENTEINNTEKTER OG UTBYTTE SUM(900:905) 9 738 576,87 9 000 000 9 000 000 8 809 645,92 


L8 
RENTEUTGIFTER, PROVISJONER OG 
ANDRE FINANSUTGIFTER 


500 21 650 790,32 19 860 000 20 360 000 18 397 411,44 


L9 AVDRAG PÅ LÅN 510 21 699 674,00 21 300 000 21 300 000 19 496 814,00 


              


L10 
NETTO FINANSINNTEKTER/-
UTGIFTER 


SUM(L7:L9) -33 611 887,45 -32 160 000 -32 660 000 -29 084 579,52 


              


L11 
TIL DEKNING AV TIDLIGERE ÅRS 
REGNSKAPSMESSIG MERFORBRUK 


530 0,00 0 0 0,00 


L12 TIL UBUNDNE AVSETNINGER 540+560 7 994 256,41 7 961 000 100 000 17 365 158,36 


L13 TIL BUNDNE AVSETNINGER 550 6 122 056,38 1 689 000 3 973 000 6 330 240,70 


L14 
BRUK AV TIDLIGERE ÅRS 
REGNSKAPSMESSIGE 
MINDREFORBRUK 


930 7 860 756,41 7 861 000 0 16 615 158,36 


L15 BRUK AV UBUNDNE AVSETNINGER 940+960 2 224 510,00 2 679 000 2 539 000 4 179 000,00 


L16 BRUK AV BUNDNE AVSETNINGER 950 6 121 229,65 2 337 000 497 000 1 368 867,33 


              


L17 NETTO AVSETNINGER SUM(L11:L16) 2 090 183,27 3 227 000 -1 037 000 -1 532 373,37 


              


L18 
OVERFØRT TIL 
INVESTERINGSREGNSKAPET 


570 3 521 614,08 3 529 000 3 399 000 4 718 007,47 


              


L19 TIL FORDELING DRIFT (L6+L10-L17-L18) 527 053 204,98 528 133 000 523 199 000 510 691 481,07 


              


L20 
SUM FORDELT TIL DRIFT (FRA SKJEMA 
1B) 


SUM(010:490;520;5
90;600:790;830:860;


880:890;920;990) 
519 418 746,71 528 133 000 523 199 000 502 830 724,66 


              


L21 MERFORBRUK/MINDREFORBRUK = 0 L20 - L19 7 634 458,27 0,00 0,00 7 860 756,41 
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Investeringsregnskapet 


  


Økonomisk oversikt - 
investering KOSTRA-ART 


REGNSKAP 
2014 


REG 
BUDSJETT 


2014 


OPPR 
BUDSJETT 


2014 


REGNSKAP 
2013 


              


L1 
SALG AV DRIFTSMIDLER OG FAST 
EIENDOM SUM(660:670) 9 645 950,00 10 500 000 10 500 000 815 375,00 


L2 ANDRE SALGSINNTEKTER SUM(600:650) 171 500,00 120 000 0 373 000,00 


L3 OVERFØRINGER MED KRAV TIL MOTYTELSE SUM((700:770)-728) 46 580,00 0 0 1 438 000,00 


L4 KOMPENSASJON FOR MERVERDIAVGIFT SUM (728) 2 115 512,65 4 619 000 10 940 000   


L5 STATLIGE OVERFØRINGER SUM(800:810) 0,00 0 0 0,00 


L6 ANDRE OVERFØRINGER SUM(830:890) 50 000,00 0 0 0,00 


L7 RENTEINNTEKTER OG UTBYTTE SUM(900:905) 1 486 368,03 0 0 0,00 
              


L8 SUM INNTEKTER SUM(L3:L8) 13 515 910,68 15 239 000 21 440 000 2 626 375,00 


              


L9 LØNNSUTGIFTER SUM(010:080;160:165) 963 094,13 0 0 313 632,95 


L10 SOSIALE UTGIFTER SUM(090:099) 353 784,36 0 0 105 570,72 


L11 
KJØP AV VARER OG TJENESTER SOM 
INNGÅR SUM(100:285)-         


 
I KOMMUNENS TJENESTEPRODUKSJON SUM(160:165) 103 237 726,65 139 311 000 43 760 000 49 688 484,89 


L12 KJØP AV TJENESTER SOM ERSTATTER           


 
KOMMUNAL TJENESTEPRODUKSJON SUM(300:380) 145 186,60 0 0 219 988,20 


L13 OVERFØRINGER SUM(400:490) 2 115 512,65 4 619 000 10 940 000 2 172 154,84 


L14 RENTEUTGIFTER OG OMKOSTNINGER 500 0,00 0 0 0,00 


L15 FORDELTE UTGIFTER 690+(290-790) 0,00 0 0 0,00 
              


L16 SUM UTGIFTER SUM(L11:L17) 106 815 304,39 143 930 000 54 700 000 52 499 831,60 


              


L17 AVDRAG PÅ LÅN 510 9 881 775,85 8 149 000 7 950 000 3 593 214,15 


L18 UTLÅN 520 11 326 190,71 15 000 000 15 000 000 12 139 044,00 


L19 KJØP AV AKSJER OG ANDELER 529 1 480 236,00 1 400 000 1 400 000 1 307 008,00 


L20 DEKNING AV TIDLIGERE ÅRS UDEKKET 530 0,00 0 0 0,00 


L21 AVSATT TIL UBUNDNE INVESTERINGSFOND 548 9 649 523,44 10 863 000 0 2 122 109,77 


L22 AVSATT TIL BUNDNE FOND 550 3 998 245,27 0 10 539 000 1 855 081,18 


L23 AVSATT TIL LIKVIDITETSRESERVEN 560 0,00 0 0 0,00 
              


L24 SUM FINANSIERINGSTRANSAKSJONER SUM(L20:L25) 36 335 971,27 35 412 000 34 889 000 21 016 457,10 


              


L25 FINANSIERINGSBEHOV L18+L26-L9 129 635 364,98 164 103 000 68 149 000 70 889 913,70 


              


L26 BRUK AV LÅN 910 111 372 276,72 147 255 000 53 800 000 55 726 108,12 


L27 MOTATTE AVDRAG PÅ UTLÅN 920 5 722 975,56 4 000 000 4 000 000 3 469 429,90 


L28 SALG AV AKSJER OG ANDELER 929 400 280,00 400 000 400 000 0,00 


L29 BRUK AV TIDLIGERE ÅRS MINDREFORBRUK 930 324 112,75 324 000 0 2 122 109,77 


L30 OVERFØRT FRA DRIFTSBUDSJETTET 970 3 521 614,08 3 529 000 3 399 000 4 718 007,47 


L31 BRUK AV DISPOSISJONSFOND 940 0,00 0 0 0,00 


L32 BRUK AV UBUNDNE INVESTERINGSFOND 948 2 612 213,81 8 595 000 6 550 000 3 265 961,76 


L33 BRUK AV BUNDNE FOND 950 5 681 892,06 0 0 1 912 409,43 


L34 BRUK AV LIKVIDITETSRESERVEN 960 0,00 0 0 0,00 
              


L35 SUM FINANSIERING SUM(L29:L36) 129 635 364,98 164 103 000 68 149 000 71 214 026,45 


              


L36 UDEKKET/UDISPONERT L27-L37 0,00 0,00 0,00 324 112,75 


            Tall pr. 26.03.15 
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              1000-kroner 


  
Regnskap 


2014 
Regnskap 


2013 Avvik 
Prosentvis 


avvik 
Årsbudsjett 


2014 
Avvik 


budsjett 
Prosenvis 


avvik 


 
  


      Investeringsutgifter 106 815 52 500 54 315 103,46 % 143 930 -37 115 -25,8 % 


Finansieringstransaksjoner 36 336 21 016 15 320 72,90 % 35 412 924 2,6 % 


Investeringsinntekter 13 516 2 626 10 890 414,70 % 15 239 -1 723 -11,3 % 


Finansieringsbehov 129 635 70 890 58 745 82,87 % 164 103 -34 468 -21,0 % 


 
  


      Finansiert slik:   
      Bruk av lån, inkl. startlån 111 372 55 726 55 646 99,86 % 147 255 -35 883 -24,4 % 


Mottatte avdrag på utlån 5 723 3 470 2 253 64,93 % 4 000 1 723 43,1 % 


Salg av aksjer og andeler 400 0 400 0,00 % 400 0 0,0 % 
Bruk av tidligere års 
mindreforbruk 324 2 122 -1 798 0,00 % 324 0 0,0 % 


Overføring fra driftsregnskapet 3 522 4 718 -1 196 -25,36 % 3 529 -7 -0,2 % 


Bruk av disposisjonfond 0 0 0 0,00 % 0 0 0,0 % 
Bruk av ubundne 
investeringsfond 2 612 3 266 -654 -20,02 % 8 595 -5 983 -69,6 % 


Bruk av bundne fond 5 682 1 912 3 770 197,17 % 0 5 682 0,0 % 


Bruk av likviditetsreserve 0 0 0 0,00 % 0 0 0,0 % 


Sum finansiering 129 635 71 214 58 421 82,04 % 164 103 -34 468 -21,0 % 


Udekket/udisponert 0 324 -324 -100,00 % 0 0 0,0 % 


 


Investeringsutgifter 
Totale investeringsutgifter endte på 106,8 mill kroner, en økning på 54,3 mill kroner (103,5 prosent) i 
forhold til 2013 men 37,1 mill kroner (25,8 prosent) lavere enn budsjett. Avviket i forhold til budsjett 
forklares blant annet med mindre framdrift bla. innenfor VA enn forutsatt, men også forsinkelser i 
planlegging og oppstart rundt Edw. Ruuds barnehage, ungdomshus og boligsosial handlingsplan.  
 
Investeringer innenfor VA består av overføringsledning strekningen Sponeset-Laslett, Laslett-Melleby 
og Visterbekken, sanering på Slitu, avløpsrenseanlegg, fjernvarme i sentrum, vannforsyningsanlegg 
Sandstangen og høydebasseng. Investeringen utover VA i 2014 er blant annet oppgradering av 
nettverk på Heggin område, innkjøp av hjullaster og prosjektering av rehabilitering av Edwin Ruuds 
barnehage. 


Investeringsinntekter 
Investeringsinntektene er på 13,5 mill kroner, som er 10,9 mill kroner høyere enn i 2013. 9,6 mill 
kroner av investeringsinntektene kommer fra salg av eiendom, hvor Fossum utgjør ca 7,0 mill kroner, 
Stasjonsveien 126 ca 1,1 mill kroner, Stasjonsveien124 1 mill kroner og resten er salg av tomter. 
Videre er det endring i regnskapsreglene slik at kompensasjon for merverdiavgift vedrørende 
investeringer føres som inntekt dirkete i investeringsregnskapet, for 2014 utgjør dette 2,1 mill 
kroner. I 2013  ble det omgjort et fastrente lån i Husbanken til lån med flytende rente, som utgjorde 
en underkurs på 1,5 mill kroner. Ved en inkurie fremkom deler av denne transaksjonen nå først i 
2014. 
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Regnskapsskjema 2 B – investering 


  


Prosjekt i  Rev budsjett 2014 Regnskap 2014 Rev budsjett 2013 Regnskap 2013 


Visma IU II IU II IU II IU II 


                    
IKT-investeringer 201000 3 500 0 2 719   1 500 0 1 320 0 
Salg av aksjer 201002 0 -400   -423 0 0 0 0 
3D kino 202000 130 0 287 -50 0 0 0 0 
Salg av eiendom 204001 0 0 411 -9 087 182 -800 80 -800 
Salg av nærings- og tomteareal 204002 0 -10 500 441 -559 0 0 165 -15 
Høytorp Fort, standardhevning 204005 0 0 129 0 200 0 33 0 
Høytorp Fort, tak og bygninger 204006 0 0 37 0 0 0 0 0 
Vannverk, diverse 204017 0 0 0 0 0 0 54 0 
Avløpsrenseanlegg, C01/02 204018 8 000 0 4 019 0 6 000 0 284 0 
Påkost renseanlegget 204019 0 0 0 0 0 0 59 0 
Sanering Slitu 204022 3 900 0 2 760 0 0 0 8 319 -286 
VA-anlegg Laslett-Melleby 204027 18 000 0 12 124 0 0 0 0 0 
Vannledninger, diverse 204033 0 0 0 0 0 0 191 0 
Reservevannforsyning 204035 500 0 381 0 0 0 0 0 
Mysen skole, utbedring 
uteområde 204040 0 0 0 0 500 0 504 0 
Festiviteten, utbedring 204055 0 0 0 0 0 0 26 0 
Kirkefjerdingen skole 204067 0 0 0 0 0 0 837 0 
Festiviteten, rehabilitering 204074 0 0 0 0 0 0 32 0 
Festsalen, kulturhuset 204078 0 0 0 0 426 0 217 0 
Edwin Ruuds Omsorgssenter 204083 0 0 0 0 0 0 84 0 
Høytorp Fort, sikringsarbeider 204090 145 0 0 0 265 0 121 0 
VA- til Nortura vannverk 204095 0 0 0 0 0 0 1 057 0 
Gatelys 204096 400 0 441 0 400 0 673 0 
Avløpsrenseanlegg 204097 0 0 0 0 0 0 56 0 
Vannledningsnett 204099 0 0 0 0 7 500 0 7 458 0 
Ledningsnett Laslett-Sponeset 204100 70 000 0 59 423 0 0 0 868 0 
Avløpsnett 204101 0 0 0 0 12 500 0 12 716 0 
Asfaltering og sentrumstiltak 204106 700 0 741 0 700 0 1 025 -1 228 
Edwin Ruuds Omsorgss. 
Uteanlegg 204110 0 0 0 0 1 950 0 1 909 0 
Festiviteten, rahabilitering bad 204111 162 0 162 0 396 0 208 0 
Sikkerhetsutstyr, brann 204112 500 0 414 0 200 0 159 0 
VA-fjernvarme, sentrum 204114 7 800 0 6 828 -96 10 500 0 8 574 -87 
Avløpsrenseanlegg 204115 0 0 0 0 7 000 0 1 660 0 


Kommunale bygg, standardheving 204116 1 700 0 970 0 400 0 444 0 
Maskiner, teknisk 204117 1 600 -120 1 703 -150 850 0 0 0 
Avløp, generelt 204118 1 750 0 568 0 0 0 0 0 
Vann, generelt 204119 1 750 0 1 259 0 4 000 0 0 0 
Boligsosial handlingsplan 204120 4 000 0 107 0 1 000 0 191 0 
Oppgradering av lekeplasser 204121 350 0 618 0 0 0 0 0 
Oppgradering av idrettsanlegg 204122 250 0 0 0 0 0 0 0 
Uteområde familiesenteret 204123 393 0 399 0 1 307 0 993 -210 
Oppgradering lekeplasser 204124 0 0 0 0 1 100 0 1 330 0 
Mysen skole, nødlys 204125 0 0 0 0 700 0 803 0 
Fjernvarme, påkobling 
kommunale bygg 204126 600 0 437 0 0 0 0 0 


Edw.Ruuds b.hage, rehabilitering 204127 6 000 0 1 070 0 0 0 0 0 
Visterbekken PST og tilbehør 204128 1 500 0 1 985 0 0 0 0 0 
Vannmagasin/Høydebasseng 204129 1 500 0 1 077 0 0 0 0 0 
Vannforsyning, Sandstangen 204130 6 000 0 4 699 0 0 0 0 0 
Ungdomshus 204131 2 000 0 36 0 0 0 0 0 
Transportmidler, generelt 208000 800 0 570 0 0 0 0 0 
Grunnlagskartverk 204126 0 0 0 0 600 0 50 0 
                    


Sum = L 1 fra skjema 2A   143 930 -11 020 106 815 -10 365 60 176 -800 52 500 -2 626 
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Regnskapsskjema 2A  - 
investeringsregnskapet 


KOSTRA-ART REGNSKAP 2014 
REG 


BUDSJETT 
2014 


OPPR. 
BUDSJETT 


2014 
REGNSKAP 2013 


              


L1 INVESTERINGER I ANLEGGSMIDLER SUM(010:490)-690-790 106 815 304,39 143 930 000 54 700 000 52 499 831,60 


L2 UTLÅN OG FORSKUTTERINGER 520 11 326 190,71 15 000 000 15 000 000 12 139 044,00 


L3 KJØP AV AKSJER OG ANDELER 529 1 480 236,00 1 400 000 1 400 000 1 307 008,00 


L4 AVDRAG PÅ LÅN SUM(500:510) 9 881 775,85 8 149 000 7 950 000 3 593 214,15 


L5 AVSETNINGER SUM(548:560) 13 647 768,71 10 863 000 10 539 000 3 977 190,95 
              


L6 ÅRETS FINANSIERINGSBEHOV SUM(L1:L5) 143 151 275,66 179 342 000 89 589 000 73 516 288,70 


              


  FINANSIERT SLIK:           


L7 BRUK AV LÅNEMIDLER 910 111 372 276,72 147 255 000 53 800 000 55 726 108,12 


L8 
INNTEKTER FRA SALG AV 
ANLEGGSMIDLER SUM(660:670)+929 10 046 230,00 10 900 000 10 900 000 815 375,00 


L9 TILSKUDD TIL INVESTERINGER SUM(810:850;880:890) 50 000,00 0 0 0,00 


L10 
KOMPENSASJON FOR 
MERVERDIAVGIFT 729 2 115 512,65 4 619 000 10 940 000   


L11 
MOTTATTE AVDRAG PÅ UTLÅN OG 
REFUSJONER SUM(700:770)-729+920 5 769 555,56 4 000 000 4 000 000 4 907 429,90 


L12 ANDRE INNTEKTER SUM(600:650;900:905) 1 657 868,03 120 000 0 373 000,00 


              


L13 SUM EKSTERN FINANSIERING SUM(L7:L12) 131 011 442,96 166 894 000 79 640 000 61 821 913,02 


              


L14 OVERFØRT FRA DRIFTSBUDSJETTET 970 3 521 614,08 3 529 000 3 399 000 4 718 007,47 


L15 BRUK AV TIDLIGERE ÅRS UDISPONERT 930 324 112,75 324 000 0 2 122 109,77 


L16 BRUK AV AVSETNINGER SUM(940:960) 8 294 105,87 8 595 000 6 550 000 5 178 371,19 


              


L17 SUM FINANSIERING SUM(L13:L16) 143 151 275,66 179 342 000 89 589 000 73 840 401,45 


              


L18 UDEKKET/UDISPONERT = 0 (L6-L17) 0,00 0 0 324 112,75 
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Balanseregnskapet 


   
KAPITTEL REGNSKAP 2014 REGNSKAP 2013 ENDRING 


            


  EIENDELER         


            
A ANLEGGSMIDLER KAP. 2.2 1 628 439 925,80 1 486 021 280,47 142 418 645,33 
            
  FASTE EIENDOMMER OG ANLEGG (2.27-2.29) 826 802 397,43 754 208 076,84 72 594 320,59 
  UTSTYR, MASKINER OG TRANSPORTMIDLER (2.24-2.26) 25 341 311,13 23 503 742,75 1 837 568,38 
  UTLÅN (2.22-2.23) 70 260 345,24 65 083 966,88 5 176 378,36 
  AKSJER OG ANDELER (2.21) 17 759 043,00 16 316 807,00 1 442 236,00 
  PENSJONSMIDLER (2.20) 688 276 829,00 626 908 687,00 61 368 142,00 
            
B OMLØPSMIDLER KAP. 2.1 217 932 268,57 208 650 227,24 9 282 041,33 
            
  KORTSIKTIGE FORDRINGER (2.13-2.17) 42 146 787,26 52 128 997,63 -9 982 210,37 
  PREMIEAVVIK (2.19) 50 934 528,00 35 799 449,00 15 135 079,00 
  AKSJER OG ANDELER (2.18) 0,00 0,00 0,00 
  SERTIFIKATER (2.12) 0,00 0,00 0,00 
  OBLIGASJONER (2.11) 14 655 279,00 14 126 211,00 529 068,00 
  KASSE, POSTGIRO, BANKINNSKUDD (2.10) 110 195 674,31 106 595 569,61 3 600 104,70 
            
  SUM EIENDELER (A + B)   1 846 372 194,37 1 694 671 507,71 151 700 686,66 
            


  EGENKAPITAL OG GJELD         


            
C EGENKAPITAL KAP. 2.5 148 093 494,51 131 587 413,96 16 506 080,55 
            
  DISPOSISJONSFOND (2.56-2.58) 46 807 630,82 41 037 884,41 5 769 746,41 
  BUNDNE DRIFTSFOND (2.51-2.52) 24 216 422,43 24 215 595,70 826,73 
  UBUNDNE INVESTERINGSFOND (2.53-2.54) 13 327 123,20 6 289 813,57 7 037 309,63 
  BUNDNE INVESTERINGSFOND (2.55) 1 208 772,58 2 892 419,37 -1 683 646,79 
  REGNSKAPSMESSIG MINDREFORBRUK (2.5950) 7 634 458,27 7 860 756,41 -226 298,14 
  REGNSKAPSMESSIG MERFORBRUK (2.5900) 0,00 0,00 0,00 
  UDISPONERT I INVESTERINGSREGNSKAP (2.5960) 0,00 324 112,75 -324 112,75 
  UDEKKET I INVESTERINGSREGNSKAP (2.5970) 0,00 0,00 0,00 
  LIKVIDITETSRESERVE (2.5980) 0,00 0,00 0,00 
  KAPITALKONTO (2.5990) 64 056 880,89 58 124 625,43 5 932 255,46 


  
ENDRING AV REGNSKAPSPRINSIPP SOM 
PÅVIRKER AK (DRIFT) 


  -9 157 793,68 -9 157 793,68 0,00 


  
ENDRING AV REGNSKAPSPRINSIPP SOM 
PÅVIRKER AK (INVESTERING) 


  0,00 0,00 0,00 


            
D GJELD         
            
  LANGSIKTIG GJELD KAP. 2.4 1 608 257 776,00 1 469 863 661,85 138 394 114,15 
  - PENSJONSFORPLIKTELSE (2.40) 886 347 362,00 829 651 799,00 56 695 563,00 
  - IHENDEHAVEROBLIGASJONSJONSLÅN (2.41-2.42) 0,00 0,00 0,00 
  - SERTIFIKATLÅN (2.43-2.44) 220 130 000,00 43 850 000,00 176 280 000,00 
  - ANDRE LÅN (2.45-2.49) 501 780 414,00 596 361 862,85 -94 581 448,85 
            
  KORTSIKTIG GJELD KAP. 2.3 90 020 923,86 93 220 431,90 -3 199 508,04 
  - KASSEKREDITTLÅN (2.31) 0,00 0,00 0,00 
  - ANNEN KORTSIKTIG GJELD (2.32-2.38) 87 253 293,86 90 907 487,90 -3 654 194,04 
  - PREMIEAVVIK (2.39) 2 767 630,00 2 312 944,00 454 686,00 
            
  SUM EGENKAPITAL OG GJELD (C + D)   1 846 372 194,37 1 694 671 507,71 151 700 686,66 
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Balansen 
Balansen viser verdien av kommunens eiendeler pr. 31.12.2014, og hvordan eiendelene er finansiert 
med henholdsvis egenkapital og gjeld. 
 


Eiendeler 
Kommunens eiendeler er bokført med 1,85 mrd. kroner ved utgangen av 2014. Verdien av 
anleggsmidler har økt fra 1,49 mrd. kroner i 2012 til 1,63 mrd. kroner i 2014 som tilsvarer en økning 
på 9,6 prosent. Økning i aktiverte investeringer med fradrag for avgang og avskrivninger utgjør 74,4 
mill kroner. I tillegg kommer økning i utlån på 5,1 mill kroner, en økning i aksjer og andeler på 1,4 mill 
kroner og en økning på pensjonsmidler på 61,4 mill kroner. 
 
De samlede omløpsmidlene har økt med 9,3 mill kroner fra 2013 til 2014. De kortsiktige fordringene 
er redusert med 10,0 mill kroner. Premieavviket har økt  med 15,1 mill kroner og er på 50,9 mill 
kroner ved utgangen av året. Obligasjoner som består av pengepmarkedsfond i KLP har hatt en 
avkastning på 0,5 mill kroner.  
 
Likviditeten (kasse og bankinnskudd) utgjorde 110,2 mill kroner pr. 31.12.2014, en økning på 3,6 mill 
kroner siden året før. 
 


Egenkapital 
Egenkapitalen er et regnskapsmessig begrep som brukes på den delen av kapitalen kommunen selv 
eier. Ved utgangen av 2014 var bokført egenkapital 148,1 mill kroner, en økning på 16,5 mill kroner i 
forhold til 2013. 
 
Eidsberg kommune hadde ved utgangen av 2014 71,0 mill kroner fordelt mellom disposisjonsfond og 
bundne driftsfond. I forhold til 2013 har disse fondene økt med 5,8 mill kroner. 
 


Gjeld 
Gjeld vil si betalingsforpliktelser kommunen har ovenfor utenforstående parter. Samlet gjeld har økt 
fra 1,563 mrd kroner i 2013 til 1,698 mrd kroner i 2014, en økning på 8,6 prosent. Herav utgjør 
økningen i langsiktig gjeld 138,4 mill kroner, mens kortsiktig gjeld har en reduksjon på 3,2 mill kroner. 
 


Arbeidskapital 
Arbeidskapitalen er definert som differansen mellom 
omløpsmidler og kortsiktig gjeld, og er den kapitalen 
som er disponibel til investeringer og innkjøp. Dette 
nøkkeltallet gir en beskrivelse av handlingsrommet til 
kommunen. Denne bør være positiv, slik at det er nok 
langsiktig kapital til å finansiere kommunens 
anleggsmidler. Ved utgangen av 2014 utgjorde 
arbeidskapitalen 127,9 mill kroner. Dette er en 
bedring på 12,5 mill kroner fra 2013.  


 -


 20 000


 40 000


 60 000


 80 000


 100 000


 120 000


 140 000


2010 2011 2012 2013 2014


ARBEIDSKAPITAL 







18 
 


 
Likviditetsgrad 
Likviditetsgraden forteller om kommunens evne til å dekke sine kortsiktige forpliktelser, og er 
forholdet mellom omløpsmidler og kortsiktige gjeld. Likviditetsgrad 1 består av omløpsmidler sett i 
forhold til kortsiktig gjeld. Normen for god likviditetsgrad I er at omløpsmidler delvis bør være 
finansiert av langsiktig kapital. Omløpsmidlene bør derfor være større enn den kortsiktige gjelden. 
Forholdstallet på god likviditet er satt til 2. 
 


Likviditetsgrad 3 består av de mest likvide 
omløpsmidlene (kasse, bank) sett i forhold til kortsiktig 
gjeld. Forholdstallet på god likviditetsgrad 3 er 0,33. 
Likviditetssituasjonen i Eidsberg kommune er 
tilfredsstillende. 


 


 


Soliditet 
Soliditet er et uttrykk for kommunens evne til å tåle framtidig underskudd. Når man vurderer 
soliditeten ser man på hvor stor andel av kommunens eiendeler som er finansiert med egenkapital 
og hvor stor andel som er finansiert med lånte midler. Egenkapitalandelen sier noe om hvor mye 
egenkapital det er i forhold til kommunenes eiendeler. Jo høyere egenkapitalandelen er, jo bedre kan 
kommunen tåle tap. 
 
I de kommunale regnskapsforskriftene er det ikke satt bestemte krav med hensyn til hvor stor 
likviditetsgraden, egenkapitalandel eller gjeldsgrad bør være. En bør imidlertid være oppmerksom på 
utviklingen i disse indikatorene over tid. Betydelige låneopptak over tid vil forverre soliditeten og kan 
føre til svekket nivå på tjenesteproduksjonen.  


 
Nøkkeltallene er regnet ut 
med bakgrunn i tallene i 
balansen. Det er imidlertid 


viktig å understreke at i disse tallene ligger premieavviket som skal amortiseres i årene fremover. 
Nøkkeltallene vil svekkes dersom man justerer for premieavviket og likviditetsgrad 1 vil falle under 
måltallet 2. 


 


Finansforvaltning 
Eidsberg kommunestyret vedtok 5. mai 2011 i k-sak 18/11 Eidsberg kommunes reglement for 
finansforvaltning. Reglementet gir en samlet oversikt over de rammer og begrensninger som gjelder 
for Eidsberg kommunes finansforvaltning.  Et av punktene i reglementet er rapportering til 
kommunestyret. Eidsberg kommunes reglement for finansforvaltning er planlagt revidert høsten 
2015. 


Ledig likviditet 
Ihht. Eidsberg kommunes finansreglement § 6, kan Eidsberg kommunes midler til driftsformål 
plasseres i bankinnskudd, pengemarkedsfond og rentebærende verdipapirer med kort løpetid. 
Eidsberg kommune har hovedbankavtale med Eidsberg Sparebank. Kommunens driftslikviditet skal 
plasseres i kommunens hovdbank, eventuelt supplert med innskudd i andre spare- og 
forretningsbanker. Ledig likviditet er i all hovedsak plassert ihht. avtalte innskuddsbetingelser i 


År Likviditetsgrad 1 Likviditetsgrad 3 


2010 2,1 1,5 
2011 1,9 1,2 
2012 2,2 1,1 
2013 2,2 1,1 
2014 2,4 1,2 


 2010 2011 2012 2013 2014 


Egenkapitalandel 10,3 % 9,6 % 10,4% 7,8 % 8,0 % 
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Eidsberg Sparebank, men Eidsberg kommune har også et innskudd på om lag 5,2 mill kroner i Skue 
Sparebank på særvilkår. I tillegg er det plassert overskuddslikviditet på 14,6 mill kroner i KLP 
pengemarkedsfond og obligasjonsfond.  
 
Ved utgangen av året var innskuddsrenten i Eidsberg Sparebank 2,58 pst., mens gjennomsnittlig 
innskuddsrente har vært på 2,60 pst. i 2014.  Innskuddet på særvilkår i Skue Sparebank var ved 
utgangen av året 2,9 pst., mens gjennomsnittlig rente gjennom året har vært 3,12 pst. Til 
sammenligning har gjennomsnittlig 3 mnd. NIBOR-rente, som brukes som referanserente for både 
Eidsberg kommunes innskudd og innlån, vært 1,7 pst. i 2014. Ved utgangen av året var 3-mnd. 
NIBOR-rente 1,47 pst. 
 
 Likvide midler Institusjon Saldo 31.12.14 Gj.sn. avk. Andel 


Likvide midler 


1 Kasse Kontantkasser 13.454,00 - 0,1% 


2 Bankinnskudd Eidsberg Sparebank 105.018.830,45 2,60% 
88,2% 


3 Bankinnskudd Skue Sparebank 5.163.389,86 3,12% 


Finansielle omløpsmidler 


4 Pengemarkedsfond KLP Pengmarked 6.919.535,00 5,24%  


11,7% 
5  KLP Pensjon 7.734.745.00 2,16% 


   124.849.953,31   


 
I finansreglementets § 4  er det klart at i avveiningen mellom økt avkastning og redusert risiko skal 
redusert risiko foretrekkes. Eidsberg kommune har valgt en meget konservativ forvaltning av likvide 
midler og har hatt fokus på gode innskuddsbetingelser ved inngåelse av hovedbankavtale. Avtalen gir 
Eidsberg kommune en god meravkastning utover gjeldende markedsrente uten å påta seg risiko og 
nytte ressurser til å drive en mer aktiv forvaltning.  
 


Avkastningen 2014 på KLP pengemarkedsfond var 5,24 prosent og på KLP Pensjon 2,16 prosent, som 
gir en gjennomsnittlig avkastning på 3,78 prosent gjennom året. 
 


Gjeldsporteføljen 


 Gjeldsporteføljen hadde et volum på 721,8 mill kroner pr. 31.12.2014 mot 640,2 mill kroner pr. 


31.12.2013. 


 Gjennomsnittlig rente ved årsskiftet var er 2,75 prosent. 


 Gjeldsporteføljen til Eidsberg kommune har en andel fastrente på 52 prosent og en 


gjennomsnittlig rentebindingstid på 3,91 år. Begge nøkkeltallene er innenfor beskrankningene i 


kommunens finansreglement som indikerer minimum 1/3 fastrente og 1/3 flytende rente, mens 


1/3 skal være vurdert ut fra markedsforholdene. Vektet gjennomsnittlig rentebindingstid skal til 


enhver tid være mellom 1-5 år.  


 Det er gjennom 2014 gjort flere refinansieringer av eksisterende lån, for best mulig tilpasse seg 


rentemarkedet. I den forbindelse er det valgt å nytte seg av sertifikatlån med 3 måneders 


rullering i større grad enn tidligere år. 


 9 pst. av låneporteføljen er knyttet opp mot startlån gjennom Husbanken, 31 pst. er knyttet til 


sertifikatlån og 60 pst. er ordinære bulletlån.  
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I 2014 er følgende nye lån tatt opp: 
 Låneinstitusjon Formål Beløp 


1) Husbanken Startlån for videretild. 12.500.000,00 


2) Nordea  100.780.000,00 


 
 


                


LÅNEPORTEFØLJE pr 31.12.2014               


  Kreditor Avdrag 
Fast/ 


flytende Lånebeløp Renteprodukt Nominel Rente Ny rentedato Restgjeld 
Innfrielse/ 


Delsum 


Husbanken 
     


 
   


11503669 - 10 Husbanken Halvårlig (04/10) Fast 6 000 000 
 


3,100 1.7.2015 4 717 783 01.04.2032 
11508871 - 10 Husbanken Kvartal (02/05/08/11) Fast 6 000 000 


 
3,100 1.7.2015 5 033 060 01.05.2034 


11513243 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Fast 9 000 000 
 


3,100 1.7.2015 7 845 825 01.05.2035 
11491676 - 10 Husbanken Halvårlig (04/10) Flytende 6 000 000 


 
2,287 


 
1 779 959 01.04.2028 


11506383 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 3 000 000 
 


2,287 
 


2 205 982 01.05.2033 
11506383 - 40 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 3 000 000 


 
2,287 


 
2 425 257 01.11.2033 


11508871 - 40 Husbanken Kvartal (02/05/08/11) Flytende 3 000 000 
 


2,280 
 


1 176 797 01.02.2035 
11512693 - 10 Husbanken Halvårlig (06/12) Flytende 1 884 665 


 
2,287 


 
2 466 01.12.2041 


11516496 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 9 000 000 
 


2,287 
 


7 694 211 01.05.2036 
11516496 - 40 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 4 116 000 


 
2,287 


 
3 577 249 01.12.2036 


11520315 - 10 Husbanken Kvartal (01/04/07/10) Flytende 3 000 000 
 


2,280 
 


1 375 837 01.04.2037 
11520315 - 20 Husbanken Kvartal (01/04/07/10) Flytende 9 000 000 


 
2,280 


 
8 376 215 01.10.2037 


11524628 - 10 Husbanken Halvårlig (06/12) Flytende 12 000 000 
 


2,287 
 


9 872 823 01.06.2038 
11528982 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 12 500 000 


 
2,287 


 
12 314 462 01.05.2039 


     
Sum Husbanken    68 397 926 


 Nordea 
     


 
   001072355.4 Sertifikatlån 3 måneders rullering 


 
80 000 000 


 
1,72 


 
80 000 000 06.02.2015 


001072462.8 Sertifikatlån 3 måneders rullering 
 


78 150 000 
 


1,8 
 


78 150 000 19.02.2015 
001072520.3 Sertifikatlån 3 måneders rullering 


 
61 980 000 


 
1,77 


 
61 980 000 02.03.2015 


     
Sum Nordea     220 130 000 


 Kommunalbanken 
    


 
   


2006 - 0007 Kommunalbanken Bullet Flytende 90 000 000 3 mnd. NIBOR 2,04 05.01.2015 55 845 640 04.01.2036 
2006 - 0047 Kommunalbanken Bullet Flytende 109 000 000 3 mnd. NIBOR 2,01 26.01.2015 92 760 000 26.01.2026 
2007 - 0495 Kommunalbanken Bullet Flytende 29 050 000 3 mnd. NIBOR 2,09 12.02.2015 17 885 700 12.11.2032 
2009 - 0742 Kommunalbanken Bullet Flytende 34 755 000 3 mnd. NIBOR 2,03 02.03.2015 34 755 000 03.12.2029 
2010 - 0368 Kommunalbanken Bullet Flytende 150 000 000 6 mnd. NIBOR 2,16 05.01.2015 150 000 000 05.07.2030 
2010 - 0745 Kommunalbanken Bullet Flytende 31 700 000 3 mnd. NIBOR 2,10 19.02.2015 14 666 836 19.11.2030 
2011 - 0664 Kommunalbanken Bullet Flytende 67 375 000 3 mnd. NIBOR 2,03 10.02.2015 67 375 000 10.11.2031 


     
Sum Kommunalbanken 433 288 176 


  
      


 
    


     
Gjeldsportefølje 31.12.2014 721 816 102  


   
Det vesentligste av låneporteføljen ligger i flytende rente, men som sikring mot renteoppgang ligger det 6 
rentesikringsavtaler som gjør at renteøkningen ikke slår ut 100 pst ved en renteoppgang.  
 


  Rentesikring, SWAP, pr. 31.12.2014       Rente 
31.12.2014 


  
Kontrakt Avtale inngått Beløp Betingelser Forfall   Margin 


24 1292301/1735122 16. desember 2013           175 000 000  5 års NOK/CMS 4. juli 2023 Betaler 1,769 0,50 
        NIBOR 3 mnd.   Mottar 1,640 0,60 


  Nye avtaler i 2014:               


25 1067467/1787633 6. februar 2014            60 000 000  Fast rente 5,251 24. oktober 2029 Betaler 5,251   
        NIBOR 3 mnd.   Mottar 1,61   


26 1191447/1787626 6. februar 2014            65 000 000  Fast rente 4,22 17. august 2029 Betaler 4,22   
        NIBOR 3 mnd.   Mottar 1,71   


27 925971/1872407 27. juni 2014            50 000 000  Fast rente 3,16 5. april 2022 Betaler 3,16   
        NIBOR 3 mnd.   Mottar 1,64   


28 846294/1911420 15. september 2014         200 000 000 Fast rente 2,26 4. oktober 2018 Betaler 2,26   
        NIBOR 3 mnd.   Mottar 1,64   


  
29 103047209 17. oktober 2014    100 000 000 


Fast rente 2,37 
NIBOR 3 mnd. Forfall 10.02.1923 


Betaler 
Mottar  


Oppstart 
10.02.2016 


 
 


  Sum renteswap pr 31.12.2014         650 000 000            


 
  







21 
 


 
 
 
 


 


 
 
 


 


 


MEDARBEIDERE 
 
Eidsberg kommune har som mål at medarbeiderne skal trives for å yte sitt beste til alle som har 
behov for kommunale tjenester i Eidsberg kommune. Det er en målsetting om å gjennomføre 
medarbeiderundersøkelser annethvert år. Medarbeiderundersøkelser gir en god indikasjon på om 
medarbeiderne trives som ansatte i Eidsberg kommune. Det er ikke gjennomført  
medarbeiderundersøkelse i 2014, men det jobbes kontinuerlig med arbeidsmiljø og trivsel på 
arbeidsplassene med bakgrunn i resultatene fra undersøkelsen i 2013. Tidligere undersøkelser viser 
at trivselen er gjennomgående høy blant medarbeidere.  
 
Et inkluderende arbeidsliv er viktigere enn noen gang. Det skal være høyt under taket og rom for alle 
i Eidsberg kommune. I 2014 har det vært et nærvær på 91,8 pst. Dette er en nedgang på 0,6 
prosentpoeng fra 2013.  
 


 


Medarbeidertilfredshet 
Eidsberg kommune ønsker å gjennomføre medarbeiderundersøkelser med jevne mellomrom for å 
måle temperaturen på medarbeidertilfredshet i Eidsberg kommune. Målinger holder fokuset på 
medarbeidertilfredshet oppe. Det er ikke gjennomført medarbeiderundersøkelse i 2014, men det 
planlegges å gjennomføre en ny medarbeiderundersøkelse i 2015. 
 
Med en gjennomgående høy svarprosent ved tidlgiere undersøkelser, er det grunn til å feste lit til 
resultatene også fra 2013. Undersøkelsen som ble gjennomført viste at trivselen er gjennomgående 
høy blant medarbeiderne, og undersøkelsenfølges opp på den enkelte virksomhet/arbeidsplass 
gjennom handlingsplaner og medarbeidersamtaler.  
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Kompetanse og lederutvikling 
Kompetanseutvikling er et satsingsområde for Eidsberg kommune. Det er viktig å tilføre 
organisasjonen ny og relevant kompetanse. Kompetanseutvikling er også en viktig faktor I forhold til 
rekruttering av arbeidskraft og omdømmebygging. I budsjettet for 2014 ble det sentralt opprinnelig 
avsatt 1,05 mill kr til kompetanseutvikling for hele organisasjonen. Utover dette er det også avsatt 
noe midler i virksomhetene til kompetansehevende tiltak. I Eidsberg arbeides det med 
kompetanseutvikling på to «arenaer» - internt hvor det utarbeides og vedtas en kompetanseplan. 
Kompetanseplanen er basert på midler budsjettert til kompetanseutvikling i Eidsberg kommune samt 
eksterne midler som det søkes fortløpende om fra blant annet fylkesmannen, KS, KLP og ulike 
direktorater. I 2014 har aktiviteten vært stor og den samlede aktiviteten overstiger langt midler 
avsatt i eget budsjett. 
  
Eksternt er det et sterkt samarbeid mellom kommunene i indre Østfold når det gjelder kurs og 
kompetanseutvikling. Det utarbeides en felles kurskatalog der hver kommune tar ansvar for å 
gjennomføre aktuelle dagskurs. 
 
Det ble i 2013 inngått et samarbeid med Høgskolen i Østfold om desentraliserte studier. Studiestedet 
er kulturtorget i Eidsberg. Eidsberg kommune har hatt mange deltakere på studiene som til nå er 
gjennomført. Våren 2014 fullførte en klasse på 27 studenter ved studiet «Akuttgeriatri». Eidsberg 
hadde 10 deltakere som fullførte kurset. Høsten 2014 ble det igangsatt to studier: 
 


- Jus i arbeidslivet 
- Utviklingshemming og aldring 


 
I studiet “Just I arbeidslivet” som besto av en klasse deltok 2 fra Eidsberg, mens det på kurset 
«Utvilingshemming og aldring» deltok 16 studenter totalt hvorav 12 fra Eidsberg kommune.  
 
Det er også etablert et godt samarbeid med Fylkesmannen i Østfold som bidrar med finansiering av 
flere av studiene.  
 
Høsten 2013 ble det igangsatt et lederutviklingsprogram som omfatter alle ledere med 
personalansvar i Eidsberg kommune – i alt 55 ledere. Det ble overgangen 2013/2014 gjennomført en 
omfattende lederevaluering hvor lederne ble vurdert av overordnet leder, sideordnede/kolleger og 
underordnede. Evalueringen viste at Eidsberg kommune gjennomgående har gode ledere, men det 
fremkommer også klare utviklingsområder.  
 
Evalueringen er i 2014 fulgt opp med samtaler både på individ- og gruppenivå. Det er i 2014 
gjennomført 2 samlinger for alle ledere der evalueringen og resultatene fra denne har vært grunnlagt 
for innhold og temavalg.  
 


Konkurransedyktige betingelser 


Lønn 


På mange fagområder, konkurrerer kommunen med andre kommuner om kvalifisert arbeidskraft og 
på andre områder konkurrerer kommunesektoren også med privat sektor (ingeniører, enkelte 
fagarbeiderstillinger, økonomiområdet m.v.). Der hvor det er mangel på arbeidskraft er det krevende 
å besette stillinger, da lønnskravene ofte ligger langt over det vi som kommunen kan innfri.  
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I 2014 var det et hovedoppgjør. Det ble gjennomført både sentrale og lokale forhandlinger. I de 
sentrale forhandlingene ble det framforhandlet en ramme for oppgjøret på 3,34 pst. i 
gjennomsnittlig årslønnsvekst. Dette besto blant annet i et generelt tillegg på 2,15 pst. fra 
01.05.2014. Videre ble det avtalt en pott til lokale forhandlinger på 1,0 pst. fra 01.07.2014. For 
Eidsberg kommune besto dette av en pott på 2,45 mill kroner for kapittel for uorganiserte og ansatte 
i kapittel 4 samlet. I tillegg kommer lokale forhandlinger for kapittel 3 (ledere) og kapittel 5.  


Seniorpolitikk 
Eidsberg kommune har en vedtatt seniorpolitikk. Skal Eidsberg kommune stå rustet i forhold til 
framtidens behov for arbeidskraft, er en avhengig av at ansatte står lenger i jobb. Dersom de fleste 
skulle velge å ta ut pensjon ved første mulighet, dvs 62 år, vil kommunen om kort tid få en betydelig 
arbeidskraftutfordring. Gjennom vedtatt seniorpolitikk beskrives enkelte konkrete tiltak som f.eks. 
fridager i tillegg til at det gis et signal om at arbeidsgiver ønsker at de ansatte skal stå i jobb lengst 
mulig. 
 
Svært få tar nå ut pensjon ved fylte 62 år. I tillegg til kommunens egne virkemidler, gjør fleksible 
ordninger i forhold til uttak av folketrygd kombinert med jobb at ansatte nå velger å jobbe lenger. 
 


Likestilling 
Eidsberg kommune hadde i 2014 om lag 686 årsverk. 


 


Kjønnsbalansen blant de ansatte er 
gjennomgående skjevfordelt i alle etater. Andelen 
menn er overrepresentert innenfor tekniske 
tjenester, mens stabstjenestene, oppvekst og 
helse har en overrepresentasjon av kvinner.  
 
På ledernivå er 20 prosent kvinner og 80 prosent 
menn. Gjennomgående er det en skjevfordelt 
kjønnsbalanse på ledernivå. Kjønnsbalansen har 
vært relativt stabil over flere år. Få kvinnelige 
søkere på lederstillinger gjør det til en utfordring å 
endre kjønnsbalansen på ledernivå.  


Arbeidstid 


Eidsberg kommune har en klar overvekt av 
kvinner i deltidsstillinger. Andelen kvinner som 
jobber deltid er om lag +/- 70 prosent, mens 
andelen av menn som jobber deltid ligger om på 
om lag 40 prosent.  
 


 
  


Kjønnsbalansen fordeler seg slik: 
 Antall %-vis andel 


 kvinner menn kvinner menn 


     


Eidsberg kom. 739 171 81 19 


Totalt   81 19 


Ledernivå:     


Rådmannteam 0 3 0 100 


Stabsledere 0 2 0 100 


Virksomhetsled. 3 7 30 70 


Totalt   20 80 


 


 Årstall 


 2012 
% 


2013 
% 


2014 
% 


 M K M K M K 


Deltidsstilling 40 69 42 71 40 70 


Full stilling 60 31 57 29 60 30 


Totalt 100 100 100 100 100 100 
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Gjennomsnittslønn 
 


 Årstall 


 2012 2013 2014 


 
 
 
Justert for 


Kvinners 
måneds-


fortjeneste 
i % av 
menns 


Kvinners 
grunnlønn 


i % av 
menns 


Kvinners 
måneds-


fortjeneste 
i % av 
menns 


Kvinners 
grunnlønn 


i % av 
menns 


Kvinners 
måneds-


fortjeneste i 
% av menns 


Kvinners 
grunnlønn 


i % av 
menns 


Ujustert 89 88 89 87 90 89 


Alder 90 89 90 88 91 90 


Arbeidstakergruppe 100 99 98 98 98 99 


Stillingskode 99 99 98 98 97 98 


Utdanning 91 91 89 89 90 90 


 


Kvinner har gjennomgående lavere lønn enn menn. Dette er tilfelle også om man justerer for alder 
og utdanning, og selv med justering for arbeidstakergruppe og stillingskode er det fortsatt slik at 
kvinner har lavere lønn enn menn, men forskjellene er mindre.  
 


 2013 2014 


M K Differanse i 
menns 
favør 


M K Differanse i 
menns favør 


Virksomhets-/stabsledere 662.000 629.000 4,9 % 690.000 656.000 5,1 % 


 
Den totale lønnsdifferansen mellom kvinnelige og mannlige virksomhetsledere/stabsledere uten 
justering for virksomhetens størrelse og ansvar utgjør nå 5,1 prosent.  
 
Eidsberg kommune har ingen vedtatte retningslinjer for likestilling mellom kjønnene, men søker å 
fremme likestilling mellom kjønnene og gi like utviklings-, lærings- og karrieremuligheter. 


Personalpolitiske satsinger 
Seniorpolitiske retningslinjer er de senere årene strammet noe til i forhold til tidligere. Vi har nå en 
ordning med ekstra fridager for ansatte over 62 år – inntil 5 fridager pr. år. Som arbeidsgiver ønsker 
vi at de ansatte skal stå i jobb så lenge som mulig, og opplever at tydelige signaler fra arbeidsgiver 
om et slikt ønske sammen med noen virkemidler fører til at få velger å ta ut pensjon ved fylte 62 år.  


Personer med nedsatt funksjonsevne 
Det er fokus på aktivt tilrettelegging for personer med nedsatt funksjonsevne samt 
holdningsskapende arbeid ift. å tilrettelegge og rekruttere denne gruppen arbeidstakere. 


Nærvær 
Eidsberg kommune har de 5 forutgående årene hatt en nærværsprosent som følger: 
 


2010: 93,0 % 
2011: 91,3 % 
2012: 92,0 % 
2013:  92,0 % 
2014: 91,8 % 


 
 Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet  


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 
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Eidsberg kommune er en IA-bedrift og jobber kontinuerlig med helsefremmende og forebyggende 
tiltak blant de ansatte i kommunen. Eidsberg kommune har også støtte/tilbud knyttet til:  
 


- Tilskudd til trening på treningssenter 
- Innebandy 
- Morgensvømming 


 
Etter hvert er det mange ansatte som benytter seg av tilbudet på treningssenter.  
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ORGANISASJON 
 
Eidsberg kommune er en organisasjon i kontinuerlig endring. Eidsberg kommune er nå organisert i en 
ren to-nivåmodell hvor kommunens 10 virksomheter og 2 sentraliserte stabs- og støtteenheter ledes 
av et rådmannsteam bestående av 2 kommunalsjefer og rådmannen.  
 


 


Eidsberg kommunes organisasjon er organisert som en virksomhetsmodell bestående av 
rådmannsteamet, 2 sentrale stabsenheter og 10 virksomheter. Eidsberg kommune gikk fra en 
etatsmodell til en 2-nivå modell i 2012. Forut for denne endringen ble de sentrale stabsressursene 
samlet. Stabsressursene tilhørende de tidligere etatene er i all hovedsak sentralisert og lagt til de tre 
sentrale stabsenhetene – stabsenhet for økonomi og stabsenhet for personal og organisasjon. For 
tidligere miljø- og teknikketaten fant man det formålstjenlig at virksomheten beholdt sine 
stabsressurser. 
 
I 2014 har det blitt jobbet med å samlokalisere samfunn og utvikling med virksomheten kultur. 
Vikrsomheten har fått navnet Næring og utvikling. Både kultur og næringsutvikling er prioriterte 
satsingsområder i Eidsberg kommune og ved å samordne ressursene i en virksomhet vil vi oppnå et 


Rådmannsteam 


Familiesenteret Skole Barnehage 
Edwin Ruuds 


omsorgssenter 
Hjemmebaserte 


tjenester 


Bo- og 
dagtilbud for 


voksne 
utviklingsh. 


Nav Eidsberg 
Næring og 
utvikling 


Eiendom og 
beredskap 


Miljø og 
kommuntal 


teknikk 


Stabs- og 
støttetjenester 
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tettere samspill og et mer helhetlig blikk på arbeidet med å forme kommunen i den retningen som er 
ønsket. 


 


Styringsprinsipper 
I forbindelse med etablering av 2-nivå modellen er det jobbet med å etablere styringssystemer med 
et bredere fokus enn økonomi. Dette arbeidet vil fortsette, og det vil være et fokus på å knytte 
styringsdokumentene – kommuneplan, økonomiplan og årsbudsjett tettere sammen. Balansert 
målstyring og prinsippene om resultatledelse og verdiledelse vil da stå sentralt. 
 
Etikk 
Eidsberg kommune har også i 2014 jobbet med arbeid og deltakelse i det sentrale 
samarbeidsprosjektet «Samarbeid om etisk kompetanseheving». Hovedmålet har vært en styrket 
etiske kompetanse i hele organisasjonen. Prosjektet startet innenfor områdene helse, sosial og 
omsorg, men målet er å utvide prosjektet til å omfatte flere virksomheter i kommunen.  


Varsling 
Eidsberg kommune har utarbeidet rutiner for varsling. Det er et ønske å ha en kultur der det er stor 
grad av åpenhet for å ta opp og drøfte kritikkverdige forhold. Varsling er alltid et tema på de faste 
møtene mellom arbeidsgiver, hovedtillitsvalgte og hovedverneombudet i kommunen. 


Rutiner for håndtering av vold, trakasering og trusselhandlinger 
Eidsberg kommune har også rutiner for håndtering av vold og trakassering (herunder mobbing). 
Rutinene er en del av kommunens HMS-rutiner.  
 
Rutinene må ikke forveksles med systemet for håndtering av løpende avvik.  


Kommunale tjenester som løses i egne selskaper/foretak  
Eidsberg kommune er med i en rekke interkommunale samarbeid og selskaper. De mest sentrale 
oppgavene som løses gjennom interkommunalt samarbeid er: 
 


- Mortenstua skole IKS 
- Avlastningshjemmet for Indre Østfold 
- Indre Østfold Data IKS 
- Indre Østfold Lokalmedisinske Kompetansesenter IKS 
- Indre Østfold Krisesenter IKS 
- Indre Østfold Renovasjon IKS 
- Indre Østfold Kommunerevisjon IKS 
- Pedagogisk Psykologisk Tjeneste for Indre Østfold 
- Driftsassistansen i Østfold 
- Deltagruppen AS 


 
Sammen med Askim kommune har Eidsberg etablert en egen bedriftshelsetjeneste – Smaalenene 
bedriftshelsetjeneste. I tillegg til å yte tjenester til eierkommunene, selger virksomheten tjenester til 
offentlige og private bedrifter. 
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Tjenester løst av andre 
Alle barn i Eidsberg kommune har rett til barnehageplass fra de har fylt 1 år. Barnehageplasser i 
Eidsberg kommune leveres både av private aktører og kommunen. I 2014 har følgende private 
barnehager hatt aktivitet i kommunen: 
 


- Menighetens barnehage 
- Linnea Natur- og gårdsbarnehage 
- Espira Høytorp Fort barnehage 
- Espira Opsahl barnehage 


 
De private barnehagene representerte i 2014 om lag 54 prosent av det samlede barnehagetilbudet i 
kommunen. 
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AKTIVITET I SENTRALE FOLKEVALGTE ORGAN 
 
Kommunen er en politisk styrt organisasjon hvor kommunestyret er øverste besluttende organ med 
overordnet ansvar for hele kommunens virksomhet. Kommunestyret velges for fire år om gangen. Da 
går innbyggerne i kommunen til valgurnene og avgir sin stemme til kommunevalget. Eidsberg 
kommunestyre består av 35 valgte medlemmer. Kommunestyret velger så formannskap, ordfører, 
varaordfører, hovedutvalg og andre styrer, utvalg og råd for samme fireårsperiode.  
 
Kommunestyret setter rammene og trekker opp retningslinjene for kommunens virksomhet og 
bestemmer hvilket ansvarsområde og hvilke fullmakter formannskapet og de faste utvalgene skal ha. 
 


 


Styrende organer og styringsprinsipper 
Kapittelet gir i korte trekk en oversikt over prinsipper for styring og styringsprinsipper i 
organisasjonen. Prinsippene regulerer forholdet mellom innbyggerne, kommunestyret som øverste 
folkevalgte organ og administrasjon. Kommunene har en langvarig tradisjon bak seg som et 
lokaldemokratisk organ. Det stilles forventninger til kommunene både som demokratisk organ, 
serviceorgan og som iverksetter av statlig vedtatt politikk. Samtidig skal de ha en selvstendig rolle 
med plass for lokal politisk deltakelse. Lokaldemokratiet er nært knyttet til det lokale selvstyret. Bare 
gjennom frihet fra staten kan innbyggerne lokalt gjennom kommunen og fylkeskommunen øve 
innflytelse over viktige beslutninger som gjelder akkurat deres lokalsamfunn. Eidsberg kommune 
styres etter formannskapsmodellen, hvor rådmannen som øverste administrative leder har ansvar 
for å iverksette politiske vedtak og gjennomføre den daglige driften. Alternativet til 
formannskapsmodellen innenfor den demokratiske modellen er parlamentarismen hvor byrådet er 
det utøvende organ.  
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Innbyggerne 
Kommunene og fylkeskommunene i Norge er sterkt knyttet til demokratiske verdier og en 
demokratisk tradisjon. Stemmeberettigede innbyggere lokalt har anledning til å velge sine egne 
folkevalgte organer i kommunene, kommunestyrene. Kommunene og fylkeskommunene sikrer 
innbyggerne bedre innflytelse over egen hverdag. Når innbyggerne har anledning til selv å velge sine 
lokale politiske ledere, kan de også stille dem til ansvar for deres innsats som er en del av kjernen i 
hele det demokratiske system. Det bidrar til at kommunens ledelse må ta hensyn til hva innbyggerne 
mener om hvordan kommunen fungerer som demokratisk organ, om de tjenestene kommunen tilbyr 
og hvordan pengene brukes. Dette er også en spore til effektivitet i den enkelte kommune. 


Kommunestyret 
Kommunestyret er det øverste politiske organet i en kommune. Representantene i kommunestyret 
blir valgt av kommunens innbyggere hvert 4 år, nå sist i 2011. Kommunestyret er det øverste organ i 
kommunen og består av folkevalgte representanter. Eidsberg kommunestyre treffer vedtak i saker på 
vegne av kommunen så langt ikke annet følger av lov. Kommunen har selv ingen lovgivende makt, 
men tilhører den utøvende makt også når det lager vedtekter. Kommunestyret konstituerer seg i 
løpet av 3 uker etter gjennomført valg. Kommunestyret velger så formannskap, ordfører, 
varaordfører, hovedutvalg og andre styrer, utvalg og råd for samme fireårsperiode.  
 
Kommunestyret setter rammene og trekker opp retningslinjene for kommunens virksomhet og 
bestemmer hvilket ansvarsområde og hvilke fullmakter formannskapet og de faste utvalgene skal ha. 


Formannskapet 
Formannskapet forbereder saker for kommunestyret og har myndighet til å ta avgjørelser i mindre 
saker, eller i spesielle hastesaker. Kommunestyret velger et av medlemmene i formannskapet til å bli 
ordfører. Ordfører er det høyeste tillitsvervet i en kommune, og det er ordføreren som leder møtene 
i kommunestyret og formannskapet. 


Råd og utvalg 
Utvalgene i kommunene har som oftest et særskilt fagansvar for tjenester i kommunen. I Eidsberg 
har vi 3 hovedutvalg – oppvekst og kultur, helse og velferd samt miljø og teknikk, et 
administrasjonsutvalg som har et overordnet fokus på organisasjons, arbeidgiverpolitikk samt en tett 
dialog mot ansattes organisasjoner. I tilleg er det et ungdomsråd, eldreråd og råd for 
funksjonshemmede som talerør for disse gruppene. 


Kontrollutvalg 
Kontrollutvalgets mandat er omfattende. Det utøver kontroll og tilsyn på vegne av kommunestyret, 
og dets mulige operasjonsområde er derfor i praksis like vidt som kommunestyrets når det gjelder 
kontroll og tilsyn. 
 
Kommunens kontrollutvalg behøver ikke begrense seg til å påpeke regelbrudd, men kan også gi 
uttrykk for at et forhold er uheldig av for eksempel etiske grunner. Det vil blant annet også ligge 
innenfor kontrollutvalgets mandat å gi uttrykk for hvorvidt kommunens arbeid med å opprettholde 
en høy etisk bevissthet i forvaltningen er tilfredsstillende. Vi er imidlertid her på et område hvor det 
er få klare normer, og det kan gjøre det vanskelig å ha bastante oppfatninger om hvordan ting bør 
være. En aktuell oppgave for kontrollutvalget er å bidra til en levende diskusjon om etiske spørsmål i 
forvaltningen. 
 







31 
 


Administrasjon 
Kommuneadministrasjonen er en egen stab av fast ansatte personer som ledes av en rådmann. 
Rådmannen er den høyeste administraive lederen i en kommune og har ansvaret for å gjennomføre 
den daglige driften i kommunen. Administrasjonens oppgave er å forberede og iverksette det 
politikerne vedtar både lokalt og nasjonalt.  


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat m/kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 3 575 3 575 3 125 450 12,6 %


B Andre driftsutgifter 1 312 1 107 1 694 -587 -53,0 %


C=A+B Sum driftsutgifter 4 887 4 682 4 819 -137 -2,9 %


D Sum driftsinntekter 79 79 94 15 -19,0 %


E=C-D Sum 4 808 4 603 4 725 -122 -2,7 %


F Bruk av fond 0 0 200 200 -


G Avsetning til fond 0 0 34 -34 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 4 808 4 603 4 559 44 1,0 %


                        DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


 
Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Lønnsutgiftene viser et mindreforbruk på 450.000,- kroner. Avviket framkommer som følge av 


lavere forbruk på møtegodtgjørelse enn det var tatt høyde for i budsjettet for 2015.  


Andre driftsutgifter Andre driftsutgifter viser et merforbruk på om lag 587.000,- kroner. Av sentrale avvik framkommer 
et merforbruk innenfor bevertning (75.000,- kroner), suplering av politiker IPADs (65.000,- kroner) 
og overføring til andre/kjøp fra andre knyttet til blant annet avregning for drift av regionrådet 
2013/2014 (181.000,- kroner) samt tårnkanoner (200.000,- kroner) som er finansiert ved bruk av 
fond. 


Driftsinntekter Driftsinntektene er noe høyere enn budsjettert og merinntekter kommer fra tilskudd til 
Måsanfestivalen i regi av ungdomsrådet. 


Avsetning til fond Det er avsatt 34.000,- til fond som er gjenstående på formannskapets disposisjonsfond. 


Bruk av fond Det er nyttet 200.000,- kroner fra fond til finansiering av tidligere avsatte midler til 
tårnkanonprosjektet. 


 
 
Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde  


DU DI DU DI DU DI Sum


00 Politisk styring - ordfører 4 542 73 4 692 50 -150 -23 -173


20 Ungdomsrådet 85 3 122 44 -37 41 4


30 Eldrerådet 35 3 5 0 30 -3 27


50 Råd for funksjonshemmede 20 0 0 0 20 0 20


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


15 -122


                DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


Virksomhet


4 682 79 4 819 94 -137
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Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
00  Politisk styring – ordfører Netto avvik utgjør 173.000 kroner. Regnskapet viser et mindreforbruk innenfor 


lønn/møtegodtgjørelse, mens det er et merforbruk på flere driftsposter. Avregningen for 
kostnader. Avviket dekkes opp gjennom bruk av disposisjonsfond for finansiering av 
utbetaling til Høytorp Fort venneforening og tårnkanonprosjektet.   


20     Ungdomsrådet Netto er ungdomsrådet tilnærmet i balanse. Regnskapet viser noe høyere utgifter enn 
budsjettert som følge av kostnader knyttet til Måsanfestivalen. Merutgiftene er dekket inn 
gjennom tilskudd fra andre til Måsanfestivalen. 


30     Eldrerådet Eldrerådet har nyttet 5.000,- kroner av sitt budsjett på 35.000,- kroner. Netto har 
eldrerådet et mindreforbruk på 27.000 kroner. 


50     Råd for funksjonshemmede Rådet for funskjonshemmede har ikke nyttet noe av sine midler som ble vedtatt overført 
fra ungdomsrådets disposisjon til eldrerådet og rådet for funksjonshemmede. 


 


Valg og valgresultat 
Valgresultatet fra kommunestyre- og fylkestingsvalget i 2011 gav følgende resultater og mandatfordeling:  
 


Parti Antall 
stemmer 


Prosentvis 
andel 


Framgang/ 
tilbakgang 


Antall 
mandater 


H 2 168 43,1 + 30,3 15 


AP 1 016 20,2 - 4,0 7 


SP 723 14,4 - 9,4 5 


FrP 383 7,6 - 11,6 3 


V 313 6,2 - 1,5 2 


KrF 296 5,9 - 1,5 2 


SV 133 2,6 -2,3 1 


  


Kommunestyret 2011-2015 


 
 


 


Ordfører 
Erik Unaas (H) 


 


Kommunestyret 2011-2015 


Eidsberg 
 
Varaordfører 
Maren Hersleth Holsen (V) 


 
 
FORMANNSKAPETS ØVRIGE MEDLEMMER 
Jan Fredrik 
Mortvedt (H) 


Inger Lise Floeng 
(H) 


Kjetil Igletjern (A) Berit Langenes 
Mysen (A) 


Øivind T. Reymert 
(Krf) 


Marit Synnøve 
Skjeppe (Krf) 


Liv Hjørdis Bleie 
Berger (Sp) 


 
 


      


KOMMUNESTYRETS ØVRIGE MEDLEMMER 
Carl Peter 
W. Løken (H) 
 


Rolf Johan 
Dillevik (H) 


Espen Andreas 
Volden (H) 


Kristian 
Berger (H) 


Cristian R. 
Bühler (H) 


Anne Borger 
Mysen (H) 


Anne-Kristine 
Løken (H) 


Marit A. Trollerud 
Jansen (H) 
 


Per Hermann 
Bodahl (H) 
 


Simon  
Solberg (H) 


Wenche 
Øiestad (H) 


Helge Gabriel 
Lundeby (H) 


Einar  
Antonsen (A) 


Janne H. Mustorp 
Ultvedt (A) 


Eva Bohem 
Svendstad (A) 
 


Morten 
Stangeland (A) 


Linnèa Bjørnerud 
Haga (A) 


Knut J. 
Herland (Sp) 


David Koht-
Nordbye (Sp) 


Jens Tore 
Holene (Sp) 


Elisabeth 
Gundersen (Sp) 


Håvard 
Baggetorp (V) 


Mari 
Fjell  (SV) 


Svein Andersen  
Ødeby (FrP) 


Inger M. Ø. 
Dalset (FrP) 


Jan Eivind 
Trømborg (Uavh.) 


  


 
Det har vært følgende politiske aktivitet i 2014: 
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Aktivitet i utvalgene: 
2013 2014 


Antall møter: Antall saker: Antall møter: Antall saker: 


Kommunestyret 9 115 8 101 


Formannskapet 9 95 12 101 


Hovedutv. for kultur og oppvekst 7 73 7 63 


Hovedutv. for helse og velferd 8 34 7 39 


Hovedutv. for miljø og teknikk 8 101 8 99 


Administrasjonsutvalget 6 34 6 36 


Råd for funksjonshemmede 5 17 4 19 


Ungdomsrådet 7 33 7 21 


Eldrerådet 6 17 7 23 


 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Kommunestyreperioden 2011-2015 er inne i sitt siste år og nytt kommune- og fylkestingsvalg 
gjennomføres 14. september 2015. Valgresultatet og mandatfordeling vil stake ut et nytt 
kommunestyre som konstitueres i oktober 2015. Kommunestyret vil velge formannskap, ordfører, 
varaordfører, hovedutvalg og andre styrer, utvalg og råd for perioden 2015-2019.  
 
Før det sittende kommunestyre avløses med et nytt kommunestyre i oktober 2015, vil sittende 
kommunestyret vedta en ny langsiktig kommuneplan med rammer for utviklingen av 
Eidsbergsamfunnet den kommende 12-årsperioden. Kommuneplanen vil sette viktige 
rammebetingelser for det nye kommunestyret.  
 
En annen sentral sak som det nye kommunestyret må ta stilling til i den kommende 
kommunestyreperioden er en statlig initiert kommunereform. Her må det nye kommunestyret ta 
stilling til ulike alternativer av kommunesamarbeid/-sammenslåinger. De mest framtredende 
alternativene har vært en stor kommune bestående av alle kommunene i Indre Østfold, et 
østalternativ hvor Trøgstad, Eidsberg, Rakkestad er ryggraden men hvor også grensekommunene 
Rømskog, Marker og Aremark kan være aktuelle sammen med et tredje alternativ hvor Eidsberg 
forblir egen kommune.  
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INNBYGGERNE OG TJENESTENE  
 
Eidsberg kommune står overfor ikke ubetydelige utfordringer med å få tildelte ressurser til å strekke 
til. Knappheten på ressurser gjør det spesielt utfordrende å opprettholde kvaliteten på tjenestene og 
utvikle disse videre. Tilbakemeldinger fra brukerne spiller en viktig rolle når kommunen skal utvikle 
tjenestetilbudet, men begrensninger i de økonomiske rammene gjør at tjenestene må balanseres for 
å oppnå best mulig samsvar med behov og ønsker. 
 


Stab- og støttetjenester 
Resultater/måloppnåelse 
Innenfor en knapphet på ressurser er det i stabs- og støttetjenestene et kontinuerlig fokus på å søke 
optimale løsninger innenfor driftsrelaterte oppgaver i organisasjonen. I 2014 har det vært et særskilt 
fokus på migrering til nytt sak-/arkivsystem som tilfredstiller de nye kravene til arkivløsning (NOARK 
5), og sammen med de øvrige kommunene i Indre Østfold,  gikk man i mai 2014 over til Websak 
Focus som sak-/arkivsystem. Parallelt med overgangen har det vært et stort fokus på å sørge for at 
hele organisasjonen tar i bruk løsningen. Dette har endret mange arbeidsprosesser og opplæring er 
gjennomført for svært mange ansatte i hele organisasjonen.  
 
I 2014 har det fortsatt vært fokus på å implementere nye moduler i økonomisystemet som et ledd i å 
effektivisere arbeidsprosesser. Sykdom har gjort sitt til at kapasiteten for å implementere nye 
løsningene parallelt med de løpende driftsoppgavene har vært marginal. Framdriften har derfor ikke 
vært som planlagt. Allikevel har organisasjonen som første av de samarbeidende kommunene 
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implementert rekrutteringsmodulen hvor søkerene registrerer dataene organisasjonen trenger, og 
det brukes mindre ressurser til manuell registrering i rekrutteringsprosesser. Videre er det lagt til 
rette for og ta i bruk elektronisk registering og behandling av ferie- og fravær i organisasjonen 
framfor manuelle skjemaer. Det er også tatt i bruk e-handelsløsninger mot enkelte leverandører. 
Dette gjør at innkjøpsprosessen helelektroniseres fra bestilling til betaling av fakturaer.  
 
Stabs- og støttetjenestene har et samlet mindreforbruk i den løpende driften på 3,5 mill kroner hvor 
1,9 mill kroner avsettes til bunde fond. Korrigert for bruk av fond og avsetning til fond tilfører stabs- 
og støttetjenester om lag 1,2 mill kroner til regnskapsresultatet. 
 
Nærveret i stabs- og støttetjenesten var i 2014 på 92,2 prosent. Dette er en nedgang i nærveret på 
2,5 prosentpoeng fra 2013. Det har vært 3-4 lange sykefravær i 2014 som påvirker tallene spesielt 
negativt. Disse tilfellene er ikke arbeidsrelatert.   


Brukere 
Stabs- og støtteavdelingenes primæroppgaver er å ivareta interne funksjoner som lønn, 
personalforvaltning, regnskap, økonomi, fakturering, politisk sekretariat, innkjøp, IKT, servicekontor, 
informasjon mv. I tillegg skal stabs- og støtteavdelingen bistå kommunens virksomheter på 
overordnede strategiske og utviklingsorienterte felt. 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,7 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,7 4,5 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,8 4,6 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 5,0 4,8 


 
Det er ikke gjennomført medarbeiderundersøkelse i 2014. Resultatene fra undersøkelsen i 2013 er 
gjennomgående bra selv om resultatene viser en nedgang fra undersøkelsen i 2009. Det jobbes 
fortløpende med oppfølgingspunkter i avdelingene etter undersøkelsen. Det ble i slutten av 2013 
gjennomført en lederevaluering hvor alle ledere ble evaluert og fulgt opp i etterkant.  
 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Rådmannsteam 100 100 100 100 100 


Service- og interne fellestjenester 83,0 83,2 86,0 84,6 82,6 


Personal og organisasjon 97,9 95,9 96,4 96,4 97,7 


Økonomiadelingen 91,0 90,1 89,9 90,1 97,5 


Forvaltningskontoret 96,5 97,7 96,0 96,7 97,1 


Sum virksomhet 92,4 91,9 92,7 92,2 94,7 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 


Stabs- og støtteavdelingene har samlet en nærværsprosent på 92,2 pst. i 2014, mens det 
samlede nærværet i kommunen var på 91,8 pst. Til å være administrative stillinger er 
sykefraværet høyt, og for flere avdelinger, og da spesielt innenfor økonomiavdelingen og 
service- og interne fellestjenester, har det vært flere tilfeller av langtidsfravær som ikke er 
arbeidssituasjonsbestemt.  
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Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 30 400 31 264 30 719 545 1,7 %


B Andre driftsutgifter 40 539 40 595 42 247 -1 652 -4,1 %


C=A+B Sum driftsutgifter 70 939 71 859 72 966 -1 107 -1,5 %


D Sum driftsinntekter 5 884 6 384 10 992 4 608 -72,2 %


E=C-D Sum 65 055 65 475 61 974 3 501 5,3 %


F Bruk av fond 994 994 587 -407 -


G Avsetning til fond 0 0 1 861 -1 861 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 64 061 64 481 63 248 1 233 1,9 %


                   DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Lønnsutgiftene viser samlet et mindreforbruk på 545.000,- kroner. Dette er i hovedsak knyttet til 


noe vakanser som utløser noe mindreforbruk på fastlønn inkl. sos. utgifter.  


Andre driftsutgifter Samlet framkommer det et merforbruk på 1,65 mill kroner på andre driftsutgifter. Av større avvik 
fremheves et merforbruk på 185.000,- kroner på bevertning, 100.000,- kroner på porto, 265.000,- 
på stillingsannonser, 125.000,- kroner på avgifter/gebyrer/lisenser, 1,1 mill kroner på 
kurs/opplæring og kjøp fra private som er knyttet til tilskudd til leger/fysioterapeuter. Merforbruket 
på kurs/opplæring/bevertning er knyttet til høgskolesatsingen og lederutviklingsprogrammet som 
er kjørt for ledere og mellomledere i Eidsberg. Dette dekkes inn av merinntekter fra OU-ordningen 
og støtte fra fylket til høgskolesatsingen. 


Driftsinntekter Driftsinntektene er om lag 4,6 mill kroner høyere enn budsjettert. Noe av disse økte midlene er 
øremerkede tilskudd som også er avsatt til fond. De økte inntektene er knyttet til en rekke forhold 
- ekstratilskudd knyttet til høyskoletilbudet på kulturtorget, flere prosjekter i organisasjonen knyttet 
til arbeidsglede og motivasjonsdag, samt tilskudd til lederopplæringen. 


Avsetning til fond Det er blant annet avsatt om lag 600.000,- kroner knyttet til ekstra tildelte midler til 
høyskolesatsingen på Kulturtorget samt 500.000,- kroner knyttet til tilskudd for etablering av nytt 
fastlegehjemmel som først vil skje i 2015. I tillegg er det avsatt om lag 750.000,- kroner knyttet til 
mottatt etableringstilskudd gjennom husbankordninger som ikke er nyttet i 2014. 


Bruk av fond Bruk av fond er i all vesentlig tilskudd knyttet til avvikling av overformynderisekretariatet og 
utviklingsprosjekter. 


 


Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde


DU DI DU DI DU DI Sum


100 Rådmannsteam 3 851 15 3 920 8 -69 -7 -76


110 Kirkelig fellesråd og ymiest an. 7 004 310 6 727 310 277 0 277


120 Service og interne fellestj. 20 397 1 475 20 180 2 151 217 676 893


130 Organisasjon og personal 9 757 1 003 11 422 3 174 -1 665 2 171 506


140 Økonomiavdelingen 13 769 3 116 13 620 3 937 149 821 970


150 Forvaltningskontor mv. 17 081 465 17 097 1 412 -16 947 931


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


Virksomhet 2014 2014 rev. budsjett


4 608 3 501


                     DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


71 859 6 384 72 966 10 992 -1 107
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Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
100  Rådmannsteam Kostnadsstedet har et netto negativt avvik på 76.000 kroner. Merforbruket 


framkommer som følge av finansiering av interkommunale fellesprosjekter som 
finansieres ved bruk av fond. Korrigert for dette har virksomheten egentlig et 
mindreforbruk i den løpende driften på om lag 123.000 kroner. 


110  Kirkelig fellesråd og ymist an. Kostnadsstedet har et netto negativt avvik på 277.000 kroner. Mindreforbruket 
framkommer av at en overføring knyttet til utvidelse av Trømborg kirkegård ikke er 
utbetalt da framdriften ikke er i tråd med planene. 


120  Service og interne fellestj. Kostnadsstedet har samlet et netto mindreforbruk på om lag 893.000 kroner. 
Flere vare- og tjenesteposter har et merforbruk, men virksomheten har også 
mottatt sykepenger og andre tilskudd utover budsjett som til en viss grad blir 
avsatt til bundet fond.  


130  Organisasjon og personal Stabsenheten har et samlet mindreforbruk på om lag 0,5 mill kroner. Dette 
avsettes imidlertid til bundet fond til bruk i 2015. Korrigert for bruk og avsetning til 
fond har virksomheten følgelig et merfobruk på om lag 40.000 kroner. Spesielt 
store avvik hva gjelder opplæring og inntekter knyttet til dette – både i forhold til 
lederopplæring og kostnader knyttet til høyskoletilbudet på Kulturtorget.  


140  Økonomiavdelingen Stabsenheten har et netto samlet mindreforbruk på 970.000 kroner hvor en ikke 
ubetydelig del er knyttet til refusjonsinntekter ved sykdom. Salgsinntektene knyttet 
til salg og gebyrinntekter for lønns-og regnskapstjenester er også betydelig 
høyere enn budsjettert.  


160  Forvaltningskontor mv. Kostnadsstedet er om lag i balanse hva gjelder kostnader, mens det er 
merinntekter i størrelsesorden 950.000,- kroner. Dette er knyttet både til 
sykepengerefusjoner og øremerkede tilskudd. Av mindreforbruket i den løpende 
driften avsettes 0,5 mill kroner til bruk i 2015. 


 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
IKT som arbeidsverktøy blir stadig viktigere i de kommunale tjenestene. Eidsberg kommune vil 
fortsette prosessen med å effektivisere administrative prosesser som er startet innenfor IKT, og vil ta 
nye grep innenfor IKT det kommende året. Det innebærer blant annet å ta i bruk nye muligheter i 
økonomisystemet med elektronisk registrering av reiseregninger, personalmeldinger, 
sykefraværsoppfølging og automatisk rapportering mot NAV, ehandel, større omfang av EHF-faktura 
mv. 
 
Gjennom skjønnsmidler fra fylkesmannen er det satt fokus på nye digitale løsninger som skal gi 
borgerne et reelt førstevalg i Eidsberg kommune. Prosjektet vil pågå hele 2015. Arbeidet bygger på 
nasjonale føringer og lovkrav og må ses i lys av regjeringens ambisjon om å «Forenkle, forbedre og 
fornye». Hensikten er å ta tak i det potensialet som ligger i mer selvbetjening og  effektivisering av 
arbeidsflyt i kommunen. Servicekontoret står sentralt både som fysisk og elektronisk møteplass hvor 
fokus er fornyelse med digitale løsninger.  
 
Det vil bli gjort en mindre organisasjonstilpassing i stabs- og støttetjenestenen i 2015. Dette gjøres 
som følge av endringer i personalsituasjonen innenfor personal og organisasjon. Dette gjør at post-
/arkiv og service- og interne tjenester legges inn under stabsenheten for personal og organisasjon. 
Disse oppgavene lå tidligere under egen stabsfunksjon som nå er avviklet. Videre blir det følgelig to 
stabsenheter.  
 
Lederutviklingsprogrammet vil fortsette i 2015. Eidsberg kommune vil ta i bruk ny profil i form av 
maler og presentasjonsmateriell. 
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Virksomhet Familiesenteret 


Resultater/måloppnåelse 
Selv med mange og daglige utfordringer lykkes virksomheten med å yte gode tjenester til de aller 
fleste brukerne. Virksomhetens lokaler er fullt utnyttet, samlokaliseringen av hjelpetjenestene 
fungerer etter intensjonen og Familiesenteret får tilbakemeldinger om at dette er en god arena å 
oppsøke for barn og voksne. 
 
Familiesenteret yter tjenester innenfor følgende fagområder/avdelinger:  
 


 Helsestasjonen, åpen barnehage, kriseteam Eidsberg/Askim og Mysebu mottak. 


 Forebyggende avdeling (tiltaksrettet avdeling) 


 Barneverntjeneste 


 Rus-og psykisk helseteam, herunder døgnbemannet botilbud Sandbo 


 Funksjonshemmede barn 
 
Virksomheten har samlet sett et positivt avvik på 2,5 mill kroner etter korreksjon for bruk av og 
avsetning til fond. Familiesenteret har over flere år arbeidet systematisk for å få balanse mellom 
økonomiske rammer og driftsnivå. I 2012 hadde virksomheten et merforbruk på 9 mill kroner, i 2013 
et merforbruk på 2,8 mill kroner, mens resultatet for 2014 viser et mindreforbruk på 2,5 mill kroner. 
Tross positive tall er det viktig å markere at av virksomhetens 5 avdelinger er det fortsatt 
barneverntjenesten som genererer stort merforbruk innen sitt ansvarsområde.  
 
Nærværet ved virksomheten har hatt en mindre nedgang sammenlignet med 2013 og var i 2014 på  
90,5 pst. 


Brukere 
Samtlige avdelinger i virksomheten opplever at det er stor etterspørsel etter tjenestetilbudet. 
 
Barneverntjenesten hadde ved utgangen av året 282 aktive saker og tjenesten mottok  i løpet av året 
213 bekymringsmeldinger. 165 av disse barna fikk sin omsorgssituasjon undersøkt, og 24 av barna 
fikk akutt hjelp til å flytte ut av hjemmet da det var alvorlig fare for deres liv og helse. 48 barn venter 
ennå på å få sin omsorgssituasjon undersøkt. Eidsberg kommune har totalt 51 barn i sin omsorg 
boende i fosterhjem, og 10 av disse barna ble etablert i nye hjem i 2014. 
 
Rus- og psykisk helseteam mottok 110 nye søknader om bistand i 2014. Tjenesten hadde  270 klienter 
inne i oppfølgingsteamet i 2014, fordelt med 180 på psykisk helse og 90 innen rusproblematikk. 
Tjenesten har fortsatt ventelister. Til enhver tid er det 10 -15 personer som venter, men sjelden over 
tre måneder. Boligsituasjon i Eidsberg er krevende, men ihht. Boligsosial handlingsplan planlegges nå 
nye boliger for rusavhengige. Det er inngått avtale med Phoenix Haga som vil bidra til å legge 
forholdene til rette for å få et bedre system og samarbeid rundt ettervern for mennesker med 
rusproblematikk. 
 
Sandbo har fra tidligere brukere med alvorlige psykiske lidelser, og hvor det i enkelte tilfeller også er 
rusmisbruk. Dette er krevende.  For øvrig er det ca 20 - 25 personer som har henteordning på 
medisiner eller andre tjenester fra Sandbo. Sandbo har hatt flere innleggelser under tvang. To av åtte 
beboere har vedtak på tvang i forhold til medisinering. 
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Krystallen dagsenter for psykisk syke har mellom 12 -18 personer inne hver åpningsdag. ACT, 
sykehusets oppfølgingsteam, har 11 pasienter inne i sin portefølje. ACT følger opp de med alvorlige 
psykiske lidelser (schizofreni). To av de som følges opp bor på Sandbo, de øvrige bor i egne eller 
kommunale boliger. 
 
På forebyggende avdeling ble det i 2014 ansatt fire fagpersoner, i tråd med politisk vedtak om «3M-
satsing». Avdelingen jobber med endringsarbeid i familier, både av ren forebyggende art, men også 
som tiltak for barneverntjenesten. Dette medfører at Eidsberg kommune eier en rekke egne 
barneverntiltak, som man slipper å kjøpe eksternt. Tjenesten jobber aktivt i 67 familier hvorav 15 
saker som tiltak for barneverntjenesten. Vanlige utfordringer det arbeides rundt er samvær, samspill, 
grenser, krevende atferd hos barna, psykisk uhelse/sykdom hos de voksne osv. Det tilbys individuelle 
samtaler og familiesamtaler, samtaler ved bekymring for ungdom & rus og veiledning på struktur i 
hjemmet. 
 
Helsestasjonen har ansvar for det universelle forebyggende og helsefremmede arbeidet og er 
avhengig av tett samarbeid med foreldre og andre faggrupper for å oppnå målsetningen. 4-
årskontrollen som helsesøster og fysioterapeut utfører i barnehagene er positivt evaluert og er nå en 
fast arbeidsmetode med gode prosedyrer og samarbeid. Åpen barnehage er fortsatt godt besøkt. 
Brukergruppen har stor spredning i etnisk opprinnelse. Her gis et tilbud som fanger opp familier uten 
barnehageplass og er viktig ift. integrering og språkutvikling. 
 
Helseavdelingen på Mysebu mottak hadde over 1 000 beboere innom avdelingen i 2014. Alle 
beboere får tilbud om poliovaksine og undersøkes for smitte mot tuberkulose. 
 
Stillingen som konsulent for funksjonshemmede er økt til 100 % og dette gir effekt ved at det nå er 
større oversikt over målgruppa og etablert betydelig bedre struktur og system for arbeidet. 
Oversikten medfører at virksomheten nå har mer kunnskap om utfordringene og kan planlegge 
tjenesten bedre. Tjenesten hadde ved utgangen av året 55 aktive saker. 19 av disse fikk innvilget 
tjenester for første gang i 2014. En stor del av denne gruppen har diagnoser innenfor ADHD/ASD 
kategorien.  
 
Behovet for kompetansehevingen i og utenfor egen virksomhet er løftet til nettverksnivå. 
 
Det er stort etterslep på revurderinger på vedtak. Det er en målsetting om at alle saker skal være 
revurdert og ajour ved utgangen av august 2015.  
 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 


Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,5 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 5,4 4,9 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 5,1 4,8 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 5,3 4,8 


 
Ny virksomhetsleder tiltrådte i august og har brukt sitt første halvår på å bli kjent i tjenesten, med 
medarbeidere, ressurser og utfordringer. Det er igangsatt flere arbeidsprosesser som løper parallelt. 
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De mest sentrale er utarbeidelse av struktur og system for det tverrfaglige arbeidet, utarbeidelse av 
HMS-system, og systematikk vedrørende personaloppfølging.  
 
I barneverntjenesten har det gjennom 2014 vært fokus på å få stabilitet i personalgruppen slik at 
satsingen som er gjort over flere år ift. økning av antall årsverk kan få full effekt. Ved utgangen av 
året ser det ut til at arbeidet har gitt ønsket effekt og innleie av konsulenttjenester til saksbehandling 
fases gradvis ut.  
 
I tillegg til å videreutvikle rutiner for systematisk arbeid i alle barnevernsaker, har 
barneverntjenesten inngått i flere samarbeid. Internt i kommunen har barneverntjenesten 
samarbeidet tett med spesielt forebyggende avdeling for å bidra til god faglig hjelp til familier som 
samtykker til hjelp. Videre har barneverntjenesten vært på informasjonsmøter med alle 
grunnskolene og i barnehagene med mål om å få til godt samarbeid rundt utsatte barn og unge. 
Barneverntjenesten har også vært svært aktive i det interkommunale prosjektet «Kvalitet og 
kostnadseffektivtet i barnevernet i Indre Østfold», som har ført til at samtlige ansatte har 
gjennomført opplæring av den dialogiske metoden «Barnesamtalen». 
 
Forebyggende avdeling har i 2014 hatt fokus på å gi gode tjenester, samtidig som tjenesten er utvidet 
med fire nye ansatte. Fra 1. juni 2014 var alle på plass og i praksis innebærer dette at det er bygd opp 
en helt ny avdeling. Det har vært jobbet mye med utvikling av prosedyrer og rutiner for god 
tjenestekvalitet. 
  
Helsestasjonen hadde i 2013 tilsyn fra Fylkesmannen og det ble avdekket tre avvik. I løpet av 2014 
ble det utarbeidet gode rutiner i forhold til både HMS og internkontroll. Avvikene ble lukket iløpet av 
høsten og tilsynet er avsluttet hos Fylkesmannen. 
 
Fra 1.1 2014 ble det opprettet felles kriseteam med Askim kommune. Teamet har syv faste 
medlemmer fra hver kommune. Eidsberg har lederansvaret og Askim innehar nestledervervet. I 2014 
hadde kriseteamet tolv utrykninger; seks i Eidsberg og seks i Askim. 


Det er utarbeidet gode rutiner og prosedyrer for arbeidet ved Mysebu mottak, personalet er stabilt 
og med riktig kompetanse. 


 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Administrasjon 81,8 87,2 88,0 88,0 83,3 


Helsestasjon 79,2 80,0 85,4 85,4 93,6 


Rus-psykiatritjenesten 95,0 94,7 92,8 92,8 93,2 


Forebyggende avd 91,7 98,0 95,7 95,7 83,3 


Barneverntjenesten 96,9 95,0 88,9 88,9 91,0 


Sum virksomhet 90,6 91,9 90,5 90,5 90,7 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 
Familiesenteret har hatt et gjennomgående høyt sykefravær i nær sagt alle avdelingene gjennom 
hele 2014. Årsakene bak er sammensatte og gjaldt både alvorlig somatisk sykdom, uavklarte 
helseproblemer og/eller jobbrelaterte utfordringer. Stort arbeidspress på alle avdelinger, sammen 
med endring og fravær i ledelsen har virket negativt inn. Mot slutten av året var de fleste av tilfellene 
avklart slik at det nå følges tett opp rundt de enkeltansatte som fortsatt er sykemeldte. Alle stillinger 
i ledelsen er på plass og har startet arbeidet med utvikling, struktur og innramming av avdelingene. 
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Det er gjort endringer i organisasjonsstrukturen for å sikre at alle ansatte har en definert nærmeste 
leder, som de har jevnlig kontakt med.  
 
Ved utgangen av 2014 preges Familiesenteret av en positiv innstilling, med ansatte som gir 
tilbakemeldinger om at de gleder seg til å videreutvikle virksomheten. 


Økonomisk resultat 


Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr
Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 46 215 48 305 49 648 -1 343 -2,8 %


B Andre driftsutgifter 26 526 26 264 27 603 -1 339 -5,1 %


C=A+B Sum driftsutgifter 72 741 74 569 77 251 -2 682 -3,6 %


D Sum driftsinntekter 11 139 10 499 15 884 5 385 -51,3 %


E=C-D Sum 61 602 64 070 61 367 2 703 6,0 %


F Bruk av fond 0 0 807 807 -


G Avsetning til fond 0 0 1 001 -1 001 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 61 602 64 070 61 561 2 509 3,9 %


 
Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Lønnsutgifter samlet viser et merforbruk på 1,3 mill kroner. Fastlønn har et betydelige mindreforbruk 


som følge av at stillinger har stått vakant. Vikarer, engasjementer og spesielt 
fosterhjemsgodtgjørelse for å følge opp krav i barnevernet spesielt har betydelig merforbruk. Noe av 
merforbruket er finansisert opp ved bruk av bunde fondsmidler til barnevern.  


Andre driftsutgifter Store kostnader har påløpt for innleie av konsulenttjenester barnevernet. Kostnader til utrykninger 
fra kriseteamet. Kosntader på barnevern er også knyttet til settesak fra annen kommune der 
utgiftene blir refundert. 


Driftsinntekter Sykefraværsrefusjoner langt over budsjettert. Refusjon fra annen kommune, settesak 
Inntekter fra brukerbetalinger og salg av varer over budsjett. 


Avsetning til fond Øremerkede gaver og statlige tilskudd har ikke blitt brukt opp i 2014 og avsettes derfor til fond for 
bruk i 2015.  


Bruk av fond Brukt fond øremerket til styrking av stillinger i barnevern. 
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Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde 


DU DI DU DI DU DI Sum


21000 Administrasjon 7 574 2 976 5 313 3 803 2 261 827 3 088


21100 Rus-psyk. helse 14 921 2 095 15 215 3 207 -294 1 112 818


21200 Helsestasjon 5 722 673 5 847 1 632 -125 959 834


21300 Forebyggende avd 11 546 11 10 520 269 1 026 258 1 284


21400 Barnevern 34 806 4 744 40 356 6 973 -5 550 2 229 -3 321


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


5 385 2 703


DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


Virksomhet


74 569 10 499 77 251 15 884 -2 682


 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
21000 Administrasjon/mottaket Virksomhetslederstillingen ble ikke besatt av ny leder før i august og merinntekter 


knyttet til sykepengerefusjon forklarer høyere inntekter enn budsjettert. 
Mindreutgifter er knyttet til lavere kostnader opp mot mottaket enn budjsettert.  


21100 Rus-psyk. helse Det er kjøpt inn nytt datautstyr på rus-psyk utover budsjettet. Det er ikke kjøpt så 


mye privat tjenester som det var budsjettert med. Oppfølgings-teamet ved Rus-og 


psykisk helseteam har ved oppsigelse og permisjon i personalgruppa holdt 


stillingene vakante i en periode. Krystallen dagsenter har gjennom 10 måneder hatt 


en 40-50% sykmelding uten innleie, i tillegg til at det leies inn lite ved sykefravær på 


Sandbo. 


21200 Helsestasjonen/åpen bhg. Helsestasjonen har et økonomisk netto driftsresultat i pluss. Dette skyldes at 


tjenesten var uten leder deler av året samt at det har vært et høyt sykefravær uten at 


det er satt inn vikarer. 


21300 Forebyggende avd./     
funksj.h. barn 


Oppstart av forebyggende avdeling ble noe senere enn forutsatt. Det gjør at 
forbruket er noe lavere enn budsjettert for 2014. For fagområdet funskjonshemmede 
barn er kostnadne knyttet til kjøp fra andre langt lavere enn budsjettert.  


21400 Barnevern Barneverntjenesten har hatt fokus på mulige innsparingsområder i 2014 og det har 
vist seg mulig å spare inn noe på tiltak til ungdom mellom 18 og 23 år. Antall og 
alvorlighetsgrad i sakene som meldes barneverntjenesten gir i liten grad mulig til å 
skape forutsigbarhet, men tjenesten har nå god oversikt over tjenesten og kan 
redegjøre for merforbruket.  


 


Nøkkeltall 
Eidsberg kommune hadde en tilflytting av 145 barn i 0-16 år i 2014. 91 barn flyttet ut, slik at 
nettotilflyttingen i aldersgruppa var 54 barn i 2014. I samme periode ble det født 128 barn i 
kommunen. Eidsberg kommune har 51 barn under omsorg.  
 
Helsestasjonen i Eidsberg hadde en vaksinasjonsdekning MMR (bl.a. meslinger) på 91,6 pst. i 2014, 
mens barnevaksinasjonsprogrammet hadde totalt 89,4 pst.  


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Helseprofilen for Eidsberg kommune bekrefter og forklarer den hverdagen ansatte ved 
Familiesenteret opplever å ha. Virksomheten møter praktisk talt alle barn/unge og deres familier, og 
en ser langt oftere enn vi skulle ønske, barn som lever under for dårlig omsorg. Til tider erfarer 
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virksomheten at kommunens organisering av tjenester medfører at noen familier faller mellom 
tjenesters opplevde ansvarsområde.  
 
Organisering av et Familiesenteret indikerer et ønske om tverrfaglig tilnærming til ulike 
problemstillinger. Tverrfaglighet utfordrer fagprofesjoner, tradisjoner, kulturer og lovverk. Det er 
nødvendig og helt avgjørende at ansatte som forpliktes til tverrfaglighet, er integrerte fagpersoner 
som har god kjennskap til relevant regelverk og er trygge på hvilke mål og rammer de skal jobbe 
innenfor. Familiesenteret har i denne sammenheng startet opp et arbeid med et todelt mål: 
Personalgruppa skal være bærere av den nevnte kompetansen i møtet med interne og eksterne 
samarbeidspartnere og på den måten bidra sterkt i å utvikle det potensialet som ligger i 
tverrfaglighet. Ansatte skal også være trygge på hvor i kommunens målhierarki de jobber, slik at de 
ser tydelig forankring fra øverste avgjørende myndighet til egen yrkesutøvelse. Dette er fokus i 
faglederteamet, i avdelingenes personalgrupper og virksomheten som helhet. 
 
Det er satset sterkt på barnevern og familier med etablert problematikk de siste årene. Det vil være 


fokus fremover på å hente ut effekt av disse tiltakene. Fylkesmannen følger fortsatt 


barneverntjenesten tett. Det har over tid vært avvik knyttet til å gjennomføre undersøkelser innenfor 


frist, tiltaksplaner og tilsyn i fosterhjem. Det jobbes systematisk med avvikene, et arbeid som vil 


fortsette i 2015. Fylkesmannen uttrykker stor bekymring for utviklingen i barnevernsutfordringene i 


Eidsberg, og innvilget etter søknad en ekstra stilling til barneverntjenesten i 2014. Det har i tillegg 


vært nødvendig å leie inn konsulenter for å klare å ivareta de lovpålagte oppgavene. Det høye antall 


alvorlige bekymringsmeldinger er svært ressurskrevende, både hva gjelder økonomi og tidsbruk. 


Dette er en utfordring som Eidsberg kommune og barneverntjenesten fortsatt vil stå overfor i 2015.  


Virksomheten tror på endringsarbeid i familien og det å bistå familien der de er foreldre/foresatte. 


Med etablering av forebyggende avdeling som tiltaksarena kan virksomheten bidrar til å skape 


endring ved at en jobber med familiene på deres arena, med familiens «bestilling» og med 


utgangspunkt i deres motivasjon. Brukerne kommer ofte til tjenesten med en bestilling, men ofte er 


det bare er en liten del av helheten. Familien har ofte stått i utfordringene og  problemene over lang 


tid.  


Det er under planlegging å etablere en tverrfaglig ressursgruppe relatert til barn/unge med diagnoser 
innenfor autisme/Asperger – spekteret, som får økt sin kompetanse på dette området. Det er 
kartlagt at denne målgruppa utgjør en stor del av tjenestemottakerne fra konsulent for 
funksjonshemmede. Behovene til disse barna utfordrer kommunens kompetanse og 
samarbeidsrutiner på mange arenaer. Konsulent for funksjonshemmede barn erfarer at flere av 
sakene avdelingen har, også tangerer til, eller allerede er etablerte barnevernsaker.  
 
Virksomheten har satt fokus på det lovpålagte universelle forebyggingsarbeidet. Regjeringen har 


ønsket styrking av helsesøsterressursene og kommunen har fulgt opp dette. Helsestasjons- og 


skolehelsetjenesten har nå anledning til å ta i bruk anbefalte evidensbaserte metoder som kan 


identifisere risikobarn-/familier svært tidlig.   


Det er søkt midler hos fylkesmann til et årsverk som jobber inn mot unge rusavhengige. 
Prosjektmedarbeider bruker noe av tiden på NAV`s ungdomskontor for å komme i posisjon til 
målgruppa på et tidlig tidspunkt.  
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Virksomhet Skole 


Resultater/måloppnåelse 
Eidsbergskolen har hatt et utfordrende år i 2014. Virksomheten har lagt ambisjonsnivået høyt og 
aktiviteten har vært tilsvarende stor. Virksomheten har gjennomført kvalitetsdialogen og levert 
kvalitetsmeldingen med god respons.  
 
Virksomhetens rammer er stramme og det har ikke latt seg gjøre å holde tildelte budsjettrammer. 
Virksomheten har et samlet merforbruk på 3,0 mill kroner korrigert for bruk av og avsetninger til 
fond. 


Brukere 
Resultatene fra ulike nasjonale og lokale målinger viser at Eidsbergskolen har en tilfredsstillende 
måloppnåelse. Det gjøres mye bra rundt i Eidsbergskolen som både elever, ansatte og ledere skal ha 
mye ros for. Det framkommer imidlertid også behov for å ytterligere jobbe med forbedringer. Dette 
fanger en opp gjennom eget kvalitetsvurderingssystem slik at virksomheten sikrer en åpenhet og 
bred deltagelse i de prosessene som må kjøres på den enkelte skole. Her inviteres elever, foresatte, 
politikere og ansatte med på prosess for sammen å jobbe med den gode skole. Dette arbeidet, i 
sammen med gode systemgjennomganger på minoritetsspråklige, spes.ped og forvaltning gjør at 
virksomheten nå har en mye bedre oversikt og et kvalitativt bedre tilbud til mange elever. 
Virksomheten er tilfreds med utviklingen så langt, men ser et stadig behov for å holde systemer og 
rutiner oppdaterte og levende.  
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En bekymring i 2014 er den stadig økende andel av elever som har behov for ekstra bistand i 
hverdagen. Da snakkes det ikke om lærevansker og spesialundervisning, men barn med psykiske 
utfordringer i en eller annen form. Å takle hverdagen er tøft for mange barn og unge i dag. Eidsberg 
kommune har gjort mange gode grep rundt utsatte barn og unge de siste årene, men dette er en 
gruppe det er krevende å gi et godt tilbud. Dette blir gråsoneproblematikk og virksomheten opplever 
at det er lite ekstern hjelp å få før det har gått veldig langt. Denne bekymringen løser ikke virksomhet 
skole alene. Den gjør det også økonomisk krevende da virksomheten ser seg nødt til å bruke 
ressurser på disse elevene for å sikre en forutsigbar hverdag for alle. Det tar unna toppen av 
problematikken, men det løser svært lite i lengden.   


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,3 4,4 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,1 4,25 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,8 4,9 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,5 4,7 


 
Det er ikke kjørt noen felles medarbeidserundersøkelse på skole i 2014. Det har allikevel vært fokus 
på tilstedeværelse og tett oppfølgning av ansatte. I tillegg er det et høyt fokus på rekruttering. 
Virksomheten jobber målrettet med å profilere seg utad slik at Eidsbergskolen fremstår som attraktiv 
på arbeidsmarkedet. Det er et økende antall søkere de siste to årene, og virksomheten ser at det 
stadig fylles på med nye kompetente medarbeidere. Dette er en god utvikling i et marked der det er 
kamp om de gode lærerne.  
 
Det er drevet kompetanseutvikling i mange ulike settinger. Prosjekter sammen med bla. Gyldendal, 
HIOF, Fylkesmannen, KS-konsulent og Statped har vært prioritert dette året. Alt handler og å 
profesjonalisere virksomheten i de rollene en har for å sikre best mulig læring for elevene i 
klasserommet. Den største utfordringen fikk virksomheten når Gyldendal valgte å legge ned sin 
satsning på skole rett i etterkant av at virksomheten hadde planlagt et opplegg over to år sammen 
med dem. Det har delvis løst seg, men det er beklagelig at en god aktør brått blir borte fra et givende 
samarbeid. 
 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Administrasjon skole 98,7 98,7 99,1 98,9 94,8 


Hærland skole 89,7 90,3 92,7 91,5 95,2 


Kirkefjerdingen skole 95,7 94,2 95,6 95,2 97,1 


Trømborg skole 93,3 94,7 95,6 95,0 93,5 


Tenor  skole 89,8 91,4 91,9 91,4 91,4 


Mysen skole 94,9 94,2 94,3 94,4 96,2 


Eidsberg ungdomsskole 93,0 92,6 93,2 92,9 93,9 


Sum virksomhet 93,4 93,3 94,0 93,7 94,5 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 


Skole har samlet sett en liten nedgang i tilstedeværelsesprosenten sammenlignet med 2013. Det er 
ingen dramatisk nedgang, men det er et mål om å ha flest mulige i jobb til enhver tid. Mange skal 
berømmes for å komme på jobb hver dag, flere til en jobb som er særdeles krevnede å stå i. Det 
merkes en økt pågang av ansatte som gir tilbakemedlinger på en langt tøffere hverdag i skolen. 







46 
 


Færre voksne og økende antall elever med utfordrende behov oppgis som grunn. Virksomheten 
jobber med å finne gode tiltak for å snu disse trendene.  


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 108 255 111 631 112 988 -1 357 -1,2 %


B Andre driftsutgifter 28 207 28 344 33 498 -5 154 -18,2 %


C=A+B Sum driftsutgifter 136 462 139 975 146 486 -6 511 -4,7 %


D Sum driftsinntekter 17 479 17 851 22 410 4 559 -25,5 %


E=C-D Sum 118 983 122 124 124 076 -1 952 -1,6 %


F Bruk av fond 0 0 112 112 -


G Avsetning til fond 0 0 1 151 -1 151 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 118 983 122 124 125 115 -2 991 -2,4 %


                           DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


 
Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Avvik på lønn handler om tiltak knyttet til enkeltelever uten vedtak om spesialundervisning. Dette er 


elever som av en eller annen årsak krever tiltak med økt bemanning for å ha en forsvarlig og 
forutsigbar skolehverdag for både enkeltelever, klasser og ansatte. Det har også gjennom året 
tilkommet elever med vedtak fra andre kommuner som virksomheten har måttet ta inn i ekstisterende 
drift. Det utfordrer den daglige driften og medfører noen steder merforbruk.  


Andre driftsutgifter Avvik skyldes i hovedsak utgifter knyttet til Mortenstua, skysskostnader og gjesteelever i andre 
kommuner.  Driftsbudsjettet på skolene er ikke ikke justert i takt med prisvekst de siste årene. Det 
medfører at vi er på et minimum og har ikke handlingsrom for nødvendig vedlikehold.  


Driftsinntekter Driftsinntektene er betydelig høyere enn budsjettert. Hovedsummen handler om prosjektmidler og 
statlige overføringer knyttet til etter- og videreutdanning av lærere, ungdomstrinn i utvikling og LOS-
prosjekt for å nevne noen. Det meste av disse midlene er knyttet opp til lønnsutgifter, men noe er 
også avsatt til bruk i 2015. Det henger også sammen med noe økt brukerbetaling på SFO, samt noe 
høyere refusjoner inn på gjesteelever. 


Avsetning til fond Det er avsatt midler på fond for å videreføre flere av spesifiserte prosjekter ut skoleåret. Flere av 
prosjektene følger skoleåret og går således på tvers av budsjettår.  


Bruk av fond Det er bruket fondsmidler på prosjekt spes.ped barnehage-skole. Dette er finansiert gjennom midler 
fra Fylkesmannen (2013) 
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Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde 


DU DI DU DI DU DI Sum


24000 Skoleadministrasjonen 23 970 3 355 26 320 5 052 -2 350 1 697 -653


24100 Hærland skole 10 390 1 243 10 612 1 245 -222 2 -220


24200 Kirkefjerdingen skole 10 400 1 615 10 858 1 992 -458 377 -81


24300 Trømborg skole 10 085 915 10 462 1 364 -377 449 72


24400 Tenor skole 11 047 1 315 11 223 1 203 -176 -112 -288


25000 Mysen skole 37 078 3 505 38 176 4 704 -1 098 1 199 101


26000 Eidsbereg ungdomsskole 37 005 5 903 38 835 6 850 -1 830 947 -883


Sum virksomhet


(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


4 559 -1 952


                       DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


Virksomhet


139 975 17 851 146 486 22 410 -6 511


 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
24000  Skoleadministrasjon Overføringene til Mortenstua skole kommer ut med om lag 1 mill kroner mer enn 


budsjettert. Skysskostnadene har økt langt mer en hva som ble lagt i budsjettet, 
totalt over 700.000 kroner. ØKT kan heller ikke gi oss svar på hvorfor økningen er 
så stor. I tillegg er det økte utgifter til gjesteelever og Steinerskolen som bidrar til 
merforbruk.  


24100-24400 Grendeskolene Avviket på grendeskolene handler om manglende inntekter knyttet til gjesteelever 
fra andre kommuner. I tillegg er det noe økt bemanning i forhold til elever med 
ekstrem adferd. Dette for å ivareta forsvarligheten for både elever og ansatte.  


25000 Mysen skole Mysen skole må sies å ha et godt resultat i et veldig utfordrende år. Den 
økonomiske balansen gjenspeiler dessverre ikke de utfordringene skolen har rundt 
enkeltelever med store behov.  


26000 Eidsberg ungdomsskole EUS har negativt avvik på både lønn og drift. Lønn knyttes i hovedsak opp mot 
enkeltelever med sædeles utfordrende behov. Driftsutgiftene er justert ned de siste 
årene, mens kostnadene øker. Det må sies at driftsbudsjettet her er på et minimum. 
Merinntekten er knyttet til øremerkede tilskudd hvor også noe er avsatt til 2015.  


 


Nøkkeltall 
 2010 2011 2012 2013 2014 


Elevtall GSI – antall elever i Eidsberg 1405 1418 1369 1410 1407 


Elever med spesialundervisning* 6,0% 4,7% 6,5% 8,2% 9,9% 


Elever med speialundervisning i Eidsbergskolen 6,8% 7,3% 7,7% 7,5% 7,4% 


Elever i SFO 267/50,3% 265/50,9% 261/50,7% 284/54,2% 275/53% 


Tallene f.o.m 2012 inkludere alle elevene ved Mortenstua skole, uavhengig av kommundtilhørighet. 
Landssnitt spesialundervisning pr. 01.10.14 er 8%. 
 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Eidsbergskolen jobber godt etter det lov- og planverk virksomheten er forpliktet på. Det er stort 
fokus på profesjonsutvikling i alle ledd og kvalitetsutvikling står høyt. Det innebærer en systematisk 
og reflektert bruk av nasjonale og lokale måleindikatorer i et utviklingsløp. Faglig sett er det ut fra de 
forutsetningene virksomheten har, gode resultater på mange områder. I tillegg er det systematikk og 
planer for å jobbe videre med Eidsbergskolens utviklingsområder. Det er krevende prosesser, men 
utviklende for virksomheten som organisasjon.  
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Fra et økonomisk perspektiv må hverdagen sies å være krevende. Virksomheten håndterer det meste 
forsvarlig i ordinær drift og prøver å finne alle mulige måter på å gjøre ting enda bedre. 
Eidsbergskolen utfordres  kraftig på muligheter, kompetanse og handlingsrom for de elevene som 
trenger en annen tilnærming enn klasserommet. Det er et ønske og et mål å kunne tilrettelegge 
bedre og mer helhetlig for disse elevene. Det handlingsrommet som er nødvendig for å klare dette, 
er det ikke mulig å oppdrive da resultatet for virksomheten allerede er negativt. Signalene framover 
indikerer at spesialundervisning i Eidsbergskolen øker til tross for mye og iherdig jobbing for det 
motsatte. Virksomheten erfarer at en kommer til kort på de tiltakene en forsøker å sette inn. 
Signalene fra erfarne lærere og assistenter er at det er en helt annen hverdag i skolen nå og flere gir 
signaler på at de vurderer andre arbeidsoppgaver. Det er faresignaler Eidsberg kommune må ta på 
alvor og ha fokus på i tiden som kommer.  
 
IKT vil være ett av virksomhetens fokusområder i tiden framover. Eidsbergskolen mangler både 
infrastruktur, ressurspersoner og kompetanse. Dette er en av ferdighetene virksomheten skal være 
gode på etter plan- og lovverk. Her kreves det mer av oss, en utfordring virksomheten er klare for å 
ta tak i. 
 
God læring for alle er vår felles visjon, det fordrer felles innsats, mobilisering og forpliktelse.  
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Virksomhet Barnehage 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten har et samlet positivt avvik på om lag 1,4 mill kroner etter korreksjon for bruk av og 
avsetninger til fond. Det er et betydelig mindreforbruk på lønn, mens driftsutigftene og herunder 
overføring til private barnehager er tilsvarende høyere enn budsjettert.  


Brukere 
Sammen med de private barnehagen har Eidsberg kommune også i 2014 etterkommet 
Barnehagelovens § 12 a, som gir barn rett til plass i barnehage fra fylte 1 år. I tillegg er enkelte 
brukere uten rett til plass også gitt et tilbud i løpet av året. Ved siste rapportering til statlig nivå 
benyttet 24 barn uten juridisk rett til plass et tilbud i barnehage. For småbarnsforeldre som ønsker 
seg tilbake til jobb og for familier som flytter til Eidsberg er det et godt tilbud å kunne tilby plass i 
barnehage også utenom ordinært inntak til enkelte søkere.  
 
Ved siste offisielle rapportering til statlig myndighet (15.12.14) disponerte 558 barn en plass i 
barnehage i Eidsberg kommune. Det er samme antall som ved forrige rapportering. Plassene fordelte 
seg i kommunale og private barnehager med henholdsvis 46 pst. og 54 pst.   
 
Opplæringsloven hjemler retten til spesialpedagogisk hjelp for barn i førskolealder. Vedtak fattes 
etter sakkyndig uttalelse fra PPT. Ved utgangen av 2014 er 11 barn i førskolealder tilkjent retten til 
spesialpedagogisk hjelp i Eidsberg, dette er 3 færre enn på samme tidspunkt i 2013. 
Spesialpedagogisk team ivaretar disse barnas behov for tilrettelegging og trening utover et ordinært 
barnehagetilbud, uavhengig av om barna går i en kommunal eller privat barnehage. I 2014 har det fra 
spesialpedagogisk team i større grad vært fokusert på å kunne gi veiledning til personalet i 
barnehagene tidlig i prosessen når barnehagen melder om behov hos barn utover et ordinært 
barnehagetilbud. Det er gitt gode tilbakemeldinger fra barnehagene til en slik organisering.  
 
I 2014 er det et økt fokus på tett samarbeid mellom virksomheter som jobber mot de samme 
brukerne. Gjennom arbeidet med dokumentet « felles fokus om samhandling til beste for barna», 
videreføres den gode praksisen som nå er lagt for et tett samarbeid mellom familiesenter og 
barnehagesektoren. I arbeidet med revisjon av handlingsplan mot vold i nære relasjoner, er flere 
virksomheter og medarbeidere involvert, noe som gir bedre kjennskap til temaet og øker 
kompetansen.  
 
I 2014 er det jobbet mye med planlegging rundt rehabilitering / utbygging av Edwin Ruud barnehage, 
i tett samarbeid med politisk og administrativ plangruppe, ansatte i virksomhet barnehage og 
virksomhet Eiendom og beredskap. Lekeplassene i enkelte kommunale barnehagene er oppgradert i 
samarbeid med Eiendom og beredskap. Dette er spennende for barna i tillegg til at krav til sikkerhet 
er ivaretatt. 
 
Barnehagedagen ble i 2014 knyttet til grunnlovsmarkeringen med temaet demokrati og barns 
medvirkning og med slagordet «Jeg har noe å si!». Eidsbergs ordfører fikk overlevert barnas 
grunnlov. En verdig markering, et godt tilrettelagt arrangement, hvor både store og små koste seg og 
økte sin kompetanse om demokrati. 
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Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,8 4,6 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,3 4,4 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 5,1 5,1 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,8 4,9 


 
Det er ikke gjennomført medarbeiderundersøkelse i 2014, men det er et kontinuerlig fokus på 
medarbeidere og medarbeidersamtale gjennomføres jevnlig. Tiltak rettet mot kompetanseheving 
følges opp i henhold til vedtatt kompetanseplan.  
 
I tillegg har barnehagesektoren i 2014 vært engasjert i flere utviklingsprosjekter. Gjennom å drive 
prosjekter i egen barnehage over tid tilegner barnehagen seg kompetanse både på organisasjons- og 
individnivå.  
 
Susebakke barnehage, Symra barnehage og Espira Opsahl barnehage deltar sammen med 3 skoler i 
Eidsberg i et prosjekt i regi av Utdanningsdirektoratet og Fylkesmannen i Østfold, benevnt 
«Kompetanse for mangfold». Kompetanse for mangfold er en femårig satsing som skal bidra til at 
kompetansen heves i alle deler av utdanningssystemet, slik at barn, elever og voksne med 
minoritetsbakgrunn får et tilbud tilpasset sine behov og et godt læringsutbytte. 
 
Symra barnehage deltar i et utviklingsarbeid – «Attentusentimer» i samarbeid med Fylkeskommunen 
hvor fokuset settes på helsefremmende barnehager og grunnskoler i Østfold. Et spennende arbeid 
det blir interessant å følge, hvor blant annet tanken om at «God helse er overskudd til å takle 
hverdagens utfordringer» ligger til grunn. 
 
I Edwin Ruud barnehage er det satt fokus på språk gjennom et prosjekt hvor det jobbes målrettet 
med begreps- og språkforståelse sammen med ekstern foreleser.  
 
Alle skoler og barnehager (kommunale og private) i Eidsberg har i 2014 jobbet sammen i et prosjekt 
hvor det har vært fokusert på helhetlig tenkning rundt barn med behov for tilrettelegging i 
barnehage og skole, spesielt rundt overgangssituasjoner. Dette arbeidet har gitt oss verdifull innsikt i 
hverandres arbeidssituasjon, og gir et godt grunnlag for enda tettere samarbeid rundt overgang fra 
barnehage til skole. 
 
Smaalenene barnehagenettverk er et interkommunalt samarbeid mellom de 10 Indre kommunene. 
Nettverket drifter Innertieren – tilbud om etter- og videreutdanning til barnehagesektoren. 
«Innertieren 5» startet i 2014 med fokus på språk og veiledningskompetanse. Fra Eidsberg deltar 
Susebakke barnehage i dette utviklingsarbeidet. Nettverket gir også tilbud om veiledning til alle 
nyutdannede barnehagelærere i de 10 Indre kommunene. Et flott tilbud med gode tilbakemeldinger 
fra deltagerne. I tillegg til å ruste nyutdannede barnehagelærere, er det også et insitament med 
tanke på å rekruttere og beholde pedagogene i sektoren.  
 
Alle kommunale barnehager deltok på Østlandsk lærerstevne – mange gode kurs og god inspirasjon 
til videre arbeid.  
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Tre styrere i barnehager i Eidsberg fullførte nasjonal styrerutdanning i 2014. Gode tilbakemeldinger 
på stort læringsutbytte. En styrer startet på utdanningen høsten 2014. 
 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Administrasjon 91,1 91,7 91,9 91,7 89,6 


Edwin Ruud barnehage 91,9 88,1 87,5 88,4 92,2 


Symra barnehage 93,1 94,0 95,0 94,4 94,7 


Susebakke barnehage 87,1 88,4 88,4 88,2 91,3 


Sum virksomhet 90,6 90,3 90,5 90,4 92,3 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 
Gjennomsnittlig nærvær i de kommunale barnehagene målt på årsbasis varierer fra 88,2% til 94,4%. 
Dessverre er det i perioder et for lavt nærvær i sektoren. En gjennomgang av sykefraværet sammen 
med styrerne i barnehagene, viser flere langtidssykemeldinger og fravær på grunn av egne barns 
sykdom. Ingen oppgir at sykefraværet er knyttet til forhold på arbeidsplassen. Det er stort fokus på 
tilstedeværelse, og i samarbeid med bedriftshelsetjenesten og IA- konsulent er det jobbet 
kontinuerlig med forebyggende tiltak og tett oppfølging på individnivå. Dette arbeidet videreføres, 
og det er gjort avtale med Bedriftshelsetjenesten også for 2015. Styrerne i barnehagene har god 
kompetanse på sykefraværsoppfølging og er tett på de ansatte i det daglige arbeidet.  


 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 41 195 41 881 38 485 3 396 8,1 %


B Andre driftsutgifter 39 059 39 120 42 475 -3 355 -8,6 %


C=A+B Sum driftsutgifter 80 254 81 001 80 960 41 0,1 %


D Sum driftsinntekter 10 555 10 555 12 219 1 664 -15,8 %


E=C-D Sum 69 699 70 446 68 741 1 705 2,4 %


F Bruk av fond 0 0 11 -11 -


G Avsetning til fond 0 0 362 -362 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 69 699 70 446 69 092 1 354 1,9 %


                DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Mindreforbruk lønn er knyttet til to forhold. Laver lønnsutgifter knyttet til spes.ped. utgifter. I tillegg til 


vakanse i kortere perioder i barnehagene på grunn av periodevis ledighet i barnehagene. Dette har 
også redusert behov for vikarbruk ved fravær.  


Andre driftsutgifter Merforbruk er hovedsakelig knyttet til overføring til private barnehager i henhold til forskrift om 
likeverdig behandling. En mindre sum er knyttet til overføring til private barnehager (barn med behov 
for styrket bemanning) og overføring til andre kommuner (barn bosatt i Eidsberg som benytter plass i 
nabokommune) 
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Driftsinntekter Merinntekter i regnskapet er knyttet til refusjon fra Nav og andre kommuner (for barn som benytter 
plass i barnehage i Eidsberg, og som er folkeregistrert i annen kommune). 


Avsetning til fond Det er bevilget midler fra Fylkesmannen til prosjektarbeid samarbeid skole/barnehage og 
overgangsrutiner. Prosjektarbeidet er startet i 2014, men utbetaling til konsulent / prosessleder 
kommer først i 2015.  


Bruk av fond - 


 
 
Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde 


DU DI DU DI DU DI Sum


270 Administrasjon 1 867 10 2 094 1 754 -227 1 744 1 517


270 Styrket tilbud (funksjon 211) 7 095 868 5 976 434 1 119 -434 685


271 Edwin Ruud barnehage 11 494 3 007 11 412 3 544 82 537 619


273 Symra barnehage 11 868 3 088 11 221 2 713 647 -375 272


275 Susebakke barnehage 14 308 3 582 13 492 3 774 816 192 1 008


280 Private barnehager 34 369 36 765 -2 396 0 -2 396


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


1 664 1 705


Virksomhet


81 001 10 555 80 960 12 219 41


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
270  Administrasjon Merinntekter er hovedsakelig knyttet til refusjon fra andre kommuner for barn som 


benytter et barnehagetilbud i Eidsberg og er bosatt i nabokommuner.  


270  Styrket tilbud (funksjon 211) Færre barn er innvilget spesialpedagogisk hjelp i 2014, gir et mindreforbruk på lønn. 


271  Kommunale barnehager Utgifter knyttet til drift av de kommunale barnehagene viser et gjennomgående 
mindreforbruk i de kommunale barnehagene. Med unntak av Symra barnehage er 
det høyere inntekter enn budsjett i hovedsak knyttet til refusjon fra NAV. 


280  Private barnehager Regnskapet viser et merforbruk på 2,4 mill kroner til private barnehager. Dette 
henger sammen med utbetaling etter klagebehandling av avregning for 2012. 
Klagebehandlingen fastslo prinsipper som ble videreført også for avregning i 2013 
og 2014 som har generert større utbetalinger enn budsjettert.  


 


Nøkkeltall 
KOSTRA TALL 2012 2013 2014 


Andel barn 1-5 år med plass i barnehage 89,7 % 87,1 % 88,4 % 


Andel barn 1-2 år med plass i barnehage 75,8 % 74,2 % 76,0 % 


Andel barn 3-5 år med plass i barnehage 98,1 % 95,1 % 95,6 % 


Andel barn i kommunal barnehage i forhold til alle barn i barnehage 46,7 % 46,1 % 46,6 % 


Andel minoritetsspråklige barn i barnehage i forhold til alle barn i barnehage 13,5 % 14,7 % 17,9 % 


Leke- og oppholdsareal (m2 pr barn) kommunal barnehage 5,8 m2 5,9 m2 5,8 m2 


Leke- og oppholdsareal (m2 pr barn) privat barnehage 4,9 m2 4,8 m2 4,9 m2 


Andel barn med oppholdstid 33 timer el mer pr uke  
– alle barnehager 


87,8 % 91,9 % 90,9 % 


Andel barn med oppholdstid 33 timer el mindre pr uke  
– alle barnehager 


12,2 % 8,1 % 9,1 % 


Andel ansatte med barnehagelærerutdanning 34,5 % 35,0 % 37,0 % 


Andel ansatte med barne- og ungdomsarbeiderutdanning 30,8 % 34,5 % - 


Andel barn som får ekstra ressurser til styrket tilbud i førskolealder, i forhold til barn i kommunal 
barnehage 


4,2 % 4,3 % 1,5 % 
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Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Kommunestyret vedtok i 2014 plan for videre utbygging av barnehagesektoren i Eidsberg kommune, 
slik at behovet for flere barnehageplasser kan imøtekommes i takt med forventet befolkningsvekst 
og den enkelte families behov for et godt omsorgs- og læringstilbud til sine barn. Med ny Edwin 
Ruuds barnehage, hvor også faste plasser i midlertidige lokaler inkluderes, vil Eidsberg kommune 
kunne drifte 3 robuste kommunale barnehager. Sammen med private aktører vil dette imøtekomme 
innbyggernes behov for et godt tilbud til sine barn. 
 
Det vil fortsatt være en utfordring å rekruttere et tilstrekkelig antall pedagoger med godkjent 
barnehagelærerutdanning og dermed også å øke andelen pedagoger i barnehagene. Statlige 
presiseringer knyttet til lov og forskrift setter krav til et visst antall pedagoger i barnehagene, noe 
som også følges nøye av Fylkesmannen som tilsynsmyndighet.  
 
Pedagogiske ledere, som daglige ledere for grupper barn/avdelinger står i store utfordringer, med 
faglig ansvar, kontakt med foresatte og daglig organisering og ledelse av øvrig personale. Det 
planlegges kompetansetilbud for denne gruppen med igangsetting i 2015, med tro på at dette vil gi 
økt kompetanse og være et godt tilbud både for å beholde og rekruttere kompetente 
barnehagelærere.  
 
Etterspørselen etter plass i barnehage til andre tider enn ved hovedinntak setter langt større krav til 
samordning av inntak mellom private og kommunale aktører. Organisering og fleksibilitet ved 
tildeling av plass i barnehage påvirker både nivået på bemanning og derav økonomien. Kommunen 
som barnehagemyndighet vil måtte planlegge for periodevis ledighet, samtidig som personalet skal 
ivaretas med hensyn til forutsigbarhet og personalpolitiske retningslinjer.  
 
En økende gruppe er familier og barn som har behov for tettere oppfølging utover et ordinært 
barnehagetilbud. Det er familier som av ulike årsaker ikke takler sin egen hverdag, og har behov for 
veiledning, råd og støtte i foreldrerollen. Mange barn opplever relasjonsbrudd og behovet for et 
stabilt barnehagetilbud blir viktig. Flere familier sliter med psykiske lidelser og vi ser en økende 
gruppe barn med samspillsvansker. I alle virksomheter som retter seg mot barn, unge og familier er 
det også en økende gruppe barn og unge med vansker innenfor autismespekteret.  
 
Barnehagesektoren har innledet et tett samarbeid med forebyggende tjenester og har tro på at dette 
vil være et godt, støttende tilbud til de familiene som har behov for tettere oppfølging på 
hjemmebane. 
 
Gruppen flerkulturelle barn er økende, og utgjør nå 18 pst. av barna i barnehagene i Eidsberg 
kommune. Eidsberg kommunes deltagelse i «Kompetanse for mangfold» i regi av Fylkesmannen og 
Høyskolen i Østfold vil gi ansatte i skoler og barnehager verdifull kompetanse i arbeid rettet mot 
elever og familier med minoritetsspråklig bakgrunn.  
 
Sjumilssteget er Fylkesmanns satsing på barn og unge og har fokus på tidlig innsats, samtidighet, 
samordning og ikke minst barns medbestemmelse. Eidsberg kommune  har gjennomført en 
egenanalyse for å ta tempen på hvordan det står til i egen kommune. Resultatene vil foreligge våren 
2015. Utvikling av tiltak og endring av praksis må ses opp mot funnene i kommunenes egenanalyse, 
og vil kunne påvirke valg i oppvekstsektoren.  
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Forskrift om likeverdig behandling av tilskudd til ikke-kommunale barnehager sammen med 
retningslinjer og presiseringer fra statlig nivå, regulerer tilskudd til private barnehager. Stadige 
endringer tilsier at praksis blir uforutsigbar. Det er nedsatt en arbeidsgruppe på nasjonalt nivå som 
skal vurdere ordningen, med en målsetting om endringer allerede fra 2016. Resultatet av dette 
arbeidet vil bli førende for nivået på tilskudd til private barnehager. 
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Virksomhet Edwin Ruuds Omsorgssenter 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten har samlet et positivt avvik på om lag 1,5 mill kroner. Korrigert for bruk og avsetninger 
til fond viser den løpende driften et mindreforbruk på 1,3 mill kroner. 
 
Avdelingslederne har arbeidet godt med å redusere utgifter til lønn ved å unngå innleie ved fravær 
og bruke av personell på tvers av avdelinger.  Det er lavere driftsutgifter på grunn av lavere 
pasientantall i perioder og kostnader til blant annet energi. Det har vært arbeidet godt med 
reduksjon av utgifter til medisinsk forbruksmateriell og medisiner. 
 
Det er mindre inntekter enn budsjettert på brukerbetalinger, salg av plass og sykelønnsrefusjon. 
 


Brukere 
Etter at samhandlingsreformen trådde i kraft fra 2012 må pasienter tas imot raskt etter at de meldes 


som utskrivningsklare fra sykehuset. Pasientene krever også mer avansert behandling og høyere 


sykepleiefaglig kompetanse enn tidligere.   


 


Gjennom året har det vært et svært svingende antall pasienter som trenger plass i sykehjem. 


Belegget på de enkelte avdelingene har derfor vært varierende, og ansatte har vært fleksible og 


hjulpet hverandre på tvers av avdelinger. De har lagt ned en imponerende innsats innenfor de 
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rammene virksomheten har til rådighet. Bemanningen oppleves allikevel som knapp, og det er 


tidligere signalisert at ved økte rammer vil en ekstra stilling på natt bli prioritert. 


 


Alle ansatte har vært delaktig i utarbeiding av en verdiplakat og en visjon for virksomheten: 


 


Edwin Ruud 


Det beste stedet for meg å være – akkurat nå! 


 


Tilbakemeldinger fra pasienter og pårørende på tjenestene som ytes er i hovedsak veldig gode.  


 


Korttid- og rehabiliteringsavdelingen har hatt god nok kapasitet til å ta i mot pasienter i løpet av året, 


og mange pasienter skrives ut til eget hjem etter et godt tverrfaglig arbeid. Terskelen for tildeling av 


plass er hevet, og pasienter får lagt til rette tjenester i hjemmet gjennom et svært godt samarbeid 


med forvaltningskontoret og hjemmebaserte tjenester.  


 


Ved Helsehuset er det etablert plasser for utskrivningsklare pasienter. Disse plassene er primært for 


ressurskrevende pasienter med kompliserte diagnoser og som trenger legetjeneste døgnet rundt. 


Det har ikke vært hensiktsmessig å benytte plassene til pasienter som har behov for rehabilitering, 


fordi Helsehuset ikke har på plass et godt nok tilbud på dette området.  


 
Virksomheten har to palliative senger og det arbeides med et prosjekt finansiert gjennom statlige 


tilskudd for å legge til rette for god palliativ omsorg innen hele virksomheten. Det er mange positive 


tilbakemeldinger fra pasienter og pårørende på denne tjenesten. Virksomheten arbeider med å sikre 


riktig legemiddelbruk i sykehjem som en del av den nasjonale pasientsikkerhetskampanjen.  


 


Virksomheten deltar i et ernæringsprosjekt i regi av Helsehuset, og kjøkkenet leverer mat av god 


kvalitet til beboere, DPS Edwin Ruud og hjemmeboende. Gjennom året har det spesielt vært fokus på 


å redusere tiden mellom det siste kveldsmåltidet og frokost.  


 


Det er etablert dagaktivitetstilbud for personer med demens, og det er fokus på miljøarbeid i 


avdelingene. Det er flere svært ressurskrevende brukere hvor kompetanse er viktig for å møte 


krevende adferd, og det samarbeides med spesialisthelsetjenesten for å møte disse utfordringene.  


Det er et godt tverrfaglig demensteam som utfører kartlegginger hos hjemmeboende, og det er 


gjennomført pårørendeskole i løpet av høsten.  


 


I storstua er det aktiviteter og underholdning, blant annet gjennom den kulturelle spaserstokken og 


ukentlige besøk fra Edwin Ruuds barnehage. Det er mange frivillige i avdelingene som legger ned en 


stor innsats. I august ble 50-årsjubileet for Edwin Ruud feiret med et variert program over en uke.  
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Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,4 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,7 4,6 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,5 4,5 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,5 4,5 


 


Det er ikke gjennomført medarbeiderundersøkelse i 2014. Medarbeiderundersøkelsen som ble 


gjennomført våren 2013 viser gjennomgående gode resultater når det gjelder ledelse, engasjement 


og arbeidsmiljø. Men den viser også at virksomheten kan bedre læringsmiljøet. Det er laget 


tiltaksplaner for alle avdelingene for å følge opp forbedringsområder.  


 


Gjennom året har det vært arbeidet med prosjekt «Arbeidsglede». Hensikten med prosjektet er å 


legge til rette en bedre arbeidshverdag for alle ansatte gjennom en helhetlig ressursutnyttelse. 


Prosjektet har fokusert på tre områder: 


 


 Økt lederkompetanse 


 Holdninger 


 Teknologiske løsninger 
 
Det har vært samlinger for alle ansatte, verneombud og tillitsvalgte hvor det er utarbeidet felles 


spilleregler, verdier rettet mot pasienter og en visjon for virksomheten.  


 


Det er etablert et fagnettverk og jevnlige faglunsjer. Våren 2015 fullførte 6 sykepleiere 


videreutdanning i akuttgeriatri. Ved avdelingene er det møteplasser for etisk refleksjon. Det er god 


søkning til alle stillinger som lyses ut, og de fleste stillingene er besatt. Mange søkere oppgir at et 


godt fagmiljø og muligheter for videreutdanning er årsaken til at de søker seg til oss. 


 


Edwin Ruud er praksissted for elever innen helsefag fra videregående skoler og for Høgskolen i 


Østfold. Mange medarbeidere er også instruktører for lærlinger. Det er et godt samarbeid med 


skolene, og ansatte legger ned en stor innsats for å legge til rette for god læring i avdelingene. 


  


Bruk av vikarbyrå er redusert i løpet av året. I omsorgsboligene er det et prosjekt for å unngå uønsket 


deltid, noe som kan være et alternativ til bruk av vikarbyrå. Virksomheten har en engasjert 


verneombudsgruppe, som har deltatt aktivt i prosjekt «Arbeidsglede». Det er også etablert et lokalt 


dialogmøte med tillitsvalgte.  
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Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Administrasjon 99,2 98,7 99,0 98.9 95.8 


Kjøkken 88,9 89,9 91,0 90,3 98,6 


Avdeling 1 88,0 87,7 86,5 87,1 88,1 


Avdeling 2 86,8 89,6 88,9 88,9 83,1 


Avdeling 3 85,0 88,0 88,5 87,8 88,8 


Velhaven 85,7 87,6 92,0 89,6 92,5 


Omsorgsboliger 90,1 90,8 90,8 90,7 88,7 


Sum virksomhet 88,0 89,3 89,7 89,3 87,5 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 
Tallene for nærvær viser en positiv utvikling gjennom året. Det arbeides systematisk med å øke dette 
gjennom prosjekt «Arbeidsglede» og god oppfølging av sykmeldte i samarbeid med bedrifts-
helsetjenesten. Avdelingene har bra med hjelpemidler til forflytning, og virksomheten har flinke 
forflytningsveiledere som gir veiledning i riktig bruk av disse. Virksomheten har en målsetting om et 
nærvær på 92 %, og flere avdelinger er nær denne målsettingen. 
 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 79 806 83 597 84 366 -769 -0,9 %


B Andre driftsutgifter 28 741 28 832 25 413 3 419 11,9 %


C=A+B Sum driftsutgifter 108 547 112 429 109 779 2 650 2,4 %


D Sum driftsinntekter 26 729 28 729 27 346 -1 383 -4,8 %


E=C-D Sum 81 818 83 700 82 433 1 267 1,5 %


F Bruk av fond 0 0 184 184 -


G Avsetning til fond 0 0 0 0 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 81 818 83 700 82 249 1 451 1,7 %


                  DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Det er et samlet merforbruk på lønn på om lag 750.000 kroner fordelt på fastlønn/variabel lønn, 


ferievikarer og sykevikar. Dette forbruket må sees i sammenheng med bruk av fond til prosjekt 
«Arbeidsglede» og mindre bruk av vikarbyrå.  Det reelle negative avviket på utgifter til lønn er 
derfor på om lag 250 000 kroner. 


Andre driftsutgifter Det er et positivt avvik på andre driftsutgifter på om lag 3,5 mill kroner som fordeler seg på: 
medisinsk materiell/inkontinensartikler/medisiner 600.000 kroner, energi 700.000 kroner, bruk av 
vikarbyrå 300.000 kroner og kjøp av plasser/samhandlingsreformen 1,1 mill kroner.    


Driftsinntekter Virksomheten har om lag 1,4 mill kroner i mindre inntekter enn budsjettert som i hovedsak består 
av brukerbetalinger 300.000 kroner, sykelønnsrefusjoner 600.000 kroner og salg av plass 500.000 
kroner.   


Avsetning til fond - 


Bruk av fond Det er brukt 184.000 kroner fra fond til prosjekt arbeidsglede. 
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Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde 


DU DI DU DI DU DI Sum


31000 Administrasjon 27 216 19 959 20 364 16 656 6 851 -3 303 3 548


31120 Kjøkken 9 140 317 9 307 1 691 -167 1 374 1 207


31… Sykehjem 54 892 4 054 58 567 4 634 -3 674 580 -3 094


31500 Omsorgsbolig 21 181 4 399 21 541 4 365 -360 -34 -394


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


-1 383 1 267


                                         DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


Virksomhet


112 429 28 729 109 779 27 346 2 650


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


 
 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
31000  Administrasjon Der er mindre driftsutgifter knyttet til medisinsk forbruksmateriell, medisiner, 


energikostnader og utgifter til prosjekter som finansieres gjennom statlige tilskudd. 
Det er mindre inntekter knyttet til diverse salg, brukerbetalinger og refusjoner.   


31120  Kjøkken Det er ingen avvik på lønn. Andre poster ligger under fellesområdet. 


31… Sykehjem Merforbruk på lønn knyttet til fastlønn, for lavt budsjett  ferievikarer og annen 
variabel lønn.  


31500 Omsorgsboliger Det er ingen avvik på lønn. 


 


Nøkkeltall 
Måned  Jan Feb Mar Apr Mai Jun Jul Aug Sep Okt Nov Des 


Langtidsplass 68 68 65 62 63 67 69 69 69 69 69 68 


Omsorgsbolig 27 28 30 32 32 34 34 34 34 34 32 34 


Korttidsopphold 9 11 13 10 6 5 6 10 11 6 7 8 


Rehabilitering 1 1 2 3 1 3 2 4 1 1 4 5 


Avlastning 1 1 1 1 2 1 0 0 0 0 1 0 


Antall pasienter 2014 106 109 111 106 103 110 111 117 115 110 113 115 


Kjøp av plass 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 0 


2013 121 125 124 121 114 115 116 114 115 112 113 109 


2012 124 125 125 128 125 128 124 126 128 127 127 123 


2011 121 121 119 116 119 112 116 121 124 125 123 121 


*Sykehuset - Antall døgn utskrivningsklare pasienter på sykehus. Det har vært 4 døgn for utskrivningsklare pasienter på sykehuset i 2014. 
(16 døgn i 2013 og 17 døgn i 2012). 


 


I tillegg til døgnplassene er det en dagavdeling for hjemmeboende som består av 8 plasser for 


personer med demens og 2 ordinære plasser. Tallene viser en stor variasjon i antall pasienter fra 103  


til 117 ved utgangen av hver måned.  Antall rehabiliteringspasienter har gått ned i forhold til tidligere 


år.  Det har vært 6 pasienter på plasser for utskrivningsklare pasienter på Helsehuset.  Eidsberg 


kommune har også hatt 114 pasienter på kommunal akutt døgnplass på Helsehuset i løpet av 2014. 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Samhandlingsreformen vil være en utfordring for kommunen i årene framover. Pasientene som 


skrives ut fra sykehuset vil kreve mer avansert sykepleie og medisinsk behandling. Dette krever 


høyere kompetanse, og kan føre til at det blir attraktivt å arbeide i kommunehelsetjenesten. 


Virksomheten er godt forberedt til å møte fremtidens utfordringer. Flere sykepleiere tar 
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videreutdanning og legetjenesten er styrket. Gjennom etablering av Helsehuset i regionen er det 


også lagt til rette for et godt tilbud før, i stedet for og etter innleggelse i sykehus. Helsehuset kan 


også bidra til å heve kompetansen i regionen.  


 


Videre satsning på kompetanse vil bidra til rekruttering av godt fagpersonell. Gjennom satsning på 


videreutdanning innen bl.a. akuttgeriatri, fagnettverk og arbeid med kvalitetssystemer etableres et 


attraktivt fagmiljø. I løpet av 2014 ble det etablert et elektronisk kvalitetssystem for virksomhetene 


innen helse- og omsorgstjenestene og arbeidet med kvalitetsutvikling følges opp av et sentralt 


kvalitetsutvalg. 


 


Vekst i antall demente vil være en annen utfordring for kommunen i årene framover.  Det er etablert 


et demensteam og det er etablert et dagaktivitetstilbud for personer med demens. Dette er et viktig 


tilbud for hjemmeboende, som sammen med bruk av velferdsteknologi vil kunne utsette behovet for 


kostbare sykehjemsplasser. Gjennom samhandlingsprosjektet for Indre Østfold ble det utredet en 


mulighet for forsterkede plasser for personer med demens ved Edwin Ruuds Omsorgssenter. Dette 


er et helt nødvendig tiltak, og vil være en spennende utfordring som kan skape attraktive 


arbeidsplasser i Eidsberg kommune. 


 


Det er særlig fra 2025 behovet for heldøgns omsorgsplasser vil øke. Det er derfor viktig å planlegge 


nye botilbud i god tid før dette. Utvikling av omsorg for alvorlig syke og døende er også et 


satsningsområde i omsorgsplan 2020; «Morgendagens omsorg».  Det er allerede etablert et prosjekt 


for dette innen virksomheten, og rutiner er innarbeidet ved alle avdelingene i løpet av 2014.  


Omsorgsplan 2020 peker også på viktigheten av samarbeid med pårørende og frivillig innsats. Det er 


allerede mange frivillige ved omsorgssenteret, og pårørende sees på som en ressurs. Det arbeides 


med å sette dette arbeidet enda mer i system. Opprettelse av en venneforening; «Edwin Ruuds 


venner», kan være en del av denne satsningen. Våren 2015 er det startet med dialogmøter med 


pårørende i avdelingene, hvor vi bl.a. ber om tilbakemeldinger på verdiplakaten vår.  


 


Arbeidet med å sikre et godt arbeidsmiljø er en viktig oppgave. Det er satt i gang et prosjekt; 


«Arbeidsglede», som kan bidra til å heve nærværet. Nye teknologiske løsninger er et sentralt område 


i dette prosjektet. Det planlegges innstallering av et trådløst nettverk i løpet av 2015. Dette vil gi 


muligheter for bruk av velferdsteknologiske løsninger og bedre utnyttelse av fagsystemet vårt, noe 


som kan gi mer tid til direkte pasientrettet arbeid. Et samarbeid med tillitsvalgte og verneombud er 


helt sentralt i dette arbeidet. 


Gode turnusløsninger og reduksjon av uønsket deltid er også et prioritert område. Arbeid på tvers av 


avdelinger vil gi bedre utnyttelse av personellressursene ved varierende aktivitet og fravær. 


 


Virksomhet Hjemmebaserte tjenester 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten har et samlet mindreforgbruk på om lag 0,5 mill kroner.  
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Virksomhet hjemmebaserte tjenester har ansvaret for pleie og omsorgstjenestene for 
hjemmeboende, praktisk bistand i hjemmet, fysio- og ergoterapi tjenester og velferdssenteret. 
Kjerneoppgavene er å gi brukerne av tjenestene en god og verdig pleie og omsorg som bidrar til at 
innbyggerne i Eidsberg kommune kan bo i eget hjem så lenge de ønsker det. Eidsberg kommune har 
status som utviklingssenter for  hjemmetjenester i Østfold, dette er et prosjekt som er planlagt 
videreført i første omgang til 2016. Siden hjemmebaserte tjenester har status som utviklingssenter er 
det viktig med engasjerte og interesserte medarbeidere med fokus på fagutvikling. 
 
Alle stillinger som krever fagkompetanse er besatt med fagpersonell. Sykefraværet har vært litt 
økende gjennom 2014, hovedårsaken er kronisk sykdom som ikke kan relateres til belastninger på 
arbeidsplassen. Det merkes også at det er en «ung arbeidsstokk» som er i etableringsfasen med barn, 
hjem o.s.v, dette fører erfaringsvis til en del sykdom som kan relateres til små barn o.s.v. 


 


Brukere 
Antall brukere sett i forhold til hjemmesykepleie har økt med ca 8 pst. i 2014. Det har imidlertid vært 
en stor dreining i sammensetting av brukergruppen. Det er de yngste aldersgruppene som fortsatt 
øker,  samtidig som  aldersgruppen 85+ har stagnert.  Dette er en trend som er beskrevet i tidligere 
årsmeldinger, men som nå har gått noe fortere enn hva vi hadde forutsett . Denne utviklingen stiller 
nye krav til hjemmesykepleien i forhold til hvordan man skal utforme tjenestene i fremtiden. 
Endringene i brukergruppen  merkes også innen for fysio- og ergoterapitjenesten hvor mer av 
arbeidsoppgavene er viet til brukere utfor institusjon.   
 
Hjemmesykepleien  gjennomførte  brukerundersøkelse i 2013. Undersøkelsen ble  gjennomført i 
samarbeid med Høgskolen i Østfold og var en KUPP undersøkelse (KUPP- en modell av 
helsetjenestekvalitet i et pasientperspektiv). På en skala fra 1-6 hvor 6 er høyeste score svarte over 
90 pst. 5 eller høyere på hvordan de vurderer kvaliteten på tjenestene de mottar fra 
hjemmesykepleien. 


 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,7 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,4 4,4 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 5,0 5,2 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,7 4,8 


 
Det er ikke gjennomført medarbeiderundersøkelse i 2014. Det er imidlertid ingenting som tyder på at 
det ville vært noen vesentlige endringer på tallene hvis det hadde vært gjennomført en undersøkelse 
i 2014. 
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Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Administrasjon 100. 100 97,4 99,5 99,2 


Hjemmesykepleien gruppe 1 92,8 91,7 91,8 91,2 91,9 


Hjemmesykepleien gruppe 2 95,5 91,9 90,8 93,8 95,5 


Fysio/Ergo 96,5 98,0 95,2 96,0 96,2 


Sum virksomhet 94,8 93,3 92,4 93,4 94,2 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 


Nærværet ved virksomheten har hatt en nedgang fra 2013 på 0,6 prosent og endte på 93,4 pst. 
Virksomheten har hatt flere ansatte med kroniske lidelser gjennom store deler av 2014, dette er 
lidelser som ikke har vært forenelig med å stå i jobb selv om man tilrettelegger arbeidssituasjonen. 
Virksomheten har også hatt flere gravide arbeidstakere som har blitt sykmeldt den siste perioden av 
svangerskapet. En stor del av korttidsfraværet skyldes sykt barn, noe som ikke er uvanlig når man har 
mange småbarnsforeldre ansatt i virksomheten. 
Det arbeides godt med IA-arbeid innad i virksomheten, noe som har resultert i at virksomheten har 
fått til gode løsninger for de som ikke har medisinske kontraindikasjoner i forhold til å kunne utføre 
et arbeid i sykmeldingsperioden. 
 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med  kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 31 678 32 488 32 775 -287 -0,9 %


B Andre driftsutgifter 12 426 12 467 13 891 -1 424 -11,4 %


C=A+B Sum driftsutgifter 44 104 44 955 46 666 -1 711 -3,8 %


D Sum driftsinntekter 6 346 6 346 8 561 2 215 -34,9 %


E=C-D Sum 37 758 38 609 38 105 504 1,3 %


F Bruk av fond 0 0 0 0 -


G Avsetning til fond 0 0 55 -55 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 37 758 38 609 38 160 449 1,2 %


                          DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter


 
Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Det er et mindre avvik på lønn på 287.000 kroner. Dette er marginalt med et budsjett på 32,5 mill 


kroner. 


Andre driftsutgifter Prosjekt Utviklingssenter for hjemmetjenester er ikke budsjettført, og utgjør 1,42 mill kroner av dette 
beløpet. 


Driftsinntekter Prosjekt Utviklingssenter for hjemmetjenester er ikke budsjettført, og utgjør 1,42 millioner av dette 
beløpet, i tillegg har virksomheten fått inn mer sykepenger enn det er budsjettert med. 


Avsetning til fond - 


Bruk av fond - 
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Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde


DU DI DU DI DU DI Sum


Hjemmesykepleien 38 796 5 274 40 823 7 735 -2 027 2 461 434


Fysio / Ergo 5 873 900 5 830 790 43 -110 -67


Velferdssenteret 286 172 13 36 273 -136 137


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


2 215 504


Virksomhet


44 955 6 346 46 666 8 561 -1 711


 
 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
Hjemmesykepleien Det positive resultatet på hjemmesykepleien skyldes i hovedsak et stort arbeid i 


forhold til å være restriktiv når det skal leies inn vikar. Man forsøker å få til interne 
løsninger i virksomheten før man leier inn vikar. 


 


Nøkkeltall 
Hjemmebaserte  tjenester er dimensjonert for ca 200 brukere innenfor tjenesten hjemmesykepleie. 
Tabellen nedenfor viser utviklingen i antall registrerte brukere i hjemmesykepleien fra 31.12.2011-
31.12.2014. 
 


  31.12.2011 31.12.2012 31.12.2013 
31.12.2014 


0-17 år 1 1 2 2 


18-49 år 11 9 20 20 


50-66 år 24 31 33 29 


67-74 år 28 25 23 30 


75-79 år 28 28 27 27 


80-84 år 36 36 39 42 


85-89 år 54 45 37 43 


90 år og over 
27 33 29 35 


I alt 
209 208 210 228 


 


Tabellen over viser det som  er beskrevet tidligere i årsmeldingen, i forhold til  dreiningen av alders-
sammensettingen. Tallene viser at det er en økning blant de eldste, men ser man på snittet over hele 
året viser det en fortsatt dreining mot en yngre brukergruppe. Det kan også bemerkes at antall 
brukere som har hatt iverksatte vedtak i løpet av 2014 er 399  brukere, tilsvarende tall i 2013 var 
351. 
 
Tabellen under  viser det samlede antall brukere som mottar tjenester fra hjemmebaserte tjenester 
(hjemmesykepleie, praktisk bistand, praktisk bistand med opplæring, BPA,  omsorgslønn, 
støttekontakt og trygghetsalarm). 
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  31.12.2011 31.12.2012 31.12.2013 31.12.2014 


0-17 år 2 1 2 2 


18-49 år 23 21 25 27 


50-66 år 36 39 41 40 


67-74 år 35 33 33 39 


75-79 år 30 31 32 30 


80-84 år 49 48 51 54 


85-89 år 73 65 57 56 


90 år og over 38 42 44 49 


I alt 286 280 285 297 


 


Sett i forhold til tabellen over kan det bemerkes at antall brukere som har hatt et eller annet vedtak i 
løpet av 2014 er 419 brukere, med til sammen 680 tjenester. 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Brukersammensettingen er fortsatt i endring. Det er tidligere nevnt at virksomheten har hatt en 
økning på hjemmesykepleie på om lag 8 pst. I forhold til pasientkategoriene  ser vi en utvikling i 
forhold til at virksomheten har fått flere yngre brukere som har utfordringer i forhold til rus/ 
psykiatri. Det samme gjelder brukere under 60 år med nevrologiske lidelser, dette er brukere som 
ofte trenger et omfattende tjenestetilbud. Denne utviklingen er også beskrevet  av sentrale 
myndigheter, som beskriver at hjemmetjenesten er i ferd med å utvikle seg til en «yngre-tjeneste». 
For virksomheten kan dette by på utfordringer da dette er  brukergrupper  som det er vanskelig å 
dimensjonere tjenestene i forhold til, og at dette er brukere som ofte vil trenge  omfattende og 
ressurskrevende  tjenester i mange år.  
 
Virksomheten har gjennom flere år satset på videreutdanning av de ansatte. I praksis vil dette si at 
virksomheten nå har fått en sykepleier med masterutdanning innen avansert geriatrisk sykepleie  og 
5 høgskoleutdannede med videreutdanning innen akutt geriatri. Virksomheten har også lagt til rette 
for utdanning av samtlige ansatte som jobber med  praktisk bistand, slik at de får gjennomført 
demensomsorgens ABC. Dette er et ledd i en prosess for å møte fremtidens krav til kompetanse 
innen eldreomsorgen. 
 
Virksomheten planlegger å gjennomføre et stort prosjekt som har som mål å kunne følge opp 
multisyke eldre pasienter hjemme, med mål om at de skal oppleve flere gode år i eget hjem med høy 
kvalitet på de kommunale helsetjenestene. 
 
Tidlig utskrivning fra spesialist helsetjenesten bare fortsetter å øke. Brukere med diagnoser som 
tidligere krevde lang innleggelse på sykehus blir nå skrevet ut til primærhelsetjenesten for videre 
oppfølging. Konsekvensene er at hjemmesykepleien til stadighet må ta imot nye medisinske 
utfordringer hjemme. Dette får igjen konsekvenser for fagkompetansen innad i virksomheten, ved at 
det er behov for mer høgskoleutdannet personell. 
 
Fysio-/ergoterapitjenesten merker også denne trenden med tidlig utskrivning til 
primærhelsetjenesten, og at utfordringene hjemme hos den enkelte bruker blir mer sammensatte og 
faglig utfordrende. Tross denne utviklingen leverer hjemmebaserte tjenester tjenester av høy 
kvalitet, slik at den enkelte bruker skal kunne få bo hjemme så lenge de måtte ønske det. 
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Virksomhet Bo- og dagtilbud til voksne utviklingshemmede 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten Bo- og dagtilbud til voksne utviklingshemmede driftes effektivt og budsjettrammen 
holdes pga. økning i inntekter knyttet til ordningen med refusjon for ressurskrevende tjenester. Det 
er noe mindre forbruk på lønn, men merforbruk i forhold til driftsutgifter.  
 
Medarbeiderne gjør en god jobb og tjenestemottakere og pårørende er stor sett fornøyd. Lærlingene 
bidrar med en flott arbeidsinnsats og stor pågangsvilje. Virksomheten opplever at det er utfordrende 
og rekruttere høgskolepersonell i vikariater og virksomheten har måtte benytte vikarbyrå i en 
periode. Virksomheten ønsker å øke andelen høgskoleutdannede for å i vareta økende behov for 
kompetanse. Arbeidsnærværet totalt er for lavt enkelte steder og det settes i verk tiltak. Det er også 
vanskelig å rekruttere støttekontakter til de som har vedtak. 
 
Virksomheten har fulgt opp satsningsområde i tjenesteanalysen ved å ha fokus på selvbestemmelse 
og opprettelse av brukerråd. Virksomheten har søkt og fått midler fra helsedirektoratet til dette 
formålet. Eidsberg er sammen med Gjøvik de 2 eneste kommunene i landet som er i ferd med å 
etablere brukerråd i 2014. Det er kun Bærum som har dette i dag. Virksomheten ble invitert til Buf- 
direktoratet for å komme med innspill i forhold til en nasjonal veileder, samt retningslinjer som var 
under utarbeiding i forhold til seksuelle overgrep mot utviklingshemmede.  
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Det har vært 2 tilsyn i 2014. Det ble ingen merknader eller avvik fra fylkesmannen i forhold til kap 9, 
bruk av makt og tvang. Arbeidstilsynet hadde 2 merknader, i forhold til vold og trusler, og disse ble 
lukket umiddelbart. 
 


Brukere 
Tjenestemottakerne er fornøyde med tjenesten. Antall tjenestemottakere holder seg stabilt og stadig 
fler kommer inn under ordningen ressurskrevende tjenester pga økt behov for tjenester. Det er flere 
som begynner å komme inn under kategorien gamle i virksomheten, og det krever bla. fysisk 
tilrettelegging, noe som ikke er mulig i enkelte bofellesskap. Enkelte klarer ikke lenger å benytte 
Heggin dagsenter. Disse får et tilbud i sin egen bolig. Tjenestemottakerne som har et dagsentertilbud 
har et lavere funksjonsnivå enn tidligere. Antall tjenestemottakere som har tilrettelagt arbeid ute i 
bedrifter har økt de siste 3 årene. Det kjøpes fortsatt tjenester fra vikarbyrå til et eget skjermet 
tilbud. 
 
Antall tjenestemottakere i virksomheten er stabil. Virksomheten har mottatt søknader på BPA – 
Brukerstyrt personlig assistent. Virksomheten har ikke hatt klager som har gått videre til 
fylkesmannen.  
 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,2 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,8 4,6 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,7 4,8 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,5 4,7 


 
I tråd med lederevalueringen som ble gjennomført 2013 er det jobbet videre med lederutvikling og 
kulturen i ledergruppa. Det er etablert fora i virksomheten, som medvirker til ytterligere samhandling 
og felles faglig forståelse. Totalt har 103 personer i virksomheten deltatt på kurs i 2014. 
 
Virksomheten har et ønske om å utvide antall heltidsstillinger da dette vil gi seg utslag i kvaliteten på 
tjenestene og det vil være enklere å få besatt stillingene. Virksomheten benytter hvilende 
nattevakter og det er vanskelig å få besatt disse stillingene. Personalgruppa er stabil og det utføres 
mye godt faglig arbeid. Medarbeiderne på dagsenteret har de siste årene fått en annen hverdag 
siden brukerne av dagsenteret er langt mer hjelpetrengende enn tidligere. Tjenesteanalysen som ble 
gjennomført 2013 viste et gap mellom antall vedtakstimer sett i forhold til antall årsverk. Det er 
derfor ønskelig å øke antall årsverk. 
 
53 medarbeidere deltok på kurs i selvbestemmelse. Virksomheten benytter 11 av i alt 16 
studieplasser på videreutdanning med tema: utviklingshemmede, aldring og psykiske lidelser.  2 
vernepleiere tar videreutdanning innen fagfeltet psykisk helse. 4 ledere har avsluttet lederutdanning 
i regi av høgskolen i Hedemark. 23 deltok på kurs i kap. 9, om bruk av makt og tvang. 
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Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Bjørneveien bofellesskap 93,5 92,8 94,7 93,1 96,5 


Heggin dagsenter 82,7 78,8 76,5 79,4 89,2 


Hæra bofellesskap 76,2 75,5 78,8 76,3 91,5 


Opsahlåsen bofellesskap 90,7 93,2 93,8 92,5 86,7 


Pennestrøket bofellesskap 93,1 93,1 93,2 93,0 82,4 


Spurveveien bofellesskap 90,6 92,2 88,9 90,2 86,8 


Vesteng bofellesskap 90,0 80,5 83,6 81,9 94,5 


Administrasjon virksomhet 100 100 100 100 99,5 


Sum virksomhet 88,0 87,2 87,6 87,1 89,5 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 
Nærværet er lavt på enkelte arbeidsplasser. Svangerskapsrelatert fravær påvirker nærværet ved 
enkelte avdelinger. Det jobbes med å øke nærværet. Virksomheten planlegger et prosjekt i 
samarbeid med bedriftshelsetjenesten i de avdelingene nærværet er lavest. 


 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med  kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 44 640 46 987 45 063 1 924 4,1 %


B Andre driftsutgifter 7 531 7 586 9 065 -1 479 -19,5 %


C=A+B Sum driftsutgifter 52 171 54 573 54 128 445 0,8 %


D Sum driftsinntekter 16 098 17 467 20 633 3 166 -18,1 %


E=C-D Sum 36 073 37 106 33 495 3 611 9,7 %


F Bruk av fond 0 0 41 41 -


G Avsetning til fond 0 0 77 -77 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 36 073 37 106 33 531 3 575 9,6 %


               DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Virksomheten har et mindre forbruk på lønn på 1,9 mill kroner. Dette skyldes 1,4 


nyopprettede årsverk det tok tid å rekruttere til, mindreforbruk på lønn på 
administrasjonsenheten med 20 % konsulent i 3 mnd. samt omsorgslønn, støttekontakt m.m. 
og sosiale utgifter. Høgskolepersonell som er ute i velferdspermisjon er det vanskelig og 
rekruttere vikarer til med tilsvarende kompetanse. 


Andre driftsutgifter Det er et merforbruk på 1,5 mill og hovedtyngden er kjøp av tjenester og transport  til/fra 
dagsenteret  


Driftsinntekter Økning på 2,3 mill i refusjon for ressurskrevende tjenester, økning på 0,7 mill i 
sykelønnsrefusjon  


Avsetning til fond 77.000 kroner er øremerkede midler fra helsedirektoratet til etablering av brukerråd . 


Bruk av fond 41.000 kroner er brukt til inventar og opplæring noe som er i tråd med intensjonen med 
pengene. 


 
 
Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde  
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Nøkkeltall 


31.12.2013


50


29


8


15


28


13


16


51


31


7


7


31.12.2014
Antall brukere i tjenesten totalt


Antall brukere av Dagsenteret


Antall brukere med varig tilrettelagt  arbeid


Antall ressurskrevnede tjenestemottakere


49


29


7


10


50


Virksomhet 31.12.2011 31.12.2012


 


 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Virksomheten yter tjenester fra 19-20 års alder og frem til livets slutt. Utviklingshemmede lever nå 
lengre enn for 25 – 30 år siden. Dagens pårørende er bevist rettighetene den enkelte har, noe som 
blant annet krever en annen tilrettelegging av tjenestene. I årene som kommer må flere av 
tjenestene organiseres med 1 til 1 bemanning, eller som brukerstyrt personlig assistanse (BPA) og 
ikke i sammen med andre som i dag. Dette medfører mest sannsynlig økt behov for flere årsverk.  
 
Brukermedvirkning er et sentralt punkt i utvikling av tjenestene og virksomheten er i ferd med å 
etablere brukerråd. Det er kun Bærum som har dette fra før. På sikt er det planer om å skolere 
utviklingshemmede til å bli veiledere for andre utviklingshemmede. Første skritt på veien er 
deltakelse på nordisk kongress på Gjøvik i januar og neste skritt kongress i Danmark i april 2015. 
Målet er utviklingshemmede som deltar i frivillig arbeid. 
  
Det er vanskelig å etablere tiltak bygd på frivillighet fra foresatte ut over de avtalene som allerede 
eksisterer i dag. Virksomheten har et økende antall tjenestemottakere som kommer inn under 
toppfinanseringsordningen ressurskrevende tjenester. Antallet ventes å stabilisere seg de neste 
årene. 
 
Dagsenteret vil i fremtiden i større grad være et tilbud til de svakest fungerende. De som har et 
høyere funksjonsnivå er det ønskelig med arbeid i NAVs regi i form av varig tilrettelagt arbeid (VTA). 
Virksomheten må utvikle en boveiledningstjeneste som følger opp de som bor i egen leilighet rundt 
om i kommunen. Dette er fortrinnsvis lettere psykisk utviklingshemmede. 
 
Virksomheten erfarer at det er behov for mer kompetanse innen fagområdene; psykiatri, 
utviklingshemmede og aldring. I den forbindelse er det viktig å benytte mulighetene som ligger i 
kompetanseløftet 2015. Virksomheten har behov for mer høgskolekompetanse for å kunne være i 
forkant av utfordringer og forebygge økt behov for tjenester. Samt for å etterleve lovkrav til 3 årig 
høgskolekompetanse i forhold til bruk av makt og tvang. Målet er å komme opp 40 pst. av totalt 
antall årsverk. 
 


DU DI DU DI DU DI Sum


330 Administrasjon 4 694 1 000 3 164 97 1 530 -903 627


331 Bofellesskapene 43 262 15 971 44 271 19 534 -1 009 3 563 2 554


332 Dagsenteret 6 617 496 6 693 1 002 -76 506 430


Sum virksomhet


(Tilsv arer sum E i forrige tabell)
3 166 3 611


                    DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


Virksomhet


54 573 17 467 54 128 20 633 445


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett
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Det er viktig å være attraktiv på arbeidsmarkedet. 2 viktige faktorer i den sammenheng er full stilling 
og et godt fagmiljø. Det er viktig å jobbe målbevisst for at alle med fagkompetanse i virksomheten 
skal få full stilling. Erfaringen så langt tyder på at i de bofellesskapene som har flere enn 1 
vernepleier, kan en se en bedring i funksjonsnivået hos enkelte brukere når det utarbeides 
tilrettelagte tjenester i samarbeid med spesialisthelsetjenesten. 
 
Det er behov for ytterligere 8 boliger i tillegg til de som er planlagt i forbindelse med boligsosial 
handlingsplan etter 2020 slik det ser ut i dag. Det er viktig å ta i bruk velferdsteknologi når det bygges 
nytt. Dette er teknologi som kan gi den enkelte mer frihet uten at det er overvåkning. Det er viktig at 
lovverket i forhold til bruk av makt og tvang tar inn i seg denne utviklingen og endres. Videre er det 
viktig at boligsosial handlingsplan gjennomføres etter planen ellers kan det generere merkostnader. 
Lederrollen i virksomheten har endret seg og blitt mer administrativ og fått mer ansvar. 
Virksomheten jobber med å bruke dataverktøyene effektivt og å videreutvikle bruk av personale på 
tvers av avdelinger i enda større grad enn i dag for å sikre kompetanse.  
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Virksomhet NAV 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten hadde et merforbruk på 2,9 mill kroner i 2014. Merforbruket henger i all vesentlighet 
sammen med flere brukere på ordningen som kvalifiserer til kvalifiseringsstønad og 
introduksjonsstønad, samt utbetaling av økonomisk sosialhjelp. 
 


Brukere 
Oppfølging av sosialt utsatt ungdom er et viktig satsningsområde for kommunen. NAV Eidsberg har 
videreført ordningen med NAV Ungdom, som sikrer jobbsøking og en god oppfølging mot 
målgruppen. I Eidsberg er det mange som ikke fullfører videregående utdanning, og NAV-kontoret 
legger vekt på å jobbe forebyggende gjennom sosialfaglig rådgiver og å komme inn tidlig med 
arbeidsrettet oppfølging av de som ikke er i skole. Samarbeidet med Familiesenteret er styrket også 
ovenfor denne gruppa. Likevel ser man en høy tilstrømning av unge søkere til NAV. Antallet unge 
sosialhjelpsmottakere økte fra 132 i 2013 til 148 i 2014.  
 
Arbeidsledigheten i distriktet er høyere enn på landsbasis, og har vært omtrent uendret det siste 
året. Høy arbeidsledighet gjør at flere må søke økonomisk sosialhjelp. Ledigheten i Eidsberg var ved 
utgangen av 2014 på 3,4 pst. Antall i tiltak har sunket i samme periode, dermed er bruttoledigheten 
noe lavere enn for ett år siden i Eidsberg kommune. Arbeidsledigheten i Østfold var på 3,3 pst. på 
samme tidspunkt. Østfold er ett av de fylkene som har høyest ledighet i landet. Antallet statlige 
tiltaksplasser er redusert i perioden, etter flere år der kommunen har kunnet benytte et høyt antall 
ekstraplasser. Arbeid for sosialhjelp er innført, gjennom kommunale praksisplasser. Dette er med og 
kompenserer for reduksjonen i de statlige plassene. Gjennom 2014 var det 12 deltagere i ordningen, 
og det jobbes med å inngå avtaler med flere virksomheter om dette.  
 
Antallet sosialhjelpsmottakere har over tid vært høyt i Eidsberg. I 2014 var det 471 mottakere av 
denne ytelsen, dette var en økning på 3 pst. fra året før. Det er mange levekårsparametere hvor 
Eidsberg scorer lavt. Blant annet innen utdanningsnivå, rus, barnevern, lavinntekt og dropout fra 
videregående skole. Eidsberg kommune har i flere år tatt et samfunnsansvar ved å være 
vertskommune for en rusinstitusjon og et krisesenter. Statistikken viser at beboerne ofte kommer fra 
andre kommuner, men bosetter seg i Eidsberg kommune etter oppholdet. Erfaringsvis vil en andel av 
dem ha behov for kommunale tjenester videre, både fra Familiesenteret og NAV. Det ble i 2014 
inngått samarbeidsavtaler med både rusinstitusjonen Phoenix Haga og Krisesenteret for indre 
Østfold. 
 
Markedsarbeidet er utvidet, slik at man har flere arbeidsgivere å spille på for å få søkerne i lønnet 
jobb. Markedsteamene i Eidsberg og Askim er slått sammen, og man jobber med å inngå 
rekrutteringsavtaler med større arbeidsgivere. 
 
Kvalifiseringsprogram (KVP) er en rettighet for personer som er langtids sosialhjelpsmottakere, og 
som ikke har statlig livsoppholdsytelse. Man gjennomfører et individuelt tilrettelagt program, med 
tett oppfølging for å komme i arbeid. Ved utløpet av året var det 19 deltagere i Eidsberg, av disse var 
16 under 25 års alder. Det har vært veldig gode resultater blant de 16 som ble avsluttet fra 
programmet i 2014. 6 fikk jobb, 8 fikk statlig ytelse (arbeidsavklaringspenger eller uføretrygd), 1 gikk 
over i statlig tiltak og kun 1 gikk tilbake til sosialhjelp som livsoppholdsytelse. I programmene er det 
gitt tett oppfølging og god samordning av de sosiale tjenestene i kommunen, god kontakt med 
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behandlere og aktiv bruk av arbeidsrettede tiltak og de kontaktene kontoret har med arbeidsgivere i 
distriktet. 
 
Innen gjeldsrådgivning var det 22 ferdigstilte saker i 2014, på grunn av knapp bemanning på dette 
området så kunne bare de alvorligste sakene prioriteres, og det har vært ventetid på flere måneder i 
de øvrige sakene. Fra 2015 styrkes dette området bemanningsmessig, slik at restansene kan bli 
bygget ned. Målet er å kunne komme inn i sakene, før de negative konsekvensene har vokst seg for 
store. 
 
Eidsberg kommune har et politisk vedtak om å bosette inntil 45 flyktninger i perioden 2012 – 2015. I 
dette tallet er familiegjenforente inkludert. I 2014 ble det bosatt 14 personer, av disse var det 5 
familiegjenforente. Totalt i perioden 2012-2014 er det bosatt 37 personer. Eidsberg kommune er 
dermed godt i rute i forhold til vedtaket. Ved bosetting er det jobbet med å skaffe bolig, sørge for 
barnehageplass, skoleplass og introduksjonsprogram. De voksne bosatte kom som vanlig raskt i gang 
med introduksjonsprogram, som i hovedsak består av opplæring i norsk og samfunnsfag ved Delta 
Voksenopplæring i Askim. 
 
Situasjonen på boligmarkedet er presset, blant annet fordi antallet kommunale utleieleiligheter er 
redusert. Mange av de nyankomne flyktningene, samt andre vanskeligstilte på boligmarkedet, blir 
dermed bosatt i private utleieleiligheter. NAV Eidsberg har en prosjektarbeider innen boveiledning, 
som jobber tett opp mot private utleiere, og muliggjør at flere får innpass der. Man ser at mange 
trenger boveiledning, og innsatsen fra boveileder er i mange tilfeller avgjørende for å sikre et 
forsvarlig boforhold, og for å forhindre utkastelser. Det er et godt samarbeid med flere av de største 
private utleierne i kommunen. 
  
Green Card-prosjektet er videreført, der særlig NAV, Familiesenteret og skole samarbeider om 
vanskeligstilte familier med barn i tenårene. Det er 6 familier i gang, og man ser gode resultater, i 
tråd med prosjektets mål om å styrke disse barnas mestring av overgangen til voksenlivet. 
 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,2 4,7 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 5,0 4,9 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,6 4,8 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,6 4,7 


 
NAV Eidsberg har en høy score på tidligere års medarbeiderundersøkelse. Det statlige NAV 
gjennomfører hvert halvår en medarbeiderundersøkelse, kalt HKI (Human Kapital Index). NAV 
Eidsberg scoret 24,3 av 30 mulige poeng. Dette er høyere enn for NAV totalt i landet og i Østfold. Det 
at NAV Eidsberg vant kommunens Arbeidsmiljøpris 2014 viser at trivselen gjennomgående er god ved 
virksomheten. 
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Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet  


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


NAV  92,3 94,9 96,3 95,3 93,6 


Sum virksomhet 92,3  94,9 96,3 95,3 93,6 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 12 103 12 755 13 851 -1 096 -8,6 %


B Andre driftsutgifter 15 475 15 495 18 022 -2 527 -16,3 %


C=A+B Sum driftsutgifter 27 578 28 250 31 873 -3 623 -12,8 %


D Sum driftsinntekter 4 966 4 966 5 676 710 -14,3 %


E=C-D Sum 22 612 23 284 26 197 -2 913 -12,5 %


F Bruk av fond 0 332 332 0 -


G Avsetning til fond 0 0 0 0 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 22 612 22 952 25 865 -2 913 -12,7 %


 
Avvikskommentarer på totalt resultat 
Lønnsutgifter Merforbruket er i hovedsak knyttet til introduksjonsstønad og kvalifiseringsstønad. 


Introduksjonsstønad er en godtgjørelse man får når man deltar i Introduksjonsprogram for 
flyktninger. Det har vært noe flere deltagere i ordningen enn forutsatt og dermed et merforbruk. 
Kvalifiseringsstønad gis for deltakere i Kvalifiseringsprogram. Det har vært flere deltagere enn 
forutsatt med denne rettigheten. Alternativt ville disse personene mottatt sosialhjelp.  


Andre driftsutgifter Det ble et merforbruk på 1,8 mill kroner innen økonomisk sosialhjelp. Årsakene er angitt ovenfor. 
Merforbruk på 250’ innen kjøp av tjenester er finansiert av merinntekt (prosjekt) 


Driftsinntekter Merinntektene er syke- og fødselspenger på 64.000 kroner, prosjektmidler barnefattigdom på 
250.000 kroner, tilskudd fra IMDi for alternativ bosetting på 153.000 kroner, samt diverse inntekter 
fra NAV.  


Avsetning til fond Ingen avsetninger til bundet fond. 


Bruk av fond Bruk av fond er øremerkede midler til boveileder, overført fra 2013. 


 


Nøkkeltall 
Antallet sosialhjelpsmottakere steg fra 290 i 2007 til 414 i 2009. Deretter har stigningen vært mer 
moderat, og det var 471 personer som fikk slik stønad i 2014. Arbeidsledigheten var betydelig lavere i 
2007, økt arbeidsledighet er hovedårsaken til økningen i utbetalingene til økonomisk sosialhjelp fra 
den gang.  


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
NAV satser på en stadig tettere oppfølging av brukerne. Innen sosialfaglig oppfølging samarbeides 
det tett med særlig Familiesenterets tjenesteområder innen rus, psykiatri og barnevern. 
 
Innen arbeidsrettet oppfølging merker man reduksjonen i de statlige tiltaksplassene, men 
markedskontakten styrkes, slik at flere av NAV’s brukere kan komme i kontakt med aktuelle 
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arbeidsgivere. Markedsteamet for Eidsberg er slått sammen med markedsteamet for Askimregionen, 
og det samarbeides også tett med Delta om dette. 
 
Et viktig mål for NAV er å komme inn tidlig når bruker blir sykmeldt eller arbeidsledig, og bidra til en 
rask tilbakeføring til ordinært arbeid. 
 
Det er utfordrende å ha de tilstrekkelige ressursene til dette oppfølgingsarbeidet, når en betydelig 
del av ressursene må gå til nødvendig saksbehandling innen særlig sosialhjelpsområdet. 
 
Oppfølgingen innen boliger for vanskeligstilte videreføres. Ettersom antallet kommunale boliger til 
denne gruppa blir færre, er det et viktig satsningsområde å ha et godt samarbeid med private 
utleiere, både der det er leiligheter med kommunal tildelingsrett, samt de ordinære private. 
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Virksomhet Næring og utvikling 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten har som formål å levere gode tjenester innenfor allment kulturarbeid, kulturskole, 
bibliotek, kino, bad, folkehelse, byggesak, plan, oppmåling, miljø, næring, landbruksforvaltning og 
viltforvaltning.  
 
Året har vært preget av mye planarbeid der kommuneplan, kommunedelplan Slitu-Momarken, 
Områdeplan Mysen sentrum og Kommunedelplan for kultur, idrett og friluftsliv, har vært de sentrale 
og mest arbeidskrevende. Etter en flerårig planprosess ble kommunedelplan Slitu-Momarken vedtatt 
19. juni 2014. Kommuneplanens samfunnsdel ble vedtatt 4. desember 2014. Arbeidet med 
arealdelen startet høsten 2014, og det forventes at den vedtas i juni 2015. Planen vil da avløse 
gjeldende plan vedtatt i februar 2006.  
 
Totalt sett har virksomheten et økonomisk resultat i pluss med om lag 3,4 mill kroner. 
Kulturavdelingen har totalt sett ett overforbruk på 242.000 kroner. Avdelingen Samfunn og utvikling 
har på den annen side et stort mindreforbruk på 3,4 mill kroner. Det store mindreforbruket er et 
resultat av at store bevilgninger til ungdomshus, skoleutredning og planarbeid ble avsatt i 
virksomhetens budsjett. Mesteparten av dette er ennå ikke brukt og må avsettes på nytt ved 
behandlingen av regnskapet for 2014. I tillegg har det vært hogd tømmer som ikke var planlagt da 
budsjettet ble vedtatt. 
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Brukere 
I 2014 har det vært satt fokus på å synliggjøre virksomheten, både gjennom ulike prosjekter og 
arrangementer, men også via informasjonsskriv, hjemmesider og sosiale medier. Dette vil 
videreføres også framover. Samlokalisering av virksomhetens kultur- og næringsdel ble gjennomført i 
desember, og dette vil gi muligheter for flere synergier og effekt av omorganiseringen som ble 
gjennomført i 2013. 
 


Kultur 
Kultur styrer til daglig biblioteket, kulturskolen, Kulturtorget og Festiviteten med bad og kino. 
Virksomheten er bidragsytere til utviklingen av Høytorp fort, og er kommunens primærkontakt for 
frivillige lag og foreninger. 
 
Kulturvirksomheten er, og skal være, en utadrettet og publikumsorientert virksomhet. Koordinering, 
synliggjøring og tilgjengeliggjøring av egen og andres kulturbaserte virksomhet står sentralt, og dette 
har i løpet av 2014 ført til blant annet disse tiltakene: 
 


- Ukentlig webinformasjon om aktivitetene i kommunen. 
- Et nært samarbeid med frivilligheten. 
- Aktiv bruk av sosiale medier. 
- Opplevelses- og aktivitetskalender. 
- Å gi presentasjon og gjennomføring av aktiviteter høy produksjonsverdi. 
- Satt Eidsberg på kartet med flere store og små arrangement både på kulturtorget og i 


Festiviteten. Årets sommerkonsert med CC Cowboys satte besøksrekord. 
 
Biblioteket 
Etter en rekke år med stigende besøks- og utlånstall viser tallene for 2014 en nedgang. Dette er en 
trend for de fleste bibliotek i landet. Årsakene er nok flere, men den digitale hverdagen innebærer at 
stadig fler orienterer seg i både lektyre og litteratursøk via internett. Bibliotekene, slik vi kjenner dem 
fra tidligere, er i en endringsprosess som vi bare har sett starten på. Det er derfor viktigere en noen 
gang å tenke nytt, og omdanne bibliotekene til en uavhengig møteplass og arena for offentlig 
samtale og debatt slik folkebibliotekloven legger opp til.  
 
Kulturskolen 
Eidsberg Kulturskole har 159 elever registrert i høstsemesteret 2014. En tredjedel er tilknyttet 
scenekunstdisipliner, to tredjedeler er tilknyttet musikkdisipliner.  
 
Musikkelevene har i løpet av 2014 holdt konserten «Hjemme hos….» for kommunens 3. og 4. trinn, i 
tillegg til en åpen konsert for alle. Videre har de holdt flere små konserter på Edwin Ruuds 
Omsorgssenter.  
 
Scenekunstfagene teater og musikal har fulgt opp suksessen fra tidligere år og har i løpet av våren 
2014 iscenesatt «Oliver!» som ble vist for 1 400 tilskuere. Det høstet stor applaus og fikk terningkast 
6 i lokal avisen.  
 
Ved å omdisponerte midler fikk virksomheten også tilsatt en dansepedagog. Dette har løftet 
innholdet på musikalklassen, noe som har gjort den enda mer ettertraktet enn tidligere.  
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Festiviteten kino 
Kinoen har siste år hatt en nedgang i antall besøkende på 25 pst. i forhold til fjorårets besøk. Dette 
skyldes bl.a. et noe dårligere filmår med færre storfilmer, men også at det har vært et 
innsparingskrav på innleie av ekstrahjelp og en mer kostnadsstyrt markedsføring. Dette har resultert i 
færre besøk, men samtidig har kinoen blitt billigere i drift og regnskapet er i balanse. 
 
Festiviteten bad 
Festiviteten bad har et relativt stabilt besøkstall. Det er en del utfordringer med at bygget er 
gammelt og slitt, og Eidsberg kommune har flere ganger måttet stenge for kortere perioder pga. 
driftsproblemer. Totalt sett har badet en nedgang i besøkstallet på 6 pst. fra 2013 til 2014 (fra 3 274 
til 3 074 besøkende).  
 
Kulturtorget 
Kommunen bruker lokalene til egne møter, konferanser, kurs og konserter og ellers benytter både 
næringslivet og frivillige organisasjoner seg av lokalene. Driver av kafeen sa opp leieavtalen, og 
lokalene har stått tomme siden sommeren 2014. Ny driver starter opp i april 2015. Det er viktig å ha 
et godt samarbeid her, med tanke på at det skal etableres ungdomshus, og at biblioteket i større 
grad skal bli en møteplass for dialog og arrangementer.  
 
Det er vedtatt å etablere ungdomshus, og planleggingen av dette skjer i samråd med ungdommen. 
Forventet oppstart i 2016. 
 
Samfunn og utvikling 
Avdelingen har mye publikumskontakt, både via telefon, e-post og besøk. Avdelingen er aktiv med 
utadrettet informasjon, særlig innen landbruk der kommunen utgir et informasjonsskriv med jevne 
mellomrom. 
 
Innenfor byggesak har det vært stort press og utålmodige utbyggere, men med en styrket 
bemanningen på dette feltet er situasjonen nå bedret. Eidsberg kommune har fortsatt en vei å gå for 
å bli bedre på å føre tilsyn med godkjente prosjekter og ikke minst slå ned på ulovlige byggetiltak.  
 
Avdelingen har for tiden flere store planoppgaver i gang, der rullering av kommuneplanen fortsatt er 
sentral. Samfunnsdelen ble vedtatt i desember, og arealdelen forventes ferdig sommeren 2015. 
Samtidig arbeides det med områderegulering for Mysen sentrum. Arbeidet ledes av ei 
styringsgruppe, men planarbeidet utføres av Østre Linje arkitekter.   
 
Kommunedelplan for Slitu – Momarken har også vært sentral i 2014, og ble endelig vedtatt 19. juni 
etter en mangeårig og omfattende prosess.  
 
Folkehelsearbeidet er også lagt til avdelingen, og arbeidet drives innenfor rammen av en 50 pst. 
stilling. Arbeidet styres av ei tverrfaglig arbeidsgruppe med representanter fra de tre 
ledernettverkene.  
 


 
  







77 
 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 


Samordning Opplevelse av samordning 
og tverrfaglighet 


1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 
4-4,5 4,6 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 5,1 4,8 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,9 4,5 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 5,0 4,6 


 
 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Kultur 96,8 96,1 94,7 95,4 96,3 


Næring og utvikling 97,6 96,5 95,3 96,0 94,1 


Sum virksomhet 97,1 96,3 94,9 95,6 95,6 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 91,8 


 
Det har vært noe langtidsfravær på slutten av året. Samlet for virksomheten er det på årsbasis 
samme nærværet som i 2013, men det har vært en vridning i fraværet mellom områdene hvor det 
har gått mot et lavere nærvær innenfor kulturdelen og et høyere nærvær i nærings- og plandelen av 
virksomheten.  
 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar 


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 16 768 17 220 17 496 -276 -1,6 %


B Andre driftsutgifter 10 961 11 164 12 016 -852 -7,6 %


C=A+B Sum driftsutgifter 27 729 28 384 29 512 -1 128 -4,0 %


D Sum driftsinntekter 4 755 4 755 9 079 4 324 -90,9 %


E=C-D Sum 22 974 23 629 20 433 3 196 13,5 %


F Bruk av fond 1 919 2 019 2 074 55 -


G Avsetning til fond 0 0 302 -302 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 21 055 21 610 18 661 2 949 13,6 %


                                       DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


 
Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Virksomheten har et samlet merforbruk på lønn på om lag 275.000 kroner. Innenfor kultur er 


lønnsutgiftene noe høyere enn budsjettert. Det skyldes bl.a. at en ikke har klart å ta ut effektivisering 
på kinoen som forutsett i budsjettet. I tillegg har det vært leid en del ekstrahjelp pga. sykdom, men 
dette kompenseres langt på vei med sykelønnsrefusjoner. Innenfor næring er lønnsutgiftene under 
budsjett, blant annet fordi stillingen som byutvikler har vært vakant i 2014.  


Andre driftsutgifter Andre driftsutgifter viser et merforbruk på 1,1 mill kroner. Det er spesielt innenfor kulturområdet og 
store arrangementer som genererer det store merforbruket. Disse arrangmentene har ikke blitt 
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korrigert inn i budsjettet og viser følgelig et solid merforbruk. Merforbruket har en motpost i 
tilsvarende økte inntekter. For 2015 er praksis endret.  
Bevilgninger til ungdomshus, skoleutredning og planarbeid ble avsatt i virksomhetens budsjett, og 
mesteparten av dette er ubrukt på grunn av vedtatt utsettelser. 


Driftsinntekter Virksomheten har samlet 4,3 mill kroner i merinntekter hvor kulturområdet har fått store 
ekstrainntekter knyttet til arrangementer. Innenfor næringsavdelingen er det betydelig merinntekter 
knyttet til byggesaksgebyrer og inntekter fra tømmersalg. Hogsten var ikke planlagt da budsjett 2014 
ble vedtatt og det er heller ikke innarbeidet i budsjettet gjennom året.. 


Avsetning til fond Bruk av fond er i hovdsak knyttet til inntektsføring av budsjettert bruk av fondsmidler knyttet til 
planarbeid i fbm. skoleutredning og planarbeid. Ihht. regnskapsreglene skal budsjettert bruk av frie 
driftsfond inntektsføres selv om de ikke nyttes. Dette er med på å styrke driftsresultatet, men 
midlene må avsettes ifbm. avslutningen av regnskapet. 


Bruk av fond Det er avsatt et mindre beløp til bundet fond. 


 
 
Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde  


DU DI DU DI DU DI Sum


23 Kultur og idrett 16 173 2 807 18 490 4 882 -2 317 2 075 -242


42 Næring og utvikling 12 211 1 948 11 022 4 197 1 189 2 249 3 438


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


4 324 3 196


                 DU = driftsutgifter / DI = driftsinntekter


Virksomhet


28 384 4 755 29 512 9 079 -1 128


 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
23   Kultur Kulturavdelingen har samet et merforbruk på 242.000 kroner. Det er store avvik 


både med hensyn til driftsutgifter og driftsinntekter. Dette er i all hovedsak knyttet 
store merinntekter og merutgifter ifbm. arrangmenter.  


42   Næring og utvikling Store ekstrainntekter knyttet til byggesaksbehandling og tømmerhogst sammen med 
mindreutgifter som følge av at utredninger og oppstart av ungdomshus er satt på 
vent, gjør at nærings- og byggesaksdelen av virksomheten har et betydelig 
mindreforbruk .  


 


Nøkkeltall 
Alle tall i tabellene under er egenprodusert statistikk. 
 
Bibliotek 


År 2010 2011 2012 2013 2014 


Besøk 58 706 65 000 65 577 67 598 61 622 


Utlån 86 280 95 064 91 040 88 669 82 462 


Aktive lånere 3 602 3 792 3 704 3 535 3 180 


 
Årets nyhet er e-bøker. Siden lanseringen i september, har Eidsberg bibliotek lånt ut 351 e-bøker. 
Resultatene for 2014 viser en nedgang i utlånstall på 7 pst. og i besøk på 8,8 pst., og virksomheten 
mistet 345 aktive lånere. Dette er resultatet for de fleste bibliotek i Norge.  
 
Kino 


År 2010 2011 2012 2013 2014 


Antall forestillinger 285 244 337 428 340 


Besøk 3 055 4 897 7 089 11 270 8 454 


Gj.snitt pr forestilling 11 20 21 26 25 


Besøkstallene går ned i hele landet, men i Eidsberg er nedgangen 4 – 5 ganger så stor.  
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Kulturskole 


År 2010 2011 2012 2013 2014 


Elevplasser  178 195 177 173 196 


Venteliste 147 123 183 120 268 


Den store økningen i 2014 skyldes vårt musikal- og teatertilbud. Kvalitet og synlighet resulterer i stor 
søkning. Flest på venteliste er det på musikal(43), teater(98), sang(53), gitar(30) og piano(31).  
 
Byggesak/ plan og oppmåling 


År 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 


Antall innkomne byggesaker 259 238 219 245 202 199 211 


Området har ansvar for saksbehandling etter plan- og bygningsloven. De fleste søknadene gjelder 
enkle tiltak/ettrinnssøknader(126 søknader i 2014). 
 


Landbruk 
År 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 


Produksjonstilskuddssøknader 243 238 243 238 235 225 222 


Regionale miljøprogramsøknader 189 187 186 178 170 152 151 


Spesielle miljøtiltak i landbruket 20 16 21 10 12 401 471 


Konsesjonssaker 0 7 11 3 5 6 12 
1. Inkl. drenering. 


Utviklingstrenden er at det blir færre bønder, og de som driver spesialiserer seg på 
enkeltproduksjoner. Dette innebærer at flere leier jord og at en del bruk etter hvert vil bli solgt som 
tilleggsareal.  
 


Framtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Økt satsing på byutvikling, attraktivitet, befolkningsutvikling og stor vekst har høy politisk prioritet. 
Ny kommuneplan og ny sentrumsplan innebærer intensjoner om kraftig vekst, og dersom 
ambisjonene realiseres vil dette stille krav til økt kapasitet på kommunens plan- og 
byggesakskapasitet.  
 
Kultur 
Arbeidet ved kultur er rettet inn mot fire overordnete innsatsområder: 


1 – Å realisere potensialet i Kulturtorget. 
2 – Å bidra til økt kulturbasert aktivitet ved Høytorp fort. 
3 – Å bidra til å skape et livskraftig Mysen sentrum 
4 – Å utvikle og forbedre samspillet med frivillig sektor og næringsliv. 
5 – Å fremme etablering av kulturnæringer, kulturbaserte og kreative næringer i kommunen. 


 
Følgende utfordringer bør vektlegges i det videre arbeidet: 


– Festiviteten bad tilfredsstiller ikke lenger kravene til et moderne folkebad.  
– Festiviteten kino og kulturhus er gammel og lite påkostet. 
– Kulturskolen har markert seg sterkt både i og utenfor distriktet. Den positive utviklingen 


innebærer at mange søker plass og ventelistene blir lange.  
- Biblioteket står også overfor spennende utfordringer gitt i ny biblioteklov. Det skal utvikles til i 


større grad å bli en arena for debatt og informasjon. Elektroniske bøker og nye utlånssystemer 
gir nye muligheter for å nå et større publikum. Synkende besøkstall skal motvirkes med nye 
tiltak og endrede tilbud.  
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Samfunn og utvikling 
Når de aller største planene er revidert før sommeren 2015, vil virksomheten ta tak i oppgaver som 
har måttet ligge noe på vent. Dette gjelder ikke minst utvikling av samspillet i virksomheten med 
tanke på byutvikling og kultursatsing. 
 
Områdeplan for Mysen sentrum vil gi forutsigbarhet for utbyggere og investorer, og gi oss et 
mulighetsrom for utvikling av byen.   
 
Større aktivitet i kommunen innebærer flere reguleringsplaner til behandling, både innen 
byggeområder, veiutbygging og gang- og sykkelveier. 
  
Byggesaksbehandling har økt i kompleksitet de senere år. Dette er en positiv utvikling for 
kommunen, men stiller dermed også større krav til saksbehandling og kompetanse. I planperioden 
bør virksomheten bli bedre på oppfølging og tilsyn. 
 
Kart-/geodata og oppmåling er overført til Askim og Eidsberg kommune kjøper tjenestene av dem. Så 
langt er det et positivt samarbeid fra virksomhetens synspunkt. Ordningen vil bli evaluert 
fortløpende, men har vært betydelig mer ressurskrevende enn først antatt.  
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Virksomhet Eiendom og beredskap 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomhet for Eiendom og beredskap har gjennom 2014 utført arbeidet i tråd med strategier, 
vedtatte planer og økonomiske mål. Virksomheten er organisert I fire enheter – administrasjon, 
vedlikeholdsavdeling, renholdsavdeling samt enhet for brann, redning og feiing. Innenfor en netto 
driftsramme på 30 millioner kroner har virksomhetens 4 avdelinger uten store avvik, ytt effektive 
tjenester og oppnådd forventede resultater innenfor kommunal eiendoms-forvaltning og brann og 
beredskap. 
 
I tillegg til virksomhetens løpende oppgaver er det gjennomført en rekke plan- og byggeprosjekter, 
blant annet: 
 


 Forprosjekt oppgradering/utbygging Edwin Ruud barnehage 


 Utredning av felles brannvesen i Indre Østfold 


 Salg av eiendom 


 Sondering rundt kjøp av eiendom 


 Rehabilitering/oppgradering av nye kontorer i Stallen 


 Gjennomført fase 1 for fibertilknytning til alle kommunale bygg 


 Forstudie om ungdomshus 


 Forprosjekt Kløverveien 1 og 5 – boligsosial handlingsplan 


 Implementering av Famac 


 Etablert boligkontor 


 Oppgradert møteplasser 


 Ferdigstilt og tilkoblet kommunale eiendommer til fjernvarme 


 Anskaffet energioppfølgingssystem 


 Montert solavskjerming av nybygg ERO 
 


I 2014 er det solgt eiendom for ca 9,6 mill kroner, inkludert Fossum. Videre er det klargjort for salg 
for inntil 5 mill kroner tidlig i 2015. 
 
Brannvesenet hadde 215 utrykninger i 2014, mot 191 i 2013. Av disse er 89 unødige alarmer, 13 
brann i bygning og 25 trafikkulykker. Det er gjennomført tilsyn i alle særskilte brannobjekter (§ 13 
objekter), kampanjer og aksjoner. Det er feiet 2413 piper og gjennomført 372 tilsyn i boliger. Det er 
nedlagt et betydelig arbeid med utredning av felles brannvesen i indre Østfold, hvor flere av 
medarbeiderne har vært involvert.  
 
Høsten 2013 ble det besluttet at renholdstjenesten ved Edwin Ruuds Omsorgssenter og resten av 
kommunen skulle samles under Eiendom og beredskap med virkning fra og med 2014. 
Renholdsavdelingen fikk sommeren 2014 ny leder som har bidratt til en god gjennomføring av 
omstruktureringen. Avdelingen har i tillegg til ordinært renhold fokus på maskinelt renhold, større 
stillingsbrøker og lite bruk av vikarer.  
 
Det er gjennom året utført arbeid med å legge detaljert informasjon om kommunens eiendommer 
inn i FDV-verktøyet Famac. Gevinsten ved bruk av Famac er betydelig, og gir mulighet for 
planlegging på en ny måte. Dette gir god oversikt, og aktivitet kan enkelt dokumenteres. 
Renholdsavdelingen foretar også sin planlegging av renhold i dette verktøyet.  
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I desember 2014 gav deler av taket på Eidsberghallen etter. Det oppsto ingen personskader, men 
de bygningsmessige skadene ble store. Det foreligger ikke en endelig og enkeltstående 
skadeårsak, men det antas at taket ga etter som følge av tette sluk og dermed for mye vann på 
taket. Dette til tross for at beregnet vanntyngde er lavere enn det taket er bygget for å tåle. 
Skaden er en forsikringssak hvor forsikringen dekker hele rehabiliteringen, bortsett fra egenandel. 
Det tilkommer merkostnader som følge av etablering av inspeksjonsanordning, avløp som ikke kan 
gå tett og ordning for overløp. 
 


Medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 
Samordning Opplevelse av samordning 


og tverrfaglighet 
1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 


4-4,5 4,6 4,5 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,5 4,3 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,5 4,4 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,5 4,5 


 
Det er ikke gjennomført medarbeidundersøkelser i 2014. Virksomheten har allikevel fokus på 
medarbediertilfredshet og jobber med overordnet lederopplæring, medarbeidersamtaler og 
opplæring. 
 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


Avdeling for vedlikehold 97,2 96,8 94,9 96,3 87,7 


Avdeling for brann, redning og feiing 95,5 95,5 94,9 95,3 90,8 


Avdeling for renhold 88,4 91,6 91,5 90,5 91,8 


Administrasjon/stab 100 99,6 99,5 99,7 95 


Sum virksomhet 92,2 93,9 93,4 93,1 91,3 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 
Sammenlignet med 2013 har nærværet økt med 1,8 prosentpoeng totalt sett for virksomheten. 
Dette er gledelig til tross for at renholdsavdelingen har noe lavere nærvær sammenlignet med 2013. 
Virksomheten har fokus på nærvær, og det psykososiale arbeidsmiljøet oppleves som godt. 
Manglende nærvær anses ikke å kunne relateres til arbeidsmessige forhold. Trenden fra årsskifte 
2013/2014 om at det lange sykefraværet økte har nå stabilisert seg. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 







83 
 


Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat med kommentar


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 30 392 31 161 30 964 197 0,6 %


B Andre driftsutgifter 18 079 18 129 17 711 418 2,3 %


C=A+B Sum driftsutgifter 48 471 49 290 48 675 615 1,2 %


D Sum driftsinntekter 19 113 19 113 18 676 -437 2,3 %


E=C-D Sum 29 358 30 177 29 999 178 0,6 %


F Bruk av fond 123 123 45 78 -


G Avsetning til fond 0 0 0 0 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter 29 235 30 054 29 954 100 0,3 %


               DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter


 
Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Virksomheten har samlet et mindreforbruk på 197.000 kroner på lønn og virksomhetens tette 


økonomioppfølging viser at økonomistyringen fungerer. 


Andre driftsutgifter Det er et mindreforbruk på øvrige driftsutgifter på 418.000 kroner. Dette kommer som følge av 
justering i forhold til periodisert rapportering gjennom året. Et samlet avvik for virksomheten på 
100.000 er et akseptabelt avvik på et nettobudsjett på 30 mill kroner.  


Driftsinntekter Driftsinntektene er 437.000 under budsjett. Dette skyldes blant lavere leieinntekter enn budsjettert 
som følge av salg av eiendom, to leiligheter har vært under full rehabilitering og utflytting fra 
rekkehusene i Kløverveien i forbindelse med riving. Det peker også på at forventede leieinntekter 
har vært litt for høyt, og det arbeides videre med å få full oversikt over alle leieforhold. 


Bruk av fond Bruk av selvkostfondet innenfor feiing er noe lavere enn budsjettert.  


Avsetning til fond - 


Avskrivninger - 
 


 
Regnskapsmessig resultat  fordelt pr. avdeling/fagområde 


DU DI DU DI DU DI Sum


43000 Administrasjon 8 550 13 768 6 648 11 917 1 902 -1 851 51


43500 FDV 16 421 2 150 17 799 3 285 -1 378 1 135 -243


43600 Renhold 16 652 988 16 701 1 470 -49 482 433


41 Brann, redning og feiing 7 667 2 207 7 527 2 004 140 -203 -63


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


-437 178


Virksomhet


49 290 19 113 48 675 18 676 615
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Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
43000 Administrasjon Et lavere inntektsnivå har vært kjent gjennom året. Driftsutgifter er således regulert 


og tilpasset forventede inntekter. Derfor et avvik på kun 51.000 kroner.  


43500 FDV Et merforbruket på 243.000 må sees i sammenheng med merinntekter i 
renholdsavdelingen. Totalt sett gir dette et mindreforbruk på oppunder 200.000 
kroner.  


43600 Renhold Merinntektene skyldes delvis salg av renhold til eksterne, og salg av brannvernleder-
funksjon til DPS. 


41       Brann, redning og feiing Merutgiftene på kr 141.000 kroner skyldes lønnskostnader knyttet til avtale om 
bistand til nabokommuner ved skogbrann, samt en økende trend av bistand til 
helserelaterte hendelser. 


 


Nøkkeltall 
Brann og redning 2013 2014 


Utrykninger totalt 191 215 


Bygningsbranner 9 13 


Unødige alarmer 74 89 


Diverse bistand helse 19 39 


Trafikkulykke 22 25 


 
Eiendomsforvaltning 2013 2014 


Innmeldte oppdrag/avvik 490 520 


Ubehandlede 3 14 


Under utførelse 27 30 


Utført/lukket 431 457 


 
Kostnader pr. innbygger (siste kjente fra SSB - Kostra) 
 2013 2014 


 Eidsberg Østfold Norge Eidsberg Østfold Norge 


Eiendomsforvaltning 3 828 3 838 4 341 4 213 3 842 4 522 


Brann og redning 453 561 655 554 592 692 


Gebyr for feiing 324 345 396 324 351 438 


 


Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
Virksomhet for Eiendom og beredskap vil også i 2015 ha fokus på revidering av beredskapsplaner og 
å bidra til gode rutiner for krisehåndtering.  
 
Det vil fortsatt være stort fokus på salg av eiendom basert på vedtatt budsjett og økonomiplan. Det 
har vært utfordringer knyttet til salgsoppnåelse i 2014, til tross for økt aktivitet mot slutten av året. 
For framtidige salg kan kan det være behov for egenutvikling/foredling av salgbare eiendommer og 
endring av prioriterte salgsobjekter for å oppnå ytterligere salg av kommunal eiendom. 
 
Virksomheten er involvert i flere store utrednings-, bygge- og rehabiliteringsprosjekter som bl.a. 
prosjekter knyttet til boligsosial handlingsplan, Edwin Ruuds barnehage og nytt ungdomshus. Det 
arbeides kortsiktig med å knytte til seg bistand til oppfølging i de enkelte prosjektene. For å kunne 
møte de store utfordringene knyttet til dette, salg av eiendom og store prosjekter forøvrig burde 
ressursene i stab vært styrket. 
Arbeidet med å utrede en felles interkommunal brann- og redningstjeneste i Indre Østfold fortsetter 
i 2015, og det forventes en avklaring i løpet av første halvår. 
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Det ble høsten 2014 besluttet å etablere et boligkontor. Leder for boligkontoret tiltrådte sin stilling 
ved nyttår. Målsettingen er å få tettere oppfølging av kommunale boliger, boliger med tildelingsrett 
og oppfølging av botilbud. Rutiner, standarddokumenter og tildelingskriterier skal gjennomgås og 
vedtas politisk. Det skal bli enklere å søke bolig i Eidsberg. FDV-verktøyet Famac benyttes også for all 
informasjon vedrørende kommunale utleieboliger, leietakere og leiekontrakter. 
 
Virksomheten vil fortsette arbeidet med å oppgradere IKT strukturen i alle kommunale bygg. 
 
Det vil med bistand fra ekstern rådgiver utarbeides liste over energitiltak som er søkbare mot Enova. 
Energitiltak gjennomføres i tråd med dette, og med økonomisk bistand fra Enova. 
 
I tråd med vedtak i budsjett for 2015 vil virksomheten bidra positivt til å utrede muligheten for 
samordning av ressursene knyttet til vei, park og anlegg og forvaltning, drift og vedlikehold. Dette må 
også sees i sammenheng med overordnet gjennomgang av driften generelt. Arbeidet vil bli 
gjennomført i nært samarbeid med de ansattes organisasjoner. 
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Virksomhet Miljø og kommunalteknikk 


Resultater/måloppnåelse 
Virksomheten har en tredelt organisering: 


 Avdelingen VA-drift som har ansvaret for daglig oppfølging og drift av kommunens 
vannforsyning og avløpshåndtering. Dette omfatter om lag 350 km vann- og avløpsledninger, 
et 30-talls pumpestasjoner og drift av Mysen renseanlegg.  


 Avdelingen Vei, park og anlegg har ansvar for drift og vedlikehold av om lag 100 km 
kommunale veier, fordelt omtrent 50/50 på asfalt- og grusveier. I tillegg kommer 
gang/sykkelveier, fortauer, parker og anlegg.  


 Virksomheten har en administrasjon og prosjektstab som står for de forvaltningsmessige 
oppgavene den har ansvaret for samt planlegging  og gjennomføring av prosjekter. 


Brukere 
Virksomheten har ansvar for å bygge, drifte og vedlikeholde, brøyte og strø kommunale veier, 
parkeringsplasser, fortau, gang- og sykkelveier, samt vedlikeholde parker og anlegg. Videre har 
virksomheten ansvar for å sørge for at alle abonnenter får rent drikkevann og tar hånd om 
avløpsvannet iht lov og forskrift. Virksomheten følger opp renovasjonsordningen for alle 
husholdninger og har også oppgaver knyttet til renovasjon i Mysen sentrum og spesialavfall. 
Ansvarsområdet omfatter også oppfølgings og myndighetsansvar for avløp i spredt bebyggelse.  
 
Driften av virksomheten viser at den når sine mål i forhold til vedtatte parametere inkludert økonomi 
og sykefravær og etterlever de myndighetskrav som gjelder for vann, avløp og renovasjon. 
Tilbakemeldinger fra brukere er i all hovedsak positive. Både besøkende og alle kommunens 
innbyggere er brukere av virksomhetens tjenester. 
 
Avdelingen for vei, park og anlegg (VPA) har drift og vedlikehold sommer og vinter som sitt 
hovedfokusområde. Avdelingen er også viktig i beredskapsøyemed og bistår avdelingen VA-drift med 
vedlikehold og reparasjoner. Avdelingen bistår også andre virksomheter. Avdelingen er helt avhengig 
av en maskinpark som er oppdatert og tilpasset de oppgaver som skal utføres. I 2014 fikk en 
gjennomført en etterlengtet utskifting av den gamle hjullasteren som brukes på mange områder 
både sommer og vinter. For avdelingen VA-drift har forberedelser til utvidelser ved Nortura hatt stort 
fokus også i 2014. I november startet kyllingslaktingen opp og etter det har Eidsberg kommune mer 
enn doblet leveransen av vann til- og mottak av avløpsvann fra Nortura. Dette fører til at anleggene 
både på vann og avløp må driftes nærmere sin maksimale kapasitet i stadig lengre perioder av 
gangen og de må følges opp mye tettere. Effekten av uforutsette hendelser blir større og muligheten 
til driftsstans for å utføre planlagt vedlikehold/ettersyn blir redusert. 
 
I likhet med året før har virksomheten også i 2014 gjennomført prosjekter som medfører store 
gravearbeider og påvirker fremkommelighet på mange veier. En betydelig oppgradering av veier, 
fortau og gatelys i Mysen sentrum ble gjort før vi den 17.mai feiret grunnlovens  200-års jubileum. 
Samtidig med dette hadde allerede arbeidene med oppgradering av vann og avløpsledninger mellom 
Brandsrudveien og Sponesveien startet opp. Dette prosjektet er en del av tilrettelegging for Norturas 
utvidelser. Også her vil utbygging av VA-anlegg bidra til rehabilitering av veiene i området. 
Tilrettelegging for Norturas utvidelser har altså flere positive ringvirkninger som kommer kommunen 
og innbyggere til gode. I tillegg til det åpenbare som fornyelse av VA-anlegg medfører, øker 
beredskap, gir sikkrere vannforsyning og reduserer fare for forurensning fra avløpsanleggene. Planer 
og utbyggingen blir tilpasset mål for fremtidig vekst i kommunen og det tas hensyn til klimaendringer 
og økt nedbørintensitet. 
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Medarbeidere 
Virksomheten har i likhet med andre i samme bransje slitt med å rekruttere nye medarbeidere, men i 
løpet av 2014 har virksomheten fått besatt alle vakante stillinger. Det at Eidsberg kommune er inne i 
en spennende periode hva gjelder oppgaver innenfor vann- og avløp kan ha gjort oss mer attraktive. 
Virksomheten har på få år knyttet til seg ny, og bygd opp betydelig kompetanse og erfaring på dette 
området i egne rekker.  
 
På området vei, park og anlegg har virksomheten medarbeidere med bred erfaring og god 
kompetanse på sentrale fagområder. Dette gjenspeiler seg i at virksomheten utfører mange 
oppgaver og tjenester med egne mannskaper som andre kommuner må sette ut til eksterne. I tillegg 
til det økonomiske aspektet gjør dette virksomheten også mer fleksibel, og virksomheten er bedre 
rustet til å ta uforutsette oppgaver og bistå andre virksomheter på mange områder. 
 
Medarbeiderundersøkelse 
Kritiske 
suksessfaktorer 


Indikator Kategori medarbeiderundersøkelse Ambisjonsnivå Resultat 


2009 2013 
Samordning Opplevelse av samordning 


og tverrfaglighet 
1)Organisering, 2) Overordnet ledelse 


4-4,5 4,4 4,7 


Tydelig og enhetlig 
ledelse 


Opplevelse av ledelse 1)Nærmeste leder, 2) Overordnet ledelse, 
3)Sykefravær 


4-4,5 4,8 4,6 


Trivelig og trygt 
arbeidsmiljø 


Medarbeidertilfredshet Totalt (hethetsvurdering) 
4-5 4,7 5,2 


Vilje til læring og 
utvikling 


Vurdering og opplevelse av 
læring og utvikling 


1)Utvikling, 2)Medarbeidersamtale, 
3)Oppfølging av MU og 4)Egen medvirkning 


4,5-5 4,7 4,9 


 
Virksomheten opplever et godt internt arbeidsmiljø som også legger til rette for medarbeidere med 
ulike behov ut fra livsfase, sykdom eller andre forhold. Dette kommer til uttrykk i 
medarbeidersamtaler og andre undersøkelser som går på miljø og opplevd lederskap. I 2014 var 
virksomheten Miljø og kommunalteknikk en av de tre nominert til IA-prisen fra NAV Østfold. 
Virksomheten fikk hederlig omtale i media og ved IA-konferanse i Sarpsborg, selv om prisen gikk til 
en stor produsent av isolasjonsmateriale.  
 
De ansatte viser stor vilje til å øke egen kompetanse på våre ansvarsområder og søker aktivt å delta 
på kurs, videre- og etterutdanning. Virksomheten har også et godt tverrfaglig samarbeid med interne 
og eksterne virksomheter. Dette gjelder spesielt ved gjennomføring av store prosjekter innen VA-
sektoren, men også i ved daglig drift der f.eks. avdeling for vei, park og anlegg yter hjelp og bistand til 
andre avdelinger internt i kommunen. 
 
Nærvær 
Avdeling Nærværsprosent målt pr. tertial og for året samlet 


 30.04 31.08 31.12 2014 2013 


VA-drift,  adm og prosjekt 95,2 95,1 96,1 95,7 98,1 


Vei, park og anlegg 98,1 98,6 98,8 98,6 96,1 


Sum virksomhet 96,5 96,6 97,2 96,9 97,2 


Eidsberg kommune samlet 91,6 91,7 92,0 91,8 92,4 


 
Virksomheten har stabilt nærvær på omkring 97 pst., og har svært lite enkeltfravær/egenmeldinger. 
Det meste av fraværet er langtidsfravær knyttet til sykdom som ikke er arbeidsrelatert. 
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Økonomisk resultat 
Regnskapsmessige resultat m/virksomhetsleders kommentar  


Tall hele 1.000 kr Oppr. budsj. 


2014


Rev. budsj. 


2014


Regnskap 


2014


Avvik 


regnskap vs. 


rev. budsjett


Avvik i %


A Lønnsutgifter 14 298 14 456 12 804 1 652 11,4 %


B Andre driftsutgifter 24 059 24 135 24 788 -653 -2,7 %


C=A+B Sum driftsutgifter 38 357 38 591 37 592 999 2,6 %


D Sum driftsinntekter 53 109 49 327 50 258 931 -1,9 %


E=C-D Sum -14 752 -10 736 -12 666 1 930 -18,0 %


F Bruk av fond 0 1 548 3 954 2 406 -


G Avsetning til fond 3 973 1 689 1 313 376 -


H Avskrivninger 0 0 0 0 -


I=E:H Netto utgifter -10 779 -10 595 -15 307 4 712 -44,5 %


                                                DU = Driftsutgifter / DI= Driftsinntekter
 


Avvikskommentarer på totalt resultat  
Lønnsutgifter Mindreforbruk skyldes i hovedsak vakanser i store deler av året. 


Andre driftsutgifter Merforbruket er i hovedsak knyttet til avløpsanleggene, både på ledningsnett og renseanlegget. 


Driftsinntekter Inntektene er om lag 930.000 høyere enn budsjettert og er knyttet til økt momsrefusjon, inntekter 
fra fordelte utgifter, samt refusjon fra andre.  


Bruk av fond Mindre inntekter på VA-området på grunn av mindre solgt volum enn budsjettert førte til noe lavere 
inntekter på dette området. Driftsutgiftene var omtrent som budsjettert. Denne ubalansen dekkes 
ved bruk av positivt selvkostfond. 


Avsetning til fond  Planlagt avsetninger til fond ble mindre enn budsjettert fordi overskuddet på selvkostområdet sett 
under ett ikke ble så stort som budsjettert. 


 
 
Regnskapsmessig resultat fordelt pr. avdeling/fagområde 


DU DI DU DI DU DI Sum


440 VAR 25 911 44 842 25 980 45 184 -69 342 273


444 Vei, park og anlegg 12 680 4 485 11 612 5 074 1 068 589 1 657


Sum virksomhet
(Tilsvarer sum E i forrige tabell)


Rev. budsjett Regnskap Avvik regnskap vs. 


2014 2014 rev. budsjett


931 1 930


Virksomhet


38 591 49 327 37 592 50 258 999


 
Avvikskommentarer på avdeling/fagområde 
440  VAR De marginale merinntektene kommer i hovedak fra høyere refusjoner. For 


renovasjonstjenesten har det økonomiske resultatet vært betydelig positivt over 
flere år uten at renovasjonsgebyret er økt. Det er vedtatt en betydelig reduksjon i 
gebyret i 2015.  


444  Vei, park og anlegg Mindreforbruk skyldes at flere planlagte aktiviteter og innkjøp ble utsatt i en periode 
da det så ut som tildelt budsjettramme ikke ville strekke til. Årsak til merinntekt, er 
høyere mva-kompesasjon enn budsjettert . Det er spesielt positivt at avdelingen 
klarte seg innen budsjettets rammer og samtidig gjennomførte en stor 
standardheving i Mysen sentrum.  
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Nøkkeltall 
Figuren viser utviklingen i vannforbruk målt i kubikkmeter (m3)  


 
 
Antall i avgiftegrupper - vann 2013 2014 


Fast gebyr bolig  4133 4175 
næring/off < 500 m3 232 242 
næring/off > 500 m3 < 5 000m3 55 55 
næring/off > 5 000m3 < 25 000 m3 3 4 
næring/off > 25 000 m3 < 50 000 m3 0 0 
næring/off > 50 000 m3 1 1 


 
Figuren viser utviklingen i avløpsmengder målt i kubikkmeter (m3) 


 
 
Antall i avgiftegrupper - avløp 2013 2014 


Fast gebyr bolig  3675 3718 
næring/off < 500 m3 207 214 
næring/off > 500 m3 < 5 000m3 50 43 
næring/off > 5 000m3 < 25 000 m3 3 1 
næring/off > 25 000 m3 < 50 000 m3 0 0 
næring/off > 50 000 m3 1 1 
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Fremtidsutsikter - muligheter og utfordringer 
I likhet med de aller fleste kommuner i Norge er etterslepet på vedlikehold av veier samt vann- og 
avløpsanlegg en utfordring. Selv om utbygginger for å tilrettelegge for Norturas utvidelser har 
positive ringvirkninger på flere områder, vil det ikke være mulig å ta igjen hele etterslepet på VA-
området innen rimelig tid og innenfor eksisterende budsjettrammer. Uten de positive ringvirkninger 
som Norturas utvidelser gir, ville utfordringene på dette området vært større. 
 
Maskinparken er de siste årene styrket med en del nytt utstyr. Fortsatt er gjennomsnittsalderen høy. 
Den økonomiske situasjon har ikke vært slik at man har prioritert å følge gjeldende plan for sanering 
og fornyelse av maskinparken. Endringer i oppgaver, faglig utvikling og krav til HMS er andre grunner 
til at flere maskiner ikke er tidsmessige og tilpasset dagens drift. En maskinpark som setter Eidsberg 
kommune i stand til å drive kostnadseffektivt vedlikehold av veier, fortau og grøntanlegg er en viktig 
forutsetning for optimal drift. Dette er også viktig av beredskapshensyn, hvor det mest åpenbare er i 
forbindelse med vannforsyning. Med variert utstyr og kompetent mannskap, får avdeling for vei, 
park og anlegg også mange henvendelser om å yte hjelp og bistand til andre virksomheter. Dette 
utfordrer virksomheten på å prioritere også egne ansvarsområder. 
 
Dette året har virksomheten gjennomført et uvanlig stort VA-prosjekt på meget kort tid. Det er 
anlagt mange kilometer vann- og avløpsledninger i et krevende område mellom Brandsrudveien og 
Sponesveien. Dette har gitt virksomheten mange erfaringer som man må ta med seg i videre 
utbygginger. I løpet av få år har virksomhetens administrasjon og prosjektstab gått fra å være 
underbemannet, med over 30 pst. vakante stillinger, til å bli en organisasjon som har tilknyttet seg og 
opparbeidet seg betydelig erfaring og kompetanse innenfor fagområdet. Pga. størrelse og 
kompleksitet på mange utbyggingsprosjekter vil det fortsatt være slik at Eidsberg kommune må kjøpe 
tjenester til planlegging, prosjektering og utførelse.  
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Side 2 
 


Tertialrapportene for Eidsberg kommune bygger på lesten som er bygget opp i applikasjonen Corporater. 
Applikasjonen er den samme som virksomhetene bruker for oppfølging mellom virksomhetsleder og 
rådmannsteamet i den interne rapporteringen. Bruk av Corporater effektiviserer rapporteringsarbeidet 
både internt og mot politisk nivå. Corporater ble tatt i bruk i 2013 og lesten for rapportering vil utvikles 
etter hvert som vi får utviklet sammenhengen mellom de ulike plan- og styringsdokumentene. 
Tertialrapporten pr. 30.04.2015 gir som tidligere en kort oppsummering av aktiviteten innenfor 
virksomhetene og organisasjonen som helhet med et spesielt fokus på den økonomiske statusen. 
 


Gjennomgående mål 
Følgende gjennomgående mål for Eidsberg kommune ligger til grunn, og virksomhetene skal bidra og 
understøtte disse målene gjennom egne strategiske initiativ og tiltak i virksomheten. Tertialrapporten er 
fortsatt under utvikling, men på sikt skal virksomhetene rapportere på alle fokusområder.  
 


Mål for fokusområde: 


Medarbeidere 


M1 Godt arbeidsmiljø 


M1.1 Medarbeidertilfredshet 


M1.2 Nærvær i prosent 


M2 Godt lederskap 


M2.1 Opplevelse av lederskap 


 


Mål for fokusområde: 


Læring og fornyelse  


L1 Læring og utvikling  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass  


L3 Samhandling  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen  


 


Mål for fokusområde: 


 Brukere  


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet  


   B1.2 Gode internettsider  


B2 Bli møtt med respekt  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt 


 


 


Mål for fokusområde: 


 Økonomi  


Ø1 God økonomistyring  


   Ø1.3 Avvik Driftsutgifter 


   Ø1.4 Avvik Driftsinntekter 


   Ø1.5 Netto avvik 


 







 
 
 


Side 3 
 


Familiesenteret 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Familiesenteret er i en positiv utvikling når det gjelder de aller fleste måleparametre, men henger noe etter mht. til det 
økonomiske. Hjelpetjenesten ved Familiesenteret blir en symptombærer på de utfordringene som finnes i 
befolkningen og hjelpetjenestene blir mottakere av individer som ikke har dratt nytte av forebyggende tiltak ellers i 
samfunnet. Virksomhetens opplevelse av store utfordringer i Eidsberg, understøttes av levekårsundersøkelsen. Det er 
viktig å poengtere at merforbruket ved virksomheten er kostnader som går direkte til tiltak rettet mot utsatte familier 
og individer. Drift forøvrig ved Familiesenteret er hele tiden under vurdering ift innsparing og effektivisering. 
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -10 095 -483 -2 112 1 629 -337,2% 


Driftsutgifter 76 208 25 310 29 318 -4 007 -15,8% 


Finansinntekter -625 0 -60 60  


Finansutgifter 0 0 57 -57  


Lønn og sosiale utgifter 52 871 18 485 20 367 -1 882 -10,2% 


Kjøp varer/tj - egenprod 7 640 2 448 3 059 -611 -25,0% 


Kjøp av tjenester 12 680 3 348 4 802 -1 454 -43,4% 


Overføringsutgifter 3 017 1 030 1 090 -60 -5,8% 


Finansutgifter 0 0 57 -57  


Salgsinntekter -320 -34 -43 9 -28,1% 


Refusjoner -8 995 -449 -2 069 1 619 -360,3% 


Overføringsinntekter -780 0 0 0  


Finansinntekter -625 0 -60 60  


 


Kommentarer til  økonomisk status 
Regnskapet viser et merforbruk 1. tertial på 2,4 millioner. Det er aktiviteten ved to avdelinger som forklarer 
merforbruket; barneverntjenesten og tjenester til funksjonshemmede barn. Barnevernstjenesten alene har et 
merforbruk på 3,5 millioner etter de fire første månedene. Dette har i hovedsak sin årsak i syv nye saker der 
barneverntjenesten har fått medhold hva gjelder sine vurderinger, slik at syv nye barn har blitt/skal plasseres fra 
beredskapshjem til gode fosterhjem. Sakene kom til etter at budsjettet ble lagt i høst. Kostnadene innbefatter juridisk 
bistand, etablering av nye fosterhjem og nye fosterhjemsgodtgjøringer som ikke er budsjettert.  
I tillegg har vi tilfeller av doble utgifter til noen omsorgsbarn i perioder, når de blir plassert på institusjon eller når 
fosterhjem må avsluttes raskt og det må betales for tre måneder oppsigelsestid. 
 
Tjenester for funksjonshemmede barn ligger 0,6 millioner over periodisert budsjett. Dette gjelder enkeltbrukere med 
svært store og sammensatte behov. Det samarbeides med skole og private aktører for å legge et forsvarlig og 
ressurseffektivt tilbud til familiene. Etter at stillingsressursene ble økt i 2014 har det også kommet frem at flere vedtak 
på lovfestede tiltak ikke har vært effektuert, noe som er i gang nå. 
 
Rus og psykisk helsetjeneste har merforbruk 0,3 millioner som skriver seg fra kjøp av institusjonsplass til en 
enkeltbruker som kommunen ikke har mulighet til å gi et forsvarlig tilbud til selv. 
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Det er iverksatt tiltak for dekke inn merforbruk så langt det lar seg gjøre. Ved vakanse har virksomhetsleder hele 
perioden vurdert, sammen med rådmannsteamet, nødvendigheten av å utlyse eller om stillingen kan stå vakant. 
Oppfølgingsteamet ved rus- og psykisk helse har holdt 90% stillingsressurs vakant i denne perioden, i tillegg har 
Sandbo hatt en sykemelding hvor det ikke er satt inn ekstra bemanning. 50 % merkantil stilling ved helsestasjonen er i 
en sykemeldingsperiode holdt vakant.  







 
 
 


Side 4 
 


 


Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,8 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 91,1% 93,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,9 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere 
Rus og psykisk helsetjeneste har fortsatt fokus på å komme tidligere inn og å følge inn i behandlingsforløpet, ofte 
praktisk bistand for å få brukere videre i behandling. 
Det søkes om fortsettelse av prosjektmidler fra helsedirektoratet ift. rusoppfølging. Det er to faste stillinger og en 
prosjektstilling på rus. Prosjektstillingen retter seg inn på unge med rusproblematikk, og som selv ikke ser eget behov. 
 
Barneverntjenesten: I april ble det politisk vedtatt at barnevernstjenesten skulle styrkes med ytterligere to vikariater 
og at ekstern konsulent avvikles. Fra og med mai 2015 vil barneverntjenesten ha besatt alle stillingshjemler, samt en 
tilleggsressurs på 1,4 stilling og tjenesten teller da 14 ansatte, i tillegg til barnevernleder. Barneverntjenesten hadde 
ved utgangen av april et nærvær på 100 prosent. 
 
Forebyggende tjeneste har vært i stor omstilling og det er i dag ansatt fire klientveiledere, en ungdomskontakt, to 
familieterapeuter og en leder i avdelingen. Alle har høy fagkompetanse, og ulike styrker i forhold til direkte arbeid med 
barn/unge og deres familier. Arbeidet med å "sy sammen" den eksisterende avdelingen med de fire nye har gått veldig 
bra og avdelingen leverer tjenester av god kvalitet, samtidig som det er fokus på utvikling av interne prosedyrer og 
rutiner.  
 
Helsestasjon har hatt et betydelig lavere sykefravær enn forrige år. Tjenesten er blitt styrket med 50 % stilling på 
ungdomskolen samt kommunepsykolog i 100% stilling. 
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,8 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,9 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Rus og psykisk helsetjeneste jobber fortløpende med å holde seg oppdatert. Enheten har stor og bred faglig 
kompetanse i hele området rus og psykisk helsearbeid. Fagfeltet blir mer krevende – særlig på oppfølging innenfor 
psykisk helse. Virksomheten erfarer at kognitiv terapi kan ha en god effekt på brukerne i behandlingsøyemed. Ny 
avdeling bygges opp gjennom Sandbo – her er det behov for kompetanse innenfor Autisme og Asberger – spekteret.  
 
Barneverntjenesten har foretatt et nytt organisatorisk grep ved å dele inn barnevernkonsulentene i to team: team 
undersøkelse og tiltak og team omsorg. Målet med inndelingen er at brukerne våre skal oppleve bedre kvalitet i den 
kontakten de har med barneverntjenesten. 
En liten gruppe ved kontoret, som ikke har gjennomført barnesamtalen fra tidligere, har fått plass på opplæringen som 
skal avholdes ved Moss barneverntjeneste. Dette dekkes av interkommunale midler tildelt av Fylkesmannen i Østfold. 
Videre har åtte ansatte fra barneverntjenesten sammen med syv kollegaer fra øvrige avdelinger ved Familiesenteret 
deltatt og gjennomført en kursrekke i regi av Øivind Kvello. Kursrekken har bidratt til at barneverntjenesten er 
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oppdatert på nyere forskning og har fått nye verktøy til å jobbe mer systematisk med kartlegging i familiene og 
effekten av de hjelpetiltakene som kan tilbys. 
 
Forebyggende tjeneste har kontinuerlig fokus på interne prosesser, med mål om å bli en enhetlig tjeneste. Samtidig 
jobber tjenesten hele tiden med å se seg selv i sammenheng med andre avdelinger og virksomheter. 
Tre ansatte har deltatt på Kvello-opplæring, og det har vært et godt faglig bidrag for avdelingen og senteret. Det er 
plan om å sende en ansatt på LØFT kurs høsten 2015. Dette for å kunne opprettholde virksomhetens tilbud om LØFT 
kurs til foreldre/foresatte årlig.  
 
Helsestasjonen arbeider med å få god struktur samt øke fokus på primærforebyggende arbeid. De ansatte på helse-
stasjon 0-6 år har gjennomgått opplæring i «Kvello modellen» sammen med ansatte i de andre avdelingene i 
virksomheten. 
 
Felles psykososialt kriseteam sammen med Askim fungerer etter plan og oppsatt vaktliste. Det er 3-4 fellesmøter årlig 
samt felles kursdager for å opprettholde og videreutvikle kompetanse. 
 
På Mysebu har de ansatte deltatt på kurs om tuberkulose samt kurs vedrørende migrasjonshelse. De siste ukene har 
det vært kraftig økning i pågangen av nye asylsøkere til Mysebu, noe som merkes godt ift helseavdelingen. Det er søkt 
om utvidelse av kapasiteten . 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet 5,40 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Rus og psykisk helsetjeneste har de første fire månedene mottatt 41 nye søknader på tjenester og det er venteliste på 
behandling av over 30 søknader. Det er fortsatt bekymringsfullt at det er en vanskelig boligsituasjon for flere av våre 
rusavhengige, noe som igjen medfører krevende oppfølgingsoppgaver. Flere av våre brukere er i behov av tjenester fra 
flere avdelinger på Familiesenteret. Virksomheten ser i økende grad større og mer sammensatt problematikk, og det er 
et utstrakt samarbeid med spesialisthelsetjenesten (DPS/Veum og SMP), NAV og Hjemmebaserte tjenester. Sandbo har 
flere beboere som er i behov av livslang boligsituasjon. Pga begrenset kapasitet/ få leiligheter på Sandbo settes det inn 
ekstra tiltak i boliger ute. Personalgruppa er i utgangspunktet ikke beregnet for dette. Om lag 20-25 personer har 
henteordning på medisiner eller andre tjenester fra Sandbo. 
Ny brukergruppe; autisme/asbergerdiagnostiserte, skal motta oppfølging fra Sandbo. Brukergruppa er «overmoden» 
og venter på å få tjenester. Avdelingen er i startfasen. 
Krystallen har om lag 10-15 personer inne hver åpningsdag – her er vi inne i en turbulent periode da det bygges om. 
 
Barneverntjenesten har pr 30.04.2015 kontakt med 282 barn. Dette antallet inkluderer barn hvor undersøkelse er 
iverksatt, tiltakssaker, fosterhjem og institusjonsplasser, samt tilsynsansvaret barneverntjenesten har for barn bosatt i 
Eidsberg kommune.  
 
Barneverntjenesten har siden 2011 blitt tett fulgt opp av Fylkesmannen i Østfold grunnet avvik, siste tilsynsbesøk var 
30.04.2015. Fylkesmannen uttrykker tilfredshet med den faglige kvaliteten og internkontrollen som nå er etablert i 
barneverntjenesten, men har stor bekymring for antall barn om venter på å få sin sak undersøkt. Pr 01.04.2015 er det 
36 barn som venter på å få sin situasjon undersøkt. I perioden 01.01. – 30.04.2015 har barneverntjenesten mottatt 82 
meldinger. Dette er en økning på nesten 50 % sammenlignet med samme periode i fjor. Mange av undersøkelsene er 
av alvorlig karakter og blir konkludert med videre oppfølging fra barneverntjenesten. Dette har medført at 
barneverntjenesten ikke har kapasitet til å starte nye undersøkelser.  
 
Forebyggende tjeneste gir tilbud til, og samarbeider med familier, med utgangspunkt i hva familien selv opplever som 
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utfordrende og vanskelig. Målgruppen er barn og ungdom fra 0-18 år og deres foreldre / foresatte. Tidlig innsats skal 
forebygge og begrense uheldig utvikling i forhold til målgruppen. Arbeidet gjøres gjennom endringsarbeid i familiene.  
Forebyggende tjenester samarbeider med alle tjenestene i virksomheten, og med øvrige aktuelle virksomheter med 
samme målgruppe. I tillegg til individuell oppfølging tilbyr tjenesten bl.a. LØFT-kurs til foreldre / foresatte, møteplass 
for tenåringsforeldre, alkoholforebyggende program, cannabisavvenning, sommerjobb for ungdom, diverse grupper for 
barn / ungdom. Hittil i år har tjenesten fått 22 henvendelser. Pr 12.05.2015 er det 61 aktive saker i tjenesten. Inkludert 
i dette antallet er det 10 saker avdelingen betjener på tiltak for barneverntjenesten.  
 
Helsestasjon gir tilbud til alle barnefamilier i kommunen. Det gis tilbud om til sammen minst 15 konsultasjoner ved 
helsestasjonen for målgruppen 0-5 år. Ca 20 % av barna får i tillegg ekstra tilpasset oppfølging. Jordmor følger opp de 
fleste gravide i kommunen. Antallet konsultasjoner er stabilt, men det er flere enn før som trenger ekstra oppfølging. 
Det samarbeides tett med både forebyggende avdeling og barnevernstjenesten 
 
Åpen barnehage har mange besøkende. Det er mellom 20 - 40 besøkende de fleste dagene barnehagen er åpen. Det er 
utarbeidet pedagogisk plan for tjenesten,. Foruten de fast ansatte i barnehagen er både helsestasjon og forebyggende 
avdeling representert ukentlig. 
 
Mysebu flyktningmottak har til enhver tid ca 70 -80 beboere. Det kommer i gjennomsnitt 10 nye beboere pr uke. Det 
har vært mellom 6 -700 beboere som har fått utført obligatoriske helseundersøkelser samt helsekontroller ved behov. 
Beboerne har vært på reise over en lengre periode og sykdommer som skabb, byller samt andre infeksjoner er vanlig. 
Det gjennomføres samtale, helsekontroll og lovpålagt tuberkuloseundersøkelse samt vaksinering av alle nyankomne 
asylsøkere. Helsekontoret har i gjennomsnitt 10-15 slike konsultasjoner daglig. Helsekontoret har gode rutiner for 
dette arbeidet, noe som er avgjørende for sikre god oppfølging av asylsøkeren.  
 


Investeringer og prosjekter 
Det er mangel på egnede boliger – særlig til gruppa som er i aktiv rus. Det må merkes at disse rusavhengige også har 
tilleggsproblematikk innenfor psykisk helse, og er i behov av boliger med tett oppfølging og/eller tilsyn. Det er mottatt 
prosjekttilskudd fra Helsedirektoratet på øremerket rusarbeid som planlegges delvis brukt til prosjektbasert tiltak til 
unge 18-25 år med rusproblemer identifisert av NAV. Prosjektet er igangsatt januar 2015. 
Det er søkt tilskudd fra Helsedirektoratet om støtte til tverrfaglig kompetanseheving ift autisme/asberger gruppen. 


 


 


Skole 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomhet skole leverer gode tjenester til de fleste brukerne. Det  jobbes målrettet med å utvikle tjenestene og heve 
kvaliteten innenfor tilgjengelige rammer. Det er veldig mange søkere på etter- og videreutdanningstilbud, hvor det 
leveres gode resultater sammenlignet med andre kommuner. Denne våren er det rekordmange søkere på ledige 
stillinger i Eidsbergskolen. Det legges ned mye arbeid i alle ledd av virksomheten for å oppnå dette. 
  
Eidsbergskolen utfordres spesielt på utfordrende brukere som gjør at virksomheten må ivareta forsvarligheten for den 
enkelte og for kollektivet. Det medfører et merforbruk som virksomheten sliter med å komme ut av i mangel på gode 
tiltak og kompetanse å sette inn. Videre er kostnadene til skyss, energi, gjesteelever og Mortenstua pr i dag 
uforutsigbare noe som skaper usikkerhet for resten av året. Totalt sett ligger skole an til et merforbruk på 2-2,5 
millioner ved årets slutt ved den utviklingen som er nå. 
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Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -21 169 -7 443 -8 304 861 -11,6% 


Driftsutgifter 147 216 52 684 57 207 -4 523 -8,6% 


Finansinntekter 0 0 -1 022 1 022  


Finansutgifter 0 0 0 0  


Lønn og sosiale utgifter 115 698 42 032 43 524 -1 492 -3,6% 


Kjøp varer/tj - egenprod 13 773 3 868 4 814 -946 -24,5% 


Kjøp av tjenester 16 255 6 249 8 196 -1 947 -31,2% 


Overføringsutgifter 1 490 535 673 -138 -25,8% 


Finansutgifter 0 0 0 0  


Salgsinntekter -5 928 -2 031 -2 010 -22 1,1% 


Refusjoner -14 541 -5 345 -6 294 949 -17,8% 


Overføringsinntekter -700 -67 0 -67 100,0% 


Finansinntekter 0 0 -1 022 1 022  


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Virksomhet skole har et negativt resultat etter 1. kvartal på 3,4 mill kroner. På lønn er det i hovedsak et merforbruk 
knyttet til krevende brukere. I tillegg er det merforbruk på vikarbruk knyttet til mye korttidsfravær. Det er søkt om 
refusjoner knyttet til etter- og videreutdanning som ikke lagt inn i budsjettet. I tillegg er det et etterslep 
på sykelønnsrefusjoner, noe som vil korrigere merforbruket til om lag 0,6 mill kroner etter 1. tertial. 
På driftsbudsjettet skyldes merforbruket hovedsakelig strøm og fjernvarme, hvor forbruket er om lag 0,5 mill kroner 
mer enn periodisert budsjett. På eksterne tjenester har skole et merforbruk på om lag 1 mill kroner på økt prisnivå på 
Mortenstua. Denne økte kostnaden er det ikke inndekning for i budsjettet. I tillegg vil det tilkommet en ny bruker fra 
juni som vil belaste budsjettet med ytterligere 0,5 mill kroner ut året. Det ligger også om lag 1 mill kroner mer i forbruk 
på gjesteelever, men det er en sum virksomheten har budsjettmessig dekning for gjennom året. Skysskostnader er om 
lag 0,1 mill kroner bak det som er budsjettert. Her er skyssavtalen sagt opp og det fremforhandles ny avtale i disse 
dager. Omfang og kostnader er uvisst for neste skoleår. 
På refusjoner ligger vi om lag 1 mill kroner over det som er budsjettert. Det er i stor grad økte refusjoner på sykelønn. 
Finnansinntekter gjelder bruk av bundne fond, som vil generene kostnader igjennom året. 
 


Tiltak for å korrigere avvik  
For å avdempe merforbruket innenfor skole reduseres det ytterligere i stillinger. Fra 1. august reduseres med 0,25 
pedagogstilling på Hærland skole mens Eidsberg Ungdomsskole må redusere på assistentressurs med ca 70 prosent av 
en stillingsressurs. I tillegg  erstattes ikke logopedstillingen i kommunen, en 60 prosents stilling fordelt på skole og 
barnehage som opphører fra 01.08. En konsekvens blir at kommunen må kjøpe private logopedtjenester. Omfang og 
kostnader til det er ukjent. 
  
På drift så reduseres tilbudet på aktiviteter. Inspiria er ett tilbud som allerede er avviklet, men her må det også ses på 
andre aktiviteter på skolene. I tillegg vises det til de prosesser som pågår rundt de ulike IKS som vil kunne ha betydning 
for virksomhetens drift og rammer. 


 
 


  







 
 
 


Side 8 
 


Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,7 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 93,2% 94,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,8 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Skolen samlet har en svak nedadgående trend på tilstedeværelsen. Fra å ligge veldig høyt i fjor har kurven vært 
dalende. Nærværet har i 1. tertial falt under 94 prosent, og er nå i overkant av 93 prosent. Skolene følger utviklingen 
tett, men ser at flere langtidssykemeldinger er med på å dra nærværet noe ned.  
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,7 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,4 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,5 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Virksomhet skole har brukt mye tid på systemer og systembruk for å effektivisere og kvalitetssikre tjenestene. Det er 
krevende å gjøre det i tillegg til ordinær drift, men skolene har tatt dette relativt bra. Ressursene utnyttes ut ifra de 
rammer, lovverk og behov som til enhver tid utfordrer virksomheten. Her sammenfaller ikke alltid ønsker og behov noe 
som gjør hverdagen utfordrende for mange ansatte. 
  
Virksomheten opplever en økende grad av samhandling og tverrfaglig arbeid i egen kommune. Det er tettere 
samarbeid med flere virksomheter enn tidligere for å yte gode og riktige tjenester. Helhetstenkning og samtidig innsats 
er mer gjennomgående enn tidligere. Utfordringen ligger mer på våre eksterne samarbeidsaktører der virksomheten 
opplever i langt større grad å sitte med utfordringene alene, brukere som har behov for langt mer bistand enn hva 
skolen kan gi innenfor bl.a. psykiatri og tunge diagnoser. 
  
Virksomhet skole har i to år hatt etikk som  satsningsområde i samarbeid med Utdanningsforbundet. Arbeidet vil 
videreføres da det har  stor betydning og er en viktig del av  hverdagen. 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Skolene opplever at de aller fleste brukerne er fornøyd med de tjenestene som leveres. Dog merkes en økende grad av 
klagesaker der det er misnøye med det tilbudet som blir gitt. Det er ingen nye undersøkelser som kan si noe mer om 
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brukertilfredshet med tjenestetilbudet.  
 
Skolenes internettsider ble fornyet for om lag 1 år siden. I dag skal det meste av informasjon ligge på skolenes eller 
kommunens hjemmeside. Mye av kontakten med brukerne vil i fremtiden gå via ulike portaler og skjemaløsninger. Alt 
skal med tiden være synkronisert og samkjørt slik at de ulike systemene virksomheten har samhandler med hverandre 
i gode integrerte løsninger.  


 


Investeringer og prosjekter 
Skole har investeringsbehov på IKT og på inventar og utstyr. Innenfor IKT handler det om å komme opp på et nivå som 
gjør oss i stand til å ta kunnskapsløftet på alvor. Det handler både om administrative behov, samt maskinpark og 
programvare. På inventar og utstyr begynner det å blir et stort etterslep som krever et løft på flere skoler. 
  
På adferd /krevende brukere har det lenge vært ønske om å jobbe prosjektrettet med temaet i egen virksomhet. Det er 
det pr nå ikke funnet rom for å gjøre. 


 


Barnehager 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomhet barnehage gir gode tjenester til brukerne. Det jobbes kontinuerlig - i både kommunale og private 
barnehager - med innhold i tilbudet og tilrettelegging til den enkelte brukers behov.  
 
I de kommunale barnehagene driftes flere utviklingsprosjekter - "Attentusentimer" - med fokus på Folkehelsearbeid, 
Kompetanseheving sammen med øvrige kommuner i Indre Østfold - "innertieren" og veiledning til nyutdannede 
barnehagelærere.  
I prosjektet "Kompetanse for mangfold" deltar to kommunale og en privat barnehage sammen med 3 skoler.  
 
Planleggingsarbeid knyttet til både ny Edwin Ruuds barnehage og midlertidige lokaler under byggeperioden krever 
mye arbeid fra mange ansatte. 
 
I både kommunale og private barnehager oppleves utfordrende barnegrupper og et økende antall barn med behov for 
individuell tilrettelegging. Dette er tidkrevende for personalet, ikke bare i forhold til organisering og samarbeid men 
også utfordrende da det i stadig flere familier er behov for tett oppfølging / veiledning også til foresatte. 
Tett samarbeid med andre virksomheter er avgjørende. 
Spesialpedagogisk team har dyktige medarbeider og jobber godt i samarbeid med personalet i barnehagen. 
 
Første tertial viser et lavere nærvær enn antatt, noe som skyldes flere langtidssykemeldte.  
 
Etter 1. tertial viser samlet regnskap et merforbruk på om lag 0,15 mill kroner. Kommunale barnehager har samlet et 
mindreforbruk på i overkant av 0,6 mill kroner etter 1.tertial. Dersom offentlig tilskudd til private barnehager fortsetter 
på samme nivå i hele 2015, vil det gi et beregnet merforbruk på om lag 2,3 mill kroner. Endringer i forskrift om 
foreldrebetaling, som gir husholdninger med lav inntekt redusert betaling samt forslag om innføring av gratis kjernetid 
for noen brukergrupper, vil kunne påvirke regnskapsresultatet for 2015.  
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Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -10 682 -3 902 -3 837 -65 1,7% 


Driftsutgifter 82 346 28 655 29 090 -435 -1,5% 


Finansinntekter 0 0 -342 342  


Finansutgifter 0 0 0 0  


Lønn og sosiale utgifter 42 049 14 877 14 523 354 2,4% 


Kjøp varer/tj - egenprod 2 932 924 927 -3 -0,4% 


Kjøp av tjenester 36 915 12 705 13 453 -748 -5,9% 


Overføringsutgifter 450 150 187 -37 -24,7% 


Finansutgifter 0 0 0 0  


Salgsinntekter -7 214 -2 626 -2 657 31 -1,2% 


Refusjoner -3 468 -1 276 -1 170 -106 8,3% 


Overføringsinntekter 0 0 -10 10  


Finansinntekter 0 0 -342 342  


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Etter 1. tertial viser samlet regnskap et merforbruk på om lag 0,15 mill kroner. Kommunale barnehager har samlet et 
mindreforbruk på i overkant av 0,6 mill kroner etter 1. tertial, hovedsakelig knyttet til vakanse  og kun helt nødvendig 
vikarbruk ved sykefravær. 
 
Utbetaling til private barnehager viser et merforbruk på 0,78 mill kroner etter 1.tertial. Det er første år hvor 
regnskapstall to år tilbake i tid skal danne grunnlag for offentlig tilskudd til private barnehager og det ikke skal foretas 
avregning i ettertid. Det betyr at det i langt større grad skal være mulig å beregne samlet tilskudd til private barnehager 
før årets slutt. Antall barn i private barnehager ved rapporteringer/ telletidspunkter ligger imidlertid til grunn for de 
økonomiske overføringene.  
Dersom offentlig tilskudd til private barnehager fortsetter på samme nivå hele 2015, vil det gi et beregnet merforbruk 
på om lag 2,3 mill kroner.  
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Ingen spesielle tiltak iverksettes, utover at kommunale barnehager vurderer bruk av vikar nøye og følger jevnlig opp 
regnskapstall knyttet til lønn.  
 
Økonomiske konsekvenser av endringer i forskrift om foreldrebetaling og gratis kjernetid i barnehage for prioriterte 
grupper vil kunne få økonomiske konsekvenser for barnehagesektoren, avhengig av om hele merkostnaden er 
innarbeidet i rammeoverføringen til kommunen. 
 
Alle plasser i barnehagene fylles opp ved ledighet, så sant det er søkere på venteliste som kan nyttiggjøre seg tilbudet.  


 
Fokusområde medarbeidere 


 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,8 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 89,2% 93,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,9 5,0 
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Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Virksomhet barnehage har dyktige medarbeidere, med god kompetanse og mange års erfaring fra arbeid med barn. 
 
Virksomheten har en målsetting om 93 prosent nærvær, men registrert at nærværet kun er på 89,2 prosent etter 1. 
tertial. Dessverre har det vært en fallende nærværsprosent i løpet av årets 4 første måneder. Det er både korttids- og 
langtidssykefravær i virksomheten, og flere langtidssykemeldte gjør at nærværet trekker nedover. Ingen av de 
sykmeldte oppgir at fraværet er relatert til arbeidssituasjonen. 
 
Sykefraværet følges tett av styrer i samarbeid med virksomhetsleder, og virksomheten strekker seg langt for å legge til 
rette for ansatte som har behov for særskilt tilrettelegging. Det er tett samarbeid med bedriftshelsetjenesten og IA. 
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,9 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,6 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,5 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Det jobbes jevnlig med kompetanseheving for alle ansatte i virksomheten – både gjennom et samarbeid med øvrige 
kommuner i Indre Østfold og gjennom prosjektarbeid i egen barnehage. Temaer inneværende år setter fokus på 
folkehelsearbeid, språk og veiledning til nyutdannede barnehagelærere og øvrige ansatte. 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet 4,80 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt 4,00 5,00 
  


 
Kommentarer til fokusområdet brukere 
Barnehagene og de ansatte får gode tilbakemeldinger fra brukere / foresatte, som formidler at de er godt fornøyd 
med tilbudet som gis. Imidlertid kan virksomheten merke misnøye fra enkeltbrukere, og det er mottatt 1 klage. 
Virksomheten kan ikke vise til noen brukerundersøkelse av nyere dato.  
Ved siste hovedinntak (mars 2015) er alle søkere med rett til plass gitt et tilbud i barnehage fra nytt barnehageår 
høsten 2015. I tillegg er det gitt tilbud til noen søkere uten formell rett til plass. 
Venteliste pr 12.05.15 viser 17 søkere på venteliste, hovedsakelig søkere som ønsker plass fra årsskiftet. 
  


Investeringer og prosjekter  
Det ble gjort vedtak om bygging av ny Edwin Ruud barnehage i 2014. I løpet av 1.tertial er det skrevet avtale med 
entreprenør, og detaljplanlegging er godt i gang. Det planlegges for bruk av midlertidige lokaler i byggeperioden i 
samarbeid med Bygg og Eiendom. Tilhold i ledige DPS-lokaler gjør flytting til midlertidige lokaler greit - med kort 
avstand og nærhet til byggeprosjektet. Det er utarbeidet en plan for istandsetting av lokaler inne og ute, samt flytting 
og installering av nødvendige tekniske hjelpemidler. 
 
Det er gledelig at utelekeplassen på Symra barnehage i samarbeid med Bygg og Eiendom blir oppgradert denne våren.  
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Edwin Ruuds Omsorgssenter 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomheten har hatt et overbelegg ut fra de plassene som er i drift, og flere pasienter som har hatt et omfattende 
behov for tjenester i de første månedene av året. Ved utgangen av januar var det 117 pasienter som hadde vedtak om 
plass i sykehjem eller omsorgsbolig. Antall pasienter har gått noe ned etter dette, og i april var det 112 pasienter. Det 
har vært stor aktivitet ved korttid/rehab-avdelingen, og mange pasienter har blitt skrevet ut til eget hjem etter 
rehabilitering. Det har vært få døgn for utskrivningsklare pasienter på sykehuset, men det er benyttet 62 døgn for 
utskrivningsklare pasienter på Helsehuset.  
På grunn av stor pleietyngde har det vært nødvendig å styrke bemanningen ut over grunnbemanningen på noen 
avdelinger. 
 
Det er høyere utgifter til svært ressurskrevende pasienter enn budsjettert, men dette gir også grunnlag for høyere 
refusjoner. Det har ikke vært marked for å selge plasser som forutsatt i budsjettet. Det legges derfor inn 
budsjettkorreksjoner for 1. tertial for å korrigere for dette. 
 
Økonomien ved ERO er i balanse på overordnet nivå pr. 1. tertial, men det forventes økte utgifter til lønn knyttet til 
ressurskrevende brukere og styrket bemanning ved noen avdelinger. Virksomheten ligger an til å levere et regnskap i 
tråd med budsjett med et normalt driftsnivå ut året. 
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -28 970 -7 797 -7 082 -715 9,2% 


Driftsutgifter 98 819 34 430 33 368 1 062 3,1% 


Finansinntekter 0 0 -44 44  


Finansutgifter 0 0 12 -12  


Lønn og sosiale utgifter 83 791 29 420 29 345 75 0,3% 


Kjøp varer/tj - egenprod 10 952 3 651 3 416 235 6,4% 


Kjøp av tjenester 2 042 681 230 451 66,2% 


Overføringsutgifter 2 034 678 376 302 44,5% 


Finansutgifter 0 0 12 -12  


Salgsinntekter -16 410 -4 635 -4 219 -416 9,0% 


Refusjoner -12 560 -3 162 -2 770 -392 12,4% 


Overføringsinntekter 0 0 -93 93  


Finansinntekter 0 0 -44 44  


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Virksomheten har et lite mindreforbruk samlet for lønn, men det er overskridelser på postene for overtid og 
nedbetaling av studielån til sykepleiere. Det er merforbruk på vikarbyrå på om lag 0,2 mill kroner og et mindreforbruk 
på energi på 0,195 mill kroner. Det er mindreforbruk på kjøp fra andre inkludert betaling for utskrivningsklare 
pasienter. Det er noe svikt i salgsinntekter. Brukerbetalinger og korttidsopphold er på om lag 0,15 mill kroner bak 
periodisert budsjett. I tillegg til dette er det mindresalg på 0,275 mill kroner. Sykelønnsrefusjoner ligger på om lag 0,19 
mill kroner bak periodisert budsjett. Det er heller ikke solgt sykehjemsplasser som budsjettert. 
Det gjøres budsjettkorreksjoner som følge av utgifts- og inntektsøkninger knyttet til ressurskrevende brukere, 
dagaktivitetstilbudet og salg av plasser for 1. tertial. Det ligger det an til et merforbruk på lønn på om lag 1 mill kroner i 
år på grunn av ekstra bemanning på noen avdelinger. Når det gjelder andre driftsutgifter ser det ut til å bli 
mindreforbruk på bl.a. energi og posten og for utskrivningsklare pasienter. Samlet ligger virksomheten an til å levere et 
regnskap i tråd med budsjett for 2015 ved et normalt driftsnivå ut året. 
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Tiltak for å korrigere avvik 
Det vil være fortsatt høy terskel for tildeling av tjenester og restriktiv bruk av vikarer, ekstravakter og overtid. Noe 
fleksibel bruk av bemanning på tvers av avdelinger vil bli videreført. Det arbeides også med økt salg av fra kjøkkenet.  


 
Fokusområde medarbeidere 


 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,5 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 88,6% 92,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,6 5,0 
  


 
Kommentarer til fokusområdet medarbeidere 
Medarbeiderundersøkelse som ble gjennomført i 2013 viser gjennomgående gode resultater innenfor ledelse og 
arbeidsmiljø, og det er arbeidet med tiltaksplaner på alle avdelingene som en oppfølging av denne undersøkelsen. 
Nærværet for virksomheten ligger på 88,6 prosent, noe som er en del under målsettingen på 92 prosent. Det er store 
variasjoner mellom avdelingene. 
Det arbeides godt med arbeidsmiljø og oppfølging av sykmeldte i samarbeid med bedriftshelsetjenesten. Ved alle 
avdelinger er det flinke forflytningsveiledere og godt med hjelpemidler, slik at belastningsskader kan forebygges. 
Det er arbeides med et prosjekt - Arbeidsglede - med sikte på å øke nærværet innen virksomheten. I prosjekt 
arbeidsglede er det utarbeidet felles spilleregler som alle medarbeidere er forpliktet til å følge. 
Det har vært en gjennomgang av personalmapper for å sjekke om helsepersonell har autorisasjon, og de som ikke har 
hatt dette på plass blir fulgt opp slik at dette kommer på plass i løpet av våren. 
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,5 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,2 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Gjennom medarbeiderundersøkelsen har det framkommet at virksomheten kan forbedre læringsmiljøet, mens det er 
et godt samarbeid mellom avdelingene. Det er tatt tak i dette med læringsmiljøet og det gjennomføres jevnlige 
faglunsjer, og det er god deltakelse fra virksomheten på kurs og fagdag i regi av Helsehuset. Det arbeides med utvikling 
av tjenestene på flere områder. Dette gjelder bl.a. rehabilitering, dagaktivitetstilbudet, omsorg for døende, riktig 
legemiddelbruk og ernæring. 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  







 
 
 


Side 14 
 


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Det er ikke gjennomført brukerundersøkelse de siste årene, men gjennom medarbeiderundersøkelsen kommer det 
fram at ansatte opplever at brukerne får et godt tjenestetilbud. Dette understøttes også ved at det er gjennomgående 
gode tilbakemeldinger fra brukere på tilbudet som gis. Det er utarbeidet en visjon og verdiplakat for virksomheten. 
Verdiplakaten er presentert på pårørendemøter i avdelingene i løpet av våren. I disse møtene har det kommet mange 
nyttige tilbakemeldinger og innspill. 
 
Alle beboere som får vedtak om langtidsopphold tilbys enerom. Videre er det lagt til rette for frivillig innsats på flere 
avdelinger. 


 
 


Hjemmebaserte Tjenester 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Antall brukere ved hjemmesykepleien har nå vært på over 220 brukere flere måneder på rad. Dette indikerer at 
virksomheten mest sannsynlig må legge til grunn og innstille seg på at dette er det nivået som er det vanlige. En 
konsekvens av dette er at man må bli enda mer nøye med hvilke oppdrag man utfører hos den enkelte bruker, slik at 
ikke oppdragsmengden blir uoverkommelig for tjenesten innenfor dagens økonomiske rammer. Flere av brukerne som 
har kommet til virksomheten den siste tiden er forholdsvis krevende brukere, som krever tett oppfølging i forhold til 
medisin administrering osv. Det har også vært nødvendig å justere opp enkelte vedtak hos noen ressurskrevende 
brukere som følge av at hjelpebehovet har økt. 
 
Periodisert budsjett viser et forbruk noe over periodisert budsjett, men samtidig har virksomheten noe høyere 
driftsinntekter enn budsjettert. Økonomien er under kontroll og forutsatt dagens aktivitetsnivå ser det ut til at 
virksomheten skal kunne levere et regnskap i tråd med budsjett.  
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -7 468 -985 -1 339 355 -36,0% 


Driftsutgifter 46 525 16 666 17 064 -398 -2,4% 


Finansinntekter 0 0 -3 3  


Finansutgifter 0 0 53 -53  


Lønn og sosiale utgifter 34 412 12 222 11 691 531 4,3% 


Kjøp varer/tj - egenprod 2 612 914 1 145 -231 -25,2% 


Kjøp av tjenester 9 217 3 436 4 102 -666 -19,4% 


Overføringsutgifter 284 95 127 -33 -34,4% 


Finansutgifter 0 0 53 -53  


Salgsinntekter -825 -275 -274 -1 0,2% 


Refusjoner -5 743 -710 -953 243 -34,2% 


Overføringsinntekter -900 0 -112 112  


Finansinntekter 0 0 -3 3  


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Det er tidlig på året, og det må tas noen forbehold i utviklingen av økonomisk status sett i lys av hvilke brukere som til 
en vær tid har vedtak på tjenester, men status pr. april måned indikerer en tilfredsstillende økonomi for virksomheten 
sin del. Det er noen utfordringer med brukere som er særlig ressurskrevende, men det ser ut til at virksomheten med 
dagens aktivitetsnivå skal kunne levere et resultat i balanse ved utgangen av året. 
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Tiltak for å korrigere avvik 
Selv om det pr. dags dato ikke ser ut til å være noe merforbruk ift budsjett, praktiseres det et restriktivt "innleie" 
regime. I praksis vil det si at terskelen for innleie av vikarer ved sykdom er særdeles høy. Dette er kun mulig ved at 
virksomheten samarbeider tett om fordeling av arbeidsoppgaver de dagene det oppstår fravær. 
 


Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,8 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 90,0% 94,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 5,0 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Nærværet pr april var 90 prosent. Ser man på de siste månedene har nærværet vært litt lavere sammenlignet med 
tidligere. Virksomheten har hatt flere ansatte som har vært gravide på samme tid, og tross god tilrettelegging på 
arbeidsplassen, har de ikke klart å stå i jobb det siste trimesteret. Virksomheten har også flere ansatte med kroniske 
lidelser som til tider gjør det utfordrende for den enkelte å stå i jobb. Når flere ansatte i tillegg har pådratt seg 
bruddskader, blir det utfordrende både for den enkelte ansatte og virksomheten som helhet å oppnå målet for 
nærvær. Flere av de ansatte som er sykmeldt pr. dags dato grunnet skader, vil mest sannsynlig være tilbake i jobb igjen 
i løpet av mai måned. Virksomheten strekker seg langt for å tilrettelegge for den enkelte slik at de kan stå i jobb så 
lenge det er praktisk og medisinsk forsvarlig. 
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,8 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,7 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Virksomheten har et stort fokus på fagutvikling i og med at virksomheten er utviklingssenter for hjemmetjenester i 
Østfold. Virksomheten har gjennom tre år hatt en ansatt som har gjennomført et master studium innen avansert 
geriatrisk sykepleie (AGS). Det har nylig vært gjennomført et pilotprosjekt med AGS som leder. Hensikten med 
prosjektet var å prøve ut en ny modell/ metode for å ivareta brukerne på best mulig måte etter at de kommer hjem fra 
sykehus. Pilotprosjektet har vært positivt. 
Virksomheten har også startet opp et opplæringsløp for alle ansatte som jobber med praktisk bistand innen 
demensomsorg (demens omsorgens ABC) 
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Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Det er en stund siden det har vært gjennomført brukerundersøkelse i hjemmebaserte tjenester, men resultatene ved 
siste undersøkelse var meget bra. Det er ingen indikasjoner som tyder på at resultatene ville vært svært annerledes 
hvis undersøkelsen hadde vært gjennomført i dag. 
Det har imidlertid vært gjennomført en spørreundersøkelse i forbindelse med pilot perioden av Virtuell avdeling. 
Resultatene fra denne undersøkelsen var oppløftende, brukerne følte seg bra ivaretatt, og håpet at Virtuell avdeling 
ville bli et fremtidig tilbud for innbyggerne i Eidsberg kommune.  


 


Bo - og Dagtilbud Utviklingshemmede 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomheten har et mindreforbruk på 1,1 mill kroner i forhold til periodisert budsjett. Virksomheten må etablere et 
botilbud for en ny bruker i løpet av kort tid. Dette vil innvirke på økonomien, men virksomheten forventer allikevel et 
regnskap i  tråd med budsjettet ved årets slutt. 
 


Virksomheten har et nærvær på bare 89 prosent. Virksomhetn leverer allikevel gode tjenester mot brukerne. 
Det har vært knyttet noe usikkerhet til organisering av BPA, og stillinger har derfor blitt holdt vakante ved ledighet. 
Dette har medført en ekstra belasting på ansatte i spesielt et av bofellesskapene.  
 
Det legges fram budsjettjusteringer knyttet til økte inntekter. Økningen brukes til å styrke bemanningen der hvor det er 
behov. 
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -19 185 -1 591 -2 053 461 -29,0% 


Driftsutgifter 55 312 19 263 18 694 569 3,0% 


Finansinntekter 0 0 -56 56  


Finansutgifter 0 0 0 0  


Lønn og sosiale utgifter 46 789 16 333 16 020 313 1,9% 


Kjøp varer/tj - egenprod 7 789 2 685 2 390 296 11,0% 


Kjøp av tjenester 400 133 131 2 1,4% 


Overføringsutgifter 334 111 152 -41 -36,9% 


Finansutgifter 0 0 0 0  


Salgsinntekter -2 404 -801 -792 -9 1,2% 


Refusjoner -16 681 -690 -1 261 571 -82,7% 


Overføringsinntekter -100 -100 0 -100 100,0% 


Finansinntekter 0 0 -56 56  
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Kommentarer til  økonomisk status  
Virksomheten har et mindre forbruk i første tertial på 1,1 mill kroner. 0,4 mill kroner skyldes en forskyvning av 
kostnader i forhold til periodisert budsjett. En annen medvirkende årsak er at det ikke har vært mulig å få kvalifiserte 
vikarer til vernepleiere som er ute i fødselspermisjon. Det gjøres fortløpende vurderinger av behovet for vikarer før 
innleie av vikarer ved sykdom og permisjoner.  
 
Det planlegges mottak av ny bruker i løpet av første halvår, men kostnaden knyttet til dette er noe usikker. 
Det er en økning i inntekter i forhold til sykelønns- og fødselspengerefusjoner og det foreslås derfor en 
budsjettjustering på 0,55 mill kroner. Det foreslås også å gjennomføre en budsjettjustering på 0,13 mill kroner knyttet 
til økte inntekt vedrørende ressurskrevende tjenester.  
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Det gjøres en budsjettjustering på totalt 0,68 mill kroner i forhold til økte refusjoner. 


 
 


Fokusområde medarbeidere 
  


 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,6 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 89,0% 92,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,6 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Virksomheten opplever å ha engasjerte medarbeidere som står på og arbeidstempoet er høyt. 
Arbeidsnærværet er noe lavt ved enkelte avdelinger. Det er satt igang et prosjekt, sammen med 
bedriftshelsetjenesten, hvor det er fokus på å øke nærværet i virksomheten. 
 
 


Fokusområde læring og fornyelse 
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,7 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,6 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Virksomheten har fokus på læring og fornyelse. Hele 11 medarbeidere i virksomheten tar videreutdanning i faget 
utviklingshemmede og aldring. Primærkontaktene møtes jevnlig. Engasjementet er stort når primærkontaktene møtes 
for å få faglig påfyll, utarbeide felles rutiner, drøfte etiske og prinsipielle spørsmål. Det sammen gjelder når 
vernepleiergruppa møtes. 
 
Møtene er en strategi for å etablere mest mulig likhet i tjenesteytingen, samt å bli kjent på tvers av avdelinger for 
derved å dra nytte av hverandres fagkunnskap. 
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Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet 4,80 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt 5,00 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere 
Det er ikke gjennomført brukerundersøkelser i år, men tilbakemeldinger og uttrykk fra tjenestemottakere og verger 
indikerer at disse ser ut til å være godt fornøyd med tjenestene som ytes. Det er kommet inn 1 klage i løpet av første 
tertial. Denne følges opp. 


 
 


NAV Eidsberg 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
NAV administrerer 3 kommunale livsoppholdsytelser; sosialhjelp, kvalifiseringsstønad og introduksjonsstønad. Det er 
viktig å se disse i sammenheng.  
 
Antallet sosialhjelpsmottakere var 254 totalt i tertialet. Dette er 20 færre enn i samme periode i fjor. Noe av årsaken til 
nedgangen i antallet sosialhjelpsmottakere, er at flere har fått Kvalifiseringsprogram. Ved utgangen av april var det 16 
deltagere i programmet, på samme tid i fjor var det 14. Det jobbes med tett oppfølging i disse programmene, med 
målsetning at flest mulig skal komme i jobb eller over på statlig livsoppholdsytelse. Den tredje livsoppholdsytelsen er 
introduksjonsstønad, som gis til deltagere som gjennomfører introduksjonsprogram. Dette er en rettighet for 
flykninger som bosettes etter avtale med IMDi, og programmet er som regel 2-årig opplæring i norsk og samfunnsfag. 
Det er nå 20 i programmet. Voksenopplæring gis som språkopplæring etter Introduksjonsloven og 
grunnskoleopplæring etter Opplæringsloven. I all hovedsak kjøpes dette inn ved Delta Voksenopplæringssenter i 
Askim. Da årets budsjett ble lagt, var antallet elever i disse ordningene ganske lavt. Men det steg utover høsten. Disse 
svingningene er vanskelig å forutse. Gjeldsrådgiverfunksjonen er styrket med den halve stillingen som kom i årets 
budsjett. Denne er på plass, og ventetiden er i ferd med å avta. Det er en stadig mer presset situasjon på 
boligmarkedet for vanskeligstilte. Dette skyldes en stadig tilstrømning av personer som er bostedsløse, samt at 
kommunale leiligheter er sanert eller solgt. Det jobbes med private utleiere, for å skaffe egnede botilbud. NAV har fått 
statlige prosjektmidler til boveileder, og effekten er god. Her er det et politisk vedtak om inntil 45 bosettinger i 
perioden 2012-15. Status er at det er bosatt 41 personer, de øvrige 4 bosettingene vil ventelig skje ved 
familiegjenforeninger. 
 
Det forventes et merforbruk ved årets slutt innen kjøp av voksenopplæring med 1,1 mill kroner, kvalifiseringsstønad 
med 0,5 mill kroner  og introduksjonsstønad  med 0,3 mill kroner, til sammen 1,9 mill kroner. Mens det er stor 
usikkerhet rundt utviklingen i økonomisk sosialhjelp og tilskudd til voksenopplæring. 
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Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -5 132 -2 063 -608 -1 455 70,5% 


Driftsutgifter 29 401 10 247 10 861 -615 -6,0% 


Finansinntekter -100 -33 -23 -11 31,6% 


Finansutgifter 115 38 137 -98 -256,2% 


Lønn og sosiale utgifter 13 540 4 789 4 983 -194 -4,1% 


Kjøp varer/tj - egenprod 426 133 173 -40 -30,2% 


Kjøp av tjenester 3 155 1 236 1 276 -40 -3,2% 


Overføringsutgifter 12 280 4 089 4 430 -340 -8,3% 


Finansutgifter 115 38 137 -98 -256,2% 


Salgsinntekter 0 0 0 0  


Refusjoner -5 132 -2 063 -608 -1 455 70,5% 


Overføringsinntekter 0 0 0 0  


Finansinntekter -100 -33 -23 -11 31,6% 


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Regnskapet viser et merforbruk i forhold til periodisert budsjett på 2,2 mill kroner. Merforbruket på lønn og sosiale 
utgifter referere seg til utbetaling av Kvalifiseringsstønad og Introduksjonsstønad. Ordinær lønn har et mindreforbruk. 
Merforbruk på overføringsutgifter referere seg til utbetaling av sosialhjelp. Reduserte inntekter i forhold til periodisert 
budsjett refererer seg til tilskuddet fra IMDi som var forventet utbetalt i mars med 1,5 mill kroner. Grunnet omlegging 
av datasystem hos IMDi er dette tilskuddet forventet utbetalt i 2 tertial. 
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Økt oppfølging og tettere samarbeid med arbeidsgivere, slik at flere kommer raskere i jobb og dermed ikke har behov 
for kommunal livsoppholdsytelse. 
 


Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,8 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 98,8% 94,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,9 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Det har vært et lavt sykefravær i perioden. Tar man med også de statlige ansatte i kontoret, så var nærværet på 94,7 
prosent. Det er tatt oppfølging av sykemeldte og de som er i fare for å bli sykmeldt. Man er også i gang med 
Nærværsprosjektet, som alle NAV-kontor gjennomfører med fokus på nærværs- og risikofaktorer og som også 
medfører en tettere oppfølging i forbindelse med sykmeldinger.  
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Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,7 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,7 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,9 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
NAV er stadig i utvikling, både innen statlige og kommunale tjenesteområder. Det er erfaringsutveksling mellom NAV-
kontorene, sentral opplæring både i regi av fylkesmannen og NAV Østfold, samt ulike løpende opplæringsaktiviteter 
lokalt. Det gjennomføres også opplæring interaktivt (e-læring). 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Livsoppholsytelser 
NAV administrerer 3 kommunale livsoppholdsytelser; sosialhjelp, kvalifiseringsstønad og introduksjonsstønad. Det er 
viktig å se disse i sammenheng. 
  
Antallet sosialhjelpsmottakere var 254 totalt i tertiale. Dette er 20 færre enn i samme periode i fjor. Også antallet 
mottakere under 25 år var lavere, 87 nå mot 93 i fjor. Budsjettmessig er det et overforbruk på 0,33 mill kroner. Dette 
tallet bør korrigeres med fratrekk av 0,23 mill kroner, som gjelder mai måned (men ble utbetalt i april på grunn av 
offentlig fridag 1. mai). Så korrigert merforbruk innen økonomisk sosialhjelp er 0,1 mill kroner. Grunnen til at 
forbruket øker, selv om antallet brukere reduseres, er blant annet at en del har fullført maksimalperiode på 
arbeidsavklaringspenger (statlig) og at det har vært færre tiltaksplasser tilgjengelig for målgruppa. 
Det settes inn en økt oppfølgingsinnsats, kombinert med økt samarbeid med arbeidsgivere (markedsarbeid). Dette vil 
være med på å dempe sosialhjelpsforbruket. Samtidig forventes det at arbeidsledigheten vil stige over hele landet, det 
vil i så fall virke i motsatt retning. Samlet sett er det grunn til å tro at budsjettet kan holdes for året sett under ett. 
 
Noe av årsaken til nedgangen i antallet sosialhjelpsmottakere, er at flere har fått Kvalifiseringsprogram. Dette er en 
rettighet for langtids sosialhjelpsmottakere, som ikke har statlig ytelse. Ved utgangen av april var det 16 deltagere i 
programmet, på samme tid i fjor var det 14. Det jobbes med tett oppfølging i disse programmene, med målsetning at 
flest mulig skal komme i jobb eller over på statlig livsoppholdsytelse. Hittil i år har 8 deltagere fullført KVP, av disse har 
2 kommet i lønnet arbeid, mens de øvrige 6 har blitt avklart til statlig ytelse (AAP). Foreløpig er merforbruket innen 
KVP på 0,4 mill kroner. Antallet deltagere kan bli noe redusert gjennom året, men det forventes likevel et merforbruk, 
kanskje opp mot 0,5 millioner kroner. 
 
Den tredje livsoppholdsytelsen er introduksjonsstønad, som gis til deltagere som gjennomfører introduksjonsprogram. 
Dette er en rettighet for flykninger som bosettes etter avtale med IMDi, og programmet er som regel 2-årig opplæring 
i norsk og samfunnsfag. Det er nå 20 deltagere i programmet. En del vil avslutte frem mot sommeren, så i andre halvår 
forventes det kun 12-13 deltagere. Prognosen tilsier et merforbruk totalt for året på 0,3 mill kroner. 
 
Alternativet til merforbruket innen KVP og Introduksjonsstønad, ville vært et tilsvarende merforbruk innen økonomisk 
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sosialhjelp. Faglig sett er det fordelaktig med bruk av disse programmene, fordi de medfører tettere oppfølging og for 
de fleste en raskere vei ut i selvforsørgelse. 
 
Voksenopplæring 
Voksenopplæring gis som språkopplæring etter Introduksjonsloven og grunnskoleopplæring etter Opplæringsloven. I 
all hovedsak kjøpes dette inn ved Delta Voksenopplæringssenter i Askim. Da årets budsjett ble lagt, var antallet elever 
i disse ordningene ganske lavt. Men det steg utover høsten. Disse svingningene er vanskelig å forutse, men man har 
sett hittil i år en økende tendens til at flere benytter seg av retten til grunnskoleopplæring, samt noe økning også 
innen språkopplæring. Delta melder om at det har tilkommet et økende antall elever også fra de øvrige kommunene, 
så dette er ikke særegent for Eidsberg. Faktorer som svinger er antall med rettighet og andel av disse som tar ut 
rettigheten. Ved utgangen av tertiale ser man at forbruket er 0,5 mill kroner  høyere enn på samme tid i fjor. Det er 
lite sannsynlig at antallet elever reduseres med det første, så det går mot et merforbruk på ca 1,1 mill kroner. 
 
Tilskuddene fra staten til språkopplæring er basert på antall med rettighet, og ikke på antall som faktisk benytter seg 
av rettigheten. Flytting mellom kommuner gjør dermed at tilskuddene svinger en del de også. På grunn av omlegging 
av datasystemene til IMDi, er det forsinkelse i årets tilskudd, noe som også gjør at det er usikkert hva årets tilskudd 
blir. Det forventes en avklaring på dette først i juni måned. Forbruket korrigeres hvert år med en tilbakebetaling fra 
Delta VO av overskudd forrige år. Årets tilbakebetaling ble 0,1 mill kroner lavere enn i 2014.  
 
Økonomisk rådgivning 
Gjeldsrådgiverfunksjonen er styrket med den halve stillingen som ble vedtatt i årets budsjett. Denne er på plass, og 
ventetiden er i ferd med å avta. Man prioriterer likevel kun de alvorligste sakene. Det er fortsatt stor pågang av nye 
søkere, det har kommet inn 18 nye saker i perioden. Ventetiden er redusert fra opptil 6 måneder i vinter, til 5 uker nå i 
mai.  
 
Boliger 
Det er en stadig mer presset situasjon på boligmarkedet for vanskeligstilte. Dette skyldes en stadig tilstrømning av 
personer som er bostedsløse, samt at kommunale leiligheter er sanert eller solgt. Det jobbes med private utleiere, for 
å skaffe egnede botilbud, både i det ordinære markedet, samt å få opp flere avtaler der kommunen får tildelingsrett 
(ordning gjennom Husbanken). NAV har fått statlige prosjektmidler til boveileder, og effekten er god. Det er en viss 
bruk av midlertidige botilbud, dette er dyre og ofte ikke så gode tilbud, så det er viktig å jobbe videre i henhold til 
kommunens boligsosiale handlingsplan. Det er særlig rusavhengige som har problemer på boligmarkedet. 
 
Bosetting av flyktninger 
Det er et politisk vedtak om bosetting av inntil 45 i perioden 2012-15. Status er at det er bosatt 41 personer, de øvrige 
4 bosettingene vil ventelig skje ved familiegjenforeninger. Det tas derfor ikke inn nye bosatte etter avtale med IMDi, 
før eventuelt mot slutten av året, om det skulle være rom for det. 
 
Ordinær lønn/tilskudd utleie 
I årets budsjett er det forutsatt utleie av ansatte tilsvarende 0,25 mill kroner. På grunn av vakanser er denne 
innsparingen i stedet gjort ved å holde stillinger vakante i perioden. 
 
Familieprosjektet Green Card 
Det var ved utgangen av perioden 7 familier i prosjektet, samt 4 nye søknader med planlagt oppstart i mai. Man ser at 
det samarbeides godt rundt familiene i prosjektet, og at man kommer til god samhandling som har positiv virkning for 
de aktuelle ungdommene i disse familiene. 
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Næring og utvikling 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomhet næring og utvikling består av avdelingene Kultur og Samfunn og utvikling. Virksomheten er nå 
samlokalisert i første etasje i Stallen. Virksomhetens ansvarsområder har en bred sammensetning fra tradisjonelt 
allment kulturarbeid, kulturskole, bibliotek, kino og bad på den ene kanten til byutvikling, byggesak, plan, oppmåling, 
miljø, folkehelse, næring, landbruksforvaltning og viltforvaltning på den andre kanten. I dette vide arbeidsfeltet 
forsøkes det å skape en felles virksomhet med arbeidsoppgaver og prosjekter som går på tvers av fagområder. På flere 
felt har virksomheten et potensiale for å utnytte organiseringen til beste for kommunen, og med felles lokalisering 
opplever virksomheten at potensialet kan få gode vekstvilkår. 
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -6 378 -2 225 -2 785 560 -25,2% 


Driftsutgifter 27 822 9 668 10 047 -379 -3,9% 


Finansinntekter -500 -167 -79 -88 52,6% 


Finansutgifter 0 0 6 -6  


Lønn og sosiale utgifter 17 471 6 340 6 863 -524 -8,3% 


Kjøp varer/tj - egenprod 5 234 1 855 1 654 201 10,8% 


Kjøp av tjenester 2 163 836 1 000 -164 -19,6% 


Overføringsutgifter 2 954 637 529 108 17,0% 


Finansutgifter 0 0 6 -6  


Salgsinntekter -4 475 -1 492 -1 563 71 -4,8% 


Refusjoner -1 668 -655 -1 191 536 -81,9% 


Overføringsinntekter -235 -78 -31 -48 60,7% 


Finansinntekter -500 -167 -79 -88 52,6% 


 


Kommentarer til  økonomisk status  
På kulturområdet er lønnsutgiftene noe høyere enn budsjettert, men det oppveies i stor grad av refusjon for 
fødselspermisjon.  
 
De store kulturarrangementene generer en del utgifter før inntektene kommer, men det er et godt håp om å få inn de 
budsjetterte inntekter selv om det naturlig vil være en del usikkerhet knyttet til dette. Kulturskolens storsatsing 
"Grease" fikk et positivt resultat i forhold til budsjett.  
 
Inntektene er store på grunn av overføringer som er øremerket spesielle tiltak. Dette gir derfor et bedre resultat enn 
reelt og det må korrigeres for dette.  
 
Innenfor samfunns og utviklingsområdet er lønnsutgiftene noe større enn budsjettert men dette korrigeres blant annet 
med sykelønnsrefusjoner, samt at en stilling vil avvikles utover året. Virksomheten har noe mer utgifter og noe mer 
inntekter enn budsjettert i perioden. Dette vil utjevne seg på årsbasis.  
 
Totalt for virksomheten er det ikke noe som tilsier at virksomheten ikke skal ende i tråd med budsjett på årsbasis, men 
det er naturlig nok en viss usikkerhet knyttet til de store kulturarrangementene. 
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Lønnsutgiftene på Festiviteten/badet må reduseres i tråd med budsjett. Virksomheten har mottatt tilskudd på 430.000 
kroner som ikke var budsjettert. Dette er fattigdomsmidler (290.000 kroner) og støtte til kulturminnebrosjyre (140.000 
kroner). Midlene er øremerket og vil ikke få innvirkning på årsresultatet. 
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Innenfor samfunn og utvikling hvor lønnsutgiftene ligger noe over budsjett, bl.a. fordi byplanleggerstillingen ikke er 
fullfinansiert og fordi ny plan og byggesaksbehandler ble ansatt noe tidligere enn budsjettert, oppveies dette delvis av 
sykelønnsrefusjon på grunn av langtidssykmelding. 
 
Virksomheten har fått signaler fra Askim om at det må påregne en økning i utgiftene til kart og oppmåling. Det er 
adskillig mer jobb med oppretting av gamle saker innen kart og oppmåling, og dette tar en del ressurser. Det er også en 
betydelig utfordring at kommunens eiendomsarkiv er langt under ønsket standard. Digitalisering er prioritert og tas inn 
som forslag i økonomiplanen. 


 
Fokusområde medarbeidere 


 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,5 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 93,3% 97,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,8 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Nærværet er noe lavere enn hva som er virksomhetens mål. Dette skyldes et langtidsfravær. Det er ikke gjennomført 
nye medarbeiderundersøkelser hittil i år, men det er planlagt en ny undersøkelse i 2015 som vil gi grunnlag for å 
avstemme tilstand og utvikling på medarbeidertilfredshet og opplevelse av lederskap.  


 
Fokusområde læring og fornyelse  


 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,6 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 3,7 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Resultatene innenfor læring og fornyelse er fra tidligere års undersøkelser. Nye oppdaterte tall vil foreligge i løpet av 
året. Samlokalisering av virksomheten har vært positivt og har gitt en helt annen samhandling i virksomheten. Dette 
må bare utvikles videre i tråd med føringene som ligger bak omorganiseringen. 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet 5,40 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt 5,70 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Ansvaret for vurdering av byggenes tilstand er tillagt virksomhet bygg og eiendom, men fra et brukerperspektiv er det 
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viktig å gi uttrykk for at det er visse utfordringer å levere den kulturaktivitet som er planlagt ved Festiviteten på grunn 
av byggets tilstand. Det er spesielt utfordrende på badet hvor virksomheten flere ganger har måttet stenge pga 
problemer med kloakk, ventilasjon, oppvarming m.m. I kinosalen er ventilasjonsanlegget for dårlig for å kunne ha 
arrangementer med mye publikum.  
 
Dette til tross har både badet, kinoen og biblioteket et stabilt antall besøkende i forhold til samme tidspunkt i fjor. 
Kinoen har fått installert 3D, men effekten av dette er ikke lenger like stor. Dette er en generell trend som også gjelder 
for Eidsberg. Derfor har man ikke sett en markant endring i publikumsbesøk etter innføring av 3D. Det har også vært 
diverse innkjøringsproblemer med systemet, men likevel er publikumsbesøket å regne som godt i forhold til budsjett. 
 
Kulturskolen har hatt stor suksess med produksjonen av familieforestillingen «Grease», både pedagogisk, kunstnerisk, 
kommersielt og omdømmemessig. Det er også gjennomført en vellykket barneteaterfestival. 
 
Innenfor samfunn og utvikling er staben på plan og byggesak blitt styrket og virksomheten vil få utbytte av dette 
etterhvert som vedkommende kommer inn i et tildels vanskelig fagfelt. Etterslep og oversitting av 
saksbehandlingsfrister forekommer nå i liten grad, men virksomheten ser med noe uro på at nye byggesaksforskrifter 
trer i kraft 1. juli. Dette kan medføre mye arbeid med saker som ikke er gebyrbelagt.  
 
Fra 1. mars er byutvikler på plass i virksomheten, og Eidsberg kommune vil med dette få mer "trøkk" på dette feltet i 
tråd med de politiske ønsker og føringer. 


 


Investeringer og prosjekter  
Kommunedelplan for kultur, kulturminnevern, idrett og friluftsliv 2015-2018 ble vedtatt av kommunestyret 9. april. Det 
har vært en lang prosess som forhåpentlig gir virksomheten et godt styringsverktøy. Planlegging av ungdomshus på 
Kulturtorget blir et viktig framover.  
 
Det har vært et betydelig press på å få utarbeidet planforslag på kommuneplanens arealdel og områderegulering for 
Mysen sentrum. Begge planforslag ble vedtatt lagt ut på høring i mars og kommer opp til sluttbehandling i juni.  


 
 


Eiendom og beredskap 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomheten har fokus på FDVU (forvaltning, drift, vedlikehold og utvikling) i sitt kjerneområde, herunder oppfølging 
av det som fremkommer i vedtatt eiendomsstrategi. Dette innebærer også salg og oppfølging av politiske og 
administrative bestillinger. Virksomheten er nå inne i sitt første hele år hvor alle organisatoriske tilpasninger er 
kommet på plass, herunder opprettelse av boligkontor og ansettelse av leder for dette. 
 
Virksomheten har i sitt budsjett mange investerings- og driftsprosjekter som krever tett oppfølging i alle faser. Det 
gjelder forprosjektering, detaljplanlegging, anbudsfasen og ikke minst i byggefasen. Videre er virksomheten også 
involvert i større eiendomsprosjekter, for eksempel utviklingsprosjektet for Sagtomta og Brennemoen Sør.  
 
Revisjon av kommunale risiko- og sårbarhetsanalyser (ROS) gjennomføres årlig, som igjen skal danne grunnlag for årlig 
oppdatering av kommunens beredskapsplaner. Det er igangsatt prosjekt for å få dette på plass.  
 
Eiendom og beredskap er i utgangspunktet personellmessig dimensjonert for å kunne håndtere den løpende drift for 
de ansvarsområder som er lagt til virksomheten. Alle de foran nevnte oppgaver kommer i tillegg til dette. Dette er 
meget utfordrende og lite tilfredsstillende.  
 
Ordinært driftsregnskap pr 1 tertial vurderes å være i tråd med periodisert budsjett. Dette til tross for at rapporten for 
1. tertial viser et netto merforbruk på i underkant av 3,8 mill kroner. Merforbruket kommer som følge av sikring og 
utbedring av skaden på Eidsberghallen som regnskapsmessig karakteriseres som et driftsprosjekt og skal refunderes av 
forsikringsselskapet etter endelig oppgjør. Uten dette driftsprosjektet med tilhørende momskompensasjon har 
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virksomheten et merforbruk på om lag 160.000 kroner ved 1. tertial. Det er ventet at virksomheten vil gå i balanse mot 
slutten av året.  
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -19 783 -7 106 -7 265 159 -2,2% 


Driftsutgifter 49 389 17 583 21 373 -3 791 -21,6% 


Finansinntekter 0 0 0 0  


Finansutgifter 0 0 5 -5  


Lønn og sosiale utgifter 31 928 11 763 11 535 227 1,9% 


Kjøp varer/tj - egenprod 13 846 4 615 7 903 -3 288 -71,2% 


Kjøp av tjenester 270 90 63 27 30,5% 


Overføringsutgifter 3 345 1 115 1 872 -757 -67,9% 


Finansutgifter 0 0 5 -5  


Salgsinntekter -13 191 -4 849 -4 189 -660 13,6% 


Refusjoner -6 592 -2 257 -3 076 819 -36,3% 


Overføringsinntekter 0 0 0 0  


Finansinntekter 0 0 0 0  


 


Kommentarer til  økonomisk status 
Når en ser bort fra utgiftene knyttet til utbedring av skadene på Eidsberghallen, er det relativt små avvik innenfor 
økonomi etter 1. tertial. Driftsinntektene er 2,2 prosent over budsjett. Dette skyldes blant annet høyere leieinntekter, 
til tross for mindreinntekt på utleie fra revet rekke i Kløverveien. Noe husleie er regnskapsført som refusjon, men 
budsjettert som salgsinntekt. Dette vil bli endret ved neste rapportering. 
 
Driftsutgiftene er som tidligere nevnt betydelig høyere enn periodisert budsjett som forklares med utbedring av 
skadene på Eidsberghallen. Etter refusjon fra KLP-forsikring forventes kostnadene å være i henhold til periodisert 
budsjett ved neste rapportering.  
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Tertialrapporten sett under ett gir ikke signaler om behov for særlige tiltak. Det foretas en budsjettkorreksjon på dette 
ifbm. parallell behandling av budsjettkorreksjon nå etter 1. tertial.   Virksomheten vil fortsatt ha særlig fokus på 
inntektsbringende tiltak, herunder god oppfølging av månedlige aktivitets- og regnskapsrapporter. 


 
 


Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,4 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 92,5% 95,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,3 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
I medarbeiderundersøkelsen fra i mai 2013 har virksomheten et resultat noe under gjennomsnitt for kommunen totalt. 
Det er ikke gjennomført medarbeiderundersøkelser etter dette, men det er planlagt en ny medarbeiderundersøkelse i 
løpet av 2015. virksomheten fortsetter å ha stort fokus på lederutvikling. Virksomheten har jevnlige ledermøter hvor 
det er fokus på oppfølging av medarbeiderne i alle avdelinger og administrasjon. 
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Til tross for at det faktiske nærværet ligger under måltallet for virksomheten, er det tilfredsstillende å se at utviklingen 
går i riktig retning. Det er etterslep på utvikling i nærværet blant renholderne.  
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,5 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 3,7 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Virksomheten legger vekt på utvikling av ledere, og har deltatt aktivt på de administrative ledersamlingene. Det er 
bevissthet rundt å ivareta og følge opp eget budsjett- og økonomiansvar samt personalansvar. 
 
Den planlagte opplæringen av fire utrykningsledere i brann og redning er gjennomført og fullført i 1. tertial. Ansatte 
reserver i Brann og Redning er også godt i gang med introduksjonskurs. 
 
FDV-verktøyet FAMAC gir gode oppfølgingsrutiner og sikrer god involvering. Det kommer inn et betydelig antall avvik i 
systemet, som avdelingsleder fordeler fortløpende. Alle medarbeidere i vaktmestertjenesten har tilgang til kommunalt 
intranett lokalt. 
 
Samordning og oppfølging av en samlet felles renholdsavdeling fungerer godt og gir gode synergieffekter. Det 
gjennomføres felles samlinger for alle medarbeiderne. Alle renholdere har tilgang til intranett lokalt, og det arbeides 
med å legge alt renhold inn i Famac for å sikre gode oppfølgingsrutiner. 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 
Kommentarer til fokusområdet brukere  
Det er ikke gjennomført brukerundersøkelser siste år. Det bidras med virksomhetsrelaterte nyheter og innspill både 
mot internett, intranett og media. 
 
Parallelt med store omfattende prosjekter skal all daglig drift og tjenesteproduksjon på alle områder i virksomheten gå 
sin gang. Dette fører til at enkelte oppgaver må utsettes eller prioriteres bort. Noe som gjør at noen må vente lengre 
enn normalt på tilbakemelding og utførelse. De gode og positive tilbakemeldinger som virksomheten får fra brukerne 
av kommunale bygg settes av og til på prøve. Virksomheten er opptatt av å ta brukerne av kommunale bygg på alvor, 
og involvere disse så langt det er praktisk mulig i planlegging og utførelse. 
 
Tilbakemeldingene fra brukerne av FDV-verktøyet Famac er gode, og utrullering til flere av virksomhetene er på gang. 
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Investeringer og prosjekter  
Det er tidligere vist til at virksomheten i sitt budsjett har oppfølging av mange investerings- og driftsprosjekter som 
krever tett oppfølging i alle faser. Det gjelder forprosjektering, detaljplanlegging, anbudsfasen og ikke minst i 
byggefasen. Videre er virksomheten også involvert i større eiendomsprosjekter. Tidligere hadde Eidsberg kommune 
ansatte prosjektledere for å følge opp byggeprosjekter. Med det trykket som vi er inne i, og de 
investeringsprosjektene som ligger foran oss innenfor blant annet boligsosial handlingsplan, vurderes det som 
hensiktsmessig at virksomheten hadde knyttet til seg både kapasitet og kompetanse til å følge opp de ulike 
investeringsprosjektene.  
 
Nedenfor følger en oversikt over omfang og status. 
  
Boligsosial handlingsplan  
Budsjett for 2015 er korrigert med hensyn til kostnader og i forhold til det som lar seg gjennomføre i 2015. Dette 
påvirker således også budsjettrammene før i 2016. Oppsummeringen nedenfor forutsetter at nye rammer blir vedtatt i 
tråd med forslag til budsjettjusteringer som rådmannen fremmer parallelt med denne saken. 
  
Sanering av rekker i Kløverveien 
Første rekke er revet, og andre rekke forventes revet i løpet av sommeren. Budsjettrammen er 0,5 mill kroner i 2015. 
  
Kløverveien 1 - påbygg og rehabilitering 
P-plass for hjemmesykepleien er etablert, og det er inngått avtale med entreprenør som er i gang. Det er en 
mindre forsinkelse som følge av en ukjent elektroinstallasjon som lå under bakken. Innvendige arbeider utføres med 
egne ressurser når tilbygg er ferdig. Budsjettbehovet er 1,0 mill kroner. 
  
Kløverveien 5 
Prosjektplan er utarbeidet og valgt arkitekt er i gang med å utarbeide anbudsdokumenter. Anbudsgrunnlag forventes 
ferdigstilt og utsendt før sommeren. Budsjettrammen er foreslått justert til 5,0 mill kroner. 
  
Boliger for vanskeligstilte 
Det er utarbeidet skisser med kalkyler som viser at den tidlige prisantydning er for lav. Boliger skal etableres i 
materialer som tåler mer enn for en ordinær bolig, og utearealer var tidligere ikke inntatt i prisanslag. Det antas at 
boliger for vanskeligstilte kan gi tilskudd fra Husbanken. I og med at kostnaden til tiltaket er høyere enn tidligere 
estimater vil det bli fremlagt ny sak til politisk behandling. Budsjettrammen må økes i 2016, men resterende midler til 
boligsosial handlingsplan finansierer prosjektering av tiltaket inneværende år. 
  
Kommunale bygg 
Oppgradering av kommunale bygg er i stor grad ENØK-tiltak og forbedringer innenfor varme og ventilasjon. Etablering 
av tilgangs- og tilsynsmulighet på flate tak i kommunen (slik som Eidsberghallen o.a.) medfører en kostnad på opp i 
mot 0,4 mill kroner som må inndekkes over disse investeringsmidlene. 
  
Det har videre vært en overskridelse i kostnader knyttet til fjernvarme og påkobling av kommunale bygg som også 
må finansieres over investering for kommunale bygg og reduserer midler til oppgradering ytterligere. 
  
Budsjettrammen er totalt 1,7 mill kroner. 
  
Oppgradering av lekeplasser/møteplasser 
Det er foreløpig besluttet å gi tilskudd til 50-årsjubileet ved Kirkefjerdingen skole på 200 000 inkludert 
moms. Resterende midler foreslås nyttet til oppgradering av lekeplasser ved kommunale barnehager og en liten andel 
til uteanlegget ved Kulturtorget. Budsjettrammen er 0,5 mill kroner. 
  
Ny barnehage Edwin Ruud 
Anbud er gjennomført i tråd med forskrift for offentlige anskaffelser og avtale med entreprenør er inngått. 
Detaljprosjektering er igangsatt. Det er mottatt to klager som håndteres i tråd med de retningslinjer som foreligger for 
dette. Budsjettrammen er 38,5 mill kroner for prosjektet totalt. 
  
Utstyr brann og sikkerhet 
Det foreligger planer for etablering av nytt interkommunalt IKS - felles brannvesen i Indre Østfold. Det er foreløpig 
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nyttet investeringsmidler til anskaffelse av nye garderobeskap for utrykningstøy i tråd med HMS-krav. Budsjettrammen 
er 0,4 mill kroner. 
  
Ungdomshus 
Prosjektplan er under utarbeidelse. Rådgivende ingeniør er valgt og bistår virksomheten med å utarbeide 
anbudsgrunnlag og sette arbeidene ut på anbud. 
  
Budsjettrammen er justert til 3,0 mill kroner. 
  
Salg av eiendom 
Det er i 1 tertial solgt eiendom for i overkant av 4,0 mill kroner. Opsahlåsen Nord/øst ligger ute for salg og det har vært 
noe interesse.  
 


 


Miljø og Kommunalteknikk 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Virksomheten har ansvaret for vann, avløp og renovasjon, og for kommunens veier, park og anlegg. Virksomheten har 
en administrasjon/forvaltnings- og prosjektavdeling som har knyttet til seg og opparbeidet god kompetanse og er midt 
i gjennomføringen av flere og større prosjekter spesielt innenfor vann og avløpsområdet.  
 
Virksomheten er i avslutningsfasen av det første store delprosjektet i tilretteleggingen for Norturas 
utvidelser. Prosjektet har vært utfordrende.  
  
Oppgraderingen i sentrum er i gang igjen etter "vinterdvalen". I vår og sommer vil det bli lagt heller i mange fortau og 
på noen få veier gjenstår det siste laget med asfalt.   
  
Opprydding i avløp fra spredt bebyggelse har pågått i 5 år og vil pågå i minst 10 år til. Det har vært laget lokale 
forskrifter og vedtatt planer for arbeidet. De første pålegg ble sendt i 2013, hittil er det sendt over 200 pålegg til 
boligeiere om oppgradering av private anlegg. Virksomheten bruker betydelige ressurser til informasjon og veiledning i 
disse sakene. 
 
Regnskapet etter 1. tertial viser driftsinntektene noe over budsjett og driftsutgifter noe under det budsjetterte. Gitt at 
det ikke blir store uforutsette hendelser forventes driftsutgiftene for hele året å bli som budsjett. Driftsinntektene 
ligger an til å bli i overkant av 1,0 mill kroner over det budsjetterte innenfor selvkostområdene. Dette vil påvirke 
avsetning/bruk av fond innenfor selvkostområdet. 
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Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -61 758 -29 939 -32 152 2 213 -7,4% 


Driftsutgifter 38 225 13 368 13 286 82 0,6% 


Finansinntekter -744 0 0 -0  


Finansutgifter 4 766 0 0 0  


Lønn og sosiale utgifter 14 388 5 206 4 927 279 5,4% 


Kjøp varer/tj - egenprod 11 792 4 148 4 617 -469 -11,3% 


Kjøp av tjenester 11 370 3 790 3 504 285 7,5% 


Overføringsutgifter 675 225 237 -12 -5,5% 


Finansutgifter 4 766 0 0 0  


Salgsinntekter -60 480 -29 678 -31 760 2 082 -7,0% 


Refusjoner -1 278 -261 -392 131 -50,2% 


Overføringsinntekter 0 0 0 0  


Finansinntekter -744 0 0 -0  


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Driftsinntekter er noe over budsjett og driftsutgifter noe under det budsjetterte. Dersom det ikke blir store uforutsette 
hendelser forventes driftsutgiftene for hele året å bli som budsjett. Driftsinntektene ligger an til å bli i overkant av 1,0 
mill kroner over det budsjetterte. De økte driftsinntekter skyldes i hovedsak større inntekter fra salg av tjenester innen 
selvkostområdene enn budsjettert. De lavere driftsutgiftene skyldes i hovedsak etterslep i fakturering fra eksterne 
leverandører. Foreløpig er det ikke noe som tyder på behov for økte bevilgninger hverken til drift eller investering i 
inneværende år. Vannforbruket totalt sett er noe over prognosene, dette kan medføre behov for å iverksette tiltak for 
økt kapasitet tidligere enn tidligere enn planlagt. 
  
 


Tiltak for å korrigere avvik  
Forbruket pr. 1. tertial indikerer ikke behov for å iverksette korrigerende tiltak i virksomheten nå. 
 


Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,7 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 97,8% 97,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,9 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Virksomheten har hatt betydelig vakanse over tid og har slitt med å rekruttere rett kompetanse. Det er da gledelig at 
virksomheten nå har lykkes med å rekruttere den siste vakante stilling som avdelingsleder innen vann og avløp i 
februar.  
 
De fleste medarbeidere opplever hverdagen som givende og interessant, selv om den for mange er krevende og 
arbeidsbelastningen til tider er meget stor. Arbeidsbelastningen er knyttet til prosjekter, både innen drift og 
investering.  
 
Nærværet i virksomheten er god. Fravær er i all hovedsak knyttet langtidsfravær som ikke skyldes arbeidsrelaterte 
forhold. Arbeidsmiljøet er gjennomgående godt og motivasjon er høy, selv om det merkes noen utfordringer knyttet til 
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usikkerhet i forbindelse med at kapasiteten på vann og avløpsanlegg utfordres. 
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,9 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,7 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 3,9 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Virksomheten har ved 1. tertial ingen vakante stillinger og har over tid lykkes i å rekrutter og beholde ansatte med 
ønsket kompetanse. Dette inkluderer en økning i andel medarbeidere med høyskoleutdanning. Virksomheten deltar i 
opplæring på universitets- og høyskolenivå, lokale og regionale kurs i fylkes-/kommunal regi, samt lovpålagte kurs i 
HMS/SHA, førstehjelp, veiarbeid og ikke minst et betydelig antall kurstimer sjåføropplæring. Alle på virksomheten 
deltar på kurs eller annen faglig oppdatering i løpet av året. 
 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Det er ikke gjennomført brukerundersøkelse i 2015. Virksomheten får stort sett positive tilbakemeldinger fra 
brukergruppene. Spesielt har det vært vektlagt mye informasjon til innbyggere som berøres av de store prosjektene 
som gjennomføres. Det arrangeres blant annet store informasjonsmøter på flere områder, både sanering/VA-
prosjekter, spredt avløp og om trafikksikkerhet/skolevei. 


 
Det første store delprosjektet i tilretteleggingen for Norturas utvidelser er i avslutningsfasen. Prosjektet har 
vært utfordrende, spesielt som følge av problemer ved kryssing under jernbanen nord for Mysen kornsilo 
og mølle. Avløpet fra Nortura og innbyggere langs traseen ledes nå i de nye rørene. Dette prosjektet har 
medført at kommunen har kunnet bytte ut flere kilometer med gamle vann og avløpsledninger samtidig 
som det tilrettelegges for Nortura. Første lag med asfalt er allerede lagt og veiene i området oppleves som 
bedre enn før prosjektet startet. Det legges stor vekt på god innbyggerkontakt og veiledning av innbyggere. 
 
Oppgraderingen i sentrum er i gang igjen etter "vinterdvalen". I vår og sommer vil det bli lagt heller i mange 
fortau, og på noen få veier gjenstår det siste laget med asfalt. Med en god stab innenfor avdeling vei, park 
og anlegg, og en relativt god maskinpark gjør at kommunen er godt rustet beredskapsmessig. Dette gjelder 
både i forhold til vann og avløp, men også for veier og annet som påvirkes mer av klimaendring og mer 
ekstremnedbør. Det gjør også kommunen fleksible ifht arbeidsoppgaver som i stor grad utføres av egne 
ansatte. Avdelingen har i vår rullert plan for fornyelse av maskinparken. 
 
Det jobbes kontinuerlig med opprydding innenfor avløp fra spredt bebyggelse. Med lokale forskrifter og 
vedtatte planer for arbeidet ble de første pålegg sendt i 2013. Hittil er det sendt over 200 pålegg til 







 
 
 


Side 31 
 


boligeiere om oppgradering av private anlegg. Her støter en på mange utfordringer av både praktisk og 
politisk art. Omkring 50 boligeiere har fått utsettelse i påvente av avgjørelse om etablering av alternativ 
avløpsløsning i enkeltområder (e.g. trykkavløp). Kommunen bruker betydelige ressurser til informasjon og 
veiledning i disse sakene. 


 
Investeringer og prosjekter  
Virksomheten har det siste året gjennomført svært omfattende investeringer og prosjekter. Omfanget er 
langt mer enn det normale. Prosjektenes størrelse og omfang gjør at det er knyttet en viss økonomisk 
usikkerhet til prosjektene. Sluttoppgjøret i noen store prosjekter som har pågått over flere år gjenstår. 
Spesielt er det knyttet usikkerhet til sluttoppgjør for VA-anlegg langs nye E18 som ble gjennomført i 
samarbeid med Statens vegvesen.  
 
VA-anlegg fra Laslett til Mysen renseanlegg er tatt i bruk, og første lag med asfalt er lagt på veier som har 
vært berørt. Det gjenstår noe reetablering av grøntanlegg, fortau og grøfting langs veier. Høsten 2015 skal 
alle abonnenter langs traseen være koplet på det nye anlegget og da blir det noen arbeider med avvikling av 
det gamle. Siste lag med asfalt kommer i 2016. Planlegging av nytt vannmagasin ble forsinket da først 
planlagte plassering ikke var forenelig med verneinteresser. Dette delprosjektet prioriteres høyt, arbeid med 
å få nødvendige avklaringer fra myndigheter er i en avslutningsfase og anbudskonkurransen kan lyses ut 
neste tertial. Oppgradering av avløpsanlegg mellom Visterbekken og nye E18 er forsinket på grunn av en 
tvist om veirett. Det vurderes alternative løsninger for gjennomføring av dette delprosjektet. Ny 
vannledning fra Sandstangen til Tosebygda er under prosjektering. Noen andre planlagte delprosjekt 
som nye vannledninger fra Tosebygda til Laslett og nytt avløpsrenseanlegget, vurderes ut fra varslet behov 
fra Nortura og med bakgrunn i annen vekst i kommunen. Det er usikkerhet rundt når behovet for 
disse utvidelsene kommer. Spesielt er det usikkerhet knyttet til vannforsyningens sårbarhet ved uforutsette 
hendelser. Dette både på kort sikt når vannforbruket øker som det pleier om sommeren, men også for den 
mer langsiktige økningen som kommer av økt befolkning og økt forbruk ved Nortura. Det vil ta lang tid å 
planlegge og bygge nyanleggene og eksisterende anlegg er gamle og har delvis ukjent kvalitet. Etablering av 
nytt vannmagasin vil avhjelpe noe på denne sårbarheten. 
  
Arbeidet med opprydding i spredt avløp har fortsatt høyt fokus. Utvikling av nyere teknologiske løsninger 
gjør at virksomheten hele tiden vurderer muligheten for optimale løsninger både forurensningsmessig og 
økonomisk/praktisk. Flere grupper viser stor interesse og vilje til egenbetaling og - innsats for å få 
tilknytning til kommunalt anlegg i stedet for egne private anlegg. Vi har mange henvendelser og det brukes 
mye ressurser til veiledning av innbyggerne i slike saker. Avklaring om kommunalt bidrag i prosessene ut 
over slik veiledning avhenger av politiske avklaringer og nye vedtak. 
  
Eksisterende vann og avløpsanleggene har behov for kontinuerlig reparasjoner/utskiftning. Planer for dette 
er beskrevet i saneringsplaner/hovedplaner. Virksomheten opplever større fokus på dette fra 
myndighetsorgan som Mattilsynet og fylkesmannens miljøvernavdeling. Tilrettelegging for utvidelser ved 
Nortura gir mulighet til å omprioritere og forsere noen slike tiltak. 
 
Virksomheten har fått mange positive tilbakemeldinger for oppgradering i Mysen sentrum i forbindelse med 
fjernvarmeutbygging. Mange veier har fått ny asfalt og arbeidet med oppgradering av fortau og 
gatelysanlegg fortsetter. En forutsetning for å kunne utføre slike arbeider er at virksomheten har riktig utstyr 
og en god maskinpark. De siste årene har det blitt vedtatt å fornye maskinparken en god del, men det 
har ikke vært økonomisk handlingsrom for å holde den takten som tidligere vedtatte plan for fornyelse av 
maskinparken la opp til. Planen for fornyelse av maskinparken er revidert dette tertial. En hensiktsmessig 
maskinpark er også sentralt i forhold til beredskap, drift og vedlikehold av veieranlegg og grøntområder. I 
tillegg til oppgradering og rehabiliteringer innen virksomhetens vanlige oppgaver, hjelp og assistanse til 
andre virksomheter. Det kan bli behov for å gjøre omprioriteringer, innenfor budsjettets rammer, for å sikre  
utstyr som sikrer effektiv drift. Dette inkludert samarbeid- og "sambruk" av maskiner og utstyr med andre 
virksomheter.  
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Stab 
 


Virksomhetens oppsummerende konklusjon 
Regnskapet målt i forhold til periodisert budsjett viser et mindreforbruk på 0,9 mill kroner. Det styres mot et forbruk i 
tråd med budsjettet, og prognosen for året er at stabs- og støttetjenestene samlet holder seg innenfor budsjettet. 
 
Nærværet er betydelig under måltallet, men har hatt en positiv utvikling i forhold til 2014. Langtidssykemeldinger som 
påvirker tallene i spesielt negativ retning er ikke arbeidsrelatert. Der hvor sykefraværet er arbeidsrelatert blir det 
iverksatt tiltak. 
 
Det er fokus på arbeidsmiljø og medarbeiderundersøkelse er planlagt gjennomført høsten 2015. 
 


Fokusområde økonomi 
 Årsbudsjett Periodisert 


budsjett 
Regnskap hittil i år Avvik tusen kr Avvik % 


Driftsinntekter -5 920 -2 223 -2 646 423 -19,0% 


Driftsutgifter 67 208 27 200 26 788 412 1,5% 


Finansinntekter 0 0 -36 36  


Finansutgifter 0 0 0 -0  


Lønn og sosiale utgifter 30 370 11 244 10 891 353 3,1% 


Kjøp varer/tj - egenprod 6 651 2 592 3 279 -686 -26,5% 


Kjøp av tjenester 28 396 12 869 12 301 568 4,4% 


Overføringsutgifter 1 791 494 317 177 35,8% 


Finansutgifter 0 0 0 -0  


Salgsinntekter -1 285 -205 -421 215 -104,7% 


Refusjoner -4 135 -1 517 -2 225 708 -46,6% 


Overføringsinntekter -500 -500 -0 -500 100,0% 


Finansinntekter 0 0 -36 36  


 


Kommentarer til  økonomisk status  
Den økonomiske situasjonen for stab- og støttetjenester er tilfredsstillende og under kontroll ved første tertial. 
Regnskapet viser et netto mindreforbruk på 0,87 mill kroner. 
 
Rådmannsteamet har et mindreforbruk på 0,1 mill kroner som er knyttet til foreløpig ubrukte budsjettmidler. På 
kostnadssteder innenfor tidligere service- og interne tjenester vises et merforbruk på 0,5 mill kroner som i all hovedsak 
skyldes at Eidsberg kommune har fått tildelt 0,4 mill kroner mindre i utbedringstilskudd fra Husbanken til 
videreformidling enn forutsatt. I tillegg er det noen kostnader som avviker noe fra periodiseringen av budsjettet som 
da viser et merforbruk. Personal- og organisasjonsavdelingen har et merforbruk på 0,25 mill kroner, som referere seg 
til periodiseringen av budsjett og tilskudd. Økonomiavdelingen har et mindreforbruk på 0,33 mill kroner i forhold til 
periodisert budsjett som skyldes høyere refusjoner og inntekter, samt lavere lønnsutgifter i forhold til periodisert 
budsjett. Forvaltningskontoret og legetjenestene viser et mindreforbruk på 1,2 mill kroner. Mindreforbruket har 
sammenheng med betalingsprofilen til Helsehuset og inntekt generert vedrørende turnuslegen. 
 


Tiltak for å korrigere avvik  
I budsjettjusteringene pr 1 tertial er det fremmet forslag om endringer, blant annet da Eidsberg kommune kun har fått 
innvilget 0,1 mill kroner i utbedringstilskudd mot søkt tilskudd og budsjettert på 0,5 mill kroner. Videre vil det være 
fokus på forbruket og at inntekter og refusjoner blir godskrevet som forventet. 
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Fokusområde medarbeidere 
 Medarbeidere Virkelig Mål Status Trend 


M1 Godt arbeidsmiljø   
  


   M1.1 Medarbeidertilfredshet 4,6 5,0 
  


   M1.2 Nærvær i prosent 92,6% 96,0% 
  


M2 Godt lederskap   
  


   M2.1 Opplevelse av lederskap 4,5 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet medarbeidere  
Stabs- og støttetjenester sett under ett har et for lavt nærvær. Nærværet ved rådmannsteamet er over målet på 96 %, 
mens nærværet i de andre avdelingene svinger fra 94,7 % til 86,9 %. Etter flere tertial med lave nærværstall ved 
økonomiavdelingen pga. flere langtidssykemeldinger, har dette nå snudd og nærværet er nå på 94,7 % for 1. tertial. 
Nærværstallene på avdelingsnivå baserer seg på et lavt antall ansatte, så fravær utgjør fort noen prosentenheter. 
Fraværet har ikke vært arbeidsrelatert, men i noen tilfeller er sykefraværet allikevel av langvarig karakter. 
 


Fokusområde læring og fornyelse  
 Læring og fornyelse Virkelig Mål Status Trend 


L1 Læring og utvikling   
  


   L1.1 Opplevelse av fornyelse og ressurs utnyttelse på egen arbeidsplass 4,8 5,0 
  


L3 Samhandling   
  


   L3.1 Opplevelse av samhandling og tverrfaglighet 4,5 5,0 
  


L4 Fokus på etikk og samfunnsansvar   
  


   L4.1 Opplevelse av etikk i arbeidshverdagen 4,5 5,0 
  


 


Kommentarer til fokusområdet læring og fornyelse  
Medarbeiderne gis generelt muligheten til å delta på relevante kurs og faglige oppdateringer.  
Nye moduler i Visma er tatt i bruk, og det vil bli gitt opplæring ut til andre ansatte i organisasjonen. 
 


Fokusområde brukere 
 Brukere Virkelig Mål Status Trend 


B1 Kvalitet og tilgjengelighet på tjenestetilbudet   
  


   B1.1 Brukertilfredshet med tjenestetilbudet - 5,00 
  


   B1.2 Gode internettsider 5,00 6,00 
  


B2 Bli møtt med respekt   
  


   B2.1 Opplevd å bli møtt med respekt - 5,00 
  


 


Kommentarer til fokusområdet brukere  
Det er ikke gjennomført brukerundersøkelse i virksomheten i 2015. Arbeidsmengden og arbeidstempoet er generelt 
høyt, og de ansatte strekker seg langt for å følge opp og bistå både på interne og eksterne henvendelser. 
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Kommunens frie inntekter og finansutgifter/finansinntekter 
 


Skatt 
Den kommunale skattøren er fastsatt med utgangpunkt i et ønske om at skattens andel av sektorens 
inntekter skal utgjøre om lag 40 prosent. Skatteinntektene ble i statsbudsjettet for 2015 anslått til å øke 
med om lag 5,6 prosent fra 2014 til 2015 på landsbasis. I revidert nasjonalbudsjett har vekstanslaget for 
skatteinntektene for kommunesektoren blitt nedjustert for kommunene med i overkant av 1,3 mrd. kroner 
eller 1,0 prosentpoeng. Skatteinngangen for Eidsberg har også samme utvikling som for landet. Inngangen 
målt ut fra landsgjennomsnittet indikerer om ikke en enda dårligere inngang for Eidsberg enn tidligere år og 
var etter aprilmåned 77,1 % av landsgjennomsnittet, og med utgangspunkt i gjennomsnittet av en 
matematisk fordeling av skatteinngangen siste tre år, ligger skatteinngangen for Eidsberg kommune ved 
utgangen av april om lag 6,5 mill kroner bak opprinnelig budsjettert skatteinngang på årsbasis (237,9 mill 
kroner).  
 
Det er vanskelig å anslå hva den eksakte skatteinngangen vil bli, men med bakgrunn i nedjusterte 
skatteanslag for landet, Eidsberg kommunes egen skatteinngang pr. april, samt en forventet skatteinngang 
som prosent av landsgjennomsnittet som siste to år (78,7 %) tilrår rådmannen at skatteanslaget 
nedjusteres med 4,55 mill kroner til 233,35 mill kroner.  
 


Rammetilskudd 
Ordinært rammetilskudd inkl. inntektsutjevningen for 2015 ble opprinnelig budsjettert til 320,2 mill kroner. 
Med bakgrunn i nedjusteringen av skatteanslaget i forbindelse med revidert nasjonalbudsjett (RNB) og 
dertil kompensasjon for redusert skatteinngang, samt øvrige omprioriteringer innenfor kommuneområdet i 
RNB, tilrår rådmannen å oppjustere rammetilskuddet inkl. inntektsutjevningen med 1,2 mill kroner til 321,4 
mill kroner.  
 


Integreringstilskudd og vertskommunetilskudd 
I budsjettet for 2015 er det lagt til grunn tidligere vedtak om bosetting av 12 flyktninger pr år/45 i løpet av 
økonomiplanperioden. Årets budsjetterte integreringstilskudd er 8,35 mill kroner som pr. nå kan synes noe 
høyt. Eidsberg kommune jobber med å bosette det antall flyktninger som er forutsatt og rådmannen vil 
gjøre en ny vurdering av inntektsanslaget når en ser bosettingstallene etter 2. tertial.  
 
Vertskommunetilskuddet for 2015 er budsjettert med 2,0 mill kroner og inngangen etter 2. kvartaler er i 
tråd med budsjett.  
 


Finansinntekter og finansutgifter  
I anslagene på renteinntekter og renteutgifter i budsjettet for 2015 ble det lagt til grunn en forholdsvis 
stabil markedsrente i 2015 med en liten økning mot slutten av året. Norges Bank nedjusterte forventet 
rentebane noe i forbindelse med en noe overraskende nedjustering av styringsrenten i desember 2014. 
Samtidig ble det signalisert at det var en viss sannsynlighet for at styringsrenten skulle ytterligere ned i 
2015, før den ble forutsatt å igjen skulle stige. Markedsrentene har så langt i år følgelig ligget noe under de 
anslagene rådmannen la til grunn som utvikling for budsjettet. Samtidig gjøres det innenfor 
finansreglementet imidlertid fortløpende justeringer i rentebytteavtaler for å tilpasse forholdet 
flytende/fast rente i forhold til markedet.  
 
Med bakgrunn i utviklingen i rentemarkedet og forventninger om renteutviklingen framover, samt at det er 
valgt å ta ut muligheter på lavere innlånsrenter ved å spre innlånsporteføljen på andre produkter enn 
ordinære lån, ser det ut til at rentekostnadene kan bli noe lavere enn forutsatt. Rådmannen tilrår å 
nedjustere anslaget for renteutgifter med 0,5 mill kroner, samt å oppjustere renteinntektene med 0,25 mill 
kroner. Med bakgrunn i forslag fra styret i Østfold Energi  om å utbetale 118 mill kroner i utbytte, tilrår 
rådmannen å øke utbytteutbetalingen med 1,660 mill kroner til 3,37 mill kroner. 
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Pensjon 
KLP kom i april med nye prognoser for pensjonspremie for inneværende år.  Disse premieberegningene 
indikerer at pensjonspremieinnbetalingen til KLP blir om lag 13-14 mill kroner lavere enn prognosene som 
ble presentert fra KLP for 2015 i september 2014. Endringene skyldes blant annet justering av 
beregningsforutsetnigene for premieberegningen for 2015, samt KLPs tilbakeføring av overskudd fra 2014 
som trekkes fra premieinnbetalingene for inneværende år. Nedjusteringen av pensjonspremiene gjør at 
differansen mellom pensjonspremie og pensjonskostnad reduseres tilsvarende. Det gjør at beløpet som 
skal inntektsføres i 2015 reduseres tilsvarende som premien reduseres. 
 
Premiereduksjonen medfører i liten grad at regnskapsresultatet påvirkes positivt som følge av at 
differansen mellom pensjonspremie og pensjonskostnad (premieavviket) i 2015 reduseres tilsvarende , 
mens amortiseringen/kostnadsføringen av akkumulert premieavvik påfølgende 7 år blir redusert og bedrer 
regnskapsresultatet årlig med om lag 2,0 mill kroner de kommende 7 årene. Rådmannen vil komme tilbake 
med en detaljert budsjettkorreksjon på dette i forbindelse med 2. tertial. 
 


Avsetninger til dekning av årets lønnsoppgjør  
Det gjenstår om lag 8,06 mill kroner til dekning av årets effekt av økte lønnskostnader knyttet til lønnsoppgjøret for 
2015. De samlede konsekvensene av mellomoppgjøret i 2015 er foreløpig ikke kjent, selv om resultatet av de sentrale 
forhandlinger foreligger. Rådmannen tilrår å nytte 1,06 mill kroner av avsatte midler til kompensasjon for 
lønnsoppgjøret for å saldere ut andre reduserte inntekter knyttet til redusert skatteinngang. Skulle den gjenstående 
rammen på 7,0 mill kroner til dekning av årets kostnader knyttet til lønnsoppgjøret pr. 01.05 ikke være tilstrekkelig når 
de økonomiske konsekvensene blir kjent, vil rådmannen komme tilbake med løsning på hvordan dette salderes ved 2. 
tertial. 
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Rådmannens merknader 


Den økonomiske utviklingen for virksomhetenes aktivitet etter 1. tertial er bekymringsfull. Det er spesielt 
virksomhetene Familiesenteret, Skole, Barnehage og NAV som har betydelige utfordringer med å levere 
sine tjenester innenfor den tildelte ramme. Det mest bekymringsfulle er Familiesenteret hvor 
utgiftsveksten, etter en positiv trend i 2014, ser ut til å øke vesentlig igjen i 2015. Virksomhet skole som 
også har hatt utfordringer de siste årene, har fortsatt utfordringer i forhold til den samlede rammen. Stor 
utgiftsvekst innenfor gruppen barn som det tilrettelegges spesielt for, øker og spiser av ressursene som 
stilles til rådighet for fellesløsningene. Innenfor virksomhet Barnehage er det spesielt utviklingen i antall 
barn i private barnehager som påvirker hvordan virksomheten kommer ut samlet sett gjennom avregning 
av økonomisk likebehandling av private og kommunale barnehager. Innenfor NAV er det spesielt 
utviklingen innenfor voksenopplæring, kvalifiseringsstønad og introduksjonsstønad som gjør at rammene 
ikke ser ut til å være tilstrekkelig. Gjennom stram prioritering og nøktern bruk av vikarer ser det ut til at 
virksomhetene innenfor pleie- og omsorg klarer å levere tjenestene innenfor tildelte ramme, mens det 
innenfor tjenestene Samfunn og utvikling, Eiendom og beredskap samt Miljø- og kommunalteknikk er noe 
mer handlingsrom for å styre utgiftene. Stabs- og støttetjeneste og politisk styring ser ut til å kunne 
avlevere regnskaper i tråd med budsjettet. 
 
Ut fra tilbakemelding fra virksomhetene indikeres det ved en oppsummering av driftsutfordringer et 
merforbruk i virksomhetenes drift i størrelsesorden 8-12 mill kroner samlet for virksomhetene. I tillegg til 
driftsutfordringene ved virksomhetene er skatteinngangen på langt nær som forutsatt i budsjettet for 2015. 
Skatteinngangen for landet og for Eidsberg spesielt gjør at skatteanslaget må nedjusteres, og rådmannen 
foreslår at anslaget nedjusteres med om lag 4,6 mill kroner. Dette motsvares langt på vei gjennom økt 
rammetilskudd på 1,2 mill kroner, nedjustering av renteutgifter med 0,5 mill kroner sammen med 
oppjustering av renteinntekter med 0,25 mill kroner. Videre oppjusteres Utbytte fra Østfold Energi med 
1,66 mill kroner ut fra styrets forslag til utbytteutbetaling. Det forslås å saldere resterende av skattesvikten 
med 1,0 mill kroner fra midler avsatt til å dekke års kostnaden ved lønnsoppgjøret for 2014/2015. Det 
gjenstår etter dette 7,0 mill kroner til dekning av årets kostnad av mellomoppgjøret for 2015.  
 
Erfaringsmessig er virksomhetene mer nøkterne på å varsle inntektsøkninger framfor kostnadsøkninger og 
rådmannen vil med bakgrunn i dette indikere et merforbruk for året i størrelsesorden 6 – 9 mill kroner. Til 
tross for de varslede utfordringene som er nevnt ovenfor, jobber administrasjonen med det mål for øyet å 
minimere merforbruket, men rådmannen igjen understreke at situasjonen er krevende og urovekkende. 
 
Nærværet for Eidsberg kommune totalt er på 92,9 prosent mot mål på 93 prosent. Dette er en bedring i 
nærværstallene på 0,5 prosentpoeng fra 1. tertial i 2014 og med 0,7 prosentpoeng fra det samlede 
fraværet i 2014.  
 


Konklusjon 
Kommunens driftssituasjon er krevende og forbruket pr. 1. tertial indikerer et betydelig merforbruk for året 
samlet. Virksomhetenes tilbakemeldinger understreker utfordringene som de står oppe i til daglig – et 
krysspress mellom krav til og behov for tjenester og begrensede midler. Dette har rådmannen signalisert 
over tid. Til tross for trykket må rådmannen henstille virksomhetene om å holde igjen på kostnadene for å 
unngå å påføre Eidsberg kommune større utfordringer for kommende år enn hva de årlige 
budsjettprosessene genererer.  
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VEDLEGG 
 


Finansforvaltning 
 
Her gis en kort redegjørelse for gjeldsforvaltningen i Eidsberg kommune pr. 1. tertial 2015: 
 
Gjeldsporteføljen 


 Porteføljen har et totalt lånevolum på 824,5 mill kroner mot 721,8 mill kroner pr. 31.12.2014. 


 Gjennomsnittlig lånerenter er på 2,48 % mot 2,75 % ved årsskifte. 


 Til sammenligning har gjennomsnittlig innskuddsrente for innskudd i vår hovedbankforbindelse 
vært om lag 2,39 % prosent. 


 Eidsberg kommunes gjeldsportefølje er fordelt med 58 % av nominelt lånebeløp til fastrente og 
resten til flytende. Dette er i henhold til kravene i finansreglementet som oppgir en fastrente på 
minimum 1/3. 


 Gjennomsnittlig rentebindingstid skal til enhver tid være mellom 1-5 år. Dagens portefølje har en 
gjennomsnittlig rentebindingstid på 4,61 år og er med dette innenfor retningslinjene i reglementet. 
Gjennomsnittlig rentebindingstid pr. 31.12.2014 var 3,91 år. 


 I 1. tertial er det tatt opp nye lån på til sammen 106,33 mill kroner, noe som er 1,75 mill kroner 
lavere enn vedtatt i budsjett 2015. Dette skyldes at Husbanken kun innvilget 10,75 mill kroner til 
startlån/etableringslån mot vedtatt 12,5 mill kroner. Lån til investeringsprosjekter på 95,58 
millioner kroner er sertifikatlån med 3 måneders rullering. Sertifikatlånene pr 31.12.2014 er rullert i 
1 tertial med samme beløp. 


 Det er gjort en ny rentesikringer i perioden, med oppstart 04.10.2018. Med de rentesikringer som 
er foretatt frem i tid, på nåværende portefølje, vil gjennomsnittlig rentebindingstid og andel 
fastrente vær som følger: 


 30.04.15 31.08.15 31.12.15 30.04.16 30.04.17 


Gjennomsnittlig rentebindingstid 4,61 4,52 4,40 4,22 3,73 


Andel fastrente 50 % 50 % 50 % 50 % 50 % 


 


 Kommunalbanken er den største finansieringskilden og utgjør 52 % av total gjeld. Rentebindingene 
er i større grad spredt utover de kommende 15 årene, enn hva som var tilfelle ved årsskifte hvor 
rentebindingene i hovedsak befant seg i 3-årssegmentet. Generelt vil en god spredning på 
rentebindingsforfallene være med å redusere renterisikoen. De siste lånene er valgt å ta opp som 
sertifikatlån for å redusere renteutgiftene. Sertifikatlånene utgjør pr 1. tertial 38 % av total gjeld. 
Dette har redusert renteutgiftene, men øker refinansieringsrisikoen.  
 


Rentebindingene har nå følgende forfallsstruktur: 
 


 
 
Det vises for øvrig til nedenstående oversikt over renteportefølje og rentesikringer.
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LÅNEPORTEFØLJE pr 30.04.2015


Kreditor Avdrag Fast/flytende Lånebeløp Renteprodukt Nominel Rente Ny rentedato Restgjeld Innfrielse/Delsum


Husbanken


11503669 - 10 Husbanken Halvårlig (04/10) Fast 6 000 000 3,100 1.7.2015 4 615 046 01.04.2032


11508871 - 10 Husbanken Kvartal (02/05/08/11) Fast 6 000 000 3,100 1.7.2015 4 937 631 01.05.2034


11513243 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Fast 9 000 000 3,100 1.7.2015 7 706 453 01.05.2035


11491676 - 10 Husbanken Halvårlig (04/10) Flytende 6 000 000 2,089 1 723 260 01.04.2028


11506383 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 3 000 000 2,089 2 157 547 01.05.2033
11506383 - 40 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 3 000 000 2,089 2 373 716 01.11.2033


11508871 - 40 Husbanken Kvartal (02/05/08/11) Flytende 3 000 000 2,084 1 140 589 01.02.2035


11512693 - 10 Husbanken Halvårlig (06/12) Flytende 1 884 665 2,089 2 432 01.12.2041


11516496 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 9 000 000 2,089 7 553 961 01.05.2036


11516496 - 40 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 4 116 000 2,089 3 513 906 01.12.2036


11520315 - 10 Husbanken Kvartal (01/04/07/10) Flytende 3 000 000 2,084 1 363 820 01.04.2037


11520315 - 20 Husbanken Kvartal (01/04/07/10) Flytende 9 000 000 2,084 8 305 082 01.10.2037


11524628 - 10 Husbanken Halvårlig (06/12) Flytende 12 000 000 2,089 9 708 767 01.06.2038


11528982 - 10 Husbanken Halvårlig (05/11) Flytende 12 500 000 2,089 12 314 462 01.05.2039


11532144 - 10 Husbanken Halvårlig (04/10) Flytende 10 750 000 2,089 10 750 000 01.04.2040


Sum Husbanken 78 166 672


Nordea


001073054.2 Sertifikatlån 3 måneders rullering 80 000 000 1,42 06.05.2015 80 000 000 06.05.2015


001073108.6 Sertifikatlån 3 måneders rullering 78 150 000 1,45 19.05.2015 78 150 000 19.05.2015


001073210.0 Sertifikatlån 3 måneders rullering 61 980 000 1,42 02.06.2015 61 980 000 02.06.2015


Sum Nordea 220 130 000


DnB


001073230.8 Sertifikatlån 3 måneders rullering 95 580 000 1,377 05.06.2015 95 580 000 05.06.2015


Sum DnB 95 580 000


Kommunalbanken


2006 - 0007 Kommunalbanken Bullet Flytende 90 000 000 3 mnd. NIBOR 1,87 05.01.2015 55 845 640 04.01.2036


2006 - 0047 Kommunalbanken Bullet Flytende 109 000 000 3 mnd. NIBOR 1,86 26.01.2015 92 760 000 26.01.2026


2007 - 0495 Kommunalbanken Bullet Flytende 29 050 000 3 mnd. NIBOR 1,80 12.02.2015 17 388 870 12.11.2032


2009 - 0742 Kommunalbanken Bullet Flytende 34 755 000 3 mnd. NIBOR 1,75 02.03.2015 34 755 000 03.12.2029


2010 - 0368 Kommunalbanken Bullet Flytende 150 000 000 6 mnd. NIBOR 1,79 05.01.2015 147 827 845 05.07.2030


2010 - 0745 Kommunalbanken Bullet Flytende 31 700 000 3 mnd. NIBOR 1,81 19.02.2015 14 666 836 19.11.2030


2011 - 0664 Kommunalbanken Bullet Flytende 67 375 000 3 mnd. NIBOR 1,78 10.02.2015 67 375 000 10.11.2031


Sum Kommunalbanken 430 619 191


Gjeldsportefølje 30.04.2015 824 495 863  
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Rentesikring, SWAP, pr. 30.04.2015


Avtale inngått Beløp Betingelser Forfall Rente 30.04.2015 Margin


24 1292301/1735122 16. desember 2013 175 000 000            5 års NOK/CMS 4. juli 2023 Betaler 1,318 0,50


NIBOR 3 mnd. Mottar 1,470 0,60


25 1067467/1787633 6. februar 2014 60 000 000              Fast rente 5,251 24. oktober 2029 Betaler 5,251


NIBOR 3 mnd. Mottar 1,46


26 1191447/1787626 6. februar 2014 65 000 000              Fast rente 4,22 17. august 2029 Betaler 4,22


NIBOR 3 mnd. Mottar 1,71


27 925971/1872407 27. juni 2014 50 000 000              Fast rente 3,16 5. april 2022 Betaler 3,16


NIBOR 3 mnd. Mottar 1,47


28 846294/1911420 15. september 2014 200 000 000            Fast rente 2,26 4. oktober 2018 Betaler 2,26


NIBOR 3 mnd. Mottar 1,47


Sum renteswap pr 30.04.2015 550 000 000            


29 1030472091-0285-6899 17. oktober 2014 100 000 000            Fast rente 2,37 10. februar 2023 Betaler 2,37 Oppstart 10.02.2016


NIBOR 3 mnd. Mottar


Nye rentesikringer 1 tertial


30 1030472091-0435-0371 4. mars 2015 80 000 000              Fast rente 2,275 4. oktober 2023 Betaler 2,275 Oppstart 04.10.2018


Kontrakt
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Oversikt over forbruk pr. 30.04 på investeringsprosjekter for 2015: 


Investeringsprosjekter


 Budsjett 


2015 


 Overføres fra 


2014 


 Revidert 


budsjett 


 Forbruk pr 


30.04.2015 Kommentar (kort om status, framdrift, økonomi)


IKT-investeringer 3 500              3 500              45                  Det er satt i bestilling HW og trådløst nett ved EUS og ERO. ERO forventes 


ferdigstilt til sommeren, mens EUS forventes ferdigstilt til høsten.


Boligsosial handlingsplan 10 000           10 000           266                
En rekke er revet i Kløverveien. Påbygg og rehabilitering av Kløverveien er 


under utførelse. Kløverveien 5 er under detaljprosjekteringsfasen, mens 


boliger for vanskeligstilte vil komme til politisk behandling i juni.


Kommunale bygg


     - Kommunale bygg generelt 1 500              1 500              380                Beløpet vil bli nyttet til å sikre etablering av inspeksjonsordninger på 


kommunale bygg med flate tak, samt fullfinansering av tilkobling av 


fjernavarme i kommunale bygg. 


     - Høytorp Fort 200                 200                 19                  Nyttes til tiltak for å vedlikeholde bygninger på eiendommen.


     - Sikringsarbeider Høytorp Fort -                  145                 145                 -                 Beløpet vil nyttes til ferdigstillelse av energitilkobling i Reduitten.


     - Fjernvarme - påkobling av kommunale bygg -                  162                 162                 437                Merforbruket dekkes inn over budsjettet for kommunale bygg.


Vann og avløp


     - Avløpsrenseanlegget -                  3 981              3 981              1 663             Består av midler til ferdigstilling av prosjekter påbegynt i 2014. Dette 


består for det meste av midlertidige tiltak spesielt innenfor 


slambehandling for å kunne utsette utbygging av nytt renseanlegg.


     - VA-anlegg Laslett-Melleby - ny E18 (2014) 7 000              5 875              12 875           3 436             Det gjenstår noe arbeider ved Dalveien og noe grunnerverv. Det er 


knyttet stor usikkerhet til endelig sluttoppgjør da det re endt med en tvist 


mellom SVV og deres hovedentreprenør. Avgjørelse i rettsapparatet vil ta 


lang tid. 


     - Reservevannsforsyning 6 000              118                 6 118              -                 
Entreprenør er valgt og prosjektet forventes gjennomført i 2016. Ut fra 


tilbudssum antas det behov for å øke rammen til 7,5 mill kroner. Årets 


ramme sammen med overføring av fra fjoråret antas å være tilstrekkelig. 


     - E 01 Ledninsanlegg Laslett - Sponesveien 5 000              10 578           15 578           3 430             
Det gjenstår noe reetablering og  sanering av gamle kummer når alle 


abonnenter er påkoblet og et nytt lag med asfalt er lagt i 2016.  Det er 


knyttet usikkerhet til sluttoppgjør spesielt mht. tillegg som følge av 


problemene som oppsto ved kryssing under jernbanen. Utfallet av dette 


vil kunne påvirke behovet for behov for midler til å kunne asfatere i 2016 


gitt at det ikke er midler for overføring til 2016.  


Sum investeringer 33 200           20 859           54 059           9 676              
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Investeringsprosjekter


 Budsjett 


2015 


 Overføres 


fra 2014 


 Revidert 


budsjett 


 Forbruk pr 


30.04.2015 Kommentar (kort om status, framdrift, økonomi)


     - Visterbekken PST og tilhørende 


pumpeledn.


 99 Kostnader dekkes av Nortura. Prosjektet avhenger av avklaring av 


veirett før utlysning av prosjektet.


     - D 01 Vannmagasin/Høydebasseng  35 000  423  35 423  71 Planlagt ulysning av prosjektet sommeren 2015 - utførelse 


ferdigstil lt i  2016. Noe usikkerhet knyttet ti l  kostnadsanslag.


     - D 02/04 Vannforsyningsanlegg 


Sandstangen-Laslett


 7 000  1 300  8 300  480 Ansvar for anlegg på Sandstangen er ovetatt av Trøgstad kommune. 


Prosjektering av anlegget fra Sandstangen til  Tosebygda pågår. 


Videre utbygging fra Tosebygda til  Laslett må vurderes fortløpende. 


     - Sannering Slitu  -00  1 112  1 112 Det gjenstår noe retting av asfaltarbeider og replanting av hager. 


Ferdig 2015. 
Sanering avløp 1 750 697 2 447 82 Her føres bla. større ti ltak/rehabilitering på pumpestasjoner og 


endringer etter avvik fra fylkesmannens tilsyn. Bevilget beløp er 


ti lstrekkelig.


Vannforsyning 1 750 491 2 241 75 Her føres bl.a. kostnader ti l  større rehabilitering/endringer i  


vannforsyningsanlegg, endring i  anlegg, styrings og 


overvåkningssystem som ikke kan nyttes direkte ti l  andre 


investeringsprosjekter. Bevilget beløp er ti lstrekkelig.


     - VA fjernvarme 400 1 193 1 593 0 Her føres kostnad til  avsluttende reetablering og asfaltering.


Kommunale veier


     - Asfaltering og sentrumstiltak 1 200 1 200 0 Asfaltering (i  hele kommunen) og oppgradering av vei, fortau, 


grøntanlegg mm. i sentrum. Arbeidene tilpasses bevilgningen.


     - Gatelys 400 400 0 Utskifting av armatur og bygging av nye styreskap for måling av 


anlegg. Bevilgning er ti lstrekkelig.


Oppgradering av idrettsplasser 500 500 0 150 tusen nyttet ti l  uteområdet på Kirkefjerdingen skole. 


Resterende nyttes ti l  lekeområder ved kmmunale barnehager


Edwin Ruuds barnehage 32 500 4 928 37 428 150 Anbud gjennomført. Detaljprosjektering igangsatt. 


Utstyr brann og sikkerhet 400 400 70 Anskaffe nye skap til  utrykningstøy i  tråd med HMS. Resterende 


midler, ca 300 tusen avventer etablering av nytt selskap.


Ungdomshus 1 000 1 964 2 964 0 Prosjektplan under utarbeidelse. Arbeidene ut på anbud medio 


juni måned.


Byutvikling - oppfølging fra områdereguleringsplan og Høytorp Fort2 000 2 000 0


Egenkapitalinnskudd, KLP 1 650 1 650 0


Startlån 12 500 12 500 2 090 Mottatt bevilgning fra Husbanken 10.750. Jevnt  ti lsig av 


lånesøknader. Vurdering av om tildelt låneramme er ti lstrekkelig 


og eventuell ny søknad fremmes skjer i  forbindelse med 2. tertial.


Avdrag på formidlingslån 3 500 3 500 408


Ekstra avdrag på lån 3 000 3 000 911


Salg av nærings- og tomtearealer 0 0 4 393 Netto salgssum som følge av salg av Søndre Mysenvn. 4, 


Vestengvn. 20 E, Bergheimvn. , Susebakkeveien 6 og Gnr. 50 Bnr. 


441


Sum investeringer  137 050  36 859  174 609  18 508  








Retningslinjer for frivilligsentraler/nærmiljøsentraler 


 
I. Formål: 


 


 Frivilligsentraler/nærmiljøsentraler (heretter kalt sentraler) skal være 


en lokalt forankret møteplass, åpen for alle som har lyst til å delta 


innen frivillig virksomhet. 


 Sentralen skal utvikles av menneskene som er knyttet til sentralen. 


 Sentralen skal være et kraftsenter og kontaktpunkt for mennesker, 


foreninger/lag og det offentlige. 


 


II. Organisering: 


 


Kulturdepartementet (KUD) har forvaltningsansvar for det statlige driftstilskuddet 


til sentralene. 


 


1) Vedtekter 


 Sentralene skal ha vedtekter som regulerer formål, 


organisasjonsform og beslutningsstruktur. 


 Innholdet i vedtektene skal regulere aktivitetene i sentralen. 


 Sentralen skal samarbeide med lokale frivillige organisasjoner, 


lag/foreninger og det offentlige. 


                            


                                   2)  Virksomhet 


 Sentralen skal initiere, mobilisere og samordne frivillig aktivitet. 


 Aktivitetene skal legges opp i tråd med lokale forutsetninger, 


behov og bidra til utvikling av sentralen. 


 Aktivitetene skal være et tillegg til offentlig virksomhet. 


 Det bør legges vekt på et samspill mellom frivillig og offentlig 


innsats på områder det er naturlig å samarbeide om. 


 Sentralen eller de frivillige knyttet til sentralen kan ikke ta i mot 


betaling, utover godtgjørelse for direkte utlegg. 


                                


                                   3)   Eiere 


 Sentralen kan eies av en eller flere juridiske personer. 


 Dersom flere juridiske personer oppretter en sentral kan det stiftes 


som en forening, et andelslag eller en stiftelse. 


 Sentralen skal så sant det er mulig registreres i Enhetsregisteret i 


Brønnøysundregisteret. Sentraler organisert som stiftelser skal 


også registreres i Lotteri- og Stiftelsestilsynet. 


 


4)  Årsmøte 


 I en sentral organisert som en stiftelse er det styret som er 


stiftelsens øverste organ, og det er stiftelsens vedtekter som kan 


fastsette at stiftelsen skal ha et årsmøte og hvem som kan møte 


der. 


 I andre eierformer er årsmøtet sentralens øverste organ. (Dersom 


en kommune er eier kan kommunestyret eller et kommunalt 


utvalg settes som årsmøte.) 







 Ordinært årsmøte avholdes en gang pr. år og innen 30.juni som er 


frist for søknad og rapport. Ekstraordinært årsmøte skal avholdes 


hvis det kreves av minst 1/3 av eier(ne) eller styret. 


 På årsmøtet møter representanter for eier(ne) med tale- og 


stemmerett. 


 Andre med tilknytning til sentralen kan møte med talerett. 


 Årsmøtet foretar valg av styre, godkjenner sentralens budsjett og 


regnskap, samt fører kontroll med styret og sentralens drift. Det 


skal føres årsmøteprotokoll. 


 


5)  Styret 


 


Kommunalt- og organisasjonseide: 


 Styret er sentralens øverste organ mellom årsmøtene. Styret 


velges og får sin fullmakt fra årsmøtet. 


 Styret skal ha et mandat fra eier som regulerer hvem som har 


regnskaps- og budsjettansvar, ansettelsesmyndighet, 


arbeidsgiver- og arbeidslederansvar. 


 


                                      Stiftelser: 


 Dersom sentralen er organisert som en stiftelse, regulerer Lov 


om stiftelser ansvarsforholdet i organisasjonen. 


 


                                       Gjelder for alle eierformer: 


 Innen 30. juni hvert år skal KUD ha tilsendt regnskap og 


rapport om den årlige aktiviteten. Ansvar for utarbeidelse og 


innsendelse av dette avklares i mandatet til styret. 


 


III. Finansiering: 


 


 Søknad om statsmidler for kommende år sendes KUD innen 30.juni og skal 


inneholde målsetting og budsjett. 


 Rammene for tilskuddet fastsettes i statsbudsjettet. 


 Statstilskuddet skal brukes til å dekke deler av lønnskostnadene til daglig leder. 


 Maksimalt tilskudd forutsetter daglig leder ansatt i 100 % stilling og minimum 


40 % lokal finansiering av driften. 


 Statstilskuddet skal ikke brukes til driftstøtte til organisasjoners ordinære 


aktivitet. 


 Såfremt regnskap og rapport ikke foreligger innen vedtatt frist, kan sentralen 


miste statstilskuddet for kommende år. 


 


 


 


Vedtatt: 23.september 2005 (revidert 28. januar 2010) 


 








                  


 


  


 


Notat 
Til:  Styringsgruppa for idrettsanlegg 


Dato: 19.05.2015 


 


Kostnadsestimater – Idrettsanlegg 
 


Styringsgruppa for idrettsanlegg bestilte i møtet den 20. april 2015 administrativ avklaring på følgende spørsmål: 


a) Hva er estimert kostnad av et frittstående svømmeanlegg?  


b) Hva er estimert kostnad av et svømmeanlegg integrert i et kompaktanlegg?  


c) Hvordan vurderes grunnforholdene ved Mysen Idrettspark i forhold til et svømmeanlegg?  


d) Hva er kostnadsestimatene for de øvrige anleggsbehovene?  


 


Spørsmål a, b og d blir forsøkt besvart i dette dokumentet. Det er i den sammenheng nødvendig å presisere 


følgende: 


- Kostnadsestimatene må betraktes som retningsgivende med formål å være til nytte for finansiell 


planlegging. Mer presis kostnadsberegning krever forprosjektering.  


- Tallene er basert på kostnadsnivået i 2015, og må korrigeres mot fremtidig lønns- og prisutvikling. 


- Innføring av Tech 15 som byggestandard kan øke kostnadene i forhold til disse estimatene.  


- Alle offentlige investeringer av denne typen betinger at kravene til universell utforming ivaretas, og at 


loven om offentlige anskaffelser overholdes, herunder brukermedvirkning. 


- Estimatene er ikke inklusiv midler til forprosjektering.  


Administrasjonen har behandlet de av anleggene i kommunedelplanens kap.  2.5.2 der Eidsberg kommune er 


anført som eier/driver. Dette er: 


 1A    Svømmehall og flerbrukshall m/ kjeller 


 1B    Flerbrukshall m/ kjeller 


 1 C og 2   Svømmehall – isolert 


 4    Fotballhall 


 5    Ishall 


 7    Helårsløype- Høytorp fort 


 10A-D   Alternativer for grusbanen i Mysen idrettspark 


 11A    Tribuner, grusbanen 


 11B    Lysanlegg, grusbanen 


 12 og 27  Balløkker 


 


Som svar på spørsmål c fremlegges rapporten «Grunnforhold og stabilitet – Mysen idrettspark» av Kjell-Harry 


Olaussen, 2008 - revidert i 2009. Ved eventuelt nye bygg tilknyttet Eidsberghallen anbefaler administrasjonen på 


det sterkeste nye grunnundersøkelser i forbindelse med eventuell forprosjektering. 


 


 


Knut Olav Brekklund Sæves 


Kultur- og idrettssjef 


Eidsberg kommune 







Anlegg nr 1 A  


Svømmehall og flerbrukshall med kjeller 
 


Beskrivelse  


Anleggsalternativet er tenkt som påbygg til den 


eksisterende Eidsberghallen. Skisseprosjektet er initiert og 


utviklet av Stiftelsen Mysen idrettspark.  


 


Svømmeanlegg og ekstra håndballbane er de største 


enkeltelementene i anlegget. I tillegg er anlegget blant 


annet tiltenkt tribune, pistolbane i kjeller, samt treningsrom, 


klubblokaler og mulighet for tilpasning til mindre 


næringsdrift. 


 


Eidsberg idrettsråd har gjennom sitt initiativ foreslått 


følgende for svømmeanlegget: 


- Basseng 25x15 meter 


- Basseng 12,5x8 meter 


- Ikke stupebasseng 


- Garderober 


- Kafeområde 


- BTA 3200 m2 


 


Som grunnlag for å si noe om kostnaden av anlegget tas det utgangspunkt i estimatet for anlegg 1C/2 – isolert 
svømmehall – 110-120 mill eks mva. 
Idrettshall med kjeller er av Stiftelsen Mysen idrettspark foreslått med BTA 3200 m2. En arealpris på 25-28.000 
kr/m2 gir et kostnadsintervall på ca 80-90 mill inkl mva, tilsvarende ca 64-72 mill eks. mva. 
 
Totalt sett gir dette estimatet et kostnadsintervall på 170-190 mill eks mva, men det tar ikke høyde for eventuelle 
besparelser ved å bygge samlet. Drøfting med Morten Andersen i Stiftelsen Mysen idrettspark, understreker også 
at det på dette tidspunktet er usikkerhet rundt å tallfeste de eventuelle besparelsene. 
 
Stiftelsen Mysen idrettspark operer med en lavere kostnadsramme for anlegget – ca 161 mill inkl mva** – 130 mill 
eks mva. At tallet er lavere avhenger særlig av at det er basert på en lavere kvadratmeterpris for 
svømmeanlegget, enn hva administrasjonen har lagt til grunn. Tallet inkluderer ikke inventar og utstyr. 
 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader 


 


Driftskostnader  


inkl mva 


1A Svømmehall og 


flerbrukshall med kjeller  


170-190.000.000 44.000.000  136.000.000 8,7-3,3 mill* 4-6 mill 


 


* 40 år avskrivningstid, 4 % rente. 


 
Interkommunalt eierskap utløser større spillemiddelandel, men forutsetter at minst en annen kommune går inn 
med minst 5 % eierandel i deler av anlegget. 
 


Kildegrunnlag 


** Stiftelsen Mysen idrettspark 







Anlegg nr 1 B  


Flerbrukshall med kjeller 
 


Beskrivelse  


Anleggsalternativet er tenkt som påbygg til den 


eksisterende Eidsberghallen. Håndballbane er det 


største enkeltelementene i anlegget. I tillegg er 


anlegget blant annet tiltenkt tribune og pistolbane i 


kjeller m.m. 


 


Idrettshall med kjeller er av Stiftelsen Mysen 
idrettspark foreslått med BTA 3200 m2. En 
arealpris på 25-28.000 kr/m2 gir et 
kostnadsintervall på ca 80-90 mill inkl mva, 
tilsvarende ca 64-72 mill eks. mva. 
 
 
Stiftelsen Mysen idrettspark operer med en kostnadsramme for anlegget – ca 84 mill inkl mva – 67 mill eks 
mva**.  
 


 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader 


 


Driftskostnader  


inkl mva 


1B Flerbrukshall med 


kjeller  


65-75.000.000 20.000.000  55.000.000 3,5-1,5 mill* Ikke beregnet 


 


* 40 år avskrivningstid, 4 % rente. 


 
Interkommunalt eierskap utløser større spillemiddelandel, men forutsetter at minst en annen kommune går inn 
med minst 5 % eierandel i deler av anlegget. 
 


Kildegrunnlag 


** Stiftelsen Mysen idrettspark 


 
 
  







Anlegg nr 1 C og 2 


Svømmehall - isolert 
 


Beskrivelse  


Festiviteten bad er gammelt og i dårlig 


teknisk stand. Det er store utfordringer 


tilknyttet driftssikkerhet, og det er 


nødvendig å planlegge for en ny 


svømmehall i Mysen.  


For den økonomiske planleggingen av 


investeringen gis det her noen 


retningsgivende tall for prosjektkostnaden 


tilknyttet et svømmeanlegg, isolert sett. 


Det er store kostnadsvariasjoner for et 


svømmeanlegg, basert på størrelse, 


innhold og standard. 


 


Stiftelsen Mysen idrettspark har gjennom sitt initiativ foreslått følgende for anlegget: 


- Basseng 25x15 meter 


- Basseng 12,5x8 meter 


- Ikke stupebasseng 


- Garderober 


- Kafeområde 


- BTA 3200 m2 


 


Som grunnlag for å si noe om kostnaden av en ny svømmehall, er fire prosjekter undersøkt. 


For å synliggjøre bredden i kostnadsvariasjonene tas det utgangspunkt i BTA 3200 m2, overført til arealkostnaden 


ved disse fire prosjektene. 


 


Prosjekt Merknad kr/ m2 Kostnad eks mva overført til 


BTA=3200 m2 


Pirbadet, Trondheim Høy sikkerhetsmargin pga krevende tomt 42.000 135.000.000 


Røyken svømmehall Stort og innholdsrikt anlegg 37.900 121.280.000 


Dampsaga i Steinkjer Svært enkel utføring 30.000 96.000.000 


Mysen idrettspark Jfr skisse 28.530 91.296.000 


 


Eksemplene synliggjør en kostnadsvariasjon fra 28.530-42.000 kr/m2 eks. mva. i 2015 kroner 


Reduserer man dette intervallet til 35.000-38.000 kr/m2 gir dette et kostnadsintervall på ca 110-120 mill. kr. 


med dagens kroneverdi, eksklusiv tomteerverv og hensyn til ekstraordinære tomtekostnader. 


 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader 


 


Driftskostnader  


inkl mva 


1C Svømmehall - isolert 110-120.000.000 19.000.000  100.000.000 6,5-2,5 mill* 4.744.587** 


 


* 40 år avskrivningstid, 4 % rente. 


 


Kildegrunnlag 


** Stiftelsen Mysen idrettspark 


  







Anlegg nr 1 E 


Svømmehall – enkelt anlegg for undervisning og mosjon 
 
Beskrivelse  
Festiviteten bad er gammelt og i dårlig teknisk stand. 
Det er store utfordringer tilknyttet driftssikkerhet, og 
det er nødvendig å planlegge for en ny svømmehall i 
Mysen.  
 
Som alternativ til svømmeanlegget beskrevet i 1A, 1C 
og 2, kan man velge en løsning som ivaretar et nytt 
driftssikkert anlegg med hensikt å ivareta 
svømmeopplæring og mosjon. 
 
 
 
 
Følgende innhold er av styringsgruppa foreslått følgende for anlegget: 


- Basseng 12,5x8 meter (evt 16x8 m) 
- Ikke stupebasseng 
- Garderober 
- BTA 1000 m2 


 
Som grunnlag for å si noe om kostnaden av en svømmehall, anvendes samme metode som for 1C/2: 
For å synliggjøre bredden i kostnadsvariasjonene tas det utgangspunkt i BTA 1000 m2, overført til arealkostnaden 
ved disse fire prosjektene. 
 


Prosjekt Merknad kr/ m2 Kostnad eks mva overført til 
BTA=3200 m2 


Pirbadet, Trondheim Høy sikkerhetsmargin pga krevende  tomt 42.000 42.000.000 


Røyken svømmehall Stort og innholdsrikt anlegg 37.900 37.900.000 


Dampsaga i Steinkjer Svært enkel utføring 30.000 30.000.000 


Mysen idrettspark* Jfr skisse 28.530 28.530.000 


 
Eksemplene synliggjør en kostnadsvariasjon fra 28.530-42.000 kr/m2 eks. mva. i 2015 kroner 
Reduserer man dette intervallet til 35.000-38.000 kr/m2 gir dette et totalkostnadsintervall på ca 35-38 mill. kr. 
med dagens kroneverdi, eksklusiv tomteerverv og hensyn til ekstraordinære tomtekostnader. 
 
Et opplæringsbasseng på 12,5x8 meter gir 1/3 i spillemiddeltilskudd, inntil 3,5 mill. 
Heve/senkebunn pålydende 2,5 mill eks mva gir 1/3 i spillemiddeltilskudd, inntil 700.000 
 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader 


 


Driftskostnader  


inkl mva 


1E Svømmehall – enkelt 


anlegg for undervisning 


og mosjon 


35-40.000.000 4.200.000  35.800.000 2,3-0,9 mill 3.000.000 


 
  







Anlegg nr 4 


Fotballhall 
 


Beskrivelse  


Indre Østfold mangler i dag innendørs 


fotballarena. Et slikt anlegg bør fylle en regional 


funksjon, og gjennom det åpne for større 


spillemiddelandel. 


 


Det er mange alternativer for en fotballhall i 


dag, og store kostnadsvariasjoner. Det er mye 


som spiller inn, som grunnforhold, 


byggestil/estetikk, materialbruk. NFF har gitt oss 


erfaringstall. De rimeligste løsningene tar  


utgangspunkt i enkel isolert hall med stålbæring og stålsandwich elementer. 


 


En 11-er hall med anbefalt spilleflate 64x100m (tillater kamper til og med 2. divisjon herrer og 1. divisjon kvinner), 


inkl sikkerhetssoner, 4 garderober og lager, kostnadsberegnes omkring 45-50 mil kr. Til dette tildeles 1/3 i 


spillemidler, inntil 7 mill. Her er det viktig å presisere at det er bygd betydelig dyrere haller med flere fasiliteter og 


muligheter for flerbruk.  


 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader Driftskostnader 


inkl mva 


4 Fotballhall – 11-bane 50.000.000* 7.000.000** 43.000.000 3-1 mill***  Ikke beregnet 


 


* Det er store kostnadsvariasjoner tilknyttet bygging av fotballhall, så tallet må behandles som retningsgivende. 


 


** Kan forventes økt ved regionstatus. 


 


*** 40 år avskrivningstid, 4 % rente. 


 


 


Kildegrunnlag 


 


Norges Fotballforbund v/ Ove Halvorsen 


  







Anlegg nr 5 A og 5 B 


Ishall 
 
Beskrivelse  


A - Indre Østfold utvikling har gjennom eget 
forstudieprosjekt pekt på mulighetene som ligger 
for en regional ishall – plassert langs E-18. 
Prosjektskissen tar utgangspunkt i kravene til en 
standard ishall (isflate 26x56m), men har i tillegg 
en egen isflate for 4 curlingbaner på til sammen 
50x25m. 
Tanken bak å inkludere curling er i tillegg til 
idrettsmotiverte argumenter at curling er 
attraktivt i bedrifts- og publikumssammenheng og 
kan gi et bedre inntektsgrunnlag. I tillegg til 
curling har anlegget en publikumskapasitet på ca. 2.000 for å tilfredsstille kravene til eliteserien for 
seniorer og internasjonale arrangement som landskamper. 
For utfyllende informasjon, se vedlagte Forstudierapport fra Indre Østfold Utvikling. 
 
B –  Et mindre treningsanlegg kan forventes gjennomført til langt lavere kostnad, både når det gjelder investering 


og drift, samtidig som det også kan ha potensiale til å få regionstatus.                                              
 
 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks mva Spillemidler 
forventet 


Driftskostnader inkl 
mva 


5A Ishall – stor 75.000.000 31.000.000 4-6.000.000 
 


5B Ishall – liten 40.000.000 16.000.000 3-4.000.000 
 


 
Interkommunalt eierskap utløser større spillemiddelandel, men forutsetter at minst en annen kommune går inn 
med minst 5 % eierandel i deler av anlegget. 
 
Kildegrunnlag 
Forstudierapport - Regional ishall i Indre Østfold   Indre Østfold utvikling 
  







Anlegg nr 7 


Helårsløype – Høytorp fort 
 


Beskrivelse 


Helårsløypa er tenkt lokalisert til kommunal grunn 


på Høytorp fort, med bredt bruksfelt for både 


idrett, rekreasjon og folkehelse.  Løypa etableres 


med utgangspunkt i klassisk-traseen som ble 


skissert av skiforbundet, med tilpasninger der 


denne går utenom kommunal grunn. Helårsløypa 


skal være en sluttet ringløype på permanent 


basis, hvilket også inkluderer en permanent 


broløsning, dimensjonert til å bære 


løypemaskinen. Bygging av bro forutsetter 


godkjenning av fylkeskonservator. Hvis dette ikke blir innfridd, bør det legges en alternativ trase som ikke krever 


bro. 


 


Innhold: 


- Helårsløype 3 km       


- Bro        


- Lysmaster       


- Tetting av dam til vannmagasin for snøprøduksjon.   


 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader Driftskostnader 


inkl mva 


7 Helårsløype Høytorp fort 4 000 000 1.000.000 3.000.000 200.000-100.000** 40.000* 


 


Kostnadsestimatet har tatt høyde for at broløsningen kan bli vesentlig mer kostbar enn hva første 


kostandsestimat tilsa. Estimatet inkluderer ikke oppgradering av snøproduksjonsanlegg.  


 


*  Inkl. elektrisitet, pæreskift og kommunalt vedlikehold av løypa sommerstid. 


  Eks. vann til snøproduksjon og drift av skiløyper. 


 


** 30 års avskrivningstid, 4 % rente 


 


Kildegrunnlag 


Kostnadsestimatet er gjort på bakgrunn av informasjon gitt av Per Kirkeng vedr. bro og opparbeiding av trase.  


Kostnadsestimat for lysmaster er gitt av Virksomhet for miljø og teknikk, og er beregnet ut i fra rimeligste løsning i 


tre, og med kabel i luft. Dette krever godkjenning fra fylkeskonservator. 


  







Anlegg nr 10 a-d , 11a-b 


Friidrett og fotball – alternativer for grusbanen i Mysen Idrettspark 
 


Beskrivelse:   


Pr. i dag er grusbanen ved Mysen idrettspark brukt som anlegg for fotball og friidrett. Spesielt bruker friidretten 


den mer enn andre brukere, da dette er det eneste anlegget for deres aktivitet i kommunen. Anlegget benyttes 


også av Mysen skole, Eidsberg ungdomsskole og Mysen videregående skole i undervisning og lek.   


Beliggenheten og det store aktivitetspotensialet for anlegget, tilsier at det burde vært oppdatert. I dag er anlegget 


i svært dårlig forfatning, men mulighetene for oppgradering av anlegget er flere. Her skisseres fire alternativer: 


 


 


 


10 A – Løpebane med fast dekke og gressbane for fotball 


Løpebane med fast dekke vil være en stor oppgradering for formålet til fri-idretten.  Fotballbane med naturgress 


vil også gi muligheter for å bedrive kastøvelser som spyd, slegge og diskos, men redusere antallet brukstimer for 


fotball betydelig, og øke vedlikeholdsbehovet. 


 


Gressbane    2.000.000 kr.  (eks. mva) 


Løpebane fast dekke   2.500.000 kr. (eks. mva) 


Flomlysanlegg       750.000 kr.  (eks. mva) 


Total     5.250.000 kr.  (eks. mva) 


 


  







10 B – Løpebane med fast dekke og kunstgressbane for fotball 


Løpebane med fast dekke vil være en stor oppgradering for formålet til fri-idretten.  Fotballbane med kunstgress 


vil fjerne mulighetene for å bedrive kastøvelser, men øke antallet brukstimer for fotball betydelig, og redusere 


vedlikeholdsbehovet. 


Kunstgressbane   2.000.000 kr. (eks. mva) 


Løpebane fast dekke   2.500.000 kr. (eks. mva) 


Flomlysanlegg      750.000 kr. (eks. mva) 


Total    5.250.000 kr. (eks. mva) 


 


 


10 C – «Friplassen» og kunstgressbane for barnefotball 


 


«Friplassen» er et standardisert kompaktanlegg for fri-


idrett og allsidig fysisk aktivitet. Grunnmodulen er en 40 


x 60 meters rundbane for friidrett med både 60 og 200 


meters løpebane. Andre standardelement er 


høydematte med stativ, grop med satsplanke for lengde 


og tresteg, tilløp for spydkast, ring for kulestøt og 


sitteamfi i trykkimpregnert tre innenfor løpebanen. I 


tillegg medfølger flettverksgjerde med kjøreport og to 


sluser rundt banen. Friplassen er forhåndsgodkjent for 


spillemidler.  


 


Fast pris for «Friplassen» er 1.550.000 eksl mva og opparbeiding. I dette kostadsestimatet legger vi inn 


ekstrautstyr og opparbeiding til en verdi av 950.000 eks. mva. Tilskudd: 1/3 av godkjent totalkostnad inntil kr. 


1.000.000,-. 


Ved siden av Friplassen tenkes en halv kunstgressbane til barnefotball på 5-og 7-erbaner.  Dette anlegget vil 


avlaste eksisterende kunstgressbane, gi forutsigbare rammevilkår og flere brukstimer på kunstgress for 


barnefotballen. 


Anleggene vil samlet sett skape store og allsidige aktivitetsmuligheter for elevene ved Mysen skole, Eidsberg 


ungdomsskole og Mysen VGS. 


 


Friplassen    2.500.000 kr.  (eks. mva) 


Kunstgressbane   1.200.000 kr.  (eks. mva) 


Flomlysanlegg      750.000 kr.  (eks. mva) 


Total    4.450.000 kr.  (eks. mva) 


 


  







10 D – Løpebane i grus + kunstgress 


I dette alternativet legges generell oppgradering og rehabilitering av dagens løpebane med grusdekke til en 


verdig av 500.000 eks mva. Det er stor usikkerhet om dette vil bli spillemiddelberettiget.  


Fotballbane med kunstgress  vil fjerne mulighetene for å bedrive kastøvelser, men øke antallet brukstimer for 


fotball betydelig, og redusere vedlikeholdsbehovet. 


 


Oppgradering av løpebane grus    500.000 kr.  (eks. mva) 


Kunstgressbane   2.000.000 kr.  (eks. mva) 


Flomlysanlegg      750.000 kr.  (eks. mva) 


Total    3.250.000 kr.  (eks. mva) 


 


11 A – Tribune 


En 30 meter lang tribune med setekapasitet til 250-300 tilskuere, laget i stål og betong, har en kostnadsramme på 


1 mill. eks mva. Kostnaden er basert på erfaringene med identisk anlegg som bygges på Rakkestad stadion 


2015. Anlegget er ikke spillemiddelberettiget 


 


Tribune     1.000.000 kr.  (eks. mva) 


Total     1.000.000 kr.  (eks. mva) 


 


11 B – Lysanlegg 


Et nytt flomlysanlegg ved anlegget koster ifølge. NFFs anleggskonsulent 900.000 inkl mva. Flomlys øker antallet 


aktivitetstimer, og er innarbeidet i alle anleggsalternativene 10 a-d. 


 


Flomlysanlegg   750.000 kr.  (eks. mva) 


Total    750.000 kr.  (eks. mva) 


 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader Driftskostnader 


inkl mva 


10 A Løpebane m/ fast dekke, 


gressbane og flomlys 


5.250 000 1.750.000 3.350.000 250.000-100.000 200.000 


10 B Løpebane m/fast dekke, 


kunstgressbane og 


flomlys 


5.250.000 1.750.000 3.350.000 250.000-100.000 100.000 


10 C «Friplassen», kunstgress 


for barnefotball og flomlys 


4.550.000 1.500.000 3.050.000 200.000-100.000 100.000 


10 D Løpebane i grus, 


kunstgress og flomlys 


3.250.000 1.000.000 2.250.000 150.000-100.000 75.000 


 


11A Tribune 1.000.000 0 1.000.000 100.000 


(10 års avskriving) 


5.000 


 


11B Flomlys 750.000 250.000 500.000 35.000-15.000 50.000 


 


 


Kapitalkostnader er beregnet ut i fra 30 års avskrivningstid og 4 % rente. 


 


Kildegrunnlag 


Følgende kildegrunnlag er brukt for å estimere kostnadene ved de ulike anleggsdelene: 


- Flomlysanlegg, kunstgress- og gressbane  Norges Fotballforbund v/ Ove Halvorsen 


- Tribune      Rakkestad IF v/ Kenneth Veiby 


- Friplassen og løpebane fast dekke   Norges friidrettsforbund v/ Ole Petter Sandvig  







Anlegg nr 12 og 27 


Ballbinge – henholdsvis Mysen skole og Eidsberg ungdomsskole 
 


 


Beskrivelse 


 


Ballbingene er foreslått som nærmiljøanlegg ved 


henholdsvis Mysen skole og Eidsberg ungdomsskole.  


 


Nærmiljøanleggene har en tilskuddsgrad på 50 %, inntil 


200.000 kr. 


 


Priseksempelet er hentet fra leverandøren Tress, og 


inkluderer grunnarbeid. Tomtekostnader er ikke 


inkludert. Kostnadene kan senkes ved at FAU bidrar 


med dugnadsarbeid. Dersom kommunen bygger 


anlegget, gis mva-refusjon. 


 


Nr Anlegg Kostnadsestimat eks 


mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader Driftskostnader 


inkl mva 


12 Ballbinge – Mysen skole 500.000 200.000 300.000 20.000-10.000 5.000 


27 Ballbinge – Eidsberg 


ungdomsskole 


500.000 200.000 300.000 20.000-10.000 5.000 


 


Kapitalkostnader er beregnet ut i fra 30 års avskrivningstid og 4 % rente. 


 


 


Kildegrunnlag 


Kostnadsestimatet er gjort på bakgrunn av informasjon gitt av leverandøren Tress.  


 


 

























                  


 


  
 


Styringsgruppa for idrettsanleggs handlingsplan og innspill 
til økonomiplan for 2016-2019 
 
Dato: 21. mai 2015 


 
Styringsgruppa for idrettsanlegg har siden høsten 2014 arbeidet ut i fra følgende mandat: 


- styringsgruppa skal legge frem sin handlingsplan og prioritering av idrettsanlegg for behandling av økonomiplanen for 2016. 
- Prioriteringen skal inneholde tilstrekkelig informasjon om kostnadsrammene for de aktuelle anleggene, slik at de kan drøftes i 


forbindelse med investeringsdelen av økonomiplanen. 
 


Følgende er å presisere om innspillet: 
- Styringsgruppa er enstemmig 
- Det må ses og forstås i sammenheng med dokumentet «Kostnadsestimater til styringsgruppa for idrettsanlegg». 
- Det er delt i to kategorier; kortsiktig for perioden 2016-2019 og langsiktig for perioden 2020-2024. 


 
Prioritering til handlingsplan 2016-2019 (til rullering av kap 2.6 i kommunedelplan, høsten 2015) 


 
Prioritet Nr Anlegg Planlagt oppstart 


1 34 Ny leirduebane og bane for elgskyting – Eidsberg JFF 2016 


2 1 D Tribuner og garderober ved kunstgressbanen – Mysen IF 2016 


3 10 C «Friplassen», kunstgress for barnefotball og flomlys 2016 


3 Tennishall – Mysen tennisklubb 2016 


4 7 Helårsløype Høytorp fort 2016 


 
Prioritering til økonomiplan 2016-2019 


 
Prioritet Nr Anlegg Kostnad 


eks mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader Drift inkl 


mva 


1 10 C «Friplassen», kunstgress for 


barnefotball og flomlys 


4.550.000 1.500.000 3.050.000 200.000-100.000 100.000 


3 Tennishall – Mysen 


tennisklubb 


9-10.000.000 2,5-3.000.000 1.000.000* 


Kommunalt 


tilskudd 


Ikke beregnet 350.000 


 


2 7 Helårsløype Høytorp fort 4 000 000 1.000.000 3.000.000 200.000-100.000 40.000 


* Foreslått tilskudd til Mysen tennisklubbs tennishall. Prosjektet sees i sammenheng med utviklingen av anlegg 10 C. 


 
Prioritering til økonomiplan 2020-2024 


 
Prioritet Nr Anlegg Kostnad  


eks mva 


Spillemidler 


forventet 


Lånebehov Kapitalkostnader Drift inkl 


mva 


1* 1E Svømmehall – enkelt anlegg 


for undervisning og mosjon 


35-40.000.000 4.200.000  35.800.000 2,3-0,9 mill 3.000.000 


1C Svømmehall – 25 


metersanlegg + undervisning 


110-120.000.000 19.000.000  100.000.000 6,5-2,5 mill 4.744.587 


 


2 1B Flerbrukshall med kjeller  65-75.000.000 20.000.000  55.000.000 3,5-1,5 mill Ikke 


beregnet 


3 4 Fotballhall – 11-bane 50.000.000 7.000.000** 43.000.000 3-1 mill Ikke 


beregnet 


* Prioriteringen er uavklart med tanke på hvor stort anlegg for svømming og svømmeopplæring man ønsker. Her synliggjøres to 


alternativer. 


 


 


Knut Olav Brekklund Sæves 


Kultur- og idrettssjef 
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Side 3 


 


1. Innledning 
Denne rapporten bygger på kommunestyrets vedtak i sak 15/17 Utredning om ny kommunestruktur 
og bygger på den felles prosjektplan for kommunene i Indre Østfold som er utarbeidet av 
rådmannsgruppa på oppdrag fra Indre Østfold regionråd.  Formålet med en felles prosjektplan er å 
legge et felles grunnlag for utredninger i kommunene i regionen og bidra til en koordinering av 
beslutningsprosessene i kommunene.  
 
Prosjektplanen inneholder spørsmål og problemstillinger knyttet til fire av hovedtemaene i reformen; 
nemlig politisk arena, samfunnsutvikling, tjenesteutvikling og myndighetsutøvelse. 
 
Rapporten er videre ment å være et bidrag til et bredere beslutningsgrunnlag for det videre arbeid 
med kommunereformen. I rapporten tas det ikke stilling til hvilket alternativ som Eidsberg kommune 
bør velge.    
 
I rapporten har også referat fra kommunestyrets samling på Rømskog 19.01.15 tatt hensyn til.  


2. Kommunen som demokratisk arena 
Kommunene blir ofte omtalt som den viktigste politiske arena.  Det er her innbyggerne påvirker 
utviklingen gjennom nærhet til de folkevalgte og den lokale politiske styring. Et levende lokalt 
folkestyre sikrer delaktighet og engasjement. For å sikre en aktiv lokalpolitisk arena er det viktig å ha 
et rikelig tilfang av personer med interesse for politisk virksomhet og aktive lokallag innen alle 
partier.  Videre vil deltakelsen i lokalvalgene ha betydning for legitimiteten til kommunen som en 
viktig politisk arena.  


2.1 Levende lokalt folkestyre 


Når en skal vurdere om kommunen har et levende lokalt folkestyre, vil det være flere forhold som 
må vurderes.  Innbyggernes engasjement gjennom valgdeltakelse, rekruttering til politisk arbeid, 
organisering av det politiske arbeid, hvordan ivaretas ombudsrollen, muligheter for delaktighet i de 
politiske prosesser og avstand/nærhet til politikerne er sentrale punkter.    


Et levende lokalt folkestyre vurderes ofte utfra deltakelse ved valg.  I 2011 var valgdeltakelsen ved 
kommunestyrevalget i Eidsberg 59,8 %.  Det har vært en fallende deltakelse når det gjelder 
kommunestyrevalgene i Norge og Eidsberg ligger lavt når det gjelder valgdeltakelse.  


Selv om valgdeltakelsen er et sentralt utrykk for innbyggernes engasjement, er ikke valgdeltakelsen 
alene som avgjør om kommunen oppleves som et levende lokaldemokrati. Det fremgår f.eks. av KS 
sin lokaldemokratiundersøkelse hvor innbyggerne kan gi uttrykk for sin opplevelse av om 
kommunens styresett.  Eidsberg kommune scorer høyt på KS sin lokaldemokratiundersøkelse.  
Tabellen under viser resultatene for Eidsberg sett opp mot snitt for alle kommuner som deltok i 
undersøkelsen i 2014.  



http://www.bedrekommune.no/bedrekommune.no/bk/lokaldemokrati/





  


Side 4 


 
 
Rekruttering til politisk arbeid styres av mange faktorer og varierer over tid.  Sentrale elementer i 
dette vil være: 


 Opplevelse av og muligheter for innflytelse 


 Enkeltsaker med stor engasjement 


 Vilkårene for å kunne drive politisk arbeid 
 
Det registreres at valglistene ved kommunestyrevalgene inneholder færre kandidater enn tidligere, 
selv om dette varierer noe og ikke er helt entydig for alle partier som stiller liste ved 
kommunestyrevalgene.   
 
Utvikling av kommunens tjenesteområder og vilkårene for disse er like ofte årsak til et politisk 
engasjement som den lokale identitet. I Eidsberg har grendestrukturen vært en identitetsfaktor som 
har ført til et politisk engasjement for mange og som igjen har vært av betydning for 
lokalsamfunnsutviklingen.  Dett er et kjennetegn som en finner i flere kommuner i vår region.  
 
Selv om det ikke er etablert mange faste arenaer for dialog mellom de folkevalgte og kommunens 
innbyggere i det daglige, er mulighetene for dialog godt å tilstede. Mulighetene for dialog forsterkes 
av at det er kort avstand mellom de folkevalgt og innbyggerne.  Det er aktiv bruk av sosiale medier og 
kommunens offisielle internettside.  Videre er det nå etablert gode IKT-løsninger for innsyn i de 
politiske møtene og muligheter for kontakt med de folkevalgte.  Disse mulighetene vil forsterkes i 
årene som kommer.  Det vil også kunne bidra til å øke mulighetene for kontakt mellom innbyggerne 
og politikerne uavhengig av kommunens størrelse.  
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Det har vært et stort engasjement for å legge til rette for en politisk vitalisering gjennom en ny 
politisk organisering som vil bli iverksatt fra høsten 2015 (ny kommunestyreperiode) 


 


Det er en ambisjon at miljø- og teknikkutvalget og fritids- og livsløpsutvalget skal få ansvar for 
utrednings- og planoppgaver i større utstrekning enn tidligere. Gjennom den endringen legges det til 
rette for en større og tidligere deltakelse i utviklingen av kommunen som lokalsamfunn.  
 
Oppsummering 
 
 
 
 
 
 
 


2.2 Lokal politisk styring 
For å legge forholdene til rette for god lokal politisk styring vil sentrale vurderingspunkter være: 


 Gode utredninger og beslutningsgrunnlag for de folkevalgte 


 Balansere både behovet for nærhet til innbyggerne en er folkevalgt for og samtidig å ha en 
distanse blant annet for å kunne ivareta likebehandling 


 Har kommunen tilstrekkelig handlingsrom og er kommunen robust nok til å treffe 
beslutninger av langsiktig karakter på samfunnsutviklingsområdet, både i regionen, på 
fylkesnivå og på nasjonalt nivå 


 Har kommunen tilstrekkelig styring og kontroll over de ulike interkommunale samarbeid  
 
For å legge til rette for god lokal politisk styring, vil det være nødvendig å ha en administrasjon som 
utarbeider gode beslutningsgrunnlag for kommunestyret og de andre politiske utvalgene.  
Administrasjonen må ha en tilstrekkelig kapasitet og kompetanse for å fylle denne oppgaven. 
Samtidig må det være forståelse både blant innbyggerne og i det lokale politiske miljø at dette er 


Kommunestyret  


35 
representanter 


Formannskap 


9/11 medlemmer 


Partssammensatt utvalg 


9+ 4 = 13 medlemmer 


Miljø- og 
teknikkutvalget 


9/11 medlemmer 


Fritids- og  livsløps-
utvalget 


9/11 medlemmer 


Fordelingkomitè  


ordfører, varaordfører, 
utvalgsledere, opposisjonsleder,  


5 medlemmer 


Kontrollutvalg  


5 medlemmer 


Hvorvidt innbyggere opplever om kommunen er et levende lokalt folkestyre vil det normalt 
være lettere å få bekreftelser på i mindre kommuner.  Nærhet til politisk ledelse og 
muligheter for selv å kunne delta, er enklere i en mindre kommune enn en større kommune.  
Samtidig ser en at det er mer krevende å få rekruttering til politisk arbeid på kommunenivå.  
Et større befolkningsgrunnlag vil kunne bidra til bredere rekruttering til politisk arbeid i 
kommunen.   
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nødvendig.  Uten den forståelsen er det krevende å etablere en legitimitet for at en administrasjon 
med bred kompetanse og kvalitet er en forutsetning for god lokal politisk styring. Det vil være 
enklere å få til både tilstrekkelig bredde i kompetanse og tilstrekkelig kapasitet i en større kommune 
enn en mindre.  
 
Nærhet og direkte kontakt med de som påvirkes av de beslutninger som fattes på politisk nivå, vil til 
vanlig vurderes som en styrke for den politiske styringen av en kommune.  Dette oppleves normalt å 
være lettere å få til i en mindre kommune enn en større kommune.  Samtidig kan det lett oppstå 
utfordringer i forhold til habilitet og opplevelse av at ikke alle behandles likt.  Likebehandling og at de 
berørte parter skal høres i en sak, har en sterk forankring og står også sentralt i den den politiske 
saksbehandlingen. Det er derfor nødvendig å ha en viss distanse til de som er involvert direkte i 
sakene.  Det er ofte lettere å få til en større kommune enn en som er liten.  
 
En sentral politisk oppgave på lokalt nivå er å være tilstede, synlig og aktiv i utvikling av kommunen 
som lokalsamfunn, utvikle den region en er en del av og påkalle oppmerksomhet på nasjonalt nivå.  
Dette krever arbeidsomme og aktive politikere som ikke bare har interesse for dette, men som også 
har kapasitet til å fylle disse oppgavene. Det er derfor nødvendig at det er satt av tilstrekkelige 
ressurser til dette arbeidet og det er krevende å få til i en mindre kommune.  I tillegg til at det er 
avsatt tilstrekkelige ressurser til politisk arbeid, er det også krevende for en mindre kommune å 
avsette administrative ressurser til disse oppgavene og ikke minst rekruttere rett kompetanse.  
 
For å løse en rekke oppgaver som er lagt til kommunene, er det etablert ulike interkommunale 
samarbeid.  Det mest vanlige er å organisere dette gjennom interkommunale selskap.  Da flyttes 
beslutningene fra et folkevalgt organ til selskapets styrende organer (representantskap og styre). 
Selv om det er grunnleggende gode hensikter bak etableringen av de ulike interkommunale selskap, 
endrer det ikke på det forhold at et stort antall frittstående samarbeidsordninger gir både politiske 
og administrative styringsutfordringer.  Det blir uklart hvem som er ansvarlig for oppgaveløsningen 
og innebærer fragmentering og betydelige kostnader knyttet til koordinering og administrasjon. 
Større kommuner vil ha større muligheter til å håndtere de oppgaver kommunen er pålagt i egen 
regi.  Dersom det var færre kommuner i regionen, vil behovet for å etablere interkommunale selskap 
bli redusert og dermed også kunne bidra til flere oppgaver underlegges lokal politisk styring.  
 
Oppsummering 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


3. Eidsberg kommune som samfunnsutvikler  
Kommunen har i mange sammenhenger en rolle som samfunnsutvikler. Det er særlig i forbindelse 
med kommuneplan at hovedpremissene for samfunnsutviklingen blir lagt. Kommune er gjennom 


Sentrale elementer for å sikre lokal politisk styring vil være tilstrekkelige ressurser til politisk 
arbeid og administrasjon med kompetanse og kapasitet til å utarbeide gode 
beslutningsgrunnlag. Dette underbygger behovet for at kommunen har en viss størrelse.  
Dette forsterkes ved at en større kommune normalt vil kunne håndtere flere oppgaver i 
egen regi og ikke gjennom interkommunale selskaper som kommunens egne politikere har 
begrenset innflytelse på styringen av.  Politisk innflytelse på samfunnsutviklingen og overfor 
regionale og sentrale politiske myndigheter, krever også at kommunen har tyngde og 
politikere som har tid og evne til å arbeide aktivt på disse områdene.  
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plan- og bygningsloven tillagt styringsmuligheter når det gjelder rollen som samfunnsutvikler, men 
må samtidig i stor grad forholde seg til statlige og fylkeskommunale styringssignaler gjennom f.eks. 
statlige retningslinjer og fylkesplan mv.  


3.1 Attraksjonskraft 
Hvordan vil omdømmet påvirkes av kommunestørrelse? 


Omdømme skapes gjennom de inntrykkene innbyggerne får i sin kontakt med kommunen. Forutsetter 


at omdømmet i seg selv ikke påvirkes av kommunestørrelse, men mer hvordan den «nye» kommunen 


organiserer/gjennomfører sitt kommunikasjonsarbeid for å bidra til å skape engasjement og interesse 


hos innbyggerne = omdømmebygging. 


Hvordan oppleves kommunens attraksjonskraft nå? 
Næringsattraktivitet - Eidsberg hadde sterk næringsattraktivitet fram til 2007. Det var også ganske 
sterk vekst i antall arbeidsplasser i næringslivet fram til 2008. Etter det har næringsattraktivitet vært 
negativ. Næringslivet har fallende antall arbeidsplasser den siste perioden, tross at det er vekst i 
næringslivet i Norge. Strukturelle faktorer forklarer en del av det, men mesteparten skyldes svak 
næringsattraktivitet. 
 


 
Figur: Næringsattraktivitet - Telemarksforskning 
 
Bostedsattraktivitet 
Eidsberg er en kommune med gode strukturelle forhold for positiv nettoflytting. 
Arbeidsmarkedsintegrasjonen er god, og den har hatt en positiv effekt på nettoflyttingen. Eidsberg 
tjener innflyttere på grunn av mye pendling. Siden Eidsberg er en forholdsvis stor kommune, har dette 
også bidratt positivt til nettoflyttingen. Frem til 2009 bidro arbeidsplassveksten alene til positiv 
nettoflytting til kommunen, men etter 2010 har Eidsberg tapt noen innflyttere på grunn av relativt lav 
arbeidsplassvekst. Nettoflyttingen har vært høyere enn arbeidsplassveksten og de strukturelle 
flyttefaktorene skulle tilsi. Eidsberg er derfor en kommune som er attraktiv som bosted. En stor del av 
nettoflyttingen til kommunen skyldes ikke eksterne forhold, og det antas derfor at dette skyldes 
interne forhold (stedlige kvaliteter). Bostedsattraktiviteten har avtatt noe i den siste treårsperioden, 
men nettoflyttingen til kommunen er likevel mye høyere enn det som er «statistisk forventet».  
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Figur:  Bostedsattraktivitet - Telemarksforskning 
 
Hvordan vurderes attraksjonskraften som del av en større kommune? 


Eidsbergs kommunes attraksjonskraft vil virke positivt som en del av en større kommune. 


Kommenter forholdet til andre regioner, nå og som del av en større kommune? 
Det er fire regioner i fylket og kommunene samarbeider gjennom etablerte regionråd, men 
interaksjonen mellom regionrådene antas å være begrenset. Kommunene samarbeidet godt i felles 
prosjekter i og utover egne regioner (f.eks. interreg-prosjekter og andre prosjekter initiert av 
fylkeskommunen/Fylkesmannen). Som en del av en større kommune forutsettes det at man får større 
gjennomføringskraft i felles målsetninger og blir en foretrukket samarbeidspartner i prosjekter og 
annet som man tidligere har blitt vurdert som for «liten» tidligere. 


3.2 Boliger/boligbygging 
Hvordan får vi til et variert botilbud i dagens kommune?  
Gjennom kommuneplaner eller større reguleringsplaner, som gjør en differensiering av boligtype og 
tetthet innenfor planområdet mulig. 


 
Hvordan vil variasjonen i botilbudet kunne bli i en større kommune?  


Ved å vurdere tettheten for større områder i sammenheng, som muliggjør et variert boligtilbud med 


en differensiering av boligtype og tetthet. 
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Hvordan sikre at boligbygging bidrar til et bærekraftig samfunn?  


Ved å legge vekt på at all utbygging skal legges i nærhet til transportnett og effektive 


transportløsninger for gang og sykkel, kollektiv- og annen transport. 


3.3 Tettstedsutvikling 
Beskriv og vurder tettstedsstrukturen i egen kommune. 


Halvparten av Eidsbergs innbyggere bor i Mysen, den andre halvparten bor i de fire grendene 


Hærland, Trømborg, Kirkefjerdingen og Slitu. 


Hvordan er mulighetene for utvikling av dagens tettsteder i en større kommune? 


Svar: Mulighetene vil være tilstede, men viktig at tettstedene gis en entydig avgrensning. 


Drøft forholdet mellom vedlikeholds-utbygging og vekst i alternative kommuner. 


Ingen konflikt så lenge vedlikeholdsutbyggingen tilpasses det enkelte steds størrelse og behov, samt 


at et akseptabelt servicenivå opprettholdes. 


Hvilke større bysentra er viktigst for innbyggerne i din kommune? Sett opp i rekkefølge. 
Oslo, Askim, Ski.  I tillegg er «svenske-handelen» av betydning. 


3.4 Lokalsamfunn og identitetsbygging 
Hvor mange lokalsamfunn er det i din kommune?  


Litt over halvparten av Eidsbergs innbyggere bor i Mysen, den andre halvparten bor i de fire grendene 


Hærland, Trømborg, Eidsberg stasjon og Slitu. 


Hva er identitets-bærerne i lokalsamfunnene?  
I Eidsberg står grendene fortsatt sterkt som identitetsbærere og er ofte sterkere enn identitet til 
Eidsberg som kommune. Det kan være viktig i en sammenslått kommune å bevare gammel 
lokalsamfunnsidentitet (lokalpatriotisme). Tilhørighet og tilknytning er viktig for å skape engasjement 
og deltakelse. 


 
Hvordan vil dette påvirkes i en eventuelt større kommune?  
Innbyggerne kan oppleve geografisk tilhørighet til områder som både er mindre og større enn 
kommunen. En felles identitet kan vokse frem som følge av samhandling på tvers av 
kommunegrensene mellom kommunene som tenkes slått sammen.  


3.5 Arbeidsplasser og arbeidsmarked 
Hvordan påvirker kommunal aktivitet arbeidsplassene i dag?  
Se punkt 3.1 og tilhørende figur: Næringsattraktivitet – Telemarkforskning. 


 
Hvilke muligheter har en større kommune?  


Åpner opp for ytterligere samordning av arealstrategier for å sikre hensiktsmessige næringsarealer 


tilknyttet eksisterende infrastruktur. Dette igjen kan bidra til «rett næring på rett plass» og herunder 


legge til rette for næringskonsentrasjoner som har tilhørighet til hverandre.  
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Drøft muligheter for å påvirke negative konsekvenser av jobbreiser.  


Jo større kommuner, desto mer fornøyde er innbyggerne med muligheten til å få arbeid i kommunen 


og starte egen virksomhet i kommunen. 


 


Figur: Østfold Analyse – Arbeidspendling ut av regionen. 


3.6 Infrastruktur og samferdsel 
Hvordan påvirker kommunen utviklingen av infrastrukturen i dag?  


Ved å konsentrere veksten til noen steder gir det grunnlag for en levende by og tettsteder med bedre 


handels-, service- og kollektivtilbud.  


Vil kommunestørrelse kunne påvirke distriktets gjennomslagskraft på dette området?  
Ja, ved at stedene utvikles med flerfunksjonalitet og kvalitet i sentrum (by), høy arealutnyttelse, gode 
bomiljøer som kan appellere til en bredt sammensatt befolkning, og gangavstand mellom 
funksjonene. Lokalisering av næring og handel må bygge opp under sentrum (by). 


3.7 Miljø, klima og folkehelse 
Klimaspørsmålet er dagens største utfordring internasjonalt. 
 
Hvordan kan kommunestørrelse påvirke klimautslippene? 
Ved blant annet å samordne areal- og transportplanlegging, der transporteffektivitet er førende for 
arealdisponeringen. 


 
Hvordan kan kommunestørrelse påvirke tilpassings-evnen relatert til mer ekstremvær? 


Større muligheter for å styrke kompetansen og beredskapsarbeidet – viktig å ha med seg lokal 


kompetanse og som i sum bidrar til rask respons som er nødvendig for å avverge menneskelige og 


store materielle skader.  
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Hvordan kan kommunestørrelse påvirke forholdet mellom utvikling og vern? 


Ved å planlegge for bedre arealutnyttelse, der utfordringene og mulighetene ses både på lang sikt og 


i et større perspektiv. 


Hvordan påvirker kommunestørrelse evnen til å påvirke folkehelsa? 
Lettere å synliggjøre folkehelse som et lokal- og regionalpolitisk, sektorovergripende 
satsningsområde, forankret i samfunnsplanleggingen. Større kompetansemiljøer vil bidra til 
kompetansebasert folkehelsearbeid, gjennom kompetanseoppbygging, kvalitetsutvikling og 
systematisk helseovervåking. 


3.8 Kultur og idrett 
Hvordan er kvaliteten på arenaene for kultur og idrett i dagens kommune? 
Anleggene i kommunen er i dag av varierende kvalitet. Flere anlegg begynner å bli gamle og har 
sterkt behov for rehabilitering eller nyinvesteringer. 
Samtidig har vi anlegg og infrastrukturer med egenart som representerer et mangfold med betydelig 
potensiale dersom de blir utviklet og ivaretatt. 
 
Hva er mulighetene i utvikling og drift av slike anlegg i en større kommune? 
Det er vanskelig å finne driftsgevinster for anleggene i en større kommunestruktur.  
 
Hva opplever dere som truende vedrørende anleggsstrukturen i større kommuner? 
Kultur- og idrettsarenaer er til for å skape lokal aktivitet og utvikling. Dersom man i en større 
kommune bestemmer seg for at satsingen på f. eks. kulturhus og anlegg skal sentraliseres i ett av 
sentrene, vil dette føre til en reduksjon i det lokale tilbudet og aktivitetsnivået. 


3.9 Innvandring og veien mot et mer flerkulturelt samfunn 
Vi går mot mer sammensatte og flerkulturelle samfunn 
 
Hvordan oppleves situasjonen rundt dette i dagens kommune? 
At det må fokuseres på som en styrke og ressurs i samfunnsutviklingen. 
 
Hvordan påvirker kommunestørrelse mulighetene til integrering og positive effekter av et mer 
flerkulturelt samfunn? 
Det vil bidra positivt til å sikre likeverdige levekår og muligheter for å delta i yrkes- og samfunnslivet. 
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Figur: Telemarksforskning – Sammenheng mellom attraktivitet, innsatsområder og tiltak. 


4. Tjenesteyting i Eidsberg kommune 
Kommunens kjerneoppgave er å yte et mangfold av tjenester overfor kommunes innbyggere.  
Kommunen er «generalisten» som skal ha kapasitet og kompetanse på mange fagområder.   
 
Et av de sentrale mål for kommunereformen er gode og likeverdige tjenester til innbyggerne.  
Kvalitet på tjenestene har i seg et sterkt preg av opplevelse hos den/de som mottar tjenestene.  
Kvalitet er på mange måter subjektivt selv om kvalitet også kan måles.  Likeverdige tjenester er også 
et krevende begrep.  Å vurdere hvorvidt tjenester er likeverdige er i høy grad avhengig av hvordan 
mottakere av tjenestene vurderer om de er likeverdige.   
 
På en del områder kreves det i dag spisskompetanse for å kunne ivareta de kvalitetskrav som stilles 
til noen av de tjenestene som kommunen er forpliktet til å levere til kommunens innbyggere.  Det 
gjelder f. eks innen geodata (kart- og oppmåling).  På andre områder vil det være så vidt få 
innbyggere som har rett på en tjeneste, at det må være et større befolkningsgrunnlag enn hva 
Eidsberg har for å kunne forsvare å ha kompetansen og kapasiteten i egen regi.   
 
Kommunen opplever også at forventningene både fra de som har rett på en tjeneste og fra nasjonale 
myndigheter på hva kommunen skal levere av tjenester, går lenger enn hva kommunen har ressurser 
til. Det gjelder både i forhold til kommunens samlede økonomiske ressurser, kapasitet på de ulike 
tjenesteområdene og kompetanse på å møte oppgaver som en ikke møter så ofte eller som er mer 
sjeldne.       
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4.1 Kvalitet i tjenestene 
Kravet til kvalitet i tjenestene bestemmes både gjennom lover/forskrifter – men også lokalt gjennom 
politiske vedtak om ekstra satsningsområder og fokus internt i egen kommune. Minimumskvalitet 
må oppnås innen alle tjenesteområder, og KOSTRA-tall forteller tradisjonelt hvilke kommuner som 
lykkes med å drive tjenestene effektivt innenfor rammene. Opplevelsen av kvalitet er ikke 
nødvendigvis det samme som 
faktisk kvalitet (se figur), og kan 
inneholde mange elementer 
som eksempelvis: tid, 
tilgjengelighet, kompetanse, 
løsning/utfall, 
informasjon/kommunikasjon og 
avklarte forventninger. 
 
Eidsberg kommune er som alle 
andre kommuner tillagt ansvar 
for et bredt spekter av tjenester 
og oppgaver.  Det er til vanlig 
størst oppmerksomhet mot tjenester innen helse og omsorg, skole og barnehage, barnevern, 
sosialtjenester og kultur.  Kommunen har også et ansvar for tjenester som plan- og 
bygningsmyndighet, innen vann- og avløpsområdet, for veier og grøntanlegg og kommunale bygg og 
anlegg.    
 
Eidsberg kommune vedtok 4.12.2014 samfunnsdelen til kommuneplanen.  Samfunnsdelen til 


kommuneplanen skal angi retning for hvordan en vil at Eidsbergsamfunnet skal utvikle seg og 


hvordan innbyggerne kan få et godt liv.   


Ambisjonene når det gjelder tjenestene som Eidsberg kommunens innbyggere kan forvente, fremgår 


av kommuneplanens samfunnsdel.   


Det overordnende mål for tjenestene når det gjelder omsorg, velferd og folkehelse er:  


 Flere leveår med god helse for den enkelte og reduserte helseforskjeller hos innbyggerne. 
 
Innen oppvekstområdet er det overordnede mål: 


 Eidsberg kommune, som skole og barnehageeier, skal bidra til at barn og unge får en trygg 
oppvekst, blir selvstendige, kunnskapsrike og utvikler demokratisk deltagelse. 


 
De overordnede mål når det gjelder kultur, idrett og friluftsliv er: 


 Eidsberg kommune skal videreutvikle sin posisjon som kulturkommune og være preget av 
profesjonalitet, god amatørkultur og bredde i idretts- og aktivitetstilbudet. 


 Eidsberg kommune skal bygge attraksjonskraft gjennom å legge til rette for et mangfoldig og 
inkluderende kultur- og fritidstilbud for både innbyggere og tilreisende. 


 
For samferdsel, teknisk og grønn infrastruktur er det overordnede mål: 


 Eidsberg kommune skal bidra til å bygge ut og sikre en god infrastruktur til kommunens 


innbyggere og være en aktiv pådriver for å sikre et godt utbygd kollektivtilbud. 


+ Alle brukere får sine 
lovpålagte tjenester 


+ Brukerne er fornøyd 
med tjenesten 


- Brukerne får kun delvis 
sine lovpålagte tjenester 


+ Brukerne er fornøyd 
med tjenesten 


 


- Brukere får kun delvis 
sine lovpålagte tjenester 


- Brukerne er misfornøyd 
med tjenesten 


+ Alle brukere får sine 
lovpålagte tjenester 


- Brukerne er misfornøyd 
med tjenesten 



http://www.eidsberg.kommune.no/kommuneplan.233865.no.html
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De overordnede målene er utviklet gjennom to «stolper» - «Slik vil vi ha det» og «Slik gjør vi det».  


Kommuneplanens samfunnsdel viser at det er høye ambisjoner når det gjelder tjenestekvalitet. 


Eidsberg kommune må utvikle en organisasjon som er robust og har tilgang til både kompetanse og 


kapasitet for å kunne strekke seg mot de ambisjoner som fremgår av kommuneplanens samfunnsdel 


når det gjelder kvalitet på de kommunale tjenester som ble vedtatt i desember 2014.  


Som det fremgår av årsrapporten for 2014, leverer Eidsberg kommune gjennomgående 


tilfredsstillende tjenester på de fleste områder.  Kvaliteten på tjenestene er tilfredsstillende så lenge 


det er ordinære tjenester.  Mer krevende blir det når det skal ytes tjenester som etterspørres sjelden 


eller som krever spesiell kompetanse.  Eidsberg kommune, som lavinntektskommune, har ikke 


ressurser nok til å kunne levere kvalitativt gode tjenester innenfor alle områder hvor det er en 


rettighet forankret i lov eller forskrift.   Med ambisjoner om både økt volum og høyere kvalitet på de 


kommunale tjenestene, vil det kreves streng prioritering og evne til omstilling i årene som kommer.  


Eidsberg kommune må også fremstå som en attraktiv arbeidsgiver med gode fagmiljøer for å kunne 


rekruttere tilstrekkelig og rett kompetanse innen mange ulike fagområder.   


På noen tjenesteområder med få brukere med sammensatte og omfattende tjenestebehov og hvor 
det er behov for stor bredde i kompetanse med robuste fagområder, vil det sannsynligvis kunne 
leveres tjenester av god kvalitet om kommunen er større enn hva Eidsberg er i dag.  Dette viser seg 
allerede i dag ved at det er valgt å etablere ulike interkommunale selskap.  Det gjelder innenfor 
særskilte helse- og omsorgstjenester og spesialpedagogiske tiltak overfor enkeltelever.  Videre er det 
utfordringer innen barnevern og på noen områder kreves spesialkompetanse og hvor det er 
krevende å bygge opp robuste fagmiljøer.  Det gjelder innenfor det planfaglige området og 
geodataområdet.  Det stilles også betydelige krav innen tekniske områder som vann- og 
avløpssektoren.    
 
De tilgjengelige ressursene er hovedsakelig knyttet opp mot den daglige driften.  Det innebærer at 


kommunen i beskjeden grad har ressurser til å kunne informere om hva kommunen har av 


tjenesteomfang og hva den enkelte kan forvente å motta av tjenester.  For å kunne møte behovet for 


informasjon til kommunens innbyggere generelt og mottakere av tjenester spesielt, burde det både 


vært mer kapasitet og kompetanse når det gjelder kommunikasjon og informasjon.  Slik 


rammevilkårene for kommunen i dag er, er det begrensede muligheter å møte disse utfordringene 


på en god måte.  For å sikre at informasjonsbehovet blir tilstrekkelig ivaretatt, vil en større og 


bredere organisasjon ha større muligheter til å ivareta dette.   


4.2 Kapasitet og ressurser 
Kommunens kapasitet innen de ulike tjenesteområdene er varierende. Kapasitet er knyttet opp til 
flere parametere.  Både de ansattes kompetanse, driftsmidler som maskiner og utstyr og standard og 
hensiktsmessighet på de bygg/lokaler som benyttes, vil påvirke kommunens kapasitet på de ulike 
tjenesteområder. Videre vil evne og vilje i organisasjonen til omstillinger og ta i bruk ny teknologi ha 
betydning. Status for Eidsberg vurderes å være tilfredsstillende nå det gjelder kapasitet på 
tjenestene, selv om det på enkelte områder vil være marginalt.  Dette skyldes at etterspørsel etter 
tjenestene varierer sterkt og at kommunen ikke kan ha store buffer på tjenestene som over tid ikke 
nyttes.  
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Kommunene opplever generelt at ressursene ikke er tilstrekkelige. For Eidsberg kommune, som en 
lavinntektskommune, er de økonomiske ressursene begrenset og vi har svakere økonomiske 
forutsetninger enn flere av kommunene i regionen som nyter godt av naturressursskatt som følge av 
kraftproduksjon.    
 
Samlet sett vurderes det til at større enheter i vår region vil være mere robust når det gjelder både 
kapasitet og ressurser når det gjelder tjenesteytingen.  Dette forsterkes av at det i Indre Østfold er et 
relativt begrenset geografisk område med korte avstander.  
 
I stadig større grad etterspørres spisskompetanse for å kunne møte de krav som settes til 
tjenesteytingen.  Dette har sammenheng med faglig utvikling, ny kunnskap og teknologisk utvikling. 
Eidsberg kommune har vært sterkt inne i utvikling av helse- og omsorgstjenester (hjemmesykepleie). 
Dette har bidratt til et samlet faglig løft for helse- og omsorgstjenestene og Eidsberg er i dag i stand 
til selv å håndtere det meste av etterspørsel av helse- og omsorgstjenester knyttet opp mot de 
hjemmebaserte tjenester og sykehjemstjenester. Samtidig ser vi at det innen andre områder er mer 
krevende å møte de krav som stilles til tjenesteytingen.  Det gjelder særlig innenfor områder hvor 
kommunen konkurrerer med det private marked om kompetansen, som innen tekniske og juridiske 
fagområder.  Det vil normalt være lettere å rekruttere slik fagkompetanse dersom fagmiljøene er 
større og arbeidsoppgavene oppfattes som faglig utfordrende.  For å få til det er det nødvendig med 
større organisasjoner enn hva kommunene i vår region i dag kan tilby.  
 
For å kunne møte endringene når det gjelder krav/forventninger til tjenesteytingen i kommunene, er 
det en forutsetning at evne og vilje omstilling er tilstede i organisasjonen. Det er flere faktorer som er 
avgjørende for hvorvidt det oppleves at en organisasjon har omstillingsevne eller ikke.  Samspillet 
mellom de sentrale og største arbeidstagerorganisasjonene og arbeidsgiver, er en kritisk 
suksessfaktor.  Det samme gjelder hvilken kultur det er for endring i organisasjonen. Det å få på plass 
gode relasjoner som fremmer evne til omstilling, antas å være lettere å få etablert om ikke 
organisasjonen er for stor. Samtidig må organisasjonen også ha kompetanse på omstilling og endring.  
Det er i Eidsberg de senere år etablert en god kultur for omstilling og endring.  Det er også blitt lagt 
merke til utenfor kommunens grenser.   


4.3 Likeverdighet og rettssikkerhet 
Likeverdige tjenester til alle innbyggere og samtidig sikre at rettssikkerheten ivaretas for alle berørte 
er viktige forutsetninger for om kommunens tjenesteyting oppleves å ha høy kvalitet og at 
beslutningen som fattes har legitimitet. Kommunens beslutninger når det gjelder tildeling av 
tjenester blir vurdert løpende av kommunens innbyggere og også fra eksterne.   Det foretas 
sammenligninger på hva enkelte mottar av tjenester, enten det er hjemmesykepleie, byggetillatelser, 
spesialpedagogiske tiltak, kart- og oppmålingsforretninger eller startlån. Opplevelse av 
forskjellsbehandling blir fort «store saker».   
 
For å kunne ivareta kravene til likeverdig behandling og rettssikkerhet, vil tilgang til høy faglig 
kompetanse innen de områdene hvor kommunen er tjenesteyter sammen med juridisk kompetanse, 
være en forutsetning. Samtidig vil fokus på habilitet ofte spille en rolle og en hvis avstand mellom 
partene, vil ofte styrke opplevelsen av at det er en likeverdig behandling og at rettssikkerheten blir 
ivaretatt.  I et slikt perspektiv vil større enheter i vår region kunne styrke rettssikkerheten og at 
innbyggerne opplever at det er likeverdig behandling.  
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5. Myndighetsutøvelse i Eidsberg kommune 
Kommunene driver myndighetsutøvelse på flere områder. Det vil si at det fattes vedtak i medhold av 
lover og forskrifter og i forhold til bestemmelser i kommunenes egne planer.  Ved 
myndighetsutøvelse stilles det store krav og forventninger til rettssikkerhet og likebehandling. Dette 
er bærende prinsipper når det gjelder myndighetsutøvelse. Det stilles derfor store krav til faglig, 
juridisk kompetanse innen de fagområdene det utøves myndighet på.   
 
Kommunen bør ha tilstrekkelig distanse mellom saksbehandlere, politikere og innbyggere. Dette for 
å sikre likebehandling og at det ikke tas utenforliggende hensyn ved myndighetsutøvelsen.  Dette 
forholdet har ikke bare med fysisk avstand til «kommunehuset» å gjøre, men vel så mye at 
saksbehandlere og politikere er seg bevisst habilitetsreglene og er nøye med ikke å legge vekt på 
forhold som er irrelevante for saken. Dette blir særlig utfordret i forhold til enkeltvedtak innen helse- 
og omsorgstjenester, barnevern, sosialtjenesten og spesialpedagogiske tiltak i skole og barnehage.  


5.1 Myndighetsutøvelse og krav til kompetanse 
Gjennomgående er det god faglig kompetanse innen de fagområdene hvor kommunen er tillagt 
myndighetsutøvelse etter lov og forskrift. Selv om det er rekrutteringsutfordringer innen mange av 
de fagområder hvor kommunen er tillagt oppgaver, er det stadig fler som har utdanning på 
høyskolenivå.  Det bidrar til at kommunene også får fler ansatte med høyskoleutdanning. Det er 
betydelig mer utfordrende å få rekruttert personale med formell juridisk kompetanse på høyt nivå 
(jurister). 
 
Vi har gjort en enkel kartlegging av formell juridisk kompetanse i organisasjonen. Det er lagt en 
streng vurdering til grunn for kartleggingen når det gjelder formell kompetanse.  Det må minst være 
på juristnivå for at den skal blir vurdert som god.   
 
Myndighetsutøvelse - nåværende juridisk kompetanse (kryss av )  


  Formell kompetanse Erfaringskompetanse Rekrutteringsmuligheter 


  god middels dårlig god Middels dårlig god middels dårlig 


Forvaltningslov / offentlighetslov   x  
 


  x      x  
 


Plan- og bygningslov     x 
 


x     x    


Lov om barnevern   x      x      x   


Lov om sosiale tjenester i NAV 
 


x    
 


x     x   


Arbeidsmiljøloven   x x   x       x   


Opplæringslova  x  x    x  


Barnehageloven   x x    x  


Helse- og omsorgstjenesteloven  x  x    x  


Lov om folkehelse   x  x    x 


Alkoholloven   x  x    x 


Lov om offentlige anskaffelser  x   x   x  


Internkontroll    x  x    x 


 
 
På hvilke juridiske områder har kommunen kjøpt tjenester i 2013 
(kryss av) 


Forvaltningslov / offentlighetslov   


Plan- og bygningslov x  


Lov om barnevern x  


Sosialhjelpsloven   


Arbeidsmiljøloven x  
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Opplæringslova x 


Barnehageloven x 


Helse- og omsorgstjenesteloven  


Lov om folkehelse  


Alkoholloven  


Lov om offentlige anskaffelser x 


Internkontroll x 


 
 
 
 
Myndighetsutøvelse - utfordringer når det gjelder rekruttering av personell med høy kompetanse og spesialisering av ansatte (0-6). 0= 
ingen utfordring; 6= stor utfordring.  


  


lønnsnivå arbeidsmarked mangel på 
fagmiljø  


mangel på ressurser til spesialisering / 
etterutdanning  


Forvaltningslov / offentlighetslov 5 5 6 3 


Plan- og bygningslov 5 5 5 3 


Lov om barnevern 5 5 4 3 


Lov om sosiale tjenester i NAV 5 5 4 3 


Arbeidsmiljøloven 5 5 6 3 


Opplæringslova 5 4 4 3 


Barnehageloven 5 4 4 3 


Helse- og omsorgstjenesteloven 5 4 4 3 


Lov om folkehelse 6 5 5 3 


Alkoholloven 6 6 6 3 


Lov om offentlige anskaffelser 5 5 4 3 


Internkontroll 5 5 6 3 


     


 
Myndighetsutøvelse - utfordringer når det gjelder kvalitet på saksbehandling innenfor kommunens tjenesteområder (0-6). 0= ingen 
utfordring; 6= stor utfordring.  


  


I hvilken grad ser vi utfordringer i forhold til 
klager og tilsyn innenfor de enkelte 


områdene? 


I hvilken grad ser vi utfordringer i forhold til 
saksbehandlingstid innenfor de enkelte områdene 


Forvaltningslov / offentlighetslov 3 3 


Plan- og bygningslov 5 6 


Lov om barnevern 6 6 


Sosialhjelpsloven 3 3 


Arbeidsmiljøloven 3 4 


Opplæringsområdet 3 4 


Barnehageloven 3 4 


Helse- og omsorgstjenesteloven 3 3 


Lov om folkehelse 3 4 


Alkoholloven 4 3 


Lov om offentlige anskaffelser 6 5 


Internkontroll (alle områder samlet) 3 4 
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5.2 Myndighetsutøvelse, likebehandling og rettssikkerhet 
Myndighetsutøvelse er en av kommunes kjerneoppgaver og for mange av de tjenester som 
kommunen er tillagt ansvar for, fattes det enkeltvedtak. Dette ytrer seg særlig sterkt innenfor 
tjenesteområdene: 


 Helse- og omsorgstjenester 


 Barnevern 


 Sosiale tjenester 


 Skole og barnehage 
 
Det at mange tjenester som kommunene er ansvarlig for som er knyttet opp mot lovfestede 
rettigheter. Det skal være en grunnleggende individuell vurdering i hver enkelt sak samtidig som det 
gis nasjonale føringer for hva en kan forvente av nivå på tjenestene.  Dette setter de som er tillagt 
det daglige ansvar for denne typen myndighetsutøvelse i en krevende situasjon.    
 
Videre har kommunen et betydelig ansvar som planmyndighet og hvor kommunen fatter vedtak som 
er av stor betydning for både grupper av mennesker og enkeltpersoner.  Det samme gjelder som 
forurensningsmyndighet hvor særlig vedtak når det gjelder utslipp/avløp fra boliger, 
fritidsbebyggelse og næringsbygg står sentralt.  
 
Det å utøve myndighet gjennom vedtak som betyr mye for enkeltpersoner eller befolkningsgrupper, 
krever at likebehandling og rettssikkerhet ivaretas på en måte som oppleves som god av de som 
beslutningene berører. Sentrale elementer i å bygge opp en sterk legitimitet for kommunens 
myndighetsutøvelse er: 


 God og bred kompetanse både faglig og juridisk som gir god kvalitet på beslutningene 


 Tilstrekkelig avstand mellom de som er beslutningstagere (ansatte og politikere) og de som 
beslutningene gjelder for 


 At beslutningstagerne er habile  
 
Når det gjelder myndighetsutøvelse, likebehandling og rettsikkerhet, er dette særlig utfordrende i 
mindre kommuner.  Også for Eidsberg er dette et krevende område.   
 
 
I hvilken grad opplever du at habilitetsspørsmål er en utfordring i forhold til brukernes rettssikkerhet (0-6). 0= ingen utfordring; 6= stor 
utfordring. (rådmannens vurderinger) 


  


 Administrativt nivå Politisk nivå 


Forvaltningslov / offentlighetslov 2 2 


Plan- og bygningslov 3 4 


Lov om barnevern 3 2 


Sosialhjelpsloven 3 2 


Arbeidsmiljøloven 4 3 


Opplæringslova 4 4 


Barnehageloven 3 4 


Helse- og omsorgstjenesteloven 4 5 


Lov om folkehelse 2 2 


Alkoholloven 4 5 


Lov om offentlige anskaffelser 3 5 
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Oppsummering 
Vurderinger:  
Beskriv kort kommunens sterke og svake sider og fremtidige utfordringer. Videre om det er noe vinne 
ved å inngå i en større kommune. Legg særlig vekt på rettsikkerhet og likebehandling. 
 


Kommunen besitter en betydelig erfaringskompetanse innenfor de fleste tjenesteområder.  Dette 
er en styrke når det gjelder å sikre et godt beslutningsgrunnlag og trygghet for at alle forhold blir 
belyst.  Når det gjelder juridisk forankring og vurdering av hjemmelsgrunnlag, er det utfordrende 
og krevende og vi strekker ikke helt til på dette området.  
 
I forhold til rettssikkerhet og likebehandling ivaretas det på en tilfredsstillende måte.  Dog er det 
slik at opplevelse av likebehandling vil variere og spørsmål om habilitet stilles oftere enn tidligere.   
 
Hovedsakelig klarer Eidsberg med dagens ressurser å utøve sine myndighetsoppgaver 
tilfredsstillende, men kravene er skjerpet de siste årene. Dersom den utviklingen fortsetter vil det 
være nødvendig å styrke både kapasitet og kompetanse innen det juridiske området for å ivareta 
disse oppgavene på en tilfredsstillende måte.   


 
 
Aktuelle kilder: 
KS – lokaldemokrati og styring 
Kommunereform.no 
(regjeringen.no) 
Fylkesmann i Østfold - kommunereformen 
Nykommune.no 
 
  



http://www.ks.no/tema/Samfunn-og-demokrati1/Folkevalgtportalen/Lokaldemokratiundersokelsen-2014/

https://www.regjeringen.no/nb/tema/kommuner-og-regioner/kommunereform/id751048/

https://www.regjeringen.no/nb/tema/kommuner-og-regioner/kommunereform/id751048/

http://www.fylkesmannen.no/Ostfold/Kommunal-styring/Kommunereformen/

http://www.nykommune.no/






–  1  –


Retningsvalg Indre Østfold 
CAND.OECON ØIVIND HOLT 


Mai 2015


–  1  –







–  2  –







–  3  –


 Forord .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   4


1.	 Bakgrunn	for	utredningen .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   5


2.	 Kommuneinndeling,	bosetting,	tettsteder,	næring	og	arbeidsplasser	   .  .  6


2 .1 Historisk kommuneinndeling   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  6


2 .2 Befolkningsutvikling  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  6


2 .3 Senterstruktur  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  8


2 .4 Kommunikasjon: Veg – jernbane   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   10


2 .5 Andre administrative inndelinger og identitet    .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   10


2 .6 Forholdet til naboregionene   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   13


2 .7 Arbeidsmarked, intern pendling og flytting   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   13


2 .8 Sysselsetting  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   14


2 .9 Den funksjonelle region  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   15


3.	 Styring	–	tjenesteproduksjon	–	interkommunalt	samarbeid   .  .  .  .  .  .  .   17


3 .1 Politiske organisering   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   17


3 .2 Myndighetsutøvelse   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   18


3 .3 Kommunal økonomisk situasjon   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   18


3 .5 Tjenesteproduksjon i regi av interkommunalt samarbeid  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   21


4.	 Framtidige	utfordringer  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   24


4 .1 Regional vekst, tettstedsutvikling og jordvern  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   24


4 .2 Et bedre tjenestetilbud  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .    26


4 .3 Nye kommunale oppgaver   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   27


4 .4 Lokaldemokrati og stedsutvikling  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   27


4 .5 Retningsvalg med et nytt kommunekart   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   33


5.	 Ny	kommunal	inndeling	   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   38


5 .1 Inndeling - størrelse og framtidig vekst   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   38


5 .2 En helhetlig samfunnsutvikling  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   40


5 .3 Økonomi – kompetanse – medvirkning  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   43


5 .4 Oppsummering   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .   45


Innhold







–  4  –


Forord


Denne rapporten er en bestilling fra rådmennene i Indre Østfold . 


Formålet har vært å etablere et felles datagrunnlag og analyse av utviklingen i regionen . Rapporten skal 


være et underlag for den enkelte rådmanns saksbehandling i forbindelse med at kommunene skal foreta 


et retningsvalg når det gjelder framtidig kommuneinndeling, i løpet av våren . Antall foreslåtte alternativ 


skal redusere med sikte på å finne hvilke alternativ som er realistiske, og med hvilke andre kommuner det 


kan innledes forhandlinger .


Oppdraget fra rådmennene dreide seg opprinnelig om å belyse alternativene en eller to kommuner i 


Indre Østfold . Senere ba noen av rådmennene om at analysene i rapporten, så langt det var mulig, kunne 


omfatte visse sider av «landkommunealternativene» og «Follo-alternativet» . Dette er forsøkt gjort innen-


for stramt begrenset tid og tilgang på relevant informasjon .


Denne rapporten er derfor grovmasket og legger vekt på mer overordnede utviklingstrekk fram til i dag 


og prognoser for framtidig regional utvikling når det gjelder: bosetting, tettstedsmønster, infrastruktur 


og arbeidsmarked . 


Det har i løpet av prosessen blitt produsert et mer omfattende materiale, hvor det inngår kart og data 


som dekker et større område enn Indre Østfold, men som ikke har blitt tatt med i denne rapporten . 


Fylkes mannen vil i ettertid publisere dette materialet som flere kommuner i Østfold kan ha interesse av .


Det har vært flere bidragsytere som har skrevet hver sine deler av rapporten og /eller laget grunnlags-


materiale det har blitt klippet fra .


 •  Åsmund Kobbevik har beskrevet Interkommunalt samarbeid i Indre Østfold


 •  Birger Overskott har satt sammen kommunaløkonomiske data fra KOSTRA


 •  Trond Christensen har beskrevet kommunenes økonomiske stilling i Indre 


 •  Torleif Gjellebæk har skrevet om lokaldemokrati og myndighetsutøvelse


 •  Østfold Analyse ved Torodd Hauger har laget en rekke grafer og tabeller med befolknings-, sysselset-


tings- og boligdata


 •  Per Vallner har laget kartgrunnlag 


Stor takk til bidragsyterne som har levert med meget knappe frister .


Cand .oecon Øivind Holt har skrevet sammen rapporten . Manus har blitt til under tiltagende tidspress og 


hvor omfanget og hvilke tema som skulle være med, har endret seg i løpet av prosessen . Det kan derfor 


forekomme enkelte feil og mangler, som redaktøren tar på sin kappe . 


Halden 20-05-2015


Øivind Holt
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1.	 Bakgrunn	for	utredningen


Utredningen	skal	vurdere	to	ulike	modeller:


 A .  En kommune bestående av alle 9 kommunene i Indre (Hobøl, Spydeberg, Skiptvet, Askim, Trøgstad, 


Eidsberg, Marker, Rømskog og ev Rakkestad)


 B .  To kommuner, en vestlig (Hobøl, Spydeberg, Skiptvet, Askim) og en østlig (Trøgstad, Eidsberg, Mar-


ker, Rømskog og ev Rakkestad)


De(n)	nye	kommunen(e)	skal	vurderes	i	forhold	til	4	vurderingskriterier:


 • Helhetlig samfunnsutvikling


 • Tjenesteyter – Økonomisk robuste kommuner


 • Myndighetsutøver


 • Demokratisk arena


Vurderingen	skal	gjøres	både	på	mellomlang	(5–10)	og	lang	sikt	15+	år.


ST. MELD 14


Regjeringen har nylig (20 mars) lagt fram St. Meld 14: Kommunereformen – nye oppgaver til større kom-


muner. Her gis det en vurdering av kriterier for en kommuneinndeling og hvilke oppgaver morgendagens 


kommuner kan ha . 


På side 12–13 gjengis følgende fra det nedsatte Ekspertutvalgets rapport: 


Uavhengig av størrelse bør kommuner gjøre en særskilt vurdering av om kommunegrensene utgjør en funk-


sjonelt samfunnsutviklingsområde. 


… behovet for kommunesammenslåinger i flerkommunale byområder bestående av oppsplittede tettsteder 


og/eller bo- og arbeidsregioner med stor grad av pendling mellom kommunene.


Videre på side 14:


Et tettsted bør i sin helhet ligge i én kommune. Det gjelder både der et tettsted har vokst ut over sine kom-


munegrenser og der to tettsteder har vokst sammen. Et tett integrert arbeidsmarked bør utgjøre én kom-


mune.


Side 23:


Departementet legger til grunn at generalistkommunesystemet fortsatt skal være hovedmodellen og at nye 


oppgaver som hovedregel skal overføres alle kommuner


Når det gjelder større oppgaver som videregående opplæring og kollektivtransport, er det kun aktuelt og 


overføre disse til de største kommunene (anslagvis over 100 000 innbyggere) . Alle kommunealternative-


ne for Indre Østfold ville ligge godt under et slikt innbyggertall . 


Det første steget videre vil derfor bli en analyse av i hvilken grad Indre Østfold er en funksjonell region, 


dvs et felles bolig- og arbeidsmarked med grader av en felles identitet . Det er i tillegg tatt med noen data 


som viser kommunestørrelse og bosetting i de områdene som ligger nærmest Indre Østfold, nemlig Follo 


og Moss .







–  6  –


2.	 Kommuneinndeling,	bosetting,	tettsteder,	næring	og	arbeidsplasser


2.1	 HISTORISK	KOMMUNEINNDELING


Opprinnelig hadde man på landsbygda sokne kommuner hvor kirken var knutepunktet, slik var det i Indre 


Østfold . I Ytre Østfold lå det bykommuner med sine handels funksjoner og industri . 


Etter at jernbanen ble bygd i 1882, utviklet det seg stasjonsbyer i Indre Østfold som etter hvert dannet 


kjernen/ sentrum i kommunen . Her fantes kommunes administrasjon, handel og etter hvert stadig flere 


boliger som ble bygd rundt kommunesenteret . Unntaket er Hobøl hvor Tomter eller Knapstad ikke er 


kommunesenter, det ligger ved Elvestad .


I Skiptvet, Trøgstad og Degernes kom senterutviklingen rundt kirken, men de hadde jo ikke jernbane . I 


Marker var det brohodet over Halden vassdraget, Ørje, som har utviklet seg etter å ha vært det første 


tettstedet i regionen .


Det har også tidligere vært endringer i kommuneinndelingen i Indre . Degernes ble skilt ut fra Rakkestad 


i 1917 og sammenslått i 1964 . Mysen ble utskilt fra Eidsberg i 1920 og slått sammen i 1961 . Øymark 


ble utskilt fra Aremark i 1903 og slått sammen med Rødnes i 1964 . Rømskog ble egen kommune i 1902 


utskilt fra Rødnes . 


For øvrig har kommune inndelingen vært uforandret siden 1837 . 


Går vi lenger tilbake i tiden til 1701 besto Rakkestad fogderi av Rakkestad, Askim, Spydeberg, Skiptvet, 


Trøgstad, Eidsberg, Rødenes og Rømskog . Hobøl hørte til Moss og Øymark og Aremark til Idd og Marker . 


Den administrative inndeling fulgte i stor grad vassdragene og kystleden .


2.2	 BEFOLKNINGSUTVIKLING


Det har vært en sterk befolkningsutviklingen de siste 25 åra særlig i Hobøl og Spydeberg med over 30 


prosent . I neste gruppe kommer Eidsberg, Askim og Skiptvet som ligger i underkant av 20% . Lavest er 


veksten langs svenskegrensa i Rømskog og Marker . 
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Folkemengde	  totalt	  


	  	   	  	   	  	   Endring	   1990-‐2014	  
Andel	  


tettsted	  
Areal	  


	  
	  	   1990	   2000	   2014	   Antall	   	  	  %	   2014	   Km2	  


0119	  Marker	   3329	   3213	   3590	   261	   7,84	  %	   52,1	  %	   413	  
0121	  Rømskog	   650	   643	   669	   19	   2,92	  %	   0,0	  %	   183	  
0122	  Trøgstad	   4777	   4843	   5351	   574	   12,02	  %	   56,9	  %	   205	  
0123	  Spydeberg	   4258	   4411	   5595	   1337	   31,40	  %	   73,4	  %	   142	  
0124	  Askim	   12844	   13521	   15369	   2525	   19,66	  %	   89,9	  %	   69	  
0125	  Eidsberg	   9261	   9507	   11278	   2017	   21,78	  %	   65,9	  %	   236	  
0127	  Skiptvet	   3126	   3119	   3716	   590	   18,87	  %	   45,3	  %	   101	  
0128	  Rakkestad	   7170	   7066	   7946	   776	   10,82	  %	   60,4	  %	   435	  
0138	  Hobøl	   3779	   4191	   5171	   1392	   36,84	  %	   67,6	  %	   140	  
Sum	  Indre	  	   49194	   50514	   58685	   9491	   19,29	  %	   68,6	  %	   1	  924	  
 
 
Deler vi veksten mellom tettbygde strøk og landsbygda får vi et svært ulikt bilde 
 


 


Folkemengde - tettbygd strøk Endring 


  1990 1995 2000 2005 2009 2014 
1990-
2014 


0119 Marker 1487 1504 1533 1722 1784 1871 384 
0121 Rømskog 0 0 0 0 0 0 0 
0122 Trøgstad 2560 2408 2624 2691 2775 3047 487 
0123 Spydeberg 2565 2633 2836 3244 3723 4108 1543 
0124 Askim 11285 11478 11932 12482 13137 13822 2537 
0125 Eidsberg 4526 4765 6009 6324 6858 7427 2901 
0127 Skiptvet 1344 1382 1372 1453 1528 1683 339 
0128 Rakkestad 3776 3754 3826 4056 4353 4801 1025 
0138 Hobøl 1985 2093 2631 2835 3018 3497 1512 


Sum IØ 29528 30017 32763 34807 37176 40256 10728 


        
        Folkemengde - spredtbygd strøk Endring 


  1990 1995 2000 2005 2009 2014 
1990-
2014 


0119 Marker 1842 1823 1680 1716 1667 1719 -123 
0121 Rømskog 650 644 643 660 671 669 19 
0122 Trøgstad 2217 2363 2219 2265 2270 2304 87 
0123 Spydeberg 1693 1656 1575 1550 1417 1487 -206 
0124 Askim 1559 1426 1589 1607 1566 1547 -12 
0125 Eidsberg 4735 4411 3498 3871 3828 3851 -884 
0127 Skiptvet 1782 1763 1747 1898 1963 2033 251 
0128 Rakkestad 3394 3293 3240 3227 3139 3145 -249 
0138 Hobøl 1794 1862 1560 1716 1626 1674 -120 
Sum Indre Østfold 19666 19241 17751 18510 18147 18429 -1237 


 
 
Regionen har hatt en sterk befolkningsvekst de siste 25 åra, men all veksten har kommet i 
tettstedene, mens antall som bor på bygda har blitt redusert.  
Andel som bor i tettsted varierer også mye mellom kommunene, med Askim hvor 9 av 10 bor 
i byen, til Skiptvet og Marker hvor bare rundt halvparten bor i kommunesentrum. Rømskog 
har ikke noe tettsted.  
I Skiptvet viser tallene en vekst utenom Meieribyen, men det skyldes at en del av det nyere 
boligfeltene ligger for langt fra kommunesenteret til å være en del av tettstedet, men er 
samtidig ikke store nok til å få selvstendig status som tettsted. Tilsvarende er  forklaringen på 
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Regionen har hatt en sterk befolkningsvekst de siste 25 åra, men all veksten har kommet i tettstedene, 


mens antall som bor på bygda har blitt redusert . 


Andel som bor i tettsted varierer også mye mellom kommunene, med Askim hvor 9 av 10 bor i byen, til 


Skiptvet og Marker hvor bare rundt halvparten bor i kommunesentrum . Rømskog har ikke noe tettsted . 


I Skiptvet viser tallene en vekst utenom Meieribyen, men det skyldes at en del av det nyere boligfeltene 


ligger for langt fra kommunesenteret til å være en del av tettstedet, men er samtidig ikke store nok til å 


få selvstendig status som tettsted . Tilsvarende er forklaringen på den store reduksjonen i antall mennes-


ker fra 1995 – 2000 som bor spredt Eidsberg, at et mindre tettbebygd område passerer 200 innbyggere 


og dermed omklassifiseres (Finnestad)
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den store reduksjonen i antall mennesker  fra 1995 – 2000 som bor spredt Eidsberg, at et 
mindre tettbebygd område passerer 200 innbyggere og dermed omklassifiseres (Finnestad) 


 
 


Tettstedsandel             Endring 


  1990 1995 2000 2005 2009 2014 
1990-
2014 


0119 Marker 44,7 % 45,2 % 47,7 % 50,1 % 51,7 % 52,1 % 7,4 % 
0121 Rømskog 0,0 % 0,0 % 0,0 % 0,0 % 0,0 % 0,0 % 0,0 % 
0122 Trøgstad 53,6 % 50,5 % 54,2 % 54,3 % 55,0 % 56,9 % 3,4 % 
0123 Spydeberg 60,2 % 61,4 % 64,3 % 67,7 % 72,4 % 73,4 % 13,2 % 
0124 Askim 87,9 % 88,9 % 88,2 % 88,6 % 89,3 % 89,9 % 2,1 % 
0125 Eidsberg 48,9 % 51,9 % 63,2 % 62,0 % 64,2 % 65,9 % 17,0 % 
0127 Skiptvet 43,0 % 43,9 % 44,0 % 43,4 % 43,8 % 45,3 % 2,3 % 
0128 Rakkestad 52,7 % 53,3 % 54,1 % 55,7 % 58,1 % 60,4 % 7,8 % 
0138 Hobøl 52,5 % 52,9 % 62,8 % 62,3 % 65,0 % 67,6 % 15,1 % 
Snitt  IØ 60,0 % 60,9 % 64,9 % 65,3 % 67,2 % 68,6 % 8,6 % 
        


 
Ser man hele regionen under ett, har trenden vært klar: tettstedene har vokst raskere enn 
kommunene sett under ett.  Selv om innflyttingen reduseres en god del, vil sentraliseringen til 
byer og tettsteder kreve tilrettelegging av nye boliger. Flyttetallene viser også at det har vært 
mye intern flytting i regionen.   
 
Presset har alt overveiende kommet mot stasjonsbyene Spydeberg – Askim- Mysen. Marker 
og Rakkestad har ikke hatt den samme veksten, men vi ser det samme vekstpresset mot 
kommunesentrene.  I Rømskog har innbyggertallet ligget  ganske stabilt gjennom mange år, 
så her kan det ikke sies å være noe press.  
 
2.3 Senterstruktur 
Indre Østfold  har ikke noe dominerende senter  på størrelse med bykommunene i Ytre, men 
har en rekke mindre byer / tettsteder  hvor Askim sentrum med 13 700 innbyggere er størst. 
 
Tettsteder i Indre Østfold, rangert etter innbyggertall 1. januar 2013 (kommune i parentes): 


• Askim – 13 696 (Askim) 
• Mysen – 6 321 (Eidsberg) 
• Spydeberg /Knapstad – 5 246 (Spydeberg og Hobøl) 
• Rakkestad – 4 397 (Rakkestad) 
• Skjønhaug – 2 002 (Trøgstad) 
• Ørje – 1 881 (Marker) 
• Skiptvet – 1 627 (Skiptvet) 
• Tomter – 1 584 (Hobøl) 
• Heiås – 729 (Trøgstad) 
• Slitu – 710 (Eidsberg) 
• Ringvoll – 470 (Hobøl) 
• Fosby – 372 (Aremark) 
• Trømborg – 301 (Eidsberg) 
• Degernes – 286 (Rakkestad) 
• Finnestad – 208 (Eidsberg) 


 
De 7 største tettstedene er også  kommunesenter i de respektive kommuner. Det viser hvordan 
offentlig sektor, som utgjør en stor del av sysselsettingen i kommunen, er en viktig motor i 
tettstedsutviklingen.  I kommunesenteret  finner en  mange av viktige tjenester som barnehage, 
skole, sykehjem, idretts og kulturanlegg ved siden av selv rådhuset.   
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 • Heiås – 729 (Trøgstad)


 • Slitu – 710 (Eidsberg)


 • Ringvoll – 470 (Hobøl)


 • Fosby – 372 (Aremark)


 • Trømborg – 301 (Eidsberg)


 • Degernes – 286 (Rakkestad)


 • Finnestad – 208 (Eidsberg)


De 7 største tettstedene er også kommunesenter i de respektive kommuner . Det viser hvordan offentlig 


sektor, som utgjør en stor del av sysselsettingen i kommunen, er en viktig motor i tettstedsutviklingen . I 


kommunesenteret finner en mange av viktige tjenester som barnehage, skole, sykehjem, idretts og kul-


turanlegg ved siden av selv rådhuset . 


Avstanden mellom stasjonsbyene er relativt kort og etter hvert har det utviklet seg et tettstedsbånd 


bestående av Mysen, Askim, Spydeberg og Knapstad hvor reisetiden mellom sentrum i hvert av stedene 


ikke er mer enn 15 min med bil . 
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De to stasjonsbyene Knapstad og Spydeberg har i dag vokst sammen til et sammenhengende tett-


sted med over 5000 innbyggere, men ligger i to kommuner . Askim og Mysen ligger fortsatt avskilt som 


selvstendige tettsteder, men utbygging fra Askim skjer østover mot Slitu langs gamle E18 . På Slitu er det 


allerede etablert et varehus . 


Samlet folketall i de tre tettstedene utgjør 25–26 000 og vil i så fall rangeres blant de 18 største tettste-


dene i landet . 


I dag er Askim nr . 37 (13 700) og Mysen 81 (6 350) . Til sammenligning er Halden nr . 18 med 24 500 . 


Dessuten ligger heller ikke Skjønhaug mer enn 10 min . fra Mysen langs rv . 22 med ytterligere 2000 inn-


byggere og sørover langs rv . 22 er det bare 15–20 min til Rakkestad med 4 400 .


2.4	 KOMMUNIKASJON:	VEG	–	JERNBANE


Ved siden av jernbanen er det E18 som binder området sammen i øst – vest retning og rv . 22 i nord–syd 


retning fra Havnås til Rakkestad .


E18 er fullt utbygd som 4-felts motorvei fra Knapstad i Hobøl til Ramstad krysset i Eidsberg, en strekning 


på 25 km og hvor det er 7 avkjøringer . Den sentrale strekningen fra Askim vest til Momarken er 13 km og 


har hele 5 avkjøringer . Det var aktuelt å bygge en avkjøring rett sør for Spydeberg sentrum, men det gikk 


den gang kommunestyret i Spydeberg imot, i dag har man skiftet mening .


Jernbanens Indre linje har 5 stoppesteder på strekningen Mysen–Knapstad og en reisetid på 22–25 


minutter med tog som går hver time inn til Oslo (halv time i rushtiden morgen og kveld) . Reisetiden til 


Oslo S fra Mysen er litt over 1 time, fra Knapstad 40 minutter . 


Selv om E18 ikke er ferdig utbygd fra Knapstad og videre vestover mot Ski/E6, er det etablert en effektiv 


hovedvei mellom de sentrale tettstedene i Indre Østfold . I tillegg kommer jernbanen som fungere som en 


bybane med hyppige stopp . Det er etablert et hoved transportsystem for videre tettstedsutvikling øst–


vest .


I forbindelse med intercity-utbyggingen har Jernbaneverket utarbeidet oversikt over mulige framtidige 


jernbane traseer . For Østre linje er det skissert:


På Østre linje må det iverksettes tiltak for kapasitetsutbedringer (her eksemplifisert med dobbeltspor 


Tomter–Spydeberg) og generell opprustning (standardheving) for å kunne trafikkere linjen med godstog . 


(Jernbaneverket, Konseptmuligheter, 16-02-2012 side 36 ) 


Et dobbeltspor gjennom Hobøl vil fungere som kryssingsspor som vil øke kapasiteten både for persontog 


og ev godstrafikk .


2.5	 ANDRE	ADMINISTRATIVE	INNDELINGER	OG	IDENTITET


Indikasjon på et felles identitet kan være å se på hvilke type organisasjoner, medietilbud og samarbeids-


ordninger som dekker hele eller deler av regionen .


De 9 kommunene samarbeider i Indre Østfold regionråd og har en rekke interkommunale samarbeidsord-


ninger (se kap 3 .5 og vedlegg) og har en felles internett plattform Smaalensveven . 
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Smaalenenes Avis er lokalavisa for 7 av kommunene i regionen: Askim, Eidsberg, Trøgstad, Spydeberg, 


Marker, Skiptvet og Hobøl . Den blir utgitt i Askim . Avisen er et resultat av fusjonen mellom Øvre Smaale-


nene og Indre Smaalenenes Avis i 2003 . 


Rakkestad dekkes av Sarpsborg Arbeiderblad, Aremark av Halden Arbeiderblad og Rømskog av Indre 


Akershus Blad og sør i Hobøl leses Moss Avis .


Indre Østfold boligbyggelag dekket kommunene Eidsberg, Trøgstad og Marker, men er i dag en del av 


BOR . 


Askim og omegn boligbyggelag dekket kommunene Askim, Spydeberg, Hobøl, Skiptvet og Trøgstad, men 


gikk i 2008 inn i Follo BBL . 


Rakkestad BBL ble i 2006 innlemmet i Sarpsborg og Omegn BBL .


Den kirkelige inndeling fordeler kommunene på to prosti: Østre Borgesyssel prosti: Aremark, Marker, 


Rømskog, Rakkestad, Eidsberg, Askim og Trøgstad . Prosten har sete på Mysen .


Vestre Borgesyssel består av Hobøl, Spydeberg, Råde, Rygge, Våler og Moss med prostesete i Moss .


Ser vi på politi og rettsvesen, så tilhører 8 av kommunene Follo politidistrikt og Heggen og Frøland ting-


rett . Rakkestad tilhører Sarpsborg tingrett, Aremark Halden tingrett og begge kommunen inngår i Østfold 


politidistrikt .


Blant idrettslagene finner vi regionklubber som eksempelvis Smaalenene Sykkelklubb og Indre Østfold 


Orienteringsklubb (dekker ikke Aremark) . Den Norske Turistforening har en avdeling som dekker de 


9 kommunene (ikke Aremark) .


Opplistingen er langt fra utfyllende, men viser klart at kommunene Askim, Eidsberg, Trøgstad, Spydeberg, 


Marker og Skiptvet både historisk og i dag er en ganske sammenvevd region . Hobøl har tidligere hatt 


sterkere bånd mot Moss, mens Aremark sokner til Halden . Rakkestad har bånd både mot de øvrige Indre 


kommune, men også mot Sarpsborg . 
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2.6	 FORHOLDET	TIL	NABOREGIONENE


Indre Østfold har et begrenset arbeidssamkvem med byene i ytrefylket, med unntak av Rakkestad som 


har en del pendling til Nedre Glomma og litt til Halden . Hoved pendlingen ut av regionen går mot Follo 


og Oslo . Det gjelder særlig Hobøl, (60 %), Spydeberg (41%) og Askim (33,5%) . 


Mot Moss regionen er det få arbeidsreiser, bare litt fra Skiptvedt og Hobøl (antakelig fra Ringvoll) . 


 


Tallene i tabellen viser klart hvordan arbeidsreiser følger hoved aksen E18 og jernbanen mot Ski/Oslo


2.7	 ARBEIDSMARKED,	INTERN	PENDLING	OG	FLYTTING


 


Med bedre kommunikasjoner utgjør området i dag i stor grad et felles bolig og arbeidsmarked med bety-


delig intern flytting og arbeidspendling mellom kommunene .


Rakkestad og særlig Rømskog skiller seg ut og har mye lavere flytting til de øvrige kommunene i Indre . 


Marker og Rakkestad er også de kommunene som har høyest egendekning av arbeidsplasser . Rakkestad 
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(59,2 %) Marker (55,6 %), Eidsberg (50 %) ligger høyest, lavest ligger Skiptvet (35,5 %), Spydeberg (34,4 %) 


og Hobøl (20 %) .


For Hobøl sin del er påvirkningen fra Follo/Oslo sterk og folk som har fl yttet til kommunen fra hoved-


stadsområdet, fl ytter til en viss grad tilbake . 


 


 


 
Tallene i tabellen viser klart hvordan arbeidsreiser følger hoved aksen E18 og jernbanen mot 
Ski / Oslo 
 
2.6 Arbeidsmarked, intern pendling og flytting 
 


 
 
 
Med bedre kommunikasjoner utgjør området i dag i stor grad et felles bolig og arbeidsmarked 
med betydelig intern flytting og arbeidspendling mellom kommunene. 
 
Rakkestad og særlig Rømskog skiller seg ut og har mye lavere flytting til de øvrige 
kommunene i Indre.  
Marker og Rakkestad er også de  kommunene som har høyest egendekning  av  
arbeidsplasser. Rakkestad (59,2 %) Marker (55,6%), Eidsberg (50%) ligger høyest, lavest 
ligger Skiptvet (35,5%), Spydeberg (34,4%) og Hobøl (20%). 
 
For Hobøl sin del er påvirkningen fra Follo / Oslo sterk  og folk som har flyttet til kommunen 
fra hovedstadsområdet, flytter til en viss grad tilbake.   
 
 


 
 


0119 
Marker


0121 
Rømskog


0122 
Trøgstad


0123 
Spydeberg


0124 
Askim


0125 
Eidsberg


0127 
Skiptvet


0128 
Rakkestad


0138 
Hobøl


Sum utflytting 


0119 Marker 2 32 13 30 119 14 20 14 244
0121 Rømskog 5 6 2 2 15
0122 Trøgstad 38 2 17 193 324 23 33 19 649
0123 Spydeberg 12 42 280 72 43 24 118 591
0124 Askim 47 2 153 257 561 213 53 111 1397
0125 Eidsberg 139 2 280 51 426 81 187 51 1217
0127 Skiptvet 19 16 61 249 52 7 27 431
0128 Rakkestad 30 1 40 9 58 154 20 3 315
0138 Hobøl 26 1 19 219 163 76 29 15 548
Sum innflytting 316 10 582 633 1399 1360 423 341 343


F
ra


Til 


Flyttemønster mellom kommunene i Indre Østfold - sum siste 5 år) - ant pers.


 


 
 


 
 
Tallene for innflytting fra nabo kommunene er prosentvis lavere enn utflyttingen. Årsaken er 
at alle kommunene har en befolkningsøkning som skyldes netto innflytting.  Dette 
overskuddet kommer i stor grad kommer fra Follo / Oslo.  
 
 
2.7  Sysselsetting 
Ser vi på hvordan jobbene fordeler seg på de ulike næringer,  så har landbruket en høyere 
andel i Indre Østfold enn i fylket for øvrig. Særlig ligger kommunene i øst høyt.  I tillegg til 
den direkte sysselsettingen i landbruket finner man en del foredling av landbruksprodukter, 
blant annet slakterier. Meieri og iskrem produksjon har blitt sentralisert til Oslo. 
 
Man finner også en del spesialisert varehandel knyttet opp mot landbruket, som salg av 
traktorer og landbruksutstyr. 
 
Kommunal sektor står for om lag 25% av sysselsettingen. Derimot er hotell og restaurant 
bransjen liten i området. 


0119 Marker 31,9 %
0121 Rømskog 10,5 %
0122 Trøgstad 42,4 %
0123 Spydeberg 35,7 %
0124 Askim 32,9 %
0125 Eidsberg 37,8 %
0127 Skiptvet 37,3 %
0128 Rakkestad 17,3 %
0138 Hobøl 26,6 %


Andel utflyttere siste 5 år som flyttet til 
andre kommuner i Indre Østfold 


0119 Marker 32,6 %
0121 Rømskog 6,4 %
0122 Trøgstad 31,9 %
0123 Spydeberg 30,7 %
0124 Askim 28,6 %
0125 Eidsberg 35,7 %
0127 Skiptvet 31,1 %
0128 Rakkestad 15,1 %
0138 Hobøl 14,0 %


Andel innflyttere i siste 5 år som kom fra 
andre kommuner i Indre Østfold 


Tallene for innfl ytting fra nabokommunene er prosentvis lavere enn utfl yttingen . Årsaken er at alle kom-


munene har en befolkningsøkning som skyldes netto innfl ytting . Dette overskuddet kommer i stor grad 


kommer fra Follo/Oslo . 


2.8	 SYSSELSETTING


Ser vi på hvordan jobbene fordeler seg på de ulike næringer, så har landbruket en høyere andel i Indre 


Østfold enn i fylket for øvrig . Særlig ligger kommunene i øst høyt . I tillegg til den direkte sysselsettingen 


i landbruket fi nner man en del foredling av landbruksprodukter, blant annet slakterier . Meieri og iskrem 


produksjon har blitt sentralisert til Oslo .
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Man finner også en del spesialisert varehandel knyttet opp mot landbruket, som salg av traktorer og 


landbruksutstyr .


Kommunal sektor står for om lag 25% av sysselsettingen . Derimot er hotell og restaurant bransjen liten i 


området .


 


 
 
 
2.8 Den funksjonelle region 
En funksjonell region er en betegnelse på et (by)område med felles arbeids- og boligmarked 
der de fleste innbyggerne får dekket sine viktigste behov for varer og tjenester til daglig innen 
regionen. Kultur / idrettsanlegg brukes ofte på tvers av kommunegrensene. 
 
Flyttemønster og arbeidsreiser viser at E18 kommunene: Spydeberg, Askim, Trøgstad, 
Eidsberg samt Skiptvet er sterkt integrert. Samkvemmet er sterkeste mellom de kommuner 
som har felles kommunegrense.  For Hobøl  er koplingen mot Follo/ Oslo sterkere enn 
østover. Skiptvet er sterkest koplet mot Askim.  
 
Kommunene rundt dette kjerneområdet, Marker og Rakkestad, er  mindre integrert enn de 
sentrale 4 langs E18.  
 
Ser vi på lokalisering av kulturanlegg  peker det også på at dette er et integrert område.  
Lokalisering av kjøpesenter / handelsområder peker på det samme.   
 


Indre Østfold Indre Øst Indre Vest Indre Østfold Indre Øst Indre Vest
Kommunale tjenester 5341 2832 2509 25,2 % 25,3 % 25,0 %
Varehandel 2555 1181 1374 12,0 % 10,5 % 13,7 %
Bygg og anlegg 2305 1074 1231 10,9 % 9,6 % 12,3 %
Private tjenester 1960 835 1125 9,2 % 7,4 % 11,2 %
Forretningsmessige tjenester 1505 649 856 7,1 % 5,8 % 8,5 %
Jordbruk 1042 771 271 4,9 % 6,9 % 2,7 %
Verkstedindustri 1009 594 415 4,8 % 5,3 % 4,1 %
Innenriks transport 1006 698 308 4,7 % 6,2 % 3,1 %
Næringsmiddel (ekskl f iskef.) 946 845 101 4,5 % 7,5 % 1,0 %
Statlige tjenester 720 353 367 3,4 % 3,1 % 3,7 %
Metaller 352 275 77 1,7 % 2,5 % 0,8 %
Post, tele og annen komm. 351 56 295 1,7 % 0,5 % 2,9 %
Hotell og restaurant 300 146 154 1,4 % 1,3 % 1,5 %
Mineralsk 296 28 268 1,4 % 0,2 % 2,7 %
Bank og forsikring 251 137 114 1,2 % 1,2 % 1,1 %
Uspesif isert næring 218 104 114 1,0 % 0,9 % 1,1 %
Kraft og vannforsyning 202 75 127 1,0 % 0,7 % 1,3 %
Grafisk 186 166 20 0,9 % 1,5 % 0,2 %
Trevare 170 92 78 0,8 % 0,8 % 0,8 %
Møbler og annen industri 158 100 58 0,7 % 0,9 % 0,6 %
Skogbruk 150 108 42 0,7 % 1,0 % 0,4 %
Tekstil 77 32 45 0,4 % 0,3 % 0,4 %
Bergverksdrift 54 36 18 0,3 % 0,3 % 0,2 %
Kjemisk 33 5 28 0,2 % 0,0 % 0,3 %
Utenriks sjøfart 29 14 15 0,1 % 0,1 % 0,1 %
Skipsverft og oljeplattformer 14 1 13 0,1 % 0,0 % 0,1 %
Fiske og fangst 4 2 2 0,0 % 0,0 % 0,0 %
Fiskeoppdrett 0 0 0 0,0 % 0,0 % 0,0 %
Fiskeforedling 0 0 0 0,0 % 0,0 % 0,0 %
Treforedling 0 0 0 0,0 % 0,0 % 0,0 %
Oljevirksomhet 0 0 0 0,0 % 0,0 % 0,0 %
Ufordelte tjenester 0 0 0 0,0 % 0,0 % 0,0 %
Total syssels. 21234 11209 10025


antall % av total syssels.


Sysselsettingen fordelt på næringer 1.1.2014


2.9	 DEN	FUNKSJONELLE	REGION
En funksjonell region er en betegnelse på et (by)område med felles arbeids- og boligmarked der de 


fleste innbyggerne får dekket sine viktigste behov for varer og tjenester til daglig innen regionen . Kultur/


idrettsanlegg brukes ofte på tvers av kommunegrensene .


Flyttemønster og arbeidsreiser viser at E18 kommunene: Spydeberg, Askim, Trøgstad, Eidsberg samt 


Skiptvet er sterkt integrert . Samkvemmet er sterkeste mellom de kommuner som har felles kommu-


negrense . For Hobøl er koplingen mot Follo/ Oslo sterkere enn østover . Skiptvet er sterkest koplet mot 


Askim . 


Kommunene rundt dette kjerneområdet, Marker og Rakkestad, er mindre integrert enn de sentrale fire 


langs E18 . Ser vi på lokalisering av kulturanlegg peker det også på at dette er et integrert område . Lokali-


sering av kjøpesenter/handelsområder peker på det samme . 
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Dette bildet samsvarer med beskrivelsen i kapittel 2.4.  De 5 kommunene Spydeberg, Askim, 
Trøgstad, Eidsberg samt Skiptvet utgjør ganske klart en funksjonell region. Historisk har de 
også tilhørt en felles administrativ region. 
I tillegg har Hobøl blitt sterkere knyttet  til Spydeberg gjennom utbyggingen  av Knapstad til 
å bli en del av et større tettsted på tvers av kommunegrensa mot Spydeberg. Korte avstander 
og utbygging av E18 østover samt lokaltoget kopler Hobøl mot Indre, selv om de fleste 
pendlere drar mot vest.   
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Kartgrunnlag:


Idrettsanlegg.no, Kulturdepartementet
Norge digitalt, Kartverket


Målestokk 1 : 300 000


Dette bildet samsvarer med beskrivelsen i kapittel 2 .4 . De 5 kommunene Spydeberg, Askim, Trøgstad, 


Eidsberg samt Skiptvet utgjør ganske klart en funksjonell region . Historisk har de også tilhørt en felles 


administrativ region . I tillegg har Hobøl blitt sterkere knyttet til Spydeberg gjennom utbyggingen av 


Knapstad til å bli en del av et større tettsted på tvers av kommunegrensa mot Spydeberg . Korte avstander 


og utbygging av E18 østover samt lokaltoget kopler Hobøl mot Indre, selv om de fleste pendlere drar mot 


vest . 


Marker er også knyttet til Indre i mange sammenheng og med fullføring av E18, vil reiseveien vestover bli 


kortet ytterligere ned .
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Når det gjelder både Rømskog og Aremark viser flyttemønster og arbeidsreiser at begge kommunene ikke 


tilhører en funksjonell region . Med litt over 2000 innbyggere til sammen har begge kommunene margi-


nal påvirkning på utviklingen av Indre Regionen . 


Rakkestad er i en mellomstilling, den har en del sterke bånd mot Indre, men er i andre sammenheng mer 


uavhengig og i del sammenheng knyttet mot Sarpsborg . Kan vel neppe sies å være en del av en funksjo-


nell region .


Analysen	så	langt	viser	heller	ikke	noe	klart	skille	i	en	østre	og	vestre	del	hvor	delet	går	over	Slitusletta	


mellom	Askim	i	vest	og	Eidsberg/Trøgstad	i	øst.


3.	 Styring	–	tjenesteproduksjon	–	interkommunalt	samarbeid	


3.1	 POLITISKE	ORGANISERING


Ser vi på dagens folkevalgte i de 10 kommunene utgjør de i alt 234 representanter som fordeler seg gan-


ske jevnt på AP/SV med 74, Sentrum 85 og H/FrP 73 . 


Sentrumspartiene står mye sterkere i Indre enn de gjør ellers i fylket og på landsbasis . SV står svakt og har 


bare en enkelt representant i de to største kommunene .


Ordførerne fordeler seg også på de tre grupperingene . Flertallskoalisjonene går også i ulike retninger, V 


støtter 2 Ap ordførere og en fra H og er i opposisjon i 3 kommuner .


PARTIMESSIG FORDELING I KOMMUNESTYRENE   


          


Marker er også knyttet til Indre i mange sammenheng og med fullføring av E18, vil reiseveien 
vestover bli kortet ytterligere ned.   
Når det gjelder både Rømskog og Aremark viser flyttemønster og arbeidsreiser at begge 
kommunene ikke tilhører en funksjonell region.  Med litt over 2000 innbyggere til sammen 
har begge kommunene marginal påvirkning på utviklingen av Indre Regionen.  
 
Rakkestad er i en mellomstilling, den har en del sterke bånd mot Indre, men er i andre 
sammenheng mer uavhengig og i del sammenheng knyttet mot Sarpsborg.  Kan vel neppe sies 
å være en del av en funksjonell region. 
 
Analysen så langt viser heller ikke noe klart skille i en østre og vestre del hvor delet går 
over Slitu sletta mellom Askim i vest og Eidsberg / Trøgstad i øst. 
 
 
 


3. Styring - Tjenesteproduksjon- interkommunalt samarbeid  
 
3.1  Politiske organisering 
Ser vi på dagens folkevalgte i de 10 kommunene utgjør de i alt 234 representanter  som 
fordeler seg ganske jevnt  på AP/SV med 74, Sentrum 85 og H/ FrP 73.   
 Sentrumspartiene står mye sterkere i Indre enn de gjør ellers i fylket og på landsbasis. SV 
står svakt og har bare en enkelt representant i de to største kommunene. 
 Ordførerne fordeler seg også på de 3 grupperingene.  Flertallskoalisjonene går også i ulike 
retninger, V støtter 2 Ap ordførere og en fra H og er i opposisjon i 3 kommuner. 
 
 


	  
Partimessig	  fordeling	  i	  Kommunestyrene	  


	   	   	  
	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  
	  


Antall	   Ap	   SV	   SP	   V	   Krf	   H	   Frp	   Andre	   Ordfører	  


Aremark	   17	   4	   	  	   6	   2	   3	   2	   	  	   	  	   SP	  


Marker	   25	   12	   	  	   6	   	  	   3	   3	   1	   	  	   AP	  
Rømskog	   13	   4	   	  	   4	   	  	   4	   	  	   1	   	  	   KrF	  


Trøgstad	   21	   6	   	  	   8	   	  	   1	   3	   3	   	  	   SP	  
Eidsberg	   35	   7	   1	   5	   2	   2	   15	   3	   	  	   H	  


Rakkestad	   25	   6	   	  	   7	   4	   4	   2	   2	   	  	   Ap	  


Askim	   35	   13	   1	   1	   1	   2	   11	   4	   2	   H	  
Spydeberg	   21	   5	   	  	   4	   1	   3	   5	   3	   	  	   KrF	  


Hobøl	   21	   6	   	  	   2	   3	   1	   4	   5	   	  	   Ap	  
Skiptvet	   21	   9	   	  	   4	   	  	   2	   4	   2	   	  	   Ap	  


	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	  
Sum	   234	   72	   2	   47	   13	   25	   49	   24	   2	   	  	  
 
 
Trekker vi ut Aremark og Rømskog av oversikten har de gjenværende 8 kommuner 204 
kommunerepresentanter.   Både en løsning med 1 kommune alternativt med 2 kommuner vil 
ha et folketall som medfører at kommunestyret må ha minst 27 medlemmer.  Sammenlignet 
med andre kommuner i denne størrelsesorden ,kan vi anta at  antall medlemmer i 
kommunestyret vil ligge fra 40 – 55 medlemmer.  Av hensyn til at det i Indre Østfold er 
relativt mange kommuner som vil kunne slås sammen, er det rimelig å tro at man velger et 
antall rundt 50,  men etter hvert vil redusere antallet noe ned. 


Trekker vi ut Aremark og Rømskog av oversikten har de gjenværende 8 kommuner 204 kommunerepre-


sentanter . Både en løsning med 1 kommune alternativt med 2 kommuner vil ha et folketall som medfører 


at kommunestyret må ha minst 27 medlemmer . Sammenlignet med andre kommuner i denne størrelses-


orden ,kan vi anta at antall medlemmer i kommunestyret vil ligge fra 40 – 55 medlemmer . Av hensyn til 


at det i Indre Østfold er relativt mange kommuner som vil kunne slås sammen, er det rimelig å tro at man 


velger et antall rundt 50, men etter hvert vil redusere antallet noe ned .
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Det er ikke bare antall kommunestyrerepresentanter som er en indikator på demokrati, men også hvilke 


arbeidsvilkår lokale partier og valgte politikere får og hvordan det løpende politiske arbeid organiseres i 


form av faste utvalg og komiteer .


Direkte politisk styring av ulike saksområder som i dag drives som interkommunalt samarbeid, vil kunne 


øke en god del siden mange av dagens samarbeidsordninger vil bli lagt inn i den løpende forvaltning . 


3.2	 MYNDIGHETSUTØVELSE
Et sentralt spørsmål er hvilken kompetanse har administrasjonen i dagens kommuner til å drive en god 


og effektiv saksbehandlingen, som sikrer innbyggerne likebehandling i forhold til lov og regelverk .


En gjennomgang av rådmennenes egenvurderinger gir grunnlag for følgende oppsummering av nåsitua-


sjonen når det gjelder «kompetanse» og myndighetsutøvelse:


 •  Alle kommunene peker på at fagmiljøene er små og sårbare, hvilket fører til utfordringer for tjenes-


teproduksjon, skjønnsutøvelse, planlegging, og rekruttering av nye medarbeidere med høy kompe-


tanse .


 •  Flere peker på utfordringer med rekruttering av medarbeidere med relevant kompetanse til: helse-


vern for barn og unge ( jordmødre/helsestasjon), logopedi, psykiatri, rusomsorg, sosiale tjenester, 


tekniske tjenester, beredskap og sikkerhet, ressurskrevende brukere, og støtte-/stabsfunksjoner som 


IKT, HMS og internkontroll . 


 •  Det er også utfordringer i forhold faglig utviklingsarbeid i de operative virksomhetene


 •  Alle peker på kapasitetsproblemer i nær sagt alle funksjoner, men spesielt i de administrative


 •  Utilstrekkelig kapasitet og kompetanse løses ved kjøp av tjenester og samarbeid i mange ulike for-


mer med andre kommuner .


 •  Hver av kommunene oppleves ofte for små til å opprette egne stillinger på områder som krever 


spesiell kompetanse . Omfanget av arbeidsoppgavene i hver enkelt kommune ikke forsvarer egen 


stilling . Eksempelvis arkitekter, landskapsarkitekter, jurister med ulike spesialiteter, arkeologer, eien-


domsforvaltere m .m . 


Aremark , Marker og Rømskog samarbeider om en felles stilling som kommuneplanlegger . Men de er 


veldig sårbare ved gjennomtrekk i stillingen . 


3.3	 KOMMUNAL	ØKONOMISK	SITUASJON


OVERSIKT OVER ØSTFOLDKOMMUNENES ØKONOMISKE SITUASJON


Dataene som er benyttet for 2014 i tabellene nedenfor, er basert på foreløpige årsregnskap, og er hentet 


fra KOSTRA-publiseringen 16 . mars 2015 .
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Netto driftsresultat er forskjellen mellom samlede inntekter og utgifter det enkelte år, og er 
den viktigste indikatoren for å si noen om den enkelte kommunes økonomiske utvikling og 
status. Av kommunene i Indre Østfold har Rømskog, Skiptvet og Trøgstad hatt positive 
resultater hele denne perioden. Askim kommune skiller seg også positivt ut ved at kommunen 
har hatt positive resultater hvert år siden 2003.  
 
Alle kommunene i Østfold ligger under landsgjennomsnittet når det  gjelder skatteinntekter 
og er avhengig av skatteutjevning.  
 
Ved vurderingen av netto driftsresultat bør man se flere år i sammenheng. Resultatet et enkelt 
år kan skyldes spesielle forhold det ene året. Dersom man ser på de tre siste åra ser man at 
spesielt Marker og Hobøl har hatt svake resultater av kommunene i indre Østfold.  Hobøl 
ligger også på ROBEK lista. 
 
 
Eiendomsskatt og brukerbetaling 
Den største økonomiske forskjellen mellom kommunen i Indre Østfold er eiendomsskatt og 
konsesjonsavgifter fra kraftverkene i Glomma. Dette er inntekter som i dag tilfaller Askim, 
Spydeberg og Skiptvet og disse kommunene skriver ut eiendomsskatt utelukkende for verker 
og bruk på samme måte som Marker.   
Eiendomsskatt er en frivillig kommunal skatt, og i 2014 var det bare 2 kommuner i Indre 
Østfold som ikke skrev ut eiendomsskatt: Rømskog og Eidsberg. Trøgstad skrev ut for første 
gang i 2013.  
For boliger og fritidseiendommer er det således bare Hobøl, Trøgstad og Rakkestad  som 
skriver ut eiendomsskatt. 
 
 


2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014
0101 Halden 0,3 -2,7 -1,7 2,9 4,2 3,6 0,5 0,8 -0,6 -0,8 -8,1 -3,7 -3,0 0,1
0104 Moss -1,0 -2,1 -1,5 -0,6 4,6 3,5 3,1 -3,7 -1,5 1,8 1,6 -0,5 -1,5 0,5
0105 Sarpsborg 1,4 0,4 -0,3 2,0 4,9 7,8 2,6 -2,5 0,4 2,9 0,4 1,3 1,2 -1,5
0106 Fredrikstad -4,7 -3,8 -1,8 -1,6 5,4 5,9 1,8 -0,8 -0,6 -0,5 2,0 2,9 1,5 1,4
0111 Hvaler 8,5 -4,6 -5,2 4,9 6,0 8,5 -2,1 -1,2 6,6 8,4 -3,8 0,8 3,1 3,2
0118 Aremark 1,8 2,3 -5,6 -5,2 -7,8 13,7 2,4 -4,2 -1,8 0,7 -7,9 2,2 4,6 1,1
0119 Marker -0,5 4,2 3,9 1,3 7,1 7,3 4,3 3,3 0,1 2,6 0,2 -0,6 -1,1 -2,7
0121 Rømskog 13,0 9,8 6,2 4,1 14,9 17,0 7,7 11,1 4,1 4,7 5,5 4,0 1,7 4,0
0122 Trøgstad 4,2 2,2 0,9 8,4 7,0 5,9 1,9 0,7 6,7 3,5 1,4 8,4 4,8 3,3
0123 Spydeberg 0,2 0,9 -0,1 4,0 7,1 5,7 2,5 -2,2 0,4 1,3 1,2 3,1 0,7 -1,7
0124 Askim -2,6 -6,2 1,1 2,2 6,4 9,1 3,3 4,1 2,3 2,4 3,5 10,6 3,8 0,7
0125 Eidsberg 3,8 5,2 -1,8 0,6 2,6 7,2 2,9 -2,0 -0,5 -0,1 1,3 3,2 1,9 1,2
0127 Skiptvet 5,5 4,8 2,1 1,6 7,1 13,1 9,9 6,6 5,9 1,7 1,4 3,9 0,5 1,7
0128 Rakkestad 1,0 1,7 1,2 2,4 4,5 3,0 0,6 -1,9 2,2 1,8 1,6 1,0 0,5 0,8
0135 Råde 0,2 -4,9 -4,2 1,2 1,2 3,4 -4,1 -4,8 1,0 0,8 2,0 3,1 4,3 0,6
0136 Rygge 0,5 -1,2 -2,0 -3,0 -2,3 -2,2 1,2 0,8 2,2 0,7 -1,3 0,1 0,0 -0,6
0137 Våler (Østf.) 2,3 4,9 2,2 0,2 3,7 5,1 2,2 1,5 1,9 -1,8 -0,8 0,6 1,1 4,7
0138 Hobøl 0,3 -1,1 -3,5 -0,6 -2,3 -0,9 4,6 2,5 -0,8 -0,3 0,0 0,6 -2,2 -3,8
EAK Landet 2,0 0,5 0,5 1,9 3,5 5,6 2,3 0,0 2,7 2,1 2,0 2,7 2,3 1,1
EAKUO Landet uten Oslo 1,9 0,1 0,7 2,0 3,5 5,2 1,9 -0,6 2,7 2,2 1,8 2,6 2,4 1,1
EKA01 Østfold -0,6 -1,5 -1,1 0,6 4,5 5,6 2,1 -0,8 0,4 1,1 0,2 1,7 0,7 0,4


Netto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter (2001-2014)


Netto	driftsresultat	er forskjellen mellom samlede inntekter og utgifter det enkelte år, og er den viktigste 


indikatoren for å si noen om den enkelte kommunes økonomiske utvikling og status . Av kommunene i 


Indre Østfold har Rømskog, Skiptvet og Trøgstad hatt positive resultater hele denne perioden . Askim kom-


mune skiller seg også positivt ut ved at kommunen har hatt positive resultater hvert år siden 2003 . 


Alle kommunene i Østfold ligger under landsgjennomsnittet når det gjelder skatteinntekter og er avhen-


gig av skatteutjevning . 


Ved vurderingen av netto driftsresultat bør man se flere år i sammenheng . Resultatet et enkelt år kan 


skyldes spesielle forhold det ene året . Dersom man ser på de tre siste åra ser man at spesielt Marker og 


Hobøl har hatt svake resultater av kommunene i indre Østfold . Hobøl ligger også på ROBEK lista .


EIENDOMSSKATT OG BRUKERBETALING


Den største økonomiske forskjellen mellom kommunen i Indre Østfold er eiendomsskatt og konsesjons-


avgifter fra kraftverkene i Glomma . Dette er inntekter som i dag tilfaller Askim, Spydeberg og Skiptvet og 


disse kommunene skriver ut eiendomsskatt utelukkende for verker og bruk på samme måte som Marker . 


Eiendomsskatt er en frivillig kommunal skatt, og i 2014 var det bare to kommuner i Indre Østfold som 


ikke skrev ut eiendomsskatt: Rømskog og Eidsberg . Trøgstad skrev ut for første gang i 2013 . 


For	boliger	og	fritidseiendommer er det således bare Hobøl, Trøgstad og Rakkestad som skriver ut eien-


domsskatt .
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Vann – avløp- renovasjon 
Kommunenes rapporterte data viser at årsgebyret for vannforsyning varierer mye mellom 
kommunene i Indre Østfold. Tabellen ovenfor viser at Hobøl har høyest gebyrer i år  med kr 
4993 pr husstand, mens Trøgstad ligger lavest med kr 1800.  
 
Innenfor avløp skiller Eidsberg og Rømskog seg ut i regionen med høyest årsgebyr målt i 
kroner per husstand på hhv kr 5623 og 5550. Lavest ligger  Askim og Hobøl med hhv kr 3683 
og 3632 per husstand. 
	  
Innenfor renovasjon (avfall) varierer årsgebyrene mye mellom kommunene i Indre Østfold. 
Målt i kroner per husstand har Rømskog høyest gebyrer i 2014  med kr 2640, mens Skiptvedt 
har lavest gebyrer med kr  1835. 
 
Ser man på samlet gebyrbelastning for VAR så jevner belastningen seg ut pr husstand.  
Marker ligger litt over kr 2000 høyere enn i Askim. 
 
Tar vi med eiendomsskatt på privat boliger så blir Hobøl den dyreste kommunen å bo i eter 
fulgt av Rakkestad.  Askim er fortsatt rimeligst. 
 
VAR	  gebyr	   Årsgebyr	   Kr/	  hustand	   2014	   	  	  


	  	   Vann	   Avløp	   Renovasjon	   Sum	  
0119	  Marker	   3275	   5325	   2000	   10600	  
0121	  Rømskog	   -‐	   5480	   2640	   8120	  
0122	  Trøgstad	   1800	   4779	   1950	   8529	  
0123	  
Spydeberg	   2955	   4070	   1918	   8943	  
0124	  Askim	   2795	   3683	   1991	   8469	  
0125	  Eidsberg	   2675	   5550	   1946	   10171	  
0127	  Skiptvet	   1983	   4984	   1835	   8802	  
0128	  Rakkestad	   2732	   3880	   2166	   8778	  
0138	  Hobøl	   4993	   3632	   1859	   10484	  


Eiendomskatt 
totalt


Eiendomsskatt, 
annen eiendom


Eiendomsskatt, 
boliger og 
fritidseiendommer 


0111 Hvaler 7912 0 7912
0127 Skiptvet 3776 3776 0
0118 Aremark 3510 307 3203
0128 Rakkestad 3418 562 2856
0124 Askim 3080 3080 0
0137 Våler (Østf.) 3050 357 2693
0105 Sarpsborg 2975 1265 1710
0136 Rygge 2653 398 2254
0101 Halden 2624 1304 1320
0106 Fredrikstad 2582 762 1820
0104 Moss 2542 116 2426
0135 Råde 1711 219 1491
0122 Trøgstad 1685 0 1685
0123 Spydeberg 1674 1674 0
0138 Hobøl 1414 397 1018
0119 Marker 208 208 0
0121 Rømskog 0 0 0
0125 Eidsberg 0 0 0


Eiendomsskatt fordelt på skatteobjekter (kr/innb.) 2014 


VANN – AVLØP – RENOVASJON


Kommunenes rapporterte data viser at årsgebyret for vannforsyning varierer mye mellom kommunene 


i Indre Østfold . Tabellen ovenfor viser at Hobøl har høyest gebyrer i år med kr 4993 pr husstand, mens 


Trøgstad ligger lavest med kr 1800 . 


Innenfor avløp skiller Eidsberg og Rømskog seg ut i regionen med høyest årsgebyr målt i kroner per hus-


stand på hhv . kr 5623 og 5550 . Lavest ligger Askim og Hobøl med hhv . kr 3683 og 3632 per husstand .


Innenfor renovasjon (avfall) varierer årsgebyrene mye mellom kommunene i Indre Østfold . Målt i kroner 


per husstand har Rømskog høyest gebyrer i 2014 med kr 2640, mens Skiptvedt har lavest gebyrer med 


kr 1835 .


Ser man på samlet gebyrbelastning for VAR så jevner belastningen seg ut per husstand . Marker ligger litt 


over kr 2000 høyere enn i Askim .


Tar vi med eiendomsskatt på privat boliger, så blir Hobøl den dyreste kommunen å bo i, etterfulgt av Rak-


kestad . Askim er fortsatt rimeligst .


Snitt	  IØ	   2901	   4598	   2034	   9211	  


 


  
 
Kommunene har relativt stor frihetsgrad med hensyn på foreldrebetalingen innenfor 
skolefritidsordningen. Tabellen viser at det er store forskjeller mellom kommunene i 
regionene. Med utgangspunkt i 20 timer per uke har Spydeberg den høyeste 
foreldrebetalingen innenfor skolefritidsordningen mens Marker tilsvarende har den laveste 
foreldrebetalingen.  
 
 
3.5  Tjenesteproduksjon i regi av interkommunalt samarbeid. 
 
Kommunene i Indre Østfold har et utstrakt interkommunalt samarbeid og har på denne måten 
kompensert for en del av de smådriftulemper de har.   Samarbeidet er organisert på ulike 
måter: 


• Aksjeselskap	  -‐	  hvor	  ingen	  av	  deltakerne	  har	  personlig	  ansvar	  for	  selskapets	  
forpliktelser.	  	  


• Inter	  Kommunale	  Selskap	  (IKS)	  -‐	  er	  selvstendige	  rettssubjekter	  og	  ved	  
utskilling	  av	  kommunal	  virksomhet	  til	  et	  IKS,	  trer	  arbeidsmiljølovens	  regler	  om	  
virksomhets-‐overdragelse	  i	  kraft.	  Hver	  deltaker	  har	  et	  ubegrenset	  ansvar	  
innenfor	  sin	  eierandel	  og	  et	  IKS	  kan	  i	  praksis	  ikke	  gå	  konkurs.	  	  


• Felles	  styre	  etter	  kommunelovens	  §	  27.-‐	  Kommuner	  og	  fylkeskommuner	  kan	  
opprette	  et	  eget	  styre	  til	  løsning	  av	  felles	  oppgaver	  som	  angår	  virksomhets	  drift	  
og	  organisering,	  altså	  oppgaver	  av	  økonomisk	  og	  administrativt	  karakter.	  


• Vertskommuneløsning	  etter	  kommunelovens	  §28-‐1	  -‐	  gir	  mulighet	  til	  å	  
samarbeide	  om	  offentlig	  myndighetsutøvelse.	  Det	  opprettes	  ikke	  et	  nytt	  organ	  
eller	  rettssubjekt,	  men	  oppgaven	  blir	  delegert	  fra	  egen	  kommune	  til	  den	  aktuelle	  
vertskommunen.	  Vertskommunen	  står	  fritt	  til	  å	  organisere	  virksomheten	  den	  
har	  fått	  delegert.	  Folkevalgte	  organer	  i	  vertskommunen	  har	  ikke	  instruksjons-‐	  
eller	  omgjøringsmyndighet	  på	  områder	  som	  er	  underlagt	  samarbeidet.	  


• Andre	  typer	  samarbeid.	  Kommunene	  deltar	  dessuten	  i	  en	  rekke	  øvrige	  
samarbeid,	  foreninger,	  interesseorganisasjoner	  og	  stiftelser	  	  eksempelvis	  
Næringsråd,	  Kanalselskapet	  .	  


 
 


20 timer per 
uke


10 timer per 
uke


0123 Spydeberg 2900 1740
0136 Rygge 2630 1650
0104 Moss 2550 1277
0127 Skiptvet 2516 1652
0137 Våler (Østf.) 2420 1198
0138 Hobøl 2386 2102
0101 Halden 2295 1344
0135 Råde 2222 1168
0124 Askim 2122 1680
0128 Rakkestad 1975 1050
0111 Hvaler 1961 1299
0118 Aremark 1960 1474
0105 Sarpsborg 1887 975
0106 Fredrikstad 1799 1096
0125 Eidsberg 1627 926
0121 Rømskog 1567 783
0122 Trøgstad 1493 747
0119 Marker 1386 1040


Foreldrbetaling SFO- kr/måned (2014)


 
 
Vann – avløp- renovasjon 
Kommunenes rapporterte data viser at årsgebyret for vannforsyning varierer mye mellom 
kommunene i Indre Østfold. Tabellen ovenfor viser at Hobøl har høyest gebyrer i år  med kr 
4993 pr husstand, mens Trøgstad ligger lavest med kr 1800.  
 
Innenfor avløp skiller Eidsberg og Rømskog seg ut i regionen med høyest årsgebyr målt i 
kroner per husstand på hhv kr 5623 og 5550. Lavest ligger  Askim og Hobøl med hhv kr 3683 
og 3632 per husstand. 
	  
Innenfor renovasjon (avfall) varierer årsgebyrene mye mellom kommunene i Indre Østfold. 
Målt i kroner per husstand har Rømskog høyest gebyrer i 2014  med kr 2640, mens Skiptvedt 
har lavest gebyrer med kr  1835. 
 
Ser man på samlet gebyrbelastning for VAR så jevner belastningen seg ut pr husstand.  
Marker ligger litt over kr 2000 høyere enn i Askim. 
 
Tar vi med eiendomsskatt på privat boliger så blir Hobøl den dyreste kommunen å bo i eter 
fulgt av Rakkestad.  Askim er fortsatt rimeligst. 
 
VAR	  gebyr	   Årsgebyr	   Kr/	  hustand	   2014	   	  	  


	  	   Vann	   Avløp	   Renovasjon	   Sum	  
0119	  Marker	   3275	   5325	   2000	   10600	  
0121	  Rømskog	   -‐	   5480	   2640	   8120	  
0122	  Trøgstad	   1800	   4779	   1950	   8529	  
0123	  
Spydeberg	   2955	   4070	   1918	   8943	  
0124	  Askim	   2795	   3683	   1991	   8469	  
0125	  Eidsberg	   2675	   5550	   1946	   10171	  
0127	  Skiptvet	   1983	   4984	   1835	   8802	  
0128	  Rakkestad	   2732	   3880	   2166	   8778	  
0138	  Hobøl	   4993	   3632	   1859	   10484	  


Eiendomskatt 
totalt


Eiendomsskatt, 
annen eiendom


Eiendomsskatt, 
boliger og 
fritidseiendommer 


0111 Hvaler 7912 0 7912
0127 Skiptvet 3776 3776 0
0118 Aremark 3510 307 3203
0128 Rakkestad 3418 562 2856
0124 Askim 3080 3080 0
0137 Våler (Østf.) 3050 357 2693
0105 Sarpsborg 2975 1265 1710
0136 Rygge 2653 398 2254
0101 Halden 2624 1304 1320
0106 Fredrikstad 2582 762 1820
0104 Moss 2542 116 2426
0135 Råde 1711 219 1491
0122 Trøgstad 1685 0 1685
0123 Spydeberg 1674 1674 0
0138 Hobøl 1414 397 1018
0119 Marker 208 208 0
0121 Rømskog 0 0 0
0125 Eidsberg 0 0 0


Eiendomsskatt fordelt på skatteobjekter (kr/innb.) 2014 
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Snitt	  IØ	   2901	   4598	   2034	   9211	  


 


  
 
Kommunene har relativt stor frihetsgrad med hensyn på foreldrebetalingen innenfor 
skolefritidsordningen. Tabellen viser at det er store forskjeller mellom kommunene i 
regionene. Med utgangspunkt i 20 timer per uke har Spydeberg den høyeste 
foreldrebetalingen innenfor skolefritidsordningen mens Marker tilsvarende har den laveste 
foreldrebetalingen.  
 
 
3.5  Tjenesteproduksjon i regi av interkommunalt samarbeid. 
 
Kommunene i Indre Østfold har et utstrakt interkommunalt samarbeid og har på denne måten 
kompensert for en del av de smådriftulemper de har.   Samarbeidet er organisert på ulike 
måter: 


• Aksjeselskap	  -‐	  hvor	  ingen	  av	  deltakerne	  har	  personlig	  ansvar	  for	  selskapets	  
forpliktelser.	  	  


• Inter	  Kommunale	  Selskap	  (IKS)	  -‐	  er	  selvstendige	  rettssubjekter	  og	  ved	  
utskilling	  av	  kommunal	  virksomhet	  til	  et	  IKS,	  trer	  arbeidsmiljølovens	  regler	  om	  
virksomhets-‐overdragelse	  i	  kraft.	  Hver	  deltaker	  har	  et	  ubegrenset	  ansvar	  
innenfor	  sin	  eierandel	  og	  et	  IKS	  kan	  i	  praksis	  ikke	  gå	  konkurs.	  	  


• Felles	  styre	  etter	  kommunelovens	  §	  27.-‐	  Kommuner	  og	  fylkeskommuner	  kan	  
opprette	  et	  eget	  styre	  til	  løsning	  av	  felles	  oppgaver	  som	  angår	  virksomhets	  drift	  
og	  organisering,	  altså	  oppgaver	  av	  økonomisk	  og	  administrativt	  karakter.	  


• Vertskommuneløsning	  etter	  kommunelovens	  §28-‐1	  -‐	  gir	  mulighet	  til	  å	  
samarbeide	  om	  offentlig	  myndighetsutøvelse.	  Det	  opprettes	  ikke	  et	  nytt	  organ	  
eller	  rettssubjekt,	  men	  oppgaven	  blir	  delegert	  fra	  egen	  kommune	  til	  den	  aktuelle	  
vertskommunen.	  Vertskommunen	  står	  fritt	  til	  å	  organisere	  virksomheten	  den	  
har	  fått	  delegert.	  Folkevalgte	  organer	  i	  vertskommunen	  har	  ikke	  instruksjons-‐	  
eller	  omgjøringsmyndighet	  på	  områder	  som	  er	  underlagt	  samarbeidet.	  


• Andre	  typer	  samarbeid.	  Kommunene	  deltar	  dessuten	  i	  en	  rekke	  øvrige	  
samarbeid,	  foreninger,	  interesseorganisasjoner	  og	  stiftelser	  	  eksempelvis	  
Næringsråd,	  Kanalselskapet	  .	  


 
 


20 timer per 
uke


10 timer per 
uke


0123 Spydeberg 2900 1740
0136 Rygge 2630 1650
0104 Moss 2550 1277
0127 Skiptvet 2516 1652
0137 Våler (Østf.) 2420 1198
0138 Hobøl 2386 2102
0101 Halden 2295 1344
0135 Råde 2222 1168
0124 Askim 2122 1680
0128 Rakkestad 1975 1050
0111 Hvaler 1961 1299
0118 Aremark 1960 1474
0105 Sarpsborg 1887 975
0106 Fredrikstad 1799 1096
0125 Eidsberg 1627 926
0121 Rømskog 1567 783
0122 Trøgstad 1493 747
0119 Marker 1386 1040


Foreldrbetaling SFO- kr/måned (2014)


Kommunene har relativt stor frihetsgrad med hensyn på foreldrebetalingen innenfor skolefritidsordnin-


gen . Tabellen viser at det er store forskjeller mellom kommunene i regionene . Med utgangspunkt i 20 


timer per uke har Spydeberg den høyeste foreldrebetalingen innenfor skolefritidsordningen mens Marker 


tilsvarende har den laveste foreldrebetalingen . 


3.5	 TJENESTEPRODUKSJON	I	REGI	AV	INTERKOMMUNALT	SAMARBEID.


Kommunene i Indre Østfold har et utstrakt interkommunalt samarbeid og har på denne måten kompen-


sert for en del av de smådriftulemper de har . Samarbeidet er organisert på ulike måter:


 •  Aksjeselskap - hvor ingen av deltakerne har personlig ansvar for selskapets forpliktelser . 


 •  Inter Kommunale Selskap (IKS) - er selvstendige rettssubjekter og ved utskilling av kommunal virk-


somhet til et IKS, trer arbeidsmiljølovens regler om virksomhets-overdragelse i kraft . Hver deltaker 


har et ubegrenset ansvar innenfor sin eierandel og et IKS kan i praksis ikke gå konkurs . 


 •  Felles styre etter kommunelovens § 27 .- Kommuner og fylkeskommuner kan opprette et eget styre 


til løsning av felles oppgaver som angår virksomhets drift og organisering, altså oppgaver av økono-


misk og administrativt karakter .


 •  Vertskommuneløsning etter kommunelovens §28-1 - gir mulighet til å samarbeide om offentlig 


myndighetsutøvelse . Det opprettes ikke et nytt organ eller rettssubjekt, men oppgaven blir delegert 


fra egen kommune til den aktuelle vertskommunen . Vertskommunen står fritt til å organisere virk-


somheten den har fått delegert . Folkevalgte organer i vertskommunen har ikke instruksjons- eller 


omgjøringsmyndighet på områder som er underlagt samarbeidet .


 •  Andre typer samarbeid . Kommunene deltar dessuten i en rekke øvrige samarbeid, foreninger, inte-


resseorganisasjoner og stiftelser eksempelvis Næringsråd, Kanalselskapet  .


En nærmere diskusjon av styring og innflytelse i forbindelse med de ulike samarbeidsformer er drøftet i 


vedlegg 2 .


 


Nedenfor er det gjengitt en skjematisk oversikt over de formaliserte samarbeidsopplegg to eller flere 


kommuner er med i .


AKSJESELSKAP
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Indre Østfold kommuner er (her er Rakkestad ikke medregnet) sammen om 14 aksjeselskap, der den 


totale eierandelen varierer fra 100 % (Askim ASVO AS) til 0,019 % (Filmparken) . I 6 selskapene har IØ-kom-


munene fl ertall, og for 3 av disse har Askim kommune kvalifi sert fl ertall alene .


INTERKOMMUNALE SELSKAP


Tabellen fremstiller ikke eierandel, men deltakelse . 


Selskaper organisert etter IKS-loven, fordelt på IØ-kommunene


	   	  Prosjekt 
	  
Indre	  Østfold	  kommuner	  er	  (her	  er	  Rakkestad	  ikke	  medregnet)	  sammen	  om	  14	  aksjeselskap,	  der	  den	  totale	  
eierandelen	  varierer	  fra	  100	  %	  (Askim	  ASVO	  AS)	  til	  0,019	  %	  (Filmparken).	  I	  tabellen	  vises	  AS	  hvor	  den	  samlede	  
eierandelen	  fra	  IØ	  er	  over	  10	  %.	  For	  6	  av	  de	  14	  selskapene	  har	  IØ-‐kommunene	  flertall,	  og	  for	  3	  av	  disse	  har	  
Askim	  kommune	  kvalifisert	  flertall	  alene.	  
	  


Selskaper organisert etter IKS-loven, fordelt på I Ø kommunene 


	  
	  
Tabellen	  fremstiller	  ikke	  eierandel,	  men	  deltakelse.	  	  Indre	  Østfold	  kommuner	  deltar	  i	  opptil	  12	  IKSer	  (Askim	  
og	  Spydeberg	  deltar	  i	  alle	  12).	  2	  av	  IKSene	  omfatter	  hele	  Østfold	  (Arkivselskapet	  og	  Driftsassistansen).	  Våler	  
kommune	  deltar	  i	  Kommunerevisjonen	  og	  Kontrollutvalgssekretariatet.	  De	  øvrige	  er	  heleid	  av	  IØ-‐kommuner,	  
Rakkestad	  inkludert.	  Det	  minste	  selskapet,	  etter	  antall	  deltakere,	  omfattes	  av	  3	  eiere	  (Avløpssamarbeidet).	  
	  


Samarbeid organisert etter kommunelovens § 27, fordelt på IØ kommunene 


	  
	  
Det	  er	  8	  interkommunale	  samarbeid	  i	  Indre	  Østfold	  som	  er	  organisert	  etter	  kommunelovens	  §	  27	  (felles	  
styre).	  Det	  er	  ikke	  gjort	  en	  gjennomgang	  for	  å	  avklare	  om	  noen	  av	  disse	  regnes	  som	  selvstendige	  
rettssubjekter	  


Indre Østfold-kommuner deltar i opptil 12 IKS-er (Askim og Spydeberg deltar i alle 12) . 


 •  2 av IKS ene omfatter hele Østfold (Arkivselskapet og Driftsassistansen) . 


 •  Våler kommune deltar i Kommunerevisjonen og Kontrollutvalgssekretariatet . 


 •  De øvrige er heleid av IØ-kommuner, Rakkestad inkludert . 


 •  Det minste selskapet, etter antall deltakere, omfattes av 3 eiere (Avløpssamarbeidet) .


SAMARBEID ORGANISERT ETTER KOMMUNELOVENS § 27, 


 


	   	  Prosjekt 
	  
Indre	  Østfold	  kommuner	  er	  (her	  er	  Rakkestad	  ikke	  medregnet)	  sammen	  om	  14	  aksjeselskap,	  der	  den	  totale	  
eierandelen	  varierer	  fra	  100	  %	  (Askim	  ASVO	  AS)	  til	  0,019	  %	  (Filmparken).	  I	  tabellen	  vises	  AS	  hvor	  den	  samlede	  
eierandelen	  fra	  IØ	  er	  over	  10	  %.	  For	  6	  av	  de	  14	  selskapene	  har	  IØ-‐kommunene	  flertall,	  og	  for	  3	  av	  disse	  har	  
Askim	  kommune	  kvalifisert	  flertall	  alene.	  
	  


Selskaper organisert etter IKS-loven, fordelt på I Ø kommunene 


	  
	  
Tabellen	  fremstiller	  ikke	  eierandel,	  men	  deltakelse.	  	  Indre	  Østfold	  kommuner	  deltar	  i	  opptil	  12	  IKSer	  (Askim	  
og	  Spydeberg	  deltar	  i	  alle	  12).	  2	  av	  IKSene	  omfatter	  hele	  Østfold	  (Arkivselskapet	  og	  Driftsassistansen).	  Våler	  
kommune	  deltar	  i	  Kommunerevisjonen	  og	  Kontrollutvalgssekretariatet.	  De	  øvrige	  er	  heleid	  av	  IØ-‐kommuner,	  
Rakkestad	  inkludert.	  Det	  minste	  selskapet,	  etter	  antall	  deltakere,	  omfattes	  av	  3	  eiere	  (Avløpssamarbeidet).	  
	  


Samarbeid organisert etter kommunelovens § 27, fordelt på IØ kommunene 


	  
	  
Det	  er	  8	  interkommunale	  samarbeid	  i	  Indre	  Østfold	  som	  er	  organisert	  etter	  kommunelovens	  §	  27	  (felles	  
styre).	  Det	  er	  ikke	  gjort	  en	  gjennomgang	  for	  å	  avklare	  om	  noen	  av	  disse	  regnes	  som	  selvstendige	  
rettssubjekter	  
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Det er 8 interkommunale samarbeid i Indre Østfold som er organisert etter kommunelovens § 27 (fel-


les styre) . Det er ikke gjort en gjennomgang for å avklare om noen av disse regnes som selvstendige 


rettssubjekter . Interkommunalt utvalg mot akutt forurensing omfatter hele Østfold . De øvrige er Indre 


Østfold-basert . 


Barnevernvakten omfatter alle IØ-kommunene (Rakkestad inkludert) . 


De øvrige er eid av mellom 2 og 4 kommuner, utelukkende av nabokommuner .


VERTSKOMMUNE SAMARBEID ORGANISERT ETTER KOMMUNELOVENS § 28-1, 


 


	   	  Prosjekt 
Interkommunalt	  utvalg	  mot	  akutt	  forurensing	  omfatter	  hele	  Østfold.	  De	  øvrige	  er	  Indre	  Østfold-‐basert.	  
Barnevernvakten	  omfatter	  alle	  IØ-‐kommunene	  (Rakkestad	  inkludert).	  De	  øvrige	  er	  eid	  av	  mellom	  2	  og	  4	  
kommuner,	  utelukkende	  av	  nabokommuner.	  
	  


Samarbeid organisert etter kommunelovens § 28-1, fordelt på IØ kommunene 


	  
	  
10	  interkommunale	  samarbeid	  i	  Indre	  Østfold	  er	  organisert	  etter	  kommunelovens	  §	  28-‐1	  (administrativt	  
vertskommunesamarbeid).	  Kun	  ett	  av	  dem	  (innkjøpssamarbeidet)	  omfatter	  10	  IØ-‐kommuner.	  Ett	  eies	  av	  4	  
kommuner,	  to	  er	  delt	  mellom	  3	  kommuner,	  og	  de	  øvrige	  seks	  er	  samarbeid	  mellom	  2	  kommuner.	  Også	  her	  er	  
det	  utelukkende	  nabokommuner	  som	  deltar	  i	  samarbeidene.	  
	  


Andre typer samarbeid 


Ut	  over	  AS,	  IKS	  og	  samarbeid	  etter	  kommunelovens	  bestemmelser,	  deltar	  kommunene	  i	  en	  rekke	  øvrige	  
samarbeid,	  foreninger,	  interesseorganisasjoner	  og	  stiftelser.	  Eksempler	  på	  dette	  er:	  
	  


Biblioteksentralen	  AL	  


Edwin	  Ruuds	  Stiftelse	  
Fengselshelsetjeneste	  ved	  Indre	  Østfold	  fengsel	  	  


Film	  &	  Kino	  
Grensekomiteen	  Värmland	  -‐	  Østfold	  


Indre	  Østfold	  Introduksjonssenter	  
Indre	  Østfold	  Næringsforening	  


Indre	  Østfold	  Næringsråd	  


Indre	  Østfold	  Regionråd	  
Jernbaneforum	  Øst	  


Klinisk	  veterinærvakt	  
NAVkontor	  i	  Marker	  og	  Rømskog	  


Norske	  Skogindustrier	  ASA	  


Regionalpark	  Haldenkanalen	  
Samarbeidsalliansen	  Osloregionen	  


Samhandlingsforum,	  Sykehuset	  Østfold-‐KS	  Østfold	  
Skogbrannvakt	  


Stiftelsen	  Anker	  Studentboliger	  og	  Hotel	  
Stiftelsen	  Fossumutvikling	  


Stiftelsen	  Opplæringskontoret	  for	  offentlig	  sektor	  i	  Østfold	  


Det er 10 interkommunale samarbeid i Indre Østfold er organisert etter kommunelovens § 28-1 (adminis-


trativt vertskommunesamarbeid) . 


 •  Kun ett av dem (innkjøpssamarbeidet) omfatter 10 IØ-kommuner . 


 •  Ett eies av 4 kommuner, to er delt mellom 3 kommuner, og de øvrige seks er samarbeid mellom 2 


kommuner . Også her er det utelukkende nabokommuner som deltar i samarbeidene .


 •  Grensekommunene har et felles Plan og miljøkontor


ANDRE TYPER SAMARBEID


Ut over AS, IKS og samarbeid etter kommunelovens bestemmelser, deltar kommunene i en rekke øvrige 


samarbeid, foreninger, interesseorganisasjoner og stiftelser . Eksempler på dette er:


 •  Biblioteksentralen AL


 •  Edwin Ruuds Stiftelse


 •  Fengselshelsetjeneste ved Indre Østfold fengsel 


 •  Film & Kino


 •  Grensekomiteen Värmland – Østfold


 •  Indre Østfold Introduksjonssenter


 •  Indre Østfold Næringsforening


 •  Indre Østfold Næringsråd


 •  Indre Østfold Regionråd


 •  Jernbaneforum Øst


 •  Klinisk veterinærvakt


 •  NAV-kontor i Marker og Rømskog


 •  Regionalpark Haldenkanalen


I tillegg er det boligselskaper som dekker fl ere kommuner .
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4.	 Framtidige	utfordringer


4.1	 REGIONAL	VEKST,	TETTSTEDSUTVIKLING	OG	JORDVERN


SSB har laget tre framskrivninger av befolkningen basert på ulike forutsetninger for fertilitet og flyttin-


ger: lav, middel og høy . Alternativet for middels vekst viser at forventet befolkningsvekst fordeler seg 


svært ulikt i fylket .


BEFOLKNINGSVEKST MOT 2030


 


4. Framtidige utfordringer 


 
4.1  Regional vekst, tettstedsutvikling og jordvern 
 
SSB har laget 3 framskrivninger  av befolkningen basert på ulike forutsetninger for fertilitet 
og flyttinger: lav, middel og høy. Alternativet for middels vekst viser at forventet 
befolkningsvekst fordeler seg svært ulikt i fylket. 


 
Befolkningsvekst mot 2030 


 


 
 
SSB’s framskriving viser  at blant de 10 kommuner med sterkest forventet vekst, ligger 6 i 
Indre Østfold. De fire kommunene på topp inngår alle i det såkalte Landkommune 
alternativet, noe som må sies være et paradoks at disse kommunen er de som  vil kunne 
oppleve sterkest endring fra å være landkommune til å bli tettsteds- / bykommune.   
 


 
 


Forventet vekst i Indre Øst ligger en god del lavere enn i vest. I Øst området er det Eidsberg 
og Trøgstad som trekker opp, kommunene mot svenskegrensa har liten eller til og med en 
forventet nedgang. 
 
Indre Øst vil ha både omfatte pressområder i vest mot Askim og samtidig vil det være 
områder  østover hvor det må satses på stimuleringstiltak for å hindre  befolkningsnedgang. 
 
Siden veksten vil måtte komme i tettstedene, blir den prosentvise veksten her bli enda 
sterkere enn vist i tabellen.  I Hobøl og Spydeberg er prognosen en vekst på 3400 innbyggere 
i løpet av 16 år som vil fordeles på Tomter og Spydeberg / Knapstad, det er mer enn 200 
personer i året.  Tilsvarende er prognosen for Askim om lag 2500 flere innbyggere.  Dette gir 
en mulighet til å omforme dagens tettsteder vesentlig; til mer kompakte tettsteder med et mer 


2014 2030 %- vis endring 
etter 2014


0137 Våler (Østf.) 4978 6825 37,1 %
0138 Hobøl 5187 7103 36,9 %
0127 Skiptvet 3727 4646 24,7 %
0123 Spydeberg 5620 6896 22,7 %
0125 Eidsberg 11323 13479 19,0 %
0136 Rygge 15101 17924 18,7 %
0122 Trøgstad 5366 6340 18,2 %
0106 Fredrikstad 77591 91583 18,0 %
0101 Halden 30132 35234 16,9 %
0124 Askim 15430 17956 16,4 %
0104 Moss 31308 36261 15,8 %
0111 Hvaler 4386 5059 15,3 %
0135 Råde 7104 8162 14,9 %
0128 Rakkestad 7974 9059 13,6 %
0105 Sarpsborg 54059 60982 12,8 %
0119 Marker 3596 3910 8,7 %
0121 Rømskog 672 660 -1,8 %
0118 Aremark 1408 1348 -4,3 %


Østfoldkommunene - prognosert befolkningsutvikling - SSB - 
middels nasjonal vekst (alternativ MMMM)


Indre Østfold Indre Øst Indre Vest
Folketall 2014 58895 28931 29964
Prog. folketall 2030 70049 33448 36601
Prog. %-vis endring i folketall 2014-2030 18,9 % 15,6 % 22,1 %


Befolkningsprognose (SSB-alt. MMMM)


SSBs framskriving viser at blant de ti kommuner med sterkest forventet vekst, ligger seks i Indre Østfold . 


De fire kommunene på topp inngår alle i det såkalte Landkommune-alternativet, noe som må sies være et 


paradoks da disse kommunen er de som vil kunne oppleve sterkest endring fra å være landkommune til å 


bli tettsteds-/bykommune . 


 


4. Framtidige utfordringer 


 
4.1  Regional vekst, tettstedsutvikling og jordvern 
 
SSB har laget 3 framskrivninger  av befolkningen basert på ulike forutsetninger for fertilitet 
og flyttinger: lav, middel og høy. Alternativet for middels vekst viser at forventet 
befolkningsvekst fordeler seg svært ulikt i fylket. 


 
Befolkningsvekst mot 2030 


 


 
 
SSB’s framskriving viser  at blant de 10 kommuner med sterkest forventet vekst, ligger 6 i 
Indre Østfold. De fire kommunene på topp inngår alle i det såkalte Landkommune 
alternativet, noe som må sies være et paradoks at disse kommunen er de som  vil kunne 
oppleve sterkest endring fra å være landkommune til å bli tettsteds- / bykommune.   
 


 
 


Forventet vekst i Indre Øst ligger en god del lavere enn i vest. I Øst området er det Eidsberg 
og Trøgstad som trekker opp, kommunene mot svenskegrensa har liten eller til og med en 
forventet nedgang. 
 
Indre Øst vil ha både omfatte pressområder i vest mot Askim og samtidig vil det være 
områder  østover hvor det må satses på stimuleringstiltak for å hindre  befolkningsnedgang. 
 
Siden veksten vil måtte komme i tettstedene, blir den prosentvise veksten her bli enda 
sterkere enn vist i tabellen.  I Hobøl og Spydeberg er prognosen en vekst på 3400 innbyggere 
i løpet av 16 år som vil fordeles på Tomter og Spydeberg / Knapstad, det er mer enn 200 
personer i året.  Tilsvarende er prognosen for Askim om lag 2500 flere innbyggere.  Dette gir 
en mulighet til å omforme dagens tettsteder vesentlig; til mer kompakte tettsteder med et mer 


2014 2030 %- vis endring 
etter 2014


0137 Våler (Østf.) 4978 6825 37,1 %
0138 Hobøl 5187 7103 36,9 %
0127 Skiptvet 3727 4646 24,7 %
0123 Spydeberg 5620 6896 22,7 %
0125 Eidsberg 11323 13479 19,0 %
0136 Rygge 15101 17924 18,7 %
0122 Trøgstad 5366 6340 18,2 %
0106 Fredrikstad 77591 91583 18,0 %
0101 Halden 30132 35234 16,9 %
0124 Askim 15430 17956 16,4 %
0104 Moss 31308 36261 15,8 %
0111 Hvaler 4386 5059 15,3 %
0135 Råde 7104 8162 14,9 %
0128 Rakkestad 7974 9059 13,6 %
0105 Sarpsborg 54059 60982 12,8 %
0119 Marker 3596 3910 8,7 %
0121 Rømskog 672 660 -1,8 %
0118 Aremark 1408 1348 -4,3 %


Østfoldkommunene - prognosert befolkningsutvikling - SSB - 
middels nasjonal vekst (alternativ MMMM)


Indre Østfold Indre Øst Indre Vest
Folketall 2014 58895 28931 29964
Prog. folketall 2030 70049 33448 36601
Prog. %-vis endring i folketall 2014-2030 18,9 % 15,6 % 22,1 %


Befolkningsprognose (SSB-alt. MMMM)


Forventet vekst i Indre Øst ligger en god del lavere enn i vest . I Øst området er det Eidsberg og Trøgstad 


som trekker opp, kommunene mot svenskegrensa har liten eller til og med en forventet nedgang .


Indre Øst vil både omfatte pressområder i vest mot Askim, og samtidig vil det være områder østover hvor 


det må satses på stimuleringstiltak for å hindre befolkningsnedgang .


Siden veksten vil måtte komme i tettstedene, blir den prosentvise veksten her bli enda sterkere enn vist i 


tabellen . I Hobøl og Spydeberg er prognosen en vekst på 3400 innbyggere i løpet av 16 år som vil for-


deles på Tomter og Spydeberg/Knapstad; det er mer enn 200 personer i året . Tilsvarende er prognosen 


for Askim om lag 2500 flere innbyggere . Dette gir en mulighet til å omforme dagens tettsteder vesent-


lig, til mer kompakte tettsteder med et mer bymessig preg . Men det er også en fare at uten en bevisst 
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oversiktsplanlegging for hele tettstedsområdet, kan man få en klattvis utbygging basert på enkeltvise 


reguleringsplaner fra utbyggere .


Østfold fylkeskommune med Askim som studieområde deltok for 15 år siden i et Interreg-prosjekt om 


utvikling av stedsidentitet (NordXXI – Quality by identity) . Bakgrunnen var at Askim noen år tidligere var 


blitt nominert som Norges tredje styggeste by . Den andre norske partneren var Buskerud, med Drammen 


som studiested . Drammen var på den tiden mest kjent gjennom frasen Bedre med en dram i timen enn 


en time i Drammen . I prosjektet gjennomførte man intervjuundersøkelser som viste at de som bodde i 


Drammen, var fornøyd med tjenestetilbud, omgivelser; et bra sted å bo . De forstod ikke helt byens dårlige 


omdømme . 


I ettertid har Drammen kommune tatt omfattende byplangrep i samarbeid med næringsliv og befolk-


ning, og byens omdømme (image) har endret seg vesentlig i løpet av 15 år . 


En slik mulighet er også til stede i Indre Østfold, men det vil kreve en samlet og omforent planlegging 


hvor næringsliv og utbyggere trekke inn, slik som i Drammen . Den forventede befolkningsvekst til bånd-


byen i Indre Østfold skaper nemlig et økonomisk grunnlag for utbygging og omforming av dagens tett-


steder . Utfordringen ligger i å etablere en klar tettstedsstrategi som vil gjøre hele området til et attraktivt 


sted å bo og etablere ny næringsvirksomhet . 


Ser man på næringssammensetningen i regionen, står landbruket sterkt særlig i de østre kommunene, 


hvor det også finnes næringsmiddelindustri knyttet til landbruket . Dette kan gi grunnlag for omdømme 


bygging: et samfunn knyttet til matproduksjon og hvor det tas vare på produksjonsgrunnlaget nemlig 


den dyrkbare jord . Men Landkommuneidentiteten er kanskje like mye knyttet til de østre områder i Indre 


Østfold som til området fra Lyseren til Vannsjø .


Jordvern er derfor et viktig hensyn i forhold til framtidig tettstedsmønster . 


 


 


TOMTER
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Kartet over det sentrale området i regionen viser tydelig hvordan tettstedene er omkranset av dyrka 


mark . Framtidig tettstedsavgrensing fra Fylkesplanen er angitt med fiolett og viser at framtidige utbyg-


gingsarealer er planlagt i øst -vest retning langs hovedveiene . Dette vil forsterke tettstedbåndet og etter 


hvert medføre at det vil bli en sammenhengende båndby med tre kjerner . 


Med dagens arealbruk i de tre tettstedene er det bare rundt stasjonsområdene i Mysen og Askim at om-


fanget av handel/service-funksjoner og utnyttelsesgraden (BYA) er stor nok til at det kan klassifiseres som 


sentrumsområde (grå farge) . Det er ikke gjort noen nærmere arealanalyse av tettstedene . 


Veksten i arbeidsplasser vil i første rekke komme innen handels- og servicenæringene . For å skape attrak-


tive bysentrum må det skapes rom for næringsutvikling i sentrum . Det må legges opp til miljøvennlig 


byutforming og et transportsystem hvor folk kan komme inn til sentrum ved å sykle eller gå . Både Askim 


og Spydeberg tettsted ligger i et relativt flatt landskap hvor det er lett å sykle . Å utvikle mindre bilbaserte 


tettsteder vil også ha en positiv helseeffekt .


I Mysen er det litt større høydeforskjeller fra stasjonen og opp på Monaryggen, men det utelukker ikke at 


det bygges et godt sykkelveinett . Ravineområdet langs Mysen elva legger begrensinger for byutvikling 


vestover, slik at ledige arealer ligger østover og nordvest over mot Slitu .


Også for tettstedene i Skiptvet, Trøgstad og Rakkestad legger jordvernhensyn begrensninger for tett-


stedsutvikling . 


En hovedutfordring blir å etablere en mer helhetlig planlegging i regionen med vekt på:


 •  et differensiert boligtilbud hvor det finnes billigere boliger for personer i en etableringsfase . 


 •  tilpassede boliger for eldre med kort vei til service og forretninger slik at de kan klare seg selv i større 


grad .


Dette er også en viktig for kommunens økonomi .


4.2	 ET	BEDRE	TJENESTETILBUD


Kommunene deltar i en rekke interkommunale samarbeidsordninger . Noen ordninger skyldes at kom-


munene er for små til å ha behov for en 100 prosent stilling til oppgaver som krever personer med høy 


utdanning, eksempelvis har Aremark, Marker og Rømskog en felles arealplanlegger . Når det gjelder andre 


oppgaver, særlig innen VAR-sektoren, er det klare stordriftsfordeler å samarbeide . I vedlegg 2 er det laget 


en oversikt over ulike samarbeidsordninger .


Imidlertid er det tjenesteområder hvor det er vanskelig å samarbeide, for eksempel innen skolesektoren . 


Med de korte avstandene det er mellom tettstedene i E18-kommunene, vil det kunne være mulig å til 


bedre kapasitetsutnyttelse i barne- og ungdomsskolen . I en felles kommune vil man stå mye friere i fast-


leggelse av opptaksgrenser uten å skjele til kommunegrensen . I utviklingen av en mer kompakt båndby 


vil hensynet til skolekapasitet påvirke rekkefølgen av når de enkelte utbyggingsområder kan settes i 


gang . Det er et potensial i å forbedre forvaltningen ved at man kan få ansatt mer spesialisert kompetan-


se (se kap 3 .2) .


Utnyttelse av ledige kapasitet kan også gjelde innen helse og sosialsektoren, f .eks tilbud om korttidsopp-


hold på sykehjem . Med flere sykehjem under samme administrasjon vil det bli enklere å finne et ledig 


plass . I dag har hver kommune sitt eget sykehjem .
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Med et større befolkningsunderlag vil det også være mulig å etablere mer spesialiserte tjenester bereg-


net på hele eller større områder i kommunen f .eks . egne institusjoner for sterkt demente og for brukere 


med psykiske problemer og behandling av rus . I noen av problemområdene er det etablert interkommu-


nalt samarbeid, men en storkommuneløsning gir større styringsfleksibilitet .


De fleste førstelinjetjenestene vil måtte ligge der folk bor eller i nærmeste senter slik at det blir liten for-


andring fra dagens 9-kommuneløsning . Imidlertid vil det kunne bygges opp en stabsfunksjon med mer 


spisskompetanse som førstelinjetjenesten kan dra veksler på .


4.3	 NYE	KOMMUNALE	OPPGAVER	


St .meld 14 gir en beskrivelse av mulig nye oppgaver kommunene kan overta . Meldingen skiller mellom 


oppgaver som riktig store kommuner kan overta (opp mot 100 000 og mer) og hva som kan overføres til 


de som ikke blir så store . 


Generalistkommunen	skal	beholdes.


De fleste foreslåtte oppgavene utføres i dag av fylkeskommunen og meldingen gir ikke noe klart svar på 


hvordan framtidens fylkeskommune skal fungere særlig i fylker med noen store kommuner som får over-


ført oppgaver som de litt mindre ikke får (f .eks . videregående skole) .


I det gjennomførte diskusjonsmøtet med kommunene på Ørje (21/4) var tilbakemeldingen at det er min-


dre viktige å dvele mer ved nye oppgaver . Det henvises derfor direkte til St .meld 14 . 


4.4	 LOKALDEMOKRATI	OG	STEDSUTVIKLING


LOKALDEMOKRATI OG STEDSUTVIKLING – UAVHENGIG AV KOMMUNEREFORMEN


Et av de viktige spørsmålene som stilles i forbindelse med kommunereformen, dreier seg om hvilke 


utfordringer og muligheter større kommuner medfører for lokaldemokratiet . Dette henger delvis også 


sammen med et annet viktig spørsmål, nemlig hva som kan komme til å skje med stedsutvikling og byg-


der når kommuner blir slått sammen . Sammenhengen mellom lokaldemokrati og stedsutvikling/bygder, 


følger blant annet av at det vi nå kaller «nærdemokratiske ordninger», ofte tar utgangspunkt i geografisk 


avgrensede områder . Eksempelvis de nærdemokratiske ordningene som er i kategoriene kommunedels-


utvalg, lokalsamfunnsutvalg, grendeutvalg og velforeninger .


Fokuseringen på lokaldemokratiet har likevel ikke bare sammenheng med kommunereformen og kom-


munesammenslåinger . Behovet for og ønsket om styrkning av lokaldemokratiet har vært et sentralt tema 


og satsningsområde gjennom mange år, uavhengig av kommunestruktur . Kommunene, KS og staten har 


alle sett behovet, og delt ønsket om sterkere lokaldemokrati . Flere tiltak har vært prøvd, men på tross av 


dette mener de fleste at utviklingen har gått i feil retning . Oppmerksomheten om kommunenes stedsut-


vikling må over tid kunne sies å ha vært relativt liten, men den er aktualisert i forbindelse med kommu-


nereformen .


Det er med andre stor grad av enighet om behovet for å styrke lokaldemokratiet, uansett om kommune-


ne er som nå, eller velger å bli større . Større kommuner kan gi nye utfordringer både for lokaldemokratiet 


og stedsutviklingen, men gir samtidig mulighet for å finne nye løsninger .







–  28  –


SAMMENHENGER MELLOM LOKALDEMOKRATI OG KOMMUNESTØRRELSE


Det finnes ikke dokumentert kunnskap som viser systematisk sammenheng mellom kvaliteten og styrken 


i lokaldemokratiet, og kommunestørrelse . Undersøkelser om slike sammenhenger, også i senere tid, kon-


kluderer omtrent på samme måte som Grefstad og Hagen gjorde det i 2003 i to punkter:


 a)  Ut fra noen demokrativerdier kommer små kommuner bedre ut enn større kommuner, og ut fra 


andre demokrativerider kommer større kommuner bedre ut enn små kommuner .


 b)  Uansett hvilke kriterier en ser på, er det relativt små forskjeller mellom store og små kommuner . Det 


er altså ikke slik at små kommuner kommer svært godt ut etter noen kriterier, mens større kommu-


ner kommer godt ut etter andre kriterier .


KS publiserte i 2014 en rapport om kommunestørrelse og lokaldemokrati, basert på flere forskningspro-


sjekter . Rapporten er datert 13 .05 .14, og av sammendraget fremgår følgende:


Hovedinntrykket er at forskerne finner forskjeller mellom kommunene, men når de undersøker årsakene til 


disse forskjellene, finner de som oftest at trekk ved befolkningen betyr mer enn kommunene, og at det er 


svært få sammenhenger mellom kommunestørrelse og lokaldemokrati og selvstyre når det tas høyde for 


andre mulige forklaringer.


Rapporten fra KS ser også på forskning om hva lokale folkevalgte selv kan gjøre for å bidra til utviklingen 


av et godt lokaldemokrati . Det bildet som tegnes er at det ikke finnes én enkelt oppskrift, men at flere 


tiltak kan virke, og at virkningen blir best når det er sammenheng mellom tiltakene . Dette peker med 


andre ord i retning av at tiltak og politikk for å styrke lokaldemokratiet, bør tas inn som et vesentlig tema 


når det planlegges nye kommunedannelser, både i de faglige utredningene, og i de politiske «forhandlin-


gene» om å danne en ny kommune .


KOMMUNEREFORMENS MÅL OM STYRKET LOKALDEMOKRATI – RELEVANT VERKTØY


Flere	oppgaver	og	mindre	detaljstyring	skal	gi	bedre	lokaldemokrati	


Ett av kommunereformens fire mål er å styrke lokaldemokratiet, og reformen gir også en begrunnelse for 


dette . Stortinget mener at overføring av flere oppgaver til kommunene, og mindre statlig detaljstyring 


vil bidra til styrket lokaldemokrati . Flere oppgaver til kommunene og mindre statlig detaljstyring, vil etter 


statens mening føre til at det på flere tjeneste- og politikkområder blir mer nærhet mellom innbyggere 


og beslutningstakere . Dette kan i sin tur skape større interesse for lokalpolitikken, og vitalisere det lokale 


folkestyret .


Samtidig mener Stortinget at større kommuner er en forutsetning for å kunne overføre flere oppgaver og 


detaljstyre mindre . Større kommuner vil etter statens oppfatning gi bedre styringskapasitet og gjennom-


føringskraft . Kommunene vil lettere kunne løse sine oppgaver selv, redusere behovet for interkommunale 


løsninger, og foreta bedre helhetlige prioriteringer . Stadig nye oppgaver med spesielle krav til kapasitet, 


kompetanse og stordrift, har gjennom mange år ført til økende interkommunalt samarbeid . Konsekven-


sen er at flere oppgaver er tatt ut fra direkte folkevalgt styring i kommunestyrene . Større kommuner for-


utsettes å ha sterkere kapasitet og kompetanse til å fremskaffe beslutningsgrunnlag som tydeliggjør det 


lokalpolitiske handlingsrommet . Alt dette vil etter Stortingets oppfatning bidra til å gjøre lokalpolitikken 


bedre, mer attraktiv og meningsfull for politikere .


Stortinget mener at statens detaljstyring har blitt mer omfattende, og at detaljstyringen i stor grad er be-


grunnet i behovet for å sikre innbyggere et mer likeverdig tilbud i små og store kommuner . Rapporten fra 


Direktoratet for forvaltning og IKT (Difi) i 2010, om statlig styring av kommunene, sier noe om dette . Difi 


peker på at det er en utfordring fremover at kravene om større likhet i tjenestetilbudet, samt økt kunn-
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skap om resultater, både gjennom nasjonale tilsyn og andre undersøkelser, vil øke statens styringsbehov 


ytterligere . Staten mener imidlertid at den ikke er alene som pådriver for økt statlig styring . I mange 


tilfeller etterspør de mindre kommunene statlige føringer og veiledning . Evalueringen av Kunnskapsløftet 


viste for eksempel at store kommuner var gjennomgående mer positive til lokalt ansvar og handlings-


rom . Mindre kommuner etterlyste i større grad sterkere statlig styring, mer støtte og veiledning . På andre 


områder gjelder det samme, mindre kommuner har større behov for veiledning og støtte fra statlige 


myndigheter og fylkeskommunen . Ofte i kombinasjon med interkommunalt samarbeid og kjøp av ekster-


ne tjenester som de større kommunene utfører med egne ansatte .


RELEVANT VERKTØY


I sammenheng med kommunereformen har Kommunal- og moderniserings departementet (KMD) også 


initiert nye vurderinger av hvordan lokaldemokratiet kan forsterkes, fornyes og moderniseres . Blant annet 


vil KMD i samarbeid med Kompetansesenter for distriktsutvikling (Distriktssenteret), i juni 2015 publisere 


en lokaldemokrativeileder . Veilederen skal bidra til at kommunene gjennomgår sin demokratiske praksis, 


og gjør bevisste valg for å utvikle lokaldemokratiet . Målet er at nye, sammenslåtte kommuner skal ha 


velfungerende demokratiske arenaer til beste for innbyggerne . Ved sammenslåing av kommuner skal en 


ny kommune utvikles . Organisasjoner skal utformes, tjenestetilbudet skal videreutvikles og nye planer og 


strategier skal legges . I denne prosessen er det viktig at både kommunene og etter hvert den nye kom-


munen diskuterer hvordan lokaldemokratiet skal fungere . 


Demokrativeiklederen vil blant annet omhandle: hvordan kan kommunen legge til rette for innbyggernes 


deltakelse og medvirkning i lokaldemokratiet? Hvordan kan folkevalgte organer organiseres og hvilken 


rolle skal de ha? Hvilke nye lokaldemokratiske ordninger kan kommunen etablere for å vitalisere og opp-


rettholde et aktivt lokaldemokrati? Hva er mulighetene for nærdemokrati i den nye kommunen? Gjen-


nom praktiske eksempler, relevante verktøy og utprøvde metoder fra kommuner som jobber godt med 


lokaldemokratiet, skal veilederen gi ideer og inspirasjon til god demokratisk praksis .


Distriktssenteret fikk for øvrig i forbindelse med kommunereformen et utvidet oppdrag som innebærer 


at senteret samler og publiserer erfaringer, forskning og utredninger med relevans for reformen . Blant 


annet innenfor temaene lokaldemokrati og stedsutvikling . Hjemmesidene http://distriktssenteret .no/ 


gir god oversikt over det som senteret arbeider med . I tillegg gjør KS et betydelig arbeid i forbindelse med 


kommunereformen som kan være til god støtte for kommunene . Oversikten over dette arbeidet finnes på 


hjemmesidene http://www .ks .no/tema/Samfunn-og-demokrati1/Folkevalgtportalen/ .


 


KMD har på sine egne hjemmesider https://www .regjeringen .no/nb/tema/kommuner-og-regioner/


id921/ mye relevant dokumentasjon til støtte for kommunenes arbeid med kommunereformen, her-


under også om temaene lokaldemokrati og stedsutvikling . Spesielt om stedsutvikling finnes på https://


www .regjeringen .no/nb/tema/kommuner-og-regioner/by--og-stedsutvikling/id1235/ . 


Fylkesmannen anbefaler at kommunene i politiske «forhandlinger» om «intensjonsavtaler» for nye 


kommunedannelser, tar inn temaer som kan bidra til å sikre styrket lokaldemokrati og god stedsutvikling 


i ny kommune . Slike forhandlinger og avtaler bør i alle deler brukes som en gylden mulighet til å skape 


noe nytt og bedre for flest mulig . Ambisjonen bør med andre ord være større enn bare å slå sammen og 


kopiere, noe som kunne blitt bedre med fornyelse og modernisering .


LOKALDEMOKRATI FOR FREMTIDEN?


Oppgraderingen	av	rollen	som	samfunns-	og	demokratiutvikler	kan	være	krevende


I noen tiår har kommunene fokusert sterkt på sin rolle som effektiv tjenesteprodusent og sikker for-


valtningsmyndighet, innenfor rammen av stadig mer kompliserte regelverk . Denne fokuseringen har 
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gitt sterke føringer til kommunenes organisering, ledelse, kompetanse, budsjettering, arbeidsformer, 


systemer, rutiner og bedriftskultur . Politisk så vel som administrativt . Nå har det vokst frem en sterkere 


erkjennelse av at kommunen også må ta en større rolle som samfunns- og demokratiutvikler . Kommune-


reformen bærer også dette i seg . 


Oppgraderingen av rollen som samfunns- og demokratiutvikler, kombinert med fortsatt fokus på tjenes-


teproduksjon og forvaltning, kan være utfordrende . Blant annet fordi rollen som samfunns- og demokra-


tiutvikler krever kompetanse som kommunene ikke har mye av, og i tillegg nye arbeidsformer som mange 


kommuner er uvant med .


KOMPETANSE


Når det gjelder kompetanse, leverte NIBR i 2008 (NIBR 2008:121) en utredning om planleggings- og steds-


utviklingskompetanse i kommuner og fylkeskommuner. Av utredningen fremgår blant annet:


Den formelle kompetansen i kommunene innen planlegging og stedsutvikling varierer sterkt. Generelt har 


de fleste folkerike kommunene flere ansatte med planleggingskompetanse og et fagmiljø som gjør det mu-


lig å få ansatt og beholde kompetente planleggere. Kommunene med få innbyggere har ofte bare en ansatt 


med planleggingskompetanse som må ta seg av mange andre oppgaver i tillegg til planlegging. Aktiviteten 


i småkommunene er også stort sett mindre, slik at det kan gå lang tid mellom hver planprosess, noe som 


gjør det vanskelig å utvikle realkompetanse som kan erstatte manglende formell kompetanse.


Kommunene har best kompetanse innen fysisk planlegging. Alle kommuner trenger jo arealplaner. Kompe-


tansen i samfunnsplanlegging er svakere, og blir heller ikke i samme grad benytta. For mange er det uklart 


hva som ligger i kommuneplanens samfunnsdel. 


Stedsutvikling drives i varierende grad av kommunene. Det er stort sett bare de større byene som har den ar-


kitektfaglige kompetansen som det ofte legges opp til i den byutformingstilnærmina til stedsutvikling som 


synes å være den dominerende. På den andre sida defineres stedsutvikling vidt, og praktiseres også videre 


i fylkene, enn hva våre intervjuer med planleggings- og stedsutviklingsansvarlige i fylkene gir uttrykk for. 


Kompetansen i kommunene varierer, men kapasiteten til plan- og stedsutviklingsarbeid er generelt dårlig. 


Kommunene har ikke kapasitet til å følge opp arbeidet med planer. 


Kommunene dekker manglende kompetanse i egen organisasjon på i hovedsak tre måter. Den første varian-


ten er å la være å utføre nødvendig planlegging, de to andre er veiledning og bruk av konsulenter. Veiledning 


fra fylkeskommune og fylkesmann ser ut til å fungere bra, så lenge det fins kapasitet i veiledningsapparatet 


og oppdatert veiledningsmateriell. Fylkeskommunene og fylkesmennene har imidlertid ikke kapasitet til 


å drive den veiledninga det er behov for i kommunene, og veiledningsmateriellet fra departementet er for 


dårlig oppdatert. Konsulenter er det delte erfaringer med. Få kommuner kan ha spisskompetanse på alle 


områder, så tilførsel av kompetanse er nødvendig. Problemet er ofte at fullt utbytte av konsulenter forut-


setter en viss kompetanse på feltet, også hos bestiller. Mangel på kapasitet kan være greit å dekke ved bruk 


av konsulenter. Manglende kompetanse er vanskeligere, fordi det da kan være problematisk å skille ut og 


definere klart avgrensa oppgaver, eller å utvikle en dialog med konsulenten, slik at bidraget kan utvikles og 


tilpasses under vegs.


ARBEIDSFORMER


Når det gjelder behovet for nye arbeidsformer som følge av oppgraderingen av rollen som samfunns- 


og demokratiutvikler, så kan dette dreie seg om arbeidsformer som går utenfor rammen for det kjente 


representative hierarkiske lokaldemokratiet . Dette representative systemet består av kommunestyret 


og de organene som er valgt av kommunestyret med hjemmel i kommuneloven, ofte etter prinsippet 


om forholdstallsvalg . Arbeidsformene kan være ulike former for partnerskap og nettverk som involverer 
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på tvers av offentlig, privat og frivillig sektor . Partene går likeverdig inn i samarbeid for å løse oppgaver 


i samfunnsutviklingen, enten dette dreier seg om næringsutvikling, bærekraftig utvikling, arealbruk, 


budsjettering, forebyggende helsearbeid, integrering av innvandrere, stedsutvikling og nærdemokratiske 


ordninger .


Slike nye arbeidsformer kan bidra til å kompensere for fallende oppslutning om tradisjonelle og formelle 


aktiviteter i det representative politiske systemet og i partiene, og således også bidra til å styrke lokalde-


mokratiet . Disse arbeidsformene gir grunnlag for å revurdere mange sider av arbeidet innenfor det repre-


sentative demokratiet . For eksempel med utgangspunkt i spørsmålet om hvordan grunnlaget skapes for 


ulike typer av beslutninger som berører samfunnsutviklingen, og om hvem som tar beslutningene? Når 


slike spørsmål stilles som utgangspunkt for å vitalisere og styrke lokaldemokratiet er det naturlig å drøfte 


blant annet:


 •  Ordførerens og den politiske ledelsens kontakt med partnerskap, nettverk og interessenter utenfor 


kommuneorganisasjonen, og hvordan dette kan struktureres og systematiseres .


 •  Rådmannens og administrasjonens oppdrag som tilrettelegger av beslutningsgrunnlaget, og hvor-


dan dette oppdraget kan utformes slik at det i større grad involverer krefter utenfor kommunens 


organisasjon .


 •  Partienes arbeidsformer og informasjonsgrunnlag i drøfting av programmer, saker og temaer knyt-


tet til samfunnsutvikling .


 •  Hvilke nærdemokratiske ordninger, partnerskap, nettverk og andre interessenter er det hensikts-


messig at kommunen definerer og bidrar til å strukturere og hvilke oppdrag og ressurser skal disse 


ha?


Mange kommuner bruker svært mye ressurser på produksjon av store og fagtunge utredninger og saks-


dokumenter, med tilhørende behandling av disse som saker i partiene og gjennom rekken av kommunens 


politiske organer . Ofte uten god involvering på tvers i kommuneorganisasjonen, og i enda mindre grad i 


forhold til interessenter utenfor kommunens organisasjon . Store og tunge fagutredninger og saksdoku-


menter som i mange tilfeller er laget av enkeltmedarbeidere med høy kompetanse, men som er lite egnet 


som godt beslutningsgrunnlag for andre som ikke er utredere, eller har spesiell fagkompetanse . Det er 


grunn til å spørre om denne ressurskrevende arbeidsmåten er effektiv og produktiv, og om den hemmer 


mer enn den fremmer et levende lokaldemokrati .


SUKSESSFAKTOREN:	VILJE	OG	EVNE	TIL	DELING	AV	KUNNSKAP	INNFLYTELSE	OG	MAKT


Oppgraderingen av rollen som samfunns- og demokratiutvikler, kombinert med fortsatt fokus på tjenes-


teproduksjon og forvaltning, kan med andre ord innebære en ganske grunnleggende forutsetning om 


vilje til åpent å dele informasjon, kunnskap, innflytelse og makt . Dele mellom enkeltindivider, politikk og 


administrasjon, partier, og mellom kommuneorganisasjonen og andre utenfor . Erfaring viser at denne 


delingen er vanlig kjennetegn på det som fører til tillit, respekt, produktivt samarbeid, positivt omdømme 


og vitalt lokaldemokrati .


Noen kommuner kan for omgivelsene også fremstå som om kommunen er i strid med seg selv . Årsakene 


kan ha sammenheng med mangel på fellesskap og samhold mellom politikere, politiske partier, admi-


nistrasjon og politikere, og ansattes organisasjoner og kommunen . Kommuner som fremstår på denne 


måten må antakelig gjøre mye med seg selv, før den kan lykkes med nærdemokratiske ordninger og andre 


tiltak for mer levende konstruktivt lokaldemokrati . Ordføreren og rådmannen må sies å være de fremste 


ansvarlige for å bidra til at kommuneorganisasjonen, politisk og administrativt, samlet fremstår som en 


attraktiv motor i samfunnsutvikling og levende lokaldemokrati .


Oppgraderingen av rollen som samfunns- og demokratiutvikler kan med andre ord være krevende i for-
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hold til kompetanse, kapasitet, vilje og evne, hos de som sitter med nøkkelen til en god ny rolleutvikling 


og praksis .


TEKNOLOGI PÅVIRKER DEMOKRATIUTVIKLINGEN


Teknologi og internett har allerede påvirket demokratiet i stor grad . Mulighetene for innsikt, kunnskaps- 


og meningsdeling har eksplodert, og utviklingen vil fortsette på godt og vondt . Bransjer som bank, forsik-


ring og Postverket er fullstendig omstrukturert som følge av teknologiutviklingen . Det samme er deler av 


handelsnæringen . Noe er blitt borte fra lokalsamfunnene, men også erstattet med nye tilbud og bedre 


tilgjengelighet . Eksempelvis i form av bank og post i butikk . 


Kommunene er i gang med utvikling av bedre hjemmesider og flere løsninger for selvbetjening over 


internett . Systemer for lokalt e-demokrati er i ferd med å bli utviklet . Institutt for samfunnsforskning har 


på oppdrag fra kommunal- og regionaldepartementet skrevet en rapport, 2010:003, om dette . Rapporten 


er tilgjengelig på www .samfunnsforskning .no/ . Teknologien fører til redusert behov for reiser til rådhuse-


ne, men økt behov for kompetanse og ressurser i kommunene til å håndtere relasjonene til kommunens 


brukere og interessenter ved hjelp av stadig nye kanaler, blant annet elektroniske .


ULIKE FORMER FOR NÆRDEMOKRATISKE ORGANER OG TILTAK – HVA KAN VIRKE?


Kommunal- og moderniseringsdepartementet, Distriktssenteret og KS har som nevnt over samlet gode 


oversikter over dokumentert teori og praksis for ulike tiltak og nærdemokratiske ordninger med formål 


å styrke lokaldemokratiet . Erfaringene tilsier at før man velger tiltak og ordninger er det nødvendig å ha 


en tilstrekkelig presis beskrivelse av de utfordringer som tiltakene og ordningene skal bidra til å løse . I 


forbindelse med kommunesammenslåinger er det derfor ikke hensiktsmessig å bestemme seg for tiltak 


og ordninger, før man har en beskrivelse av relevante utfordringer i den nye kommunen . 


tiltakene og ordningene skal bidra til å løse. I forbindelse med kommunesammenslåinger er 
det derfor ikke hensiktsmessig å bestemme seg for tiltak og ordninger, før man har en 
beskrivelse av relevante utfordringer i den nye kommunen.  
 
Oversatt til inndelingsalternativene for Indre Østfold, så tilsier dette at valget av tiltak og 
ordninger for styrkning av lokaldemokrati (og tettstedsutvikling) bør være forskjellig for 
alternativet én kommune i Indre Østfold, sammenlignet med Indre Østfold delt i to 
kommuner. Ulik størrelse i folketall og areal vil alene gjøre at utfordringene blir forskjellige. 
Større kommuner øker behovet og mulighetene for tiltak som kan styrke lokaldemokratiet og 
tettstedsutviklingen. I tillegg kommer at alternativet en kommune i Indre Østfold vil gi et 
større antall likeartede tettsteder og bygder, som kan gi behov for en mer strukturert 
organisering og relasjon mellom tettstedene/bygdene, og det byområdet som blir 
kommunesenteret. 
 
Hovedtypene av nærdemokratiske ordninger er av Marte Winsvold (NIBR) fremstilt på 
følgende måte og kjennetegn i et notat til Distriktssenteret (23.10.14): 
 
 


Sivilsamfunn	   Nærdemokratiorgan	  
(strukturert	  relasjon	  til	  kommunen)	  


1. Frivillige	  organisasjoner	  
med	  et	  bestemt	  
geografisk	  nedslagsfelt	  	  


2. Foreningsbasert	  
lokalutvalgsmodell	  
(arena	  for	  
sivilsamfunnet	  
innenfor	  bestemte	  
geografiske	  områder)	  


3. Organ	  med	  delegert	  
beslutningskompetanse	  
og	  tjenesteansvar	  (et	  ytre	  
ledd	  av	  kommunen)	  


Velforeninger,	  
beboerforeninger	  


Grendeutvalg,	  
lokalsamfunns-‐utvalg,	  


utviklingslag	  
Bydeler	  


	  
Funksjon:	  
• Fri	  og	  uavhengig	  
• Innbyggeraktivitet	  
• Ivareta	  interesser	  
• Felleskap,	  identitet	  
• Varierende	  relasjon	  til	  


kommunen	  


	  
Funksjon:	  
• Informasjon	  
• Initiativ	  
• Diskusjonsforum	  
• Link	  mellom	  folkelig	  


engasjement	  og	  
representative	  organer	  


• Fellesskap,	  identitet	  
	  


	  
Funksjon:	  
• Delegert	  ansvar	  for	  


budsjett	  eller	  tjenester	  
• Beslutningskompetanse	  


 
 
Antakelig er type 2 og 3 de mest interessante i en situasjon med kommunesammenslåing, 
fordi disse innebærer en formell relasjon mellom nærdemokratiorganet og kommunen. Flere 
kommuner har ordninger av type 2, herunder så vidt vi vet nå Tromsø, Øvre Eiker og 
Fredrikstad. Oslo er eneste kommune som har organer av type 3. Kommunene i andre 
nordiske land har større omfang av nærdemokratiordninger som følge av de 
kommunesammenslutningene som har vært gjennomført der. 


 
  


Oversatt til inndelingsalternativene for Indre Østfold, så tilsier dette at valget av tiltak og ordninger for 


styrkning av lokaldemokrati (og tettstedsutvikling) bør være forskjellig for alternativet én kommune i In-


dre Østfold, sammenlignet med Indre Østfold delt i to kommuner . Ulik størrelse i folketall og areal vil ale-


ne gjøre at utfordringene blir forskjellige . Større kommuner øker behovet og mulighetene for tiltak som 
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kan styrke lokaldemokratiet og tettstedsutviklingen . I tillegg kommer at alternativet en kommune i Indre 


Østfold vil gi et større antall likeartede tettsteder og bygder, som kan gi behov for en mer strukturert 


organisering og relasjon mellom tettstedene/bygdene, og det byområdet som blir kommunesenteret .


Hovedtypene av nærdemokratiske ordninger er av Marte Winsvold (NIBR) fremstilt på følgende måte og 


kjennetegn i et notat til Distriktssenteret (23 .10 .14):


Antakelig er type 2 og 3 de mest interessante i en situasjon med kommunesammenslåing, fordi disse 


innebærer en formell relasjon mellom nærdemokratiorganet og kommunen . Flere kommuner har ordnin-


ger av type 2, herunder så vidt vi vet nå Tromsø, Øvre Eiker og Fredrikstad . Oslo er eneste kommune som 


har organer av type 3 . Kommunene i andre nordiske land har større omfang av nærdemokratiordninger 


som følge av de kommunesammenslutningene som har vært gjennomført der .


 


4.5	 RETNINGSVALG	MED	ET	NYTT	KOMMUNEKART


En vurdering av hvordan kommunal sektor i Indre Østfold bør organiseres, er ikke bare et spørsmål om in-


terne forhold i regionen . Det bør også tas med i vurderingen hvordan kommunekartet rundt Indre Østfold 


vil kunne bli seende ut . Det vil kunne påvirke hvilke muligheter en eller to nye Indre kommuner vil ha for 


å kunne lykkes som samfunnsaktør, tilrettelegge for ny næringsutvikling og skape attraktive tettsteder . 


Oslo og de nærmeste forstadskommune vil være en motor i en framtidig økonomisk utvikling som ikke 


lenger er basert på olje . Kommuner som Bærum, Lørenskog, Oppegård og deler av Ski er allerede sterkt 


integrert med Oslo og inngår i Oslo tettsted . Den arealmessige utvidelsen av Oslo tettsted begrenses av 


marka grenser slik at veksten vil fortsette langs tre hoved korridorer:


 •  Vestover langs E18 mot Asker


 •  Nordover mot Lillestrøm


 •  Sørover mot Ski (og videre mot Moss)


Det er ingen tydelig vedtatt tettstedsavgrensing i 


forhold til Oslo inn i Follo . Med ny jernbane tunell 


til Ski, vil nordre Follo og Ski sentrum bli enda 


sterkere integrert som en ren forstad til Oslo på 


samme måte som Gardermoen banen har økt 


presset mot Lillestrøm . 


På utsiden av de rene forstadskommunene ligger 


det en rekke ( funksjonelle) regioner som riktignok 


har en god del pendling mot Oslo og omegn, men 


som samtidig har hatt og fortsatt har en brukbar 


egendekning av arbeidsplasser (inn- og utpendling 


balanserer) . 


Man kan se for seg et indre avlastningsområde 


med Moss, Follo (Ås–Ski), Indre Østfold, Jessheim, 


Ringerike (Hønefoss), Drammen


Et ytre avlastningsområde med Nedre Glomma, 


Kongsvinger, Hamar (med nytt dobbeltspor), Kongsberg og Vestfoldbyene . Tor Selstad illustrerte en slik 


utvikling for Østfold i 2002 .
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Nord for Indre Østfold ligger Aurskog-Høland (14 300 innbyggere – 962 km2 ) og Fet (10 300 – 176 km2) . 


Bortsett fra Rømskog er koplingen fra de øvrige Indre kommunene til nordsiden av Øyeren svak . Det kan 


skyldes blant annet dårlige veiforbindelser (RV 22 og 115) og at dette området også har arbeidsplassun-


derskudd . 


Det nærmeste naboregionene vil være Follo og Moss . Det foreligger retningsvalg som peker mot/inklu-


derer noen av disse kommunene . Det gjelder særlig for Hobøl, Spydeberg og Skiptvet . Hvordan er boset-


tings- og infrastrukturen i disse to regionene?


Kartet nedenfor viser mulige nye inndelinger i Østfold og Follo . Skillet mellom Indre Øst og Indre Vest er 


angitt med blek rosa farge . Grensen mellom Indre Øst og Rakkestad er stiplet for å indikere en svakere 


funksjonell kopling . Tilsvarende er grensa mellom Rømskog og Aurskog-Høland stiplet for å vise at det er 


en kopling .


 


HALDEN	32.000


SARPSBORG	55.000


RAKKESTAD	
8.000


INDRE	ØST
22.000


INDRE	VEST
30.000


ENEBAKK


FOLLO
65.000


AURSKOG-HØLAND


RØMSKOG


MOSS	60.000


SON RINGVOLL
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MOSS 


Mosseregionen har hatt en sterk befolkningsvekst de sist årene på linje med kommunene i Indre vest . 


Denne veksten er beregnet å fortsette i .h .t SSB’s framskrivninger .


 
Kommune Areal 1980 2000 2014 MMM 2020 MMM 40 


Moss 63 25455 26633 31308 33247 38589 


Rygge 74 11128 13288 15101 16197 19386 


Råde 119 5355 6217 7104 7498 8645 
Våler 
(Østf.) 257 3227 4059 4978 5705 7760 


	   	   	   	  
	  	     


	  


	  
513	   45165	   50197	   58491	   62647	   74380	  


 
 
Moss tettsted med 45 000 innbyggere strekker seg over 3 kommuner inklusiv Son i Vestby 
kommune i nord.  


 
0031	  Moss	  i	  alt	   45017	  


	  
	  


0104	  Moss	  
	  


30775	  


	  
0136	  Rygge	  


	  
8413	  


	  
0211	  Vestby	   	  	   5829	  


 
Når det gjelder øvrige tettsteder  så ser vi at i Råde  er Karlshus  og Spetalen området (som 
går over grensa mot Onsøy) om lag like store.  Befolkningen er konsentrert  på radet og 
sørover. 
 
Ved siden av å ha mer enn halvparten av befolkningen boende innen Moss tettsted, har Rygge 
en rekke flere mindre tettsteder hvor stasjonsbyen er størst og her er også nærheten til Rygge- 
Moss flyplass av betydning for videre utvikling. 
 
Tettstedene i Våler har i stor grad preg av å være rene boligområder med få service-
funksjoner. I Kirkebygden ligger kirke og rådhus, men ikke som en integrert del av 
boligområdene. 
  


Moss tettsted med 45 000 innbyggere strekker seg over 3 kommuner inklusiv Son i Vestby kommune i 


nord . 


Kommune Areal 1980 2000 2014 MMM 2020 MMM 40 


Moss 63 25455 26633 31308 33247 38589 


Rygge 74 11128 13288 15101 16197 19386 


Råde 119 5355 6217 7104 7498 8645 
Våler 
(Østf.) 257 3227 4059 4978 5705 7760 


	   	   	   	  
	  	     


	  


	  
513	   45165	   50197	   58491	   62647	   74380	  


 
 
Moss tettsted med 45 000 innbyggere strekker seg over 3 kommuner inklusiv Son i Vestby 
kommune i nord.  


 
0031	  Moss	  i	  alt	   45017	  


	  
	  


0104	  Moss	  
	  


30775	  


	  
0136	  Rygge	  


	  
8413	  


	  
0211	  Vestby	   	  	   5829	  


 
Når det gjelder øvrige tettsteder  så ser vi at i Råde  er Karlshus  og Spetalen området (som 
går over grensa mot Onsøy) om lag like store.  Befolkningen er konsentrert  på radet og 
sørover. 
 
Ved siden av å ha mer enn halvparten av befolkningen boende innen Moss tettsted, har Rygge 
en rekke flere mindre tettsteder hvor stasjonsbyen er størst og her er også nærheten til Rygge- 
Moss flyplass av betydning for videre utvikling. 
 
Tettstedene i Våler har i stor grad preg av å være rene boligområder med få service-
funksjoner. I Kirkebygden ligger kirke og rådhus, men ikke som en integrert del av 
boligområdene. 
  


Når det gjelder øvrige tettsteder så ser vi at i Råde er Karlshus og Spetalen området (som går over grensa 


mot Onsøy) om lag like store . Befolkningen er konsentrert på radet og sørover .


Ved siden av å ha mer enn halvparten av befolkningen boende innen Moss tettsted har Rygge en rekke 


fl ere mindre tettsteder hvor stasjonsbyen er størst, og her er også nærheten til Rygge Moss fl yplass av 


betydning for videre utvikling .


Tettstedene i Våler har i stor grad preg av å være rene boligområder med få service-funksjoner . I Kirkebyg-


den ligger kirke og rådhus, men ikke som en integrert del av boligområdene .


 


Tettsteder	   	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  Råde	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  Rygge	  	   	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  Våler	  


0191	  Spetalen	  i	  alt	   2059	  
	   	  0193	  Karlshus	   2086	  
	   	  0194	  Missingmyr	   800	  
	   	  0195	  Tomb	   272	  
	   	  0031	  Moss	  i	  alt	   	  	   8413	  


	  0201	  Ryggebyen	  i	  alt	   93	   2204	  
	  0202	  Larkollen	  


	  
1575	  


	  0203	  Kirkegrenda	  
	  


325	  
	  0204	  Fuglevik	  


	  
421	  


	  0206	  Møvik	  
	  


280	  
	  0211	  Kirkebygden	  


	   	  
1182	  


0212	  Våk	  
	   	  


909	  
0213	  Svinndal	  


	   	  
399	  


0214	  Rød	  
	   	  


584	  


	   	   	   	  Sum	  tettsteder	   5310	   13218	   3074	  


	   	   	   	  Befolkning	   7104	   15101	   5187	  


Tettstedsandel	   74,7	   87,5	   59,3	  
 
 
 
Interkommunalt samarbeid 
De fire kommunene har et utstrakt  samarbeid  seg i mellom som også inkluderer Vestby . 
Figuren viser en del av inngått samarbeidsordninger. 
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INTERKOMMUNALT SAMARBEID


De fire kommunene har et utstrakt samarbeid seg i mellom som også inkluderer Vestby  . Figuren viser en 


del av inngått samarbeidsordninger .


FOLLO


Hele Follo har i dag en befolkning på nesten 135 000 . I Oppegård og nordre Ski bor det 


 36 700 som regnes som bosatt innen Oslo tettsted . 


 


Follo 
 
Hele Follo har i dag en befolkning på nesten 135 000.  I Oppegård og nordre Ski bor det  
 36 700  som regnes som bosatt  innen Oslo tettsted.   
 
 


Kommune 
Areal 
km2 1980 2000 2014 MMM 2020 MMM 2040 


Tettsted 
andel 


Nesodden 61 9856 15448 18297 19453 22557 88,4 % 


Frogn 86 8810 12972 15671 16566 18891     85,8 % 


Vestby 134 9267 11815 15944 17650 22287 83,7 % 


Ås 103 10962 13568 17969 20458 28222 84,0 % 


Ski 166 19673 25394 29542 31524 37455 84,3 % 


Oppegård 37 16258 22953 26255 27846 32354 98,2 % 


Enebakk 233 6510 8680 10626 11180 12484 78,2 % 


	  
820	   81336	   110830	   134304	   144677	   174250	  


	   
 
I de 4 kommunene  som grenser til Østfold, bor det om lag 75 000 personer. Trekker vi fra de 
som i Ski regnes inn i Oslo tettsted, som i Vestby (Son) som er en del av Moss og Flateby 
området i Enebakk ( sogner til Rælingen); så blir den gjenværende befolkningen om lag  
55 000 i grenseområdet mot Hobøl. 
 
Tabellen nedenfor viser hvordan befolkningen fordeler seg på tettstedene. 
 


	  
Tettsteder	  i	  Follo	  


	   	  
	   	   	   	  
	  


0611	  Flateby	   0229	  Enebakk	   3	  705	  


	  
0612	  Ytre	  Enebakk	   0229	  Enebakk	   3	  967	  


	  
0613	  Kirkebygda	   0229	  Enebakk	   637	  


	   	   	   	  0801	  Oslo	  i	  alt	   942	  084	  
	  


	  
0213	  Ski	  


	  
10	  949	  


	  
0217	  Oppegård	  


	  
25	  781	  


	   	   	   	  
	  


0502	  Pepperstad	  skog	   0211	  Vestby	   2	  602	  


	  
0503	  Hølen	   0211	  Vestby	   697	  


	  
0508	  Vestby	   0211	  Vestby	   4	  214	  


	  
0511	  Siggerud	   0213	  Ski	   1	  439	  


0512	  Ski	  i	  alt	   14	  446	  
	  


	  
0213	  Ski	  


	  
12	  344	  


	  
0214	  Ås	  


	  
2	  102	  


	  


	  
0513	  Kråkstad	   0213	  Ski	   1	  035	  


	  
0514	  Skotbu	   0213	  Ski	   301	  


	  
0515	  Sandvoll	   0213	  Ski	   268	  


	  
0521	  Vinterbro	   0214	  Ås	   3	  656	  


I de 4 kommunene som grenser til Østfold, bor det om lag 75 000 personer . Trekker vi fra de som i Ski reg-


nes inn i Oslo tettsted, som i Vestby (Son) som er en del av Moss og Flateby området i Enebakk ( sogner til 


Rælingen); så blir den gjenværende befolkningen om lag 


55 000 i grenseområdet mot Hobøl .


Tabellen nedenfor viser hvordan befolkningen fordeler seg på tettstedene .
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TETTSTEDER I FOLLO  


   


Follo 
 
Hele Follo har i dag en befolkning på nesten 135 000.  I Oppegård og nordre Ski bor det  
 36 700  som regnes som bosatt  innen Oslo tettsted.   
 
 


Kommune 
Areal 
km2 1980 2000 2014 MMM 2020 MMM 2040 


Tettsted 
andel 


Nesodden 61 9856 15448 18297 19453 22557 88,4 % 


Frogn 86 8810 12972 15671 16566 18891     85,8 % 


Vestby 134 9267 11815 15944 17650 22287 83,7 % 


Ås 103 10962 13568 17969 20458 28222 84,0 % 


Ski 166 19673 25394 29542 31524 37455 84,3 % 


Oppegård 37 16258 22953 26255 27846 32354 98,2 % 


Enebakk 233 6510 8680 10626 11180 12484 78,2 % 


	  
820	   81336	   110830	   134304	   144677	   174250	  


	   
 
I de 4 kommunene  som grenser til Østfold, bor det om lag 75 000 personer. Trekker vi fra de 
som i Ski regnes inn i Oslo tettsted, som i Vestby (Son) som er en del av Moss og Flateby 
området i Enebakk ( sogner til Rælingen); så blir den gjenværende befolkningen om lag  
55 000 i grenseområdet mot Hobøl. 
 
Tabellen nedenfor viser hvordan befolkningen fordeler seg på tettstedene. 
 


	  
Tettsteder	  i	  Follo	  


	   	  
	   	   	   	  
	  


0611	  Flateby	   0229	  Enebakk	   3	  705	  


	  
0612	  Ytre	  Enebakk	   0229	  Enebakk	   3	  967	  


	  
0613	  Kirkebygda	   0229	  Enebakk	   637	  


	   	   	   	  0801	  Oslo	  i	  alt	   942	  084	  
	  


	  
0213	  Ski	  


	  
10	  949	  


	  
0217	  Oppegård	  


	  
25	  781	  


	   	   	   	  
	  


0502	  Pepperstad	  skog	   0211	  Vestby	   2	  602	  


	  
0503	  Hølen	   0211	  Vestby	   697	  


	  
0508	  Vestby	   0211	  Vestby	   4	  214	  


	  
0511	  Siggerud	   0213	  Ski	   1	  439	  


0512	  Ski	  i	  alt	   14	  446	  
	  


	  
0213	  Ski	  


	  
12	  344	  


	  
0214	  Ås	  


	  
2	  102	  


	  


	  
0513	  Kråkstad	   0213	  Ski	   1	  035	  


	  
0514	  Skotbu	   0213	  Ski	   301	  


	  
0515	  Sandvoll	   0213	  Ski	   268	  


	  
0521	  Vinterbro	   0214	  Ås	   3	  656	  


	  
0523	  Ås	   0214	  Ås	   9	  335	  


	  


	  
0531	  Drøbak	   0215	  Frogn	   13	  445	  


	  
0541	  Nesoddtangen	   0216	  Nesodden	   12	  428	  


	  
0542	  Fjellstrand	   0216	  Nesodden	   1	  065	  


	  
0543	  Fagerstrand	   0216	  Nesodden	   2	  269	  


	  
0544	  Torvik	   0216	  Nesodden	   404	  


 
Kommunesenteret  Ski har nesten 15000 innbyggere, i Ås er det nesten 10 000 og Vestby litt 


over 4000.  Disse tettstedene er alle stasjonsbyer og ligger etter hverandre ganske nær til E6.  
Alle kommune har en høy tettstedandel og det er rimelig å anta at videre utviklingen vil 
komme rundt disse  3 stasjonsbyene.    
 
Området  øst og sørøst for  disse tre tettstedene mot Hobølelva er et rikt jordbruksområde, 
med lite bebyggelse utover det som er knyttet til jordbruket (se flyfoto nedenfor).  Hensynet 
til jordvern og miljøpolitikk vil telle sterkt i framtiden.  Det kan neppe påregnes noen 
nedbygging i denne retning.   Dette området vil også i framtiden fungere som et ”green belt” 
på samme måte som Sørmarka og Østmarka mot hovedstadsområdet. 
 
 


 
 
Enebakk 
Kommunen er klart inndelt i 3 deler  basert på den historiske inndelingen i fjerdinger:  
Ytre Enebakk, Kirkebygda og Flateby.   
 
Flateby sokner helt klart mot Rælingen og vil neppe inngå i en ny kommuneinndeling rettet 
mot Follo eller Indre Østfold.  Kirkebygda er hovedsakelig  spredt bebygd med 
næringsmessig vekt på landbruk.   
Grenseområdene nord vestover mot Ski og Oslo utgjøres av Østmarka som er et sentralt 
friluftsområde for Oslo og ikke aktuelt som utbyggingsområde.  


Kommunesenteret Ski har nesten 15000 innbyggere, i Ås er det nesten 10 000 og Vestby litt over 4000 . 


Disse tettstedene er alle stasjonsbyer og ligger etter hverandre ganske nær til E6 . Alle kommune har en 


høy tettstedandel og det er rimelig å anta at videre utviklingen vil komme rundt disse 3 stasjonsbyene . 


Området øst og sørøst for disse tre tettstedene mot Hobølelva er et rikt jordbruksområde, med lite be-


byggelse utover det som er knyttet til jordbruket (se fl yfoto nedenfor) . Hensynet til jordvern og miljøpo-


litikk vil telle sterkt i framtiden . Det kan neppe påregnes noen nedbygging i denne retning . Dette om-


rådet vil også i framtiden fungere som et ”green belt” på samme måte som Sørmarka og Østmarka mot 


hovedstadsområdet .
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ENEBAKK


Kommunen er klart inndelt i tre deler basert på den historiske inndelingen i fjerdinger: Ytre Enebakk, 


Kirkebygda og Flateby . 


Flateby sokner helt klart mot Rælingen og vil neppe inngå i en ny kommuneinndeling rettet mot Follo 


eller Indre Østfold . Kirkebygda er hovedsakelig spredt bebygd med næringsmessig vekt på landbruk . 


Grenseområdene nord vestover mot Ski og Oslo utgjøres av Østmarka som er et sentralt friluftsområde 


for Oslo og ikke aktuelt som utbyggingsområde . 


5.	 Ny	kommunal	inndeling


5.1	 INNDELING	-	STØRRELSE	OG	FRAMTIDIG	VEKST


En ny kommune i Indre Østfold bestående av dagens 9 kommuner ville få et folketall på rundt 59 000 inn-


byggere inklusive både Rømskog og Rakkestad . Uten disse to kommunene blir folketallet litt over 50 000 . 


Det blir i samme størrelsesorden som dagens Sarpsborg, 54 000 og en ny Moss kommune vil inklusiv 


Rygge, Råde og Våler få 58 500 innbyggere . I Follo vil en konstellasjon av Ski, Ås og Vestby utgjøre rundt 


63 500 . 


Sammenlignet med andre funksjonelle områder nærmest rundt Oslo, vil en samlet Indre Østfold kommu-


ne bli blant de større kommunene, bare Drammen området vil være dobbelt så folkerikt . 


Om Rakkestad blir en del av en samlet IØ-kommune eller ikke, er ikke så avgjørende for den «tyngde» 


den nye Indre Østfold-kommunen får i Osloregion-sammenheng . Derimot for Rakkestad, om de velger 


å fortsette som egen kommune, er inndelingen i Indre Østfold avgjørende . Med en stor Indre-kommune 


kan de bli sittende igjen som en ganske liten kommune med en befolkning tilsvarende ¼ av befolkningen 


i Halden, som blir nest minst i fylket .
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Arealmessig blir en IØ-kommune stor med 1924 km2 eller 46 prosent av Østfold . Uten Rømskog og Rakke-


stad blir arealet en del mindre: 1306 km2, men fortsatt størst etterfulgt av Halden/Aremark på 961 km2, 


samme areal som dagens Aurskog Høland .


5. Ny kommunal inndeling 
 
5.1 Inndeling - størrelse og framtidig vekst 
En ny kommune  i Indre Østfold bestående av dagens 9 kommuner ville få et folketall på 
rundt 59 000 innbyggere  inklusive både Rømskog og Rakkestad. Uten disse to kommunene 
blir folketallet litt over 50 000.   
Det blir i samme størrelsesorden som dagens Sarpsborg, 54 000  og en ny Moss kommune vil 
inklusiv Rygge, Råde og Våler få 58 500 innbyggere.  I Follo vil en konstellasjon av Ski, Ås 
og Vestby utgjøre rundt 63 500.  
 
Sammenlignet med andre funksjonelle områder nærmest rundt Oslo, vil en samlet Indre 
Østfold kommune bli blant de større kommunene, bare Drammen området vil være dobbelt så 
folkerikt.  
 
Om Rakkestad blir en del av en samlet IØ kommune eller ikke, er ikke så avgjørende for den 
”tyngde” den nye Indre Østfold kommunen får  i Osloregion sammenheng. 
Derimot for Rakkestad, om de velger å fortsette  som egen kommune, er inndelingen i Indre 
Østfold avgjørende. Med en stor Indre kommune kan de bli sittende igjen som en ganske liten 
kommune med bare en ¼ av befolkningen i Halden som blir nest minst i fylket. 
 
Arealmessig blir en IØ kommune stor med 1924 km2 eller 46% av Østfold. Uten Rømskog og 
Rakkestad  blir arealet en del mindre:  1306 km2, men fortsatt størst etter fulgt av Halden / 
Aremark på 961 km2 . Samme areal som dagens Aurskog Høland 
 


Kommune Areal 1980 2000 2014 MMM	  2020	   MMM	  2040	   Lavt	  2040	  


Hobøl 140  3 552   4 366   5 187   5 956   8 046   7 353  


Spydeberg 142  3 920   4 486   5 620   6 158   7 468   6 803  


Skiptvet 101  2 859   3 140   3 727   4 089   5 122   4 648  


Askim 69  11 875   13 521   15 430   16 494   19 013   17 278  


Indre Vest 452	   	  22	  206	  	   	  25	  513	  	   	  29	  964	  	   	  32	  697	  	   	  39	  649	  	   	  36	  082	  	  


	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	  


Trøgstad 205  4 655   4 868   5 366   5 770   6 756   6 153  


Eidsberg 236  9 099   9 703   11 323   12 222   14 486   13 177  


Marker 413  3 461   3 300   3 596   3 737   4 022   3 642  


	  	   854	   	  17	  215	  	   	  17	  871	  	   	  20	  285	  	   	  21	  729	  	   	  25	  264	  	   	  22	  972	  	  


	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	  


Rakkestad 435  7 097   7 076   7 974   8 369   9 611   8 757  


Rømskog 183  690   674   672   657   655   601  


Indre Øst 	  1	  472	  	   	  25	  002	  	   	  25	  621	  	   	  28	  931	  	   	  30	  755	  	   	  35	  530	  	   	  32	  330	  	  


	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	  


Samlet 	  1	  924	  	    47 208   51 134   58 895  	  63	  452	  	   	  75	  179	  	   	  68	  412	  	  


	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	   	  	  
Østfold	   4	  182	   	  	   	  248	  217	  	   	  284	  962	  	   	  303	  546	  	   	  357	  216	  	   	  325	  518	  	  
 
 
Den framskrevne befolkningsveksten vil i løpet av de neste 25 år  utgjøre 10 000 personer i 
lavt vekst alternativ og  16 000 i mellom alternativet.  Rømskog har forventet befolknings-
nedgang og Rakkestad andel utgjør om lag 10%  eller 1600 personer i mellomalternativet.  
Avhengig av vekstalternativ vil ytterligere 6 -10 000 kunne bosette i tettstedet de neste 25 år. 


Den framskrevne befolkningsveksten vil i løpet av de neste 25 år utgjøre 10 000 personer i lavt vekst 


alternativ og 16 000 i mellom alternativet . Rømskog har forventet befolkningsnedgang og Rakkestads 


andel utgjør om lag 10 prosent eller 1600 personer i mellomalternativet . Avhengig av vekstalternativ vil 


ytterligere 6–10 000 kunne bosette i tettstedet de neste 25 år .


TO KOMMUNER


I alternativ B med to kommuner i Indre Østfold, blir bildet litt forskjellig i vest og øst . Indre Vest vil 


framstå som en relativt kompakt kommune med rundt 30 000 innbyggere og et areal på 452 km2 . Like 


stor som Rakkestad i areal, men nesten fire ganger så mange innbyggere . Om lag 20 000 bor konsentrert 


langs jernbanen i Askim og Spydeberg tettsted . 


Indre Øst vil med alle fem kommunene ha nesten samme folketall som Vest i dag, men vekstprognosene 


er langt lavere, fra 2–5 000 . Befolkningen fordeler seg også jevnere på fire tettsteder/kommunesenter, og 


langt flere bor og vil bo spredt . Samlet areal er 1472 km2, 35 prosent av fylket . Uten Rømskog og Rakke-


stad reduseres arealet til 854 km2 . Bosettingsaksen blir i større grad nord/sør langs riksvei 22 . Indre Øst vil 


i mye større grad enn i vest beholde et landkommune preg . 


Om Rakkestad velger å være egen kommune eller gå sammen med Sarpsborg, påvirker det en framtidig 


Indre øst-kommune en god del . Tyngdepunktet blir skjøvet mot Mysen–Skjønhaug, noe som Marker vil 


tape på, og særlig gamle Øymark vil bli mye mer utkant uten Rakkestad . For Rakkestad sin del vil man 


imidlertid få en mer jevnbyrdighet i folketall med de to andre kommune . Indre Vest og Halden litt over 


30 000, Indre øst rundt 20 000 og de selv nesten 10 000 innbyggere . 
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5.2	 EN	HELHETLIG	SAMFUNNSUTVIKLING


I det foregående kapittel er det gitt en samfunnsgeografisk beskrivelse av regionen med vekt på bo-


setting, arbeids og skolereiser, tjenestetilbud og senterstruktur . Området under ett har hatt en jevn og 


relativt høy befolkningsvekst gjennom mange år . Imidlertid har det ikke vært noen tilsvarende vekst i 


antall arbeidsplasser, noe som har medført et stort arbeidsplass underskudd . Størst har veksten vært i 


vest, her er også arbeidspendlingen størst . Inn mot svenskegrensa har folketallet holdt seg mer stabilt og 


balansen i arbeidsmarkedet er mye bedre . Ved siden av innflytting har det også foregått en sentralisering 


til tettstedene i regionen . Tettstedene har hatt en større vekst enn den totale befolkningsvekst i regionen .


Det er også en betydelig pendling og intern flytting mellom kommunene i regionen . I tillegg er det eta-


blert en rekke samarbeidsordninger . 


Området framstår i stor grad som en funksjonell region, med et bymessig sentrum knyttet til «båndby-


en» Mysen-Askim-Spydeberg med et samlet folketall på litt over 25 000 i tettstedet . 


Selv om Indre Østfold har et høyere andel sysselsatt i primærnæringene enn fylkes- og landsgjennom-


snittet, synker antall sysselsatte i næringen . Den etablerte vareproduserende industrien i regionen sliter 


med å være konkurransedyktig . Selv om bedriftene klarer å være lønnsomme, vil effektivisering medføre 


at det neppe vil komme mange flere arbeidsplasser i industrien . Det trengs nyetableringer for å bevare 


status quo .


Veksten	i	antall	arbeidsplasser	må	derfor	komme	innen	tjenesteytende	næringer,	det	vil	si	i	tettstedene,	


i	første	rekke	i	«båndbyen».


Å slå sammen kommunene Hobøl, Spydeberg, Askim, Eidsberg og Trøgstad vil medføre at man får en 


administrativ enhet som tar hånd om planlegging, næringsutvikling og infrastruktur i det samlede tett-


stedsområdet «Båndbyen» Det kan gjennomføres en bedre arealdisponering enn i dagens «konkurranse-


situasjon» og sikre at veksten kommer i sentrum av stasjonsbyene slik at man kan bygge ut miljøvennlige 


transportløsninger med mulighet til å sykle fra boligområdene til jobb og skole i sentrum . Man får flere 


ressurser til å bygge opp et bedre omdømme for hele regionen .


De fleste av dagens interkommunale samarbeidsordninger kan innordnes i en ny kommuneadministra-


sjon .


I tillegg til de sentrale kommunene langs E18 vil Skiptvet og Marker ligge innen rimelig reiseavstand 


(< 20–30 min) fra sentrum . Innbyggeren i begge disse kommune vil være tjent med at man får et bedre 


tjenestetilbud og etablering nye bedrifter i båndbyen som et alternativ til å pendle mot Oslo . 


En administrativ enhet gir bedre muligheter enn dagens kommunestruktur til å utvikle et attraktivt 


byområde: 


 •  hvor det kan skapes en bedre balanse i arbeidsmarkedet 


 •  som framstår som et selvstendig byområde 


 •  i mindre grad har preg av «soveområder» for hovedstaden, hvor det bare finnes boliger og nærbutik-


ker .


Som gjengitt innledningsvis, påpekes det i St .meld 14


… behovet for kommunesammenslåinger i flerkommunale byområder bestående av oppsplittede tettsteder 


og/eller bo- og arbeidsregioner med stor grad av pendling mellom kommunene.
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Et tettsted bør i sin helhet ligge i én kommune. Det gjelder både der et tettsted har vokst ut over sine kom-


munegrenser og der to tettsteder har vokst sammen. Et tett integrert arbeidsmarked bør utgjøre én kom-


mune.


Etablering	av	en	kommune	i	Indre	hvor	minimum	Hobøl,	Spydeberg,	Skiptvet,	Askim,	Trøgstad	og	Eids-


berg	er	med,	er	i	samsvar	med	dette	kriterium.


Å	dele	regionen	på	Slitu	sletta	mellom	Askim	og	Eidsberg	er	ingen	god	løsning.	


Rakkestad er ikke i like stor grad del av den funksjonelle regionen som de andre kommune rundt bånd-


byen . Kommunen har et eget tettsted med klart småbypreg og mange handels og servicebedrifter langs 


hovedgata og i sidegatene . Hensynet til jordvern har medført at selv bolig områdene ligger spredt rundt 


tettstedet og i en viss avstand fra sentrum . En avstand som vil generere mer bilkjøring enn hva en mer 


kompakt utforming av et tettsted av denne størrelse egentlig krever . Det er også i Rakkestad behov for 


fortetting rundt sentrum for på sikt å få en mer miljøvennlig stedsutforming .


Rakkestad tettsted har imidlertid et klart omland og ingen kopling mot andre tettsteder . Innflyttings-


presset er heller ikke like stort som i andre deler av regionen, slik at det ikke er behov for en koordinert by-


utvikling med de andre tettstedene i Indre . Det er vurderingen av Rakkestads rolle som en framtidig liten 


kommune blant mange store som er det sentrale retningsvalg for dem . Vil de ha ressurser og kompetanse 


til videre utvikling på egen hånd?


UTKANTER 


Rømskog kommer i en særstilling uten tettsteder og med liten pendling og flytting til de øvrige Indre Øst-


fold kommunene . Det har ingen betydning for samfunnsutviklingen i Indre Østfold om Rømskog velger 


å bli med i en ny kommune eller velger å knytte seg mot Aurskog- Høland . Det er hvor kommunen selv 


velger å være med som er avgjørende . 


En nye kommune vil dekke et stort areal, nesten halve Østfold . En del områder vil derfor oppleve at av-


standen til rådhuset vil øke sammenlignet med dagens mange kommunesenter . Selv om primærtjenes-


tene blir liggende der folk bor, så vil stabsfunksjoner, spesialiserte oppgaver og politiske møter nødven-


digvis bli sentralisert . 


Det blir derfor geografiske områder hvor avstanden blir kortere til nabokommunens rådhus enn til rådhu-


set i en ny Indre kommune . Det beste eksemplet er antakelig Ringvoll .


Derimot vil det for Kirkebygda i Enebakk bli kortere til Spydeberg/Askim enn til Ski .


INDRE	VEST 


Det er redegjort for størrelse, befolkning og beregnet vekst i kapitlet ovenfor . 


Indre vest blir en middels stor kommune i areal og har tre tettsteder av ulike størrelse og type . Tomter 


helt på grensa til Akershus har et klart forstadspreg som følge av å ligge nærmest Oslo . Spydeberg/


Knapstad har også i stor grad et boligområde preg blandet med områder for industri, lager, arealkrevende 


handel ( trelast) . Askim som det klart største tettstedet, har det tydeligste bypreget med butikker, kultu-


rinstitusjoner, spisesteder samlet i sentrum . 


Utbyggingspresset vil bli stort i årene som kommer og vil ganske sikkert gi voksesmerter og tvinge 


kommunens ressurser mot boligbygging og gi mindre rom for en næringsutvikling . Selv om man lykkes i 


å skape nye jobber vil man neppe klare å skaffe nok jobber til alle nye innflyttere . Dekningsgraden vil bli 


redusert og pendlingen øke, avhengigheten av jobbmarkedet i Follo/Oslo blir større . Kommunen vil bli 


forholdvis liten i forhold til Moss og Follo, befolkningsmessig og økonomisk . 
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INDRE ØST


I dag er folketallet i de fem østlige kommunen omtrent det samme som i vest alternativet, nesten 30 


000, men vil dekke et tre ganger så stort areal . Kommunen får store skogs og friluftsområder i Fjella som 


inngår i fylkets største friluftsområde .


Imidlertid er framskrevet befolkningsvekst langt mindre og tettstedsandelen mye lavere enn i Vest-kom-


munen . En ny kommune vil kunne oppleve et utbyggingspress i sine vestre deler, rundt Mysen . Samtidig 


vil områder øst i Hærland og Marker ha behov for tiltak for stimulere vekst . Tettstedsaksen blir mye mer 


nord/sør langs rv . 22, men avstanden mellom tettstedene er så stor med klare barrierer av dyrka mark, at 


det er lite behov for samordnet tettstedsutvikling . Det blir mye mer et spørsmål om å foreta fordeling av 


utvikling mellom de 4 tettstedene . 


Kommunen vil bli en stor landbruks- og skogbrukskommune som dessuten har en del næringsmiddelin-


dustri . Pendling mot Follo/Oslo blir ikke et så dominerende tema som i Vest-kommune . 


Kommunen blir en grensekommune mot Årjäng via Norges nest viktigste vegforbindelse til Sverige, E18 . 


Samarbeid over grensa vil være tema .


Som påpekt ovenfor, vil en løsning uten Rakkestad påvirke en framtidig Indre øst-kommune en god del . 


Tyngdepunktet blir skjøvet mot Mysen–Skjønhaug, befolkningstyngden blir liggende i det nordvestre 


hjørnet, og Øymark blir en utkant .


For Rakkestad sin del vil man imidlertid få en mer jevnbyrdighet i folketall med to kommuner sammenlig-


net med bare en kommune .


ANDRE RETNINGSVALG


Retning	Råde	–	en	landkommune


Noen kommuner, f .eks, Spydeberg, har en del flere alternativ å forholde seg til . Ett alternativ er det såkal-


te Landkommune-alternativet bestående av Hobøl, Spydeberg, Skiptvet, Våler, Råde og deler av Enebakk . 


Som kartet over Østfold–Follo viser, er Råde en lite aktuell partner, rett og slett på grunn av geografi og 


bosetting . Kommunen er i forhold til tettstedsutvikling koplet mot Rygge i nordvest og mot Saltnes (Fred-


rikstad) i sørvest . Handel og arbeidspendling foregår langs E6 mot Sarpsborg/Fredrikstad og nord vest-


over mot Moss . Områdene nord for Missingmyr er dominert av skog og er tynt befolket . Det er minimal 


kopling mot Spydeberg–Askim .


Våler kommune ligger nærmere og det er tydeligere koplinger fra Kirkebygda mot Ringvoll og fra Svinn-


dal mot Skiptvet . Men folk Våler har i stor grad de fleste forbindelser mot Moss . Kommunen er som 


Råde med i en rekke interkommunale selskap sammen med Moss/Rygge . En sentral regional oppgave er 


forvaltningen av Vannsjø og her er samarbeidet i Mosse-regionen det naturlige . For områdene Ringvoll og 


Svinndal vil et slikt kommunealternativ plassere dem mer sentralt rent geografisk, men avstanden til et 


framtidig kommunesenter blir ikke endret så mye .


I nord kan det være aktuelt å vurdere hvor sørøstre del av Enebakk skal høre hjemme . Her vil avstand til 


og tilbud i Spydeberg og Askim være et viktig vurderingskriterium . Men det vil være liten forskjell rent 


geografisk for folk i denne delen av Enebakk om løsningen blir et landkommunealternativ, Indre Vest eller 


en Indre kommune så lenge kommunesenteret blir i Spydeberg .


Retning	Follo


Det er også et foreslått alternativ som går på at Hobøl og Spydeberg slås sammen med kommuner i Follo, 


minimum Ski–Ås, alternativt inklusiv Vestby og/eller Oppegård . 
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Uansett løsning i Follo vil Hobøl/ Spydeberg bli en befolkningsmessig liten del i en slik kommune . Det er 


heller ingen tettstedsmessig kopling mellom Knapstad/ Spydeberg og Ski eller Ås . Der i mellom ligger et 


stort sammenhengende landbruksområde med svært få husklynger, kun bebyggelse knyttet til gårdene . 


Dette området vil bli en barriere mot utvidelse av Oslo tettsted ( hvor Ski etter hvert vil inngå) på samme 


måte som den marka grensa Oslo har både mot Østmarka og Nordmarka . Med andre ord utgjør ikke Ho-


bøl/ Spydeberg og Ski /Ås en funksjonell region selv om mange pendler og handler i Ski, så drar flere helt 


til Oslo på jobb . Det er heller ikke mye interkommunalt samarbeid . 


Spydeberg tettsted vil bli en egen mindre enklave 20–25 km mot øst . Påvirkningen fra Askim som nærmeste 


nabo, vil kunne bli mye større enn fra Ski og Ås . Det utelukker imidlertid ikke at det må finnes felles løsninger 


på vei og jernbane gjennom Follo, for innbyggere i Indre vil fortsatt være avhengig av pendling vestover .


5.3	 ØKONOMI	–	KOMPETANSE	–	MEDVIRKNING


I tillegg til samfunnsutvikling er det også andre sentrale vurderingskriteria 


 •  Bedre tjenesteyting – økonomisk robuste kommuner


 •  Rollen som myndighetsutøver – ha tilstrekkelig god kompetanse 


 •  Etablere flere demokratiske arenaer


Disse kriteriene henger delvis sammen og behandles derfor samlet . 


Med én kommune vil regionen stå samlet til å fordele den vekst som er prognostisert . Den planfaglige 


kompetansen som i dag sitter spredt i de enkelte kommuner, må samles og styrkes vesentlig for at man 


skal kunne utvikle tettstedsområdene til å bli et attraktivt byområde hvor det kan legges til rette for 


næringsvekst . 


En samlet kommune på etter hvert over 60 000 innbyggere vil ha økonomiske ressurser til nødvendige 


investeringer og etablering av gode fagmiljø som i bedre kan grad kan følge opp Stortingets retningslinjer 


om bærekraftig og miljøvennlig stedsutforming .


I forhold til alle dagens interkommunale samarbeidsordninger vil det få mindre konsekvenser for de sel-


skaper (AS) og det samarbeid (IKS) som er Indre Østfold-basert . Her må man vurdere om disse selskapene 


skal bestå eller oppløses og oppgavene tas inn i den kommunale organisasjon . I den grad samarbeidene 


ikke er selvstendige rettssubjekter, det gjelder §§ 27 og 28, vil de innlemmes og samordnes i den nye 


kommuneorganisasjonen . Samlokalisering av ansatte er høyst sannsynlig . Blant AS-ene er det primært 


attføringsbedriftene hvor det er relevant å diskutere følgene ved kommunesammenslåing . Her vil vurde-


ringen i første rekke dreie seg om man skal ha 3, 2 eller 1 selskap . Finca el Romeral skal legges ned . For de 


øvrige vil det handle om at den nye kommunen overtar kommunenes aksjer .


De Indre Østfold-baserte IKS-enes fremtid i en stor kommune vil enten å bli en del av en kommunal 


virksomhet eller fortsette i en annen organisasjonsform, fortrinnsvis AS eller KF (kommunalt foretak) . De 


selskapene som er en del av en tjeneste- eller behandlingskjede, som f .eks . Mortenstua, Krisesenteret og 


Helsehuset, vil det være naturlig å legge inn i kommuneorganisasjonen . For noen av selskapene må man 


ta en nærmere vurdering knyttet til 


 •  rekrutteringshensyn


 •  salg av tjenester/dreining av tjenesten mot et marked


 •  krav om selvstendighet


 •  behov for politisk kontroll


 •  endring av produksjonsbehov
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IØR og IØD er eksempler på selskaper hvor de to første spørsmålene kan være av betydning . For kommu-


nerevisjonen og kontrollutvalgssekretariatet må de øvrige spørsmålene besvares . Sistnevnte er allerede 


under diskusjon om man skal strekke seg ut over IØ-grensene for å styrke fagmiljøet ytterligere, og i neste 


rekke sikre en viss oppgaveportefølje .


Den driftsøkonomiske situasjonen vil også avhenge om man klarer å planlegge nye tjenester som følge 


av befolkningsveksten, på en slik måte at man oppnår god driftsøkonomi og kapasitetsutnyttelse f .eks av 


skoler . En samlet kommune har gode muligheter til å fordele utbygging innen hele Båndbyen og øvrige 


tettsteder slik at man får god kapasitets utnyttelse av eksisterende anlegg og ikke må bygge nye skoler/


barnehager på grunn av sprengt kapasitet i et tettsted .


TO KOMMUNER


En deling mellom Øst og Vest på Slitu sletta vil opprettholde dagens skille mellom de to største tettste-


dene i regionen . Man får ikke mulighet til å ta ut noen av de effektiviseringsgevinster som ligger i dette 


sammenvevde området i form av å lage nye skolekretser, utnytte ledig kapasitet på institusjoner etc . 


Kraftverkskommunene som alle inngår i Vest vil beholde de ekstra inntekter de har fra eiendomsskatt og 


konsesjonsavgifter . Med bare en kommuner blir disse inntektene fordelt på alle . 


For det interkommunale samarbeidet vil situasjonen for AS-ene være uendret fra i dag: Deltakelsen i dag 


omfattes av alle kommunene, og andelene vil fordeles mellom 2 i stedet for 10 + 1 (fylkeskommunen) . 


ASVO-bedriftene er allerede delt mellom Øst og Vest . De aller fleste IØ-baserte §§ 27 og 28 samarbeid 


er delt av kommuner innenfor Øst- eller Vestregionen . For disse vil det ikke bli andre endringer enn som 


beskrevet for en kommune . Disse endringene blir sannsynligvis mindre omfattende, fordi det er færre 


personer som omfattes av omstillingen . Fagfellesskapene vil imidlertid bli halvert og sårbarheten øke .


Av disse samarbeidene er Smaalenene bedriftshelsetjeneste det eneste tospannet som deles mellom 


kommunene Askim og Eidsberg . Bedriftshelsetjenesten operer i et marked, og det vil da være et spørsmål 


om man vil 1) beholde (og dermed utvide) samarbeidet, 2) dele tjenesten i to eller 3) sette ut anbud . 


De samarbeidene som deles av alle kommunene i Indre Østfold er felles Innkjøpskontor og Interkommu-


nal barnevernvakt . Her vil spørsmålet bli det samme som for IKS-ene 


IKS-ene følger i stor grad E-18 strengen, der hovedtyngden av deltakelse ligger på Trøgstad, Eidsberg, As-


kim, Skiptvet og Spydeberg . Spydeberg og Askim deltar i alle 10, de øvrige i 9 . Marker i øst og Hobøl i vest 


følger hakk i hel med eierskap i 8 IØ-baserte IKS-er . 


Men tanke på IKS-ene må man i en todelt region først og fremst reise spørsmål om kritisk masse . Hvor stort 


nedslagsfelt bør eller må man ha? I hvilken grad kan kommuner på 30 000 innbyggere opprettholde tilstrek-


kelig kompetanse, en hensiktsmessig bemanningsplan og den ønskede kvalitet på tjenesten . Ser man bort 


ifra Askim, Spydeberg og Hobøl Avløpssamarbeid, må dette tas hensyn til i vurderingen av alle selskapene . 


Når det gjelder Indre Østfold Data, reiser det seg også et spørsmål om infrastruktur . Her er det etablert 


en sambandsring mellom de seks deltakende kommunene, med plassering av hoved servere og gjensidi-


ge sikkerhetskopieringsfunksjoner i Øst og i Vest . 


Det påtenkte brannsamarbeidet er et annet eksempel på hvordan lovverket påvirker antall årsverk i 


forholdet til innbyggermassen . Med to virksomheter i Indre Østfold må man ha 2 x 1 brannsjef og 2 x 2 


avdelingsledere i 100 prosent stilling . I ett brannvesen for hele regionen, er det tilstrekkelig med 1 brann-


sjef og 2 avdelingsledere .
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Når det gjelder planfaglig kompetanse til å håndtere tettstedsutviklingen, vil man få et mindre fagmiljø i 


hver kommune . I Øst kommunen vil det også være behov for folk med kompetanse på næringsutvikling i 


mer grisgrendte områder uten innflyttingspress, landbruk og mye utmark .


Demokratiutfordringen og hvordan skape medvirkning vil også bli ulik mellom pressområdet i Vest kom-


munen og landbruks dominerte områder i øst . 


ANDRE ALTERNATIV


Et landkommune alternativ vil måtte reforhandle de interkommunale samarbeidsavtaler som Våler og 


Råde har innad i Mosseregionen . Det å erstatte de tjenesteløsninger disse avtalene medfører for inn-


byggerne i Våler og Råde, vil antakelig medføre mange praktiske problemer, særlig innen VAR . Et annet 


spørsmål er om tjenestene kan leveres til dagens kostnad . Vanskeligere å ta ut stordriftsfordeler i en så 


geografisk oppdelt kommune .


Det samme poenget gjelder delvis også et Folloalternativ . Verken Hobøl eller Spydeberg har mye kom-


munalt samarbeid med kommunene i vest . Det interkommunale samarbeid Hobøl og særlig Spydeberg 


deltar i sammen med Askim og de øvrige kommuner vil måtte reforhandles og kanskje bli dyrere . Sentra-


lisering av rådhus- og stabsfunksjoner antakelig til Ski, vil redusere kompetansen som i dag holder hus i 


Hobøl/Spydeberg .  


5.4	 OPPSUMMERING	


Det er noen forskjeller mellom de to alternativene:


 •  Med én kommune vil folketall bli på størrelse med Sarpsborg, en ny Moss- og ny Ski-/Ås-/… kommu-


ne . 


 •  En felles kommune vil ha større tyngde i forhold til fylke og stat enn to kommuner . 


 •  En kommune deler ikke opp den funksjonelle region og vil kunne drive bedre stedsutvikling i et 


felles tettsted/båndby . Fordele veksten bedre mellom tettstedene .


 •  Samle alle krefter for å bygge opp et bedre omdømme som er nødvendig for å trekke til seg nye 


etableringer . Uenighet om utvikling og lokaliseringer innen båndbyen kan avklares internt med én 


kommune og ikke som kamp mellom to kommuner .


 •  En stor kommune kan bygge opp stabsfunksjoner med flere og mer spesialiserte medarbeidere . Det 


gjelder særlig en kompetent planavdeling for å løse de utbyggingsoppgaver en økt befolkning vil 


kreve .


 •  Med et større felles budsjett vil man kunne gjennomføre stor investerings-oppgaver raskere .


 •  Med én kommune kan antall interkommunal samarbeidsløsninger reduseres i større grad og man 


får bedre direkte politisk styring med disse oppgavene .


 •  I det sentrale området vil man med én kommune kunne utnytte kapasiteten på eksisterende insti-


tusjoner/skoler og få bedre fleksibilitet i tjenestetilbudet . 


 •  Én Indre Østfold-kommune vil arealmessig bli stor i Østlandssammenheng . Fordelen er at båndbyen 


blir liggende i midten med et stort omland . Ulempen er at det blir lengre mellom yttergrensene og 


kommunikasjon mellom folk som bor på hver sin kant . 


 •  Med to kommuner vil Ringvoll-området ikke bli like mye utkant i vest som med én kommune . Ikke 


like lett søke tilknytting mot Moss .


 •  Med to kommuner blir de kommunale inntektene høyere for Vest kommunen enn i en samlet kom-


mune .


 •  Med en to-kommuneløsning vil det være lettere for Rakkestad å stå utenfor . En løsning med to kom-


muner kan resultere i at det blir tre .
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Det kanskje viktigste spørsmålet ved en inndeling i flere kommuner i Indre Østfold er hvor delene skal gå . 


De analyser som er gjort, viser klart at å etablere én kommune med både Askim og Eidsberg (og Trøg-


stad), er viktig i forhold til å utforme et attraktivt byområde som kan hevde seg mot tilvarende byområ-


der på sentrale Østlandet . 
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Kommuneplanens arealdel 2015 – 2027 


Sammendrag av høringsuttalelsene med rådmannens vurdering og anbefaling 


Vedlegget inneholder en oppsummering av alle høringsuttalelsene som kom inn til kommunen i forbindelse med offentlig høring av arealdelen 


til kommuneplanen. Rådmannens vurdering og anbefaling framgår også. Høringsperioden var i perioden 13. mars 2015 – 24. april 2015. Det er 


kommet inn 41 uttalelser. 


 


Avsender SaksID –
Doknr. 


Innspill Rådmannens vurdering og anbefaling 


Feilretting 
plankart (innspill 
nr. 5) 


14/836 - 
70 


Nortura, Hærland sin eiendom i nord skal inngå som 
framtidig næring og ble utelatt ved en feil fra 
administrasjon. 
 


Plankartet oppdateres. 


Areal+ AS v/Petter 
Mogens Lund 
(Nytt arealinnspill) 


14/836 - 
92 


Ønsker boligeiendomsdeling 224/6, Torperåsveien 
38. Fra 1 bolig i LNF 1 område til 2 tomter for boliger 
i LNF 1 område. Søknad er tidligere registrert som 
sak nr. 14/5114. 
 


Tas ikke til følge. Området vil bli videreført som LNF 1 
i framtiden. Viser til fylkeskommunens uttalelse 
14/836-94/115 punkt 1. 


Ivar Mustorp 
(innspill nr. 21) 


14/836 - 
93 


Planforslaget legger til rette for at hele området blir 
avsatt til fremtidig offentlig formål. Siden 
kommunen ikke har bevilget penger til å løse inn 
arealet, så ønsker grunneier at planområdet 
opprettholder gjeldene status eller at hele området 
får et kombinert formål for både næring og offentlig 
formål. Hvis det er innvendinger mot å ha næring på 
arealet så ønsker grunneier boligformål. 
 


Formålet opprettholdes med bakgrunn i et 
helhetshensyn hvor det også er hensyntatt 
planprosessen for områderegulering av Mysen 
sentrum. Vurdering gjort i KU. 
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Feilretting 
plankart H_810 


 Det er benyttet feil (for stort) areal som tilsvarer den 
pågående prosessen med områderegulering i Mysen 
sentrum.  
 


Plankartet oppdateres slik at areal merket med H_810 
tilsvarer arealet i plankartet for områdereguleringen. 


Østfold 
fylkeskommune – 
høringsuttalelse 
vedtatt av 
fylkesutvalget i sak 
PS 73/2015. 


14/836-
94/115 


Innsigelser 
 
Kommuneplanen til Eidsberg må forholde seg til 
fylkesplanens retningslinjer for spredt utbygging når 
det gjelder lokalisering. Spredt boligbygging skal 
styrke grendene i kommunen som ligger mer enn 3 
km fra by. Det må legges inn rent LNF-formål i en 3 
km sone rundt Mysen tettsted. Eidsberg kommune 
må også utforme bestemmelser med kriterier for 
vurdering av fritidsbebyggelse og 
næringsbebyggelse i områder avsatt med formål 
LNF-2. 
 
Brandsrud (KU nr 7) og bolig-/næringsområdet nord 
for ny E18 (KU nr 17) tas ut av planen. Områdene 7 
er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, men er 
ut i fra gjeldende kommuneplanstatus fremtidig 
tettstedsareal i fylkesplanen, og skal tidligst tas i 
bruk til utbygging etter 2021. Område nord for ny 
E18 (KU nr 17) ligger utenfor langsiktig grense. 
Innsigelsen begrunnes med stort samlet 
arealforbruk til bolig i Mysen utenom 
sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å 
nå kommunens eget mål om å styrke Mysen 
sentrum. 
 


 
 
Innsigelsen tas til følge ved at plankartet oppdateres 
med en 3 km sone rundt Mysen tettsted med formål 
LNF1. Videre vil bestemmelsene § 4.3 «Spredt 
utbygging» bli revidert med bestemmelser med 
kriterier for vurdering av fritidsbebyggelse og 
næringsbebyggelse i områder avsatt til formål LNF-2. 
 
Nytt punkt e) i bestemmelsen § 4.3 Spredt utbygging; 
«Det er ikke tillatt å etablere ny fritidsbebyggelse eller 
ny næringsbebyggelse.» 
 
Brandsrud (KU nr 7) tas ut av planen. Bolig-
/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) får kun 
aksept for arealet «næring». Arealet avsatt til «bolig» 
tas ut av planen. Det er reguleringsplankrav i 
arealdelen som sikrer at utvikling av bedriften, og 
hvilke funksjoner det skal åpnes for i dette området, 
blir vurdert gjennom en detaljplan. 
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Fremtidig boligareal på Morstong gård (KU nr 12) tas 
ut av planen. Dette begrunnes med stort samlet 
arealforbruk til bolig i Slitu i planperioden. 
Plasseringen er ikke i samsvar med ønsket om å 
utvikle samlet lokalsenter på Slitu. Morstong er på 
dyrkbar mark med høy bonitet og ligger innenfor 
områder som er definert som «fremtidig 
tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse skal tidligst tas i 
bruk til utbygging etter 2021. 
 
Faglige råd 
 


 Fylkesrådmannen anbefaler at kommunen 
utarbeider et retningsgivende 
boligbyggeprogram for kommunen samlet, 
for å styre boligutviklingen etter 
intensjonene i kommuneplanen. 


 
 Langsiktig grense i Trømborg bør redigeres i 


planbeskrivelsen slik at den tydeliggjør de 
ønskede arealformål. Areal Åsen skog III (KU 
nr. 9) må tas ut av langsiktig grense. 


 
 Skytebane – Fylkesrådmannen anbefaler at 


kommunen jobber videre ut i fra alternativet 
på Bråtan. 


 
 
 
 


Innsigelsen tas til følge ved at planforslag Morstong 
gård (KU nr. 12) tas ut av planen.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
Langsiktig arealgrense i Planbeskrivelsen for 
Trømborg redigeres ved at areal for Åsen skog III tas 
ut. 
 
 
Tas til etterretning. Fylkesmannen har fremmet 
innsigelse på Nordskogen (KU nr. 25). 
 
 
 
 
 







4 
 


 Hensynssoner for kulturmiljøer og landskap – 
tilrår at større miljøer/landskap som er 
opplistet i kommunedelplan for kultur, 
kulturminner, idrett og friluftsliv 2015-2018, 
avmerkes som hensynssoner. 


 
 
 
 
 
 
 
 


 Fylkesrådmannen forutsetter at vedtatte 
hensynssoner i kommunedelplan fra Slitu-
Momarken-planen videreføres i arealdelen 
(H_170 skal korrekt merkes med H_730). Om 
ikke må dette oppfattes som en innsigelse. 


 
 Området avmerket med hensynssone H_560 


(bevaring naturmiljø) rundt Eidsberg kirke-
Lekum-Valdisholm fanger ikke opp 
kulturlandskapshensynene og sonen bør 
derfor forsterkes med hensynssone 
kulturmiljø (H_570). 


 
 
 
 
 


Hensynssone H_570 avmerkes på plankartet for 
område Folkenborg museum. 


 
Areal for kulturlandskapet Lunde/Dynjan slik det er 
definert i Fylkesmannens rapport 1-1993 får LNF1-
formål med tillegg av hensynssone landskap H_550 i 
plankartet. 


 
Miljøet rundt Eidsberg kirke-Lekum-Valdisholm 
avmerket med hensynssone H_560 bevaring 
naturmiljø i plankartet, forsterkes med tillegg av 
hensynssone H_570 bevaring kulturmiljø. 
 
Hensynskode H_170 i plankartet endres til korrekt 
kode H_730. 
 
 
 
 
Tas til følge. Området vil bli oppdatert med to 
hensynssoner. 
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 De delene av Høytorp fort som er fredet må 
markeres med hensynssone H_730 
(båndlegging etter lov om kulturminner). 


 
 
 


 Bestemmelse § 4.3 Spredt utbygging; må det 
føyes til i punkt 6 at dette også gjelder 
adkomstvei og annen infrastruktur. Samt at 
alle tiltak som er nærmere enn 100 m fra 
automatisk fredete kulturminner skal sendes 
regional kulturminnemyndighet for uttalelse. 


 
 
 
 
 


 Bestemmelse § 4.21 Kulturminner bør det 
framkomme at kulturminner som er opplistet 
i kommunedelplan for kultur, 
kulturminnevern, idrett og friluftsliv 2015-
2018 skal ivaretas og hensynstas uavhengig 
av hvilket arealformål de ligger i. 


 


Hensynssone H_730 Båndlegging etter lov om 
kulturminner legges inn på det fredede areal på 
Høytorp fort. Arealet utgjør «sone 1» i henhold til 
gjeldende reguleringsplan (datert 17.12.1997, 
revidert 16.02.2006). 
 
Endre bestemmelse § 4.3 punkt d) til; «Fradeling til 
spredt bebyggelse kan bare tillates dersom den 
fradelte tomta med tilhørende adkomstvei og annen 
infrastruktur ikke:» 
 
Endre bestemmelse § 4.3 d) punkt 6) til; 
«……verdifulle kulturlandskap/sårbare landskapsrom. 
Alle tiltak som er nærmere enn 100 meter fra 
automatisk fredete kulturminner skal sendes regional 
kulturminnemyndighet for uttalelse.» 
 
Endre bestemmelse § 4.21 Kulturminner; nytt punkt 
c) «Opplistende kulturminner i en til hver tid 
gjeldende kommunedelplan for kultur, kulturminner, 
idrett og friluftsliv, skal ivaretas og hensynstas 
uavhengig av hvilket formål de ligger i.» 
 


Eidsberg 
Historielag 


14/836 - 
95 


1) Det vises til at Høytorp fort er viktig 
kulturmiljø i Eidsberg (side 18 i 
planbeskrivelsen). Det samme gjelder for 
området Folkenborg museum. Det må tas 
med. 


 


Endre planbeskrivelsen; 3 avsnitt under 
«Kulturminner og kulturmiljøer». «….samt utnytte 
kulturminnene som en ressurs. Høytorp fort og 
Folkenborg museum er viktige kulturmiljøer i 
Eidsberg.»  
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2) Tilstøtende eiendom til Narvestadbygningen 
(Rånås-eiendommen) må sikres for fremtidig 
utvidelse av museumsområdet. 


 


Tas til orientering. Eiendommen får ikke endret 
signatur/formål i denne planperioden.  


Langbråten, Janne 
og Lars-Gjermund 
(innspill nr. 10) 


14/836 - 
96 


1) På plankartet over området ser det ut som 
det eksisterer et stort bygg. Her eksiterer det 
kun bringebærris. Med et slikt stort bygg på 
kartet, kan det se mer naturlig ut med 
industriområdet enn virkeligheten tilsier. 
 


2) Det eksisterer to vannkilder som vi ikke kan 
se på kartet. Vannkildene er heller ikke nevnt 
i teksten. 


 
3) Retningslinjer for tillatelse punkt 3.2.1 


Lokalisering, står det at behandlingsanlegg 
ikke må lokaliseres i nærområder til 
følsomme vannområder og spesielt ved 
drikkevannskilder. Selv om forslagsstiller ikke 
skal drive bilopphuggeri, vil allikevel mange 
av de samme faremomentene falle inn under 
retningslinjene. 


 
 
 
 
 
 
 
 


Plankartet som er ute på høring gjelder formål på 
eiendommer. Kartutsnittet brukt i KU er hentet fra 
Skog og landskap. Som påpekt kan det se ut bygg, 
men det er midlertidige drivhus (plasthaller). Har 
forståelse for at dette kan virke misvisende. 
 
Vannkildene er på kartutsnittet, men uten farger, så vi 
har forståelse for at de ikke er så synlige. Kildene vil 
bli liggende i LNF-områder. 
 
Det at området avsettes til næring i kommuneplan vil 
ved eventuell stadfestelse ikke være det samme som 
en automatikk til at næringsvirksomhet kan starte 
opp. Før tiltak startes opp må det foreligge en 
godkjent reguleringsplan for området. Viser for øvrig 
til planbestemmelser punkt 4.1 om plankrav. 
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4) Retningslinjer for støy punkt 3.2.3 
«Avstanden til nærmeste bolighus, skole, 
sykehus og lignende bør være minst 150 
meter og øke med størrelsen på anleggene». 
Vi bor mindre enn 150 meter (luftlinje) til 
eiendom, og tenker det blir en del lydstøy. 
Dette, sammen med hvordan stedet vil se ut 
med mange eldre biler som brukes som 
varelager og salg, vil det med stor 
sannsynlighet påvirke verdien av vår 
eiendom. 


 
5) Vi ser av samme retningslinjer at det er 


mange momenter og regler en bedrift skal 
oppfylle. Hvordan stiller kommunen seg til å 
ha kontroll over at forskrifter følges? 


 
6) Har også hørt at det eksisterer salamander 


av en sjelden type. 
 


7) Vi mener at veien fra eiendommen og ut til 
hovedveien er for smal til å være en 
industrivei. 


 


Forholdene vil bli vurdert og tatt hensyn til ved en 
eventuell utarbeidelse av reguleringsplan(er). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ingen kjente registreringer i www.naturbase.no som 
er benyttet ifm KU. 
 
Viser til KU’ens omtale av temaet. 


Gammelsrud, 
Terje (innspill nr. 9 
og 35) 


14/836-97 1) Gjelder innspill nr. 9. Utredningen anslår 
avstanden fra Trømborg skole til Åsen skog 3 
til ca. 2,5 km. Avstanden fra skole til 
innkjøring til Åsen skog 3 er 2,1 km langs 
kjørevei. 0,1 km kortere langs naturlig 
gangtrase. 
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2) Åsen skog 3 er oppgitt til å være 95 da. Dette 
er feil. Området innenfor reguleringsgrensen 
er 64 da. Av dette er 17,5 da regulert til 
skogbruk. Intensjonen er at dette området 
skal ha formål som eksisterende dvs. LNF. 
Området som er regulert til bolig er 46,5 da 
inkl. friområder og kjøreareal. Friområdene 
utgjør 11,2 da av dette. Vurdering om lav 
utnyttelse er gjort med feil grunnlag. 


 
3) Utredningen hevder at vann- og 


avløpskapasitet ikke er tilfredsstillende. Til 
det har jeg følgende kommentarer: 
Avløpsanlegget utnytter bare en brøkdel av 
sin kapasitet. Utskrift fra pumpestasjon viser 
at denne starter med frekvens på 1 gang pr. 
time, mens opp til 15 ganger timen er 
akseptabelt. 


 
4) Ved uttak av brannvann (og alle pumpene 


starter) fra en kum i det planlagte feltet (ca. 
600 meter fra trykkøker) vil det kunne tas ut 
10-12 l/s + det som går til forbruk, med et 
lite gjenværende resttrykk. Dette bekrefter 
at det er mer enn god kapasitet til boligenes 
forbruk. 


 
 
 
 


Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kommunens avløpsanlegg består av flere elementer 
enn pumpestasjon(er). Ved vurdering av forslaget har 
kommunen sett på totalkapasiteten i området. Viser 
til merknadene i KU. 
 
 
 
 
 
Ved vurdering av forslaget har kommunen sett på 
totalkapasiteten i området. Viser til merknadene i KU. 
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5) Utredningen hever at det ikke er 
tilfredsstillende forhold for myke trafikanter. 
Det er fult mulig å få god gangveisforbindelse 
til RV22. Deler av denne traseen er allerede 
tatt i bruk, se kartutsnitt. 


 
6) Avstand på mer enn 2 km til skole innebærer 


rett til skoleskyss. Det er en ordning med 
skoleskyss i området allerede. Utbygging av 
Åsen skog 3 vil ikke endre på dagens 
situasjon. Antall elever som vil ha krav på 
skoleskyss vil nødvendigvis variere. 


 
7) Gjelder innspill nr. 35. Utredningen anslår 


avstanden til Trømborg skole til mindre enn 
2 km. Det er riktig at en gangveisforbindelse 
vil kunne bli mindre enn 2 km, men det er 
langt fra gitt at det er mulig å få en kjørbar 
adkomst til området i sydøst. Vegvesenet har 
ikke vurdert og gitt samtykke til en adkomst 
på antydet sted. 


 
8) Utredningen hevder at vann- og 


avløpskapasiteten ikke er tilfredsstillende. 
Utbygging vil kreve en samtidig utbygging av 
kommunens nett. Det er gang- og sykkelvei 
langs RV22. Det vil være naturlig å legge 
adkomst til feltet i sørøst. Til dette har jeg 
følgende kommentar: Muligheter for 
adkomst til området er av avgjørende 


Opprettholder våre vurderinger i KU. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Uttalelsen fra statens vegvesen har ingen merknad til 
dette temaet for arealinnspillet. 
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betydning for om det i det hele tatt er 
realistisk. Jeg kan ikke se at dette er seriøst 
vurdert. 


 


Stiftelsen Mysen 
Idrettspark 


14/836-98 I planforslaget som ligger ute til høring, er det meste 
av Mysen Idrettspark, med unntak av eksisterende 
bygningsmasse (offentlig formål) og parkering 
(trafikkareal) vist som grøntstruktur (pbl § 12-5, pkt. 
3). Øvrige idrettsanlegg i kommunen er markert som 
idrettsanlegg (pbl § 12-5, pkt. 1). Det er ikke 
formålet grønnstruktur i seg selv som skremmer, 
men det er vesentlig å ikke underlegge området 
bestemmelser som er til hinder for utbygging og 
utvikling i tråd med stiftelsens visjoner (og planer). 
 


Signaturen for Mysen idrettspark er ment å fremstå 
som eksisterende idrettsanlegg og skal ivareta 
stiftelsens visjoner. Vi har forståelse for at fargene i 
plankartet har få nyanser og lett kan føre til 
usikkerhet om signatur/formål.  


Jahr, Kjell Espen 
(Innspill nr. 10) 


14/836-99 1) Det skrives i planforslaget «Er et område 
med store konflikter til nabo» og «Vei til 
området er i konflikt med nabo». Det er ikke 
korrekt å skrive nabo i entall, både søker og 
kommunen er kjent med at det er flere 
naboer som er i mot dette og som har 
protestert tidligere også i forbindelse med 
søknad om dispensasjon. 


 
2) Vannkilden vår ligger inntil området, det kun 


noen få meter imellom vannkilden (som 
server flere husstander) og eiendommen det 
søkes endring på. Det ansees fra min side 
som en stor glipp at vannkilden ikke en gang 
nevnes i planforslaget. Hvor er 


Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vannkildene er på kartutsnittet, men uten farger, så vi 
har forståelse for at de ikke er så synlige. Kildene vil 
bli liggende i LNF-områder. 
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konsekvensanalyse i forhold til vannkilde og 
forurensning? 


 
3) I området ved vannkilden er det observert 


rødlistede salamandere. Hva med naturvern? 
 


4) Det skrives i planforslaget at «Dersom det 
skal godkjennes næringsdrift på området må 
veispørsmålet løses», senere i forslaget står 
det «Dersom veispørsmålet løses vil signatur 
«Næring» være i tråd med bruken av 
arealet» og videre «Det er utfordringer i 
forhold til veirett over naboeiendom, og 
dette må løses privatrettslig». For det første: 
Det virker rotete i framstillingen at det først 
står at det er en forutsetning at 
veispørsmålet løses og deretter at dette er 
av en privatrettslig art. Det er urimelig at 
kommunen går inn for næring på søkt 
eiendom og sier at veispørsmålet skal løses 
privatrettslig. 


 
5) For det andre: veien – området ikke 


tilrettelagt for trafikk tilknyttet næring. 
Lastebiler som kjører over tunet – til alle 
døgnets tider. 


 
6) Trafikksikkerhet over gårdstunet hvor barn 


leker og hester leies. Det er på ingen måte 
trygt med trafikk over eiendommen her. 


 
 
 
Omtalt under innspill nr. 14/836-96 punkt 6. 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
Tas til orientering. 
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7) Hva med fornminner? 
 


Kulturminner er omtalt i KU. 


Kjell Lintho (nytt 
arealinnspill) 


14/836-
100 


Grunneier ønsker formålsendring for eiendommen 
Fiskerudveien 51, gnr. 57/bnr. 354 fra LNF 2 til 
næringsareal. Dette fordi det ikke er noen 
automatikk i at en ny eier/driver på eiendommen, vil 
kunne benytte den i næringssammenheng. 


Forslaget tas ikke til følge. 
Østfold fylkeskommune har fremmet innsigelse hvis 
ikke dagens LNF 2-områder i en 3 km grense rundt 
Mysen tettsted endres til LNF 1- områder. Dette for å 
styrke spredt boligbygging til grendene. 
Formålskoden for aktuelt område vil bli endret til LNF 
1, med ytterligere begrensninger for fremtidig 
utvikling. 
Det er ønskelig og mest forutsigbart for alle parter 
hvis næringsvirksomhet lokaliseres til 
etablerte/avsatte næringsområder. 
Dagens formål på eiendommen er ikke til hindre for 
etablert virksomhet, men vil som påpekt være til 
hinder for etablering av annen virksomhet i fremtiden 
og eventuelt legge begrensninger på utvidelse av 
eksiterende virksomhet. 
Bolig og næringsvirksomhet tett på hverandre kan 
øke konfliktnivå pga av endret støynivå, trafikk mm. 
 


Glørud, Bente og 
Johansen, Ronny 
(Innspill nr. 35) 


14/836-
101 


Vi ble for noen år siden nektet å skille ut en tomt 
inntil allerede eksisterende bebyggelse ved RV22. 
Dette på grunn av stenging av vilttrekk, stier inn til 
lysløypa og hindring av allemannsretten. 
Vi ønsker ikke å stille med friareal helt inntil et nytt 
boligfelt. Vi kommer ikke til å fornye noen 
gratisavtale med Trømborg IL hvis dette forslaget 
godkjennes. 
 


Tas til orientering. 
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FAU Hærland 
skole 


14/836-
102 


1) Planen tar ikke stilling til endring i 
skolestruktur eller kapasitetsendringer ved 
den enkelte skole med bakgrunn i den 
befolkningsveksten planen legger opp til. 
 


2) De stiller seg litt undrende til om 
bokvaliteten til foreslått boligfelt i Visteråsen 
er tilfredsstillende. De mener videre at to 
andre forslag (Nordbyåsen og 
Lundebyveien/Ørkenveien) er bedre 
alternativer. 


 
3) De fremmer forslag om at det hadde vært 


ønskelig at kommunen kunne ha bidratt mer 
til lokale utbyggere i kommunen. Det tenkes 
da på vann- og kloakk tilførsel. 


 
 
 
 


4) De stiller seg i utgangspunktet positivt til å 
flytte Hærland Ils fotballbaner til skolen. Men 
påpeker at økt aktivitet rundt skolen må ta 
høyde for trafikksikkerheten i området. 


 


Tas til orientering. Kommunestyret vedtok i sak 14/58 
den 25.09.2014 at prosessen med knyttet til 
skoleutredning avsluttes. 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
 
En kommune har ikke lov til å forfordele noen og må 
forholde seg til lover og regler knyttet til offentlig 
anskaffelse. Kommunen bruker utbyggingsavtaler for 
å sikre blant annet teknisk infrastruktur ved 
utbygging. Vann og avløp er selvkost område som 
innebærer at det er de som er tilkoblet som dekker 
kostnadene. 
 
Tas til orientering. 


Jernbaneverket 
(JBV) 


14/836-
103 


1) Fremtidig økning i persontrafikktilbudet på 
Østre linje vil utløse behov for hensetting av 
togsett nær banestrekningens endestasjon. 
Det blir av den grunn sett på aktuelle 
områder for hensetting syd for Mysen. 


Tas til etterretning. 
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Konkret plassering er ennå ikke fastsatt. 
 
2) JBV stiller spørsmål ved enkelte av de 


foreslåtte boligområdene, som i liten grad 
kan sies å oppfylle statlige retningslinjers mål 
om kompakte tettsteder for å redusere 
transportbehovet. JBV oppfordrer til at 
kommunen åpner opp for høyere 
utnyttelsesgrad enn det bestemmelsene 
legger opp til der det er hensiktsmessig, og 
anbefaler at utbygging av sentrumsnære 
boligområder prioriteres. 


 
3) Ved etablering eller utvidelse av bolig- og 


næringsområder medfører økt bruk av 
jernbaneoverganger vil JBV kreve utførelse 
av ROS-analyse, og eventuelt kreve 
etablering av planskilt løsning. 


 
4) Ved eventuell etablering av pendlerparkering 


på nordsiden av Slitu stasjon vil JBV kreve at 
det oppføres sikring for å hindre kryssing av 
sporet mellom parkeringsanlegg og 
plattform, og at det må legges til rette for 
gående langs FV691. JBV foreslår et enklere 
og sikrere alternativ ved at bedre utnyttelsen 
av eksisterende anlegg ved stasjonsbygget. 


 
 
 


 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Tas til etterretning. 
 
 
 
 
 
Tas til etterretning.  
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5) JBV ber om at byggegrensen på 30 meter fra 
nærmeste spormidt markeres i 
kommuneplanens plankart. 


 


Plankartet revideres med byggegrensen på 30 meter 
fra nærmest spormidt. 


Kommuneoverlege 
i Eidsberg 


14/836-
104 


I bestemmelser og retningslinjer § 5.1.5. om 
massedeponi for rene masser. Det etterlyses omtale 
av helsemessige hensyn i forbindelse med søknad 
om etablering av deponi. Det er spesielt alvorlig 
dersom forurensning fra deponi påvirker 
drikkevannsforekomster. 
 


Tas til etterretning. Dette vil følges opp ved framtidige 
søknader om massedeponi. 


AS Momarken 
Travbane 


14/836-
105 


Innspill knyttet til Høytorp fort har utspring i et møte 
med Eidsberg kommune. 
 


Tas til orientering. 


Karlsen, Jan 
(Innspill nr. 10) 


14/836-
106 


Opprettholder klage mot endring fra LNF-formål til 
næring. 
 


Tas til orientering. 


Liseter, Bjørn 
(Innspill nr. 10) 


14/836-
107 


1) Tar opp feil/mangler i kartutsnittet benyttet 
ifm KU av arealinnspillet. Gjelder både 
vannkilder og bygg nord for eiendommen 
innspillet gjelder. 
 


2) Spør hvorfor området ble et LNF-område ved 
siste rullering? 
 


3) Tar opp at rekreasjon og friluftslivet omtalt i 
KU’en er i konflikt med tiltaket siden 
tiltakshaver fysisk stenger veien gjennom 
eiendommen. 
 


Tas til orientering. Punktene er omtalt i innspillene 
14/836 nr. 96 (1 og 2) og nr. 99 over. 
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4) Tar opp at tiltaket vil berøre flere enn en 
nabo til eiendommen. 
 


5) Tar opp at kommunen har fått anbefaling fra 
Fylkesmannen i 2007 om å starte 
undersøkelser angående forurensninger i 
grunnen før endring av planstatus. 
 


6) Påpeker at tiltakshaver/eier av eiendommen 
har søkt om bilforretning som blant annet 
skal drive med demontering/hugging av biler. 
Og i den forbindelse påpeker at forskrift for 
kasserte kjøretøy av 2002 står det at slik 
virksomhet ikke tillates i områder med 
skjulte eller åpne vannkilder. 
 


7) Videre påpekes det at slik virksomhet ikke 
skal utføres nærmere naboer, skoler mm 
med en minsteavstand på 150 m. 
 


8) Det påpekes at veien står i fare for å skli ut i 
vannkilde på eiendom 69/4 med dagens eller 
økt bruk. 
 


9) Påpeker kravet om nødvendigheten av en 
arkeologisk registrering i området ved 
regulering. 
 


10) Påpeker naturmangfoldet i og ved 
vannkildene ved eventuell forurensning. 


Tas til orientering. 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
Omtalt under innspill 14/836–96 punkt 2 og 3. 
 
 
 
 
 
 
 
Omtalt under innspill 14/836-96 punkt 4. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Omtalt under innspill nr. 14/836-96 punkt 2 og 6. 
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11) Påpeker at eiendommen er en del av et stort 


og sammenhengende LNF-områder, så en 
endring av formål vil være i konflikt med 
landskap og kulturmiljø omtalt i KU. 
 


12) Påpeker at endring av formålet vil være i 
konflikt med barn og unge (grønn struktur og 
lekeplass) siden endringen av formålet til et 
større næringsområde vil medfører farer og 
ulemper utover selve eiendommen. 
 


13) Påpeker at teknisk infrastruktur som vann og 
avløp er et stort problem ved dagens bruk av 
eiendommen. Blant annet blir dreneringen til 
jorder rundt tette. 
 


14) Påpekes at eksisterende vei er for smal og 
trafikksikkerhet reduseres spesielt vinterstid. 
 


15) Påpeker at arealinnspillet skal behandles 
som nytt næringsområde og da blir ikke 
veispørsmålet kun privatrettslig. Veirett til et 
nytt næringsområde vil ikke bli gitt over 
eiendom 69/4. 


 


 
 
 
 
 
 
Omtalt under innspill nr. 14/836-96 punkt 3. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Omtalt under innspill nr. 14/836-96 punkt 5 og 6. 
 
 
Tas til orientering. 


Langbrekke Nilsen, 
Johan Anton 
(Innspill nr. 40 og 
43) 


14/836-
108 


Grunneier påpeker at det foreligger andre planer for 
nevnte områder/areal som ikke samsvarer med 
omtalte arealinnspill. 
 


Tas delvis til følge ved at KU nr. 40 tas ut av planen. 
KU nr. 43 prioriteres og tas ikke ut av planen. 
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Degnes, Arne 
(Innspill nr. 20) 


14/836-
109 


Grunneier er svært negativ til arealet som i 
planutkastet er forslått som alternativt idrettsanlegg 
hvis Hærland IL fotballanlegg flyttes til Hærland 
skole. Arealet i planutkastet utgjør ca. 20 % av det 
dyrkede arealet på eiendommen. 
 


Tas til orientering. 


Sandem, Ivar 
(Innspill nr. 24) 


14/836-
110 


Grunneier protesterer mot at Bråtan blir en 
framtidig skytebane på grunn av støyplager og 
verdiforringelse av eiendommen. 
 


Tas til orientering. 


Østfold Energi 14/836-
111 


Ingen merknader til planforslaget. 
 


Tas til orientering. 


Johansen, Tore 
Vidar (Innspill nr. 
35) 


14/836-
112 


Grunneier er ikke interessert i å selge skogsarealet 
til tomter. 
 


Tas til orientering. 


Diskerud, Per Arne 
(Innspill nr. 13) 


14/836-
114 


Planforslaget ble ikke tatt til følge, men grunneierne 
ønsker å opprettholde søknaden dersom senere 
rulleringer av fylkesplan og regional næringsplan 
åpner opp for muligheter. 
 


Tas til orientering. 


FAU Tenor skole 14/836-
116 


1) Arealplanen burde peke på alternativer til ny 
skolestruktur. 
 


2) De stiller seg positive til at idrettsanlegget på 
Brennemoen flyttes til skolen. 


 


Tas til orientering. Se 14/836-102 punkt 1 ovenfor. 
 
Tas til orientering. 


Direktoratet for 
mineralforvaltning 
(DMF) (Innspill nr. 
28) 


14/836-
117 


DMF anbefaler at grusressursen utnyttes i størst 
mulig grad før området avsettes til veiservice-
/samferdselsanlegg. 
 


Arealinnspillet tas ut av planforslaget grunnet varslet 
innsigelse fra Statens vegvesen, se innspill nr. 14/836-
124. 
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Hærland IL 
(Innspill nr. 25) 


14/836-
118 


Som påpekt under høringen av planprogrammet for 
skyteanlegg på Nordskogen, så stiller de seg fortsatt 
svært negative til anlegget som ønskes etablert. Selv 
om planprosessen er en annen ved en 
kommuneplans arealdel, så er motargumentene like 
aktuelle. Motargumentene knytter seg til støy, 
sikkerhet, trivsel, redusert tilgang på frivillige til 
deres skianlegg på Myrås. Videre nevnes det at det 
er uaktuelt og lite realistisk med overlappende 
interesser for idrettslaget og skyteanlegg. 
 


Arealinnspillet tas ut av planforslaget siden 
Fylkesmannen i Østfold fremmer innsigelse, se 
14/836-133 punkt 4. 


Naboer til 
området 
Nordskogen 
(Innspill nr. 25) 


14/836-
119 


1) Som påpekt under høringen av 
planprogrammet for skyteanlegg på 
Nordskogen, så stiller de seg fortsatt svært 
negative til anlegget som ønskes etablert. 
Selv om planprosessen er en annen ved en 
kommuneplans arealdel, så er 
motargumentene like aktuelle. 
Motargumentene knytter seg til både 
sjenanse og verdiforringelse grunnet 
støyulempene, løypenett som vil bli berørt av 
skyteanlegget, reduserte friluftsmuligheter 
og miljøulemper som avrenning til 
Moenstjern. 
 


2) De mener at det ikke er nødvendig at to av 
kommunens skytebaneanlegg må ha 
lokalisering i Hærland og at det bør være 
mulig å finne andre alternativer i kommunen. 


 


Arealinnspillet tas ut av planforslaget siden 
Fylkesmannen i Østfold fremmer innsigelse, se 
14/836-133 punkt 4. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 







20 
 


Garseg, Toril S. 
(Innspill nr. 14) 


14/836-
120 


Grunneier mener at forslaget om bolig på egen 
eiendom må ses i sammenheng med utviklingen av 
boligområde i Opsahlåsen nord. Ved realiseringen av 
tegnet vei fra eiendom via Opsahlåsen, så er det ikke 
behov for skoleskyss og utkjøring med kjøretøy vil 
skje via FV123 og ikke ut på RV22. 
 


Tas ikke til følge.  


Askim kommune 14/836-
121 


1) Planbeskrivelsen og konsekvensutredningen 
bør redegjøre for hvilken betydning en svært 
høy befolkningsvekst i Eidsberg kan ha for 
utviklingen i de øvrige tettstedene i 
regionen. 
 


2) Forutsetninger og begrensninger for 
detaljvarehandel på utsiden av Mysen 
bysenter er ikke tilstrekkelig avklart og 
presisert i planforslaget plankart og § 5.1.4.1 
om kjøpesenter i forslaget til bestemmelser. 
Ber om av dette avklares og presiseres i 
planverket. 
 


3) Forutsetter at kommuneplanens arealdel 
ikke medfører føringer eller bindinger, for 
arbeidet med fylkesplanens forutsetninger 
om arealeffektivitet og arealregnskap for de 
øvrige kommunene i regionen. 


 


Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
Tas til orientering. Siden Fylkesmannen eller 
fylkeskommune har påpekt dette i sine uttalelser, 
anser vi at det ikke er behov for ytterligere 
avklaringer og presiseringer. 
 
 
 
 
Tas til orientering. 


FAU Mysen skole 14/836-
122 


Savner at arealplanen tydeliggjør temaet framtidig 
skolestruktur. 
 


Tas til orientering. Se 14/836-102 punkt 1 ovenfor. 
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DNT Indre Østfold 
(Innspill nr. 25) 


14/836-
123 


De gikk imot planprogrammet for skyteanlegg på 
Nordskogen og går imot innspillet i 
kommuneplanens arealdel. Ber om at forslaget 
forkastes. 
 


Arealinnspillet tas ut av planforslaget siden 
Fylkesmannen i Østfold fremmer innsigelse, se 
14/836-133 punkt 4. 
 


Statens vegvesen 
(SVV)  


14/836-
124/129 


Innsigelse  
Med bakgrunn i gjeldende 
byggegrensebestemmelser for E18, fylkesveg 128 og 
fylkesveg 708, samt pågående regulering av Mona 
Vest og Statens vegvesens egen 
reguleringsplanprosess knyttet til videreføring av 
gang- og sykkelveg langs fylkesveg 128, fremmer de 
innsigelse til planforslag nr. 28 (Samferdselsanlegg). 
 
I planbestemmelsene § 4.2 (Unntak fra plankrav) 
nevnes det flere tiltak som skal gis unntak fra 
plankravene. De anser flere av formuleringene i 
denne bestemmelsen som uklare, og er usikre på 
hvordan planbestemmelsen skal håndheves. De 
mener derfor at planbestemmelsen må fjernes eller 
tydeliggjøres. Med dette som bakgrunn, fremmer de 
følgende innsigelsene til planbestemmelsen § 4.2. 


 
Sitat fra planbestemmelsen; «Enkel tilrettelegging 
og opparbeidelse for allmenn friluftsliv i form av 
natursti, gapahuk/gamme og badeplasser er unntatt 
fra plankravet så langt der er i samsvar med 
formålet.»  


 Det skal av bestemmelsen fremgå at 
eventuelle atkomstveger og 


 
Innsigelse tas til følge ved at planforslaget KU nr. 28 
(Samferdselsanlegg, Slitu) tas ut av planen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Endre bestemmelse § 4.2 Unntak fra plankrav; 
Ny setning første avsnitt. «…og badeplasser er 
unntatt fra plankravet så langt det er i samsvar med 
formålet. Eventuelle atkomstveger og 
parkeringsområder tilknyttet badeplasser omfattes 
ikke av denne bestemmelsen.» 
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parkeringsområder tilknyttet badeplassen er 
søknadspliktige.  
 


Sitat fra planbestemmelsen; «For eksisterende   
bolig-, fritidsbolig- og næringseiendommer i 
byggeområder uten godkjent byggeplan, kan mindre 
tiltak i tråd med eiendommens lovlige bruk 
godkjennes uten reguleringsplan».   


 Det skal her spesifiseres hva som menes med 
«mindre tiltak». 


 Bestemmelsen skal ses i sammenheng med 
planbestemmelsene § 4.9 Byggegrenser 
langs riks- og fylkesveier og jernbane.  


 
Sitat fra planbestemmelsen; «Det er unntak fra 
kravet om reguleringsplan for fortetting med inntil 
tre boenheter i samsvar med områdets karakter. Så 
fremt ikke utbygging kan ses som en del av en større 
utbygging».  


 Det skal av bestemmelsen fremgå hvilke 
områder og hvilket omfang bestemmelsen 
skal gjelde.  


 
Faglige råd 


 I planbestemmelse § 4.9.c bør byggegrensen 
langs fylkesveger som ikke tidligere har vært 
riksveger, endres fra 25 til 15 meter og vil da 
samsvare med kravene i vegloven § 29. 
Videre må ordet «fortau» fjernes fra punkt d. 
i samme bestemmelse. 


 
 
 
Endre bestemmelse § 4.2 Unntak fra plankrav 
(«mindre tiltak»); Ny setning andre avsnitt. «I 
byggeområder uten reguleringsplan kan oppføring av 
anneks/uthus/garasje, mindre tiltak på eksisterende 
bygninger (pbl. § 20-3 a og c), utvidelse av 
eksisterende bolig- og fritidsbebyggelse, samt VA-
anlegg, godkjennes uten plankrav, forutsatt at det 
ikke er i konflikt med kriteriene i § 4.2 d) og § 4.9.» 
 
 
 
 
Punktet tas ut av planen fordi punktet skaper 
usikkerhet om hvordan bestemmelsen skal 
håndheves knyttet hvilke områder og hvilket omfang. 
 
 
 
 
 
 
 
Endre bestemmelse § 4.9 punkt c); «Langs fylkesveger 


som ikke tidligere har vært riksveier og langs 


kommunale veier gjelder en byggegrense på 15 


meter.» 
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 De minner om at oppheving av 


reguleringsplaner skal følge samme 
prosedyre som for utarbeidelse av nye 
reguleringsplaner. 


 
 De støtter KU’ens vurdering om prioritering 


av «Park and ride» knyttet til forslag nr. 40 
og at forslag nr. 43 bør tas ut av planen. 


 
 De ber om at plankartet endres slik at 


eksisterende og fremtidige gang- og 
sykkelanlegg samt hovednett for sykkel 
tydeliggjøres i plankartet. 
 


 De mener at det legges opp til en relativt høy 
utbygging i områder utenfor Mysen sentrum, 
tatt i betraktning at Eidsberg kommune 
ønsker en kompakt utvikling av Mysen 
sentrum. De mener at planforslagene nr. 7 
(Brandsrud) og 17 (Carlsen) bør tas ut av 
planen. 
 


 De mener at planforslag nr. 12 (Morstong 
gård) bør ut av planen eller at det settes 
rekkefølgebestemmelser som gjør at 
området ikke kan tas i bruk før etter 2021. 


Endre bestemmelse § 4.9 punkt d); «Avstanden skal 


regnes fra midtlinje i nærmeste kjørebane, gang- eller 


sykkelveg.» 


Tas til etterretning. Arbeidet er igangsatt. 
 
 
 
 
Tas til orientering.  Henviser til 14/836-108. 
Planforslag nr. 43 opprettholdes i planen og 
planforslag nr. 40 tas ut av planen. 
 
Tas til følge i den grad det er praktisk mulig. 
 
 
 
 
Tas til følge.  
 
 
 
 
 
 
 
Tas til følge.  
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 Det må utarbeides tydelige 


rekkefølgebestemmelser som sikrer at de 
mest sentrumsnære områdene i Mysen tas i 
bruk først. 


 


 
Tas til orientering. 
 


Eidsberg Bondelag  14/836-
125 


De mener at vern av matjord generelt ikke blir 
tilstrekkelig hensyntatt og at det ved utbygging er 
viktig å se på alternativer til nedbygging av matjord. 
 


Tas til etterretning. 


Kåre B. Ohnstad 
(Nytt arealinnspill) 


14/836-
127 


Det fremmes ønske om å legge til rett for ny 
boligutvikling ved tilstøtende eiendom til planforslag 
nr. 18 ved Slitu.  
 


Tas ikke til følge. Vi er enige i at dette kan være et 
godt forslag til ytterligere framtidig utvikling av 
lokalsentret på Slitu, men innspillet tas ikke med i 
denne planprosessen. 
 


Diskerud, Ingar 
(Nytt arealinnspill) 


14/836-
128 


Grunneier fremmer arealinnspill knyttet til sin 
eiendom på Vandugneset (Elverud gnr. 230, bnr. 156 
- nabo eiendom til Mysen Renseanlegg). 
Eiendommen var opprinnelig innenfor arealet for 
den nye områderegulering i Mysen sentrum, men 
ble senere tatt ut og favner derfor under 
kommuneplanens arealdel. Grunneier fremmet sine 
ønsker i en e-post til kommunen den 24. november 
2014. 
 


Tas ikke til følge. Eidsberg kommune ønsker en 
kompakt utvikling av Mysen sentrum og flere 
områder i nærheten av sentrum understøtter ikke 
den ønskede utviklingen. Både fylkeskommunen og 
Fylkesmannen har i sine uttalelser påpekt at 
planforslaget har for mange sentrumsnære arealer – 
og kommunen har fått innsigelser på noen. Forslaget 
kan vurderes på nytt ved en senere planprosess. 


Liseter, Bjørn 
(Innspill nr. 10) 


14/836-
130 


Som nabo til eiendommen ønsker han at forhold i 
nærmiljøet som oppleves å medføre helsemessig 
ulempe skal tas med i vurderingen av arealinnspillet. 
Det vedlegges en uttalelse fra Helsehuset som tar 
utgangspunkt i de klager som er fremsatt og knytter 


Tas til orientering. Temaene utenom utrygghet er 
omtalt ovenfor under 14/836-96, 99 og 107. 
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seg til; støy fra trafikk hele døgnet, trafikksikkerhet 
gjennom gårdstun, bekymring for forurensing av 
drikkevannskilde og utrygghet. 
 


Rakkestad 
kommune  
(Mottatt 
administrativt 
forslag – tar 
forbehold om 
endringer etter 
politisk 
behandling) 


14/836-
131 


1) Rakkestad kommune mener Eidsberg 
kommune bør vurdere å videreføre 
hensynssone «stille sone» i fjellaområdet. 
 


2) De mener videre at Eidsberg kommune 
legger til rette for en for arealbruk og at 
dette vil ha konsekvenser for 
nabokommuner i regionen. 
 


3) De mener også at vi bør ta ut sentrumsnære 
boligområder og satse på å utvikle ett 
sentrumsområde. 


 


Tas til orientering. 
 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
Tas til orientering. 


ROM Eiendom AS  14/836-
132 


1) ROM Eiendom støtter planforslaget i at 
veksten hovedsakelig skal finnes sted 
gjennom fortetting og videreutvikling i 
Mysen-området. 
 


2) De sier seg enige i at det kan være en god 
løsning å utvikle Slitu som en egnet 
pendlerstasjon. 


 
3) ROM Eiendom anmoder kommunen om 


drahjelp til å bevare kulturminnet Eidsberg 
stasjonsbygning. 


 


Tas til orientering. 
 
 
 
 
Tas til orientering. Viser også til JBV sin uttalelse 
knyttet til pendlerparkering på Slitu stasjon, se 
14/836-103 punkt 4. 
 
Tas til orientering. 
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Fylkesmannen i 
Østfold 


14/836-
133 


Innsigelse  
Fylkesmannen fremmer innsigelse til nye områder 
som tar i bruk dyrka mark av nasjonal verdi. Dersom 
det likevel skal kunne skje må tidligere 
omdisponerte områder av tilsvarende høy verdi tas 
ut av planen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Fylkesmannen fremmer innsigelse til omfanget av 
arealer som i utkast til kommuneplanens arealdel 
for Eidsberg er benevnt «LNFR for spredt 
boligbebyggelse (LNF-2)», jf. Kartskisse fra Eidsberg 
kommune datert 10.03.2015. Antallet spredtbygde 
boliger som er stipulert er også betydelig for høyt. 
 
 
 
 
 
 


 
Innsigelsen tas til følge ved at planforslag Morstong 
gård (KU nr. 12) tas ut av planen. 
 
Planforslag Nortura SA (KU nr. 5); Ved regulering skal 
det sikres at produksjon kan opprettholdes på den 
dyrkbare marka så lenge som mulig. 
 
Planforslag ny Hærland-bane (KU nr. 20); Ved 
realisering stilles det krav til at det gamle anlegget 
tilbakeføres og brukes som dyrket mark. 
 
Planforslag nr. 19 (ny Slitu-bane) - Opprettholdes med 
bakgrunn i at dette er i tråd med føringer gitt i 
kommunedelplan for Slitu-Momarken (2014).  
 
 
 
Innsigelsen tas til følge ved at det etableres en 3 km 
sone med LNF1-formål rundt Mysen tettsted (ref. 
varslet innsigelse nr. 1 fra Østfold fylkeskommune). 
 
Endre bestemmelsen § 5.3 LNF-områder punkt a) med 
en ny siste setning; «Antall årlig spredt boligutbygging 
som er maksimalt 10 %, beregnes av det til enhver tid 
bygde antall boliger foregående år.» 
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Fylkesmannen fremmer innsigelse til nye 
næringsområder som utvider arealbruken langs E18. 
Gjennom «Kommunedelplan Slitu-Momarken» 
(2014) mener de denne type næringsarealer er 
dekket for lang tid.  
 
 
 
 
 
Fylkesmannen fremmer innsigelse til en videreføring 
av planområdet for skytebane på 204/77 
(Nordskogen) Hærland, forutsatt at servituttavtalen 
ikke endres av Miljødirektoratet. 
 
Faglige råd 


 Fylkesmannen anbefaler at Eidsberg 
kommunes prognoser for folketall og vekst 
gjennomgås og modereres, og at arealbruken 
vurderes endret i forhold til dette. 


 
 Fylkesmannen anbefaler at utbygging som er 


ment å skje i den gjeldende planperioden bør 
fremgå tydelig, og bør angis med 
rekkefølgebestemmelser. 


 
 Fylkesmannen anbefaler at 100meters-beltet 


langs hele grensen mot Glomma beholdes 
med byggeforbud, i tillegg til markering som 
hensynssone landskap. 


Bolig-/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr. 17) får 
kun aksept for arealet «næring». Arealet avsatt til 
«bolig» tas ut av planen. 
 
Reguleringsplankrav skal sikre at en utvikling av 
bedriften, og hvilke funksjoner det skal åpnes for i 
dette området, vurderes gjennom en detaljplan. (ref. 
varslet innsigelse nr. 2 fra Østfold fylkeskommune) 
 
 
Innsigelse tas til følge ved at planforslaget nr. 25 
(Nordskogen, Hærland) tas ut av planen. 
 
 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
 
 
Tas til orientering. 
 
 
 
Tas til følge. Bestemmelse § 4.3 d) pkt. 3 har i seg det 
verbale. Plankartet revideres med hensynssone 
H_550. 
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 Fylkesmannen anbefaler at hele Eidsberg 


kommunes arealbruk vurderes opp mot et 
sterkere samarbeid med nabokommunene 
og sees i en sammenheng med ny 
kommunereform. 


 
 
 


 
Tas til orientering. 


Morenen Eiendom 
AS (Innspill nr. 26) 


14/836-
134 


Grunneier ble overrasket over kommunens 
vurdering av arealinnspillet i konsekvensutredning i 
lys av bl.a. kommunens forutgående, entydige og 
positive behandling av bruksendringssøknaden av 
bygget til dagligvarehandel. 
 
For å bidra til løsning, foreslår de en justering av 
tidligere innsendte forslag. 
 
Justeringen består av at det særskilt inntas i 
planbestemmelsene for området at det ikke tillates 
etablert dagligvarehandel innenfor planområdet, og 
at det heller ikke tillates etablert forretninger i form 
av mindre butikker som en finner på et tradisjonelt 
kjøpesenter (klær, sko, smykker mv.). Øvrig 
handelsetablering tillates. 
 
Alternativt til en endring av reguleringsformålet til 
forretninger med bestemmelser som innskrenker 
hvilke typer forretninger som tillates, er å beholde 
gjeldende arealformål samtidig som det gjennom 


Tas til orientering. 
 
Det er gjennomført møter/prosesser mellom 
tiltakshaver/grunneier og kommune knyttet til 
eiendommen spesielt og område Morenen generelt.  
 
Kommunen ser positivt på deres innspill, og det er i 
tråd med kommunens ønske for etableringer og 
ønsket utvikling på området. 
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planbestemmelser klargjøres at handelskonsept 
med aktører som trenger større lokaler enn de som 
er normalt tilpasset i sentrumshandel og 
kjøpesenter tillates innenfor Morenens planområde. 


 
 
 
 
 


Trøgstad 
kommune 


14/836-
139 


Trøgstad kommune har ingen merknader til 
planforslaget.  
 
 


Tas til orientering. 


Brodahl, Kjell 
Kristian (Innspill 
nr. 31) 


14/836-
140 


Ønsker at eiendommen blir regulert til boligformål 
«utbygging» hvis ny fylkesvei 692 ikke blir bygd. 
 


Tas til orientering. 


Konflikt mellom 
plankartet og 
arealdelens 
bestemmelser § 
5.1.1 til § 5.1.4 


 § 5.1.1 til § 5.1.4 inneholder bestemmelser om 
boliger, fritidsboliger, offentlig eller privat 
tjenesteyting og næringsbebyggelse innenfor 
områder avsatt til bebyggelse og anlegg. Dette er 
det eneste stedet hvor bestemmelser i tilknytning til 
de nevnte arealformålene er beskrevet i 
kommuneplanen. Bestemmelsene viser til et 
signaturfelt som heter «bebyggelse og anlegg» i 
plankartet, men i plankartet har også hvert enkelt av 
formålene som inngår i bebyggelse og anlegg, sin 
egen signatur. Derfor finnes det nå ingen 
bestemmelser for områder med boliger, 
fritidsboliger, offentlig eller privat tjenesteyting og 
næringsbebyggelse som ikke ligger innenfor 
signaturen «bebyggelse og anlegg». 
 


På bakgrunn denne feilen i signaturfeltet «Bebyggelse 
og anlegg» ut av plankartet, og betegnelsen blir kun 
stående igjen som en tematisk overskrift for flere 
signaturfelt som beskriver ulik bebyggelse og anlegg i 
plankartet. Alle arealene som har ligget innenfor 
signaturfeltet «Bebyggelse og anlegg» er 
boligområder, og legges inn i signaturfeltet for 
«Boligbebyggelse». 
 


 








Kommuneplanens arealdel


Eidsberg kommune


BEBYGGELSE OG ANLEGG (PBL § 11-7  NR.1)


TEGNFORKLARING


Bebyggelse og anlegg


Nåværende Framtidig


Boligbebyggelse


Forretninger


Landbruk, natur og friluftsformål (LNF1)


Fjernvei


Fritidsbebyggelse


SAMFERDSELSANLEGG OG TEKNISK INFRASTRUKTUR (PBL § 1 1-7 NR. 2)


Hovedvei


Samlevei


Gang/Sykkelvei


HENSYNSONER (PBL § 11-8)


Hensyn landskap (H_550)


Hensyn friluftsliv (H_530)


SONER MED SÆRLIG ANGITT HENSYN
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LNFR OMRÅDER  (PBL § 11-7 NR. 5)
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Idrettsanlegg


Næringsbebyggelse
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Grønnstruktur


Andre typer bebyggelse og anlegg


Adkomstvei
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LNFR for spredt boligbebyggelse (LNF2)
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GJENNOMFØRINGSONER


Krav om felles planlegging (H_810)


DETALJERINGSONER


Reguleringsplan skal fortsatt gjelde (H_910)


SIKRINGSONER


Område for grunnvannsforsyning (H_120)


Båndleggingsonegrense


Gjennomføringsonegrense


Detaljeringsonegrense


Sikringsonegrense


Faresonegrense


Planens begrensning


Grense for arealformål
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Konsekvensutredning av innspill til kommuneplanens arealdel         
2015 – 2027 
 
Plan- og bygningsloven (2008) krever at virkninger av en kommuneplan belyses gjennom en 
konsekvensutredning både av enkelte områder og av planen samlet sett. Konsekvensutredningene 
skal gi den nødvendige kunnskapen for å vurdere områder der det foreslås endret arealbruk, og brukes 
som et grunnlag for den videre utviklingen av det enkelte område. 
 
Dokumentet viser konsekvensutredningen av innspill til kommuneplanens arealdel 2015 – 2027. 
Innspillene kommer både fra eksterne, for eksempel utbyggere, grunneiere, interesseorganisasjoner 
eller naboer, og fra kommunen. 
 
Hvert innspill blir vurdert på en lik måte, etter et sett kriterier som vises på malen. Først er 
konsekvensene av innspillet vurdert innenfor seksten enkelte tema. Informasjonen er hentet fra ulike 
kilder som er omtalt i malen. I tillegg til temakart fra gjeldene kommuneplanens arealdel, ble flere nye 
temakart utarbeidet (grunnforurensing, støy, luftforurensning, skredfare). Etterpå er trådene samlet i en 
vurdering av konsekvensene for den helhetlige samfunnsutviklingen. Det er deretter konkludert om 
innspillet foreslås tatt til følge, i sin helhet eller delvis, eller ikke. 
 
Noen innspill var ikke geografisk tilknyttet eller for upresise for å kunne konsekvensutredes på denne 
måten. De ble vurdert på skjønnsmessig og mindre detaljert måte. De følger i dokumentet etter de 
andre innspillene. 
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Forklaring mal og dens innhold 


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


 
Tema 


Kapitel 
Samfunns- 


Plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


Kun 
fargekode – 
Grønn, gul 
eller rød 


Er området innenfor by- sentrumssonen, 
kollektivsonen, antall km til skole, stamveinettet for 
kollektiv, eller utenfor. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Er området i konflikt med et høyverdig 
rekreasjonsområde? 


Jordvern 4, 10   Er byggeområdet i konflikt med dyrket og dyrkbar 
mark? 
Kilde: Skog og landskap. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Er området utsatt for støy, grunnforurensing, dårlig 
luftkvalitet eller stråling? 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Er området utsatt for støy, grunnforurensing, dårlig 
luftkvalitet eller stråling? 
Kilde: NVE - kvikkleirekart 


Kulturminner 8, 10  Finnes det kulturminner i området? 
Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Er området i konflikt med 
naturmangfoldinteresser? 
Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Berører området landskapet og kulturmiljøer? 
Kilder: Kartblad bakerst i fylkesplan. Regionalt 
verdifulle kulturlandskap og kulturmiljøer 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Berører utbygging barn- og unges interesser? 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Fører utbygging til behov for ny teknisk 
infrastruktur? 
Vil barn ha rett på skoleskyss? 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Er det sosial infrastruktur i nærheten? 
Fører utbygging til behov for ny sosial 
infrastruktur? 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


   


 
 
 


 


Planforslag    nr. 1 – Stedsangivelse  
Dagens formål:                       Formål i gjeldene kommuneplanens arealdel, regulert eller uregulert område, innenfor 


eller utenfor fylkesplanens avgrensning for fremtidig bebyggelse. 
Foreslått formål: 
Arealstørrelse: 
Forslagsstiller: 
Dagens bruk: 


 


 
Kart som viser områdets 


avgrensing 


 
Oversiktskart 



http://gardskart.skogoglandskap.no/

http://www.nve.no/no/Flom-og-skred/Farekartlegging/Kvikkleirekart/Kvikkleirekart-arkiv/Ostfold/Eidsberg/

http://www.riksantikvaren.no/Veiledning/Data-og-tjenester/Askeladden

http://www.miljodirektoratet.no/no/Tjenester-og-verktoy/Database/Naturbase/

http://ostfoldfk.no/stream_file.asp?iEntityId=10149
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Gjentakelse av de viktigste punktene fra enkelt tema. Skjønnsmessig vurdering av fordeler og ulemper. Eventuelle 
forutsetninger ved utbygging 
 


 
Konklusjon 
 


Fargekode – grønn, gul eller rød. 
Aktuell tekst er; tas til følge, tas delvis til følge eller tas ikke til følge. 
 


 
 


Fargekode: Konsekvens  Fargekode: Konklusjon 


Ingen konflikt Tas til følge 


Liten konflikt Tas delvis til følge 


Stor konflikt Tas ikke til følge 


 
 


Kilder brukt i konsekvensutredningen 
www.skogoglandskap.no: Norsk institutt for skog landskap – forsker og fremskaffer informasjon om skog, jord, utmark og 
landskap. 
 
www.nve.no: Norges vassdrags- og energidirektorat kartlegger blant annet kvikkleiresoner som viser områder som kan 
være utsatt for store kvikkleireskred. Sonene klassifiseres med hensyn til faregrad, konsekvens og risiko. 
 
www.riksantikvaren.no: Databasen askeladden inneholder data om kulturminner og kulturmiljøer som er fredet etter 
kulturminneloven, vernet etter plan- og bygningsloven, eller kulturminnefaglig vurdert som verneverdig. 
 
www.miljodirektoratet.no: Naturbase gir kartfestet informasjon om utvalgte natur- og friluftsområder. Naturbase viser data 
fra flere kilder. Naturbase viser offisielle oversikten over verneområder, statlige sikret friluftsområder og kartlagte områder 
med utvalgte naturtyper og økologiske funksjonsområder for prioriterte arter. 
 


Vurdering av innspill som ikke er kartfestet på innspillskartet 


 


Forslagsstiller Innhold i innspillet Rådmannens vurdering 


 
 


  


 
 


  


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



http://www.skogoglandskap.no/

http://www.nve.no/

http://www.riksantikvaren.no/

http://www.miljodirektoratet.no/





 


 


Kommuneplan for Eidsberg kommune 2015 – 2027 – Konsekvensutredning   6 


Registrerte arealinnspill 
 


 


 


 


 


 


 


      


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 
 


Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
Plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ligger inntil framtidig boligområde i gjeldende plan, 
og ivaretar delvis hensynene i temaene. 
Deler av foreslått område ligger innenfor 
reguleringsplanen for E-18, og dette kan ikke tas 
inn i planen. Det bør også tas hensyn til en mulig 
framtidig utbygging til 4-felts vei. 
 
Kommunen har sitt vannmagasin i området, og 
dette må sikres med inngjerdet sone. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Grønnstruktur i turområder i nærheten. 
 


Jordvern 4, 10   Ikke dyrkbar mark. 


Planforslag nr.    1 – Gnr. 186, Bnr. 3 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: Ca 20da tilleggsareal ved jordskifte knyttet til E18 – Totalt areal tidligere avsatt for 


innspillet knyttet til fremtidig boligformål inklusiv dette tillegget utgjør ca. 40 dekar. 
Forslagsstiller: Per Øyvind Indrehus – Visterveien 33, 1850 Mysen 
Dagens bruk: Skog/natur 
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Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Må forvente en del støy fra E-18. Mot nord er det 
ca. 1 km til Korterud/Kviserud skytebane, og dette 
medfører også utfordringer støymessig. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt for slik fare. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke verdifulle kulturlandskap 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar disse interessene. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ivaretar dette, men FV128 må krysses når en 
bruker skoleskyss. 
Store høydeforskjeller kan være utfordrende ved 
utbygging av infrastruktur. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ca. 2,5 km til barneskole, og ca. 4 km til 
idrettsplass(fotballbane). 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


   I tråd med planprinsippene, forutsatt at dette 
området velges som framtidig område for Hærland. 
Dersom Nordbyåsen tas inn faller området 
Visteråsen ut. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Området ligger inntil eksiterende, framtidige boligområde. Dette området har vært inne i vårt planverk i hele planperioden 
siden 2005, men det har ikke vært noen utbygging av området. Området blir liggende nær E-18 og ca. 1 km fra skytebane. 
Det vil derfor være utsatt for støy.  
 
Deler av foreslått område ligger innenfor reguleringsplanen for E-18, og dette kan ikke tas inn i planen. Det bør også tas 
hensyn til en mulig framtidig utbygging til 4-felts vei. Arealet som er foreslått må derfor reduseres i tråd med dette.  
 
Området ligger nærmest Mysen av de to aktuelle områdene i Hærland. Dette er gunstig mht transport av elever over 
barneskolestadiet, og det er gunstig for kommunale tjenester. Det er kapasitet på vann og avløp i området, og det er gang- 
og sykkelvei til barneskolen. Ulempen er at FV 128 må krysses når en bruker skoleskyss. 
Utbygging av dette området forutsetter at andre foreslåtte områder i Hærland ikke tas inn i planforslaget. 


 
Konklusjon 
 


 
Administrasjonen anbefaler deler av det arealet som er foreslått. Hovedgrunnene er at forholdene ligger godt til rette mht 
teknisk infrastruktur og nærheten til Mysen og eksisterende bebyggelse. 
 
Forslaget sees i sammenheng med forslaget om nytt boligområde på Nordbyåsen. Hvis Nordbyåsen velges tas Visteråsen 
ut. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ingen merknader 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ingen merknader 


Jordvern 4, 10   Jordvern ivaretas ved begge LNF-signaturene 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ingen merknader 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ingen merknader 


Kulturminner 8, 10   Ingen innfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10   Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Er i konflikt med dagens LNF-signatur. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ingen merknader 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Har ikke betydning for LNF-signaturen.  
 


 Hvis bygging i området har den betydning både 
m.h.t. skolevei, vann og avløp. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Har ikke betydning for LNF-signaturen.  
 


 Hvis bygging i området har den betydning både 
m.h.t. skolevei, barnehage, hjemmetjenester m.v. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


  Er i tråd med administrasjonens forslag (nr. 23). 


 
 
 
 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 2 – Gnr. 224, Bnr. 2 
Dagens formål:                       LNF 1 
Foreslått formål:                     LNF 2 
Arealstørrelse:                        282,3 dekar 
Forslagsstiller:                        Michael Authen som også er eier.  
Dagens bruk: Skog og jordbruk 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er i tråd med administrasjonens forslag.   
Forslagsstiller argumenterer med ønske om tillatelse til spredt boligbygging. Det må presiseres at endret signatur ikke gir 
noen automatisk rett til å innvilge søknader om spredt bebyggelse. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge og innarbeides i planforslaget. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med føringer gitt i kommuneplanens 
samfunnsdel. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Store skogområder. 


Jordvern 4, 10   Ikke dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Uproblematisk. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Fjellgrunn. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ligger i nærheten av grense for verdifulle 
kulturlandskap, men er ikke direkte berørt.  


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar barn og unges interesser ift dette tema. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke vann og avløp. Kapasitetsmessige 
utfordringer for alt sør for Folkenborg. 
Korteste avstand til skole ca. 2,5 km. Ivaretar ikke 
hensynene til kort skolevei. Utrygg skolevei. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Vil styrke grendeskolen, men vil kreve skoleskyss 
for de minste. Urasjonelt for tjenester i hjemmet. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


  Ikke i tråd med planprinsippene for utvikling av 
grendene. 


 
 
 
 


Planforslag nr.    3 – Gnr. 93, Bnr. 2  
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Boligtomter 
Arealstørrelse: ca. 15 dekar 
Forslagsstiller: Hans-Jørgen Milli og Lars Otto Grundt (Grundt sender inn forslag for egen eiendom) 
Dagens bruk: Ordinær skogsdrift 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket lokalsamfunnsutvikling(hvor skal Eidsberg vokse?). Hvis området skal bygges ut er det 
store kapasitetsutfordringer for kommunalt vann og avløp. Avstanden til skole tilsier at førsteklassingene har krav på 
skoleskyss. Utbygger må sikre trygg skolevei.   


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med føringer gitt i kommuneplanens 
samfunnsdel. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Store skogområder. 


Jordvern 4, 10   Ikke dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Uproblematisk. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Fjellgrunn. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ligger innenfor «Regionalt verdifulle kulturmiljøer» 
i Fylkesplanen. Ligger innenfor foreslått 
«Kulturlandskap av nasjonal interesse». 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar barn og unges interesser ift dette tema. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke vann og avløp. Kapasitetsmessige 
utfordringer for alt sør for Folkenborg. 
Korteste avstand til skole ca. 2,5 km. Ivaretar ikke 
hensynene til kort skolevei. Utrygg skolevei. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Vil styrke grendeskolen, men vil kreve skoleskyss 
for de minste. Urasjonelt for tjenester i hjemmet. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


  Ikke i tråd med planprinsippene for utvikling av 
grendene. 


 
 
 


Planforslag nr.    4 – Gnr 94, Bnr. 1 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Boligtomter 
Arealstørrelse: ca. 20 dekar 
Forslagsstiller: Lars Otto Grundt (ses i sammenheng med innspillet til Hans-Jørgen Milli) 
Dagens bruk: Ordinær skogsdrift 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket lokalsamfunnsutvikling(hvor skal Eidsberg vokse?). Det er også i konflikt med hensynet 
til kulturmiljøer. Hvis området skal bygges ut er det store kapasitetsutfordringer for kommunalt vann og avløp. Avstanden til 
skole tilsier at førsteklassingene har krav på skoleskyss. Utbygger må sikre trygg skolevei.   


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Med den utbyggingen og utviklingen som har vært 
ved bedriften, må det være i samfunnets interesse 
å fortsette utviklingen i samme område. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Mesteparten av den foreslåtte utvidelsen er dyrka 
og dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ivaretas av bedriften. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke innenfor faresone. 


Kulturminner 8, 10  Fredede kulturminner i og i nærheten av området. 
Kartlegging må påregnes. 


Naturmangfold 10  Ingen særskilte. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ingen særskilte merknader til dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ødelegger ikke lekeområder. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløp er utbygd.  
Viktig å ivareta trafikksikkerheten i området. 
Nærheten til skolen har vært en utfordring mht 
trafikksikkerhet. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med hensynet til jordvern, men hensynet 
til samfunnsinteressene veier tyngre. 


 


Planforslag nr.    5 – Gnr. 193, Bnr. 15 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Næring 
Arealstørrelse: ca. 70 dekar 
Forslagsstiller: Nortura SA, Hærland 
Dagens bruk: I hovedsak jordbruk/beite. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Utvidelse av næringsområdet er en konsekvens av bedriftens satsing og vekst. Selv om man i dag kan si at bedriften ikke 
burde ligge i et landbruksområde, så har utviklingen medført at samfunnsinteressene i dag tilsier en fortsatt vekst i det 
nærliggende område. 
Bedriften har fortsatt store disponible arealer på egen eiendom, og vi velger å ikke ta inn forslaget om utvidelse på 
naboeiendom i nord. Dette arealet er på ca. 15 dekar, og er i sin helhet fulldyrka jord på høy bonitet. 


 
Konklusjon 
 


 
Innspillet tas til følge, men begrenses til bedriftens egen eiendom og innenfor tidligere reguleringsplan slik vist på 
kartutsnittet under. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med ønsket utviklingsretning av 
grendesenteret. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Dyrkbar mark på høg bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke problem i området. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke problem i området. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Må ivaretas innenfor området. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ca. 1 kilometer til skole. Trygg skolevei(g/s-vei). 
VA-anlegg har kapasitet.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ivaretas.  
Det er ikke g/s-vei til idrettsanlegg(fotballbane) i 
dag, men denne vil på sikt bli flyttet. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


  Ikke i tråd med planprinsippene om vekst av 
grendesenter og vern av dyrkbar mark. 


 
 
 
 
 


Planforslag nr.    6 – Gnr. 11, Bnr 2 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Boligtomter 
Arealstørrelse: 164 dekar 
Forslagsstiller: Kåre B. Ohnstad for Karen S. Næringsrud og Kenneth Henriksen, ny eier 31.12.2014. 
Dagens bruk: Skogsområde 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket lokalsamfunnsutvikling(hvor skal Eidsberg vokse?). Det er også i konflikt med hensynet 
til dyrka og dyrkbar mark.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med ønsket utvikling av boligområder i 
Mysen. Heller ikke i tråd med hensyn til skolevei 
og avstand til idrettsanlegg 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke turområder like i nærheten. Området ligger 
inntil dyrket mark. 


Jordvern 4, 10   Området er bolig. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Kan bli noen konflikter (støy, støv) med landbruk 
og næring i området. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ingen slik fare. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i tråd med ønske om kort vei til lekeområder, 
barnehage og skole. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann, avløp, vei, g/s-vei er ivaretatt. Skoleveien 
innebærer at de minste barna vil ha krav på 
skoleskyss.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i tråd med ønsket om kort vei til skole, og 
øvrige tjenestetilbud.  


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ligger innenfor framtidig tettstedsgrense, men er 
ikke i tråd med ønsket utvikling av Mysen i 
planperioden. 


 
 
 
 
 


Planforslag nr.    7 – Gnr. 53, Bnr. 8  
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Gjøre om formålet slik at en kan bygge flere boliger på tomten, minimum 4 tomter. 
Arealstørrelse: ca. 4,5 mål 
Forslagsstiller: Svend Arne Brandsrud 
Dagens bruk: Kondemnabelt bolighus og uthus 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av Mysen i planperioden. Det er også i konflikt med hensynet til barn og unge, 
sosial infrastruktur og planprinsippene generelt.  


 
Forslaget tas ikke til følge. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 I gjeldende kommunedelplan Slitu-Momarken er 
området avsatt til råstoffutvinning. 
Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av 
boligområder i Mysen. Heller ikke i tråd med 
hensyn til skolevei og avstand til idrettsanlegg 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke turområder like i nærheten.  


Jordvern 4, 10   Vil beslaglegge ca. 25 dekar dyrkbar mark.  


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Kan bli noen konflikter (støy, støv) med landbruket 
og drift av grustak i området og nærheten til E-18. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ingen slik fare. 


Kulturminner 8, 10  Kulturminner i og like i nærheten av området. 
Nordre del av arealet i området er båndlagt etter 
lov om kulturminner. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i tråd med ønske om kort vei til lekeområder, 
barnehage og skole. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann, avløp, vei, g/s-vei er ivaretatt. Skoleveien 
innebærer at de minste barna vil ha krav på 
skoleskyss.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i tråd med ønsket om kort vei til skole og 
øvrige tjenestetilbud.  


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med disse. 


 
 
 


Planforslag nr.    8 – Gnr. 53, Bnr. 28-29-30 
Dagens formål: Masseuttak, bebyggelse og skog. 
Foreslått formål: Boliger 
Arealstørrelse: ca. 52 dekar 
Forslagsstiller: Tommy Brandsrud 
Dagens bruk: Grus – det meste er tatt ut. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av Mysen og heller ikke i tråd med nylig vedtatt kommunedelplan Slitu-
Momarken. Det er også i konflikt med de fleste av de faktorer som hensyntas i konsekvensutredningen.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ivaretar grensene for utvikling av grendesenteret, 
men avstanden til skole er ca. 2,5 km. Dette 
innebærer at elever i 1. klasse har krav på 
skoleskyss. 
Forslaget legger opp til at det skal bygges ca 25 
boliger på arealet. Dette er svært dårlig 
arealutnyttelse. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar disse interessene. 


Jordvern 4, 10   Ikke dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke konflikt på disse områder. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke risiko. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  I naturbase er området angitt som yngleområde for 
nattravn. Det er registrert et betydelig antall 
sommerfuglarter i området, men ingen truede. 
Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke registrert som verdifullt kulturlandskap eller 
kulturmiljø. Er i konflikt med gjeldende LNF 
klassifisering. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Gode muligheter for lek og rekreasjon. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløpskapasiteten er ikke tilfredsstillende. 
Utbygging vil kreve en samtidig utbygging av 
kommunens nett. Ikke tilfredsstillende forhold for 
myke trafikanter gjennom feltet til eksisterende g/s-
vei ved RV 22. Ca. 2,5 km til skolen innebærer rett 
på skoleskyss for de minste barna.  
 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Sosial infrastruktur er på plass. Ankepunktet er 
avstand til skole. 


Planforslag    nr. 9 – Gnr. 166, Bnr. 1 
Dagens formål: LNF 1 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: ca. 95 daa 
Forslagsstiller: Terje Gammelsrud 
Dagens bruk: Skog 
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Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i konflikt med overordnet planverk. 
G/s-vei fra feltet til RV 22 må bygges hvis feltet 
skal utbygges.  


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget ivaretar hensynet til utvikling av Trømborg, men avstanden til skole innebærer at førsteklassingen har krav på 
skyss. Området ligger inntil større sammenhengende grøntarealer, og har verdier ift naturmangfold og klassifisering i 
gjeldende planverk. Forslaget antyder 25 boliger på hele arealet, og dette er svært dårlig arealutnyttelse. 
 
Det er kapasitetsutfordringer for både kommunalt vann og avløp, og en utbygging vil kreve en samtidig utbygging av det 
kommunale nett. Det er også utfordringer for myke trafikanter i eksisterende felt, og ved en utbygging av Åsen skog III bør 
det bygges G/S-vei ned til RV 22. 
Utbygger må påregne å ta ansvar for teknisk infrastruktur(vei, vann, avløp og gang- og sykkelvei).  


 
Konklusjon 
 


 
Det er gitt politiske signaler lokalt på at området ønskes bygget ut (sak 21/13 Hovedutvalg for miljø og teknikk, 2/4-2013).                           
Området er ikke ideelt med tanke på naturmangfold, avstand til skole og hensynet til myke trafikanter.  
Det bør vurderes alternative utbyggingsområder i skogsområdene sør for Åsen skog? 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med gjeldende plan. Området er LNF i 
dag, men har vært brukt til næringsvirksomhet i 
mange tiår.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Kommer ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10   Området er ikke dyrka eller dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Er et område med store konflikter ift til nabo. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ingen fare. 


Kulturminner 8, 10  Gravminne fra jernalder innenfor området, men det 
er fylt over og senere bebygd. To kulturminner rett 
nord for området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Er ikke i konflikt med dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløp i området er en utfordring. Det er 
ikke godkjent avløpsanlegg i området i dag. 
Vei til området er i konflikt med nabo. Dersom det 
skal godkjennes næringsdrift på området må 
veispørsmålet løses. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke aktuelt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer. 


  Dersom veispørsmålet løses vil signatur «Næring» 
være i tråd med bruken av arealet. 


 


Planforslag    nr. 10 – Gnr. 69, Bnr. 17 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Næring 
Arealstørrelse: ca. 13,6 dekar  
Forslagsstiller: Magne Stensrud 
Dagens bruk:  
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det har tidligere vært næring på området, og det er gitt signaler fra politikerne lokalt om at området skal tas opp til ny 
vurdering i kommuneplanrulleringen.  
Det er utfordringer i forhold til veirett over naboeiendom, og dette må løses privatrettslig. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 
 


Dersom arealet skal tas inn som framtidig 
boligområde må området ved Visteråsen tas ut. 
Hærland har ikke behov for begge.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Ikke dyrkbar mark. LNF-område. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ivaretatt. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke fareområde. 


Kulturminner 8, 10  I vestre del av området er det et automatisk fredet 
gravminne fra jernalder. Flere gravminner nord og 
syd for området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette.  


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette.  


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløp ved Nortura. Nødvendig VA-
utbygging til området og utbygging av g/s-vei fram 
til FV 700(Nortura) må påregnes. Nærhet til skole 
(ca. 1,5km) vil ikke utløse rett til skoleskyss. 
Hovedatkomst til området kan være via Melleby. 


Planforslag   nr. 11 – Gnr. 189, Bnr. 4 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: ca. 70 mål 
Forslagsstiller: Sverre Karlsen 
Dagens bruk: Skog 
Kommentar: Eidsberg Arbeiderparti har fremmet tilsvarende innspill. 
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Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Området ivaretar dette. Kort vei også til 
idrettsanlegg(fotballbane). 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


   Aktuelt hvis området Visteråsen tas ut. Dersom 
området Visteråsen beholdes som framtidig 
boligområde er Nordbyåsen uaktuell. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Området er godt egnet for utbygging med nærhet til skole og idrettsanlegg. Det må påregnes å bygge gang- og sykkelvei til 
skolen for å sikre myke trafikanter.  
 
Det er registrert en del kulturminner i og i nærheten av området. Dersom dette feltet skal tas inn som framtidig boligområde 
må enten området frigis av fylkeskonservator eller området må beskjæres slik at registrerte kulturminner blir liggende 
utenfor. Det må uansett påregnes en nærmere kartlegging av hele området for å undersøke om det kan finnes 
uoppdagede fornminner. 
 
Dersom området skal tas inn foreslås det å beskjære arealforslaget slik at høybonitetsområdet i vest tas ut, og at totalt 
boligareal begrenses til 40 – 50 dekar.  
 
Utbygging av dette området forutsetter at tidligere avsatt boligområde i Hærland (Visteråsen) tas ut av planen. 


 
Konklusjon 
 


 
Ut fra en totalvurdering av de foreslåtte områder i Hærland anbefaler administrasjonen at området Visteråsen prioriteres. 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med kommunedelplan Slitu – 
Momarken. 
Ikke i tråd med ønsket utvikling av grendesenteret 
Slitu. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar disse interessene. 


Jordvern 4, 10   Området er dyrkbar mark på høg bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Kan være utsatt for veistøy og støy fra næring når 
framtidig næringsområde bygges ut. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke risiko. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Det er grøntområder i nærheten, men ikke 
opparbeidede lekeplasser. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Det er gang- og sykkelvei til skolen. Avstanden til 
skole er ca. 2,5km, og innebærer at 
førsteklassinger har krav på skyss. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Avstand til skole er ca. 2,5km og til idrettsanlegg 
500m. Idrettsanlegget planlegges flyttet på sikt, 
fordi dagens fotballbaner er framtidig 
næringsområde. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med ønsket utvikling i området. 


 
 
 
 


Planforslag    nr. 12 – Gnr. 2, Bnr. 1 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig (gjenstående ca. 10 boligtomter av opprinnelig innspill på ca. 12 tomter) 
Arealstørrelse: ca. 10 daa 
Forslagsstiller: Morstong gård 
Dagens bruk: Skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Nærområdet preges av næring, og framtidig arealbruk i nærområdet er næring og landbruk. Arealet er høybonitets dyrkbar 
mark. Planforslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av grendesenteret Slitu. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med dette. Ikke i tråd med ønsket 
fremtidig boligutvikling eller næringsområder. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Marginale deler av området er dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Kan bli støyutsatt, men det avhenger av hvilken 
type næring det blir på Ramstad IV i framtiden.  


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Veien til området kan være flomutsatt. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Det er kapasitet på VA i ormådet. 
Avstand til skole(Mysen) er over 2 km; dvs at 1. 
klasse får rett på skoleskyss. 
Hvis det blir næring i området er dette ikke 
relevant.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Avstand til skole og idrettsanlegg er ca. 2,5 km.   


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med ønsket framtidig utvikling av bolig 
eller næringsområder. 


 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 13 – Gnr. 182, Bnr. 19 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Enten nærings/forretningsområde eller boligområde 
Arealstørrelse: ca. 12 dekar 
Forslagsstiller: Unni Strangstad, Marita Diskerud Billing, Ingar Diskerud og Per Arne Diskerud 
Dagens bruk:  
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av nærings- og/eller boligområder. Som boligområde ivaretar det heller ikke 
ønsket om nærhet til sosial infrastruktur. 
Ved rullering av fylkesplan og regional næringsplan kan området spilles inn som aktuelt næringsområde.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med dette. Ikke i tråd med ønsket 
fremtidig boligutvikling i Mysen. Området ligger 
nær industriområdet på Ramstad. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Størsteparten av området er dyrka mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Må påregnes støy fra industriområdet. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Området ned mot Hæra er flomutsatt. 
 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 
 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Infrastruktur (vann og avløp, vei, 
gang- og sykkelvei, strømtilførsel, 
skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Det er VA-anlegg i nærheten, tilkobling til dette 
området vil kreve kostbare løsninger både i 
investeringsfasen og senere drift.  
Avstand til skole er over 2 km; dvs at 1. klasse 
får rett på skoleskyss. 
Adkomst til skole må trolig bli over Opsahlåsen. 
For øvrig ivaretas hensynene til infrastruktur. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med ønsket framtidig utvikling av 
Mysen.  


 


Planforslag    nr. 14 – Gnr. 57, Bnr. 9 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Boligområde 
Arealstørrelse: ca. 43 dekar 
Forslagsstiller: Toril Sylvia Garseg 
Dagens bruk: Dyrka jord, beite, skog og jorddekt fastmark 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med planer for utvikling av boligområder i Mysen. Avstanden til skole, nærheten til industriområder 
og hensynet til dyrka mark taler også mot planforslaget.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Dersom arealforslag nr. 18(adm. forslag) tas inn i 
planen er dette forslaget i tråd med ønsket 
utvikling av tettstedet Slitu. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Området er dyrkbar mark på høy bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ivaretar hensyn til dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  I utgangspunktet ikke utsatt for dette, men 
boligområder på Slitu kan være utsatt for 
oversvømmelse ved mye nedbør.  


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Lekeplass må innarbeides i reguleringsplan. For 
øvrig er dette ivaretatt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dette er ivaretatt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Avstanden til skole og framtidig idrettsanlegg er 
under 1 km. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Forslaget er i tråd med framtidig utvikling av Slitu, 
men vil beslaglegge dyrkbar mark. 


 
 
 
 


Planforslag    nr. 15 – Gnr. 11, Bnr.7 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig/næring 
Arealstørrelse: ca. 8 dekar 
Forslagsstiller: Sissel og Jan Gislingrud 
Dagens bruk: Skogområde 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Sees i sammenheng med arealforslag nr. 18(administrasjonens forslag).  
Utfordringen med vekst på Slitu er konflikten med hensynet til dyrka og dyrkbar mark. Dersom Slitu skal vokse er dette 
forslaget i tråd med ønsket utvikling av området. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge under forutsetning av at de omkringliggende arealer også tas inn i planforslaget. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Det er ikke behov for videre utvidelse av framtidige 
boligområder her. På lang sikt vil arealet 
sannsynligvis bli boligområde, men det bør 
avventes til senere planrulleringer. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Gode muligheter. 


Jordvern 4, 10   Ca 4 dekar er dyrka mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke utsatt. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Er ivaretatt. 


Infrastruktur (vann og avløp, vei, 
gang- og sykkelvei, strømtilførsel, 
skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dette er ivaretatt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Dette er ivaretatt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Det er avsatt rikelig med arealer i området. Videre 
områder bør avventes. 


 
 
 
 
 
 
 
 
 


Planforslag    nr.16 – Gnr. 57, Bnr. 3 
Dagens formål:   LNF 2 
Foreslått formål: Boligtomter 
Arealstørrelse: ca. 8 da (Tomten totalt er på 29,5da og innspillet går på resten som ikke er regulert) 
Forslagsstiller: Karin Linnea Larsen 
Dagens bruk: Skog, jordbruk (har ikke vært dyrket de siste årene). 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Vi ser ikke behov for utvidelse av boligområder her i denne planrulleringen. Det er allerede store områder som ikke er 
utbygd. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge. Forutsetter at tidligere avsatt og regulert areal utbygges først. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med kommunens langsiktige 
arealstrategi. 
 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    I nylig vedtatt kommunedelplan Slitu – Momarken 
er området LNF1-område. 


Jordvern 4, 10   Deler av området er dyrkbar mark, men det er 
trolig lite aktuelt med oppdyrking.  


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Avhenger av type næring. Lite utsatt med dagens 
drift. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt. 


Kulturminner 8, 10  Registrert kulturminne(r) i området.  
Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  LNF1 område i gjeldende plan. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke konflikt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med nylig vedtatt kommunedelplan. 


Planforslag    nr. 17 – Gnr. 53, Bnr. 4,7,14,21  
Dagens formål: LNF 1, masseuttak, næring – reguleringsplan for E18 og kommuneplan 
Foreslått formål: Næring, bolig og  LNF (Bolig, så ønskes kun å opprettholde eksisterende) 
Arealstørrelse: ca. 36,5 daa 
Forslagsstiller: Tore D. Carlsen, Næring 
Dagens bruk: Næring og bolig 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Vi har forståelse for at bedriften ønsker å få kartsignaturen «Næring» på det området der de faktisk har sin 
næringsvirksomhet. Dette er likevel ikke i tråd med planprinsippene. Selv om bedriften over tid har utviklet seg til en større 
virksomhet betyr ikke det at kartsignaturen nødvendigvis skal endres. Er det her Eidsberg ønsker å ha framtidig 
næringsområde? Nylig vedtatt kommunedelplan opprettholdt området som LNF1-område, og vi ser ikke forhold som har 
endret seg siden denne ble vedtatt i 2014. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Dersom Slitu skal vokse er dette i tråd med ønsket 
utvikling av boligområdene. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. Den nye lysløypa ligger inntil 
området i vest. 


Jordvern 4, 10   Området er dyrkbar mark på høg bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ivaretar hensynet til dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  I utgangspunktet ikke utsatt for dette, men 
boligområder på Slitu kan være utsatt for 
oversvømmelse ved mye nedbør. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Lekeplass må innarbeides i reguleringsplan. For 
øvrig er dette ivaretatt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dette er ivaretatt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Avstanden til skole og framtidig idrettsanlegg er 
under 1 km. 


Planforslag    nr.18 – Gnr. 11, Bnr. 1, 7 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Boligområde 
Arealstørrelse: ca. 25 dekar. 
Forslagsstiller: Forslag fra administrasjon 
Dagens bruk: Skog 
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Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Forslaget er i tråd med framtidig utvikling av Slitu, 
men vil beslaglegge dyrkbar mark. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Utfordringen med fortsatt vekst på Slitu er konflikten med de hensyn vi ønsker å ta til dyrka og dyrkbar mark. All vekst i 
området må skje på høgbonitets mark. Det er derfor viktig å ha en god arealutnyttelse på områdene, noe som tilsier at 
framtidig boligbygging ikke skal være eneboliger.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge med de forutsetninger og begrensninger som ligger i forslaget. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er i tråd med kravet om å finne ny 
plassering av idretts-/fotballbane på Slitu. Dette 
kravet er bl.a. nedfelt i kommunedelplan Slitu-
Momarken. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Området er i sin helhet høgbonitets dyrka mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke relevant. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt for dette. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ivaretar dette. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Det er en god løsning å legge anlegget i tilknytning 
til skolen. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  I tråd med disse. 


 
 
 


Planforslag    nr.19 – Gnr. 12, Bnr. 2 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Alternativt areal Slitu banen / Idrettsanlegg 
Arealstørrelse: ca.20 dekar 
Forslagsstiller: Forslag fra administrasjon 
Dagens bruk: Dyrka mark 
Kommentar: Eidsberg Arbeiderparti har fremmet tilsvarende innspill. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Dersom Slitu skal ha idretts-/fotballbane er det den beste løsningen å legge den i tilknytning til skolen. Dette vil gi et 
sambruk som er fornuftig, og skolen bør kunne dekke idrettens behov for lokaler og parkeringsplasser. 
 
Forslaget er også i tråd med føringer gitt i kommunedelplan Slitu-Momarken. 
Forslaget er ikke i tråd med hensynet til dyrka mark. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ut fra en helhetsvurdering synes det fornuftig å 
legge idretts-/fotballbanen i tilknytning til skolen. 
Dette forutsetter at eksisterende anlegg ved 
Melleby avvikles. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Ca 20 dekar av området er høgbonitets, dyrka 
mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke relevant. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt for dette. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området, men flere i nærheten syd 
for området, så det må påregnes nærmere 
undersøkelser. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Infrastruktur (vann og avløp, vei, 
gang- og sykkelvei, strømtilførsel, 
skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ivaretar dette. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Det er en god løsning å legge anlegget i tilknytning 
til skolen. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  I tråd med disse, under forutsetning av at 
nåværende baner tilbakeføres til landbruk. 


 
 


Planforslag    nr. 20 – Gnr. 194, Bnr. 1 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Idrettsanlegg 
Arealstørrelse: Ca 25 dekar 
Forslagsstiller: Administrativt forslag 
Dagens bruk: Dyrka mark og skog 
Kommentar: Eidsberg Arbeiderparti har fremmet tilsvarende innspill. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det vil være fornuftig å legge idretts-/fotballbanen i tilknytning til skolen. Dette vil gi et sambruk som er fornuftig, og skolen 
bør kunne dekke idrettens behov for lokaler og parkeringsplasser.  
 
Forslaget innebærer at eksisterende anlegg på Melleby tilbakeføres til LNF-område og dyrkes opp. Dette området 
beslaglegger i dag et areal på ca. 33 dekar. 
 
Forslaget er ikke i tråd med hensynet til dyrka mark dersom dagens anlegg ved Melleby fortsatt skal bestå.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge under forutsetning av at anlegget ved Melleby avvikles. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Er i tråd med dette. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ikke relevant. 


Jordvern 4, 10   Er tillatt omdisponert tidligere. Er framtidig 
næringsområde i gjeldende plan, men er i bruk 
som dyrka mark og skog. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ivaretar dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ivaretar dette. Flomfaren må tas i betraktning når 
området bygges ut. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke relevant. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Er ivaretatt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ivaretar disse. 


 


Planforslag    nr. 21 – Gnr. 59, Bnr. 1 og 161 m.fl. 
Dagens formål: Fremtidig næringsareal og LNF 2 
Foreslått formål: Fremtidig offentlig areal 
Arealstørrelse: ca. 54 dekar  
Forslagsstiller: Administrativt forslag 
Dagens bruk: Dyrket mark og skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det er fornuftig å omdefinere dette området fra næringsområde til offentlig område. Det er ikke framtidsrettet å ha 
næringsområde her, da det blir for nær opp til bebyggelse. Det er stor fare for konflikter ved å ha næringsområder nær 
bebyggelse, noe vi erfarer med de utfordringene det er og har vært med ved Pennestrøket.  


 
Konklusjon 
 


 
Det anbefales å ta inn denne endringen av planformål.  
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er utarbeidet i forståelse med Østfold 
Landbruksselskap som eier markedsplassen.  
Forslaget er omfattende og må følges opp med 
regulering dersom det tas inn i planen. 
Forslaget er ikke i tråd med gjeldende planer, og 
disse må endres hvis forslaget tas inn i planen.   


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Forslaget er i tråd med dette. 


Jordvern 4, 10   Arealene er i bruk til annen virksomhet i dag. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Forslaget er ikke i konflikt med dette. I dag er det 
visse utfordringer med hestehold nær 
boligbebyggelse. Forslaget innebærer at dette 
skilles bedre enn i dag, og vil være positivt for 
boligområdene syd for Festningsveien. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 
 


10  Ivaretar dette. 


Planforslag    nr. 22 – Gnr. og Bnr. 54/15, 54/21, 56/285, 56/15, 56/221, 229/28, 55/10 
Dagens formål: Allmennyttig bebyggelse, Boligområde, næringsområde, Friområder 
Foreslått formål: Bolig (anslagsvis 350/380 boenheter) og næringsområder. 
Arealstørrelse: ca. 52 dekar (planområdet utgjør ca. 193 dekar – bolig ca. 49 og næring ca. 9 dekar) 
Forslagsstiller: AS Momarken Travbane 
Dagens bruk: Travvirksomhet, næring, friområde, boligområde, parkering 
 
 
 
 
 
 


 


 


 


Administrasjon anbefaler ikke 


planforslag knyttet til Høytorp fort. 
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Kulturminner 8, 10  Ingen eksisterende innenfor området. Et 
kulturminne er registrert tidligere, men dette er 
fjernet. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Det er VA-anlegg både ved Nordbydammen 
(planlagt utfaset) og spesielt ved 
Vardeveien/Høytorp Fort. Her er det sentrale VA-
anlegg med vannmagasiner som er svært kostbare 
å flytte. Det er også planlagt utvidelser av disse. 
 
Noe av området har en avstand til skole som tilsier 
at førsteklassinger har krav på skoleskyss. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Behovet for ny skole og barnehage må avklares. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i konflikt. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget innebærer at det legges til rette for bygging av 350 – 380 boenheter og et lite areal for næring. 
Arealinnspillet er interessant og vil bidra til en positiv utvikling av området, men forslaget bør følges opp av 
rekkefølgebestemmelser, slik at utviklingen av Mysen skjer i tråd med føringer fra områderegulering i sentrum. Det vil være 
naturlig å foreta en trinnvis utbygging av området sørfra.  
 
Utbygging må tilpasses/koordineres med eksisterende/fremtidig VVA-anlegg. 
 
Administrasjon anbefaler ikke innspill knyttet til Høytorp fort. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas inn i planen, men det bør følges opp av rekkefølgebestemmelser for å unngå at veksten i Mysen dreies fra 
sentrum til Momarken.  
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas inn i planen, men det bør følges opp av rekkefølgebestemmelser for å unngå at veksten i Mysen dreies fra 
sentrum til Momarken.  
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 
 


Ingen merknader. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ingen merknader. 


Jordvern 4, 10   Jordvern ivaretas ved begge LNF-signaturene 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ingen merknader. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ingen merknader. 


Kulturminner 8, 10  Kulturminner er registrert i og i nærheten av 
området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ingen merknader. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  
 


Har ikke betydning for LNF-signaturen. 


 Hvis bygging i området har den betydning både 
m.h.t. skolevei, vann og avløp. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11              
 


Har ikke betydning for LNF-signaturen. 


 Hvis bygging i området har den betydning både 
m.h.t. skolevei, barnehage, hjemmetjenester m.v. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Vi ser ikke at området fyller vilkårene som særlig 
verdifull grønnstruktur. 


 
 
 


Planforslag    nr. 23 – Flere gnr. og bnr. 
Dagens formål: LNF 1 
Foreslått formål: LNF 2 
Arealstørrelse: 2 km2 


Forslagsstiller: Administrativt forslag 
Dagens bruk: Skog, jordbruk, boliger, skytebane 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Arealet kan ikke sies å være en del av et særlig verdifullt grønnstrukturområde. Det foreslås derfor å endre signaturen for 
dette området. Det bør presiseres at området ikke skal være et område for boligbygging. Arealet med LNF 1-formål(se 
kartutsnitt) i vedtatt kommunedelplan for Slitu-Momarken anbefales ikke endret ved rulleringen av kommuneplanen, men 
bør vurderes ved rullering av kommunedelplanen. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas inn i planen. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er delvis i tråd med dagens faktiske 
arealbruk, men det er ikke i tråd med 
arealsignaturene i gjeldende planverk.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar disse interessene. 


Jordvern 4, 10   Deler av eiendommen Bråten(24da) er dyrka mark 
og søndre del av eiendommen er dyrkbar 
mark(18da).  
Dersom en utbygging medfører at all dyrka og 
dyrkbar mark omdisponeres er forslaget i konflikt 
med jordvernet, men jordverdiene er marginale og 
har vært brukt til beite.2831  


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Skytebaner skaper konflikt på grunn av 
støyproblematikken.  


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. Er i dag LNF 1 område, 
men dette foreslås endret. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Det er vann og avløp der i dag, men oppgradering 
må påregnes.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke relevant. 


Planforslag    nr.24 – Gnr. 224, Bnr. 5 m.fl. 
Dagens formål: LNF 1 
Foreslått formål: Skytebane 
Arealstørrelse: ca. 167 daa 
Forslagsstiller: Eidsberg Jeger og Fiskerforening 
Dagens bruk: Skytebane 
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Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Forslaget Bråten må sees i sammenheng med 
forslaget om å flytte skytebanen til Nordskogen 
(Hærland grustak). Kun ett av alternativene kan 
gjennomføres. EJFF har ikke prioritert forslagene 
opp mot hverandre. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Utbygging av dette området til framtidig skytebane vil være den enkleste og rimeligste løsningen for foreningen. 
Utfordringen i området er i første rekke støyproblematikken. Det er tidligere gitt signaler fra kommunen om at området 
ansees som uaktuelt som framtidig skyteanlegg. Av den grunn ble området Nordskogen i Hærland valgt, og det er brukt 
store ressurser på å utrede og planlegge der. Nå har Miljødirektoratet sagt nei til å bruke dette området, og Bråten er da på 
nytt aktuelt å utrede som framtidig skyteanlegg. Forslaget vil innebære noe arealbruk på naboeiendommer, men hvor mye 
er usikkert på grunn av at jordskiftet(E 18) i området ikke er avsluttet.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget må sees i sammenheng med forslaget Nordskogen. Det foreslås å ta inn begge alternativene i planen, og fjerne 
det som ikke er aktuelt i endelig plan. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Størstedelen av området er i dag regulert til 
masseuttak(Hærland grustak). Det har i de senere 
år vært arbeidet med planlegging og utredning av 
et større skyteanlegg her, men foreløpig er videre 
planlegging stoppet av Miljødirektoratet på grunn 
av servituttbestemmelser. Disse sier at området 
skal være et område for friluftsliv.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    I følge Miljødirektoratet er formålet i strid med 
dette. 


Jordvern 4, 10   Området er omdisponert. 
Det er dyrkbar mark i omkringliggende arealer. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Det er støyproblematikk rundt alle skytebaner.  


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt. 


Kulturminner 8, 10  En dyregrav er registrert i nordre del av grustaket. 
Det er gjennomført konsekvensutredninger ifm 
med utarbeidelse av reguleringsplan. Kilde: 
Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi.  Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke relevant. Ikke boligområde. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløp må utbygges. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke relevant. 


Planforslag    nr.25 – Gnr. 204, Bnr. 77  
Dagens formål: LNF 1 og Masseuttak 
Foreslått formål: Skytebane 
Arealstørrelse: ca 200 da 
Forslagsstiller: Eidsberg Jeger og Fiskerforening 
Dagens bruk: Næring, jord og skog 
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Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Forslaget Nordskogen (Hærland grustak) må sees 
i sammenheng med forslaget om å utrede 
alternativet Bråten. Kun ett av alternativene kan 
gjennomføres. EJFF har ikke prioritert forslagene 
opp mot hverandre. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Utbygging av dette området til framtidig skytebane har vist seg vanskelig. Det har vist seg at det er stor motstand mot dette 
anlegget blant lokalbefolkningen i Hærland. Miljødirektoratet mener formålet ikke er i tråd med servituttbestemmelsene for 
området, og de vil ikke godta utbygging av skyteanlegg her. Denne beslutningen har medført at det igjen kan være aktuelt 
å utrede bruk og utbygging av dagens anlegg på Bråtan. 
 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget må sees i sammenheng med forslaget Bråten. Det foreslås å ta inn begge alternativene i planen, og fjerne det 
som ikke er aktuelt i endelig plan. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Endringen fra handel med plasskrevende varer til 
også å omfatte detaljhandel er ikke i tråd med 
øvrige planer. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ikke konflikt. 


Jordvern 4, 10   Ikke konflikt. Området er omdisponert. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke konflikt. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt. 


Kulturminner 8, 10  Ingen konflikt. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen konflikt. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ingen konflikt. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ingen konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Alt er ivaretatt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med planprinsippene. 


 
 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 26 – Gnr. 1, Bnr. 9 
Dagens formål: Næring – plasskrevende handel 
Foreslått formål: Næring – plasskrevende handel og med tillegg av detaljhandel. 
Arealstørrelse: ca. 30 mål 
Forslagsstiller: Morenen Eiendom AS v/Martin W. Røine 
Dagens bruk: Tidligere næringslokaler for Tine Meierier, vaktmesterbolig, næringsbygg. 
 
 
 
 
 
 


 


 


 







 


 


Kommuneplan for Eidsberg kommune 2015 – 2027 – Konsekvensutredning   57 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det er positivt at utbyggerne ønsker å utvikle området, og dette kan forsterke området som knutepunkt for handel i 
distriktet. Detaljhandel er ikke i tråd med planformålet i kommunedelplan Slitu – Momarken og heller ikke i tråd med 
fylkesplanen.  
Kommunens planutvalg har uttalt seg positive til detaljhandel på området, og saken ligger til behandling hos fylkesmannen. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget om flytting av fotballbanene er i tråd med 
vedtak i kommunedelplan Slitu-Momarken. 
Ønsket om å tillate detaljhandel er ikke i tråd med 
planformålet. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Flytting av fotballbanene skal ikke skje før 
alternativ bane er opparbeidet. 


Jordvern 4, 10   Området er omdisponert. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Må ivaretas i regulering av området. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i konflikt. 


Kulturminner 8, 10  Ikke registrert. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ikke konflikt. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette forutsatt at ny bane 
etableres. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretas i og med kravet om at ny bane skal 
etableres. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke konflikt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Dette ivaretas ved at ny bane må etableres. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med disse. 


 
 


Planforslag    nr. 27 – Gnr. 50, Bnr. 31 
Dagens formål: Framtidig næringsvirksomhet/ handel med plasskrevende varer. 
Foreslått formål: Handel og næring med kombinasjon av detalj og plasskrevende handel. 
Arealstørrelse: ca. 23 daa 
Forslagsstiller: Ole Petter Mustorp 
Dagens bruk: Idrettsanlegg 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Området har i dag planformålet Framtidig næringsvirksomhet/handel med plasskrevende varer.  
Det foreslåtte formål er Næringsvirksomhet/handel med kombinasjon av detalj og plasskrevende varer, og forslaget er 
derfor ikke i tråd med kommunedelplan Slitu-Momarken eller fylkesplanen. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er at området skal bli et næringsområde 
med henblikk på service og samferdsel. 
Arealforslaget er ikke i tråd med øvrig planverk. 
Veiserviceanlegg er det lagt til rette for i området 
Brennemoen syd.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ikke konflikt. 


Jordvern 4, 10   Ikke konflikt. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Fare for grunnforurensning av nærliggende 
vannressurser. Må evt. tas inn i 
reguleringsbestemmelser.  


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke konflikt. 


Kulturminner 8, 10  Ikke konflikt. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ikke konflikt. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke konflikt. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dette er ivaretatt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med planprinsippene. 


 
 
 


Planforslag    nr. 28 – Gnr. 50, Bnr. 7 
Dagens formål: Råstoffutvinning 
Foreslått formål: Vei service / samferdsel anlegg 
Arealstørrelse: ca. 20 daa 
Forslagsstiller: Ole Petter Mustorp 
Dagens bruk:  
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det er lagt til rette for etablering av bensinstasjon/serviceanlegg i området syd for E-18. Forslaget er derfor i konflikt med 
de føringer som er gitt i kommunens øvrige planverk.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av 
boligområder i Mysen.  
Forslaget krever store masseforflytninger. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Området er nærturområde, men trolig lite brukt. 


Jordvern 4, 10   Området er et brattlendt skogområde. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke forurensningsfare. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Området er utsatt for overflateglidninger. 
Oppfylling av området kan forverre situasjonen. 


Kulturminner 8, 10  Ingen registrerte. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Er i konflikt med dette – ravinelandskap. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Dette er ivaretatt i området. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Usikker kapasitet på vannforsyning, fordi den 
legger på grensen mht kapasitet i dag. 
Over 2 km til Mysen skole og over 4 km til 
Kirkefjerdigen. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i tråd med ønsket om kort vei til skole. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med planprinsippene. 


Planforslag    nr.29 – Gnr. 72, Bnr.1 med fler. 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Oppfylling av ravinedal med formål om landbruk/bolig utvikling 
Arealstørrelse: ca. 50 daa 
Forslagsstiller: Ole Petter Mustorp 
Dagens bruk: Skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av boligområder i Mysen.  
Det er utfordringer med overflateglidninger/setninger i nærliggende boligområder, og videre utbygging i området anbefales 
ikke. Arealforslaget innebærer oppfylling av ravinedalen og at man derved vil sikre eksisterende bebyggelse. Dette er 
høyst usikkert, og en oppfylling kan like gjerne forverre situasjonen. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er ikke i tråd med planer for framtidig 
utvikling av boligområder i Mysen. I dette særskilte 
området er det flomfare og det er ansett som 
uaktuelt med utbygging. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10   Området er i praksis ikke dyrkbart pga flomfaren. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke i konflikt med dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Flomutsatt.  


Kulturminner 8, 10  Ingen registrerte. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Området er ikke registrert som særskilt verdifullt 
kulturlandskap.  


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Er ivaretatt i nærliggende områder, men området 
er noe i bruk som lekeområde. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Utfordrende område å bygge ut. Det vil kreve 
oppfylling og sikring. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med planprinsippene. 


 
 
 
 


Planforslag    nr. 30 – Gnr. 58, Bnr. 116 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Boliger 
Arealstørrelse: ca. 17 mål 
Forslagsstiller: Harald Ovrum 
Dagens bruk: Skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Området er svært flatt og ligger inntil Mysenelva. Hele området er svært flomutsatt, og en utbygging her vil kreve store 
ressurser til sikring og oppfylling. Det ansees som lite aktuelt å prioritere dette området. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 







 


 


Kommuneplan for Eidsberg kommune 2015 – 2027 – Konsekvensutredning   66 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


Utsnitt fra kommunedelplan Mysen 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 
 


Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Traseen ligger inne som framtidig veitrase utenom 
Folkenborg museum. Fjerning av denne er ikke i 
tråd med kommunens planer.   


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Området er dyrka mark. 


Jordvern 4, 10   Å fjerne trasevalget vil sikre dyrka mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Etablering av veien vil sikre boligområdene mot 
støy og støv. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke fare i området. 


Planforslag    nr. 31 – Gnr. 71, Bnr. 22 
Dagens formål: Bolig 
Foreslått formål: Fjerne båndlegging av trase for alternative fylkesvei 692 over eiendommen. 
Arealstørrelse: ca. 16 mål 
Forslagsstiller: Kjell Kristian Brodahl 
Dagens bruk: Dyrket jord på det aktuelle området. 
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Kulturminner 8, 10  Ingen registrerte. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen særskilte er registrert. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Barn og unges interesser tilsier at trasevalget 
beholdes. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dagens veier vil sikre tryggere skoleveier dersom 
ny trase bygges. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med disse. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Framtidig veitrase utenfor Folkenborg museum har ligget inne i planverket i mange år, og det er et uttrykt ønske å få 
realisert denne. 
Vi har forståelse for at eier ønsker å fjerne traseen, men samfunnsinteressene tilsier at trasevalget blir leggende i vårt 
planverk. Dette er heller ikke til hinder for å bruke eiendommen i landbruksdrifta. 


 
Konklusjon 
 


 
Innspillet tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med overordna planverk. 
Ikke i tråd med kommunens samfunnsplan. 
Innfor 100-meterssonen fra vann og vassdrag. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10   Dyrka og dyrkbar mark 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   En viss fare for grunnforurensing. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke utsatt. 


Kulturminner 8, 10  Ingen registrerte. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen særskilte registrert. 
Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Det må forutsettes tilfredsstillende vann- og 
avløpsløsninger. Det er neppe aktuelt med 
kommunal utbygging hit. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med disse. 


 


Planforslag    nr. 32 – Gnr. 205, Bnr. 1 
Dagens formål: LNF 1 og LNF 2 
Foreslått formål: Fritidsboliger 
Arealstørrelse: ca. 33 mål 
Forslagsstiller: Eidsberg Arbeiderparti 
Dagens bruk: Dyrket mark, skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Eventuelle hytteområder bør anlegges på områder som ikke berører dyrka eller dyrkbar mark. Forslaget er ikke i tråd med 
hensynet til jordvern. Hele området ligger innenfor 100-meterssonen ved Lundebyvannet. 
Gjeldende samfunnsplan legger ikke føringer for slik utbygging. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med gjeldende planverk. Området er 
utenfor tettstedgrensen. 
Forslaget er i tråd med forslag i Boligsosial 
handlingsplan.   


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10  Området er dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke i konflikt med dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Noe av området er flomutsatt. 


Kulturminner 8, 10  Ingen registrert. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ikke i konflikt med dette. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke særskilt registrert som verdifullt 
kulturlandskap. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Dette må ivaretas ved regulering. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Hvis området skal brukes til boliger er ikke 
forholdene til myke trafikanter ivaretatt.  
  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Dette er ivaretatt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med overordna planverk eller hensynet 
til dyrkbar mark. 


 
 


Planforslag    nr. 33 – Gnr. 59, bnr. 161 
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Offentlig 
Arealstørrelse: ca.3 dekar 
Forslagsstiller: Administrativt forslag 
Dagens bruk: Landbruk 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Området er tenkt brukt til boliger for mennesker med særskilte behov(jfr. Boligsosial handlingsplan). 
 
Ut fra en totalvurdering av kommunens boligbehov til mennesker med særskilte behov, er området valgt ut som egnet til 
utbygging av 4 til 8 boenheter. Hensynet til dyrkbar mark har vært nøye vurdert. Det valgte området er arronderingsmessig 
og driftsmessig vanskelig, og den planlagte bruken har en effektiv arealutnyttelse. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget imøtekommes. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med føringer gitt i kommuneplanens 
samfunnsdel.  
Ligger i LNF1-område. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10    Dette er ivaretatt. 


Jordvern 4, 10   Ikke dyrka eller dyrkbar mark. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7   Ikke i konflikt med dette, forutsatt nødvendig 
utbygging av teknisk infrastruktur. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i fareområde. 


Kulturminner 8, 10  Ingen registrerte i området. 
Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ikke i konflikt med dette. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Dette kan ivaretas. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke kommunalt utbygd teknisk infrastruktur til 
området. 
Ca. 7 km til skole. Ikke gang og sykkelvei. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Hvis bygging i dette området har den betydning for 
kommunens tjenestetilbud. 
Skole, barnehage, hjemmetjenester, tekniske 
tjenester m.v. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med dette. 


Planforslag    nr. 34 – Gnr. 204, Bnr. 23 
Dagens formål: LNF 1 
Foreslått formål: Boligområde 
Arealstørrelse: ca. 80 dekar 
Forslagsstiller: Arnstein Karlsrud 
Dagens bruk: Skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det vil ikke styrke Hærland som grendesenter å bygge ut områder så langt fra skolen, og det er mot prinsippene i vedtatt 
samfunnsplan og overordna planer. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ivaretar grensene for utvikling av grendesenteret. 
Fra nordre del er det under 2 km til skole. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ivaretar disse interessene. 


Jordvern 4, 10  Ikke dyrkbar mark. Skog på middels bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke konflikt på disse områder. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke risiko. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette.  


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Gode muligheter for lek og rekreasjon. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløpskapasiteten er ikke tilfredsstillende. 
Utbygging vil kreve en samtidig utbygging av 
kommunens nett.  
Det er gang og sykkelvei langs RV22. Det vil være 
naturlig å legge adkomsten til feltet i sørøst.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Sosial infrastruktur er på plass.  


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i konflikt med dette. 


 
 
 


Planforslag    nr. 35 – Gnr. 165, bnr. 2, gnr. 165, bnr. 26  
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: 50 dekar 
Forslagsstiller: Administrasjonen 
Dagens bruk: Skog 
 
 
 
 
 
 


 


  







 


 


Kommuneplan for Eidsberg kommune 2015 – 2027 – Konsekvensutredning   75 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget ivaretar hensynet til utvikling av Trømborg. Området ligger inntil større sammenhengende grøntarealer, og har 
en god beliggenhet i forhold til videre utvikling av Trømborg.   
Det er kapasitetsutfordringer for både kommunalt vann og avløp, og en utbygging vil kreve en samtidig utbygging av det 
kommunale nett.  
 
Dette området tas inn i planen fremfor Åsen skog III. Dette begrunnes med nærhet til skole, trygg skolevei og at det ikke er 
konflikter ift. Landskap (LNF) eller naturmangfold. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget prioriteres som førstevalg av aktuelle nye boligområder i Trømborg.  
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av 
boligområder i Mysen eller grendesenteret 
Eidsberg stasjon.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ivaretar disse interessene. 


Jordvern 4, 10  Ca. 30 dekar av området er dyrkbar mark. Hele 
arealet er skog på høy bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke konflikt på disse områder. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke risiko. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Ingen kjente av særskilt verdi. Kilde: Naturbase 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke registrert som særskilt verdifullt 
kulturlandskap 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Gode muligheter for lek og rekreasjon. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Vann og avløpskapasiteten er ikke tilfredsstillende. 
Utbygging vil kreve en samtidig utbygging av 
kommunens nett.  
Det er ikke gang og sykkelvei til skolen.   


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Sosial infrastruktur er på plass.  


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med planprinsippene og hensynet til 
dyrkbar jord. 


 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 36 – Gnr. 81, bnr. 1  
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: CA 45 dekar 
Forslagsstiller: Eidsberg Senterparti i samråd med Grunneier Johan Kristian Rud 
Dagens bruk: Skog 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget ivaretar ikke føringene som er lagt for hvor Eidsberg skal vokse, og det ivaretar ikke hensynet til vern av dyrkbar 
mark.    
 
I forslaget er det bl.a. tenkt bruk av gårdsveier som adkomst til skolen. Erfaringsmessig viser det seg at gang- og 
sykkelveier i størst mulig grad bør følge korteste trase langs hovedvei for at de skal bli brukt.  
 
Det er kapasitetsutfordringer for både kommunalt vann og avløp, og en utbygging vil kreve en samtidig utbygging av det 
kommunale nett.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget er ikke i tråd med dette. Nytt 
veiserviceanlegg skal ligge ved Brennemoen. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10  Området er dyrka og dyrkbar mark.  


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke i konflikt med dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i konflikt med dette. 


Kulturminner 8, 10  Ikke registrert. 


Naturmangfold 10  Ikke registrert truede arter. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke registrert som særskilt verdifullt 
kulturlandskap. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke utbygd teknisk infrastruktur. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med dette. 


 


 
Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Bensinstasjon og veiserviceanlegg skal ifølge vårt planverk legges til Brennemoen.   


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
 


 


Planforslag    nr. 37 – Gnr. 199, bnr. 4  
Dagens formål: LNF2 
Foreslått formål: Næring(bensinstasjon/servicesenter) 
Arealstørrelse: CA 13 dekar 
Forslagsstiller: Jorun Løken 
Dagens bruk: Landbruk. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


  Forslaget er ikke i tråd med ønsket utvikling av 
Hærland. 
Som hyttefelt er det ikke i konflikt med dette.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10  Området er dyrka og dyrkbar mark.  
 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke i konflikt med dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i konflikt med dette. 
 


Kulturminner 8, 10  Ikke registrert. 
 


Naturmangfold 10  Ikke registrert truede arter. 
 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke registrert som særskilt verdifullt 
kulturlandskap. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke utbygd teknisk infrastruktur. VA-utbygging er 
utfordrende med nærheten til Lundebyvannet. 
Ikke utbygd gang og sykkelvei. 
Ca. 4 kilometer til skole.  


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med dette. 


 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 38 – Gnr. 199, bnr. 4  
Dagens formål: LNF2 
Foreslått formål: Boligområde eller hyttefelt. 
Arealstørrelse: CA 50 dekar 
Forslagsstiller: Jorun Løken 
Dagens bruk: Landbruk. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Som framtidig boligområde er området uaktuelt på grunn av avstanden til skole, det er ikke gang- og sykkelvei, teknisk 
infrastruktur mangler og området er dyrka og dyrkbar mark. 
 
Som hyttefelt kommer ikke området i konflikt med problematikken rundt avstand til skole eller manglende gang og 
sykkelvei. Utfordringen er likevel manglende teknisk infrastruktur og hensynet til dyrka og dyrkbar mark.   


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med overordna planverk, men kan være 
aktuelt som følge av ny E-18 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10  Området er tidligere dyrka mark som er tatt ut av 
drift midlertidig og brukt som riggplass for 
veiutbyggingen. Området var flomutsatt før 
oppfyllingen til riggplass ble gjennomført. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Avhengig av type næring, men bør kunne ivaretas. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Området kan være flomutsatt. 
 


Kulturminner 8, 10  Ikke registrert slike. 
 


Naturmangfold 10  Ikke i konflikt med dette så lenge elva 
ivaretas(edelkreps). 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke registrert som særskilt verdifullt. 
 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke relevant. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Teknisk infrastruktur i området. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med dette, men ny E 18 aktualiserer 
området som næringsområde. 


 
 
 
 


Planforslag    nr. 39 – Gnr. 219, bnr. 2  
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Næring 
Arealstørrelse: CA 14 dekar 
Forslagsstiller: Eidsberg Høyre og Eidsberg Kristelig Folkeparti 
Dagens bruk: Riggplass  
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Nærheten til E 18 innebærer at området er et attraktivt område for omdisponering fra landbruk. Det vil være lite 
hensiktsmessig å fjerne tilkjørt masse for å tilbakeføre området til landbruk. 
 En eventuell endret bruk er ikke forankret i overordnet planverk, og bør sees i sammenheng med den totale 
næringsstrategien for regionen. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke inn i denne omgang, men bør vurderes nærmere ved rullering av fylkesplan og regional næringsplan. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Arealet er allerede avsatt til næring. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10  Arealet er omdisponert. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke i konflikt med dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i konflikt. 


Kulturminner 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Naturmangfold 10  Ikke konflikt. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke konflikt. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke konflikt. 
 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke konflikt med kommunale planer, men det er 
avsatt plass til «Park and ride» både ved 
Homstvedt og Brennemoen. 


 
 
 
 
 
 
 
 


Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Statens vegvesen har prioritert Brennemoen og Homstvedt til «Park and ride». Det er trolig behov for dette også på 
Momarken. Området er i dag brukt til trailerparkering. 


Planforslag    nr. 40 – Gnr. 54, bnr. 39  
Dagens formål: Næring 
Foreslått formål: Næring (park and ride) 
Arealstørrelse: Ca 2 dekar 
Forslagsstiller: Eidsberg Høyre og Eidsberg Kristelig Folkeparti 
Dagens bruk: Næring 
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Konklusjon 
 


 
Forslaget tas inn i planen. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med dette. Ikke i tråd med ønsket 
framtidig boligutvikling i Mysen.  


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10  Ca. 40 dekar av området dyrka mark. 
 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ivaretar hensynet til dette. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke registrert som fareområde, men grunnboringer 
må påregnes. 


Kulturminner 8, 10  Ingen innenfor området. 


Naturmangfold 10  Ikke i konflikt med dette. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke registrert som særskilt verdifullt 
kulturlandskap. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Må ivaretas i framtidig regulering. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dette kan ivaretas. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ivaretar hensynet til dette. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Forslaget er ikke i tråd med ønsket framtidig 
utvikling av Mysen, og det er ikke i tråd med 
hensynet til dyrka mark. 


 
 
 
 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 41 – Gnr. 59, bnr. 1  
Dagens formål: LNF 2 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: Ca. 45 dekar 
Forslagsstiller: Eidsberg Høyre og Eidsberg Kristelig Folkeparti 
Dagens bruk: Landbruk 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Det er avsatt tilstrekkelig med arealer til framtidig boligbebyggelse i andre forslag til planen. Det bør derfor ikke være 
nødvendig å bruke dyrka mark til boligbygging i denne planperioden.  


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge. 
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Forslag nr. 5: Boligområde (stripe) nord for østre linje fra Brennemoen til Slitu stasjon 


(evt. også langs Tenorveien. 


 


Under er det et flyfoto av området og et utsnitt av kommunedelplan Slitu-Momarken. 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 
 


Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i tråd med ønsket tettstedsutvikling nå, men 
på sikt kan området være aktuelt med 
gangavstand til jernbane. Forslaget er ikke i tråd 
med overordnet planverk. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ivaretar dette. 


Jordvern 4, 10  Nordre del av området (ca. 75 dekar) er dyrkbar 
mark på høg bonitet. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ikke i konflikt med dette nå, men næringsområdet i 
øst kan medføre støy, avhengig av framtidig bruk. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i fareområde. 


Kulturminner 8, 10  Ingen kjente innenfor området, men mange i 
nærområdet. 


Naturmangfold 10  Ca. 15 dekar er verdifull naturtype(MIS-område) 
 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Dette kan ivaretas. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ivaretar dette. 
Ny barnehage bygges like i nærheten av området. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke i tråd med dette. 


 
 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 42 – Gnr. 13, bnr. 1 og gnr.1 bnr.1.  
Dagens formål: LNF 2. 
Foreslått formål: Bolig 
Arealstørrelse: Ca. 260 dekar 
Forslagsstiller: Eidsberg Høyre og Eidsberg Kristelig Folkeparti 
Dagens bruk: Landbruk. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Forslaget er ikke i tråd med overordnet planverk eller planlagt utvikling av Slitu, men ligger innenfor akseptabel avstand til 
skole og idrettsanlegg. Arealet ligger også i gangavstand fra jernbane hvis det bygges vei til Slitu stasjon.  
Arealet grenser mot øst inntil næringsområdet Brennemoen sør.  
Deler av området er dyrkbar mark. 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas ikke til følge i denne rulleringen av planen, men kan være aktuelt i framtiden. 
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Forslag fremmet ved politisk behandling 5. mars 2015: 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 
 


Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i konflikt med dette. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Området er grønnstruktur i kommunedelplan Slitu-
Momarken. 


Jordvern 4, 10  Arealet er uaktuelt til oppdyrking. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  For naboeiendommene kan det bli utfordringer 
knyttet til støy og muligens luftkvalitet. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i konflikt. 


Kulturminner 8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Naturmangfold 10  Ikke konflikt. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke konflikt. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Usikker. Området er grønnstruktur i 
kommunedelplan. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  Ikke konflikt. 
 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  Ikke konflikt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Ikke konflikt med kommunale planer, men det er 
avsatt plass til «Park and ride» både ved 
Homstvedt og Brennemoen. 


 
 
 
 
 
 
 
 


Planforslag    nr. 43 – Gnr. 54, bnr. 1 og 55/88 
Dagens formål: Grønnstruktur 
Foreslått formål: Næring (park and ride) 
Arealstørrelse: Ca. 4 dekar 
Forslagsstiller: Eidsberg Høyre og Eidsberg Kristelig Folkeparti 
Dagens bruk: Næring 
 
 
 
 
 
 


 


 


 







 


 


Kommuneplan for Eidsberg kommune 2015 – 2027 – Konsekvensutredning   90 


Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Statens vegvesen har prioritert Brennemoen og Homstvedt til «Park and ride». Det er trolig behov for dette også på 
Momarken. Området er grønnstruktur i Kommunedelplan Slitu-Momarken, vedtatt 19. juni 2014.  
 


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget kan tas inn i planen, men bør prioriteres etter arealforslag nr. 40. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Forslag fremmet ved politisk behandling 5. mars 2015: 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


Planforslag    nr. 44 – Mange berørte gnr. og bnr. 
Dagens formål: LNF 1 
Foreslått formål: LNF 2 
Forslagsstiller: Formannskapet i møte 5. mars 2015 
Dagens bruk: Skog, boliger og dyrket mark med mer 
 
 
 
 
 
 


 


 


 


LNF 2 alt vest for 


rød strek og nord 


for E18 


LNF 1 som 


ligger øst for 


rød strek 


opprettholdes 
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Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Ikke i konflikt med dette. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Endringen vil innebære at det kan tillates spredt 
bebyggelse.  


Jordvern 4, 10  Jordvernet ivaretas ved begge LNF-signaturene. 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Ingen merknader. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ingen merknader. 


Kulturminner 8, 10  Kulturminner er registrert på enkelte lokaliteter. 
Kilde: Askeladden 


Naturmangfold 10  Kan komme i konflikt med dette, avhengig av hvor 
det tillates spredt bebyggelse. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Deler av området er større sammenhengende 
skogsområder. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11  Ikke i konflikt med dette. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11  I utgangspunktet har ikke LNF-signaturen 
betydning for dette.  


 Hvis bygging i området har det betydning for 
skolevei, vann, avløp og øvrige kommunale 
tjenestetilbud i hjemmet. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11  I utgangspunktet har ikke LNF-signaturen 
betydning for dette. 


 Hvis det bygges i området har det betydning både 
m.h.t. skolevei, barnehage, hjemmetjenester m.v. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


  Området er LNF1-område i dag. Deler av området 
er større sammenhengende skogsområder. 


 


Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


I dagens plan er det foreslåtte området LNF1-område. Vi har forståelse for at deler av området kan omdefineres til LNF2, 
men det er også større sammenhengende skogsområder som ikke bør omdefineres.  
 
Vi støtter ikke forslaget om å endre signatur på hele det forslåtte området, men ser at de bebygde og oppdyrkede 
områdene langs Homstvedtsletta(RV 123) kan omdefineres uten at det har store konsekvenser. Eventuelle spredt 
boligbygging vil her uansett begrenses av avstanden til Hæra og hensynet til dyrka og dyrkbar mark. 
 


 
Konklusjon 
 


 
De bebygde og oppdyrkede områdene langs Homstvedtsletta(RV 123) gis arealsignatur LNF2. For øvrig ingen endring. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Forslag fremmet ved politisk behandling 5. mars 2015: 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 
 


Tema 
Kapitel 


Samfunns- 
Plan 


 
Konsekvens 


 
Forklaring, evt. Kunnskapsgrunnlag, 


usikkerhet 


Samordnet areal- og 
transportplanlegging. 
Klimagassutslipp 


 
4, 10, 11 


 Forslaget kan innebære mindre trafikkbelastning i 
Mysen(og Askim?) sentrum. Området kan dekke 
parkering for pendlere fra Eidsberg, Rakkestad, 
Trøgstad og Marker. 


Rekreasjon og friluftsliv 
(grønnstruktur, nærturområder) 


8, 10  Ikke i konflikt med dette. 


Jordvern 4, 10  Ca 4 dekar er dyrka mark. Det resterende areal er 
næringsareal og skog(ikke dyrkbar). 


Forurensing (grunnforurensing, 
støy, luftkvalitet, stråling) 


4, 7  Må ivaretas ved opparbeiding av området. 


Klimatilpasning (skred, ras, flom) 10  Ikke i fareområde. 


Kulturminner 8, 10  Ikke registrerte kulturminner. 


Naturmangfold 10  Ikke i konflikt. 


Landskap og kulturmiljø 4, 8, 10  Ikke i konflikt. 


Barn og unge (grønnstruktur, 
lekeplass) 


5, 8, 9, 11   
Ikke i konflikt. 


Teknisk infrastruktur (vann og 
avløp, vei, gang- og sykkelvei, 
strømtilførsel, skolevei/skoleskyss) 


4, 6, 7, 11   
Ikke i konflikt. 


Sosial infrastruktur og 
tjenestebehov (skolestruktur, 
behov for nye skole, barnehage, 
idrettsanlegg m.m.) 


4, 8, 9, 11   
 
Ikke i konflikt. 


Forhold til nasjonale og regionale 
føringer 


   
Ikke i konflikt. 


 
 


Planforslag    nr. 45 – Gnr. 17, bnr 1 og 4   
Dagens formål:   LNF 2 og trafikkareal(stasjonsområde) 
Foreslått formål: Parkering pendlere med NSB – Slitu stasjon 
Arealstørrelse: ca. 14 dekar 
Forslagsstiller: Formannskapsmøte 5. mars 2015 
Dagens bruk: Dyrket mark, jernbaneområde, skog, vei og bygninger. 
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Helhetlig samfunnsutvikling (samlet vurdering, forholdet til strategier og målsetninger i kommuneplanen) 
 


Å bygge ut parkeringskapasiteten ved Slitu stasjon vil være gunstig for å redusere presset på bysenteret. Dagens situasjon 
er krevende for både pendlere og for næringslivet i Mysen sentrum, ved at mange pendlere bruker de sentrale 
parkeringsplassene.   


 
Konklusjon 
 


 
Forslaget tas til følge. 
 


 


Resultat av politisk behandling: 


 
Forslaget tas til følge. 
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Vurdering av innspill som ikke er kartfestet på innspillskartet. 
Forslagsstiller Innhold i innspillet Rådmannens vurdering 


 
Eidsberg Bondelag 


 


«Eidsberg Bondelag mener at det både 
på kort og lang sikt kan være utfordringer 
knyttet til spredt boligbygging. Ett tiltak 
som vi mener både vil begrense spredt 
boligbygging og som vil styrke 
verdiskapningen i distriktet er at det 
etableres boliggrupper – på fjell – ved 
Hærland og Kirkefjerdingen skolekrets.» 


 
 
Tas til etterretning. 


 
Naboer til gnr 204 bnr 77 – 
«Nordskogen» 


 
Ønsker at LNF-status opprettholdes for 
eiendommen. 
 
Kommentar – Se også arealinnspill nr. 
25. 


 
Tas til etterretning. 


 
Eidsberg Arbeiderparti 


 
«LNF 1 må være i fjella området, samt 
resten MÅ være LNF område 2.» 


 
Dette tas ikke til følge. 


 
Eidsberg Arbeiderparti 


 
«Søndre Mysen bør fortsatt være 
offentlig/allmennyttig bebyggelse.» 
 
Kommentar – Verifisert med 
forslagsstiller at dette gjelder den delen 
av eiendommen som er avsatt til 
fremtidig offentlig/allmennyttig 
bebyggelse. 


 
Er ivaretatt i planforslaget. 
 
 
 


Jernbaneverket (JBV) Areal tilhørende JBV og Rom Eiendom 
markeres som Jernbaneformål, hvis 
annet ikke vedtatt i reguleringsplan. 
 
Minner om byggegrenser på 30 meter fra 
nærmeste spormidt. 
 
Økt togtilbud utløser behov for 
hensettingsplasser syd for Mysen. Flere 
aktuelle lokaliteter er signalisert. 


 
Tas til etterretning. 
 
 
 
Tas til etterretning. 
 
 
Behovet ligger langt fram i tid(første 
trinn innen 2030). Aktuell plassering 
må tas inn i framtidig rullering av 
planen. 


 
Eidsberg Høyre og 
Eidsberg KrF 


 
Slitu stasjon utvikles til pendlerstasjon. 


 
Tas til etterretning. 


 
Eidsberg Høyre og 
Eidsberg KrF 


 
Plass til motorsportsenter (kan Ramstad 
IV være aktuelt?) 


 
Tas til etterretning. 
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Offentlig høring av forslag til kommuneplanens arealdel 2015-2027.


Jeg viser til høringsbrev til berørte av planforslaget datert 16.2.2015. Frist for innspill er


24.4.2015.


Jeg er berørt av arealinnspill nr. 20, ved Hærland skole. Jeg er eier av Brandsrud og bor på


gården. Det fremkommer av plandokumentene at det er ca. 20 daa av min eiendom som er
foreslått omdisponert til fotballbane eller tilsvarende. Jeg forstår det videre slik at
administrasjonen anbefaler at forslaget tas til følge.


Som grunneier erjeg svært negativ til forslaget. Jeg vil anta at arealet som er foreslått utgjør


ca 20% av det dyrkete arealet på min landbrukseiendom. Det representerer et forholdsvis


stort inngrep som vil redusere verdien på gårdsbruket. På denne flaten ligger den beste jorda
på eiendommen.


Jeg finner det underlig at det skal brukes store ressurser på å bygge ny bane i Hærland, når


vi har en eksisterende bane som fungerer og som er relativt ny. Det er sløsing med


ressursene.


Fra gården har vi allerede Nortura i synsranden som er et stort fremmedelement i


kulturlandskapet. Det vil virke ytterligere forstyrrende dersom gården i tillegg får et
idrettsanlegget så tett inn på tunet. Anlegget er vist tegnet inn helt inn mot redskapshuset.


Jeg vil videre anføre at det foreslåtte området er forholdsvis vindutsatt noe som kan være


ugunstig for en ballbane. Eksisterende anlegg har en langt bedre lokalisering når det gjelder


lokalklima og vind.


Med hilsen


,4 f .


//Z4:/* gm 745.7


Arne Degnes


Sloraveien 48


1878 Hærland


Dato: 21.4.2015.
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Postadresse 
Postboks 2003 
1802 Askim 


Besøksadresse 
Skolegt. 12 
1830 Askim 


Telefon 
+47 69 68 10 00 
Telefaks 


E-post: 
postmottak@askim.kommune.no 
Internett: 


Bankkont:. 
1503.46.74660 
Org.nr.: 


  +47 69 88 06 50 www.askim.kommune.no 840 894 312 


 


Askim kommune 


 
Eidsberg kommune 
Ordfører Voldens vei 1 
1850 MYSEN 
  


Deres ref.: Vår ref.:  Dato: 


 14/619 - 12 / LEIBJO 24.04.2015 


 
  


Kommuneplanens arealdel 2015-2027 offentlig høring for Eidsberg kommune - 
uttalelse fra Askim kommune 
Det faste utvalg for plansaker behandlet planforslaget i møte 22.04.15, sak 14/14 og vedtok følgende 
uttalelse: 
 
1. Forslag til kommuneplanens arealdel Eidsberg 2015-2027  har et høyt ambisjonsnivå for utviklingen i 


Eidsberg.  Plandokumentene er passe omfattende, enkle å finne fram i og lette å forstå. 


2. I planbeskrivelsen og i konsekvensutredningen bør det redegjøres for hvilken betydning en svært høy 
befolkningsvekst i Eidsberg kan ha for utviklingen i de øvrige tettstedene i Indre Østfold, med og uten 
nye kommunegrenser. 


3. Lokalisering av detaljvarehandel  i Eidsberg har betydning for utvikling av alle by- og tettstedsområdene 
i Indre Østfold.  Forutsetninger og begrensninger for detaljvarehandel på utsiden av Mysen bysenter er  
ikke tilstrekkelig avklart og presisert i planforslagets plankart og §5.1.4.1 om kjøpesenter i forslaget til 
bestemmelser.  Askim kommune ber om at dette avklares og presiseres i planvedtaket.  


4. Askim kommune forutsetter at kommuneplanens arealdel for Eidsberg ikke medfører føringer eller 
bindinger, for arbeidet med fylkesplanens forutsetninger om arealeffektivitet og arealregnskap, for de 
øvrige kommunene i Indre Østfold. 


 
 
Med hilsen 
 
 
Leif Sølve Bjørkevoll 
spesialrådgiver  
Arealutvikling - bolig/næring  
 
 
Dette dokumentet er elektronisk godkjent og trenger ikke underskrift. 
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Merknad til forslag til ny kommuneplan  


 
Som grunneier av gårdsnummer 165.1 og eier av den største delen av lysløypa i Trømborg, ser vi med 


undring på at det planlegges et nytt byggefelt i dette området. Vi ble for få år siden nektet å skille ut en 
tomt inntil allerede eksisterende bebyggelse ved riksvei 22. Dette på grunn av stenging av vilttrekk, stier 


inn i lysløypa og hindring av allemannsretten. 


 
Vi ønsker ikke å stille med friareal helt inntil et nytt byggefelt. Gården har holdt fri grunn til lysløypa i mer 


enn 25 år og denne avtalen utløper snart. Vi kommer ikke til å fornye noen gratisavtale med Trømborg IL 
hvis dette forslaget godkjennes. 


 
Vi stiller spørsmål ved at det ikke bygges på allerede planlagte arealer i nesten samme område. 


 


Med vennlig hilsen 
 


Bente Glørud og Ronny Johansen 
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EidsbergKommune,
Ordf. Voldensv. 1,


1850 Mysen


VEDR. KOMMUNEPLANRULERING AREALDELSAK 10FOLKENBORGVN.188


GNR. 69 BNR.17.


Legger ved skriv fra Helsehuset samfunnsmedisin av 09.12.2014. Skrivet er tidligere


sendt dere fra Enhet for Samfunnsmedisin uten at dette er tatt med fra kommunen i
rulering av kommuneplanen. ikke utlevert ved foresørsel til Roterud.


Som det framgår av skrivet er det en sykdomsfremkallende årsak at drift på


Folkenborgv. 188 foregår til alle døgnets tider 7 dager i uka. Om driften er lovlig eller ulovlig


tar sykdom og belestninger ingen hensyn til. Det er som ansvarlige i Eidsberg Kommune.
Vi ser det ikke og da plager det ikke oss heller.


Ber og at dokumemtet tas med i den videre behandling på nevnte eiendom sammen med


dette følgebrevet. Helsemessige plager er det for flere og mange har vært vitne til


direkte angrep fysisk for å skade undertegnede. De fleste vitnene er tilknyttet


Eidsberg Kommune.


Med vennlig hilsen /


.J /lí 61”
Bjøtn Liseter,


Folkenborgvn. 182,
1850 Mysen.
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HELSEHUSET
INDRE ØSTFOLD MEDISINSKE KOMPETANSESENTER IKS _2l


a J* S2mfLm:‘3sn"r:-dish’. HJemme5'de'wfirifl
E-post: felles.samfunnsmedisin@iomk.no


Org.nr:979 351 909


 


Bjørn Liseter og Bjørg Aune Dat0I.09.12-2014
Folkenborgveien 182 J°“’”a'S’;’k;)::(?\j322/2;


1850 MYSEN Sted-/personarkiv:40259l
Saksbeh: HN


Deres ref:


Vedrørende klage på forhold som oppleves å gi helsemessig ulempe


Viser til deres kontakt med undertegnende 5.12.14, angående forhold i deres nærmiljø som oppleves
å medførehelsemessigulempe.I tilleggvisestil forelagtsaksdokumentasjon.


~ Deres klage vil bli vurdert opp mot Folkehelseloven med tilhørende forskrifter, og vil således
omhandle forhold i miljøet som kan påvirke helsen.


Deres klage er fremsatt med følgende punkter;
I Støy fra lastebiler og biler hele døgnet. med konsekvenser med blant annet for nattesøvn
I Sikkerhetsutfordringerpå grunnav trafikkgjennomgårdstun
I Bekymring iforhold til mulig forurensning av drikkevannskilde som konsekvens av


næringsvirksomheten på nabotomten
I Utrygghet etter trusler og sjikane, også med konsekvenser blant annet for nattesøvn.


Viser til Folkehelseloven § 4, Kommunens ansvar for folkehelsearbeid,
samt Forskrift om miljørettet helsevern § 9. He/semessige ulemper som virksomhet eller eiendom
påfører omgivelsene bokstav a-c.
Virksomheter og eiendommer skal planlegges. drives og avvikles. slik at folgende krav til miljofaktorer overholdes når det
gjelderden belastningomgivelsenepåføres:
a) Ved etableringog brukav støykilderskaldet tilstrebeslavestmuligstøynivå.Støyog vibrasjonerskal ikkemedføre


helsemessigulempeelleroverskridehelsemessigforsvarlignivå.


b) Forurensning iform av utslipp til luft, grunn eller vann skal ikke medføre fare for helseskade eller helsemessig
ulempe.


c) Virksomheterskal planlegges,drivesog avviklesslikat ulykkerog skaderforebygges.


Videreer følgendehensynrelevantei vurderingenav deressak;


Forskriftom miljørettethelsevern,§ 3 Forholdtilannet regelverk:
«Det følgerav førstepunktumat helsehensynså langtsommuligskal ivaretasgjennomordinære
prosesser knyttet til planlegging og godkjenning av virksomheter og eiendommer. Bestemmelsen
gjenspeiler prinsippet om at forskriften skal ha en sikkerhetsfunksjon og at hensynet til helse så langt
som mulig skal ivaretas gjennom andre sektorers regelverk. At helsekonsekvenser skal utredes og
tillegges vekt i beslutninger innen alle sektorer i kommune, fylkeskommune og stat følger fra 1-januar
2012 av folkehelse/oven§ 4, §20 og § 22. (_..)».


Forskrift om miljørettet helsevern § 7, overordnet krav:
«Annet ledd presiserer hva som ligger i helsemessig ulempe. Det heter i bestemmelsen at med
helsemessig ulempe menes forhold som etter en helsefaglig vurdering kan påvirke helsen negativt og
somikkeer helt uvesentlig.Med detmenesat forholdmå være av en vissalvorlighetelleroverstigeet
minstemål av akseptabel helserisiko, før det anses som «helsemessig ulempe».


AskiriíEidsbergoHobøloMarker:SkiptvetoSpydfeÉargoTrøgstad
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Videre vil følgende avsnitt i merknader til § 3, i Forskrift om miljørettet helsevern tas med i
vurderingen;
«Uttrykket «tas utgangspunkt i» skal forstås slik at disse normene er gjeldende med mindre det
foreligger særskilte forhold, for eksempel at enkeltpersoner totalt sett blir utsatt for en uforsvarlig stor
miljøbelastning. Det kan være et samvirke av ulike forhold. Selv om slike krav eller normer fra andre
myndigheter skal være utgangspunkt for vurdering av helserisiko, vil summen av flere mi/jøfaktorer
kunne utgjøre en større helsefare enn miljøfaktorene vil gjøre enkeltvis. Her vil det måtte foretas en
helhetsvurdering av hvorvidt forholdene til sammen er over tålegrensen».


Det fremkommer av forelagt dokumentasjon et vedtak fra fylkesmannen i Vestfold, datert 7.5.2013, at
den virksomheten dere pàklager, ikke har tillatelse til à drive denne type virksomhet. Videre ser det ut
til at kjernen i pågående tvist omhandler hvorvidt det faktisk er ulovlig virksomhet pà denne tomten.


Tidligere sakdokumentasjon vil kun gjøre seg gjeldende for vår vurdering av saken når det kommer til
spørsmålet om mulige helsemessige konsekvenser er tatt hensyn til tidligere i saksgangen. Sett i
forhold til den dokumentasjonen vi har kjennskap til, er det grunnlag for à prøve flere sider i denne
saken, jf. Forvaltningsloven § 34. «Tas klagen under behandling, kan klageinstansen prøve alle sider
av saken og herunder ta hensyn til nye omstendigheter». Med dette kan Folkehelselovgivningen og
de mulige helsemessige konsekvensene tas inn i saken.


Enhet for Samfunnsmedisin vil innledningsvis drøfte saken med saksbehandler i Eidsberg kommune.
Dette skjer etter avtale primo januar 2015.


Med hilsen


lQg-t. f,
Hei iNovák
Leder- Enhet for Samfunnsmedisin


SiljéBrulandLavoii
Medisinskfaglig ansvarlig lege


Kopi: Eidsberg kommune, saksbehandler KJO


AskimoEidsbergo Hobølo Markero Skiptvet.Spydeb-eigo Trøgstad*








Mysen 20.04.2015.
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RULERING AV KOMMUNEPLAN 2015 - 2027 nr. 10 gnr. 69, bnr. 17. '


Når det gjelder Folkenborgvn. 188 69/17 er det eier Magne Stensrud som har søkt om at
eiendommmen endres fra et LNF område til næringsområde. (søknad vedlagt)


Det er mange feil og mangler som jeg vil informere om i Eidsberg Kommunes konsesvens-


utredning. Påeiendommen har det nå i 9 år vært drevet ulovlig næringsvirksomhet uten
stans. Stadfestet flere gangerav Fylkesmanneni Østfold og bekreftet av Settefylkesmannen
i Vestfold i brev av 07.05.2013. Eidsberg Kommune har selv flere ganger påpekt den


ulovlige driften, men ikke stoppet denne selvom de har virkemidler til det.


Saksbehandlerne av konsekvensutredningen Knut Båstad og Kai Roterud er forholsvis nye


I EidsbergKommunes adm. Knut Båstadbekreftet i telefonsamtale tirsdag 17.03.2015
at de ikke var oppdatert i hva som var av protester og vedtak fra før de begynte i
kommunen. Således var undertegnede den eneste de kjente til og som var tilsendt papirer


utenom offentlige etater. KaiRoterud har nå sendt til noen, men iflg. oversikt er det flere
han
ikke har fått med seg. Etter samtale med saksbehandler Kjell Olausen(alle 9 årene)
var det kun veispørsmålet det hadde vært ønske om fra ham til konsekvensutredningen


som bygger på feil og mangelfull kompetanse om de faktiske forhold.


Går igjennom de fleste av punktene i konsekvensutredningen og kommenterer disse.


Først oversiktskart hvor 69/17 er merket rosa. Nord for tomten er det tegnett inn et bygg


på ca. 3.000 kvm. . Dette bygget har aldrig vært der og Båsted sa at dette betydde ingen ting.


Det var kun grensene til 69/17 som var av interesse. Området er bringebærproduksjon,
ikke bygg. Alle byggninger på 69/17 er retusjert bort. Dette betydde heller ingen ting iflg.


Båstad. Fortsatt var kun grensene av interesse. Vannkilde på 69/4 inntil grensen til 69/17
er fjernet. Med så mye feil allerede her er det vel ingen ting det kan settes tillit til.


Saksbehandlerne av konsekvensutredningen er nokså blanke i sin viten om de faktiske


forhold.


Samordnet areal osv.


De skriver at dette er et LNF-område som tidligere er brukt til næringsvirksomhet i mange
tiår.Hvorfor ble området et LNF-omrâde ved siste rulering? Var dette uten noen form for


mål og mening. De nevner ikke at Fylkesmanneni minbfZomgangerskriver at det ikke er
registrert lovlig virksomhet utenom Tom Larsensiden 1990 da betongvareproduksjonen
ble flyttet, og at om området skal bli næring vil dette bli âbetrakte som en nyetablering


og ikke en videreføring av tidligere virksomhet som ogsåvar av en helt annnen karakter.
Det setter alt i et annnet perspektiv. Eidsberg Kommune skriver selv i brev av 09.06.2006
at det ikke er registert lovlig virksomhet etter at betongvareproduksjonen ble flyttet


bortsett fra virsomheten til Tom Larsen.







Rekreasjon og friluftsliv


De skriver kommer ikke i konflikt med dette.


Feil. Tiltakshaver har fysisk sperret veien gjennom området hvor det var flere som brukte


dette som turområde. Det er flere som ogsåhar veirett over 69/17


Jordvern.


De skriver. Området er ikke dyrka eller dyrkbar mark. Det er rett, men skal alt annet areal


kunne bli nærigsareale?Eiendommen kan fint brukes til mye innenfor LNF ikke som omsøkt
brukt til noe av det mest forurensende ,støyende og belastende som tenkes kan.


Forurensning osv.


De skriver. Et område med store konflkter ift til nabo.


NABO i entall. Saksbehandlerne har ikke fått med seg at alle naboer og flere har protestert.


Kommunen fikk allerede i brev av 11.04.2007 fra Fylkesmannen anbefaling om snarest å


starte med undersøkelser ang. forurensning slik at dette var klart før en evt. søknad om
endring av planstatus når ny kommuneplan med arealdel skulle behandles. Gjentatt


senere av Fylkesmannen. Før saksbehandlerne begynte i kommunen. Javel, men jeg har
skrevet til dem om dette i senere tid. Ingen grunnundersøkelser startet pr.d.d.


Det er 2 vannkilder på/i området. Den ene gir ca. 2000! pr time den andre ca 6.000l pr. time.


Dette har de enkelt utelatt. Magne Stensrud har i sin søknad søkt om bilforretning med


delebillagensalgsavdelig. vekstedbygg m.m. (søknaden vedlagt) Delebillager sier at her skal


det drives med demontering/hugging av biler.
I forskrift for Kasserte kjøretøy av 2002 står det klart at slik virksomhet ikke


tillates i områder med skjulte eller åpne vannkilder. Videre skal ikke slik virksomhet utføres


nærmere naboer. skoler m.m. med en minsteavstand på 150 m. Det er minst 10 hus
innenfor 150m og det nærmeste 40 m. I tillegg 2 leiligheter på området.


Klimatilpasning


De skriver. Ingen fare.


Feil.Veien er i fare for å skli ut med dagenseller økt bruk. Sted. Mot vannkilden på 69/4
forbi 69/31. Dette kan en konstanstere ved å se på veien i en 20 m lengde.


Kulturminner.


Deskriver. Gravminner fra jernalderen innenfor området, men det er bebygd og senere fylt
over. To kulturminner rett nord for området: Kilde Askeladden.


Dette behandles i brev fra Fylkesmannneni Østfold 01.02.2012 og Østfold Fylkeskommune
brev av 23.02,2012 hvor de bla. skriver at kravet om nødvendigheten av en arkeologisk
registrering i området før de kan gi en endelig uttalelse i saken og dette skal gjøres før en


planregulering utføres og det kan gis en uttalelse. Se forøvrig Fylkeskonservatorens brev


av 09.01.2008. Et langt kapittel å ta fatt på som vil bli fulgt opp av flere.


Naturmangfold.
De skriver. Ingen Kjente av særskilt verdi. Kllde Naturbase.


Da kan det opplyses om at det fra vannkilden på 69/4 og langs bekken denne genererer er


det mange små og store dyr som har sitt tilhold. Vannet drikker de også. Mest kjent er
salamanderen. Bla. den som er gul på undersiden og er rødlistet. Hos Fylkesmannen er det







en avd. som har oversikt på dette og vært her på befaring. De var glade for all hjelp dyret


kunne få ved en evt. tilrettelegging og ikke ødelegge de levekår den hadde. Det er sikkert


masse dyr og annet som vil lide om vannkildene blir forurenset.


Landskapog kulturmiljø.
De skriver. Ikke i konflikt ned dette. FEIL. Løft blikket og konfliktene står i kø.


Fylkesmannen skriver et sted at 69/17 ligger inne i et stort sammenhengende LNFområde.


Barnog unge (grønn struktur og lekeplass)
DEskriver. Er ikke i konflikt med dette.
Feil igjenn. Hvadet er søkt om berører et mye større område enn bare 69/17. Vi kan ikke
oversealle farer og ulemper som dette iverksetter for et større nærområde.


Teknisk innfrastruktur.


Vann og avløp på 69/17 er fra ca1950og et stort problem: Selv i dag er det ikke
dimensjonert for bruken. Magne Stensrud og ansatte vaskerstor og små biler i
stort antal lhvor løsemidler, såper m.m. går rett uti naturen.. Tetter dreneringer på


jordene til Mustorp m.m. Det som søkes om vil komme i konflikt med svært mye.
Ulovlighetene med ulovlig drift får fortsette. Det bor Latvlere i campingvogner på


69/17 store deler av året. Er det sanitærforhold til dette: NEl. De bruker naturen.


Når det er snø er det gule "kremmerhus" tett i tett. Hvamed alt annet og trafikken
dette genererer. Det er ikke søkt om flere boenheter på 69/17.


Sosial infrastruktur osv.


De skriver: Ikke aktuelt


Jo vedsøkte virksomhet vil det bli en voldsom trafikk ogsåmed stort kjøretøy. Veien
vinterstid har ikkeplass til en gåendeog en lastebil mellom brøytekantene. Desom
kjører tar ikke hensyn.Ungerskal til ogfra skoleog aktiviteter med buss. Hester, også
med føll, skal krysse veien ofte flere ganger daglig. Økes trafikken må veien stenges når


flytting pågår. Veien går over 69/4 sin gårdsplass som nå brukes som møte og snuplass
alle typer kjøretøy. Den vil bli ombygd slik at dette ikke blir mulig slik at ved møte


mellom kjøretøyer må det rygges ut elle innfor å kunnepasserehverandre.
Eksisterende vei er for smal til passeringer.


Området til 69/17 egner seg ikke til næring. Som Fylke og Fylkesmann skriver skal dette


behandlessom et nytt næringsområdeomregulert fra LNF. Derfor blir ikke dette et
veispørsmål som kun er privatrettslig. Kommunen har også et ansvar i dette. Veirett


til et nytt næringsområdepå 69/17 vil ikke bli gitt over 69/4.


Vedlagtfølger søknadenFra Magne Stensrudsom er et offentlig dokument sendt
Eidsberg Kommune. Det er med 4 ved/egg, men disse er av en slik kvalitet at jeg ikke
klarer og kopiere dem. Det går imidlertid klart fram at det skal bli bildemontering og
et større lager for delebiler. Rett og slett bílhuggeri. Søknaden sier at det skal bli en
bilforretning for alle typer biler. Videreblir det en transportsentral for et stort antall


lastebiler. Utleie av hengere, lifter, gravere, minibuss og mye annet. Noe av driften har
vi allerede hatt ulovlig í 9år. Døgnet rundt 7 dager i uka. Som Fylkeskonservatoren







skriver burde kommunen finne et annet egnet areale hvis de ønsker dette velkommen til


Eidsberg.


Med vennlig hilsen
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Til formannskapet i Eidsberg kommune
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Ved ordfører KnutJ Herland
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Vammaveien 426


1880 EIDSBERG


59!f: i fflf: I131.
`"Yfif ' '::'"]  MagneStensrud


Frosterudvn 6


1832 ASKIM


Omregulering av Folkenborgveien 188, 1850 Mysen, G. Nr. 69, b. nr. 17


I forbindelse med forestående reguleringsprosess vil jeg at min eiendom blir vurdert omregulert til


næringsområde. Jeg vil drive en forretning for kjøp og salg av biler på gamle Mysen cementstøperi.


Jeghar følgendetanker rundt hvordanjeg vil drive mln forretning. (Seogsåvedlagtekart)


Hoveddelenav driften vil foregå pådenøvreplassen.Dervil jeg hamitt varelagerav bruktbiler, samt


at jeg ønsker å sette opp et verkstedbygg på støpt dekke med oljeutskiller i henhold til SFT`s


retningslinjer. Det er mange kjøretøyer i dagens bilpark som bare trenger litt pleie for å bli gode som


nye igjen.Ved å sette dissekjøretøyenel standkande fungeregodt i mangeår til, og det er det jeg


primært ønsker å bruke verkstedbygget til, istandsetting av biler for salg. Jeg vil restaurere og


innrede den gamle siloen slik at den kan fungere som et lager for varerjeg trenger til istandsettingen.


Dette vil være en virksomhet som steller med kjøp og salg av brukte kjøretøyer og motorredskap, rett


og slett en bilbutikk. De aller fleste bilforhandlere i dag har tilgang til verksted, for og til enhver tid


kunnetilby kundenet godt produkt.


Pâ den nedre plassen vil jeg ha parkering for kunder til butikken. Plassenvil også benyttes som


parkeringsplassfor mine leieboeresamtfor mine lastebilernår de ikke er i trafikk.


Min virksomhet vil kunne generere nye arbeidsplasser. Jeg har tidligere hatt et antall medarbeidere


påforskjelligetiltak i samarbeidmed NAV,hvilketjeg er svært positiv til. Flereavdem har funnet


veientil fast arbeid og klarer segi daggodt. Enavdem er blitt ansatt hosmegsomsjåførpåen av


mine lastebiler.


Jeger opptatt avå kunnedrive min forretning i henholdtil gjeldenebestemmelserbådei forhold til


kommunen og SFT.Dajeg fikk godkjenningen for drift i første runde av saksbehandlingen fremsatte


kommunen som et krav at regelverk for min type næring måtte følges, noe jeg tar som en selvfølge.


Eiendommen er i dag regulert som LNF.Det lar seg ikke gjøre âdrive noe som helst næring som går


innunder LNFbestemmelsene her. Derimot, lar det seg fint gjøre å drive den type virksomhet jeg har


ønske om, den er til og med særdeles godt egnet til det. Formannskapet har selv vært på befaring på


eiendommen,somjo er et tidligere fabrikkomräde.Jegser det somnaturlig at ogsåTomLarsens







mekaniskeverkstedmå bli innlemmet i omreguleringsprosessen,ogjeg stiller megpositiv til et


eventuelt samarbeiddersomdet er formàlstjenelig.


Nårdet gjelder adkomst til eiendommenharjeg et alternativ somvil gagnebådemin forretning,


mine leieboere, Tom Larsens mekaniske verksted og i tillegg naboene Langbråthen, Liseter og hans


leieboere. Den tidligere konflikten rundt veien løses enkelt ved at jeg får anledning til âkoble meg til


den nye veien Mustorp fikk anlagt rett nedenfor min eiendom. (Sevedlagte kart)


Jeg så et godt potensial for ådrive næring på denne eiendommen, det var derforjeg kjøpte den. Jeg


setter min lit til at kommunen vil komme meg i møte i en reguleríngsprosses for å kunne starte drift


her.Jeger innstilt pået godt samarbeidmed kommunenfor å få til en god løsningfor alle berørte


parter. Saken har tatt mye energi for alle involverte, men jeg er sikker på at vi kan enes til slutt ved å


haen mer utviklendeog løsningsorientertdialog.


Jeg er gjerne behjelpelig med ytterligere informasjon vedrørende hvordan jeg ønsker à drive


forretning på denne eiendommen dersom formannskapet ser behov for det. Jeg håper at kommunen


på sin side vil bistå meg med nødvendig rettledning i prosessen med âsøke omregulering for


området.


Med nnlig hilsen


av<Q
Magne Stensrud


ELAGNJVESBELEtMÅSKEFFER
lVlagneStensrud


18.32Askim - Tlf. 900 25 033
Orgnr. 985 274 754-MVA

















 
Eidsberg kommune


Ordfører Voldens vei 1


1850 MYSEN


Leiv Erikssons vei 39
Postboks 3021 Lade
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TELEFON + 47 73 90 40 50


E-POST mail@dirmin.no


WEB www.dirmin.no
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Direktoratetfor mineralforvaltning W ,
med Bergmesterenfor Svalbard


IA//$3
Dato: 23.04.2015


Vår ref: 13/00579-8
Deres ref:


Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015-2027 for
Eidsberg kommune


Direktoratet for mineralforvaltning med Bergmesteren for Svalbard (DMF) viser til


ovennevnte sak, datert 16. februar 2015.


Merknader til kommuneplanens arealdel
DMF registrerer at kommunen har fått innet planforslag benevntnr. 28 - Gnr. 50, Bnr.
7, med foreslått formål Veiservice-/samferdselsanlegg. Området er ca. 20 daa. Dette
området er avsatt til råstoffutvinningi kommunedelplanSitu-Momarken og berører
Monaryggen, som er registrert som en nasjonalt viktig ressurs. Konklusjonen i


konsekvensutredningen er at forslaget ikke tas til følge. Likevel har det etter politisk
behandling blitt tatt til følge. DMFvil derfor anbefale at grusressursen utnyttes i størst
mulig grad før området avsettes til veiservice-/samferdselsanlegg.


DMF registrerer forøvrig at de aktive uttakene i kommunen, som ikke er en del av


ressursen Monaryggen, ligger inne som område for råstoffutvinning.


DMF har ingen flere merknader til kommuneplanen.


For nærmere informasjon om mineralloven med tilhørende forskrifter, se
hjemmesiden vår på www.dirmin.no.


Vennlig hilsen


Anders Lund
overingeniør


Marte Kristoffersen
seksjonsleder


Dokumentet er elektronisk signert og har derfor ikke håndskrevne signaturer.
Saksbehandler: Anders Lund








Fra: Unni Gangnæs <ugangnae@online.no> 
Sendt: 16. april 2015 15:30 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015 - 2027   -  Eidsberg 


Historielag 
 
Kategorier: ARKIVERT I FOKUS; Blå kategori 
 
Eidsberg Historielag behandlet høringsutkastet Kommuneplanens arealdel 
2015-2017 på sitt styremøte torsdag 16.april 2015. 
 
Styret uttaler: 
 
Eidsberg Historielags styre viser til kommuneplanens Planbeskrivelse - Høringsutkast av 5.mars 2015, 
side 18 om Kulturminner  og kulturmiljøer. 
Her vises det til at Høytorp Fort er viktig kulturmiljø i Eidsberg. Det samme  gjelder for området 
Folkenborg Museum.  Det må tas med. 
I den forbindelse tar vi med at tilstøtende eiendom til Narvestadbygningen (Rånås-eiendommen) må 
sikres for fremtidig utvidese av museumsområdet. 
 
På vegne av Eidsberg Historelags styre 
Unni Gangnæs 
Formann 








Fra: Fau Mysen 
Sendt: 24. april 2015 22:51 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Innspill til  kommuneplanens arealdel 2015-2027 
 
Viktighet: Høy 
 
Kategorier: Purpur kategori 
 
  


  
  


  
"Postmottak Eidsberg kommune v/  


  


Til Kai Roterud 
  


  
Viser til offentlig høring til kommuneplanens arealdel 2015-2017. 


  


  
Planen  sier at det er områderegulert et areal til offentlig formål ( skole / bhg) i Mysen sentrum pga. 


sprengt skolekapasitet i Mysen .  
  


Den gir videre vage føringer som: 


  
" Planprinsipper for arealdelen bygger på den fremtidige veksten i kommunen hovedsakelig bør skje 


gjennom fortetting og videreutvikling i Mysenområdet. Samtidig bør våre lokalsentre/ grender sikres 
tilstrekkelig utviklingsmulighter for å opprettholde prinsippet om levende lokalsamfunn i hele kommunen" 


  
På vegne av FAU Mysen stilles det spørsmål ved at arealplanen ikke tydeligere  berører temaet  fremtidig 


skolestruktur.  


Det store spm. er jo om man skal bygge ny skole kun for å møte befolkningsveksten i Mysen eller om den 
skal gi skoletilbud til feks. elever fra grendene hvor flere skoler har større vedlikeholdsbehov. Det er 


muligens et annet behov for areal hvis nytt skolebygg kun skal romme økt elevgrunnlag i Mysen, enn om 
ny skole skal tilpasses endret skolestruktur. 


  


De flotte ordene i samfunnsdelen under oppvekst  tilsier behov for tiltak som bidrar til å nå målene om 
kvalitet, god rekruttering og tidlig innsats. Dette krever  økonomi og prioritering. Det koster mer å 


vedlikeholde/ bygge flere nye skoler enn en.  
  


Her bør planen linkes opp mot rapporten fra 2011 om Eidsberg skolens fremtidige behov ot utvikling.  
  


  


Ingrid Helland  
FAU leder Mysen skole " 


  
  


  


 







Fra: FAU Leder [faumysenskole@hotmail.no] 


Sendt: 8. april 2015 11:35 


Til: ornulf.pay@gmail.com; rsomme@broadpark.no; Hilde Lundeby; mfroeshaug@icloud.com; 
ines_bah@hotmail.com; kfolkenborg@gmail.com; Nina Kulseth Jørgensen 


Kopi: Fau Mysen 
Emne: Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015-2027 


Sak på FAU møte i dag  


  


http://www.eidsberg.kommune.no/kommuneplanens-arealdel-offentlig-hoering.5715488-


197330.html 


  


Mvh  


  


Ingrid  


  


 
From: Ingrid.Helland@spydeberg.kommune.no 


To: faumysenskole@hotmail.no 


Subject: VS: Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015-2027 


Date: Tue, 24 Mar 2015 13:30:12 +0000 


  


  


Fra: Kai Roterud  


Sendt: 13. mars 2015 08:16 
Til: Ingrid Helland 


Emne: Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015-2027 
  


       


  


FAU Mysen skole 


Ingrid Helland 


      


            


  


      


      


Deres ref.: Vår ref.:  Dato: 


      14/836 - 89 / KRO 16.02.2015 


  


                                                                                                                                                  


Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015-2027 


      


  


Formannskapet vedtok i møte 5. mars 2015, sak 15/17 i medhold av plan- og bygningsloven (pbl)  
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§ 11-14 om å legge forslag til kommuneplanens arealdel ut til offentlig ettersyn og sende planen 


på høring i perioden 5. mars 2015 – 24. april 2015. 


  


Høringsfrist settes til 24. april 2015.  
  


Høringsdokumentene består av: 


1.       Planbeskrivelse 


2.       Konsekvensutredning 


3.       Plankart (høy kvalitet) 


4.       Plankart (lav kvalitet) 


5.       Oversiktskart med innspill tatt inn 


6.       Bestemmelser og retningslinjer 


7.       Reguleringsplaner – vedlegg til § 3-10 i bestemmelsene 


8.       Saksprotokoll formannskapet 


9.       Adresseliste 


Høringsdokumentene sendes i fullstendig versjon til berørte offentlige myndigheter (elektronisk). 


Øvrige berørte får tilsendt dette høringsbrevet, og kan selv laste ned dokumentene fra Eidsberg 


kommunes nettside: http://www.eidsberg.kommune.no/. Planforslaget kunngjøres i Smaalenenes 


avis. 


  


Eventuelle merknader til planforslaget sendes kommunen som ordinær post eller som e-post 


innen 24. april 2015.  


  


Post: Ordfører Voldens vei 1, 1850 Mysen 


E-post: postmottak@eidsberg.kommune.no 


  


Spørsmål til planforslaget kan rettes til områdeutvikler Kai E. Roterud og virksomhetsleder  


Knut Baastad, tlf. 69 70 20 00. 


  


  


Med hilsen 


  


  


Kai Roterud 


områdeutvikling 


Næring og utvikling         


  


  


Dette dokumentet er elektronisk godkjent og trenger ikke underskrift. 


  


  


Vedlegg: 


      


  


  


Kopi til: 



http://www.eidsberg.kommune.no/

mailto:postmottak@eidsberg.kommune.no





      


  


  


Mottakere: 


Terje Gammelsrud 


Bjørn Liseter 


Sverre Karlsen 


Kåre Ø. Tokerud 


Toril Sylvia Garseg 


Karin Linnea Larsen 


Laila Smedstad 


Ivar Martin Sandem 


Ole Jørgen Homstvedt 


Hans Magne Høitomt 


Ole Petter Mustorp 


Kjell Kristian Brodahl 


Ingeborg Dramstad 


Per Ø. Trømborg 


Arne Degnes 


Johan Brandsrud 


Østfold Taxi 


Arnstein Karlsrud 


Arkama 


Eidsberg Jeger og Fisk 


Ditt Gjestehus 


Harald Ovrum 


Hans-Jørgen Milli 


Ingar Diskerud 


Jon Authen 


Jostein Flåøien 


Nortura SA 


Karen Sofie Neringsrud 


Kenneth Westrum 


Momarken Travbane AS 


Laila F. Bingslien 


Lars-Otto Grundt 


Magne Stensrud 


Østfold Landbruksselskap 


Morenen Eiendom AS 


Michael Authen 


Morten Authen 







Mottakere: 


Terje Gammelsrud 


Odd Kristian Teig 


Ole Mellegaard 


Ove Sørlibråten 


Per Arne Diskerud 


Per Øyvind Indrehus 


Sissel Gislingrud 


Svend Arne Bradsrud 


Tommy Brandsrud 


Tore D. Carlsen 


Østre Linje Arkitekter 


Mysenposten 


FAU Eidsberg Ungdomsskole 


NSB ASA 


Aurskog-Hørland kommune 


FAU Hærland skole 


Direktoratet for minerealforvaltning 


Eidsberg Kirkelig Fellesråd 


Eidsberg Musikkråd 


FAU Kirkefjerdingen skole 


FAU Mysen skole 


FAU Tenor skole 


FAU Trømborg skole 


Fylkesmannen i Østfold 


Eidsberg kommunale foreldreutvalg (EFKU) 


Helsehuset i Askim 


Indre Østfold Regionråd 


Barnas Talsperson Eidsberg kommune 


Eidsberg Idrettsråd 


Jernbaneverket 


Fortum 


Marker kommune 


Mattilsynet Østfold 


Norges vassdrag- og energidirektorat (NVE) 


Politiet i Østfold - Follo 


Mysenbyen AS 


Østfold Energi 


Askim kommune 


Skiptvet kommune 







Mottakere: 


Terje Gammelsrud 


Rakkestad kommune 


Smaalenene Avis 


Rom Eiendom AS 


Eidsberg kommuneoverlege 


Statens Landbruksforvaltning 


Statens vegvesen - Region Øst 


Trøgstad kommune 


Eidsberg Historielag 


Østfold fylkeskommune 


Johan Anton L. Nilsen 
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Eidsberg Kommune 


Kai E. Roterud 


Ordfører Voldens vei 1 


1850 Mysen 


Slitu 23.04.2015 


 


Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015-2027 


 


Vi viser til at formannskapet vedtok i møte 5. mars 2015, sak 15/17 i medhold av plan- og 


bygningsloven (pbl) § 11-14 om å legge forslag til kommuneplanens arealdel ut til offentlig 


ettersyn og sende planen på høring i perioden 5. mars 2015 – 24. april 2015. I den forbindelse 


er FAU ved Tenor skole bedt om å komme med en uttalelse til planen og kan komme med 


følgende tilbakemelding. 


Planprinsippene legger til rette for en kraftig økning i befolkningsvekten i planperioden og 


sikre at lokalsentre/grender sikres en befolkningsvekst om er nødvendig for at de opprettholde 


om lokalsentre/grender. I den forbindelse peker planen på at det i forbindelse med skolene 


skal ha en sentral rolle som møteplass og områder og nærmiljøtiltak skal søkes lokalisert i 


tilknytning til skolen. 


Vi vet i dag at Mysen skole snart er full og at kapasiteten til grendeskolene er minimal i 


tillegg til at de lider av et stort vedlikeholdsetterslep. Siden arealplanarbeidet med 


befolkningsprognoser, er en føring for skolekapasitet og skolestruktur burde arealplanen peke 


på noen alternativer til ny skolestruktur. Ny skolestruktur må på plass tidlig i løpet av neste 


kommunestyre periode for å kunne møte de krav som settes til skolemiljø, og da kan det være 


viktig å kunne peke på noen ulike alternativer igjennom arealplanen. 


Videre er vi positive til at idrettsanlegget på Brennemoen flyttes til område rundt Tenor Skole. 


Utover dette har ikke FAU ved Tenor skole noe å utsette på planen som virker godt 


gjennomarbeidet og legger opp til en positiv vekst i kommunen. 


 


Med vennlig hilsen 


FAU Tenor skole 


 


Geir Haugen 


Leder 


e-post fau.tenor@eidsberg.kommune.no  



mailto:fau.tenor@eidsberg.kommune.no






 


 


Sentraladministrasjonen  
Postadresse: Postboks 220, 1702 Sarpsborg E-post: sentralpost@ostfoldfk.no 
Kontoradresse: Oscar Pedersensvei 39, Sarpsborg Internett: http://www.ostfoldfk.no/ 
Telefon: 69 11 70 00 Telefaks: 69 12 65 02 Org.nr.: 974 544 407 


 
 


 


 
 


 
 
Vår ref.: 2013/4724 - 46027/2015  Deres ref.:  Dato: 18.05.2015 


 


Oppfølging av innsigelser. Kommuneplanens arealdel 2015-2027. 
Eidsberg kommune 
 
Kommuneplanens arealdel for Eidsberg ble behandlet i Fylkesutvalgets møte 23.04.2015 
Fylkesutvalget vedtok følgende: 
 
Eidsberg kommune har utarbeidet en arealdel som er gitt en positiv retning ut i fra fastsatte 
mål for samfunnsutviklingen. Kommuneplanen bør allikevel endres på noen punkt for å 
tilpasse seg fylkesplanens arealstrategi. Disse endringene vil også bidra til en større 
måloppnåelse i forhold til Eidsberg kommunes egne mål om styrking av Mysen sentrum og 
samtidig utvikling av lokalsentra.  
 
Innsigelser 
1. Kommuneplanen til Eidsberg må forholde seg til fylkesplanens retningslinjer for 


spredt utbygging når det gjelder lokalisering. Spredt boligbygging skal styrke 
grendene i kommunen som ligger mer enn 3 km fra by. Det må legges inn rent LNF-
formål i en 3 km sone rundt Mysen tettsted. Eidsberg kommune må også utforme 
bestemmelser med kriterier for vurdering av fritidsbebyggelse og næringsbebyggelse 
i områder avsatt med formål LNF-2. 


2. Brandsrud (KU nr 7) og bolig-/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) tas ut av 
planen. Områdene 7 er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, men er ut i fra 
gjeldende kommuneplanstatus fremtidig tettstedsareal i fylkesplanen, og skal tidligst 
tas i bruk til utbygging etter 2021. Område nord for ny E18 (KU nr 17) ligger utenfor 
langsiktig grense. Innsigelsen begrunnes med stort samlet arealforbruk til bolig i 
Mysen utenom sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å nå kommunens 
eget mål om å styrke Mysen sentrum. 


3. Fremtidig boligareal på Morstong gård (KU nr 12) tas ut av planen. Dette begrunnes 
med stort samlet arealforbruk til bolig i Slitu i planperioden. Plasseringen er ikke i 
samsvar med ønsket om å utvikle samlet lokalsenter på Slitu. Morstong er på 
dyrkbar mark med høy bonitet og ligger innenfor områder som er definert som 
«fremtidig tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse skal tidligst tas i bruk til utbygging 


Eidsberg kommune  
Ordfører Voldens vei  
1850 MYSEN 
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etter 2021. 
 
Eidsberg kommune oppfordres for øvrig til å følge opp fylkesrådmannens faglige råd i saken.  
 
Det ble avholdt administrativt møte mellom Eidsberg kommune og Østfold fylkeskommune 
13. mai 2015, for å følge opp de faglige rådene og innsigelsene som ble gitt i saken. 
 
Eidsberg kommune har foreslått en rekke endringer av planen. På bakgrunn av dette har 
Eidsberg kommune oppfordret  ØFK om å trekke innsigelsene. Kommuneplanens arealdel for 
Eidsberg kommune vil bli lagt fem til politisk behandling i kommunestyret 18. juni 2015.  
 
Nedenunder gjennomgås de endringer som er foreslått for innsigelsespunktene. Endringer 
som er foreslått for de faglige rådene gjengis ikke i denne tilbakemeldingen.  
 
 
Innsigelse nr 1: 
Kommuneplanen til Eidsberg må forholde seg til fylkesplanens retningslinjer for spredt 
utbygging når det gjelder lokalisering. Spredt boligbygging skal styrke grendene i kommunen 
som ligger mer enn 3 km fra by. Det må legges inn rent LNF-formål i en 3 km sone rundt 
Mysen tettsted. Eidsberg kommune må også utforme bestemmelser med kriterier for 
vurdering av fritidsbebyggelse og næringsbebyggelse i områder avsatt med formål LNF-2. 
 
Forslag til endring fra Eidsberg kommune: 
Innsigelsen foreslås imøtekommet slik: Innsigelsen tas til følge ved at plankartet oppdateres 
med en 3 km sone rundt Mysen tettsted med formål LNF1. Videre vil bestemmelsene § 4.3 
«Spredt utbygging» bli revidert med bestemmelser med kriterier for vurdering av 
fritidsbebyggelse og næringsbebyggelse i områder avsatt til formål LNF-2. 
 
Fylkesrådmannens vurdering: 
Kommunens forslag innebærer at innsigelsen imøtekommes i sin helhet. Innsigelsen kan 
trekkes. 


 
Innsigelse nr 2: 
Brandsrud (KU nr 7) og bolig-/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) tas ut av planen. 
Områdene 7 er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, men er ut i fra gjeldende 
kommuneplanstatus fremtidig tettstedsareal i fylkesplanen, og skal tidligst tas i bruk til 
utbygging etter 2021. Område nord for ny E18 (KU nr 17) ligger utenfor langsiktig grense. 
Innsigelsen begrunnes med stort samlet arealforbruk til bolig i Mysen utenom 
sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å nå kommunens eget mål om å styrke 
Mysen sentrum. 


 
Forslag til endring fra Eidsberg kommune: 
Innsigelsen foreslås imøtekommet slik: Brandsrud (KU nr 7) tas ut av planen. Bolig-
/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) får kun aksept for arealet «næring». Arealet 
avsatt til «bolig» tas ut av planen.  
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Fylkesrådmannen vurdering: 
Fylkesutvalgets innsigelse til KU nr 17 var begrunnet med stort samlet arealforbruk til bolig i 
Mysen utenom sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å nå kommunens eget mål 
om å styrke Mysen sentrum. Løsningen om å ta ut boligformålet er derfor et godt grep, og 
fylkesrådmannen mener innsigelsen kan trekkes. Det er reguleringsplankrav i arealdelen som 
sikrer at utvikling av bedriften, og hvilke funksjoner det skal åpnes for i dette området, blir 
vurdert gjennom en detaljplan. 
 
Innsigelse nr 3: 
Fremtidig boligareal på Morstong gård (KU nr 12) tas ut planen. Dette begrunnes med stort 
samlet arealforbruk til bolig i Slitu i planperioden. Plasseringen er ikke i samsvar med ønsket 
om å utvikle samlet lokalsenter på Slitu. Morstong er på dyrkbar mark med høy bonitet og 
ligger innenfor områder som er definert som «fremtidig tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse 
skal tidligst tas i bruk til utbygging etter 2021. 
 
Eidsberg kommunes forslag til endring: 
Innsigelsen foreslås imøtekommes slik: Innsigelsen tas til følge ved at planforslag Morstong 
gård (KU nr. 12) tas ut av planen. 
 
Fylkesrådmannens vurdering: 
Kommunens forslag innebærer at innsigelsen imøtekommes i sin helhet. Innsigelsen kan 
trekkes. 
 
 
Fylkesrådmannens samlede vurdering 
Eidsberg kommune har fulgt opp de innsigelser som Fylkesutvalget vedtok i sitt møte 
23.04.2015 på en tilfredsstillende måte.  Innsigelsene til kommuneplanens arealdel i 
Eidsberg trekkes, forutsatt at de endringer som fremkommer i denne tilbakemeldingen er 
gjennomført før realitetsbehandling av planen. 
 
 
Med hilsen 
 


 


 
 
 


Dokumentet er elektronisk godkjent av 
Atle Haga Hilde Brandsrud 
Fylkesrådmann fylkesdirektør 
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Eidsberg kommune - Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015 - 


2027 - uttalelse 
 


Vi viser til dokumentene i saken mottatt 13.3. 2015.  Vi viser også til vår uttalelse ved 


varslingen, datert 29.7.2013.  


Planen har en oversiktlig oppbygging med en tradisjonell struktur, med flere delkapitler i egne 


rapporter.  


 


Fylkesmannens rolle i denne forbindelse er å påse at nasjonale og viktige regionale areal- og 


miljøhensyn blir ivaretatt i den lokale planleggingen. 


 


GENERELLE INNSPILL: 


Spørsmålet «Hvordan skal Eidsberg vokse?» gir en god vinkling på planarbeidet. Fra vår side 


har vi i sammenheng med planstrategiarbeidet oppfordret til at kommunene ikke først og 


fremst tenker areal, men gjennom samfunnsdelen til kommuneplanen utreder et grunnlag, en 


strategi for arealbruken, basert på et bredere samfunnsutviklingsperspektiv. 


Eidsberg lager nå også en egen områdeplan for en større del av Mysen sentrum, og ønsker 


gjennom denne å bidra som en aktiv samfunnsaktør til en byutvikling. Utviklingen i 


sentrumsområdet er viktig for å gi Mysen en mer urban karakter og gjøre den til den «mest 


attraktive småbyen på Østlandet». Dette krever at det tas styrende grep, og at det må 


prioriteres tiltak som bidrar til å nå målsettingen. Det har vært stor pågang av forslag til nye 


områder for utbygging, og kommunen har hatt en vanskelig oppgave med å utrede og skille 


disse. Totalt er 21 nye områder tatt inn i arealkartet. Disse er konsekvensutredet og vist i et 


eget kartbilag. 


 


Befolkningsutvikling, grunnlag for planen: 


Det er for tiden populært å lage prognoser og «spekulere» i befolkningsutvikling. Flere 


regnemodeller legges til grunn med dels sprikende resultat. Fylkesmannen registrerer at 


mange kommuner legger opp til en høy vekst, som følge av at man tenker langsiktig og sikrer 


at det skal være nok arealer for en eventuell høy tilflytting. Spørsmålet om «hvordan» går fort 


over til «hvor» kommunen skal vokse for å skaffe plass til alle. Eidsberg har stort fokus på en 


kraftig vekst i Mysen sentrum, men også mange nye og gamle (ikke utbygde) områder mer 


perifert, og en høy andel spredt utbygging. 


 


Den delen av statistikken som går bakover i tid, dvs det som egentlig har vært utviklingen, er i 


denne sammenheng ofte mindre spennende lesning. Eidsberg kommune hadde en 
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befolkningsvekst på 0,4 %  på slutten av 90-tallet, med en prognose for befolkningen i 2015 


på litt over 9000 innbyggere. Veksten har økt noe og var på 2000-tallet fra 0,7% og mot 


slutten opp mot 1,5%. Det ga en befolkning pr 1.jan i 2014 på ca 11300. I den nå framlagte 


planen regner med en befolkningsøkning på 2,2% og en befolkning på 19000 innbyggere ved 


utløpet av planperioden (2027). Fram mot 2050 kan den i følge arealplanen øke til 24000 


innbyggere! 


I den siste forskningen på kommuneutvikling er det i større grad analysert hvorfor noen 


kommuner vokser mer enn andre, og bildet har blitt mer nyansert. Veksten er selvsagt ikke lik 


i alle kommuner, og det er mange grunner og forklaringer til at noen øker mer enn andre. 


Særlig er innvandring blitt en viktig faktor i dette bildet, noe som også gjelder for Eidsberg.  


 


Vår vurdering av utviklingen i Eidsberg er at de prognosene som nå legges til grunn i 


arealdelen er betydelig for høye. I kommunens egen samfunnsdel fra 2015 er for eksempel 


tallet ved utløpet av planperioden vist å ville ligge på ca. 14000 innbyggere. Arealdelen har 


altså en økning i prognosen på 5000 innbyggere i planperioden. Vi mener det er grunn til å 


stille noen spørsmål ved disse prognosene og hvordan de brukes, ut fra at de er bestemmende 


for mange områder i kommuneutviklingen. Planfaglig er det samfunnsdelens grunnlag og 


strategier som skal legges til grunn for kommuneplanens arealdel. Det er ikke gitt noen nye 


grunner til at veksten skal bli vesentlig større enn det som er lagt til grunn i samfunnsdelen. 


 


Planperiode og planhorisont 


Det lange perspektivet for kommuneplanleggingen følger blant annet av fylkesplanens 


tidshorisont på 2050. Vi registrerer at dette har medvirket til at kommunene tenker at 


kommuneplanen også skal ha denne tidshorisonten, og ikke er bevisste på at kommuneplanen 


har en 12 års tidsramme. Spesielt i arealsammenheng kan det gi store utfordringer, hvis man 


legger opp til å finne og sette av områder for utbygging i et generasjonsperspektiv. Dette har 


ikke vært meningen, men i den mer praktiske og politiske planhverdag kan det være vanskelig 


å avgrense. Vi vil derfor trekke fram betydningen av å ha fokus på planens tidsramme, og vi 


vil også vise til at alle kommuneplaner skal vurderes revidert hvert 4. år i forbindelse med 


planstrategiarbeidet. Det vil i praksis si at man kan få flere revisjoner innenfor den perioden 


det planlegges for, og dermed mange muligheter til å foreta endringer, oppgraderinger og 


justering av grunnlaget. Dette er etter fylkesmannens vurdering et viktig poeng. Det vil være 


stor fare for å gjøre feilvurderinger og tilhørende feildisposisjoner dersom man legger et for 


langt perspektiv til grunn, og tilbakefører høye og usikre utviklingsprognoser til dagens 


arealplan med løsninger for «all framtid». Det vil gi dårlig dynamikk i planleggingen og 


unødvendig kompliserte revisjonsprosesser hvor arealer for eksempel må tas ut igjen. 


Samfunnet endres stadig raskere, og vi vil hevde at det er bedre å ha mer åpenhet og 


raskere/oftere endringsprosesser enn å legge dagens standarder til grunn for svært lange linjer. 


Erfaringen med revisjoner viser at 12-årsperpektivet også er langt og at 1 til 2 revisjoner i 


perioden ofte er vanlig. Vi tror dette er fornuftig – ikke minst ut fra mulige endringer i 


kommunestrukturen og de store infrastrukturendringer som vil kunne skje i Østfold innen få 


år, og som vi nå bare kan gjette virkningene av. 


 


Arealbruk i planperioden, Jordvern og arealøkonomisering: 


Jordressursen er en begrenset, ikke-fornybar ressurs som må forvaltes i et langsiktig 


perspektiv. Kommunene må kunne dokumentere at potensialet for fortetting i eksisterende 


byggeområder og transformasjon av gamle industriområder, transportarealer og andre ”grå” 


områder er utnyttet, før en vurderer å fravike viktige jordvernhensyn. For å oppfylle målet om 


redusert omdisponering av dyrka jord, må også mindre arealer vurderes strengt og tidligere 


omdisponeringer som ikke er gjennomført må vurderes på nytt. I Østfold kan bortimot all 


dyrka jord brukes til matkornproduksjon og fylket står for 30 % av landets hveteproduksjon. 


Eidsberg er den nest største kornkommunen i Østfold med 10 % av både kornarealet (59.000 


da) og arealet dyrka mark (72.000 da). Førstehåndsverdien av jordbruksproduksjonen i 


Eidsberg er 177 mill. kr. Som en nasjonalt viktig matprodusent må Eidsberg være spesielt 
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restriktiv med nedbygging av dyrka jord. Det er helt nødvendig å fokusere sterkere på 


fortetting og transformasjon enn før.   


 


Dette er målsettingen og i henhold til fylkesplanen skal det i et 40-års perspektiv brukes 


mindre areal i indre Østfold enn det som allerede var avsatt i 2008. 


For de 10 indre kommunene skal avsatte arealer altså reduseres, kommunene sett under ett. I 


gjeldende kommuneplaner er det allerede gjort omdisponeringer som er større enn 


arealbehovet. Vi mener derfor det ikke kan godtas å legge inn nye utbyggingsarealer uten en 


felles prosess med regional vurdering av det totale arealforbruket, dvs. ut fra arealregnskapet 


som følger av fylkesplanen. 


 


Fylkesplanens innføring av en ytre begrensningslinje for tettstedenes utbredelse har også 


medført en del misforståelser som det fra vår side er viktig å peke på. Disse linjene angir ikke 


hvor utbyggingen skal skje, men et mulighetsområde hvor det i kommende kommuneplaner 


skal kunne legges inn nye områder. Eller speilvendt, så skal ikke noe utbygging skje utenfor 


ytre begrensning av mulighetsområdet. Innenfor ytre grense ligger det store arealer, også 


dyrket mark og områder som ikke skal benyttes, og arealet innenfor er mange ganger større 


enn det arealet det er behov for å bygge ut i 40-års-perpektivet. Utvelgelse skal gjøres 


gjennom rulleringer av kommuneplanens arealdel. Dette er nedfelt i godkjenningen av 


fylkesplanen i kongelig resolusjon i 2011. Problemet oppstår når det i praksis oppfattes som 


om alle arealer innenfor ytre grense allerede er frigitt og kan bygges ut. I Eidsberg har man 


innført tilsvarende i kommuneplanen ved å legge en ytre begrensning rundt Mysen. Innenfor 


ligger også dyrket mark og områder som ikke er forutsatt bebygget. Arealbruken i en 


kommuneplanperiode er imidlertid begrenset til de konkrete planområdene med forskjellige 


arealformål som er lagt inn i plankartet. Vi er ut fra dette usikre på hvordan det store antallet 


nye boliger i Mysen har kommet fram, uten at det er vist nye delområder innenfor tettstedet.  


Fortettingen i sentrum, slik områdeplanen legger opp til, vil gi mange nye boliger og bidra til 


høye boligtall, men det er likevel langt igjen til nesten 5000 boliger, slik plankonsulenten har 


kommet fram til. Selv om det er et mål å tenke langsiktig, bør arealplanen forholde seg til det 


som er et rimelig behov i planens virkeperiode. 


 


Spredt boligbygging: 


Av høringsutkastet til kommuneplankart framgår det at store deler av kommunens LNF-


områder er foreslått lagt ut til områder der spredt boligbygging kan tillates, vurdert ut fra 


tilhørende planbestemmelser.  Det arealmessige omfanget av spredt boligbygging  


er svært stort og Fylkesmannen anser ikke at planutkastet gir en god nok avklaring av mulige 


konsekvenser av spredt boligbygging mht. blant annet jordvern og kulturlandskap. Vi viser til 


Miljøverndepartementets veileder T-1491, som gir klare anvisninger av hvordan spredt 


boligbygging kan planlegges gjennom kommuneplanens arealdel. Minimumskravet er at både 


omfang og lokalisering for bebyggelsen må være gitt. En konsekvensutredning av områdene 


for spredt utbygging bør blant annet inneholde vurdering i forhold til eksisterende 


infrastruktur og behov for kommunale tjenester, transportbehov, naturverdier, 


kulturminner/kulturmiljø, jordvern/kulturlandskapsvern. Dette krever at det avsettes 


spesifikke områder. Det er ikke krav om at den enkelte bolig er lokalisert, men innenfor det 


avgrensede området må alle aktuelle forhold være vurdert. 100m-beltet langs Glomma mener 


vi er uaktuelt for spredt utbygging av hensyn til vassdragslandskapet. 


For spredt boligbygging generelt, må det derfor gjennomføres en prosess for å komme fram til 


noen få, konkrete arealer som så konsekvensutredes. Planbestemmelsen slik den nå er 


utformet tilsier bygging i store deler av kommunen, med noen unntak. Dette oppfyller ikke 


kravet om avgrensning. 


Antallet boliger i perioden er begrenset av fylkesplanen som setter en ramme på 10 % av den 


samlede boligbyggingen. Når det legges til grunn høye prognoser for befolkningsvekst vil 


også dette gi et høyt tall. 
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Fylkesmannen har ment at 10 % egentlig er et for høyt tall og at spredt utbygging i alle fall 


ikke må overskride 10 % av den til enhver tid reelle utbyggingen. Vi mener derfor at Eidsberg 


kommune må redusere antallet spredte boliger per år til maksimalt 10 % av et nøkternt anslag. 


 


«Spredt utbygging» er et tilbakevendende begrep, som etter vårt syn ikke bør være noen egen 


utbyggingsform, men en «ventil» for et fåtall boliger som av forskjellige grunner ikke er 


ønskelig å oppføre i regulerte byggeområder. Det har som oftest vært tilknyttet små grender, 


som et virkemiddel til å holde liv i lokale bygdesamfunn. Det er da forutsatt at 


beregningsgrunnlaget er den den virkelige byggingen og antallet fordelt over planperioden. I 


Eidsberg vil dette dermed utgjøre ca 5-6 boliger pr år. En mer offensiv spredt utbygging vil 


også bidra til å minske påtrykket på fortetting og byutvikling, og ha flere uheldige sider i form 


av påvirkning på kulturlandskap, økt transport og dyrere eldreomsorg, skoletransport mv. 


Statistikk viser også at det ofte er en sammenheng med lav folkehelse, som følge av bilbruk 


som eneste transportmulighet. 


Fra et snitt på til sammen 50-60 boliger pr år de senere år, er det nå angitt i planen et behov på 


130. Utregnet potensiale for utbygging etter gamle og nye tomtereserver blir nå 171, og 10 % 


utgjør da 17 boliger spredt pr år. Dette gir svært høye tall sammenlignet med den reelle 


utbyggingen de senere år, og vil svekke grunnlaget for utvikling i sentrumsområdene. 


 


Dyrka mark: 


Kommunen oppgir at det er lagt inn dyrket mark flere steder i nye områder. Gjennom mange 


år har fortetting og transformasjon i byene og allerede bygde områder vært i fokus. Den nye 


regjeringen har gitt ut ny «statlig retningslinje for bolig, areal og transportplanlegging» som 


ytterligere fokuserer på sentrumsutbygging og høyere tetthet i bysentrum, nær 


kollektivknutepunkt og nærområdene til byer og tettsteder. Det er fortsatt også videreført et 


strengt vern av dyrka og dyrkbar mark gjennom retningslinjen. Statistikken viser at det likevel 


bygges mye på dyrka mark, oftest som følge av at det er gjort planvedtak langt tilbake i tid og 


at kommunen ikke tar på alvor at man også skal vurdere arealbruken i gamle planer på nytt i 


en kommuneplanprosess. Dyrka mark, særlig i kombinasjon med mer perifere områder basert 


på personbiltransport, skal fortrinnsvis vike plass for mer sentrumsnære områder og bygging i 


sentrum på områder som allerede er tatt i bruk.  


 


Flere av områdene som er lagt inn eller ligger inne uten å være utbygd, inneholder også dyrka 


mark av svært god kvalitet. Det gjelder f.eks: 


5    Hærland   67 da    (tidligere delvis regulert. Ikke varselet ny atkomst) 


12  Morstong/Slitu  10 da 


20  Hærland skole   21 da   (noe tilbakeføres?) 


21  Bruberg   108 da    (tidligere omdisponert / halvparten nytt boligareal) 


 


I tillegg kommer en del mindre arealdeler og utvidelser i andre områder, både dyrka og 


dyrkbare arealer. Det er vanskelig å få oversikt over omfanget, men tilsammen er det oppgitt 


at planområdene inneholder ca 200 da dyrket areal, hvorav ca halvparten da ligger innenfor 


nye områder. Etter vår vurdering, og med grunnlag i Fylkesplanen, skal det ikke være behov 


for å legge inn nye arealer dyrka mark i denne planperioden. Vi mener det bør settes opp et 


samlet regnskap for forbruk av dyrka og dyrkbar mark, som i prinsippet skal følge 


fylkesplanens arealregnskap og ha som mål å redusere arealforbruket. 


 


I tabell i planen er lagt inn følgende områder merket nytt areal (helt eller delvis) 


 


Opsahlåsen nord     7da 


Momarken    41da 


Jansberg m fl/Trømborg  50 da 


Visteråsen Hærland    70 da 


Slitu vest   25 da 
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Morstong gård,slitu  10 da 


Momarken, Brandsrud    4 da 


Momarken travbane (næring)  3 da 


Nortura Hærland(næring) 55 da (noe tidligere regulert) 


 


Totalt utgjør nye byggeområder for bolig 109 da og for næring 58 da, (vår summering). 


 


I tillegg til enkeltområdene er det angitt et sentrumsområde rundt Mysen med oppgitt areal på 


396 da, uten spesifikasjon av fordeling. Det er vist en tettstedsgrense hvor dette arealet ligger 


innenfor en grense som omfatter ca 5 km2. 


 


Rekkefølge og byggeprogram 


Der det planlegges for et langt perspektiv blir rekkefølgebestemmelser ekstra viktige. 


Fylkesplanen har en klar rekkefølgebestemmelse om at nye arealer ikke skal legges inn i 


første arealplanrunde. Dette fordi de aller fleste kommunene allerede har nok arealer (ut fra en 


rimelig prognose) for første 12-års-periode, dvs ut fra fylkesplanens statistikkgrunnlag fram 


til 2020/23). I en kommuneplan blir det likevel naturlig en vurdering av nye innspill, og nye 


hensyn, men det bør være høy bevissthet og klare rekkefølgebestemmelser rundt når evt. nye 


innlagte områder skal tillates påbegynt og hva som ligger innenfor planperioden. Faren er, 


slik vi ofte ser, at nye «enkle» utbyggingsområder rykker fram og fortrenger den ønskede 


utviklingen og målsettingen i strategiene om å fortette og skape liv i byenes sentrumsområder. 


Dyrka og dyrkbar mark er alltid enkel å ta i bruk, mens transformasjonsprosesser ofte er mer 


krevende og tar tid. 


 


Sentrumsutvikling / områdeplan: 


Sentrumsområdet i Mysen har et stort potensial for fortetting. Flere tomter ligger ubenyttet og 


et stort areal vest for jernbanen er relativt enkelt å bygge ut. Det er også en diskusjon om 


høyere byggehøyder i sentrum, opp til 7 etasjer i lavereliggende områder og 5 i 


høyereliggende. Innenfor hele boligsektoren har kommunen en målsetting om å ha et «styrt og 


bærekraftig bosettingsmønster». Dette må da innebære en klar styring mot bygging i sentrum. 


I sentrum må det også være en klar målsetting å utvikle det reelle bysenteret med en urban 


karakter og samle funksjoner der hvor de skaper liv og aktivitet. 


 


Næringsbebyggelse: 


Fylkesmannen kan med bakgrunn i nylig vedtatt plan for Slitu-Momarken ikke se at det er 


reelle behov for nye arealer ut over dette store området. Det er lagt inn et område opp mot 


grensen til Trøgstad (nr. 17) som ligger på utsiden av det vedtatte planområdet. Arealbehov 


her bør kunne løses gjennom kommunesamarbeid innenfor Slitu/Momarken-planen. I alle 


områder som ligger inne i planen forutsettes også at bestemmelser som hindrer etablering av 


handel/kjøpesentre ikke endres gjennom kommuneplanen. 


 


Reguleringsbestemmelsene: 


Bestemmelsene til planen er i liten grad spesifisert og styrende. Bare to delområder er 


underlagt en rekkefølgebestemmelse. Utnyttelsesgrad er angitt på generell basis som et 


relativt lavt maksimumstall (35 %), noe som gir lite rom for tettere boformer. Dette rimer 


heller ikke med at det er forutsatt et så vidt stort antall boliger som krever høy tetthet i Mysen 


sentrum. 


 


Bestemmelsen for spredt utbygging inneholder ikke klare begrensende bestemmelser og angir 


ikke konkret nok hvor slik utbygging kan tillates (Bare hvor det av forskjellige grunner ikke 


skal tillates). Antallet må reguleres med maksimalt 10 % som bør være beregnet av det til 


enhver tid bygde antall boliger de siste år. 
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Skytebane: 


Det har pågått en sak med Miljødirektoratet om frigivelse av et ca 200 da stort område på 


Hærland (tidl. masseuttak) til ny skytebane. Direktoratet har gått i mot oppheving av 


servituttavtalen, som krever tilbakføring til friluftsområde når driften er avsluttet (LNF). 


Fylkesmannen følger direktoratets avgjørelse. I planen er det også satt av et alternativt område 


på Bråten. 


 


Konsekvensutredningen 


Det er ofte tradisjonen i mindre kommuner å innhente innspill til nye byggeområder på 


bakgrunn av grunneierforslag. Disse vurderes i konsekvensutredningen enkeltvis. I Eidsberg 


er 21 nye områder tatt inn (og omtrent like mange forkastet) En konsekvensutredning skal 


også inneholde en samlet vurdering av alle tiltakene, dvs utbyggingsområdene og hvordan 


dette påvirker kommuneutviklingen på alle aktuelle temaområder. De områdene som velges ut 


bør underbygge ønsket og planlagt utvikling nedfelt i kommuneplanens samfunnsdel, i 


henhold til en overordnet arealstrategi. Vi kan ikke se at en slik samlet vurdering av 


virkningene for miljø- og samfunn er gjennomført. (KU-forskriftens vedlegg 3). I denne 


samlede vurderingen vil ikke minst spørsmålet om «hvordan kommunen skal vokse» være 


tema. 


 


Framtidig kommunestruktur  


Det pågår et aktivt arbeid med å skape en ny kommunestruktur i fylkene. For Østfolds del er 


et av innspillene å lage en større indre kommune hvor Mysen og Askim utgjør 


kjerneområdene. De to bykommunene har tidligere hatt et samarbeid på plansiden, men i den 


nye arealplanen er det lite omtale av mulighetene for samarbeid og eventuelle endringer i 


kommunestrukturen. Vi må imidlertid legge til grunn at det kan skje endringer gjennom 


stortingsvedtak i 2017, og med stor sannsynlighet vil det dermed innen få år være behov for å 


revidere kommuneplanen. En evt. større kommune vil kunne få et annet utbyggingsmønster. 


Vi mener planen i større grad burde tatt høyde for eventuelle endringer i kommunestrukturen. 


 


Samlet vurdering 


Det er i utgangspunktet ikke behov for nye områder i planperioden og i denne situasjonen 


ikke rimelig å ta inn nye områder som inneholder dyrka mark (Fylkesplanen). Styringen mot 


sentrum bør være sterkere dersom man skal oppnå en styrking av Mysen som by innen 


rimelig tid. Andelen spredt utbygging må reduseres og lokaliseres der det har bakgrunn i 


infrastruktur og et klart ønske om å opprettholde og vedlikehold av grendesamfunn. Vi mener 


kommunen samlet sett må legge til rette for et utbyggingsmønster som er i samsvar med 


statlig retningslinje for samordnet bolig, areal og transportplanlegging. 


 


Konklusjon / Innsigelse: 


 


1. Fylkesmannen fremmer innsigelse til nye områder som tar i bruk dyrka mark av 


nasjonal verdi. Dersom dette likevel skal kunne skje må tidligere omdisponerte 


områder av tilsvarende høy verdi tas ut av planen.  


 


2. Fylkesmannen fremmer innsigelse til omfanget av arealer som i utkast til 


kommuneplanens arealdel for Eidsberg er benevnt ”LNFR for spredt 


boligbebyggelse (LNF-2)”, jf. kartskisse fra Eidsberg kommune datert 10.03.2015. 


Antallet spredtbygde boliger som er stipulert er også betydelig for høyt. 


 


3. Fylkesmannen fremmer innsigelse til nye næringsområder som utvider arealbruken 


langs E18. Gjennom «Plan for Slitu – Momarken» (2014) mener vi denne type 


næringsarealer er dekket for lang tid. 
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4. Vi fremmer innsigelse til en videreføring av planområdet for skytebane på 204/77 


Hærland, forutsatt at servituttavtalen ikke endres av Miljødirektoratet. 


 


 


Faglige råd: 


 Vi vil sterkt anbefale at prognosene for folketall og vekst gjennomgås på nytt 


og modereres, og at arealbruken vurderes endret i forhold til dette. Utbygging 


som er ment å skje i den gjeldende planperioden bør framgå tydelig, og bør 


angis med rekkefølgebestemmelser. 


 


 Vi vil og anbefale at 100m-beltet langs hele grensen mot Glomma beholdes 


med byggeforbud, i tillegg til markeringen som hensynssone landskap.  


   


 Som et sterkt faglig råd vil vi også anbefale at hele arealbruken vurderes opp 


mot et sterkere samarbeid med nabokommunene og sees i sammenheng med 


ny kommunereform. 


 


 


Med hilsen 


 


Dette dokumentet er elektronisk godkjent av 


 


Nina Glomsrud Saxrud Karsten Butenschøn 


Landbruksdirektør Miljøverndirektør 


  


  


 


 


 


Saksbehandler: Geir Gartmann 
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Statens vegvesen Region Øst Postboks 1010 Skurva 2605 Lillehammer 


Østfold fylkeskommune Postboks 220 1702 Sarpsborg 
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Møteprotokoll 
 
 


 


Utvalg: Fylkesutvalget 


Møtested: Valdisholm, Fylkeshuset 


Dato: 23.04.2015 


Tid: 10:00 


 


Faste medlemmer som møtte: 


Navn Funksjon Representerer 


Ole Haabeth Leder Arbeiderpartiet 


Inger-Christin Torp Nestleder Arbeiderpartiet 


Håvard Wennevold Osflaten Medlem Arbeiderpartiet 


Siv Henriette Jacobsen Medlem Arbeiderpartiet 


Britt Egeland Gulbrandsen Medlem Kristelig Folkeparti 


Elin Johanne Tvete Medlem Senterpartiet 


Gretha Kant Medlem Høyre 


Erik Mogens Unaas Medlem Høyre 


Leif Willy Eriksen Medlem Fremskrittspartiet 


Bente Frederikke Stensrød Medlem Fremskrittspartiet 


 


Faste medlemmer som ikke møtte: 


Navn Funksjon Representerer 


Ingjerd Schou Medlem Høyre 


 


Varamedlemmer som møtte: 


Navn Møtte for Representerer 


Simen Nord Ingjerd Schou Høyre 


 


Fra administrasjonen møtte: 


Navn Stilling 


Atle Haga  Fylkesrådmann 


Anne-Lise Kristoffersen Sekretariatssjef (sekretær) 


 
Det ble ikke framsatt merknader til innkallingen eller sakslisten. Det var enighet om å 
behandle sakene nr 45 og 46/15 som siste saker. 
 
Det ble ikke framsatt spørsmål om representantenes habilitet. 
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Saksliste 
 


Saksnr. Sakstittel Side 


 Saker til behandling  


PS 41/2015 Etablering av tannklinikker ved Askim og Mysen 
videregående skoler 


 


PS 42/2015 Overføring av investeringsmidler fra 2014 til 2015  


PS 43/2015 Østfold fylkeskommunes mål, rutiner og tiltak for miljø- og 
samfunnsansvar innenfor innkjøpsområdet 


 


PS 44/2015 Ny organisering av bompengevirksomheten  


PS 45/2015 Politisk styringsstruktur 2015 - 2019. Endringer i 
organisasjonsmodell og reglement for politisk virksomhet 


 


PS 46/2015 Politisk styringsstruktur 2015 - 2019. Endringer i 
arbeidsvilkårene for de folkevalgte og ressursbruken til den 
politiske virksomheten 


 


PS 47/2015 Fylkesrådmannens oppfølging av politiske vedtak - 
rapportering pr. 2. halvår 2014 


 


PS 48/2015 Østlandssamarbeidets årsrapport for 2014  


PS 49/2015 Årsrapport for Kompetanseoffensiven 2014  


PS 50/2015 Oppsummering av internasjonalt arbeid annet halvår 2014  


PS 51/2015 Årsmelding 2014 - Ungdommens fylkesråd  


PS 52/2015 Årsmelding 2014 - elev- og lærlingombudet i Østfold  


PS 53/2015 Årsberetning 2014 - Østfold fylkeskommunale eldreråd  


PS 54/2015 Årsberetning 2014 - Flerkulturelt råd  


PS 55/2015 Årsberetning 2014 - Fylkesrådet for funksjonshemmede  


PS 56/2015 Etablering av busstilbud over riksgrensen mellom Østfold og 
Region Värmland 


 


PS 57/2015 Avklaring av busstilbudet Mysen-Oslo og gjennomgang av 
øvrige regionale tilbud i Indre Østfold 


 


PS 58/2015 Uttalelse. Teknisk gjennomførbarhet av nye alternativer for 
kryssing av Glomma - utvidet KU-fase - Sarpsborg kommune 


 


PS 59/2015 Høringsuttalelse. Mulighetsstudie Glommabanen  


PS 60/2015 Regional transportplan for Østfold mot 2050 (RTP) - 
godsstrategien og behovet for oppdatering 


 


PS 61/2015 Uttalelse. Offentlig ettersyn av planprogram for Fylkesvei 
109 Råbekken - Alvim 


 


PS 62/2015 Høringsuttalelse. Indikatorer for arealbruk og parkering for 
oppfølging av bymiljøavtaler 


 


PS 63/2015 Glemmen videregående skole, avdeling Veum - videre arbeid 
med bygningsmessige løsninger 


 


PS 64/2015 Konsekvenser for gjenværende samarbeidspartnere når 
Akershus fylkeskommune trekker seg ut av samarbeidet om 
Tannhelsetjenestens Kompetansesenter Øst 


 


PS 65/2015 Regional planstrategi 2016-2019 - orientering om innspill fra 
Østfoldkonferansen, Planforum og Østfoldrådet 


 


PS 66/2015 Fremdrift for ny St Mariegt bru fv 118 - grunnerverv  


PS 67/2015 2. gangs høring - Regional plan for vannforvaltning Glomma  
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og Grensevassdragene 


PS 68/2015 Tildeling av midler til administrasjon og drift av 
vannområdene i Østfold i 2015 


 


PS 69/2015 Støtte til skole-bedriftsnettverk i matindustri i Østfold  


PS 70/2015 Støtte til Ocean Talent Camp  


PS 71/2015 Hydrogenprosjekt i Østfold  


PS 72/2015 Høringsuttalelse. Halden kommune - kommunedelplan for 
sentrum 2015-2027 - innsigelse 


 


PS 73/2015 Høringsuttalelse. Eidsberg kommune - kommuneplanens 
arealdel  2015-2027 


 


PS 74/2015 Etablering av Rygge beredskapssenter - oppfølging fra 
Østfoldrådet 


 


PS 75/2015 Evaluering av Haldenkanalen Regionalpark  


PS 76/2015 Deltakelse på AER sommerakademi 2015  


PS 77/2015 Vennskapsbesøk fra Region Värmland i Østfold 5. - 6. mai 
2015 


 


PS 78/2015 Vennskapsbesøk Region Västra Götaland 12.- 14. august 
2015 


 


PS 79/2015 Orienteringssaker i fylkesutvalget 23. april 2015  
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Saker til behandling 


PS 41/2015 Etablering av tannklinikker ved Askim og Mysen videregående 
skoler 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


1. Fremlagt forslag på etablering av tannklinikker på Mysen og Askim videregående skolers 
område vedtas. 


2. Avsatte investeringsmidler på kr 40 mill i årsbudsjettene for 2014 og 2015 benyttes til de 
2 byggeprosjektene. 


3. Fylkesrådmannen gis i oppdrag å finne inndekning av kostnadene på kr 14 mill for 
inventar og utstyr forbindelse med økonomiplanarbeidet. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Inger-Christin Torp (Ap) fremmet følgende endringsforslag framsatt under 
opplærings, kultur og helsekomiteens behandling:  
1. Saken utsettes for behandling høsten 2015. 
2. Parallelt med utsettelsen bes rådmannen i den nye saken også vurdere et alternativ med 


en tannklinikk for Indre Østfold i Askim. 
3. Kulepunktene i fylkesrådmannens vurdering legges til grunn for det videre arbeidet med 


saken. 
4. Saken drøftes med kommunene før neste behandling. 
 
Forslaget ble senere trukket. 
 
Representanten Frederikke Stensrød (FrP) fremmet følgende tilleggsforslag på vegne av 
Høyre og Fremskrittspartiet:  
Nytt punkt 5: 
Samarbeid med private aktører vurderes. 
 
Representanten Simen Nord (H) fremmet følgende endringsforslag på vegne av Høyre og 
Fremskrittspartiet: 
1. Saken utsettes for behandling høsten 2015. 
2. Kulepunktene i fylkesrådmannens vurdering legges til grunn for det videre arbeidet med 


saken. 
3. Saken drøftes med kommunene før neste behandling. 
 
Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
Inger-Christin Torp (Ap) 
 
Votering: 
Simen Nords og Frederikke Stensrøds forslag fikk 5 stemmer og falt (H, FrP). 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble vedtatt med 6 mot 5 stemmer (H, FrP). 
Siv Henriette Jacobsens forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


1. Fremlagt forslag på etablering av tannklinikker på Mysen og Askim videregående skolers 
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område vedtas. 


2. Avsatte investeringsmidler på kr 40 mill i årsbudsjettene for 2014 og 2015 benyttes til de 
2 byggeprosjektene. 


3. Fylkesrådmannen gis i oppdrag å finne inndekning av kostnadene på kr 14 mill for 
inventar og utstyr forbindelse med økonomiplanarbeidet. 


 
Saksordfører: Inger-Christin Torp (Ap) 
 
 
 
 


PS 42/2015 Overføring av investeringsmidler fra 2014 til 2015 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


1. Vedlagte oversikt over investeringsprosjekter for 2014 tas til orientering.  


2. Investeringsmidler som er inntrukket, totalt kr 6 102 484,- frigjøres. Kr 1 000 000,- 
rebevilges Glemmen Tip og resterende kr 5 102 484,- avsettes til konto for ubrukte 
lånemidler. 


3. Ubenyttede investeringsmidler, kr 108 583 737,- fra prosjekter som videreføres i 2015 
rebevilges. Total ramme for 2015 pr prosjekt fremgår av kolonnen lengst til høyre i 
vedlagte regneark og utgjør kr 308 983 737,-. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


1. Vedlagte oversikt over investeringsprosjekter for 2014 tas til orientering.  


2. Investeringsmidler som er inntrukket, totalt kr 6 102 484,- frigjøres. Kr 1 000 000,- 
rebevilges Glemmen Tip og resterende kr 5 102 484,- avsettes til konto for ubrukte 
lånemidler. 


3. Ubenyttede investeringsmidler, kr 108 583 737,- fra prosjekter som videreføres i 2015 
rebevilges. Total ramme for 2015 pr prosjekt fremgår av kolonnen lengst til høyre i 
vedlagte regneark og utgjør kr 308 983 737,-. 


 
Saksordfører: Ingen 
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PS 43/2015 Østfold fylkeskommunes mål, rutiner og tiltak for miljø- og 
samfunnsansvar innenfor innkjøpsområdet 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


1. Fylkestinget tar gjennomgangen av ØFK`s mål, rutiner og tiltak for miljø- og 
samfunnsansvar innenfor innkjøpsområdet til orientering. 


2. Fylkesrådmannen bes løpende vurdere behov for ytterligere tiltak i lys av 
Regjeringens gjennomgang av det nasjonale regelverket. 


3. Fylkesrådmannen bes arbeide videre med å innskjerpe og følge opp krav til 
lærlingeordninger i anskaffelsesprosesser. 


4. Fylkesrådmannen bes sørge for at vi gjennom rammeavtalen for matvarer også vil 
kjøpe flere fair-trade produkter. 


5. Fylkesrådmannen bes sikre at det stilles miljøkrav i de nye større byggesakene, 
herunder krav til lærlinger og krav til lønns- og arbeidsvilkår. 


 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) framsatte følgende tilleggsforslag: 
Nytt punkt 2: (neste skyves) 
Østfold fylkeskommune vil benytte samfunnsutviklende innkjøp og anbud for å nå viktige 
utviklingsmål.  
Punkt 3 (nye punkt 4), tillegg: 
ØFK fylkeskommune vil i likhet med andre fylkeskommuner, deriblant Oslo, stille konkret krav 
om antall lærlinger i byggeprosjektene og sikre at dette følges opp på en forsvarlig måte.   
Punkt 5 (nye punkt 6), tillegg:  
For å nå dette målet vil Østfold fylkeskommune innføre Skiensmodellen som bla. innebærer 
færre, ledd i kontraktskjeden og tiltak for å sikre lærlinger og en rekke tiltak for økt seriøsitet 
og krav til lønns- og arbeidsvilkår. Fylkesutvalget ber om en sak på dette til junimøtet. 
 
Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) foreslo som saksordfører: 
Siv Henriette Jacobsen (Ap) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling punktene 1, 2, 3 og 5 ble enstemmig vedtatt. 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling punkt 4 ble vedtatt med 6 mot 5 stemmer (H, FrP). 
Siv Henriette Jacobsens forslag til nytt punkt 2 ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsens forslag til nye punkt 4 ble vedtatt med 8 mot 3 stemmer (H). 
Siv Henriette Jacobsens forslag til nye punkt 6 ble enstemmig vedtatt.  
Ole Haabeths forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


1. Fylkestinget tar gjennomgangen av ØFK`s mål, rutiner og tiltak for miljø- og 
samfunnsansvar innenfor innkjøpsområdet til orientering. 


2. Østfold fylkeskommune vil benytte samfunnsutviklende innkjøp og anbud for å nå 
viktige utviklingsmål.  


3. Fylkesrådmannen bes løpende vurdere behov for ytterligere tiltak i lys av 
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Regjeringens gjennomgang av det nasjonale regelverket. 


4. Fylkesrådmannen bes arbeide videre med å innskjerpe og følge opp krav til 
lærlingeordninger i anskaffelsesprosesser. ØFK fylkeskommune vil i likhet med andre 
fylkeskommuner, deriblant Oslo, stille konkret krav om antall lærlinger i 
byggeprosjektene og sikre at dette følges opp på en forsvarlig måte.  


5. Fylkesrådmannen bes sørge for at vi gjennom rammeavtalen for matvarer også vil 
kjøpe flere fair-trade produkter. 


6. Fylkesrådmannen bes sikre at det stilles miljøkrav i de nye større byggesakene, 
herunder krav til lærlinger og krav til lønns- og arbeidsvilkår. For å nå dette målet vil 
Østfold fylkeskommune innføre Skiensmodellen som bla. innebærer færre, ledd i 
kontraktskjeden og tiltak for å sikre lærlinger og en rekke tiltak for økt seriøsitet og 
krav til lønns- og arbeidsvilkår. Fylkesutvalget ber om en sak på dette til junimøtet. 


 
Saksordfører: Siv Henriette Jacobsen (Ap) 
 
 
 
 


PS 44/2015 Ny organisering av bompengevirksomheten 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


1. Østfold fylkeskommune støtter forslaget til en fremtidig organisering av 
bompengevirksomheten med inndeling i 3 regioner. 


2. Østfold fylkeskommune støtter alternativet med en geografisk inndeling som er 
sammenfallende med Østlandssamarbeidet med fylkene Buskerud, Telemark, 
Vestfold, Hedmark, Oppland, Akershus, Oslo og Østfold.  


3. Østfold fylkeskommune er positive til at modellen med Vegfinans AS videreføres som 
regionalt bompengeselskap i Region Øst og forutsetter at alle fylkene har lik eierandel 
i nytt selskap.  


4. Østfold fylkeskommune mener at eierskapet må innehas av den som har 
garantiansvar. 


5. Østfold fylkeskommune ønsker ikke en utskilling av utsteder rollen.  


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap)  
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsens forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


1. Østfold fylkeskommune støtter forslaget til en fremtidig organisering av 
bompengevirksomheten med inndeling i 3 regioner. 


2. Østfold fylkeskommune støtter alternativet med en geografisk inndeling som er 
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sammenfallende med Østlandssamarbeidet med fylkene Buskerud, Telemark, 
Vestfold, Hedmark, Oppland, Akershus, Oslo og Østfold.  


3. Østfold fylkeskommune er positive til at modellen med Vegfinans AS videreføres som 
regionalt bompengeselskap i Region Øst og forutsetter at alle fylkene har lik eierandel 
i nytt selskap.  


4. Østfold fylkeskommune mener at eierskapet må innehas av den som har 
garantiansvar. 


5. Østfold fylkeskommune ønsker ikke en utskilling av utsteder rollen.  
 
Saksordfører: Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap)  
 
 
 
 


PS 45/2015 Politisk styringsstruktur 2015 - 2019. Endringer i 
organisasjonsmodell og reglement for politisk virksomhet 


Fylkesordførerens forslag til innstilling 


1. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkestinget. 
2. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkesutvalget. 
3. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkestingskomiteene. 
4. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for administrasjonsutvalget og 


forhandlingsutvalget. 
5. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for kontrollutvalget. 
6. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for særskilt klagenemnd for forvaltningssaker. 
7. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for yrkesopplæringsnemnda. 
8. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for eldrerådet. 
9. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkesrådet for mennesker med nedsatt 


funksjonsevne. 
10. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for flerkulturelt råd. 
11. Fylkestinget vedtar forslag til alminnelig delegeringsreglement og fullmakter til Statens 


vegvesen. 
12. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for saksbehandling i de folkevalgte organer. 
13. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkestinget. 
14. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for ansettelser. 
15. Fylkestinget vedtar forslag til etiske retningslinjer. 
16. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for innsynsrett for de folkevalgte i Østfold 


fylkeskommune. 
17. Fylkestinget vedtar forslag til retningslinjer for oppmerksomhet og påskjønnelser. 
18. Fylkestinget vedtar forslag til retningslinjer for representasjon og bevertning. 
19. Fylkestinget vedtar forslag til retningslinjer for tjenestereiser. 
20 Fylkestinget viderefører organiseringen av fylkestrafikksikkerhetsarbeidet som en del 


av ansvars- og oppgaveområdet til samferdselskomiteen på følgende måte:  
o Trafikksikkerhetsutvalgets medlemmer er personidentisk med 


samferdselskomiteen. 
o Konsultative medlemmer tiltrer med møte- og talerett, og er fastsatt med 


følgende sammensetning: 
 3 representanter fra Politiet (representert ved Østfold politidistrikt, 


Follo politidistrikt og UP-distrikt 1). 
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 3 representanter fra Statens vegvesen (2 fra avdeling Østfold og 1 
fra Trafikant og kjøretøyavdelingen) 


 Trygg Trafikk v/distriktsleder. 
o Østfold fylkeskommune representeres gjennom fylkesrådmannen. 
o Møtene holdes på samme dag som møtene i samferdselskomiteen. 


21. Den nye politiske styringsmodellen og tilhørende reglementer trer i kraft fra 
29.oktober 2015. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) framsatte følgende endringsforslag: 
Punkt 7: Behandlingen av reglement for yrkesopplæringsnemnda utsettes til juni. 
Punkt 12: Reglementets punkt 4.1: Den enkelte komiteleder har innstillingsrett i forhold til 
saker i egen komite. 
 
Votering: 
Fylkesordførerens forslag til vedtak og Siv Henriette Jacobsens forslag ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


1. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkestinget. 
2. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkesutvalget. 
3. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkestingskomiteene. 
4. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for administrasjonsutvalget og 


forhandlingsutvalget. 
5. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for kontrollutvalget. 
6. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for særskilt klagenemnd for forvaltningssaker. 
7. Fylkestinget vedtar å utsette behandlingen av reglement for yrkesopplæringsnemnda 


til juni. 
8. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for eldrerådet. 
9. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkesrådet for mennesker med nedsatt 


funksjonsevne. 
10. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for flerkulturelt råd. 
11. Fylkestinget vedtar forslag til alminnelig delegeringsreglement og fullmakter til Statens 


vegvesen. 
12. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for saksbehandling i de folkevalgte organer 


med følgende endring av punkt 4.1: Den enkelte komiteleder har innstillingsrett i 
forhold til saker i egen komite. 


13. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for fylkestinget. 
14. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for ansettelser. 
15. Fylkestinget vedtar forslag til etiske retningslinjer. 
16. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for innsynsrett for de folkevalgte i Østfold 


fylkeskommune. 
17. Fylkestinget vedtar forslag til retningslinjer for oppmerksomhet og påskjønnelser. 
18. Fylkestinget vedtar forslag til retningslinjer for representasjon og bevertning. 
19. Fylkestinget vedtar forslag til retningslinjer for tjenestereiser. 
20 Fylkestinget viderefører organiseringen av fylkestrafikksikkerhetsarbeidet som en del 


av ansvars- og oppgaveområdet til samferdselskomiteen på følgende måte:  
o Trafikksikkerhetsutvalgets medlemmer er personidentisk med 
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samferdselskomiteen. 
o Konsultative medlemmer tiltrer med møte- og talerett, og er fastsatt med 


følgende sammensetning: 
 3 representanter fra Politiet (representert ved Østfold politidistrikt, 


Follo politidistrikt og UP-distrikt 1). 
 3 representanter fra Statens vegvesen (2 fra avdeling Østfold og 1 


fra Trafikant og kjøretøyavdelingen) 
 Trygg Trafikk v/distriktsleder. 


o Østfold fylkeskommune representeres gjennom fylkesrådmannen. 
o Møtene holdes på samme dag som møtene i samferdselskomiteen. 


21. Den nye politiske styringsmodellen og tilhørende reglementer trer i kraft fra 
29.oktober 2015. 


 
 
 
 


PS 46/2015 Politisk styringsstruktur 2015 - 2019. Endringer i arbeidsvilkårene 
for de folkevalgte og ressursbruken til den politiske virksomheten 


Fylkesordførerens forslag til innstilling 


1. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for godtgjøring til de folkevalgte og de politiske 
partier i Østfold fylkeskommune. 


2. Reglementet trer i kraft fra 29.10.2015. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag, men partiene tok forbehold om endringer 
til fylkestingets behandling.  
 
Votering: 
Fylkesordførerens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


1. Fylkestinget vedtar forslag til reglement for godtgjøring til de folkevalgte og de politiske 
partier i Østfold fylkeskommune. 


2. Reglementet trer i kraft fra 29.10.2015. 
 
 
 
 


PS 47/2015 Fylkesrådmannens oppfølging av politiske vedtak - rapportering 
pr. 2. halvår 2014 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 
Fylkesrådmannens oppfølging av politiske vedtak i annet halvår 2014 tas til orientering. 
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Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Fylkesrådmannens oppfølging av politiske vedtak i annet halvår 2014 tas til orientering. 
 
Saksordfører: Ingen 
 
 
 
 


PS 48/2015 Østlandssamarbeidets årsrapport for 2014 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 
Østlandssamarbeidets årsrapport for 2014 tas til orientering. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Representanten Elin Tvete (Sp) foreslo som saksordfører: 
Gretha Kant (H) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Elin Tvetes forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Østlandssamarbeidets årsrapport for 2014 tas til orientering. 
 
Saksordfører: Gretha Kant (H) 
 
 
 
 


PS 49/2015 Årsrapport for Kompetanseoffensiven 2014 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 
Årsrapport for Kompetanseoffensiven for 2014 tas til orientering. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
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Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
Simen Nord (H) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsen forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Årsrapport for Kompetanseoffensiven for 2014 tas til orientering. 
 
Saksordfører: Simen Nord (H) 
 
 
 
 


PS 50/2015 Oppsummering av internasjonalt arbeid annet halvår 2014 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 
Oppsummeringen av internasjonalt arbeid annet halvår 2014 tas til orientering. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
Siv Henriette Jacobsen (Ap) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsen forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Oppsummeringen av internasjonalt arbeid annet halvår 2014 tas til orientering. 


 
Saksordfører: Siv Henriette Jacobsen (Ap) 
 
 
 
 


PS 51/2015 Årsmelding 2014 - Ungdommens fylkesråd 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 
Årsmelding 2014 fra Ungdommens fylkesråd tas til orientering 







13 
 


 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Årsmelding 2014 fra Ungdommens fylkesråd tas til orientering. 
 
Saksordfører: Ingen 
 
 
 
 


PS 52/2015 Årsmelding 2014 - elev- og lærlingombudet i Østfold 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 
Elev- og lærlingombudets årsmelding 2014 tas til orientering. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Elin Tvete (Sp) framsatte følgende tilleggsforslag: 
Fylkesrådmannen bes legge til rette for at alle videregående skoler i Østfold gjennomfører 
faste elevrådsmøter/klassens time etter ønske fra elev- og lærlingeombudet og i tråd med 
opplæringslovens § 11-6.  
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Elin Tvetes forslag ble enstemmig vedtatt. 
Opplæring, kultur og helsekomiteens forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Elev- og lærlingombudets årsmelding 2014 tas til orientering. 
 
Fylkesrådmannen bes legge til rette for at alle videregående skoler i Østfold gjennomfører 
faste elevrådsmøter/klassens time etter ønske fra elev- og lærlingeombudet og i tråd med 
opplæringslovens § 11-6.  
 
Saksordfører: Gretha Thuen (H) 
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PS 53/2015 Årsberetning 2014 - Østfold fylkeskommunale eldreråd 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


Årsberetningen 2014 fra Østfold fylkeskommunale eldreråd tas til orientering. 


 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
Einar Antonsen (Ap) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsens forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Årsberetningen 2014 fra Østfold fylkeskommunale eldreråd tas til orientering. 
 
Saksordfører: Einar Antonsen (Ap) 
 
 
 
 


PS 54/2015 Årsberetning 2014 - Flerkulturelt råd 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


Årsberetning 2014 fra Flerkulturelt råd tas til orientering. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
May Hansen (SV) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsens forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Årsberetning 2014 fra Flerkulturelt råd tas til orientering. 
 
Saksordfører: May Hansen (SV) 
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PS 55/2015 Årsberetning 2014 - Fylkesrådet for funksjonshemmede 


Fylkesrådmannens forslag til innstilling 


Årsberetning 2014 fra Fylkesrådet for funksjonshemmede tas til orientering. 


 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) foreslo som saksordfører: 
Elin Tvete (Sp) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Siv Henriette Jacobsens forslag til saksordfører ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets innstilling 23.04.2015: 


Årsberetning 2014 fra Fylkesrådet for funksjonshemmede tas til orientering. 
 
Saksordfører: Elin Tvete (Sp) 
 
 
 
 


PS 56/2015 Etablering av busstilbud over riksgrensen mellom Østfold og 
Region Värmland 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 


1. Med bakgrunn i vesentlige endringer i forutsetningene som tidligere er lagt til grunn 
for etablering av et busstilbud over riksgrensen mellom Värmland og Indre Østfold, 
ønsker ikke Fylkesutvalget å gå videre med et hovedprosjekt nå.  


2. 1. Tilbudet må vurderes på nytt og i sterkere grad knyttes opp til tog i Mysen og lokale 
reisebehov mellom Ørje og Mysen hvis tilbudet skal realiseres med en høyere 
kostnadsramme enn alternativ 2 i forprosjektrapporten.  


3. 1. Fylkesrådmannen bes ta initiativ til å gjennomføre en markedsanalyse for en nærmere 
kartlegging av reisebehovene enn det som var mulig innenfor rammen av 
forprosjektrapporten. Fylkesutvalget forutsetter at analysen kan gjennomføres 
innenfor årsbudsjettet til Østfold kollektivtrafikk, og at det fremmes en ny sak høsten 
2015 hvis avklaringene tilsier at prosjektet kan realiseres. 
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Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


 
 
 
 


PS 57/2015 Avklaring av busstilbudet Mysen-Oslo og gjennomgang av øvrige 
regionale tilbud i Indre Østfold 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


 Tilbudet med Linje 9 mellom Mysen og Oslo videreføres fra 1. juli 2015 med utgangspunkt 
i dagens tilbud og priser.  


 Fylkesrådmannen bes gjennomføre en anbudskonkurranse for å få på plass en langsiktig 
avtale om driften av tilbudet. 


 Fylkesutvalget forutsetter at kostnadsnivået i ny avtale omtrent ligger på dagens nivå, og 
at kommunene oppfordres til å bidra i markedsføring og videreutvikling av tilbudet. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


 Tilbudet med Linje 9 mellom Mysen og Oslo videreføres fra 1. juli 2015 med utgangspunkt 
i dagens tilbud og priser.  


 Fylkesrådmannen bes gjennomføre en anbudskonkurranse for å få på plass en langsiktig 
avtale om driften av tilbudet. 


1. Med bakgrunn i vesentlige endringer i forutsetningene som tidligere er lagt til grunn 
for etablering av et busstilbud over riksgrensen mellom Värmland og Indre Østfold, 
ønsker ikke Fylkesutvalget å gå videre med et hovedprosjekt nå.  


2. 2. Tilbudet må vurderes på nytt og i sterkere grad knyttes opp til tog i Mysen og lokale 
reisebehov mellom Ørje og Mysen hvis tilbudet skal realiseres med en høyere 
kostnadsramme enn alternativ 2 i forprosjektrapporten.  


3. 2. Fylkesrådmannen bes ta initiativ til å gjennomføre en markedsanalyse for en nærmere 
kartlegging av reisebehovene enn det som var mulig innenfor rammen av 
forprosjektrapporten. Fylkesutvalget forutsetter at analysen kan gjennomføres 
innenfor årsbudsjettet til Østfold kollektivtrafikk, og at det fremmes en ny sak høsten 
2015 hvis avklaringene tilsier at prosjektet kan realiseres. 
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 Fylkesutvalget forutsetter at kostnadsnivået i ny avtale omtrent ligger på dagens nivå, og 
at kommunene oppfordres til å bidra i markedsføring og videreutvikling av tilbudet. 


 
 
 
 


PS 58/2015 Uttalelse. Teknisk gjennomførbarhet av nye alternativer for 
kryssing av Glomma - utvidet KU-fase - Sarpsborg kommune 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Alternativ 8, bru nord for Tarris, anbefales konsekvensutredet. 
2. Tunellalternativene anbefales ikke konsekvensutredet. 
3. Fylkesutvalget vil jobbe for forsering av planlegging av dobbeltsporet jernbane 


gjennom byene i Østfold, slik at ny IC-strekning kan planlegges sammen med bypakka i 
nedre Glomma og gi nødvendige avklaringer for videre byutvikling i Østfold. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Fylkesrådmann Atle Haga framsatte et notat med tilleggsopplysninger og med følgende 
korrigering av sitt forslag til vedtak: 
Nytt punkt 4: 
Det anbefales å undersøke mulighetene for utvidelse av dagens trase, konsept A, grundigere. 
Det må avklares hvorvidt ombygging av inntaket til kraftstasjonen er så komplisert som 
tidligere forespeilet, og hvorvidt konseptet gir spesielle utfordringer knyttet til nærføring til 
bane, sammenliknet med utfordringene knyttet til øvrige konsepter. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens korrigerte forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Alternativ 8, bru nord for Tarris, anbefales konsekvensutredet. 
2. Tunellalternativene anbefales ikke konsekvensutredet. 
3. Fylkesutvalget vil jobbe for forsering av planlegging av dobbeltsporet jernbane 


gjennom byene i Østfold, slik at ny IC-strekning kan planlegges sammen med bypakka i 
nedre Glomma og gi nødvendige avklaringer for videre byutvikling i Østfold. 


4. Det anbefales å undersøke mulighetene for utvidelse av dagens trase, konsept A, 
grundigere. Det må avklares hvorvidt ombygging av inntaket til kraftstasjonen er så 
komplisert som tidligere forespeilet, og hvorvidt konseptet gir spesielle utfordringer 
knyttet til nærføring til bane, sammenliknet med utfordringene knyttet til øvrige 
konsepter. 


 
 
 
 


PS 59/2015 Høringsuttalelse. Mulighetsstudie Glommabanen 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak: 


1. Mulighetsstudien Glommabanen skal ikke legge noen føringer for Bypakke Nedre 
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Glomma eller kommunale arealplaner. 
2. Det settes ikke i gang noe videre planarbeid for en bybane i Nedre Glomma. Dersom 


det i framtiden skulle vise seg nødvendig å utvide kollektivtilbudet med 
transportmidler med større kapasitet bør en slik vurdering tas i forbindelse med en 
rullering av fylkesplanen og regional transportplan. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) framsatte på vegne av Arbeiderpartiet, Kristelig Folkeparti 
og Senterpartiet følgende endringsforslag framsatt under samferdsel, miljø og 
klimakomiteens behandling: 
Punkt 2, andre setning erstattes med:  
På et senere tidspunkt kan det blir nødvendig å utvide kollektivtilbudet med transportmidler 
med større kapasitet. Ved neste revidering av RTP og fylkesplanen må man vurdere å sette av 
korridorer til kollektivfelt.  
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak og forslaget fra Ole Haabeth ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Mulighetsstudien Glommabanen skal ikke legge noen føringer for Bypakke Nedre 
Glomma eller kommunale arealplaner. 


2. Det settes ikke i gang noe videre planarbeid for en bybane i Nedre Glomma. På et 
senere tidspunkt kan det blir nødvendig å utvide kollektivtilbudet med transportmidler 
med større kapasitet. Ved neste revidering av RTP og fylkesplanen må man vurdere å 
sette av korridorer til kollektivfelt.  


 
 
 
 


PS 60/2015 Regional transportplan for Østfold mot 2050 (RTP) - godsstrategien 
og behovet for oppdatering 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Det vurderes å revidere Regional transportplan for Østfold mot 2050 etter at Regional 
planstrategi er vedtatt.  


 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) framsatte følgende forslag fra samferdsel, miljø og 
klimakomiteens behandling: 
Nytt punkt 2: 
Fylkesrådmannen bes legge fram en status i forhold til godsstrategiens seks prioriteringer i 
junimøtet. 
 
Votering: 
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Fylkesrådmannens forslag til vedtak og fylkesordfører Ole Haabeths forslag ble enstemmig 
vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Det vurderes å revidere Regional transportplan for Østfold mot 2050 etter at Regional 
planstrategi er vedtatt.  


2. Fylkesrådmannen bes legge fram en status i forhold til godsstrategiens seks prioriteringer i 
junimøtet. 


 
 
 
 


PS 61/2015 Uttalelse. Offentlig ettersyn av planprogram for Fylkesvei 109 
Råbekken - Alvim 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
 Østfold fylkeskommune anbefaler å gå videre med alternativ 2 for fylkesvei 109 Råbekken-


Alvim. Det anbefales at man arealplanmessig legger til rette for en framtidig utvidelse fra 
2/3-felts til 4-felts bilvei. 


 Østfold fylkeskommune kan akseptere alternativ 1 under forutsetning av at traseen 
optimaliseres for å oppnå målene i Bypakke Nedre Glomma og at man velger en 
kryssløsning som favoriserer kollektivtransport.  


 Østfold fylkeskommune vil ikke støtte alternativ kommuneplan Fredrikstad, da 
alternativet ikke svarer til målene i Bypakke Nedre Glomma.  


 Østfold fylkeskommune ber om at planprogrammet redegjør bedre for 
organisasjonsstruktur og besluttende organer for det videre arbeidet. 


 Østfold fylkeskommune ber om at planprogrammet redegjør mer detaljert for 
fremdriftsplan og hvilke politiske milepæler og veivalg man ser for seg i prosjektet. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) framsatte følgende forslag fra samferdsel, miljø og 
klimakomiteens behandling: 


 Østfold fylkeskommune anbefaler å gå videre med alternativ 2 for fylkesvei 109 Råbekken-
Alvim. Det anbefales en ny 4-felts vei på strekningen Råbekken – Rolvsøysund Bro. 
Nåværende trasé for fv 109 fra Råbekken til Rolvsøysund bro beholdes som busstrasé og 
utbedres stil et fullgodt alternativ som G/S-vei. 
For strekningen Rolvsøysund bro – Alvim anbefales en 4-felts vei, med en prioritering av 
kollektivtrafikkens framkommelighet.  


 Østfold fylkeskommune ber om at planprogrammet redegjør bedre for 
organisasjonsstruktur og besluttende organer for det videre arbeidet. 


 Østfold fylkeskommune ber om at planprogrammet redegjør mer detaljert for 
fremdriftsplan og hvilke politiske milepæler og veivalg man ser for seg i prosjektet. 


 
Votering: 
Fylkesordfører Ole Haabeths forslag ble enstemmig vedtatt. 
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Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


 Østfold fylkeskommune anbefaler å gå videre med alternativ 2 for fylkesvei 109 Råbekken-
Alvim. Det anbefales en ny 4-felts vei på strekningen Råbekken – Rolvsøysund Bro. 
Nåværende trasé for fv 109 fra Råbekken til Rolvsøysund bro beholdes som busstrasé og 
utbedres stil et fullgodt alternativ som G/S-vei. 
For strekningen Rolvsøysund bro – Alvim anbefales en 4-felts vei, med en prioritering av 
kollektivtrafikkens framkommelighet.  


 Østfold fylkeskommune ber om at planprogrammet redegjør bedre for 
organisasjonsstruktur og besluttende organer for det videre arbeidet. 


 Østfold fylkeskommune ber om at planprogrammet redegjør mer detaljert for 
fremdriftsplan og hvilke politiske milepæler og veivalg man ser for seg i prosjektet. 


 
 
 
 


PS 62/2015 Høringsuttalelse. Indikatorer for arealbruk og parkering for 
oppfølging av bymiljøavtaler 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Østfold fylkeskommune støtter anbefalingen om å etablere et indikatorsett for 
arealutvikling og parkering som grunnlag for å følge opp helhetlige bymiljøavtaler. 


2. Operasjonaliseringen av de ulike indikatorene må skje gjennom reelle 
avtaleforhandlinger og tilpasses kriterier/prinsipper i kommende veileder og de 
aktuelle lokale forutsetninger og utgangspunkt. 


3. Foreliggende saksutredning og vedtak oversendes Statens vegvesen som felles 
høringsuttalelse fra partene i samarbeidsavtalen for areal- og transportutvikling i 
Nedre Glomma. 


4. Partene i Samarbeidsavtalen for Nedre Glomma tar initiativ til å forhandle fram 
helhetlig bymiljøavtale med Samferdselsdepartementet så snart det åpnes for dette.  


  


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Gretha Kant (H) framsatte følgende endringsforslag på vegne av Høyre og 
Fremskrittspartiet: 
Østfold fylkeskommune tar til orientering at det etableres indikatorsett for arealutvikling og 
parkering som grunnlag for helhetlige bymiljøavtaler.  
Vi er kjent med at statlige myndigheter vurderer ordningen med bymiljøavtaler. I den 
forbindelse forutsetter vi at lokale forhold blir vektlagt. 
 
Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) framsatte følgende tilleggsforslag: 
Nytt punkt 1: 
Østfold fylkeskommune aksepterer kravet fra regjeringen om å utvikle indikatorer som et 
vilkår for inngåelse av bymiljøavtaler.  
 
Votering: 
Ved alternativ votering ble fylkesrådmannens forslag til vedtak og fylkesordfører Ole 
Haabeths forslag vedtatt med 6 mot 5 stemmer avgitt for Gretha Kants forslag (H, FrP).  
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Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Østfold fylkeskommune aksepterer kravet fra regjeringen om å utvikle indikatorer som 
et vilkår for inngåelse av bymiljøavtaler.  


2. Østfold fylkeskommune støtter anbefalingen om å etablere et indikatorsett for 
arealutvikling og parkering som grunnlag for å følge opp helhetlige bymiljøavtaler. 


3. Operasjonaliseringen av de ulike indikatorene må skje gjennom reelle 
avtaleforhandlinger og tilpasses kriterier/prinsipper i kommende veileder og de 
aktuelle lokale forutsetninger og utgangspunkt. 


4. Foreliggende saksutredning og vedtak oversendes Statens vegvesen som felles 
høringsuttalelse fra partene i samarbeidsavtalen for areal- og transportutvikling i 
Nedre Glomma. 


5. Partene i Samarbeidsavtalen for Nedre Glomma tar initiativ til å forhandle fram 
helhetlig bymiljøavtale med Samferdselsdepartementet så snart det åpnes for dette.  


 
 
 
 


PS 63/2015 Glemmen videregående skole, avdeling Veum - videre arbeid med 
bygningsmessige løsninger 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Fylkesrådmannen får fullmakt til å inngå ny langsiktig leiekontrakt kommunikasjonsmessig 
sentralt i Nedre Glomma for Glemmen videregående skole, avdeling Voksenpsykiatrisk senter. 
Lokalene dimensjoneres på grunnlag a oppdaterte behovsvurderinger og prognoser.    


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Fylkesrådmannen får fullmakt til å inngå ny langsiktig leiekontrakt kommunikasjonsmessig 
sentralt i Nedre Glomma for Glemmen videregående skole, avdeling Voksenpsykiatrisk senter. 
Lokalene dimensjoneres på grunnlag a oppdaterte behovsvurderinger og prognoser.    
 
 
 
 


PS 64/2015 Konsekvenser for gjenværende samarbeidspartnere når Akershus 
fylkeskommune trekker seg ut av samarbeidet om Tannhelsetjenestens 
Kompetansesenter Øst 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Sak om at Akershus fylkeskommune melder seg ut av Tannhelsetjenestens kompetansesenter 
Øst, tas til orientering. 
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Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Sak om at Akershus fylkeskommune melder seg ut av Tannhelsetjenestens kompetansesenter 
Øst, tas til orientering. 
 
 
 
 


PS 65/2015 Regional planstrategi 2016-2019 - orientering om innspill fra 
Østfoldkonferansen, Planforum og Østfoldrådet 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Presentasjonen av innspill fra Østfoldkonferansen, Planforum og Østfoldrådet til Regional 
planstrategi 2016-2019 tas til orientering. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Presentasjonen av innspill fra Østfoldkonferansen, Planforum og Østfoldrådet til Regional 
planstrategi 2016-2019 tas til orientering. 
 
 
 
 


PS 66/2015 Fremdrift for ny St Mariegt bru fv 118 - grunnerverv 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Statens vegvesen får fullmakt til å gjennomføre kjøp av St Mariegt 2 i henhold til 
alternativ 2 i notatet fra Statens vegvesen, datert 16.03.2015.  


2. St Mariegt 2 legges ut for salg etter fullføring av utbedringen av St Mariegt bru. 
3. Investeringen dekkes av midler avsatt til fylkesveger.   


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Fylkesrådmann Atle Haga framsatte følgende korrigering av sitt forslag til vedtak: 
Nytt punkt 4: 
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Dersom ny kryssing av Glomma, i Sarpsborg, blir gjennomført i dagens trase på fv 118 overtas 
ansvaret for kostnadene til grunnerverv av St. Mariegt. 2 av Bypakke Nedre Glomma. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens korrigerte forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Statens vegvesen får fullmakt til å gjennomføre kjøp av St Mariegt 2 i henhold til 
alternativ 2 i notatet fra Statens vegvesen, datert 16.03.2015.  


2. St Mariegt 2 legges ut for salg etter fullføring av utbedringen av St Mariegt bru. 
3. Investeringen dekkes av midler avsatt til fylkesveger.  
4.  Dersom ny kryssing av Glomma, i Sarpsborg, blir gjennomført i dagens trase på fv 118 


overtas ansvaret for kostnadene til grunnerverv av St. Mariegt. 2 av Bypakke Nedre 
Glomma. 


 
 
 
 
 


PS 67/2015 2. gangs høring - Regional plan for vannforvaltning Glomma og 
Grensevassdragene 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
 Forvaltningsplanene med tilhørende tiltaksprogram for vannregion Glomma og 


Grensevassdragene legges ut på 2. gangs høring i perioden 16. juni til 1. oktober. 


 Hele dokumentet gjøres tilgjengelig i høringsperioden, men med en presisering av hvilke 
områder som er vesentlig endret og det ønskes innspill på. 


 Fylkesutvalget slutter seg til foreslått prosess frem mot vedtak i fylkestingene i desember 
2015.  


 Det gis fullmakt til fylkesrådmannen å legge planforslagene administrativ ut på 2. gangs 
høring.  


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


 Forvaltningsplanene med tilhørende tiltaksprogram for vannregion Glomma og 
Grensevassdragene legges ut på 2. gangs høring i perioden 16. juni til 1. oktober. 


 Hele dokumentet gjøres tilgjengelig i høringsperioden, men med en presisering av hvilke 
områder som er vesentlig endret og det ønskes innspill på. 


 Fylkesutvalget slutter seg til foreslått prosess frem mot vedtak i fylkestingene i desember 
2015.  
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 Det gis fullmakt til fylkesrådmannen å legge planforslagene administrativ ut på 2. gangs 
høring.  


 
 
 
 


PS 68/2015 Tildeling av midler til administrasjon og drift av vannområdene i 
Østfold i 2015 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Østfold fylkeskommune innvilger 200 000 kroner til administrasjon og drift av 
vannområde Glomma sør for Øyeren.  


2. Østfold fylkeskommune innvilger 200 000 kroner til administrasjon og drift av 
vannområde Morsa.  


3. Østfold fylkeskommune innvilger 200 000 kroner til administrasjon og drift av 
vannområde Haldenvassdraget.  


4. Midlene tas fra budsjetterte midler til vannforvaltning i 2015, konto 146020 – 7162. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Østfold fylkeskommune innvilger 200 000 kroner til administrasjon og drift av 
vannområde Glomma sør for Øyeren.  


2. Østfold fylkeskommune innvilger 200 000 kroner til administrasjon og drift av 
vannområde Morsa.  


3. Østfold fylkeskommune innvilger 200 000 kroner til administrasjon og drift av 
vannområde Haldenvassdraget.  


4. Midlene tas fra budsjetterte midler til vannforvaltning i 2015, konto 146020 – 7162. 
 
 
 
 


PS 69/2015 Støtte til skole-bedriftsnettverk i matindustri i Østfold 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Østfold fylkeskommune innvilger NHO Østfold inntil 650 000 kroner til prosjektet «Skole-
bedriftsnettverk i matindustri i Østfold». 
Før prosjektet startes må det framlegges en mer utfyllende prosjektplan med tydelige 
leveranser og spesifisert kostnadsbudsjett. En leveranse bør konkretisere hvordan erfaringene 
kan overføres til andre bransjer og utdanningsretninger. 
Støtte gis under forutsetning av at prosjektet fullfinansieres. 
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Bevilgningen dekkes med 250 000 kroner av midler avsatt til næringsutvikling, 200 000 kroner 
av midler fra Opplæringsavdelingen og 200 000 kroner av midler fra Glemmen videregående 
skole. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Østfold fylkeskommune innvilger NHO Østfold inntil 650 000 kroner til prosjektet «Skole-
bedriftsnettverk i matindustri i Østfold». 
Før prosjektet startes må det framlegges en mer utfyllende prosjektplan med tydelige 
leveranser og spesifisert kostnadsbudsjett. En leveranse bør konkretisere hvordan erfaringene 
kan overføres til andre bransjer og utdanningsretninger. 
Støtte gis under forutsetning av at prosjektet fullfinansieres. 
Bevilgningen dekkes med 250 000 kroner av midler avsatt til næringsutvikling, 200 000 kroner 
av midler fra Opplæringsavdelingen og 200 000 kroner av midler fra Glemmen videregående 
skole. 
 
 
 
 


PS 70/2015 Støtte til Ocean Talent Camp 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Søknaden om støtte til gjennomføring av Ocean Talent Camp Rådhusplassen 2015 avslås. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Simen Nord (H) framsatte følgende endringsforslag: 
Søknaden innvilges med kr 100.000. Administrasjonen får i oppgave å møte Ocean Talent 
Camp med sikte på å lage en sak om mulighetene for å avholde et framtidig Ocean Talent 
Camp i Østfold. Beløpet dekkes over fylkesutvalgets disposisjonskonto. 
 
Votering: 
Ved alternativ votering ble fylkesrådmannens forslag til vedtak vedtatt med 6 mot 5 stemmer 
avgitt for Simen Nords forslag (H, FrP).  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Søknaden om støtte til gjennomføring av Ocean Talent Camp Rådhusplassen 2015 avslås. 
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PS 71/2015 Hydrogenprosjekt i Østfold 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Østfold fylkeskommune skal delta i satsingen på hydrogen, og avsetter 100 000 til dette 
arbeidet over en periode på tre år. Beløpet dekkes fra bevilgede midler på Regionalt 
utviklingsfond: «Strategi for fornybare energikilder». 


2. Østfold fylkeskommune vil bidra til Interregprosjektet BlueMove, enten gjennom 
direkte partnerskap, eller ved å delta som selvstendig aktør i møter, verksteder og i 
utarbeidelsen av strategier og utredninger. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Det ble ikke framsatt endrings- eller tilleggsforslag. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Østfold fylkeskommune skal delta i satsingen på hydrogen, og avsetter 100 000 til dette 
arbeidet over en periode på tre år. Beløpet dekkes fra bevilgede midler på Regionalt 
utviklingsfond: «Strategi for fornybare energikilder». 


2. Østfold fylkeskommune vil bidra til Interregprosjektet BlueMove, enten gjennom 
direkte partnerskap, eller ved å delta som selvstendig aktør i møter, verksteder og i 
utarbeidelsen av strategier og utredninger. 


 
 
 
 


PS 72/2015 Høringsuttalelse. Halden kommune - kommunedelplan for 
sentrum 2015-2027 - innsigelse 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Østfold fylkeskommune mener det er positivt at Halden kommune utarbeider en 
sentrumsplan som har til hensikt å utvikle Halden sentrum som et mer kompakt og urbant 
bysentrum og samtidig ivareta de kvaliteter som ligger i dagens bysentrum. ØFK har allikevel 
noen prinsipielle merknader til forslaget samt innsigelser. 
 
1. Sentrumsplanen for Halden er utformet som en kommunedelplan som skal gi direkte 


utbyggingsrett. Planforslaget skiller ikke mellom eksisterende og fremtidige formål, 
alle formålsendringer er ikke KU-utredet, og det er således vanskelig for berørte 
parter å sette seg inn i hva planforslaget betyr for dem. Kommunen ønsker at videre 
avklaringer i stor grad skal skje gjennom byggesaksbehandling, hvor befolkningen 
ikke blir involvert.  Planforslaget gir således få avklaringer, og av hensyn til de 
demokratiske prosessene, forutsigbarhet og rettssikkerhet for berørte gir Østfold 
fylkeskommune et sterkt råd om at kommunen gjennomgår forslaget for å markere 
hvilke soner som skal detaljeres ut gjennom videre reguleringsplanlegging. 
 


2. Fylkesutvalget vil jobbe for forsering av planlegging av dobbeltsporet jernbane 
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gjennom byene i Østfold, slik at ny IC-strekning kan planlegges sammen med 
bypakka i NG og gi nødvendige avklaringer for videre byutvikling i Halden. 


 
Innsigelse 
1. Bestemmelsene for lek må sikre at «sandlekeplass» for de minste barna skal 


etableres i umiddelbar nærhet, som del av nye byggeprosjekter. Det må tas inn 
avstandskrav til kvartalsekeplass. Siden utbyggingsprosjekter kan gjennomføres 
uten regulering, må rekkefølgekrav til opparbeiding tas inn på sentrumsplannivå til 
alle typer lekeplasser tilknyttet nye boligprosjekter. 


2. Det må ryddes opp i misforholdet mellom planbeskrivelse, kart og bestemmelser 
for småbåtanlegg i Tista. Det må utarbeides KU for de endringer som gjøres i 
forhold til kommuneplanens arealdel. 


3. Det må utarbeides KU for endringer av alle formålsendringer i forhold til gjeldende 
kommuneplan, herunder fremtidige utbyggingsområder og småbåtanlegg samt en   
samlet vurdering av planens virkning for samfunn og miljø. 


 
Halden kommune oppfordres for øvrig til å følge opp fylkesrådmannens faglige råd i saken. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Frederikke Stensrød (FrP) framsatte følgende endringsforslag: 
Fylkesutvalget tar kommuneplan for sentrum Halden 2015 - 2017 til orientering. 
 
Representanten Gretha Kant (H) framsatte følgende endringsforslag: 
Innsigelsene gjøres om til faglige råd. 
 
Votering: 
Frederikke Stensrøds forslag fikk 2 stemmer og falt (FrP). 
Gretha Kants forslag fikk 3 stemmer og falt (H). 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble vedtatt med 6 mot 5 stemmer (H, FrP). 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Østfold fylkeskommune mener det er positivt at Halden kommune utarbeider en 
sentrumsplan som har til hensikt å utvikle Halden sentrum som et mer kompakt og urbant 
bysentrum og samtidig ivareta de kvaliteter som ligger i dagens bysentrum. ØFK har allikevel 
noen prinsipielle merknader til forslaget samt innsigelser. 
 
1. Sentrumsplanen for Halden er utformet som en kommunedelplan som skal gi direkte 


utbyggingsrett. Planforslaget skiller ikke mellom eksisterende og fremtidige formål, 
alle formålsendringer er ikke KU-utredet, og det er således vanskelig for berørte 
parter å sette seg inn i hva planforslaget betyr for dem. Kommunen ønsker at videre 
avklaringer i stor grad skal skje gjennom byggesaksbehandling, hvor befolkningen 
ikke blir involvert.  Planforslaget gir således få avklaringer, og av hensyn til de 
demokratiske prosessene, forutsigbarhet og rettssikkerhet for berørte gir Østfold 
fylkeskommune et sterkt råd om at kommunen gjennomgår forslaget for å markere 
hvilke soner som skal detaljeres ut gjennom videre reguleringsplanlegging. 
 


2. Fylkesutvalget vil jobbe for forsering av planlegging av dobbeltsporet jernbane 
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gjennom byene i Østfold, slik at ny IC-strekning kan planlegges sammen med 
bypakka i NG og gi nødvendige avklaringer for videre byutvikling i Halden. 


 
Innsigelse 
1. Bestemmelsene for lek må sikre at «sandlekeplass» for de minste barna skal 


etableres i umiddelbar nærhet, som del av nye byggeprosjekter. Det må tas inn 
avstandskrav til kvartalsekeplass. Siden utbyggingsprosjekter kan gjennomføres 
uten regulering, må rekkefølgekrav til opparbeiding tas inn på sentrumsplannivå til 
alle typer lekeplasser tilknyttet nye boligprosjekter. 


2. Det må ryddes opp i misforholdet mellom planbeskrivelse, kart og bestemmelser 
for småbåtanlegg i Tista. Det må utarbeides KU for de endringer som gjøres i 
forhold til kommuneplanens arealdel. 


3. Det må utarbeides KU for endringer av alle formålsendringer i forhold til gjeldende 
kommuneplan, herunder fremtidige utbyggingsområder og småbåtanlegg samt en   
samlet vurdering av planens virkning for samfunn og miljø. 


 
Halden kommune oppfordres for øvrig til å følge opp fylkesrådmannens faglige råd i saken. 
 
 
 
 


PS 73/2015 Høringsuttalelse. Eidsberg kommune - kommuneplanens arealdel  
2015-2027 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


Eidsberg kommune har utarbeidet en arealdel som er gitt en positiv retning ut i fra fastsatte 
mål for samfunnsutviklingen. Kommuneplanen bør allikevel endres på noen punkt for å 
tilpasse seg fylkesplanens arealstrategi. Disse endringene vil også bidra til en større 
måloppnåelse i forhold til Eidsberg kommunes egne mål om styrking av Mysen sentrum og 
samtidig utvikling av lokalsentra.  
Innsigelse 
1. Kommuneplanen til Eidsberg må forholde seg til fylkesplanens retningslinjer for 


spredt utbygging når det gjelder lokalisering. Spredt boligbygging skal styrke 
grendene i kommunen som ligger mer enn 3 km fra by. Det må legges inn rent LNF-
formål i en 3 km sone rundt Mysen tettsted. Eidsberg kommune må også utforme 
bestemmelser med kriterier for vurdering av fritidsbebyggelse og næringsbebyggelse 
i områder avsatt med formål LNF-2. 


2. Brandsrud (KU nr 7) og bolig-/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) tas ut av 
planen. Områdene 7 er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, men er ut i fra 
gjeldende kommuneplanstatus fremtidig tettstedsareal i fylkesplanen, og skal tidligst 
tas i bruk til utbygging etter 2021. Område nord for ny E18 (KU nr 17) ligger utenfor 
langsiktig grense. Innsigelsen begrunnes med stort samlet arealforbruk til bolig i 
Mysen utenom sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å nå kommunens 
eget mål om å styrke Mysen sentrum. 


3. Fremtidig boligareal på Morstong gård (KU nr 12) tas ut av planen. Dette begrunnes 
med stort samlet arealforbruk til bolig i Slitu i planperioden. Plasseringen er ikke i 
samsvar med ønsket om å utvikle samlet lokalsenter på Slitu. Morstong er på 
dyrkbar mark med høy bonitet og ligger innenfor områder som er definert som 
«fremtidig tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse skal tidligst tas i bruk til utbygging 
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etter 2021. 
 
Eidsberg kommune oppfordres for øvrig til å følge opp fylkesrådmannens faglige råd i saken. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Gretha Kant (H) framsatte følgende endringsforslag: 
Innsigelsene gjøres om til faglige råd. 
 
Representanten Frederikke Stensrød (FrP) framsatte følgende endringsforslag: 
Fylkesutvalget tar til orientering. 
 
Votering: 
Frederikke Stensrøds forslag fikk 2 stemmer og falt (FrP). 
Gretha Kants forslag fikk 3 stemmer og falt (H). 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak ble vedtatt med 6 mot 5 stemmer (H, FrP). 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Eidsberg kommune har utarbeidet en arealdel som er gitt en positiv retning ut i fra fastsatte 
mål for samfunnsutviklingen. Kommuneplanen bør allikevel endres på noen punkt for å 
tilpasse seg fylkesplanens arealstrategi. Disse endringene vil også bidra til en større 
måloppnåelse i forhold til Eidsberg kommunes egne mål om styrking av Mysen sentrum og 
samtidig utvikling av lokalsentra.  
Innsigelse 
1. Kommuneplanen til Eidsberg må forholde seg til fylkesplanens retningslinjer for 


spredt utbygging når det gjelder lokalisering. Spredt boligbygging skal styrke 
grendene i kommunen som ligger mer enn 3 km fra by. Det må legges inn rent LNF-
formål i en 3 km sone rundt Mysen tettsted. Eidsberg kommune må også utforme 
bestemmelser med kriterier for vurdering av fritidsbebyggelse og næringsbebyggelse 
i områder avsatt med formål LNF-2. 


2. Brandsrud (KU nr 7) og bolig-/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) tas ut av 
planen. Områdene 7 er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, men er ut i fra 
gjeldende kommuneplanstatus fremtidig tettstedsareal i fylkesplanen, og skal tidligst 
tas i bruk til utbygging etter 2021. Område nord for ny E18 (KU nr 17) ligger utenfor 
langsiktig grense. Innsigelsen begrunnes med stort samlet arealforbruk til bolig i 
Mysen utenom sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å nå kommunens 
eget mål om å styrke Mysen sentrum. 


3. Fremtidig boligareal på Morstong gård (KU nr 12) tas ut av planen. Dette begrunnes 
med stort samlet arealforbruk til bolig i Slitu i planperioden. Plasseringen er ikke i 
samsvar med ønsket om å utvikle samlet lokalsenter på Slitu. Morstong er på 
dyrkbar mark med høy bonitet og ligger innenfor områder som er definert som 
«fremtidig tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse skal tidligst tas i bruk til utbygging 
etter 2021. 


 
Eidsberg kommune oppfordres for øvrig til å følge opp fylkesrådmannens faglige råd i saken. 
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PS 74/2015 Etablering av Rygge beredskapssenter - oppfølging fra Østfoldrådet 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Fylkesutvalget tar ekspertgruppas rapport og utkast til forretningsplan for Rygge 
beredskapssenter til orientering. 
Fylkesutvalget anbefaler at arbeidet for å få et permanent beredskapssenter til Rygge 
videreføres i regi av styringsgruppa for næringsutviklingsprosjektet i Mosseregionen. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) framsatte følgende tilleggsforslag: 
Dersom det senere viser seg ønskelig, vil fylkeskommunen kunne ta et initiativ til en eventuell 
juridisk enhet der både fylkeskommunen og kommunene i Østfold inngår. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak og fylkesordfører Ole Haabeths forslag ble enstemmig 
vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Fylkesutvalget tar ekspertgruppas rapport og utkast til forretningsplan for Rygge 
beredskapssenter til orientering. 
Fylkesutvalget anbefaler at arbeidet for å få et permanent beredskapssenter til Rygge 
videreføres i regi av styringsgruppa for næringsutviklingsprosjektet i Mosseregionen. 
Dersom det senere viser seg ønskelig, vil fylkeskommunen kunne ta et initiativ til en eventuell 
juridisk enhet der både fylkeskommunen og kommunene i Østfold inngår. 
 
 
 
 


PS 75/2015 Evaluering av Haldenkanalen Regionalpark 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Fylkesutvalget tar evalueringen av Haldenkanalen regionalpar til orientering 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Siv Henriette Jacobsen (Ap) framsatte følgende tilleggsforslag: 
I løpet av året bes styret i Haldenkanalen om å melde tilbake til Østfold fylkeskommune om 
hvordan evalueringsutvalgets innstilling er fulgt opp. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak og Siv Henriette Jacobsens forslag ble enstemmig vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Fylkesutvalget tar evalueringen av Haldenkanalen regionalpark til orientering. 
I løpet av året bes styret i Haldenkanalen om å melde tilbake til Østfold fylkeskommune om 
hvordan evalueringsutvalgets innstilling er fulgt opp. 
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PS 76/2015 Deltakelse på AER sommerakademi 2015 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Østfold fylkeskommune deltar på AERs sommerakademi 2015 med følgende 
folkevalgte representanter: 


Rune Fredriksen (Ap) 


………………………….. 
2. Østfold fylkeskommune deltar også på årets sommerakademi med to ungdommer 


– oppnevnt av Ungdommens fylkesråd. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Representanten Gretha Kant (H) foreslo:  
Leif Willy Eriksen (FrP). 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak og Gretha Kants forslag ble enstemmig vedtatt. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Østfold fylkeskommune deltar på AERs sommerakademi 2015 med følgende 
folkevalgte representanter: 


Rune Fredriksen (Ap) 


 Leif Willy Eriksen (FrP) 
2. Østfold fylkeskommune deltar også på årets sommerakademi med to ungdommer 


– oppnevnt av Ungdommens fylkesråd. 
 
 
 
 


PS 77/2015 Vennskapsbesøk fra Region Värmland i Østfold 5. - 6. mai 2015 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Fylkesutvalget tar forslag til program for vennskapsbesøket fra Region Värmland til 
orientering. 


2. Følgende representanter deltar: …………………………………………………………………………….. 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Følgende forslag til punkt 2 ble framsatt: 
Fylkesvaraordfører Inger-Christin Torp (Ap) 
Siv Henriette Jacobsen (Ap) (overnatter ikke)  
Håvard W. Osflaten (Ap) (kun 5. juni)   
Gretha Kant (H) (overnatter ikke) 
Frederikke Stensrød (FrP) (overnatter ikke)  
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Elin Tvete (Sp) (kun 5. juni) 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak og de framsatte forslagene til deltakelse ble enstemmig 
vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Fylkesutvalget tar forslag til program for vennskapsbesøket fra Region Värmland til 
orientering. 


2. Følgende representanter deltar:  
Fylkesvaraordfører Inger-Christin Torp (Ap) 
Siv Henriette Jacobsen (Ap) (overnatter ikke)  
Håvard W. Osflaten (Ap) (kun 5. juni)   
Gretha Kant (H) (overnatter ikke) 
Frederikke Stensrød (FrP) (overnatter ikke)  
Elin Tvete (Sp) (kun 5. juni) 


 
 
 
 


PS 78/2015 Vennskapsbesøk Region Västra Götaland 12.- 14. august 2015 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


1. Fylkesutvalget tar programmet fra deltakelse i Västra Götaland Regionen til 
orientering. 


2. Som deltakere på vennskapsbesøket oppnevnes: ………………………………………………………… 


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Følgende forslag til punkt 2 ble framsatt: 
Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) 
Gretha Kant (H) 
Frederikke Stensrød (FrP) 
Senterpartiet og Kristelig Folkeparti melder inn sin deltakelse til sekretariatet snarest. 
 
Votering: 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak og de framsatte forslagene til deltakelse ble enstemmig 
vedtatt.  
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


1. Fylkesutvalget tar programmet fra deltakelse i Västra Götaland Regionen til 
orientering. 


2. Som deltakere på vennskapsbesøket oppnevnes:  
Fylkesordfører Ole Haabeth (Ap) 
Gretha Kant (H) 
Frederikke Stensrød (FrP) 
Senterpartiet og Kristelig Folkeparti melder inn sin deltakelse til sekretariatet snarest. 
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PS 79/2015 Orienteringssaker i fylkesutvalget 23. april 2015 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Den framlagte informasjonen tas til orientering.  


 


Fylkesutvalgets behandling:  


Følgende saker og dokumenter ble framlagt for orientering i fylkesutvalget 23. april 2015:  
1. Protokoll fra eiermøte i Østfold Energi AS 23. februar 2015 
2. Protokoll fra meklingsmøte i Sarpsborg kommune 20. mars 2015 
3. Protokoll fra meklingsmøte i Moss kommune 26. mars 2015 
4. Brev til Moss kommune av 27.03.2015: Peer Gyntsvei 73 og 83, Moss kommune –trekking 


av innsigelse 
 
Votering: 
Den framlagte informasjonen ble enstemmig vedtatt tatt til orientering. 
 


Fylkesutvalgets vedtak 23.04.2015: 


Den framlagte informasjonen tas til orientering.  
 
 
Forhandlingene avsluttet. 
Møtet hevet. 
 
 


Ole Haabeth 
fylkesordfører 


 
 


Gretha Kant 
medunderskriver 


 
 


Anne-Lise Kristoffersen 
sekretær 
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Høringsuttalelse. Eidsberg kommune - kommuneplanens arealdel 
2015-2027 
 


Vedlegg 
1 Kart 
Planen kan i sin helhet ses her: 
http://www.eidsberg.kommune.no/kommuneplanens-arealdel-offentlig-hoering.5715488-
197330.html 
       


Bakgrunn for saken 


Eidsberg kommune har i brev datert 16.02.2015 kunngjort offentlig ettersyn og høring av 
forslag til kommuneplans arealdel 2015-2027 etter Plan- og bygningslov (PBL) § 11-14. Frist 
for uttalelse til saken er 24. apr. 2015.  
 


Fakta og Fylkesrådmannens vurdering 


Generelt 


Fylkeskommunens uttalelse tar utgangspunkt i regionale føringer slik de er nedfelt i vedtatt 
fylkesplan og regionale planer. Denne uttalelsen er en del av arbeidet med å følge opp og 
sikre gjennomføring av fylkesplanen. Fylkeskommunen er også gitt et ansvar for å følge opp 
hensynet i rikspolitiske bestemmelser. Når det gjelder kulturminner har fylkeskonservatoren 
et særlig ansvar.  
 
Eidsberg kommune har utarbeidet en kommuneplan med tydelig struktur og med mål og 
strategier som viderefører og detaljerer fylkesplanens mål. Som en av få kommuner i Østfold 
tar kommunen tema folkehelse med tydelig inn i arealdelen, og gjør temaet gjennomgående 
helt til dokumentasjonskrav til reguleringsplaner. Fylkesrådmannen vil også trekke frem at 
Eidsberg kommune har jobbet godt med avgrensning av lokalsentra, arealregnskap for «nye 
områder» samt forholdet til dyrket mark.  
 
Arealdelen har i seg en kjerne av mål og strategier som bygger opp under intensjonene for 
både miljø, folkehelse og verdiskapning i fylkesplanen.  



http://www.eidsberg.kommune.no/kommuneplanens-arealdel-offentlig-hoering.5715488-197330.html

http://www.eidsberg.kommune.no/kommuneplanens-arealdel-offentlig-hoering.5715488-197330.html
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Fylkesrådmannen vil særlig trekke frem følgende sammenheng mellom samfunnsdel og 
arealdel som positiv: 


 Strategier for vekst som munner ut i prinsipper for bolig og næringsutvikling og 
derigjennom også en retning for arealdelen. 


 Satsing på sentrumsområdet og kobling til pågående arbeid med områderegulering for 
Mysen  


Fylkesrådmannen mener imidlertid at de gode intensjonene svekkes noe av enkelte nye 
arealer i tilknytning til Mysen og romslig med vedlikeholdsutbygging i forhold til kommunens 
samlede arealbehov til bolig. 
For enkelte tema i arealdelen anbefaler fylkesrådmannen innsigelse. Innsigelse innebærer at 
kommunestyret i kommunen ikke kan egengodkjenne planen før den er endret og at 
problemstillingene er løst i forståelse med fylkeskommunen.  
 
Senterstruktur 


Kommunen har et uttrykt mål om 2,2 % befolkningsvekst.  Kommunen regner med en 
befolkning på 15000 innbyggere i 2027 og legger vekt på vekst i Mysen. Områderegulering 
for Mysen skal erstatte kommunedelplan for Mysen, og boligregnskapet for utkastet til 
denne planen viser mulighet for 2460 nye enheter i sentrum. Kommunen har jobbet med 
senterstrukturen og langsiktige grenser for lokalsamfunnene: Trømborg, Slitu, Hærland og 
Eidsberg stasjon. I tillegg er spredt boligbygging vært en viktig del av drøftingene. 
 
Boligbehovet er stipulert til 130/året. Av disse skal 206 boliger komme i lokalsentra fram til 
2050. Dette tilsvarer 6/år frem til 2050. I tillegg kommer 166/år i Mysen utenom 
sentrumsplanområdet. Vurdert ut fra et total boligbehov på 130/år og et ønske om kompakt 
utvikling av Mysen synes utbyggingen i felt utenom sentrum i Mysen å være høy. 
I tillegg åpnes det for 10% spredt boligbygging. 
 
Bolig og arealøkonomisering 
Sett i lys av at Eidsberg kommune legger ut mer areal enn det de har beregnet er nødvendig 
for å dekke boligbehovet, anbefaler fylkesrådmannen at kommunen utarbeider et 
retningsgivende boligbyggeprogram for kommunen samlet, for å styre boligutviklingen etter 
intensjonene i kommuneplanen.  
 
Fylkesrådmannen har utarbeidet en oversikt over Eidsberg kommunes bidrag til 
arealøkonomiseringen i Indre Østfold. Regionen har i hht til fylkesplanen samlet sett 
tilstrekkelig areal inne i gjeldende kommuneplaner til å dekke utbyggingsbehovet i et 40-års- 
perspektiv. Arbeidet med det detaljerte arealregnskapet for regionen viser at det er en liten 
arealpott til fordeling frem mot 2040. Dette gjelder for utvikling av byene og områdesentra. 
Nedenunder gis en oversikt over forholdet til langsiktig grense og arealøkonomisering i 
Mysen: 
 
Nr i KU Navn Nye lagt 


inn 
Videreført  
fra gjeldende 
plan 


Merknad 


7 Bolig: Brandsrud 4,5 daa  Innsigelse anbefales 


16 Opsahlåsen nord ny 8 daa  Forutsetter at ferdig regulert areal 
utbygges først. Bestemmelse må 
rettes. 
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17 Bolig/næring nord for 
ny E18 


36.5 daa  LNF i nylig vedtatt kom.delplan. 
Utenfor langsiktig grense i fypl. 
Innsigelse anbefales 


22 Bolig/næring: 
Momarken:  


 B:49 daa + 
N:9 daa 


Allmennyttig formål i dag 


10 Næring: Stensrud ved 
Haga 


13,6 daa  LNF i dag, men tatt i bruk til næring 


21 Offentlig: ved Hæra  54 daa Fremtidig næring og LNF 2 i dag 


33 Offentlig : ved Hæra 3 daa  Utenfor tettstedsgrensen 


40 Næring/Park and ride: 
Torperveien 


 2 daa Næring i dag 
Alt til 43 


43 Næring/Park and ride   4 daa Grønnstr., men dagens bruk er 
næring. Alt. til nr 40 


Sum boligareal i planperioden 57 daa 
 
Fylkesplanen dokumenterer at en av hovedutfordringene for Indre Østfold er 
arealøkonomisering, og det faktum at kommunene samlet sett har tilstrekkelig med arealer i 
gjeldende kommuneplaner i et 40 års perspektiv. Fylkesrådmannen mener derfor i 
utgangspunktet at kommunene ikke kan legge inn nye arealer uten å «veksle» disse mot 
arealer fra gjeldende plan. I KU fremkommer det at det ikke er behov for utvidelse av 
boligområder i denne planrulleringen i Mysen. Med dette som bakgrunn anbefaler 
fylkesrådmannen at det nedlegges innsigelse til nytt område ved Brandsrud og 
næring/boligområde nord for ny E18. Områdene bidrar ikke til å nå kommunens eget mål 
om å styrke Mysen sentrum. Brandsrud (KU7) er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, 
men er ut i fra gjeldende kommuneplanstatus definert som «fremtidig tettstedsareal» i 
fylkesplanen, og skal tidligst tas i bruk til utbygging etter 2021. Opsahlåsen (KU 16) er også 
innenfor det areal, som i fylkesplanen er definert som «fremtidig tettstedsareal». 
Kommunen forslår selv at arealet ikke kan utbygges før tidligere avsatt og regulert område 
er ferdig utbygget. Fylkesrådmannen forutsetter derfor at kommunen følger opp § 4.4 i 
bestemmelsene, og at punkt D1 i bestemmelsen rettes, slik at det henvises til riktig nummer 
i KU, nr 16.  
 
Foreslått område nord for ny E18 er utenfor langsiktig grense i fylkesplanen. Området er 
nylig vedtatt som LNF i kommunedelplan for Slitu-Momarken. En slik utvikling er ikke i tråd 
med kommunens langsiktige arealstrategi. Kommunen har heller ikke foreslått å ta andre 
områder ut for å «veklse inn» for en slik utvikling. 
 
For arealer til næring sies det i planbeskrivelsen at det er tilstrekkelig areal i gjeldene plan til 
næringsutvikling de kommende 30 år. Planen Legger ikke opp til store nye områder, men 
viderefører de fremtidige områdene som ligger i kommuneplanen og i kommunedelplanen 
for Slitu /Brennemoen.   
 
Fylkesrådmannen har vurdert forslag til utvikling av lokalsamfunnene Hærland, Trømborg, 
Slitu og Eidsberg stasjon ut fra fylkesplanens retningslinjer om vedlikeholdsutbygging i 
lokalsentra: 
 
Hærland 
Nr i KU Navn Nye lagt inn Videreført fra gjeldende plan Merknad 


1 Bolig: Visterveien 20 daa 50 daa  


Sum boligareal i planperioden 20 daa   
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Det er ikke laget ytre grense for langsiktig avgrensning av Hærland. Utgangspunktet for 
lokalisering av vedlikeholdsutbygging er gangavstand på 2 km (langs vei) til skole. 
Fylkesrådmannen mener dette er et godt prinsipp. Fylkesrådmannen har ikke merknader til 
et boligareal på 20 daa i planperioden. 
 


Trømborg 
Nr i KU Navn Nye lagt inn Tatt ut Merknad 


35 Jansberg m fl. 50 daa  Alternativ til Åsen skog III 


 v/Dynjan  85 daa Anslått størrelse 


Sum boligareal i planperioden 50 daa 


Ytre grense for Trømborg omfatter Åsen skog og alternativet til Åsen skog, Jansberg m.fl. 
Fylkesrådmannen støtter forslaget om å legge inn Jansberg m.fl til erstatning for Åsen skog, 
og mener langsiktig grense bør redigeres i planbeskrivelsen for å tydeliggjøre dette.  Ut i fra 
avstand til Trømborg og skolen, mener Fylkesrådmannen det er positivt at fremtidig område 
ved Dynjan erstattes av utvidelse ved Jansberg. Sett i lys av at 85 daa tas ut har ikke 
fylkesrådmannen merknader til størrelsen på nytt areal.  Ved regulering må det her tas 
hensyn til adkomst til friluftslivsområdene i vest. 
 
Slitu 
Nr i KU Navn Nye lagt inn Merknad 


12 Bolig: Morstong gård 10 daa Innsigelse anbefalt 


15 Bolig/Næring: Gislingrud 8 daa Avh av  nr 18 i KU 


18 Bolig: Slitu vest 25 daa  


Sum boligareal i planperioden  43 daa  


Langsiktig grense legger opp til en fremtidig utvikling på Slitu. Fylkesrådmannen mener 
arealene som er foreslått ved Slitu vest og Gislingrud bidrar til et samlet lokalsenter på Slitu. 
Det er gangavstand til skole og kollektivknutepunkt, og det bør vurderes høyere tetthet enn 
1 bolig/daa. Det beskrives i KU at området ved Morstong «ikke er i tråd med ønsket utvikling 
av grendesenteret Slitu». Fylkesrådmannen støtter denne vurderingen. Med høyere tetthet 
bør kommunen søke å realisere de ønskede boligenhetene innenfor arealet avsatt i Slitu vest 
og ved Gislingrud. Alle de foreslåtte nye utbyggingsområdene ved Slitu er på dyrkbar mark 
med høy bonitet. Til forskjell fra Gislingrud og Slitu vest er Morstong definert som «fremtidig 
tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse arealene skal tidligst tas i bruk til utbygging etter 2021. 
Fylkesrådmannen støtter rådmannen i kommunens sin samlede vurdering, og anbefaler at 
det nedlegges innsigelse til boliger ved Morstong i denne planperioden.  
 
Eidsberg stasjon 
Nr i KU Navn Nye lagt inn Videreført fra gjeldende plan 


 v/Kirkeby 0 14 daa 


Sum boligareal i planperioden  14 daa 


Ytre grense er foreslått rundt Eidsberg stasjon. Regulert område ved Eidsberg stasjon er lagt 
inn siden forrige kommuneplan. I tillegg er fremtidig areal ved Kirkeby videreført inn i forslag 
til ny plan. 


 
Spredt utbygging. 


Eidsberg kommune har tatt inn bestemmelser om spredt boligutbygging. PBL stiller krav 
både om lokaliseringer og omfang. Fylkesplanen har ramme for spredt utbygging i Eidsberg 
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på 10 %. Dette er tatt inn i bestemmelsene. Med et boligbehov på 130/år vil dette kunne 
bety opp mot 13 enheter/år, noe som antas å ligge langt over det kommunen til nå faktisk 
har realisert pr år.  Kommunen har lagt inn store soner med LNF-2, hvor det åpnes for spredt 
utbygging. Slik plankartet fremstår tilfredsstilles ikke fylkesplanens krav om avstand til by. 
Fylkesrådmannen mener kommunen må ta inn en sone på 3 km rundt Mysen som må legges 
inn som LNF-sone 1, og anbefaler at det nedlegges innsigelse til dette manglende forholdet. 
Det er utformet bestemmelser som sier at boliger ikke tillates oppført på dyrket mark, og at 
boligeiendommer ikke skal være større enn 2 daa. Det er utformet kriterier for lokalisering 
innenfor LNF-2 sonen. 
 


I LNF-2 områdene åpnes det også for spredte hytter og spredt næringsbebyggelse. Det er 
ikke utformet bestemmelser eller retningslinjer til denne type utbygging. Fylkesrådmannen 
anbefaler at det nedlegges innsigelse til manglende bestemmelser for fritidsboliger og 
ervervsbebyggelse i LNF-2. 
 
Skytebane 


Kommunen har lagt inn to alternative områder for skytebane. Det er varslet oppstart på 
planarbeid for området ved Nordskogen. Kommunen har fått tilbakemeldinger her som 
skulle tilsi at det vil være vanskelig å gjennomføre en flytting av anlegget hit.  Ut i fra dette 
anbefaler fylkesrådmannen at kommunen jobber videre ut i fra alternativet på Bråtan.  


 
Næringsområder  


Kommunen beskriver at de har nok næringsarealer, og at det kun er behov for justeringer 
samt at det legges ut et større areal for at Nortura Hærland skal kunne utvikle seg. 
Kommunen har lagt inn 70 daa fremtidig næringsareal her. Dette er et område som i dag er 
regulert til landbruk. Utvidelsen går på bekostning av dyrket mark og det er utfordringer 
knyttet til trafikksikkerhet og nærhet til skolen. Ut i fra en samlet vurdering av bedriftens 
satsning og vekst, og de samfunnsmessige virkninger, mener allikevel fylkesrådmannen at 
utvidelsen kan aksepteres.  


 


Handel og kjøpesenter 


Fylkesrådmannen mener kommunen på en god måte beskriver behovet for å legge til rette 
for mer handelsutvikling i sentrum, siden sentrum taper markedsandeler til 
kjøpesenterområdene. Arealdelen åpner for handel på Brennemoen i tråd med 
kommunedelplan for Slitu-Brennemoen, og bidrar på denne måten til å demme opp for at 
handel som naturlig hører hjemme i sentrumsområdet etableres utenfor sentrum. 
Kommunen vil så følge opp med områderegulering for sentrum, som skal bidra til utvikling 
av en attraktiv og levende småby. Fylkesrådmannen gjør oppmerksom på at formålet 
«næring» ikke åpner for forretning/handel. 


 


Lek 


Bestemmelser om uteoppholdsareal og lekeareal med retningslinjer ivaretar hensyn til 
bokvalitet på en god måte. Det er angitt kvalitetskriterier og rekkefølgebestemmelser som 
sikrer faktisk opparbeiding av arealene. 


 


Kulturminner/kulturmiljøer 
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Hensynet til kulturminner er generelt godt ivaretatt i planen. Østfold fylkeskommune har 
likevel faglige råd som bør følges opp med hensyn til kulturminner og kulturmiljøer. 
 
Ved oppstart av reguleringsarbeidet spilte Fylkeskonservatoren inn at kommunen i 
planprosessen burde arbeide med avgrensninger av hensynssoner for kulturmiljøer og 
landskap. Dette er også i tråd med hva kommunen på side 19 i planbeskrivelsen. Vi kan ikke 
se at det i planen finnes denne type hensynssoner annet enn de som ble avgrenset i 
kommunedelplanen for Slitu-Momarken. Vi tilrår at større miljøer/landskap rundt Eidsberg 
kirke-Lekum-Valdisholm, Folkenborg, og andre kulturlandskap som er opplistet i 
kommunedelplan for kultur, kulturminnevern, idrett og friluftsliv 2015-2018, avmerkes som 
hensynssoner. Vi ser det som viktig at prioriterte kulturmiljøer i sistnevnte kommunedelplan 
blir synlige i kommuneplanens arealdel gjennom hensynssoner og retningslinjer. 
 
Det er gjort enkelte endringer i kommunedelplan for Slitu-Momarken. Disse er det gjort KU-
vurderinger av. Det synes imidlertid som om det har skjedd en feil ved nummerering av 
hensynssonene.  Området sør for gamle E18 er vist som H_730, mens området i nord er vist 
som H_170. Dette stemmer ikke overens med gjeldende kommunedelplan. Vi forutsetter at 
vedtatte hensynssoner fra Slitu-Momarken-planen videreføres i arealdelen, og at denne 
feilen rettes opp. Om ikke må dette oppfattes som en innsigelse. 
 
Når det gjelder miljøet rundt Eidsberg kirke-Lekum-Valdisholm er dette avgrenset i 
fylkesplanen på vedleggskart for regionalt verdifulle kulturmiljøer. Det inngår også i utvalget 
som Riksantikvaren vurderer som nasjonalt viktig i forbindelse med sin database 
«Kulturhistoriske landskap av nasjonal interesse». I forlaget til kommuneplan er området 
avmerket som hensynssone H_560 (bevaring naturmiljø). Bestemmelsene til denne 
hensynssonen fanger ikke opp kulturlandskapshensynene og sonen bør derfor forsterkes 
med hensynssynssone kulturmiljø slik at kulturminneelementene ivaretas. 
 
De delene av Høytorp fort som er fredet må i plankartet markeres med hensynssone  H_730 
(båndlegging etter lov om kulturminner). 
 
For § 4.3 Spredt utbygging må det føyes til i punkt 6 at dette også gjelder adkomstvei og 
annen infrastruktur. Det må også føyes til i samme punkt at alle tiltak som er nærmere enn 
100 m fra automatisk fredete kulturminner skal sendes regional kulturminnemyndighet for 
uttalelse. 
 
Som et nytt punkt c under § 4.21 Kulturminner bør det framkomme at kulturminner som er 
opplistet i kommunedelplan for kultur, kulturminnevern, idrett og friluftsliv 2015-2018 skal 
ivaretas og hensyntas uavhengig av hvilket arealformål de ligger i. Dette vil bidra til å gi 
kommunens nye kulturminneplan mer tyngde. 
 
Fylkeskonservatoren kan ikke se at noen av de foreslåtte utbyggingsområdene i planen får 
særlig uheldige konsekvenser for kjente kulturminner eller landskap, men påpeker at all 
videre detaljplanlegging i disse områdene må følge vanlige prosedyrer for arkeologiske 
undersøkelser. 
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Fylkesrådmannens forslag til vedtak 


Eidsberg kommune har utarbeidet en arealdel som er gitt en positiv retning ut i fra fastsatte 
mål for samfunnsutviklingen. Kommuneplanen bør allikevel endres på noen punkt for å 
tilpasse seg fylkesplanens arealstrategi. Disse endringene vil også bidra til en større 
måloppnåelse i forhold til Eidsberg kommunes egne mål om styrking av Mysen sentrum og 
samtidig utvikling av lokalsentra.  
Innsigelse 
1. Kommuneplanen til Eidsberg må forholde seg til fylkesplanens retningslinjer for 


spredt utbygging når det gjelder lokalisering. Spredt boligbygging skal styrke 
grendene i kommunen som ligger mer enn 3 km fra by. Det må legges inn rent LNF-
formål i en 3 km sone rundt Mysen tettsted. Eidsberg kommune må også utforme 
bestemmelser med kriterier for vurdering av fritidsbebyggelse og næringsbebyggelse 
i områder avsatt med formål LNF-2. 


2. Brandsrud (KU nr 7) og bolig-/næringsområdet nord for ny E18 (KU nr 17) tas ut av 
planen. Områdene 7 er innenfor langsiktig grense i fylkesplanen, men er ut i fra 
gjeldende kommuneplanstatus fremtidig tettstedsareal i fylkesplanen, og skal tidligst 
tas i bruk til utbygging etter 2021. Område nord for ny E18 (KU nr 17) ligger utenfor 
langsiktig grense. Innsigelsen begrunnes med stort samlet arealforbruk til bolig i 
Mysen utenom sentrumsområdet, og at områdene ikke bidrar til å nå kommunens 
eget mål om å styrke Mysen sentrum. 


3. Fremtidig boligareal på Morstong gård (KU nr 12) tas ut av planen. Dette begrunnes 
med stort samlet arealforbruk til bolig i Slitu i planperioden. Plasseringen er ikke i 
samsvar med ønsket om å utvikle samlet lokalsenter på Slitu. Morstong er på 
dyrkbar mark med høy bonitet og ligger innenfor områder som er definert som 
«fremtidig tettstedsareal» i fylkesplanen. Disse skal tidligst tas i bruk til utbygging 
etter 2021. 


 
Eidsberg kommune oppfordres for øvrig til å følge opp fylkesrådmannens faglige råd i saken. 
 
 
Sarpsborg, 8. april 2015 
 
 
Atle Haga        Hilde Brandsrud 
fylkesrådmann       kst. fylkesdirektør 
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Eidsberg kommune


Samfunnog utvikling


Ordfører Voldens vei 1
1850 MYSEN Hærland, 23. mars 2015


KOMMUNEPLANENS AREALDEL 2015-2027 - SVAR PÅ HØRING


Vi viser til ovennevnte høring.


Dette er Hærland idrettslag sine merknader til planene om regulering av skytebane i Nordskogen i


Hærland.


Hærland idrettslag er eier av skianlegget på Myrås og er ansvarlig for drift og vedlikehold av lysløypa


tilknytta anlegget. Myrås skistadion ligger om lag 300 meter fra den planlagte skytebanen. Lysløypa


vil krysseveien inn til en eventuell skytterbane, samt ligge tett opptil banen.


Om Myrås skistadion, lysløypa og bruken


Hærland idrettslag er eier av skianlegget på Myrås, som omfatter skistadion og den delen av veien


inn til grustaket som går fra gamle E18og frem til bommen, og er videre ansvarlig for drift og


vedlikehold av lysløypa tilknytta anlegget. Lysløypabestår av to sløyfer på 2 og 3.5 km, som blir brukt


hele året til trim, trening og rekreasjon. De siste årene har deltakerantallet på de faste


karusellrennene vinterstid vært oppe i 80 barn. Antall barn på Hærland skole er om lag 100, hvilket


taler for seg i forhold til lokalbefolkningens tilslutning til aktivitetene i anlegget.


I tilknytning til stadionområdet er det også akebakke og en tilrettelagt grillplass. Påeiendommen


ligger også Myråsstua som blir brukt til kiosk og varmestue. Myrås er utgangspunktet for mange


oppmerkede turstier i området. Skolen, barnehagene, 4H, Turistforeningen og fotballgruppa er andre


brukere av området til forskjellige aktiviteter.


Vi forutsetter at det foreslåtte området er tenkt benyttet i samme omfang som EidsbergJeger- og


Fiskerforening har fremmet reguleringsforslag om i 2014. Det da utarbeidet et planprogram. l


saksdokumentene fremgikk det at det er svært omfattende planer foreningen har for anlegget de


ønsker seg i Nordskogen. Det tas høyde for inntil 400 000 skudd årlig og at skyting skal kunne skje


gjennom hele året. Anlegget er tenkt å ha status som regionanlegg, hvilket vi tolker som en ambisjon


om et høyt aktivitetsnivå. l ettertid har også politiet ytret Ønskeom å benytte anlegget til


øvelsesskyting, blant annet til såkalt nattskyting.


l forbindelse med høringen av planprogrammet, uttrykte vi frykt for at anlegget ville medføre


betydelig negative konsekvenser . Vi gikk derfor imot planene.







Området er en del av Fjella-området, og er blant annet servituttbelagt og dermed særskilt sikret for


friluftsformål.Av dennegrunn,var også statligemyndigheternegativetil reguleringsplanen.


Vi er derfor overrasketover at Eidsbergkommunefremdeles har pekt ut området som aktuelt for


støyendeaktivitet. Denneganggjennomkommuneplanensarealdel.


HærlandILer fremdelessværtnegativetil anleggetsomønskesetablert. Selvom planprosessener


en annen, mener vi de samme motargumentene er like aktuelle som sist.


Hærland ILsinemerknader til planeneom skytebanei Nordskogen


HærlandILer genereltskeptisketil planeneom skytebane.Myråsskistadionliggerom lag300 meter


fra den planlagteskytebanenog lysløypavil krysseveien inntil en eventuellskytebane,samt ligge


tett opptil banenog delvisinne i rød støysone.Den planlagteskyteaktivitetenvil etter vår mening


være generelt negativtfor aktiviteten i lysløypaog påarenaen, både pågrunnav støyproblematikken


ogdet generellesikkerhetsaspektet.Området er dessutensikretsomstatligfriluftsområdeogvi


mener at det planlagteskyteanleggetikkeer forenligmed dette.


ämt
Støyensomvilvære fra aktivitet på skytebanenvil ramme innfallsportentil Myråsmed lysløype,


turstier ogviktigefriluftsområder.Skytestøy,enten iform av direkte plagsommehøye lydereller


rullendeekkoerfra skuddene,vil berøre heleanlegget.Det vil være umuligå fjerne sjenerendelyder


som erfaringsmessig vil kunne høres over store avstander. Hvis planene om skyteanlegg blir


gjennomført,mener HærlandILdet er sværtviktigat ileggesvesentligebruksbegrensningerknyttet


til skyteaktivitetenogat dette skjeri dialogmed idrettslaget.


Støymålingenesom er lagttil grunni planprogrammetfor reguleringsarbeideter utført av konsulent


for forslagsstiller/oppdragsgiver.HærlandILmener det i tilleggbørgjørestilsvarendemålingerog


beregninger av en nøytral tredjepart og at Eidsberg kommune bør ta ansvar for dette.


Sikkerhet


Brukereav anleggetpå Myråsomfatter blantannet barnhelt nedtil 2 årsalder i organiserte


aktiviteter og småbarnsfamiliergenerelt når det gjeldertur/rekreasjon. HærlandILfrykter at


småbarnsforeldrevil føle segutryggemed tanke på at barna kanta seginn på skytebanen.Det vil


etter vår meningikkeværetilstrekkeligmed skiltingom at skytingpågår,da de minstebarnaikke kan


leseeller forstå konsekvenseneav å gå inn på skyteområdet.Derfor bør et eventuelt skyteanleggog


vei sikresved inngjerding,for å reduseredenne risikoentil et minimum.


Videre vil trafikken påveien somkrysserlysløypaøke betraktelig,hvilketutløserbehovfor en


planovergangpå dette punktet. Denneplanovergangenmå tåle belastningenav løypemaskinen.


Trivsel


I tilleggtil lysløypaogturstierer det på Myråsanlagtgrillplasserog akebakker.HærlandILanserdet


somsannsynligat brukenav alle fasilitetenei områdetvil reduseresbetrakteligpågrunnav nevnte


problematikkknyttet til støyog sikkerhet.


Dugnadsbasertdrift


Alt vedlikeholdi lysløypaogturstier er basertpå dugnad.Forå holdetilfredsstillendestandard


nedleggeset høytantall dugnadstimerhvertår. Lokalbefolkningener viktigebidragsyterei dette







arbeidet. Med vissheten cm at lokalbefolkningen er svært skeptiske til å få det planlagte


skyteanlegget som nabo, frykter Hærland ILat tilgangen på frivillige vil reduseres drastisk. Hvis


idrettslaget ikke kan støtte seg på frivillige til dugnadsarbeid vil driften av hele anlegget stoppe.


Overlaggende interesser idrettslag - smeanlegg?


Det har vært nevnt at idrettslaget vil kunne dra nytte av det planlagte skyteanlegget, bl.a. ved


muligheter for skiskytterarena, rulleskibane og felles bruk av nytt sanitæranlegg. Hærland IL mener at


det er uaktuelt og lite realistisk for et lite idrettslag som oss å starte opp med skiskyteaktivitet, til det


kreves for mye ressurser og ekstra kompetanse, dessuten betyr det at hele anlegget må flyttes. Noe


av de samme argumentene gjelder for en rulleskibane, som vil bety et nytt anlegg som også skal


driftes og altså vil komme i tillegg til driften vi allerede har. Tilgang til sanitæranlegg er i


utgangspunktet positivt, men vi anser at dette blir liggende uhensiktsmessig langt unna


stadionområdet og dessuten vil det i forhold til det behovet vi ser for inngjerding av hele


skyteanlegget bli lite tilgjengelig for brukere av idrettsanlegget.


Konklusjon:


Erfaringsmessiger en skytebane svært dårlig naboskap for friluftsområder. Skytebaner er en kilde til


utrygghet og støyen oppleves av de fleste som en klart negativ miljøfaktor. En skytebane vil få store


innvirkninger på den frie ferdselen i nærområdet, knytta til både sikkerhetsfølelse og


rekreasjonsverdi.


Den planlagte skytebanen i Nordskogen i Hærland vil etter vår mening være svært negativ for


aktiviteten i lysløypa og på arenaen, både på grunn av støyproblematikken og det generelle


sikkerhetsaspektet. Hærland ILer derfor i mot planene om regulering av skytebane i dette området.


Hvis planene skal gjennomføres er det svært viktig at det ileggesvesentlige bruksbegrensninger


knyttet til skyteaktiviteten, slik at dette er forenlig med idrettslagets aktiviteter og generell bruk av


lysløypa, og at området sikres slik at små barn kan ferdes trygt i området.


Hilsen


Hovedstyret i Hærland idrettslag


v/leder Per Arne LarsenBerge n
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Kommuneplanenes arealdel Eidsberg kommune 2015 – 2027. 
 


 


Innsendt av FAU – Hærland Skole. 
 


 


 


FAU på Hærland skole har gjennomgått Eidsberg kommunes arealplan som ligger ute til 


høring. Planen ble behandlet på FAU møte 9. april 2015 og vi har følgende kommentarer: 


 


 Vi ser at det på side 15 legges opp til en befolkningsvekst som tilsvarer et behov for 4 


nye barnehager. Planen sier ikke noe om konsekvensene for behov til fremtidige 


skoler. Planen tar ikke stilling til endring i skolestruktur eller kapasitetsendringer ved 


den enkelte skole. FAU Hærland mener dette bør komme frem antall skolebarn ifølge 


prognoser og konsekvensene for skolestruktur i kommunen. 


 


 Det har kommet inn 3 innspill på boligformål i Hærland skolekrets. 


Dette er FAU Hærland i stor grad svært positiv til. Det er ønskelig med flere boliger i 


vår skolekrets. Dette vil være med på å styrke vår skole og de ulike aktivitetene som 


skjer i vår del av kommunen. Kommunens ansvar med trygg og sikker skolevei er 


viktig. Pr i dag er det gang- og sykkelvei ut til foreslått boligfelt  i Visteråsen. Vi 


stiller oss litt undrende til om bokvaliteten i dette område er tilfredsstillende. Det 


foreslåtte feltet ligger mellom dagens E18 og en skytebane. E18 har i dag 2 felts vei i 


området, og vi tar det litt for gitt at denne i fremtiden vil bli utvidet til 4 felts vei. Bare 


noen hundre meter på nordsiden ligger en skytebane som eies av Eidsberg skytterlag 


og Mysen pistolklubb. Her er det stor aktivitet.  


Det andre foreslåtte boligfeltet ligger i Nordbyåsen. Der er det flere bolighus allerede, 


og det ligger på en høyde med god utsikt over landbruksområder rundt. Kort avstand 


fra Nortura, Hærland Skole og Hærland Ils fotballbane. Disse tomtene mangler gang- 


og sykkelvei. Her er det allikevel godt bomiljø. Adkomsten dit går på kommunal vei 


(Mellebyveien). Denne kan omgjøres til gang- og sykkelvei, og trafikken fra området 


kan reguleres ut til Mellebykrysset. 


Det tredje foreslåtte bolig/hytteområdet er ved Lundebyveien/Ørkenveien. 


Dette området ligger tett inntil godt trafikkerte veier og har ikke gang- og sykkelvei. I 


skrivende stund er kommunen i gang med å legge vann- og kloakkledning til Lundeby 


Bokbinderi. I tillegg er vi kjent med at flere hus i naboområdet vurderer graving og 


påkobling til kommunalt nett. Hvis dette blir en realitet vil det bli kommunalt vann- og 


kloakkløsning gjennom foreslått bolig-/hytteområde. 


Området ligger fint til med svært kort vei til E18. Bokvaliteten til dette området 


vurderes av FAU til å være godt og bør kunne bli attraktive tomter. 
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Det hadde også vært ønskelig at kommunen kunne bidratt mer til lokale utbyggere i 


kommunen. Det tenkes da på vann- og kloakk tilførsel. Vi har jo et ønske om økt 


tilflytting i vår kommune. Viktig å kunne tilby tomter som den allmenne innbygger 


kan kjøpe. Vår kommune markedsfører seg med at vi er rik på muligheter – og det bør 


vi også vise i gode boligprosjekter i fine og kvalitetsfulle bomiljøer. Det har vi i 


Hærland! 


 


 Flytting av Hærland Ils fotballbaner til Hærland Skole. FAU stiller seg i 


utgangspunktet positiv til dette forslaget. Det å få samlet aktivitetspunktene i bygda til 


et område kan gi positive ringvirkninger. Vi ser at det i dag er god aktivitet i sesongen 


på Hærland Ils baner. På skolen er det aktivitet nesten hver dag på kveldstid av ulike 


lag og foreninger. Kan bli bedre utnyttelse av ressursene ved å ha alt samlet på et sted. 


Erfaringer fra dette har de i Eidsberg og Trømborg skolekrets. 


En regulering av flere aktiviteter rundt skolen må ta høyde for trafikksikkerheten i 


området. Det er stor trafikk til og fra Nortura-anlegget. 


 


Med hilsen  


 


FAU Hærland skole 


Cathrine Dahl, Leder 
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Fra: Cathrine Dahl <cathrine@dalgard.no> 
Sendt: 22. april 2015 21:18 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Høringsinnspill fra FAU Hærland Kommuneplanens arealdel 2015-2027 
Vedlegg: Høringsinnspill FAU Hærland Kommuneplanens arealdel 2015-2027.doc 
 
Kategorier: Purpur kategori 
 


  
Til Eidsberg kommune v/postmottak 
  
Vedlagt oversendes høringsinnspill fra FAU Hærland skole vedrørende Kommuneplanens arealdel 2015-
2027. 
  
Med vennlig hilsen 
Cathrine Dahl, leder 
 


 


 


Denne e-posten er fri for virus og uønsket programvare fordi avast! Antivirus 
beskyttelsen er aktiv.  
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Fra: Ida Marie Ruud Stemmedalen <Ida@indreostfold.no> 
Sendt: 24. april 2015 13:29 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Innspill til kommuneplanens arealdel fra Eidsberg Bondelag  
 
Kategorier: Purpur kategori 
 


Innspill til kommuneplanens arealdel fra Eidsberg Bondelag 
 
 
Eidsberg Bondelag ser eksempler på at vern av matjord ikke blir tilstrekkelig hensyntatt, og velger derfor 
å prioritere innspill til kommuneplanens arealdel til jordvern i sin helhet.  
Ved flere eksempler viser konsekvensutredning i kommuneplan at jordvern er merket med rødt - område 
er dyrkbar mark på høy bonitet.  
Til tross for administrativ konklusjon om at forslaget ikke tas til følge, ser vi at politisk behandling 
resulterer i at forslaget tas til følge.  
Se eksempel under.  


 


 







Hvilke konsekvenser får dette? 
 
FAO – FNs organisasjon for landbruk og mat markerer i 2015 det internasjonale året for vern av matjord. 
Målet er å rette oppmerksomheten mot viktigheten av en bærekraftig forvaltning av matjorda og 
beskytte denne verdifulle naturressursen.  
Vern av matjorda er nødvendig på grunn av egen matsikkerhet og fordi vi har et etisk ansvar. Det er 
logisk; Vi blir stadig flere mennesker. Da trenger vi mer mat og mer arealer å produsere maten på.     
Det antas at Norges befolkning vil øke med 1 % i året. Stortinget har vedtatt at matproduksjonen skal 
økes tilsvarende. FAO, mener verdens matvareproduksjon må dobles innen 2050 for å brødfø verdens 
befolkning.  
Det betyr at vi i framtiden vil trenge mer areal for å produsere nok mat til alle. Når FN går ut med såpass 
dramatiske meldinger om verdens matvaresituasjon, bør jordvern være et overordnet kriterium i all 
framtidig arealforvaltning.  
I dag produserer vi under halvparten av den maten vi spiser i Norge. Resten må importeres. Dette har vi 
mulighet til fordi vi for øyeblikket er et av verdens rikeste land og fordi noen er villige til å selge mat til 
oss.  
På tross av at FN har beregnet at over 1 milliard mennesker lever under sultegrensen. 
   
I en slik situasjon - tør Eidsberg kommune å bygge ned mer matjord i Norge?  
 


Eidsberg Bondelag mener:  
 
- Det er viktig at politikere og administrasjon har god kjennskap til jordvern som tema. Herunder, 
agronomiske konsekvenser av å flytte matjord. Eidsberg Bondelag/Østfold Bondelag bidrar her gjerne 
med kompetanseheving.  
- Ved utbygging er det viktig at det ses på alternativer til nedbygging av matjord. Kan det ryddes skog 
fremfor å bygge ned matjord? Kan gang – og sykkelsti være en skulder på eksisterende vei, fremfor en 
egen trase med matjord mellom stien og veien?  


 
På vegne av Eidsberg Bondelag v/leder Erlend Skårer 
 


Med vennlig hilsen  


 


Prosjektleder 


Ida Marie Ruud Stemmedalen 


ida@indreostfold.no  


+47 975 11 992 


  


Indre Østfold Utvikling IKS 


Skolegata 3 B, 1830 Askim 


www.indreostfold.no 


www.visitindre.no  
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Fra: ivar.sandem@akersolutions.com 
Sendt: 24. april 2015 08:06 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Merknader til kommuneplanens arealdel  - Planforslag nr. 24 
 
Kategorier: Blå kategori 
 
 
Jeg har tidligere gitt tillatelse til fortsatt drift på Bråtan inntil anlegget på Nordskogen ble ferdig. I følge 
foreningen som benytter anlegget på Bråtan skulle det første gang jeg ga dispensasjon være snakk om 
en periode på 1-2 år. Som det står i planen går av forslaget har uaktuelt å benytte Bråtan som 
fremtidig skyteanlegg. Det er derfor overraskende at Bråtan nå skal inngå i planen som et fremtidig 


område for skytebane. Og siden Miljødirektoratet har sagt nei til å benytte Nordskogen, så burde 
kommunen i planforslaget i stedet fremmet forslag om et annet område som kommunen anser som 


velegnet til skyteanlegg. Siden ikke kommunen informerer om hvorfor Nordskogen fremdeles kan 
beholdes som et alternativ, anser jeg begge alternativene som uaktuelle. 
 
Som berørt grunneier vil jeg protestere mot å inkludere Bråtan som et alternativ på grunn av fremtidig 


støyplage og verdiforringelse av eiendommen som følge av plagen.    
 
 
Med hilsen 


Ivar Sandem 
  
Tel: +47 229 45 344  |  Mob: +47 473 97 167 
ivar.sandem@akersolutions.com  
This e-mail and any attachment are confidential and may be privileged or otherwise protected 


from disclosure. It is solely intended for the person(s) named above. If you are not the intended 


recipient, any reading, use, disclosure, copying or distribution of all or parts of this e-mail or 


associated attachments is strictly prohibited. If you are not an intended recipient, please notify the 


sender immediately by replying to this message or by telephone and delete this e-mail and any 


attachments permanently from your system.  
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Mysen 10.05.12


Til '-’T**3E¥?F?#-%”3‘r<rT\“,W,if*~:f?


Eidsberg kommune i m


Hovedutvalg for miljø og teknikk i i f*m' ‘"3’
Ordfører Voldensvei 1 A ___
1850 Mysen


Qgggpfi dispensasjon til Folkenborgveien 188, sak 28/12


Det er med undring og forferdelse vi registrerer at Eidsberg kommune snur og gir


dispensasjon fra kravet om LNF-ornråde og tillatelse til å drive annen næring i


Folkenborgveien 188.


I de årene vi har bodd i Folkenborgveien 180 har det vært drevet med ulovlig virksomhet i


Folkenborgveien 188. Denne vinteren/våren har trafikken forbi vårt hus økt voldsomt.


Det drives utstrakt transportvirksomhet og antallet lastebiler som opererer fra


Folkenborgveien 188 må nå ha kommet opp i et tosifret antall.


Den første lastebilen kjører ut ofte ca kl 05:00, og så går det slag i slag med flere lastebiler


ut over morgenen. Det er relativt stille på dagtid, før lastebilene kommer inn igjen utover


ettermiddag og kveld. Kjøretøyene blir ofte kjørt ut og inn igjen og det er ofte trafikk til


langt på kveld og på natten med. Det er utstrakt trafikk syv dager per uke - dette til tross for


at det ikke har vært gitt dispensasjon til drifi tidligere.


Veien går 2 meter fra huset vi bor i. Vi har soverom ut mot veien, så søvnen blir ofte


oppstykket og dårlig da vi våkner av kjøretøyene og støy rett utenfor vinduet.


Vi har flere små barnebarn. Utgangen fra huset vårt er rett ut i veien. Det er risikabelt å gå


ut for barn selv med voksne personer tilstede. Hva med vår sikkerhet?


Eneste adkomstvei til Folkenborgveien 188 er forbi gården vi bor - kloss inntil huset, og


denne veien er ei egnet for tungtransport verken med tanke på sikkerhet eller bredde på


veien.
Våger kommunen å la ting fortsette som nå?
Kommunen vil kunne bli holdt ansvarlig ved en ulykke når den ikke stopper en ulovlig
virksomhet. Det blir heller IKKE bedre om en dispensasjon gis.


Vi ser langt flere ulemper enn fordeler ved å gi dispensasjon til drifi i Folkenborgveien 188.


Er vår menneskeverd og sikkerhet en ikke-sak for Eidsberg kommune?


Hilsen


Jan Karlsen


Folkenborgveien 180, 1850 Mysen V / if ty- å ;g
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Eidsberg kommune


Jan Karlsen


Folkenborgveien 180


1850 MYSEN


Deres ref.: Vår ref.: Dato:


14/836 —91/ KRO 17.03.2015


Kommuneplanens arealdel »cffenlig høring


Formannskapet vedtok i møte 5. mars 2015, sak 15/17 i medhold av plan- og bygningsloven (pbl)


§ 11-14
høring i


om å legge forslag til kommuneplanens arealdel ut til offentlig ettersyn og sende planen på


perioden 5. mars 2015 - 24. april 2015.


Høringsfrist settes til 24. april 2015.


Høringsdokumentene består av:
1.


f\JLUF‘S”.°‘F'9°5°


Planbeskrivelse


Konsekvensutredning


Plankart (høy kvalitet)


Plankart (lav kvalitet)


Oversiktskart med innspill tatt inn


Bestemmelser og retningslinjer


Reguleringsplaner - vedlegg til § 3-10 i bestemmelsene


Saksprotokollformannskapet


Adresseliste


H¢ringsdokumentene sendes i fullstendig versjon til berørte offentlige myndigheter (elektronisk).
Øvrige berørte får tilsendt dette høringsbrevet, og kan selv laste ned dokumentene fra Eidsberg
kommunes nettside: http://www.eidsberg.kommune.no/. Planforslaget kunngjøres i Smaalenenes


aVlS.


Eventuelle merknader til planforslaget sendeskommunen som ordinær post eller som e-post innen
24. april 2015.


Post: Ordfører Voldens vei 1, 1850 Mysen
E-post: postmottak@eidsberg.kommune.no


Spørsmåltil planforslaget kan rettes til områdeutvikler Kai E.Roterud og virksomhetsleder Knut
Baastad,tlf. 69 70 20 00.


Postadresse
Ordfører Voldens vei 1
1850 Mysen


Besøksadresse Telefon E-post: Bankkont:.
OrdførerVoldensvei 1 +47 69 70 20 00 postmottak@eidsberg.kommune.no 1020.07.00029
1850 Mysen Telefaks Internett: Org.nr.:


+47 69 70 20 10 www.eidsberg.kommune.no 944 345035
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Med hilsen


Kai Roterud


områdeutvikling
Næring og utvikling


Dette dokumentet er elektronisk godkjent og trenger ikke underskrift.


Kopi til:


Mottakere:
Folkenborg museum
Naturhistorisk museum
Jan Karlsen
Kjell EspenJahr
Janne og Lars Langbråten


Adv. Kåre Fjetland / Orwal & Co.
Adv. Toril LøkenSandvik
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Janne og Lars-Gjermund Langbråten 


Folkenborgveien 186 


1850 MYSEN         17. April 2015 


 


 


 


Eidsberg Kommune 


Ordfører Voldensvei 1 


1850 MYSEN 


 


 


 


VEDR. OFFENTLIG HØRING PÅ KOMMUNEPLAN, KONSEKVENSUTREDNINGEN ANG: 
 
Planforslag nr. 10 – Gnr. 69, Bnr. 17.  Dagens formål: LNF 2.  Foreslått formål: Næring. Arealstørrelse: ca. 
13,6 dekar.  Forslagsstiller: Magne Stensrud 
 
Vi har sett på konsekvensutredningen og ønsker med dette å formidle våre motkommentarer i uprioritert rekkefølge.  


På plankartet over området ser det ut som det eksisterer et stort bygg på eiendommen nord for Grn 69 bnr 17. Her eksisterer 


det kun bringebærris. Med et slikt stort bygg på kartet, kan det se mer naturlig ut med industriområdet enn virkeligheten 


tilsier.  


Men det eksistere to vannkilder som vi ikke kan se på kartet. Vannkildene er heller ikke nevnt i teksten. 


Siden Magne Stensrud har fått avslag på å drive sin virksomhet (salg av eldre biler og bildeler), og siden han står oppført 


som foslagsstiller, ligger det i kortene at han vil  søke igjen dersom området omgjøres til industriområde. Med dette følger vår 


skepsis da den type virksomhet (og sikkert flere andre typer virksomheter for den del) vil få noen negative følger for oss. 


I følge Kasserte kjøretøy : Retningslinjer for tillatelse punkt 3.2.1 Lokalisering, står det at behandlingsanlegg ikke må 


lokaliseres i nærområder til føIsomme vannområder og spesielt ved drikkevannskilder. Hver enkelt bil ikke skal stå i mer enn 


ett år for å redusere faren for lekasjesøl. Selv om Stensrud ikke skal drive bilopphuggeri, vil allikevel mange av de samme 


faremomentene falle inn under retningslinjene. 


I de samme retningslinjene finner vi også et punkt om beskyttelse mot støy 3.2.3 «Avstanden til nærmeste bolighus, skole, 


sykehus og lignende bør være minst 150 meter og øke med størrelsen på anleggene» Vi bor mindre enn 150 meter (luftlinje) 


til Magne Stensruds eiendom, og tenker at det vil bli en del lydstøy. Dette, sammen med hvordan stedet vil se ut med mange 


eldre biler som brukes som varelager og salg, vil det med stor sannsynlighet påvirke verdien av vår eiendom. Hvor stor sum 


det vil dreie seg om vet vi ikke, men regner med et 6-sifret beløp. 


Vi ser av samme retningslinjer at det er mange momenter og regler en bedrift skal oppfylle. Hvordan stiller kommunen seg til 
å ha kontroll over at forskriften følges? Vi mener en slik virksomhet fører med seg et stort ansvar for å ta vare på miljøet 
rundt.  
 
Vi har glede av det rike fuglelivet og setter pris på at vannet/dammene her er av god kvaitet slik at fugle- og dyrelivet vil 


fortsette som nå. Har også hørt av det eksisterer salamander av en sjelden type. 


Vi mener veien fra Gnr 69, bnr 17 og ut til hovedveien er for smal til å være en industrivei. Dersom Bjørn Liseter realiserer sin 


plan med å endre møteplassmulighet i hans gårdstun, vil det skape trafikkfare for barn og andre myke trafikanter som ferdes 







langs veien. Det vil i tillegg bli til stor frustrasjon for de som kjører på veien. Det er mange lastebiler som kjører inn og ut av 


området allerede i dag.  


Vi har for noen år siden hatt en nesten ulykke med da ett av våre barn holdt på å bli kjørt over. Det var i et område hvor 


veien har dårlig oversikt – rett etter passeringen av gårdstunet til Liseter i retning Stensruds eiendom. 


Med vennlig hilsen 


 


 


Janne Greve Langbråten 


 


 








Eidsberg kommune 
Ordfører Voldens vei 1 
1850 MYSEN 
 
   


 


 


Henvendelse til: Michael Andersen Brendås   Dato:  22.04.2015 
Tlf.:      Saksref.: 201304232-11 
Faks:      Deres ref.: 14/836 - 89 / KRO 


E-post: Michael.Andersen.Brendas@jbv.no   Vedlegg:    
 
 


 


 


 


Eidsberg Kommune - offentlig ettersyn Kommuneplanens arealdel 2015-2027 


Jernbaneverkets uttalelse 


 


Jernbaneverket (JBV) viser til brev av 13.3.2015. 
 
JBV har gjennom de siste årene oppgradert Østre linje og flere av dens stasjoner og 
holdeplasser, som ledd i arbeidet med innføringen av det nye signalsystemet ERTMS. 
Østre linje trafikkeres per dags dato av regiontog mellom Mysen og Skøyen, mens 
strekningen Mysen-Sarpsborg benyttes til utprøving av ERTMS. Hele Østre linje vil fra 
sommeren 2015 fungere som JBV sin pilotstrekning for det nye signalsystemet. 
 
JBV arbeider for tiden med en konseptvalgutredning for Østre linjes tilknytning mot Oslo. 
Utredningen er i en sluttfase, og etter overlevering vil det være opp til Samferdsels-
departementet å gjøre vedtak om videre planarbeid. 
 
En fremtidig økning i persontrafikktilbudet på Østre linje vil utløse behov for hensetting 
av togsett nær banestrekningens endestasjon. Det blir av den grunn sett på aktuelle 
områder for hensetting syd for Mysen. Konkret plassering er ennå ikke fastsatt. 
Jernbaneverket vil ha videre dialog med Eidsberg kommune gjennom 
hensettingsprosjektets videre utvikling. 
 
Østre linje kan på sikt muligens også trafikkeres med godstrafikk, spesielt mens Vestre 
linje bygges om som følge av IC-prosjektet, og dette kan utløse behov for ytterligere 
investeringer på banestrekningen. 
 
Boligområdene foreslått i kommuneplanen vurderes i hovedsak å være gunstige i forhold 
til å understøtte jernbane/kollektiv transport, og JBV støtter kommunens valg om 
maksimumsnormer for parkering i planens bestemmelser. Sentralt plasserte boligområder 
med mulighet for kollektivdekning vil være med på å bygge opp under jernbanen som 
kollektivtilbud. Vi stiller imidlertid spørsmål ved enkelte av de foreslåtte boligområdene, 
som i liten grad kan sies å oppfylle statlige retningslinjers mål om kompakte tettsteder for 
å redusere transportbehovet. Vi vil oppfordre kommunen til å åpne for høyere 
utnyttelsesgrad enn det bestemmelsene legger opp til der det er hensiktsmessig, og vi 
anbefaler også at utbygging av sentrumsnære boligområder prioriteres. 
 







Planoverganger er den største risikobærer i jernbanesystemet, og JBV kan ikke akseptere 
at risiko på planoverganger øker. Av den grunn har vi en streng holdning til utvidet bruk av 


jernbanens planoverganger. Der etablering eller utvidelse av bolig- og næringsområder 
medfører økt bruk av planoverganger vil JBV kreve utførelse av ROS-analyse, og 
eventuelt kreve etablering av planskilt løsning. 
 
JBV registrerer at det foreslås etablert en pendlerparkering for togreisende på nordsiden av 
Slitu stasjon. I vår gjeldende parkeringsstrategi for stasjoner langs Østre linje er dagens 
parkeringsanlegg ved stasjonsbygget anbefalt videreført. Framfor å utvide parkerings-


kapasiteten ved en rekke stasjoner på strekningen mener JBV at det er mulig å frigjøre 
kapasitet ved Askim og Mysen stasjon ved at det tilrettelegges for trygg og god adkomst 
for syklende og gående. Erfaring tilsier også at innføring av oblat-ordning eller 
brukerbetaling bidrar til å redusere kjøring til stasjonen. Parkeringsregistreringer viser at 
en betydelig andel av de som parkerer har mindre enn 2 km reisevei.  
 
Kommunens foreslåtte pendlerparkering er plassert på motsatt side av jernbanelinjen i 
forhold til dagens stasjon. Dette øker faren for ulovlig kryssing av sporet mellom 
parkeringsanlegg og plattform. Ved en eventuell etablering av en pendlerparkering på 
nordsiden av sporet vil JBV kreve at det oppføres sikring for å forhindre slik kryssing, og 
det må legges til rette for gående langs Fv 691. Et enklere og sikrere alternativ vil være å 
bedre utnyttelsen av eksisterende anlegg ved stasjonsbygget. 


 
For å sikre at Østre linje kommer tydelig fram på plankartet vil vi anmode om at 
byggegrensen på 30 meter fra nærmeste spormidt også markeres i kommuneplanens 
plankart. 
 


Ellers har JBV ingen andre anmerkninger til plankart eller bestemmelser. 


 
Med hilsen  
 
 
Sjur Helseth  
regiondirektør  


Strategi og samfunn øst  
  
 Michael Andersen Brendås 
  


   
  
Dokumentet er godkjent elektronisk 


 


 
 
 


 


         


 


 
 
 
 
 
 








ADVOKATENE ' i ' i” '


RESEN-FELLIE, STEIN & BRATBAK
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Eidsberg kommune
Ordfører Voldens vei 1 Telefon69844200
1850 MYSEN Telefax 69 84 42 01


Askim, den 22. april 2015


KOMMENTAR TIL KOMMUNEPLAN FOR EIDSBERG KOMMUNE 2015 - 2027,
PLANFORSLAG NR 40 OG 43


Undertegnede representerer Johan Anton Langebrekke Nilsen som er grunneier på arealet som er


berørt i planforslag 40 og 43.


Arealet i planforslag 43 er festet bort til Shell-stasjonen, som planlegger utvidelse med flere


næringsbygg. Omregulering til park and ride vil her hindre denne utnyttelsen for eksisterende


leietaker og næringsvirksomhet som allerede er der, og ha svært mye å si for verdien av tomten.


Arealet i planforslag 40 er i dag omfattet av uttaksrettighetene til Langebrekke Grustak AS. Området


er imidlertid planlagt benyttet som tomt for næringsbygg. Omregulering til park and ride vil også her


hindre denne utnyttelsen og ha svært mye å si for verdien av tomten.


Det bemerkes at det allerede er park and ride-arealer på Homstvedt-sletta og ved Brennemoen.


Disse brukes idag i liten grad, og det er ikke lang vei for pendlere fra Mysen å kjøre til en av disse to


for å bruke bussforbindelse videre. Enda en slik parkering vil også medføre svært hyppige stopp for


pendlerbussene. Det anses derfor ikke nødvendig med ytterligere én park and ride-parkering ved


Momarken.


I anledning saken ønsker vi et møte med planutvalget før saken tas opp til endelig avgjørelse.


Med vennlig hilsen
, x


unhild Resen-Fellie


advokat


Advokat J.A. Resen-Fellie Advokat Gunhild Resen-Fellie Advokat Tom Bratbak


909 17 613 906 27 779 926 27 223
jon@resenfellie.no gunhild@resenfellie.no tom@bratbak.no


Klientkonto 7l22.05.l4433 Klientkonto 1503.5().39888 Klientkonto H()0.07.09060













23.april 2015. Karen Sofie Næringsrud Gnr. 11, Bnr. 2.  


Merknader til planforslag Gnr.11 Bnr.2 


 


Nytt forslag. 
Vi ønsker å legge 15 tometer til det eksisterende bo område. Se nye tegninger. (vedlegg 1). 


Barnehagetomt skilles ut i nytt bo område. 


 


Argument: 
1: Skogen er hogstmoden, altså over 100 år. Skogen hugges ned i disse dager. Se 


dokumentasjon på skogsplan fra Nor-skog.(vedlegg 2). 


2: Det er fine tilknytningsveier til Mysen, Trøgstad, Askim og ytre Østfold uten å belaste 


Mysen sentrum med økt trafikk.  


 


3: Eidsbergkommune har som plan å bygge ut industri og næring på Brennemoen. Dette vil 


øke behovet for boenheter i dette området.  


 


4: Avstanden til Tenor skole er ca. 800 meter. Tilvekst i dette området gir opprettholdelse av 


Tenor skole større. Dette fører til at elevene slipper å bli fraktet med buss inn til Mysen. 


Elevene kan gå til skolen med fortau hele veien på lite trafikkert vei. Dette er en økonomisk 


besparelse for kommunene og en helsegevinst for elevene.  


5: Det er pr. dags dato utflytningsbom fra Oslo pga. høye boligkostnader. Det er derfor viktig 


at kommunen er forberedt på stor etterspørsel etter boligtomter i distriktet. Byggkostnadene i 


Oslo er 54 188 kr pr. m² kontra Eidsberg med 17 767 kr pr. m².(Kilde: Eiendom Norge) 


6: Boligområdet blir nært tilknyttet kollektivsystemet.  


7: Tomtene legges ut på det frie markedet slik at det er mulighet for alle å skaffe seg en bolig.  


8: Vi er åpne for både bygging av firemannsbolig og enebolig. Vi har ikke kommet så langt i 


prosessen at vi har tatt stilling til hvilke boenheter som skal bygges. 


9: Det er flere muligheter for ankomst til boligområdet. Boligområdet kan knyttes til Peter 


Slotsviksvei eller ny innkjøring via Morstongveien som vist på første søknad.  


 


 


 


 







23.april 2015. Karen Sofie Næringsrud Gnr. 11, Bnr. 2.  


 


 







23.april 2015. Karen Sofie Næringsrud Gnr. 11, Bnr. 2.  


Kart over planlagt hogstområdet. Skogplan, Nor-skog (vedlegg 2) 


 





		Nytt forslag.

		Argument:
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Høringsuttalelse gitt både som kommuneoverlege i Eidsberg og medisinskfaglig ansvarlig lege ved 


Enhet for samfunnsmedisin ved Indre Østfold Medisinske Kompetansesenter (Helsehuset). 


Høringssvaret er i hovedsak konsentrert om overordnede føringer i kommuneplanens arealdel. 


Viser til folkehelseloven §4: Kommunen skal fremme befolkningens helse, trivsel, gode sosiale og 


miljømessige forhold og bidra til å forebygge psykisk og somatisk sykdom, skade eller lidelse, bidra til 


utjevning av sosiale helseforskjeller og bidra til å beskytte befolkningen mot faktorer som kan ha 


negativ innvirkning på helsen. 


I tillegg til forskrift om miljørettet helsevern §3:  «Helsehensyn skal så langt som mulig ivaretas 


gjennom ordinære prosesser knyttet til planlegging og godkjenning av virksomheter og 


eiendommer». 


Kommunen berømmes for fokuset som blir satt på folkehelse i kommuneplanens arealdel. Spesielt 


nevnes hensynet til barn og unge. I praksis vises dette blant annet ved at barn og unges interesser er 


satt som eget punkt i malen for konsekvensutredning.  


I bestemmelser og retningslinjer § 5.1.5 om massedeponi omtales deponi for rene masser. Det 


etterlyses omtale av helsemessige hensyn i forbindelse med søknad om etablering av deponi. Det er 


spesielt alvorlig dersom forurensning fra deponi påvirker drikkevannsforekomster, noe som burde 


blitt spesielt omtalt her.  


 


 

















Fra: Maskin og Utemiljø As <tore@maskinogutemiljo.no> 
Sendt: 6. mai 2015 16:12 
Til: Erik Unaas; Tom-Arne Tørfoss; Kai Roterud 
Kopi: 'Knut Knoll'; 'Jon Inge Solberg'; 'Lise-Kari Holøs' 
Emne: RE: Kommuneplanenes Arealdel 2015-2027  
 
Hei 
 
Jeg har dessverre hatt en stor krasj på min mail-server. 
Mange mailer har derfor ikke gått ut selv om det har sett slik ut for meg….. 
 
Her er mailen nok en gang. 
Fint om du kan bekrefte at den er mottat. 
 
 


                             Med vennlig hilsen 
  


          Tore D. Carlsen 
---------------------------------------------------------------------------------------------------- 


 
   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -    -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -  -   -   -   -    
                                           Trøgstadvegen 82 – 1850 Mysen                                              
_________________________________________________________________________________ 


En del av  


          
_____________________________________________________________________  


 


                                  


 
 







E-post butikk :  janvidar@maskinogutemiljo.no       951 66 951 
 


E-post Tore :      tore@maskinogutemiljo.no  
 
E-post kontor :   post@maskinogutemiljo.no  


  


  
 naml| norske anleggsgartnere - miljø og landskapsentreprenører 
 
 


Fra: Maskin og Utemiljø As [mailto:tore@maskinogutemiljo.no]  


Sendt: 5. mai 2015 11:30 
Til: 'Erik Unaas'; 'Tom-Arne Tørfoss'; 'Kai Roterud' 


Kopi: 'Knut Knoll'; 'Jon Inge Solberg'; 'Lise-Kari Holøs' 


Emne: FW: Kommuneplanenes Arealdel 2015-2027  


 
Hei 
 
Etter prat med Kai Roterud idag viser det seg at han ikke har mottatt denne mailen fra i går. 
Jeg sender den derfor på nytt i dag og hadde satt pris på om jeg fikk svar slik at dere har mottatt den. 
 
Tore D. 
 
 


Hei 
 
Viser til Kommueplanens Arealdel som for tiden er ute på høring. 
Vi har kommet med innspill til dette arbeidet (nr 17) 
Og ønsker herved å komme med protest/innspill  på  de uttalelser og innsigelser som har kommet 
frem fra aktuelle instanser. (Administrasjonen, Fylkesutvalget, Fylkesmannen) 
 
Administrasjonen i Eidsberg kommune har kommet med 4 stk ”røde” merknader, og 2 stk gule i 
konsekvens-utredningen. 
 
3 av disse røde går på at fremtidig næringsutvikling skal foregå på Brennemoen/Gislingrud iflg  
nylig vedtatt kommunedel-plan og kommunens langsiktige arealstrategi iflg sakspapirer. 
Som eier, driver og utvikler av UtemiljøGruppen AS (bl.a Indre Østfold 
Kompost/CarlsenDESIGN/Eiendoms-drift.no/Utemiljøcenteret), Maskin og Utemiljø AS, Skarpsno 
Eiendom AS og Din Maskin og Utemiljøpartner 
I 15 år på dette arealet,  finner jeg argumentene høyst merkverdige. 
Næringsetablering og utvikling er ikke skrudd sammen slik at man bare kan flytte en veletablert bedrift 
fra sitt tilholdssted og til et nytt sted fordi  politikere 
har vedtatt at fremtidig næringsutvikling skal skje et annet sted !!!! 
Hvis man hadde avsatt tid til en befaring for vårt innspill, så ville man forstått problematikken rundt 
dette. 







I tillegg har det siden slutten av 1950-tallet  vært drevet nærings-virksomhet på denne aktuelle 
eiendommen. Både som grus-utvinning, demontering og salg av store anleggsmaskiner, 
lagring/oppussing av veteranbiler/motorsykler og  
gjennvinning/utvinning av plen/plantejord m/grus som en av ingrediensene . 
 
Et annet viktig punkt og argument er at arealet som er merket og foreslått Næring 2 skulle allerede ved 
makeskifte med Statens vegvesen i forbindelse 
Med bygging av ny E-18 (vårt tap av ekst nærings-areale) vært gjort om til nærings-areale. Så 
planleggerne  skulle allerede da ha utført denne omgjøringen. 
Slik situasjonen er nå, så hadde vi et næringsareale (grus-uttak, resirkulering av matjord fra våre anlegg 
og utvinning/bearbeindg av plen/plantejord), som nå har blitt erstattet med et LNF-område, noe som jeg 
tviler på lovligheten av  i forhold til erstatning av arealet etter 
veg-prosjekter, da berørte grunneiere ikke skal komme dårligere ut enn det som var aktuelt før vegen 
ble bygget. Dette arealet ble gitt oss av Statens vegvesen, slik at vi kunne 
Fortsette det samme arbeidet vi gjorde før ny E-18 ble bygget. 
Jeg synes det er meget merkelig og til dels kritikkverdig at administrasjonen i egen kommune og fylkes-
politikere ikke tar hensyn til dette og klarer å se helheten og viktigheten 
av dette for vår bedrift og dens eksistens og utvikling videre. 
 
Område som er merket  Næring 1, er jo et ekst Næringsområde/merking som flyttes fra arealet som 
er/var  oppstarten til bedriftene  våres, men som ikke lenger har noe drift. 
Bortsett fra å være bolig m/låve for undertegnede.| 
Her står det altså merket som næring, mens det ikke foregår noe nærings-virksomhet der lenger. 
Så hva er problemet med å flyttet arealet som er merket i reguleringsplanen med Anleggsgartneri fra 
dagens plassering, og til der det faktisk er Anleggsgartneri i dag ??? 
Og hvorfor ønsker ikke Administrasjonen og Fylket at et slikt plankart faktisk stemmer overens med 
situasjonen ? 
 
Det siste røde punktet omhandler et ”såkalt” Fornminne som jeg aldri har verken vist om eller blitt gjort 
oppmerksom  
på. Dette såkalte fornminne ligger også i traseèn for ny E-18 som er bygget. Og dette ble på ingen måte 
tatt  
hensyn til når veg-traseèn ble bygget av Statens Vegvesen. 
Så stiller meg meget undrende til at dette skal bli merket med rødt, når ingen har tatt noe hensyn til 
dette hittil, 
av verken Eidsberg kommune eller Statens vegvesen !!! 
Jeg har også stilt spørsmål om dette til Kai Roterud i Eidsberg kommune, så hvis det kom innsigelser på 
dette punktet, 
Så skulle dette så klart hensyntas var hans positive tilbakemelding. 
 
Det ene gule konsekvens-merket sier at deler av området er dyrkbar mark. Da vil jeg virkelig at de som 
påstår dette, kommer hit og anviser hvor 
dette skal utføres på vår eiendom. Jeg er utdannet Agronom i tillegg til Anleggsgartnermester og jeg 
begriper ikke hvor jeg skal kunne dyrke vekster her på 
Eiendommen vår. Punktet er feil. 
Det andre gule punktet er at området er et LNF1-område i gjeldende plan. 
 
 







Politikerne i Eidsberg snudde konklusjonen til administrasjonen fra tas ikke til følge til Forslaget tas til 
følge. 
Dette setter vi stor pris på, og tolker som et signal at våre egne politikere ønsker bedriftens 
tilstedeværelse 
og fortsatt positiv utvikling i årene fremover her i Eidsberg kommune. Slik at vi fortsatt kan trygge vår 
eksistens og utvikle 
fremtidige og bærekraftige arbeidsplasser. 
 
Fylkesutvalgets innsigelse/vedtak : 


De mener at arealet til bolig ligger utenom sentrumsområdet og ikke bidrar til å styrke Mysen 
sentrum. 
                                Men boligene er jo bygget i 1936 og i 1957 !!! 
 
Fylkesmannens innsigelse : 
                Antallet spredtbygde boliger som er stipulert er for høyt. 
                Nye næringsarelaer som utvider arealbruken langs E-18. 
                Næringsvirksomheten her startet opp på slutten av 1950-tallet og det er lenge før i det hele tatt 
ny E-18 ble både planlagt og bygget. 
                Så det er ingen nyetablering, det er et allerede veletablert næringsområde og har vært det i 
mange 10-år. 


Vi kan ikke flytte virksomheten ditt hvor politikerene har vedtatt at ny næringsvirksomhet skal 
skje.  
 
 
 
Så jeg mener at denne saken skulle være av en enkel art. 
Pkt 1.     Dagens reguleringsplassering av Anleggsgartneri flyttes til område merket Næring 1. (ingen 
konsekvens, bare kart-plassering) 
Pkt 2.     Når Avmerket Anleggsgartneri flyttes til rett sted, så blir det bare igjen en bolig m/låve her. 
Derfor merket Bolig i forslaget. 
                                Det er i dag 1 bolig der, har vært bolig der siden 1936. Og således påvirker ikke dette 
areal-strategier/kommunedelplan. 
Pkt 3.     Næringsområde 2 er et makeskifte som allerede er gjort med Statens vegvesen, og 
reguleringen skulle vært gjort når ny E-18 ble bygget. (ingen konsekvens, bare kartplassering) 
Pkt 4.     Bolig på Trøgstadvn 84 og tilliggende tomt m/garasje-anlegg, er jo bolig og ikke et LNF-
område. Derfor merkes denne i planen Bolig.     
                                Boligen har vært der siden 1957. Og således påvirker ikke dette areal-
strategier/kommunedelplan. 
 
 
Hvis administrasjonens forslag og innsigelsene  blir stående, vil vi evt etterfølge  dispansjoner som blir 
gitt i forhold til 
LNF-områder i Eidsberg kommune fremover. Slik at det ikke blir utført forskjellsbehandling e.l ,i 
sammenlignbare tilfeller til vår aktuelle sak,  noe som vil være ulovlig 
I forhold til bl.a Kommuneloven, Forvaltningsloven og andre relaterte lover/forskrifter. 
 
Da håper jeg at fornuften kan seire i denne saken. Og vi ønsker å bidra til å finne en  fornuftig  løsning.. 
Inviterer alle som trenger det eller ønsker det på en befaring her på eiendommen og til våre bedrift. 







Møter også mer enn gjerne til avklarings-/dialog-møte hvis det er behov for dette  
 
 
En næringsdrivende  og fremoverlent hilsen fra  


                           
  
 


          Tore D. Carlsen 
---------------------------------------------------------------------------------------------------- 


 
   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -    -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -  -   -   -   -    
                                           Trøgstadvegen 82 – 1850 Mysen                                              
_________________________________________________________________________________ 


En del av  


          
_____________________________________________________________________  


 


                                  


 
 
E-post butikk :  janvidar@maskinogutemiljo.no       951 66 951 
 


E-post Tore :      tore@maskinogutemiljo.no  
 
E-post kontor :   post@maskinogutemiljo.no  


  


  
 naml| norske anleggsgartnere - miljø og landskapsentreprenører 







 
 








Fra: Maskin og Utemiljø As <tore@maskinogutemiljo.no> 
Sendt: 6. mai 2015 21:07 
Til: Erik Unaas; Tom-Arne Tørfoss; Kai Roterud 
Kopi: 'Knut Knoll'; 'Jon Inge Solberg'; 'Lise-Kari Holøs' 
Emne: RE: Kommuneplanenes Arealdel 2015-2027  
 
Hei  
 
Bare et lite argument til som må med i deres videre vurdering i Arealplanen. 
 
Et av argumentene dere  i kommunen har nevnt for meg, er at hvis vi skulle legge ned driften engang i 
fremtiden, så ønsker ikke kommunen at det er  
Regulert til næringsområde på vår eiendom. 
Men det har jo vært næringsdrift her i nærmere 60 år, vi er jo her i dag, og ønsker å utvikle både 
eiendommen, bedriftene våre og arbeidsplassene videre. 
Og la oss si det er 1-2 % sjanse til at vi legger ned driften (maks). Så vil det mest sannsynlig innafor den 
1-2 % sjansen være sånn at jeg 
Ønsker å fortsatt utvikle eiendommen her videre.  
 
Men da skal altså 98 % sannsynlighet for videre vekst, flere arbeidsplasser, ytterligere investeringer i 
eiendommen falle 
Til fordel for 2 % sannsynlighet for at det skal bli en annen drift enn i dag (men med samme eier) ……. 
Jeg klarer ikke å forstå logikken. 
Hvordan skal man få til Næringsutvikling hvis man skal tenke sånn ??? 
 
Hele vår eksistens og utvikling har jo skjedd nettopp på denne spesifikke eiendommen. 
Hele driften er jo tilpasset våre bedrifter nettopp utifra denne eiendommen , dens innhold og dens 
arrondering. 
 
Venter spent på debatten og argumentene rundt mine  innspill, da dette dreier seg om realisme og hva 
man faktisk ønsker at  
Bedrifter skal gjøre av satsing i fremtiden i egen kommune. 
 
En riktig god kveld ønskes fra Anleggsgartneren  
 
 


                             Med vennlig hilsen 
  


          Tore D. Carlsen 
---------------------------------------------------------------------------------------------------- 







 
   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -    -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -  -   -   -   -    
                                           Trøgstadvegen 82 – 1850 Mysen                                              
_________________________________________________________________________________ 


En del av  


          
_____________________________________________________________________  


 


                                  


 
 
E-post butikk :  janvidar@maskinogutemiljo.no       951 66 951 
 


E-post Tore :      tore@maskinogutemiljo.no  
 
E-post kontor :   post@maskinogutemiljo.no  


  


  
 naml| norske anleggsgartnere - miljø og landskapsentreprenører 
 
 


Fra: Maskin og Utemiljø As [mailto:tore@maskinogutemiljo.no]  


Sendt: 6. mai 2015 16:12 
Til: 'Erik Unaas'; 'Tom-Arne Tørfoss'; 'Kai Roterud' 


Kopi: 'Knut Knoll'; 'Jon Inge Solberg'; 'Lise-Kari Holøs' 
Emne: RE: Kommuneplanenes Arealdel 2015-2027  


 
Hei 
 
Jeg har dessverre hatt en stor krasj på min mail-server. 
Mange mailer har derfor ikke gått ut selv om det har sett slik ut for meg….. 







 
Her er mailen nok en gang. 
Fint om du kan bekrefte at den er mottat. 
 
 


                             Med vennlig hilsen 
  


          Tore D. Carlsen 
---------------------------------------------------------------------------------------------------- 


 
   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -    -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -  -   -   -   -    
                                           Trøgstadvegen 82 – 1850 Mysen                                              
_________________________________________________________________________________ 


En del av  


          
_____________________________________________________________________  


 


                                  


 
 
E-post butikk :  janvidar@maskinogutemiljo.no       951 66 951 
 


E-post Tore :      tore@maskinogutemiljo.no  
 
E-post kontor :   post@maskinogutemiljo.no  


  


  
 naml| norske anleggsgartnere - miljø og landskapsentreprenører 







 
 


Fra: Maskin og Utemiljø As [mailto:tore@maskinogutemiljo.no]  


Sendt: 5. mai 2015 11:30 
Til: 'Erik Unaas'; 'Tom-Arne Tørfoss'; 'Kai Roterud' 


Kopi: 'Knut Knoll'; 'Jon Inge Solberg'; 'Lise-Kari Holøs' 
Emne: FW: Kommuneplanenes Arealdel 2015-2027  


 
Hei 
 
Etter prat med Kai Roterud idag viser det seg at han ikke har mottatt denne mailen fra i går. 
Jeg sender den derfor på nytt i dag og hadde satt pris på om jeg fikk svar slik at dere har mottatt den. 
 
Tore D. 
 
 


Hei 
 
Viser til Kommueplanens Arealdel som for tiden er ute på høring. 
Vi har kommet med innspill til dette arbeidet (nr 17) 
Og ønsker herved å komme med protest/innspill  på  de uttalelser og innsigelser som har kommet 
frem fra aktuelle instanser. (Administrasjonen, Fylkesutvalget, Fylkesmannen) 
 
Administrasjonen i Eidsberg kommune har kommet med 4 stk ”røde” merknader, og 2 stk gule i 
konsekvens-utredningen. 
 
3 av disse røde går på at fremtidig næringsutvikling skal foregå på Brennemoen/Gislingrud iflg  
nylig vedtatt kommunedel-plan og kommunens langsiktige arealstrategi iflg sakspapirer. 
Som eier, driver og utvikler av UtemiljøGruppen AS (bl.a Indre Østfold 
Kompost/CarlsenDESIGN/Eiendoms-drift.no/Utemiljøcenteret), Maskin og Utemiljø AS, Skarpsno 
Eiendom AS og Din Maskin og Utemiljøpartner 
I 15 år på dette arealet,  finner jeg argumentene høyst merkverdige. 
Næringsetablering og utvikling er ikke skrudd sammen slik at man bare kan flytte en veletablert bedrift 
fra sitt tilholdssted og til et nytt sted fordi  politikere 
har vedtatt at fremtidig næringsutvikling skal skje et annet sted !!!! 
Hvis man hadde avsatt tid til en befaring for vårt innspill, så ville man forstått problematikken rundt 
dette. 
I tillegg har det siden slutten av 1950-tallet  vært drevet nærings-virksomhet på denne aktuelle 
eiendommen. Både som grus-utvinning, demontering og salg av store anleggsmaskiner, 
lagring/oppussing av veteranbiler/motorsykler og  
gjennvinning/utvinning av plen/plantejord m/grus som en av ingrediensene . 
 
Et annet viktig punkt og argument er at arealet som er merket og foreslått Næring 2 skulle allerede ved 
makeskifte med Statens vegvesen i forbindelse 
Med bygging av ny E-18 (vårt tap av ekst nærings-areale) vært gjort om til nærings-areale. Så 
planleggerne  skulle allerede da ha utført denne omgjøringen. 







Slik situasjonen er nå, så hadde vi et næringsareale (grus-uttak, resirkulering av matjord fra våre anlegg 
og utvinning/bearbeindg av plen/plantejord), som nå har blitt erstattet med et LNF-område, noe som jeg 
tviler på lovligheten av  i forhold til erstatning av arealet etter 
veg-prosjekter, da berørte grunneiere ikke skal komme dårligere ut enn det som var aktuelt før vegen 
ble bygget. Dette arealet ble gitt oss av Statens vegvesen, slik at vi kunne 
Fortsette det samme arbeidet vi gjorde før ny E-18 ble bygget. 
Jeg synes det er meget merkelig og til dels kritikkverdig at administrasjonen i egen kommune og fylkes-
politikere ikke tar hensyn til dette og klarer å se helheten og viktigheten 
av dette for vår bedrift og dens eksistens og utvikling videre. 
 
Område som er merket  Næring 1, er jo et ekst Næringsområde/merking som flyttes fra arealet som 
er/var  oppstarten til bedriftene  våres, men som ikke lenger har noe drift. 
Bortsett fra å være bolig m/låve for undertegnede.| 
Her står det altså merket som næring, mens det ikke foregår noe nærings-virksomhet der lenger. 
Så hva er problemet med å flyttet arealet som er merket i reguleringsplanen med Anleggsgartneri fra 
dagens plassering, og til der det faktisk er Anleggsgartneri i dag ??? 
Og hvorfor ønsker ikke Administrasjonen og Fylket at et slikt plankart faktisk stemmer overens med 
situasjonen ? 
 
Det siste røde punktet omhandler et ”såkalt” Fornminne som jeg aldri har verken vist om eller blitt gjort 
oppmerksom  
på. Dette såkalte fornminne ligger også i traseèn for ny E-18 som er bygget. Og dette ble på ingen måte 
tatt  
hensyn til når veg-traseèn ble bygget av Statens Vegvesen. 
Så stiller meg meget undrende til at dette skal bli merket med rødt, når ingen har tatt noe hensyn til 
dette hittil, 
av verken Eidsberg kommune eller Statens vegvesen !!! 
Jeg har også stilt spørsmål om dette til Kai Roterud i Eidsberg kommune, så hvis det kom innsigelser på 
dette punktet, 
Så skulle dette så klart hensyntas var hans positive tilbakemelding. 
 
Det ene gule konsekvens-merket sier at deler av området er dyrkbar mark. Da vil jeg virkelig at de som 
påstår dette, kommer hit og anviser hvor 
dette skal utføres på vår eiendom. Jeg er utdannet Agronom i tillegg til Anleggsgartnermester og jeg 
begriper ikke hvor jeg skal kunne dyrke vekster her på 
Eiendommen vår. Punktet er feil. 
Det andre gule punktet er at området er et LNF1-område i gjeldende plan. 
 
 
Politikerne i Eidsberg snudde konklusjonen til administrasjonen fra tas ikke til følge til Forslaget tas til 
følge. 
Dette setter vi stor pris på, og tolker som et signal at våre egne politikere ønsker bedriftens 
tilstedeværelse 
og fortsatt positiv utvikling i årene fremover her i Eidsberg kommune. Slik at vi fortsatt kan trygge vår 
eksistens og utvikle 
fremtidige og bærekraftige arbeidsplasser. 
 
Fylkesutvalgets innsigelse/vedtak : 







De mener at arealet til bolig ligger utenom sentrumsområdet og ikke bidrar til å styrke Mysen 
sentrum. 
                                Men boligene er jo bygget i 1936 og i 1957 !!! 
 
Fylkesmannens innsigelse : 
                Antallet spredtbygde boliger som er stipulert er for høyt. 
                Nye næringsarelaer som utvider arealbruken langs E-18. 
                Næringsvirksomheten her startet opp på slutten av 1950-tallet og det er lenge før i det hele tatt 
ny E-18 ble både planlagt og bygget. 
                Så det er ingen nyetablering, det er et allerede veletablert næringsområde og har vært det i 
mange 10-år. 


Vi kan ikke flytte virksomheten ditt hvor politikerene har vedtatt at ny næringsvirksomhet skal 
skje.  
 
 
 
Så jeg mener at denne saken skulle være av en enkel art. 
Pkt 1.     Dagens reguleringsplassering av Anleggsgartneri flyttes til område merket Næring 1. (ingen 
konsekvens, bare kart-plassering) 
Pkt 2.     Når Avmerket Anleggsgartneri flyttes til rett sted, så blir det bare igjen en bolig m/låve her. 
Derfor merket Bolig i forslaget. 
                                Det er i dag 1 bolig der, har vært bolig der siden 1936. Og således påvirker ikke dette 
areal-strategier/kommunedelplan. 
Pkt 3.     Næringsområde 2 er et makeskifte som allerede er gjort med Statens vegvesen, og 
reguleringen skulle vært gjort når ny E-18 ble bygget. (ingen konsekvens, bare kartplassering) 
Pkt 4.     Bolig på Trøgstadvn 84 og tilliggende tomt m/garasje-anlegg, er jo bolig og ikke et LNF-
område. Derfor merkes denne i planen Bolig.     
                                Boligen har vært der siden 1957. Og således påvirker ikke dette areal-
strategier/kommunedelplan. 
 
 
Hvis administrasjonens forslag og innsigelsene  blir stående, vil vi evt etterfølge  dispansjoner som blir 
gitt i forhold til 
LNF-områder i Eidsberg kommune fremover. Slik at det ikke blir utført forskjellsbehandling e.l ,i 
sammenlignbare tilfeller til vår aktuelle sak,  noe som vil være ulovlig 
I forhold til bl.a Kommuneloven, Forvaltningsloven og andre relaterte lover/forskrifter. 
 
Da håper jeg at fornuften kan seire i denne saken. Og vi ønsker å bidra til å finne en  fornuftig  løsning.. 
Inviterer alle som trenger det eller ønsker det på en befaring her på eiendommen og til våre bedrift. 
Møter også mer enn gjerne til avklarings-/dialog-møte hvis det er behov for dette  
 
 
En næringsdrivende  og fremoverlent hilsen fra  


                           
  
 







          Tore D. Carlsen 
---------------------------------------------------------------------------------------------------- 


 
   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -    -   -   -   -   -   -   -   -   -   -   -  -   -   -   -    
                                           Trøgstadvegen 82 – 1850 Mysen                                              
_________________________________________________________________________________ 


En del av  


          
_____________________________________________________________________  


 


                                  


 
 
E-post butikk :  janvidar@maskinogutemiljo.no       951 66 951 
 


E-post Tore :      tore@maskinogutemiljo.no  
 
E-post kontor :   post@maskinogutemiljo.no  


  


  
 naml| norske anleggsgartnere - miljø og landskapsentreprenører 
 
 








Fra: Knut Ekhaugen <Knut.Ekhaugen@rikstoto.no> 
Sendt: 23. april 2015 11:11 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Høring kommuneplanens arealdel 
 
Kategorier: Purpur kategori 
 
Innspill knyttet til Høytorp Fort har utspring i  et møte med Eidsberg kommune. 
For øvrig registrerer vi med tilfredshet at planen er i henhold til vårt innspill. 
                                                               Med vennlig hilsen 
                                                          AS Momarken Travbane 
                                                               Knut Ekhaugen 
                                                                  Daglig leder 
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22.april 2015


l7/Sâe'
Til
Eidsberg kommune


Ordfører Voldens vei 1
1850 Mysen


KOMMUNEPLANENS AREALDEL 2015-2027 —SVAR PÅ HØRING


Vi viser til ovennevnte høring, kunngjort blant annet på kommunens hjemmesider.


Undertegnede er naboer til området Nordskogen, som i ovennevnte planforslag er lagt ut


som idrettsanlegg. l konsekvensutredningen som er gjort for området, fremgår det at
skytebane er tenkt etablert der. Nordskogen har i dag status som LNF-område, hvor et


mindre areal har vært regulert som masseuttak. Sistnevnte regulering har som forutsetning
at området tilbakeføres til LNF-område etter uttak av stein- og grusmasser.


Vi forutsetter at det foreslåtte området er tenkt benyttet i samme omfang som Eidsberg


Jeger- og Fiskerforening har fremmet reguleringsforslag om i 2014. Det ble i den forbindelse


utarbeidet et planprogram, som etter purring, også ble sendt til oss som er naboer. I


saksdokumentene fremgikk det at det er svært omfattende planer foreningen har for anlegget
de ønsker seg i Nordskogen. Det tas høyde for inntil 400 000skudd årlig og at skyting skal
kunne skje gjennom hele året. Anlegget er tenkt å ha status som regionanlegg, hvilket vi
tolker som en ambisjon om et høyt aktivitetsnivå. I ettertid har også politiet ytret ønske om à
benytte anlegget til øvelsesskyting, blant annet til såkalt nattskyting.


I forbindelse med høringen av planprogrammet, uttrykte vi frykt for at anlegget ville medføre
betydelig negative konsekvenser i form av støy. Vi gikk derfor imot planene.


Området er en del av Fjella-området, og er blant annet servituttbelagt og dermed særskilt
sikret for friluftsformål. Av denne grunn, var også statlige myndigheter negative til
reguleringsplanen.


Vi er derfor overrasket over at Eidsberg kommune fremdeles har pekt ut området som aktuelt
for støyende aktivitet. Denne gang gjennom kommuneplanens arealdel.


Undertegnede, som er naboer til Nordskogenområdet, er fremdeles svært negative til
anlegget som ønskes etablert. Selv om planprosessen er en annen, mener vi de samme
motargumentene er like aktuelle som sist.







Vi er negative til en endret arealbruk i området av følgende grunner.


t) Avstand til nærliggende eiendommer er kort. På det nærmeste 600-700 meter. Dette


2)


3)


4)


5)


gjelder eiendommene i sydøst, ved Myrås, i vest, ved Moen gård og i nordvest, ved
Borgåsfeltet og gårdene Borgås og Kjensby.


Eiendommene er for det meste boligeiendommer og landbrukseiendommer, mens en
eiendom også driver næring i form av utleie av hytter. Flere av eiendommene driver


med husdyrhold. Eiendomsbesitterne frykter både sjenanse og verdiforringelser på
grunn av støyulempene. Boligområdene er i dag stille og fredelig, noe som mange


har lagt avgjørende vekt på da de etablerte seg der.


Videre mener vi at støyulempene medfører forringet livskvalitet for berørte naboer.
Det er et mål i de foreliggende planer om å skjerm /dempe støyen, men ikke å fjerne
den. Det er allment kjent at støy også kan medføre helseplager.


Vi har dessuten betydelig skepsis til de støymålinger som er foretatt så langt i
prosessen. Dette fordi målingene utføres av aktører engasjert av planforslagsstiller.


Det er to idrettsanlegg i det aktuelle området. Hærland Idrettslag har lysløype og


skistadion ved Myrås. Løypa blir direkte berørt av skytebaneanlegget. Mange barn og
voksne benytter regelmessig løypenettet til trening og mosjon.


OL Flaggtreff har gjennom mange år hatt orienteringskart i området. Det utlagte
område ligger inne i kartets vestre del, et område som ofte benyttes til
nybegynnefløypen


Begge anlegg har mottatt spillemidler i forbindelse etablering.


Den Norske Turistforening (DNT) har bidratt til at diverse stier i området har blitt
merket opp. Dette har medført et betydelig høyere aktivitetsnivå i de senere år. Dette


er også en konsekvens av at området er særskilt sikret med tanke på utøvelse av
friluftsliv.


Mange av oss som bor i området benytter også flittig de friluftsmuligheter som finnes.
Dette gjelderjakt, fiske, turer og ulike former for fysisk trening. Vi frykter nå at disse
mulighetene blir sterkt begrenset.


Vi mener også at faren for andre negative miljøulemper enn støy er til stede. Området
har direkte avrenning til Moenstjern, som igjen renner ut i Lundebyvannet.


Vi frykter at vi naboer og våre eiendommer blir påført en uopprettelig skade ved at


arealbruken åpner for en omfattende støyende aktivitet. Når anlegget først er etablert,
vil det være begrensede muligheter for å reversere igangsatte tiltak og aktiviteter.
Dermed vil vi og våre bomiljøer være den tapende part. Det må derfor, etter vår







mening, ses på andre områder med en annen og mer gunstig beliggenhet med


hensyn til potensielle ulemper.


6) Vi mener at det ikke er nødvendig at to av kommunens skytebaneanlegg må ha
lokalisering i Hærland. Det finnes allerede et anlegg ved Kviserud I Korterud, bare


noen kilometer unna Nordskogen. Det bør være mulig å vurdere andre alternativer i
kommunen. Siden anlegget er tenkt à være regionalt, bør planene også vurderes i et
interkommunalt arealplansamarbeid.


Oppsummert mener vi området i Nordskogen må beholdes som LNF-område. Dette har flere
av oss kommet med innspill på tidlig i planfasen og vi gjentar det her. Vi frykter at en endret
arealbruk vil påføre naboer og miljø varige, negative konsekvenser. Vi ber derfor kommunen


om à forkaste forslaget som nå er ute på høring for området Nordskogen.


På vegne av naboer
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Fra: per.arne.diskerud@if.no 
Sendt: 23. april 2015 15:46 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Kopi: ma-dibi@online.no; ust@esbank.no; ingar@teamkraft.no 
Emne: Kommuneplanens arealdel, offentlig høring 
 
Kategorier: Blå kategori 
 
 
Til 
Eidsberg Kommune 
 
 
Vedr. Kommuneplanens arealdel – offentlig høring. 
 
Planforslag nr. 13  - nr. 182, bnr. 19 
Søknad om omregulering fra LNF 2 til enten nærings/forretningsområde eller boligområde 
 
Jeg viser til dagens telefonsamtale med Kai Roterud. 
 
Med utgangspunkt i dagens fylkesplan ser vi at vår søknad datert 20. april 2009 ikke blir 
tatt til følge i denne omgang.   
 
Vi ønsker imidlertid å opprettholde vår søknad dersom rullering av fylkesplan og regional næringsplan på 
et senere tidspunkt 
åpner for  omregulering av området mellom gamle og nye E-18 langs fv. 123 mellom Ramstad og Roa 
 
Vi tar gjerne i mot gode råd om hvordan vi best skal kunne fremme vår sak og evt. påvirke de riktige 
instanser. 
 
På vegne av Marita Diskerud Billing, Unni Strangstad, Ingar Diskerud og undertegnede. 
 
 
Vennlig hilsen 
Per Arne Diskerud 
  
Mobil:     915 40 226 
per.arne.diskerud@if.no      



mailto:per.arne.diskerud@if.no






Fra: Petter Mogens Lund <petter.mogens.lund@arealpluss.no> 
Sendt: 24. mars 2015 11:50 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Kopi: Bjørn Ingar Strøm; Knut Baastad 
Emne: Innspill-merknad til kommuneplanens arealdel:  boligeiendomsdeling 224/6, 


Torperåsveien 38 
Vedlegg: [Untitled].pdf; [Untitled].pdf 
 
Kategorier: Purpur kategori 
 
Merknad til kommuneplanens arealdel: 
På vegne av Bjørn Ingar Strøm, Strøm Holding Invest AS, søker vi om deling av eiendommen. Fra 1 bolig  i 
LNF-1-område til 2 tomter for boliger i LNF-1-område.  
 
Mvh 
Petter Mogens Lund 
Areal+ AS 
976 61 976 
 
 


Fra: Petter Mogens Lund  
Sendt: 24. mars 2015 11:36 
Til: 'Knut Baastad' 
Kopi: Bjørn Ingar Strøm 
Emne: SV: SV: Kartforretning, eiendomsdeling 224 / 6, Torperåsveien 38 
 
Hei Knut ! 
Jeg prøvde å ringe deg.  
Vi sender merknad til kommuneplanens arealdel (som er på høring nå fram til 24.04.2015). 
Dette er trolig bedre enn å søke dispensasjon.   
Mvh 
Petter Mogens Lund 
Areal+ AS 
976 61 976 
 
 


Fra: Knut Baastad [mailto:Knut.Baastad@eidsberg.kommune.no]  
Sendt: 24. mars 2015 08:42 
Til: Petter Mogens Lund; Bjørn Ingar Strøm 
Emne: SV: SV: Kartforretning, eiendomsdeling 224 / 6, Torperåsveien 38 
 
Da avventer vi inntil evt. søknad foreligger. 
 
Med hilsen 
 


Knut Baastad 
Virksomhetsleder 



mailto:Knut.Baastad@eidsberg.kommune.no





Næring og utvikling 
Eidsberg kommune 
 
Tlf. 69 70 20 00 
Tlf. 48 15 29 62(mob.) 
 


www.eidsberg.kommune.no 
 
 


Fra: Petter Mogens Lund [mailto:petter.mogens.lund@arealpluss.no]  


Sendt: 23. mars 2015 20:46 


Til: Bjørn Ingar Strøm 
Kopi: Knut Baastad 


Emne: Re: SV: Kartforretning, eiendomsdeling 224 / 6, Torperåsveien 38 


 
Da søker vi om dispensasjon, innspill til kommuneplanens arealdel ved første revisjon.  
 
Sendt fra min iPad 
 
Den 23. mar. 2015 kl. 13.07 skrev Vidar Haugen <Vidar.Haugen@eidsberg.kommune.no>: 


Saken er til behandling hos annen saksbehandler.  Ser ikke ut til at den er behandlet 
ennå.  Blir purret opp. 
  


Fra: Petter Mogens Lund [mailto:petter.mogens.lund@arealpluss.no]  


Sendt: 23. mars 2015 12:23 


Til: Vidar Haugen 


Emne: VS: Kartforretning, eiendomsdeling 224 / 6, Torperåsveien 38 
Viktighet: Høy 
  
Hei Vidar ! 
Hva er status her ? 
  
Er oppmåling foretatt ? 
Står noe på oss ? 
  
Mvh 
Petter Mogens Lund 
Areal+ AS 
976 61 976 
  


Fra: Petter Mogens Lund  
Sendt: 17. desember 2014 15:12 
Til: 'Vidar Haugen' 
Emne: VS: Kartforretning, eiendomsdeling 224 / 6, Torperåsveien 38 
Viktighet: Høy 
  



http://www.eidsberg.kommune.no/

mailto:petter.mogens.lund@arealpluss.no

mailto:Vidar.Haugen@eidsberg.kommune.no

mailto:petter.mogens.lund@arealpluss.no





Hadde du kart til meg ? 
Mvh 
Petter 
  
  


Fra: Petter Mogens Lund  
Sendt: 15. desember 2014 15:28 
Til: 'Vidar Haugen' 
Kopi: 'Bjørn Ingar Strøm' 
Emne: Kartforretning, eiendomsdeling 224 / 6, Torperåsveien 38 
  
Hei ! 
Takk for praten i sted. 
Etter nabovarsel, sendt rekommandert den 18.11.2014, har vi ikke mottatt noen 
merknader, slik at vi nå rekvirere eiendomsdelingen. 
Det er fint at du sender oss bedre kart, slik at vi tegner inn foreslått ny eiendomsgrense. 
  
Mvh 
Petter Mogens Lund 


AREAL+ AS 


976 61 976 
  
  
Fra: p-lil-kopi1@statskog.no [mailto:p-lil-kopi1@statskog.no]  
Sendt: 15. desember 2014 14:34 
Til: Petter Mogens Lund 
Emne:  
  
  



mailto:p-lil-kopi1@statskog.no

mailto:p-lil-kopi1@statskog.no
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Høringsuttalelese til kommuneplan Eidsberg kommune 
 
Bakgrunn for saken 
Eidsberg kommune har i brev av 16.2.2015 kunngjort offentlig ettersyn og høring av 
forslag til kommuneplan 2015-2027. Frist er satt til 24.4.2015. 
 
Vurdering 
 
Rakkestad kommune har gått igjennom deres planforslag med utgangspunkt i vår 
egen kommuneplan og de regionale føringer som ligger til grunn for Indre Østfold i 
gjennom fylkesplanen for Østfold. 
 
Vi mener Eidsberg kommune har gjort en meget god jobb, og presenterer en 
gjennomarbeidet plan, hvor det er god sammenheng mellom mål og strategier. 
Planen er lettlest og tydelig. 
 
Kommuneplan 
I vår kommuneplan, vedtatt 2011, har vi i fjella-området nord-øst i Rakkestad lagt 
inn en hensynsone- «stille område». Vi har gjort dette for å markere og tydeliggjøre 
at dette er viktige friluftsområder som i dag er lite influert av hverdagsstøy som 
bilveier etc. Vårt stille område ligger inntil Eidsberg kommune. Dersom tilgrensende 
område i Eidsberg har de samme kvaliteter som i Rakkestad kommune, mener vi det 
ville forsterket området som hensynsone med en videreføring inn i Eidsberg 
kommune.  
Vi har ingen kommentarer utover dette sett i sammenheng med vår gjeldene 
kommuneplan. 
 
Regionalt 
Indre Østfold har gjennom fylkesplanens arealstrategi blitt utfordret til å 
arealhusholdere. Fylkesplanen har konkludert med at det i Indre Østfold, gjennom 
tidligere kommuneplaner, allerede er avsatt for mye arealer til utbygging. Dette sett i 
40 årsperspektivet. Kommunene i Indre Østfold er blitt utfordret, via fylkesplanen, til 
å redusere bruken av nye utbyggingsarealer. Det ser ikke ut til at Eidsberg kommune 
fullt ut følger dette opp i sin kommuneplan.  
Eidsberg kommune vil gjennom sin kommuneplan disponere en forholdsvis stor del 
av arealene som Indre Østfold i fellesskap skal utvikle seg på. Eidsberg som har et av 
to bysentere i Indre Østfold, skal naturlig nok kunne utvikle seg, men må etter vår 
oppfatning ta en større del av den bymessige utbyggingen. Dette er også til dels 
gjort gjennom en forholdsvis massiv fortetting i bysentrumet –Mysen, men i tillegg 
åpner kommuneplanen for flere områder med eneboliger og spredt boligbygging 
utover en vedlikeholdsutbygging i lokalsentrene.  
Rakkestad kommune mener Eidsberg kommune, når det gjelder arealbruken, må ta 
inn over seg at de er en del av en region, hvor de har et bymessig ansvar. Det 
gjenspeiles også i arealstrategien og kjøpesenter-bestemmelsen i fylkesplanen, hvor 
Mysenområdet gis bymessige utviklingsmuligheter.  
Sett i et regionalt perspektiv er det etter vår mening mer riktig at Eidsberg satser på 
en bymessig utvikling med fortetting i Mysen, og vedlikeholdsutbygging i 
lokalsenterene. 







Slik planen foreligger nå med både spredt utbygging, utbygging av lokalsentere, 
feltutbygging sentrumsnært og byutvikling, vil en satsning på flere områder 
sentrumsnært være i konflikt med hverandre. Noe som igjen vil påvirke 
sentrumssatsingen negativt. Denne arealbruken vil også påvirke nabokommuner i 
Indre Østfold i negativ retning.  
  
Konklusjon 
Rakkestad kommune mener Eidsberg kommune bør vurdere å videreføre vår stille 
sone i fjellaområdene.  
Rakkestad kommune mener Eidsberg kommune i sitt forslag til kommuneplan legger 
til rette for en for høy arealbruk. Dette vil ha konsekvenser for nabokommuner i 
Indre Østfold.  
Eidsbergkommune bør ta ut sentrumsnære boligområder og satse på å utvikle ett 
sentrumsområde med god bymessig struktur. 
 
Rakkestad kommune tar forbehold om endringer etter politisk behandling 
 

















Fra: Bjørkto Sissel <sissel.bjorkto@romeiendom.no> 
Sendt: 28. april 2015 14:09 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Kopi: Markussen Steffen Torleif; Haaverstad Anette Braathu; Kai Roterud 
Emne: Eidsberg kommuneplan - høringsuttalelse 
Vedlegg: 2015-04-27 Kommuneplan Eidsberg 2015-2027 Arealdelen - Høringsuttalelse 


sign sb.pdf 
 
Kategorier: Blå kategori 
 
Vedlagt er vår høringsuttalelse iht. avtale. 


Vennlig hilsen 


Sissel Bjørkto • planutreder • + 47 97 58 49 48 • sissel.bjorkto@romeiendom.no  
Rom Eiendom AS • Schweigaards gate 23, N-0048 Oslo • +47 47 62 05 00 • www.romeiendom.no 
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SIGA PRO AS 


Olav Vs gate 6 


Postboks 1440 Vika 


0115 Oslo         29. april 2015 


  


Eidsberg kommune 


Ordfører Voldens Vei 1  


1850 Mysen 


 


Merknad til offentlig ettersyn rullering av kommuneplanens arealdel, sak 15/17 i Formannskapet 


Morstongveien 25, 1859 Slitu 


Morenen Eiendom AS (Morenen) har tidligere innsendt et innspill ved rulleringen av 


kommuneplanens arealdel som fikk betegnelsen «Nr. 26» (se bl.a. sidene 56-57 i 


konsekvensutredningen).  


Morenen ble overrasket over rubriseringen og vurderingen av innspillet ved utleggelsen til offentlig 


ettersyn i lys av bl.a. kommunens forutgående, entydige og positive behandling av 


bruksendringssøknaden av meieribygget i Morstongveien 25 til dagligvarehandel. Vurderingen har 


vært at en mindre økning av handelsarealet ikke ville være i strid med nasjonale eller regionale 


føringer eller overordnede planer. Området har betydelig handel i dag, og all teknisk infrastruktur 


tåler høyere utnyttelse og aktivitet. Arealene er også avsatt som avlastningsområde for handel i 


fylkesplanen, og det kan bygges et betydelig antall kvm forretningsarealer i tilknytning til hvite- og 


brunevarer, møbler, bil, hagesenter mv. i området. Den reelle forskjellen mellom en større 


dagligvareforretning og de nevnte handelskonsepter er vanskelig å se, og fremstår å være av mer 


teknisk art. Folks handlevaner er i endring, og det er fra markedsaktørenes side ikke ønskelig å 


plassere butikklokaler med en størrelse på 1500 kvm. og større i en etasje i et bysentrum. Det gir 


heller ingen effektiv arealutnytting i sentrumsområdene. Det skal også bemerkes at nasjonale 


retningslinjer for areal- og transportplanlegging fra 1993 er under revisjon, og at kjøpesenterstoppen 


ikke blir videreført i den form den har i dag. Signalene som gis fra Statsråden og statssekretæren i 


KMD er bl.a. at kommunene i større grad skal kunne finne gode lokale løsninger og helst i tilknytning 


til eksisterende knutepunkt og handelssentre. Morenen er med sin eksisterende arealbruk i over 40 


år utvilsomt et slikt knutepunkt og handelssenter, og Morenen ønsker å bidra til en videreutvikling av 


stedet som en attraktiv, funksjonell og fremtidsrettet destinasjon de neste 40 år.  


Morenen forstår det slik etter nye avklaringer med kommunen at det er særlig etablering av ny 


dagligvarehandel innenfor planområdet som nå er omstridt. Med tanke på eksisterende løsninger på 


naboeiendommen er dette overraskende for Morenen, men Morenen ønsker som nevnt å bidra til en 


steds- og destinasjonsutvikling i et lengre perspektiv enn kun de to neste årene.  


For å bidra til en løsning, foreslår Morenen en justering av det tidligere innsendte forslaget. 


Justeringen består av at det særskilt inntas i planbestemmelsen for området at det ikke tillates 


etablert dagligvarehandel innenfor planområdet, og at det heller ikke tillates etablert forretninger i 
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form av mindre butikker som en finner på et tradisjonelt kjøpesenter (klær, sko, smykker mv.). Øvrig 


handelsetablering tillates som for eksempel forretninger knyttet til hvite- og brunevarer, møbler, 


hagesenter, planteskoler og verktøy (inkludert butikker som Skeidar, Bohus, Plantasjen, Spar Kjøp, 


Elkjøp, Expert, Electronics, Jula mv.), bygg og trelast, alt som er bilrelatert som for eksempel 


bilforretninger, Biltema og andre spesialbutikker.  


Alternativet til en endring av reguleringsformålet til forretning med bestemmelser som innskrenker 


hvilke typer forretning som tillates, er å beholde gjeldende arealformål samtidig som det gjennom 


planbestemmelser klargjøres at handelskonsept med aktører som trenger større lokaler enn de som 


normalt innpasses i sentrumshandel og kjøpesenter tillates innenfor Morenens planområde.  


Som kommunen kjenner til pågår det flere planprosesser parallelt, og for Morenens del er det 


ønskelig å samkjøre disse slik at en unngår tvil knyttet til hvilken handelsvirksomhet som vil være 


tillatt innenfor området i den kommendeplanperioden. Det anmodes derfor om et møte for å gå 


gjennom dette i detalj før Rådmannen avgir sin innstilling til Formannskapets andregangsbehandling 


av rulleringen av kommuneplanens arealdel. 


 


 


 


Med vennlig hilsen 


For Morenen Eiendom AS 


 


Martin W. Røine 


SIGA PRO AS 


Tlf. 99 00 37 18 


E-post martin@sigapro.no 



mailto:martin@sigapro.no
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Eidsberg kommune Mysen 13.04.2015
Ordfører Voldens vei 1
1850 Mysen


KOMMUNEPLANENS AREALDEL I EIDSBERG 2015-2027


Kommentarer til høringsversjonen 05.03.2015


Undertegnede har gått gjennom den utredningen som omhandler valg av utbyggingsområde for
boliger ved Åsen skog og vil hevde at valg av utbyggingsområdet er gjort på feil grunnlag. Det er flere
feil i utredningen som i neste omgang gir feil farge på temaene.


Med bakgrunn i mine kommentarer til vurderingene som er gjort for de 2 områdene vil jeg hevde at
Åsen skog 3 er best egnet som utvidelse av boligkapasitet i området med godkjent adkomst,
tilstrekkelig kapasitet på tekniske anlegg. Det er også viktig å poengtere at Åsen skog 3 som boligfelt
er 46,5 da og ikke 95 da, både med hensyn til arealutnyttelse og hvor mye som tas av LNF-området.


Under følger en vurdering av deler av utredningen som er gjort for de to områdene:


Plan kalt Åsen Skog 3:


Temaer:


Samordnet areal- og transportplanlegging. Klimautslipp.


Utredningen anslår avstanden fra Trømborg skole til Åsen skog 3 til ca 2,5 km.


Avstanden fra Trømborg skole til Kulesvingen er 1,5 km. Avstanden fra Kulesvingen til innkjøring til
Åsen Skog 3 er 0,6 km langs kjørevei. Langs naturlig gangtrase vil denne kunne bli 0,5 km.


Areal Åsen skog 3 er oppgitt til å være 95 da. Dette er feil. Området innenfor reguleringsgrensen er 64
da. Av dette er 17,5 da regulert til skogbruk. Intensjonen er at dette skal ha formål som eksisterende,
dvs LNF. Området som er regulert til bolig er 46,5 da inkl friområder og kjørearealer. Friområdene
utgjør 11,2 da av dette.


Vurderingen om lav utnyttelse er gjort på feil grunnlag.


Teknisk infrastruktur (vann og avløp, vei, gang- og sykkelvei, strømtilførsel,
skoleveilskoleskyss.


Utredningen hevder at vann- og avløpskapasiteten ikke er tilfredsstillende.


Til det har jeg følgende kommentarer:


Avløpsanlegget utnytter bare en brøkdel av sin kapasitet. Utskrift fra pumpestasjonen viser at denne
starter med frekvens på 1 gang pr time, mens opp til 15 ganger pr time er akseptabelt.


Det er installert trykkforsterker på vannledning i 2007. l følge Cowi ved siv.ing Sverre Gjerløw er trykk
ved kum 12272 40mVS. I denne kum er det installert 3 stk pumper i trykkrør. Han har benyttet kurver
for SV4602 (1 pumpe) og SV4602/2 (2 pumper). Det er forutsatt at det er lagt Ø110mm PVC
trykkledning frem til brannkum.


Ved uttak av brannvann (og alle pumper starter) fra en kum idet planlagte felt (ca 600m fra trykkøker)
vil det kunne tas ut 10-12 i/s + det som går til forbruk, med et lite gjenværende resttrykk. Dette
bekrefter at det er mer enn god kapasitet til boligenes forbruk. Relativt store tomter tilsier at det
brannteknisk blir liten spredningsfare mellom boligene. En tilrettelegging for bruk av dam som
supplement til slokkevann vil også være mulig om nødvendig.


Trafo ble lagt ved innkjøring til nytt felt i sin tid og har kapasitet til det antall boliger som er foreslått i
planen.







Konklusjon av det som fremgår ovenfor, er at teknisk infrastruktur er tilfredsstillende.


Utredningen hevder at det ikke er tilfredsstillende forhold for myke trafikanter.


Det er fullt mulig å få god gangveisforbindelse til RV 22. Deler av denne traseen er allerede tatt i bruk,
se vedlegg.


Avstand på mer enn 2 km til skolen innebærer rett til skoleskyss.


Det er en ordning med skoleskyss i området allerede. Utbygging av Åsen skog 3 vil ikke endre på
dagens situasjon med skolebuss som stanser i Kulesvingen for à ta på elever. Antall elever som vil ha
krav på skoleskyss vil nødvendigvis variere.


Plan kalt Jansberg:


Temaer:


Samordnet areal- og transportplanlegging. Klimautslipp.


Utredningen anslår avstanden til Trømborg skole til mindre enn 2km.


Det er riktig at en gangveisforbindelse vil kunne bli mindre enn 2 km, men det er langt fra gitt at det er
mulig å få en kjørbar adkomst til området i sydøst. Vegvesenet har ikke vurdert og gitt samtykke til en
adkomst på antydet sted. Det er overveiende sannsynlig at man vil måtte benytte samme avkjøring
som Åsen skog i Kulesvingen. Hvor realistisk det er å få til en adkomst gjennom eksisterende
boligområde til Jansberg, er ikke vurdert. Det som er sikkert, er at eksisterende vei ikke er forberedt
for dette.


Teknisk infrastruktur (vann og avløp, vei, gang- og sykkelvei, strømtilførsel,
skoleveilskoleskyss.


Utredningen hevder at vann- og avløpskapasiteten ikke er tilfredsstillende. Utbygging vil kreve en
samtidig utbygging av kommunens nett. Det er gang- og sykkelvei langs RV 22. Det vil være natur/ig å
legge adkomsten til feltet i sørøst.


Til det har vi følgende kommentarer:


Muligheter for adkomst til området er av avgjørende betydning for om det i det hele tatt er realistisk.
Jeg kan ikke se at dette er seriøst vurdert.


Jeg vil til slutt benytte anledningen til à påpeke at det foreligger et vedtak av 02.04.2013 om oppstart
av planlegging av Åsen Skog 3 og at det fra politisk hold har vært en positiv holdning til planene. Med
bakgrunn i dette er det nedlagt en god del ressurser for å utarbeide et forslag til en reguleringsplan for
et område, som jeg mener har mange gode kvaliteter.


Vennlig hilsen


Terje Gammelsrud /,1
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Fra: Vigdis Johansen <disa50@me.com> 
Sendt: 23. april 2015 22:55 
Til: postmottak Eidsberg kommune 
Emne: Høringsbrev. 
 
Kategorier: Blå kategori 
 
Til Eidsberg kommune   V / Roterud. / Baastad.                                                                                  Vedr. 
Offentlig høring av kommuneplanens arealdel  2015 - 2027.                                                  Kommentar til 
høringsutkast -  planforslag nr. 35 - G.nr165 , b nr. 26 :                                             Jeg har mottatt en 
forespørsel fra Eidsberg kommune  -  om jeg er villig til å  selge en del av skogsarealet til tomter.  Men jeg 
er ikke interessert i å selge .                                                           Tore Vidar Johansen.  













 


Trøgstad kommune 
 


 


 


 
 
 
Eidsberg kommune 
Ordfører Voldensvei 1 
1850 MYSEN 
 
 
 
 


Dato Saksbehandler Vår ref.  Deres ref. 


07.05.2015 Marit Lillegraven Haakaas 15/482 - 5  


 
 
 
 
 


Svar på høring på kommuneplanens arealdel i Eidsberg kommune 
Det vises til innvilget utsettelse i forhold til høringsfristen. 
Vedlagt følger vedtak samt saksframlegg. 
 
 
Vennlig hilsen 
Marit Lillegraven Haakaas 
plan- og miljørådgiver 
 
 
 
 
 


 
  







 


 


Saksframlegg 
 


 


 


Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 


Marit Lillegraven Haakaas FE - 141, 
HIST - ESA 
13/397 
 


15/482 


   


Høring på kommuneplanens arealdel for Eidsberg kommune 


 


Saksnr Utvalg Type Dato 


38/15 
 


Teknikk- og naturutvalget PS 28.04.2015 


30/15 
 


Formannskapet PS 30.04.2015 


34/15 
 


Kommunestyret PS 05.05.2015 


 
 


Rådmannens innstilling: 
1. Trøgstad kommune går i mot etablering av næringsområde nordøst for Lauvsletkrysset.  
2. Kommunen har for øvrig ingen merknader til planforslaget. 


 


 
Saksopplysninger: 


Eidsberg kommune har utarbeidet en ny arealdel til kommuneplanen. Denne er på høring med frist 
24. april. Trøgstad kommune har fått utsatt frist.  


Høringsdokumentene er oversendt 13. mars 2015.  Planen bygger på at den fremtidige veksten i 
kommunen hovedsakelig bør skje gjennom fortetting og videreutvikling av Mysenområdet. Samtidig 
skal lokalsentre/grender sikres tilstrekkelige utviklingsmuligheter. Planprinsippene legger til rette for 
at Mysen skal kunne doble sin befolkning fram mot 2050. Eidsberg har et mål om befolkningsvekst 
som tilsvarer et behov for å bygge 130 boenheter i året. 


I Mysenområdet er det lagt inn nye boligarealer i Opsahlåsen og Momarkenområdet på til sammen 
48 dekar. I lokal- og grendesentre er det lagt inn nye arealer til boligbygging i Trømborg, Hærland, 
Slitu «vest», Morstong ved Slitu og nord for fv 128 ved Momarken-Brandsrud. Det er lagt inn et tak 
på spredt boligbygging på 10% av estimert boligbygging. 


Av næringsarealer er det lagt inn et 3 dekar stort areal ved Momarken travbane og 55 dekar ved 
Nortura, Hærland. 


Nord for Edwin Rud og vest for Mona Betong ved rundkjøringen er det lagt inn et område for vei, 
service og samferdsel på ca 20 dekar. Dette er nytt i forhold til kommunedelplan for Slitu-Momarken. 
Andre endringer i forhold til kommunedelplanen er et mindre «park and ride-område» nordvest for 
Momarkenkrysset, et næringsområde der Tore D Carlsen holder til nord for E18, 25 dekar bolig og 
næringsareal vest i boligområde på Slitu, 10 dekar til bolig nord for næringsområdet ved Morenen 







 


 


kjøpesenter og 14 dekar pendlerparkering ved Slitu stasjon. 


 


Vurdering: 


Høringsdokumentene gir en god oversikt over innholdet i forslaget til arealdel, bakenforliggende 
prinsipper og endringer i forhold til arealplanen fra 2005.  


Det er positivt at Eidsberg kommune har lagt inn økte arealer til pendlerparkering ved Slitu Stasjon. 
Veiservice i form av bensinstasjon eller lignende ved rundkjøringa nord for Edwin Ruud vil være 
positivt for området. Det må derimot ikke bli næringsvirksomhet her som konkurrerer med øvrige 
næringsområder i kommunedelplan Slitu-Momarken. 


Å tillate gjennom plan et næringsområde der Tore D Carlsen i dag har etablert næring i LNF-område, 
er mer konfliktfylt. I kommunedelplanen for Slitu-Momarken som ble vedtatt i juni 2014, er dette 
området opprettholdt som LNF-område fordi all næringsutvikling i planområdet bør samles i 
Brennemoen/Morenenområdet. Området til Tore D. Carlsen er i tillegg godt synlig fra E18.  


I konsekvensutredningen til Eidsbergs høringsforslag står det følgende: «Vi har forståelse 
for at bedriften ønsker å få kartsignaturen «Næring» på det området der de faktisk har sin 
næringsvirksomhet. Dette er likevel ikke i tråd med planprinsippene. Selv om bedriften 
over tid har utviklet seg til en større virksomhet betyr ikke det at kartsignaturen 
nødvendigvis skal endres. Er det her Eidsberg ønsker å ha framtidig næringsområde? Nylig 
vedtatt kommunedelplan opprettholdt området som LNF1-område, og vi ser ikke forhold 
som har endret seg siden denne ble vedtatt i 2014.»  


 


 
 
Teknikk- og naturutvalget - 38/15 
 


TN - behandling: 
Ole Marius Grønlien (Sp) ba utvalget om å få sin habilitet vurdert da han er grunneier i planområdet 
for kommunedelplan Slitu-Momarken. 
Utvalget fant Grønlien habil. 
Ordet i saken: 
Roar Skansen (Ap) 
Rune Raknerud (H) 
Ole Marius Grønlien (Sp) 
 
Rune Raknerud (H) og Roar Skansen (Ap) fremmet følgende forslag til uttalelse: 
 
Trøgstad kommune har ingen merknader til planforslaget. 
 
Ved avstemningen ble det stemt over forslaget fra Raknerud og Skansen som ble enstemmig tiltrådt 
(6 st.)  
 
 


TN - vedtak: 
Trøgstad kommune har ingen merknader til planforslaget. 
 







 


 


 
Formannskapet - 30/15 
 


F - behandling: 
Følgende hadde ordet:  
Tor-Anders Olsen (rådmann) 
Trude Svenneby (Sp) 
 
Formannskapet satt Teknikk- og naturutvalgets innstilling opp mot rådmannens innstilling.  
Det ble stemt over innstilllingene. Rådmannens innstiling tiltres enstemmig (7 st.). 


 
 


F - vedtak: 
1. Trøgstad kommune går i mot etablering av næringsområde nordøst for Lauvsletkrysset.  
2. Kommunen har for øvrig ingen merknader til planforslaget. 


 
 
Kommunestyret - 34/15 
 


K - behandling: 
Følgende hadde ordet: 
Roar Skansen (Ap) 
Petter Ole Kirkeby (Sp) 
Christian Granli (H) 
Martha Hersleth Holsen (Sp) 
 
Skansen (Ap) fremmet innstillingen fra Teknikk- og naturutvalget på ny:  
Trøgstad kommune har ingen merknader til planforslaget.  
 
Kommunestyret stemte over Skansens forslag. Forslaget ble vedtatt med 11 st. (6 Ap, 2 H, 3 Sp).  
 
Kommunestyret stemte så over forslaget til innstilling slik den nå foreligger.  
Innstillingen ble enstemmig vedtatt ( 21 st.) 
 


 
 


K - vedtak: 
Trøgstad kommune har ingen merknader til planforslaget.  


 


 
 
 


Vedlegg: 
Offentlig høring av kommuneplans arealdel 2015 - 2027 
Kommuneplanens Arealdel_ Planbeskrivelse 2015_2027_Vedtatt Høringsutkast 
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Fra: PedersenJohnny<jp@ostfoldenergi.no>
Sendt: 24.april 201508:01
Til: postmottakEidsbergkommune
Kopi: StrandCato
Emne: SV:Offentlighøringavkommuneplanensarealdel2015- 2027


Kategorier: Blåkategori


Vi visertil e-postdatert 13.mars2015medoversendelseavforslagtil kommuneplanensarealdelfor
høring.


Vihar ingenmerknader.


Med vennlig hilsen
Johnny Pedersen
direktør varme
+47 909 25 221


Ren bærekraft


Følg oss:


www.ostfoldenergi.no


Fra: Kai Roterud [mailto:Kai.Roterud@eidsberg.kommune.no]
Sendt: 13. mars 2015 09:07
Emne: Offentlig høring av kommuneplanens arealdel 2015 - 2027


Hei,


Førstee-post jegprøvdeå sendebleavvist,menjegprøverpånytt medfølgendeinformasjon.







 
 
 
 
Kai E. Roterud 
Områdeutvikler 
Eidsberg kommune 
Tlf. 69 70 20 00 (servicekontor) 
Tlf. 476 18 848 (mobil) 
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REGULERINGSBESTEMMELSER 
Områderegulering etter pbl §12-2  
 


Mysen sentrum, 
Eidsberg kommune 
 
 
 


 


PLAN-ID:  


Planbestemmelsenes dato: 09.03.2015, REV 26.03.2015 
Bystyrets vedtak: 
 


§ 1  PLANENS BEGRENSNING 


Det regulerte området er vist med reguleringsgrense på plankart.  


 


§ 2  PLANENS HENSIKT 


Hensikten med planen er å gi helhetlige rammer for konsentrert byvekst innenfor 
planområdet.  
Intensjonen med planen er å sikre videreføring av stedets identitet, gode byrom, et tett 
nett av tydelige og gode forbindelser, et grønt preg og gode rammer for en klimariktig 
utvikling. Ny bebyggelse skal utformes med særskilt fokus på samspill med det offentlige 
rom, skala og gate-/ byromstrukturen. 
 


§ 3  AREALFORMÅL OG HENSYNSSONER 


 
 Forkortelse:  
Bebyggelse og anlegg (PBL § 12-5, nr.1)   


- Boligbebyggelse-konsentrert småhusbebyggelse 
- Boligbebyggelse – frittliggende småhusbebyggelse 
- Boligbebyggelse - leilighetsbebyggelse 
- Sentrumsfomål 


B1, B2, B3 
B4, B5 
B6,B7,B8 
S1-S30 


 
 


 


- Offentlig og privat tjenesteyting  
 


- Undervisning 
- Kirke/ annen religionsutøvelse 
- Forsamlingslokale 
- Lekeplass 
- Kombinert bebyggelse og anlegg – Undervisn./Bolig 
- Forretning/kontor/industri 


OPT1,OPT2, 
OPT3, OPT4 
U1 
R1,R2,R3 
F1,F2,F3 
L1 
U/B1, U/B2 
FKI 
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Samferdselsanlegg og teknisk infrastruktur  
(PBL 12-5, nr.2) 


- Veg 
- Kjøreveg 
- Fortau 
- Torg 


  


- Gang- og sykkelvei    
- Gangareal    
- Annen veigrunn, grøntareal  
- Annen veigrunn-tekniske anlegg 
- Trasè for jernbane 
- Holdeplass/plattform 
- Kollektivholdeplass 
- Parkeringsplasser 
- Fjernvarmenett 


  


   
Grønnstruktur (PBL §12-5, nr.3)    


- Park  P1-P11  
- Naturområde-Grønnstruktur N2-N4  


   
Hensynssoner (PBL §12-6)   


- Bevaring kulturmiljø H570 H570_1-H570_12  
 


   
   


 


§ 4  FELLES BESTEMMELSER SOM GJELDER HELE PLANOMRÅDET 


§ 4.0 EKSISTERENDE PLANER OPPHEVES 
Denne planen erstatter alle gjeldende reguleringsplaner i planområdet og har status foran 
eldre kommunedelplan for Mysen sentrum der det eventuelt er uoverensstemmelse 
mellom disse planene. 


§ 4.1 MILJØHENSYN 


Byggematerialer som anvendes skal i prinsippet ikke inneholde miljøgifter som står på 
Regjeringens prioriteringsliste, ref. St. melding 24 (2000 – 2001). Bygningsmaterialer 
som anvendes med innhold av miljøgifter som står på Regjeringens prioriteringsliste over 
stoffer som skal reduseres vesentlig innen 2010 kan aksepteres dersom det kan 
dokumenteres at det ikke finnes gode erstatningsprodukter og/eller at alternative 
løsninger ikke kan brukes.   


§ 4.2 FORURENSET GRUNN 


Ved terrenginngrep skal det det gjøres undersøkelser i grunnen som avklarer om 
gjeldende normverdier ihht forurensningsforskriftens kap. 2, vedlegg 1 er overskredet.  I 
områder med forurenset grunn skal det ved søknad om tillatelse til tiltak utarbeides 
tiltaksplan ihht forurensningsforskriftens kap 2, før inngrep i grunnen utføres.  


§ 4.3 OVERVANN 


Overvann skal håndteres lokalt. Det skal legges til rette for infiltrasjon og fordrøyning 
gjennom etablering grøntarealer, grønne tak, fordrøyningsbasseng e.l. I anleggsfasen 
tillates ikke urenset overvann ført inn i kommunalt ledningsnett.  
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§ 4.4 STØY  


a) Boligbebyggelse kan tillates med støynivå over Lden 55 dB på fasade, forutsatt at 


bebyggelsen har balansert ventilasjon, veggkonstruksjon og vinduer som sikrer 


maksimalt innvendig støynivå på Lekv 30 dBA, og forutsatt at leiligheter er 


gjennomgående med stille side der støynivå på fasade ligger under Lden 55 dB.  


 
b) Arealer som inngår i minste felles uteoppholdsareal (MFUA) skal ha støynivå under 


Lden 55 dB. Det kan gis unntak fra denne bestemmelsen i de tilfellene hvor det i 
planen er angitt at felles uteoppholdsareal kan godkjennes i offentlige byrom.  


§ 4.5 RENOVASJON 


I nybygg skal det avsettes tilstrekkelige arealer til håndtering av nærings- og 
husholdningsavfall. Det skal etableres felles løsninger integrert i bebyggelsen eller 
nedgravd løsning. Avfallsløsningen skal være lett tilgjengelig for renovatør og skal 
være universelt utformet. 


§ 4.6 GRUNNFORHOLD 


Ved søknader om byggetiltak etter plan- og bygningsloven må det vurderes og 
dokumenteres tilfredsstillende sikkerhet i forhold til fare for innsynking, skred og flom 
ihht NVEs retningslinjer for «Flaum- og skredfare i arealplanar (NVE 2/2000). 
Eventuell skredfare og tilhørende nødvendige tiltak skal avklares før rammesøknad 
sendes inn.  


§ 4.7 AUTOMATISK FREDETE KULTURMINNER 


Dersom det under anleggsarbeider treffes på automatisk fredete kulturminner, 
eksempelvis i form av helleristninger, brent leire, keramikk, flint, groper av trekull 
og/eller brent stein etc., skal arbeidet øyeblikkelig stanses og fylkeskonservatoren 
varsles, jf. Lov om kulturminner av 9. juni 1978 nr. 50, §8.   


§ 4.8 UNIVERSELL UTFORMING 


Ved nybygging, rehabilitering og ombygging skal bygninger, innretninger, 
fellesområder og utearealer så langt det er mulig utformes etter prinsippene for 
universell utforming og gi rom for opphold og sosialt samkvem, rekreasjon, lek og spill 
i hele året og for alle aldre og funksjonsnivåer. Det vises i denne sammenheng til de 
til en hver tid gjeldende veiledninger og forskrifter fra Miljøverndepartementet, Statens 
Bygningstekniske Etat og Husbanken. 


§ 4.9 PARKERING 


a) I arealplaner og i bygge- og delesaker skal det avsettes plass for biler og sykler i 
samsvar med tabellen under: 


 
Bilparkering Sykkelparkering 


Virksomhet Minimum Minimum 


Boliger 


1 p-plass  
per 100m2 BRA per 
byggeprosjekt 


2 p-plasser  
per 100 m2 BRA per 
byggeprosjekt 


 


Næringsformål,  
 


0,5 p-plass per 
100m2 BRA per 
byggeprosjekt 


3 p-plass per 100m2 BRA 
per byggeprosjekt 


 
b) For offentlige, allmennyttige bygg og anlegg, forsamlingslokaler og kjøpesenter skal 
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behovet vurderes særskilt.  


c) Av samlet antall parkeringsplasser, skal minst 5 % være utformet og reservert for 
forflytningshemmede. Disse plassene skal ha kortest mulig gangavstand til 
hovedatkomst.  


d) Parkeringsplasser skal anlegges under terreng eller i parkeringshus. Besøksparkering 
for boliger og korttidsparkering for forflytningshemmede kan tillates på terreng. 
Parkering på terreng medregnes i %-BRA med 18 m2 BRA pr. parkeringsplass.  


e) Parkeringsplasser for forflytningshemmede dimensjoneres med 4,5 x 6,0 meter. Ved 
parkering etter hverandre skal det i tillegg være en sone for løfteplattform bak 
kjøretøyet på ca 2,0 meter. 


f) Sykkelparkeringsplasser til bolig og kontor skal, med unntak av besøksparkering, 
anlegges innenfor avstengt areal i bebyggelsen.  


g) Det skal tilrettelegges for lading av el-bil og el-sykkel ved at alle biloppstillingsplasser 
for bolig, 10% av biloppstillingsplasser for næringsformål og 10 % av 
sykkelparkeringsplasser tilknyttet boliger skal ha en dedikert 16 ampere, 230 V kurs.  


§ 4.10 BOLIGKVALITET 


a) Leiligheter skal være gjennomgående eller ha fasader med solinnfall mot 2 ulike 
himmelretninger. Leiligheter som er ensidig belyst fra nord eller øst tillates ikke. For 
gjennomgående leiligheter bør leilighetsdybden ikke overstige 14 meter ekskl. 
balkong og yttervegg. 


b) Ensidige leiligheter, dog ikke mot nord, kan vurderes dersom boligkvaliteten ved en 
ensidig løsning er høyere enn ved en gjennomgående løsning. I så fall skal 
leilighetsdybde ikke overstige leilighetens fasadebredde.  


§ 4.11 UTEOPPHOLDSAREAL OG LEKEAREALER 


a) Minste uteoppholdsareal MUA= 25 m2 pr boenhet og inkluderer både privat og felles 
uteoppholdsareal.  


b) Felles uteoppholdsareal skal avsettes på terreng eller lokk. Lokk kan ligge på terreng- 
/ gatenivå, eller på hevet lokk over 1 etasje.  


c) Privat uteoppholdsareal kan medregnes i MUA og tillates anlagt på terreng, balkong, 
lokk eller tak.  


d) Minimum 80% av felles uteoppholdsareal, dog ikke mindre enn 150 m2, skal være 
samlet felles uteoppholdsareal (SFUA). SFUA skal være tilrettelagt for variert 
uteopphold herunder lek og aktivitet.  
 


e) Uteoppholdsarealer skal plasseres på de mest solfylte arealene og skal være 
tilgjengelige for alle brukergrupper. Minst 30% av SFUA skal ha sol minst 5 timer 1. 
mai, hvorav 3 av disse timene skal være mellom 14.00 og 20.00. Følgende arealer 
skal ikke regnes med i felles uteopphold: 


- Areal brattere enn 1:5  
- Areal smalere enn 5 meter  
- Små areal og fysiske installasjoner uegnet for lek- og opphold 
- Parkerings- og kjørearealer 


 
f) Uteoppholdsarealer skal utformes med variert beplantning for å skape grønne, 


attraktive uterom med høy brukskvalitet og rom for variert lek og aktivitet for alle 
aldersgrupper. Inngang til boliger skal skjermes og i størst mulig grad gis en privat 
karakter med mulighet for sittemøbler. Takflater / lokk som benyttes til felles 
uteoppholdsareal skal ha beplantning på minst 20% av samlet areal. 
 


g) Uteoppholdsarealer tillates ikke benyttet til parkering, varelevering, lagring eller 
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liknende. 
 


h) For nye boligområder skal det avsettes minimum 25m² lekeareal for hver ny 
boligenhet. For områder med over 30 boligenheter skal det i tillegg avsettes areal til 
kvartalslekeplass på minimum 1000 m² for hver 30. bolig. Lekearealene skal være 
opparbeidet samtidig med boligbebyggelsen. Til områder for «områdelek» og 
«kvartallek» kan tilliggende parkområder inngå der avstand mellom bebyggelse og 
parkområde ikke er mer enn 200m. 
 


§ 4.12 KRAV TIL DOKUMENTASJON VED RAMMESØKNAD 


Sammen med søknad om rammetillatelse eller ett-trinns søknad skal følgende 
dokumentasjon leveres:  


1. Situasjonsplan som viser:  


 Bebyggelsens plassering 


 Atkomst til tomt og bolig, plasser for biloppstilling med 
manøvreringsareal 


 Høyde angitt som kotehøyde for overkant gulv i inngangsetasje.  


 Uteoppholdsareal og lekeareal  


 Terrengforhold vist ved koter for eksisterende og nytt terreng, 
forstøtningsmurer, støyskjermer, voller e.l.  


2. Snitt og 3-d modell av planlagt bebyggelse sett i sammenheng med 
eksisterende bebyggelse. 


3. Fasadeoppriss og materialbruk. 
4. Beskrivelse av den arkitektoniske kvaliteten av ny bebyggelse og forhold til 


det offentlige rom, herunder dokumentasjon om hvordan det oppnås god 
kontakt mellom bebyggelsens første etasje og byrommet. 


5. Vurdering av bebyggelses volumoppbygging og fasadeutforming i forhold 
til byens skala. Virkning av byggehøyder skal dokumenteres med 
illustrasjoner / studier av nær- og fjernvirkning hvis de overstiger 4 + 1 
tilbaketrukket etasjer.  Standpunkter for visualiseringen skal være 
hovedsakelig fra bakkeplan og skal avtales med kommunen.  


6. Sol- og skyggeforhold for offentlige arealer, boliger og uterom 21. mars og 
1.mai kl. 12.00, 15.00 og 18.00  


7. Redegjørelse for behandling av alt overvann, både takvann, overflatevann 
og drensvann. 


8. Redegjørelse for miljøprofil og energibruk, bruk av materialer og 
redegjørelse for behandling av masser. 


9. Analyse og beskrivelse av tiltakets innvirkning på naboeiendommer og 
kvartalet, deriblant forhold til sol og miljøbelastninger.  


§ 4.13 UTOMHUSPLAN 


Sammen med søknad om igangsettingstillatelse eller ett-trinns søknad leveres 
utomhusplan i 1: 200 for den ubebygde delen av tomten, felles oppholdsarealer på 
tak og tilliggende utomhusanlegg som er tilgjengelige for allmennheten.  
Utomhusplan med vedlegg skal vise:  


1. Bebyggelsens plassering, herunder utforming og plassering av anlegg for: 


 Varelevering og avfallshåndtering 
2. Trafikkforhold, herunder:  


 Areal for gående og kjørende med angivelse av framkommelighet 
for kjøretøy ved varelevering, renovasjon, utrykning, brøyting mm. 


 Parkering på terreng for bil og sykkel, inkludert plassering og 
utforming av parkeringsplass for bevegelseshemmede 


 Gang- og sykkeladkomst til/fra hovedinngang/parkeringsanlegg 
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3. Terrengforhold, herunder:  


 Eksisterende og fremtidig terreng vist ved koter 


 Skråningsutslag og murer 


 Punkthøyder ved inngang, sluk, trapper, topp/bunn mur, mv. 


 Stigningsforhold på gang- og kjøreadkomster og uteoppholdsareal 
4. Vegetasjon, ny beplantning med angivelse av planteslag og materialbruk i 


overflatedekker. Ledelinjer utomhus.  
5. Utforming og møblering av felles arealer for lek og uteopphold 
6. Tekniske forhold, herunder:  


 Plassering av sluk og eventuelle vannspeil 


 Gjerder/rekkverk, trapper, ramper, støyskjermer/-voller 
7. Vinterbruk, herunder snølagring, belysning, vinteraktiviteter med mer.  
8. Sammenheng med og avgrensning mot tilliggende utearealer og offentlige 


rom. 


§ 5  FELLES BESTEMMELSER FOR BYGGEOMRÅDENE  


§ 5.1 FELLES BESTEMMELSER  


§ 5.1.1 Detaljregulering og krav om felles planlegging 


Det må foreligge vedtatt detaljregulering før tillatelse til tiltak kan gis. Dette gjelder 
feltene B1-B3, U/B1-U/B2, U1, S2, S3, S10-S13, S14, S16, S17, S19, 22, S23, S30, 
OPT4. 
Krav om detaljregulering skal følge den feltvise inndelingen i illustrasjonsplan LA-
1000.2.   
Resterende felt i reguleringsplanen kan benytte rammesøknad direkte for nye tiltak.  
 


  § 5.2 Skala  


Større volumer skal deles opp og det skal sikres variasjon i lange fasadeløp. 
Maksimal sammenhengende fasadelengde er 30 m. Fasader som er lengre enn 30 
meter oppdeles i horisontalplanet for å skape variasjon og rytme.  
 
§ 5.2.1 Kvartalsstruktur 


Ny bebyggelse skal bygge opp under kvartalsstrukturen med sammenhengende 
fasader som danner vegger i gater- og byrom. Fasadene skal gjennom sin 
arkitektoniske utforming henvende seg til gaterommet.  
 
§ 5.2.2 Forholdet til det offentlige rom 


Forretning, bevertning og tjenesteytende virksomhet skal lokaliseres mot, og med 
inngang fra gater, torg og annet offentlig rom.  
 
Det skal legges spesielt vekt på forholdet mellom boliger i bebyggelsens første etasje 
og byrommet. Gulvnivå for boliger i 1. etasje mot offentlige gater, torg og parker skal 
ligge med 0,5 – 1,0 m over terreng.  
For næringsarealer skal det legges til rette for en høy første etasje med minst 3,5 
meter mellom gatenivå og etasjeskille. Alle næringsfasadene skal utformes på en 
måte som sikrer god kontakt mellom inne og ute.  
 
§ 5.2.3 Plassering av bebyggelse 


Bebyggelsen skal plasseres innenfor byggegrense. Byggegrensen er 
sammenfallende med formålsgrensen hvis ikke annet er vist i planen. Mot gaten skal 
bygningenes fasade ligge i byggegrensen. Avvik fra byggegrensen for å oppnå 
variasjon i fasadeuttrykk kan tillates. Parkeringskjeller skal plasseres innenfor 
formålsgrensen. 
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§ 5.2.4 Utforming 


Parkeringsanlegg tillates eksponert mot offentlige gater og byrom med maksimalt 
50% av fasadens lengde. Inn- og utkjørsler inkludert ramper skal integreres i 
bebyggelsen.  
 
Eksisterende og nye transformatorstasjoner skal integreres i ny bebyggelse. 


 
 
§ 5.2.5 Taklandskapet 


Takene skal vurderes som del av et taklandskap og behandles som del av tiltakets 
samlede arkitektoniske uttrykk. Ny bebyggelse skal ha minimum 50% grønne 
vegetative tak (sedum e.l) som forsinker avrenning. Det skal legges til rette for 
opphold ved etablering av takterrasser og takhager på min. 50% av takarealene. 
 
Ved nybygging og ombygging skal tekniske anlegg som heisoppbygg, 
ventilasjonsanlegg og lignende integreres i den arkitektoniske utformingen. Det kan 
tillates takoppbygning med inntil 3 m over maks. gesims, og inntil 10% av takflaten. 
Slike takoppbygg skal være tilbaketrukket fra fasadelivet med minimum 4 meter.  
 
 
§ 5.2.6 Rekkefølge for bebyggelse 


Ved vesentlig tidsopphold i utbyggingen av de ulike tomtestripene skal alle deler av 
fasaden mot den påfølgende tomtestripen opparbeides med bestandige materialer 
som ikke bryter kvalitativt med eksisterende bebyggelse. 
 
§5.2.7 Hensynssoner for kulturmiljø, H570_1-H570_12 


Ved endring av bestående bygning eller oppussing av fasade, skal det tas hensyn til 
historisk, arkitektonisk eller annen kulturell verdi som knytter seg til bygningsmiljøet. 
Ny bebyggelse innenfor hensynssonen skal tilpasses kulturmiljøet. 
 
H570_7 Nordre Mysen – det tillates ikke ny bebyggelse innenfor hensynsonen. 
Hageanlegget og eksisterende bygninger skal bevares som en del av kulturmiljøet. 
Låvebygning kan erstattes med et tilsvarende volum, slik at kulturmiljøet 
opprettholdes. 
 
§5.2.8 Smug 


Alle eksisterende smug skal bevares. Smugene skal være åpne og offentlig 
tilgjengelig. 
 


§ 5.3 FORDELING AV AREALVERDIER OG KOSTNADER  


Før det gis tillatelse til tiltak som nevnt i plan- og bygningsloven § 20-1 som berører 
flere hjemmelshavere, må det ved skriftlig avtale mellom berørte parter eller ved 
jordskifte i henhold til jordskifteloven § 2, jf. § 5 annet ledd ha kommet i stand en 
ordning med fordeling av arealverdier og kostnader ved ulike felles tiltak innenfor 
planområdet.  
 


§ 6  BYGGEOMRÅDENE  


§ 6.1 BOLIGBEBYGGELSE 


§6.1.1 Boligbebyggelse – konsentrert småhusbebyggelse, Felt B1,B2,B3 


a) Innenfor området tillates boligbebyggelse – konsentrert småhusbebyggelse.  
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b) Mulighet for trinnvis utbygging og konsekvenser for eksisterende bebyggelse skal 
dokumenteres.  


c) Maksimal tillatt gesimshøyde er 10 meter over ferdig planert terrengs 
gjennomsnittsnivå rundt bygningen.  


d) Bebyggelsen skal ha pultak eller flate tak. 
e) Parkering skal skje på egen tomt som integrert del av bebyggelsen.   
f) Barnehage kan etableres innenfor boligformålet.  
g) Prosent bebygd areal skal ikke overstige %BRA =125%. 


 


§ 6.1.2 Boligbebyggelse, frittliggende småhusbebyggelse, Felt B4,B5 


a) Innenfor området tillates boligbebyggelse – frittliggende småhusbebyggelse. 
b) Prosent bebygd areal skal ikke overstige %BYA =30% 
c) Maksimal tillatt gesimshøyde er 9 meter over ferdig planert terrengs 


gjennomsnittsnivå rundt bygningen. 
d) Parkering skal skje på egen tomt. 
e) Prosent bebygd areal skal ikke overstige %BYA =30% 


 


§ 6.1.3 Boligbebyggelse, leilighetsbygg Felt B6, B7, B8 


a) Innenfor området tillates boligbebyggelse – leilighetsbygg 
b) For B6 tillates bebyggelsen oppført i inntil 4 etasjer. Maks %BRA=225%. 
c) For B7 tillates bebyggelsen oppført i inntil 3 etasjer. Maks %BYA=35%. 
d) For B8 tillates bebyggelsen oppført i inntil 3 etasjer. Maks %BRA=125%. 
e) Gjennomsnittlig brutto etasjehøyde er 3,4 meter. 
f) B6 - møneretning på bebyggelsen skal orienteres parallelt med eller vinkelrett på 


David Blids gate.  
g) Maksimal fasadelengde skal være 25 meter, og minste sprang i fasade skal være 2 


meter sett på horisontalplan 
h) Beboerparkering skal være i p-kjeller. 


 


§6.2 SENTRUMSFORMÅL 


Områdene reguleres til sentrumsformål, som inkluderer bolig, forretning og 
tjenesteyting.  


§6.2.1 Sentrumsformål, Felt S1, S2, S3 


a) Det kan bygges inntil 4 etasjer. 1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde 
på 3,6 meter, og øvrige etasjer 3 meter. 


b) Maksimal %-BRA=225% 
c) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  


 


§6.2.2 Sentrumsformål, Felt S4, S5 


a) Det kan bygges inntil 3 etasjer. 1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde 
på 3,6 meter, og øvrige etasjer på 3 meter. 


b) Maksimal %-BRA =175%  
c) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  


 


§ 6.2.3 Sentrumsformål, Felt S6, S7, S8, S9 
a) Planen legger til rette for en fortetting av eksisterende bebygd område.  


S6, S7 - det kan bygges inntil 5 etasjer. Maksimal %-BRA=250%. 
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S8, S9 - det kan bygges inntil 4 etasjer. Maksimal %-BRA=225% 
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 4 meter og for øvrige etasjer 
på 3,4 meter. 


b) På gateplan skal arealene inneholde publikumsrettede funksjoner og innganger til 
bygningenes ulike formål. Forretninger og øvrige virksomheter skal ha minimum én 
inngang pr. virksomhet/foretak mot offentlig tilgjengelige arealer. 


c) Hver ny bygning skal kontrastere eksisterende bebyggelse hva angår form, 
materialbruk og design. I søknad om rammetillatelse for nybygg skal det redegjøres 
detaljert for materialbruk og fargevalg på fasadene, supplert med detaljtegninger.  


d) Tekniske installasjoner skal integreres i bygningskroppen og det er ikke tillatt med 
takoppbygg over maksimal byggehøyde.  


e) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  
 


§ 6.2.4 Sentrumsformål, Felt S10, S11, S12, S13, Smedgata Syd 


a) Byggeavtrykkene skal inndeles i gjennomgående striper fra Smedgata til Torgata. 
Maksimum bredde på en fasadestripe skal være 25 meter. Det kan bygges inntil 7 
etasjer målt fra gjennomsnittlig terreng Smedgata.  


b) Hver bygningsstripe skal ha sin egen identitet, form, materialbruk og design ulik 
nabostripene. Dette gjelder også når flere tomter utbygges samtidig som et helhetlig 
prosjekt.  


c) Fra boligfasade med vinduer skal det være 
min. 12 meter avstand til nabobygg. På 
gateplan skal det være minimum 7 meter 


mellom bygningene.  
 


d) Det tillates ikke boliger på gateplan mot 
Smedgata. Det tillates boliger i alle øvrige 
etasjer, også på gateplan med adkomst fra 
Torggata. 


e) Maksimal %-BRA =350%, beregnet for 1. og 2. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto 


etasjehøyde på 4,0 meter og for øvrige etasjer på 3,7 meter.   
f) Tilbaketrukket bebyggelse tillates dersom 


helhetlig gate- og byromsforløp sikres.  
g) Byggehøyden mot Smedgata skal variere med 


minst to etasjer, tilsvarende 2 x 3,7 m, mellom 
to tilliggende tomtestriper. 


h) Byggehøyden mot Torggata skal variere med minst 2 etasjer, tilsvarende 2 x 3,7 m, 
mellom to tilliggende tomtestriper. 


i) Ubebygde tomtestriper skal utformes som åpne uterom. 
j) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  


 
 


§ 6.2.5 Sentrumsformål, Kaupangkvartalet Felt S14, S15, S30 


a) Det kan bygges inntil 5 etasjer. Maksimal %-BRA=250% 
b) På gateplan skal arealene inneholde publikumsrettede funksjoner og innganger til 


bygningenes ulike formål. 
c) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  
d) Innenfor S30 kan det oppføres ett signalbygg som kan avvike fra den regulerte 


høyden. 
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§ 6.2.6 Sentrumsområde, Felt S16, S17, S18, S19, Sagtomta 


a) S16 - det kan bygges inntil 7 etasjer. Maksimal %-BRA=350% 
S17 – det kan bygges inntil 6 etasjer. Maksimal %-BRA=300% 
S19 – det kan bygges inntil 5 etasjer. Maksimal %-BRA=250% 
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 3,6 meter, og øvrige etasjer 
3 meter.  


b) På gateplan skal arealene inneholde publikumsrettede funksjoner og innganger til 
bygningenes ulike formål. Dette gjelder ikke for S19 med fasade mot B6. 


c) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  
 


d) S19 - møneretning på bebyggelsen skal orienteres parallelt med eller vinkelrett på 
David Blids gate. 
 
 


 § 6.2.7 Sentrumsområde, Felt S20, S21, S22, S23, Jernbanegaten 


a) Det kan bygges inntil 6 etasjer. Maksimal %-BRA=300%. 
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 3,6 meter, og øvrige etasjer 
3 meter.  


b) På gateplan skal arealene inneholde publikumsrettede funksjoner og innganger til 
bygningenes ulike formål.  


c) Beboerparkering skal være i p-kjeller. 


 


§ 6.2.8 Sentrumsområde, Felt S24, S25, S26: «Mørstadkvartalet»  


a) S24 – det kan bygges inntil 5 etasjer. Maksimal %-BRA=250% 
S25, S26 – det kan bygges inntil 4 etasjer. Maksimal %-BRA=225% 
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 3,6 meter, og øvrige etasjer 
3 meter.  


b) Det kan tillates boliger i 1. etasje mot Storgaten og mot Skolegaten. Det tillates ikke 
boliger på gateplan mot Smedgata. 


c) Beboerparkering skal være i p-kjeller. 
 
 


§ 6.2.9 Sentrumsområde, Felt S27, S28 


a) Bebyggelse tillates oppført i maksimalt 3 etasjer. Maksimal %-BRA=150%.  
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 3,6 meter, og øvrige etasjer 
3 meter.  


b) Publikumsrettet virksomhet kan ha parkering på bakken.  
c) Det tillates ikke boliger på gateplan mot Smedgata. 
d) Parkering for boliger skal være i p-kjeller.  


 
 


§ 6.2.10 Sentrumsområde, Felt S18, S29 


a) Det kan bygges inntil 4 etasjer. Maksimal %-BRA=225% 
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 3,6 meter, og øvrige etasjer 
3 meter.  


b) På gateplan skal arealene inneholde publikumsrettede funksjoner og innganger til 
bygningenes ulike formål.  


c) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  
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§ 6.3 OFFENTLIG OG PRIVAT TJENESTEYTING, FELT OPT1, OPT2, OPT3, OPT4 


 
a) Innenfor felt OPT tillates følgende funksjoner: Kulturinstitusjoner, arkiv/lager, 


treningssenter, helserelaterte tjenester, administrasjon, konsulentvirksomhet, 
barnehage, undervisning, institusjon og annen offentlig eller privat tjenesteyting.  


b) Verneverdige bygninger «Nordre Mysen» er regulert med eksisterende gesimshøyde, 
takform og etasjeantall. Det opprinnelige eller karakteristiske uttrykk med hensyn til 
utforming, materialbruk, farger og utførelse skal bevares.  


c) Innenfor OPT4 kan det oppføres bad/svømmeanlegg til offentlig bruk. 


 


§ 6.4   UNDERVISNING 


 U1 Område for undervisning «Gymnaskvartalet» 


a) Området er område for videregående skole. Området kan benyttes til 
skolebebyggelse, uteoppholdsarealer, beplantning, adkomst og parkering.  Eventuell 
oppføring av støyskjerming for å sikre at støynivå på arbeids- og oppholdsarealer ute 
og innendørs er under de til enhver tid gjeldende grenser i lover og forskrifter er også 
tillatt.  


b) Før oppføring av ny bebyggelse stilles det krav om vedtatt detaljregulering. 
Detaljreguleringen må omfatte hele det regulerte feltet.  


c) Adkomst til området skal være via Herman Thoresens gate og/eller Bakkeliveien. Det 
tillates ikke avkjørsel fra Vandugbakken. Eksisterende avkjørsler til dagens 
næringstomter faller bort når området tas i bruk som skoleområde. 


d) Parkering skal dekkes på egen tomt, og være tilstrekkelig for ansatte og elever i tråd 
med fellesbestemmelse om parkering. Minst 60% av parkering skal være i p-kjeller. 


e) Maksimal gesimshøyde skal være 12 meter over gjennomsnittlig planert terreng, det 
tillates opp til 18 meter over gjennomsnittlig planert terreng for inntil 25% av 
bebyggelsen.   


f) Eksisterende boliger/næringsområder tillates vedlikeholdt. 


g) Det skal sikres et minste uteoppholdsareal (MUA) tilsvarende MUA = 40% av det 
samlede bruksareal (BRA) for bebyggelsen innenfor området. 


§6.5 OMRÅDE U/B1, U/B2– KOMBINERT FORMÅL UNDERVISNING/BOLIG 


a) Området skal detaljreguleres som en helhet. 


b) Minimum 50% av arealet skal i sammenheng avsettes til skoleformål.   


c) På maksimum 50% av arealet tillates boligbebyggelse – leilighetsbygg 


d) U/B1 kan bebygges inntil 5 etasjer. Maksimal %-BRA=250%. 


U/B2 kan bebygges inntil 4 etasjer. Maksimal %-BRA=225%.  
1. etasje ut fra en gjennomsnittlig brutto etasjehøyde på 3,6 meter, og øvrige etasjer 
3 meter.  


e) Møneretning på bebyggelsen skal orienteres parallelt med eller vinkelrett på David 
Blids gate.  


f) Maksimal fasadelengde skal være 25 meter, og minste sprang i fasade skal være 2 
meter sett på horisontalplan 


g) Beboerparkering skal være i p-kjeller.  
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§ 6.6   FORSAMLINGSLOKALE 


Område reguleres til forsamligslokale for allment foreningsliv. 
 


§ 6.7 KIRKE/ANNEN RELIGIONSUTØVELSE 


Område reguleres til utøvelse av religiøse aktiviteter. 
 


§ 7 LEK 


a) Lekeplass L1 skal være felles for alle B1, B2 og B3.  Lekeplassene skal etableres 
som felleseiendom ved at den enkelte tomt gis hjemmel til området samtidig med 
deling.  


b) Lekeplassen skal minimum være opparbeidet med drenert, gruslagt dekke på 1000 
m².  Minimum 1000 m² av lekeplassene skal forbeholdes naturlig vegetasjon (skog).  
Lekeplassene tillates ellers opparbeidet for lek og plasskrevende aktiviteter som 
ballspill, skate og annet.   
 


 


§ 8 SAMFERDSELSANLEGG OG TEKNISK INFRASTRUKTUR  


§ 8.1 GENERELT:  


Det skal ved legges særlig vekt på estetisk tilpasning av samferdselsanleggene til 
omgivelsene, med materialbruk og opparbeiding av alle arealer med høy kvalitet.  
 
Kryss mellom bilveg og gang-/sykkelveg skal utformes slik at myke trafikanter 
Prioriteres, særlig med tanke på universell utforming. Gang- og sykkelveger innenfor 
planområdet skal så langt som mulig utformes etter prinsippene om universell 
utforming. 
 
Adkomst til Mysen skal oppleves tydelig og inviterende til Mysen sentrum. 
 


§ 8.2   FJERNVARMENETT 


Innenfor felt FV1 tillates funksjoner knyttet til offentlig fjernvarmeanlegg 
 
 


§ 9  GRØNNSTRUKTUR  


Alle formål regulert til grønnstruktur er offentlig og til allmenn bruk. Områdene skal ha 
et tydelig grønt preg og beplantes. Det tillates tiltak som forstøtningsmurer, trapper, 
ramper og nødvendige konstruksjoner i forbindelse med etablering av gang/sykkel-
forbindelser, sykkelparkering, aktiviteter, lek og opphold.  


 


§  9.1  PARK, FELT O-P1 - O-P11 


a) Områdene skal benyttes som bypark med mulighet for opphold, rekreasjon og lek.  
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b) I område P1 og P11 skal det opparbeides gjennomgående gangforbindelse, som en 
visuell forlengelse av Storgaten.  


c) Ved søknad om rammetillatelse skal det utarbeides en detaljert plan for 
opparbeidelsen av parkene  
  


§ 9.2 NATUR- OG GRØNNSTRUKTUR, FELT O-N1 – O-N4 


a) Det kan opparbeides gangforbindelse gjennom området som knyttes til park o-P11.  
b) Eksisterende vegetasjon skal i størst mulig grad bevares.  
c) Det tillates etablert enkle tiltak for ferdsel, opphold og rekreasjon langs elva. 


 


§ 10  REKKEFØLGEKRAV 


a) Deling og/eller utbygging innenfor regulerte byggeområder tillates ikke før offentlig vei 
herunder fortau og gang- og sykkelvei inkludert tilhørende annen veigrunn, vann- og 
avløpsanlegg er fradelt, opparbeidet og overtatt av Eidsberg kommune fram til og 
langs den side av tomta hvor tomta har sin adkomst. 


b) I tabellen under fremgår hvilke deler av offentlig/felles grønnstruktur som skal være 
fradelt, opparbeidet og eventuelt overtatt av Eidsberg kommune før første midlertidig 
brukstillatelse for bebyggelsen kan gis.  


 


P1, P11 B1/ B2 


P2 B3 


L1 B1/ B2/ B3 


P3 S20/ S6 


P4 S10/ S11 


P5 S18 


P6 B7/ U/B2 


P7 S15 


P8 S12/ S13 


P9 S26/ S27 


P10 B6/ S23 


Torg2 S19/ U/B1 


 


c) Parkeringsanlegg som er nødvendig for bebyggelsen må være ferdig opparbeidet, før 
midlertidig brukstillatelse kan gis.  


d) Utomhusarealer inkludert uteoppholdsareal tilknyttet det enkelte bygg må være ferdig 
opparbeidet i henhold til utomhusplan før brukstillatelse kan gis.  


e) Nødvendige støytiltak må være ferdigstilt før brukstillatelse for bolig kan gis.   








Eidsberg kommune


Reguleringsplan PBL 2008
§12-5. Nr. 1 - Bebyggelse og anlegg


Boligbebyggelse


Boligbebyggelse-frittliggende
småhusbebyggelse


Boligbebyggelse-konsentrert
småhusbebyggelse


Sentrumsformål


Offentlig eller privat tjenesteyting


Undervisning


Kirke/annen religionsutøvelse


Forsamlingslokale


Annen offentlig eller privat
tjenesteyting


Lekeplass


Kombinert bebyggelse og
anleggsformål


Forretning/kontor/industri


§12-5. Nr. 2 - Samferdselsanlegg og
teknisk infrastruktur


Veg


Kjøreveg


Fortau


Torg


Gang-/sykkelveg


Gangveg/gangareal


Annen veggrunn - tekniske
anlegg


Annen veggrunn - grøntareal


Trasé for jernbane


Holdeplass/plattform


Kollektivholdeplass


Parkeringsplasser


Fjernvarmenett


§12-5. Nr. 3 - Grønnstruktur


Naturområde - grønnstruktur


Park


§12-6 - Hensynssoner


Bevaring kulturmiljø


Linjesymbol


RpGrense


RpFormålGrense


RpAngittHensynGrense


Bygg, kulturminner, mm. som skal
bevares


Områderegulering Mysen sentrum
Eidsberg kommune.


PLANFREMMER:


Eidsberg kommune
PLANKONSULENT:


ARKITEKTUR
LANDSKAP


Østre Linje arkitektur og landskap AS Jernbanegt.14, 1830 Askim
Tel: 69 88 84 10,  mail: post@ostrelinje.no   Org.nr. 982 670 233.








 Godtgjørelse 
 Pensjons-


utgifter 


 Arbeidsgiver-


avgift 
 SUM 


Ordfører               865 000               216 250               152 456            1 233 706 


Varaordfører 25%               216 250                          -                    30 491               246 741 


Leder av hovedutvalg 5%, 3 stk               129 750                  18 295               148 045 


Leder administrasjonsutvalget 6%                  51 900                    7 318                  59 218 


Leder kontrollutvalg og 


klagenemnd 2%
                 34 600                    4 879                  39 479 


Leder ungdomsråd, eldreråd, råd 


for mennesker med nedsatt 


funksjonsevne 1%


                 25 950                    3 659                  29 609 


Godtgjørelse kommunestyre 33 


medl, 8 møter, 0,17%
              388 212                  54 738               442 950 


Godtgjørelse formannskap, 7 medl, 


12 møter, 0,35%
              254 310                  35 858               290 168 


Godtgjørelse hovedutvalg  for 


kultur og oppvekst 8 medl, 7 


møter, 0,17%


                 82 348                  11 611                  93 959 


Godtgjørelse hovedutvalg for miljø 


og teknikk 8 medl, 8 møter, 0,17%
                 94 112                  13 270               107 382 


Godtgjørelse hovedutvalg for helse 


og velferd 8 medl, 7 møter, 0,17%
                 82 348                  11 611                  93 959 


Godtgjørelse 


administrasjonsutvalg, 7 medl, 6 


møter, 0,17%


                 41 174                    5 806                  46 980 


Godtgjørelse kontrollutvalg ,  4 


medl, 4 møter, 0,17%
                 23 528                    3 317                  26 845 


Godtgjørelse klagenemd,  4 medl, 0 


møter, 0,17%
                         -                            -                            -   


Godtgjørelse eldreråd,  4 medl, 7 


møter, 0,08%
                 22 144                    3 122                  25 266 


Godtgjørelse, råd for mennesker 


med nedsatt funksjonsevne 4 


medl, 4 møter, 0,08%


                 11 072                    1 561                  12 633 


Godtgjørelse ungdomsråd 11 medl, 


7 møter, 0,08%
                 53 284                    7 513                  60 797 


SUM            2 375 982               216 250               365 505            2 957 737 


Godtgjørelser - politikere faste utvalg - antall møter som i 2014
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1. Politisk organisering og arbeidsform 


1.1 Politisk organisasjonskart 


 


1.2 Politisk styringsstruktur 
Eidsberg kommunes politiske organisasjon består av: 


 Kommunestyret med 35 representanter 


 Formannskap med 9 medlemmer 
o Formannskapet skal også fungere som partssammensatt utvalg når det behandles 


administrative saker (kfr hovedavtalen Del B §4, kommunelovens §25 ).   


 Miljø – og teknikktutvalget med 9/11 representanter    


 Fritids og - livsløpsutvalget med 9/11 representanter    


 Fordelingskomité med 5 medlemmer    


 Kontrollutvalget 


 Øvrige utvalg, styrer, nemnder, råd som eldreråd, ungdomsråd og råd for mennesker med 
nedsatt funksjonsevne.  


 
Formålet med den politiske organiseringen er å oppnå en helhetlig og reell demokratisk styring av 
kommunen, hvor de folkevalgte i stor grad bidrar til å sette den politiske dagsorden. Ordningen med 
saksordførere sikrer politisk involvering gjennom hele saksprosessen på utvalgte saker.  
 
Miljø- og teknikkutvalget og fritids- og livsløpsutvalget er sammensatt som faste utvalg etter 
kommunelovens §10, og er delegert beslutningsmyndighet i enkelte saker. Disse utvalgene skal også 
ha fungere som utredningsutvalg i saker av mer prinsipiell og overordnet betydning. 


Kommunestyret  


35 representanter 


Formannskap 


9/11 medlemmer 


Partssammensatt utvalg 


9 + 4 = 13 medlemmer 


Miljø- og teknikk-
utvalget 


9/11 medlemmer 


Fritids- og 
livsløpsutvalget 


9/11 medlemmer 


Fordelingkomitè  


ordfører, varaordfører, komitéledere, 
opposisjonsleder,  


5 medlemmer 


Kontrollutvalget 


5 medlemmer 



http://ks.no/tema/Arbeidsgiver/Lonn-og-tariff/Hovedavtalen/Hovedavtalen-01012014--31122015/
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Fordelingskomitéen koordinerer sakene, bestemmer hvilket utvalg som skal utrede sakene og hvilke 
saker som skal ha saksordfører. Fordelingskomitéen legger videre rammen for saksprogresjonen i 
hver enkelt sak. Saksordfører er komitéens kontaktperson for administrasjonen i utredningsfasen. 
Formannskapet har en sentral rolle i det politiske systemet, jf kommunelovens §8. Videre er det lagt 
til grunn at formannskapet skal behandle plansaker av overordnet karakter, jf plan og bygningslovens 
kap 10 og 11.  Formannskapet vil også behandle saker som er behandlet i flere utvalg/komitéer før 
endelig behandling i kommunestyret.    
 
Miljø- og teknikkutvalget behandler saker og innstiller direkte til kommunestyret i plansaker etter 
plan- og bygningslovens kap 12. 
 
Det partssammensatte utvalg etter kommunelovens §25 og hovedavtalen del B §4. Utvalget settes 
identisk med formannskapet, men med tillegg av 4 representanter fra de ansattes organisasjoner.   
 
Rådmannen innstiller i alle saker som fremmes for politisk behandling, med unntak av de saker hvor 
det oppnevnes saksordfører, kfr dette reglements kap 16. 


2. Overordnet reglement for delegert myndighet 


2.1 Formål 
Formålet med dette reglementet er å: 


 Gi hovedretningslinjer for de folkevalgte organers arbeid. 


 Gi ensartede retningslinjer for alle sentrale kommunale organer. 


 Innenfor noen formelle rammer, åpne for fleksibilitet i organenes arbeidsform. 


 Legge grunnlag for vitalisering av det politiske arbeidet. 


 Bidra til åpenhet i forvaltningen. 


 Legge forholdene til rette for dialog mellom de folkevalgte organer og innbyggerne. 


 Oppnå en hensiktsmessig og effektiv arbeidsdeling mellom kommunestyret og de øvrige 
folkevalgte organer, og mellom kommunestyret og rådmannen. 


 Samordne all overordnet planlegging og oppnå helhet på tvers av fag og områder. 
 
Reglementet gjelder for alle organer opprettet med hjemmel i kommuneloven, og for andre 
kommunale organer så langt det ikke strider mot særskilte fastsatte regler. 


2.2 Generelt om delegering 


Kommuneloven legger vekt på helhetlig politisk styring ved at all myndighet og alle oppgaver i 
utgangspunktet er lagt til kommunestyret. 


Kommunestyret er, med enkelte unntak, gitt friheten til å fastsette den organisatoriske og 
administrative oppbygningen, og til å fordele oppgavene og myndigheten gjennom delegering. 
Kommunestyret har øverste tilsyn med den kommunale forvaltning, og kan forlange enhver sak lagt 
frem for seg til orientering eller avgjørelse, jf. kommuneloven § 76. 


Adgangen til å delegere avhenger av hvilket organ det skal delegeres til. Størst frihet er det ved 
delegering til formannskapet og faste utvalg jf. kommuneloven §§ 8 og 10. Her er hovedregelen at 
kommunestyret kan delegere all myndighet hvor ikke annet følger av lov. Den myndigheten som er 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_2#KAPITTEL_2
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gitt til et folkevalgt organ, kan organet i utgangspunktet delegere videre, så lenge det er snakk om 
enkeltsaker eller saker som ikke er av prinsipiell betydning. 


Det kan delegeres myndighet til rådmannen til å treffe vedtak i enkeltsaker eller i typer av saker som 
ikke er av prinsipiell betydning. Hva som er av prinsipiell betydning, må vurderes ut fra vedtakets 
karakter og konsekvenser. I tillegg har det betydning i hvor stor grad avgjørelsen må anses klarlagt 
gjennom politiske vedtak, instrukser og tidligere praksis. Kommunestyret har dermed et vidt 
spillerom for å vurdere hva som i det enkelte tilfelle er forsvarlig og hensiktsmessig.  


Et folkevalgt organ som har delegert myndigheten på et område til et annet organ, har ikke dermed 
gitt fra seg kontrollen over dette området. Det kan instruere det underordnede folkevalgt organ om 
hvordan myndigheten skal utøves, og kreve rapporter. Dessuten kan det innenfor visse rammer gjøre 
om vedtak fattet av det underordnede folkevalgte organ, samt trekke fullmakten tilbake. 


Dette overordnede delegeringsreglementet gir: 


 Retningslinjer for hvordan myndighet delegeres 


 Retningslinjer for bruk av delegert myndighet 


 Tiltak for rettssikkerhet, kontroll og tilbakemelding 


2.3 Hjemmel for delegering 


A: Kommuneloven § 10 pkt. 2 gir hjemmel for kommunestyrets delegasjon av myndighet til utvalg 


B: Kommuneloven § 23 pkt. 4 gir hjemmel for delegasjon til administrasjonen ved rådmannen. 


2.4 Delegeringslinjen 


Delegering av myndighet fra folkevalgt organ til administrasjonen kan bare skje til rådmannen, med 
mindre annet er direkte hjemlet i lov. Dette skal sikre et helhetlig administrativt ledelsessystem i 
kommunen. Det er opp til rådmannen å gjøre vedtak om interndelegering innen administrasjonen. 


2.5 Generelle retningslinjer 


All delegert myndighet utøves i henhold til lover, forskrifter, retningslinjer og planer gitt av 
overordnet organ, og innenfor budsjettets rammer og forutsetninger. 


Et underordnet folkevalgt organ eller administrativ leder i delegeringslinjen kan overlate til det 
overordnede folkevalgte organ eller administrativ leder å fatte avgjørelse i spesielle saker der 
kommunen for eksempel mangler retningslinjer eller presedens. 


2.6 Omgjøringsrett 


Et overordnet folkevalgt organ eller administrativ leder kan av eget tiltak omgjøre et underordnet 
folkevalgt organs, leders eller medarbeiders vedtak. Leder av det overordnete organ eller overordnet 
administrativ leder kan bestemme at iverksetting av vedtak skal utsettes inntil endelig vedtak er 
fattet. Omgjøring må hensynta forvaltningsloven § 35 om omgjøring av vedtak uten klage. 


2.7 Avgjørelser som krever samordning 


Delegert myndighet skal ikke brukes slik at avgjørelsen får konsekvenser ut over eget arbeids- og 
ansvarsområde. I slike tilfeller kreves enighet mellom de ulike involverte organer eller administrative 
enheter. Oppnås ikke enighet skal saken bringes inn for overordnet organ eller administrativ leder. 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_11#%C2%A78
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2.8 Mindretallsanke 


I saker der et folkevalgt organ har fått delegert avgjørelsesmyndighet, kan minst 1/3 av 
medlemmene, ordføreren eller rådmannen før møtets slutt, kreve saken lagt fram for nærmeste 
overordnede folkevalgt organ. 


2.9 Ordinær klagerett 


Alle enkeltvedtak (forvaltningsloven § 2, jf. begrensningene i § 3) kan påklages av en part eller annen 
med rettslig klageinteresse. 


For enkeltvedtak som er truffet av forvaltningsorgan opprettet i medhold av kommuneloven, er 
klageinstansen formannskapet når ikke annet følger av særlov. Departementet er likevel klageinstans 
når vedtak er truffet av kommunestyret. Vedkommende statlige organ er klageinstans når vedtak er 
truffet i henhold til myndighet delegert fra statlig forvaltningsorgan, jf. forvaltningsloven § 28, 2. 
ledd.  


Alle delegerte saker behandles etter forvaltningsloven og regler fastsatt for saksbehandlingen i 
kommunen. 


Alle vedtak skal dokumenteres og journalføres i kommunens sakarkivsystem, i tråd med arkivlovens 
bestemmelser og gjeldende retningslinjer og rutiner. 


2.10 Høringer 
Høringer som er av allmenn politisk interesse avgjøres i kommunestyret. Dersom høringsfristen ikke 
tillater det, avgjøres slike høringer i formannskapet. De øvrige utvalg behandler høringer innenfor 
sine saksområder. Fordelingskomitéen vurderer hvilke høringer som skal behandles politisk. 


3. Saksgang i klagesaker  


3.1 Formål 
Formålet med dette reglementet er å gi hovedretningslinjer for saksbehandlingen i klagesaker 
knyttet til kommunale vedtak og beslutninger som kan påklages og hvor kommunen fatter den 
endelig beslutning. 


3.2 Enkeltvedtak 
Forvaltningsloven § 2 definerer enkeltvedtak slik: 
En konkret avgjørelse som treffes under utøving av offentlig myndighet og som er bestemmende for 
rettigheter eller plikter til en eller flere bestemte personer.  
  
Et enkeltvedtak må inneholde en “avgjørelse”. Utenfor faller således innstillinger, uttalelser o.l. i 
saker som skal avgjøres av et annet organ. Avgjørelsen må gjelde privates rettsstilling. Det innebærer 
at avgjørelser av tvister mellom kommuner ikke er enkeltvedtak. Det samme gjelder hvis 
formannskapet skal avgjøre en tvist mellom to kommunale etater. 
 
En viktig avgrensing av vedtaksbegrepet ligger i at avgjørelsen må gjelde “utøving av myndighet”. 
Mange av de sakstyper som går igjen i den kommunale forvaltningen, faller derfor utenfor 
vedtaksdefinisjonen. Det gjelder bl.a. i de tilfeller der kommunen opptrer på samme måte som 
private. Privatrettslige disposisjoner som kjøp, salg, leie, feste, lån og garantier vil vanligvis falle 
utenfor vedtaksdefinisjonen. 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1967-02-10/KAPITTEL_6#KAPITTEL_6

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1967-02-10/KAPITTEL_6#KAPITTEL_6

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1967-02-10/KAPITTEL_6#KAPITTEL_6

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-12-04-126?q=arkivloven

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-12-04-126?q=arkivloven

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-001.html#2





  


Side 11 


3.3 Vedtak som kan påklages 
Forvaltningsloven § 28 innebærer at alle enkeltvedtak kan påklages, også de som er behandlet etter 
andre betingelser enn klageadgang etter særlov. Det har ingen virkning for klageadgangen om 
vedtaket er fattet av et politisk utvalg eller administrativt etter fullmakt. Det må avgjøres konkret i 
det enkelte tilfelle om et vedtak er et enkeltvedtak eller ikke. Dette må skje innledningsvis allerede 
når søknaden behandles. 
 
Eksempler på saker som kan påklages: 


 Tilskudd til idretts-, ungdoms- og kulturelle organisasjoner (iht. kommunens vedtatte 
retningslinjer for tilskudd til allment kulturarbeid). 


 Opptak av barn i barnehager og skolefritidsordninger (iht. kommunens gjeldende vedtekter 
for kommunale barnehager og skolefritidsordninger). 


 Avgjørelser i henhold til renovasjonsforskrifter. 


 Avgjørelser i henhold til kommunens vann- og avløpsforskrifter. 


 Vedtak om tildeling av sykehjemsplass, hjemmetjenester, spesialundervisning med mer. 


 Listen er ikke uttømmende. 
 
Eksempler på saker som ikke kan påklages: 


 Ansettelser. 


 Oppsigelser eller avskjed. 


 Privatrettslige disposisjoner som kjøp og salg. 


 Listen er ikke uttømmende 


3.4 Klageorgan - klagenemnd 
Det er formannskapet som er tillagt oppgaven å behandle klager på vedtak som påklages og hvor 
kommunen har rett etter lov og forskrift til å fatte det endelige vedtaket. 
 
Dersom det er kommunestyret som har fattet et enkeltvedtak, avgjøres klagen av fylkesmannen. 
Formannskapet skal som klageorgan ikke behandle saker hvor den endelige avgjørelse myndighet 
etter særlover er tillagt Staten v/fylkesmannen. 


3.5 Saksgang i klagesaker  
Klagen skal fremsettes for det forvaltningsorganet som har truffet vedtaket, jf. forvaltningsloven § 
32, som stiller opp visse formelle krav til klagen. Dette organet eller et annet organ som skal være 
underinstans, skal foreta de undersøkelser som den mener klagen gir grunn til og ta stilling til om den 
ønsker å opprettholde vedtaket, jf. forvaltningsloven § 33. 
 
 
Underinstansen trenger ikke gå inn i en full realitetsprøving av vedtaket om den ikke finner grunn til 
det, men kan gjøre det. Den kan også endre vedtaket, men da bare til gunst for klageren. Hvis 
underinstansen endrer sitt vedtak, er klagebehandlingen avsluttet, selv om klageren ikke har fått fullt 
medhold. Det nye vedtaket kan da påklages på vanlig måte. Hvis det ikke treffes nytt vedtak, skal 
saken oversendes formannskapet som kommunes klageorgan. 


3.6 Klageorganets (formannskapets) behandling og kompetanse 
Formannskapet som klageorgan skal påse at saken er så godt opplyst som mulig før den treffer 
vedtak, og kan også pålegge underinstansen å foreta nærmere undersøkelser, jf. forvaltningsloven § 
33 siste ledd. 
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http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#32

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#32

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#33

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#33

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#33
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Formannskapet som klageorgan kan prøve alle sider av det vedtaket som er påklaget, 
dvs. både rettslige spørsmål, saksbehandlingen og det skjønnet som er utøvet, jf. forvaltningsloven § 
34. Klagenemda kan videre ta hensyn til nye omstendigheter i saken, og kan også ta opp forhold som 
ikke er berørt av klageren. Klagenemda har imidlertid plikt til å vurdere de forhold som er tatt opp i 
klagen. 
 
Formannskapet som klageorgan kan også endre vedtaket til skade for klageren hvis  
klagerens interesser “finnes å måte vike for hensynet til andre privatpersoner eller offentlige 
interesser”. Det er imidlertid et absolutt vilkår i disse tilfellene at melding om at vedtaket vil bli 
endret til skade være sendt klageren innen tre måneder etter at underinstansen mottok klagen. 
 
Formannskapet som klageorgan har valget mellom å stadfeste underinstansens vedtak, selv treffe 
nytt vedtak eller å oppheve underinstansens vedtak og sende saken tilbake til hel eller delvis ny 
behandling. 
 
Formannskapet som klageorgan sitt  vedtak i saken kan som hovedregel ikke påklages.   
Begrunnelsen for vedtaket skal gis samtidig med at vedtaket treffes. Begrunnelsen skal vise til eller 
gjengi de regler eller problemstillinger vedtaket bygger på, og anføre faktiske forhold som har vært 
lagt til grunn for vedtaket.  
 
Klageren skal underrettes om utfallet av klagesaken så snart avgjørelsen foreligger. 


3.7 Habilitetsbestemmelser 
Kommunelovens § 40 pkt. 3b og c gir i tillegg til forvaltningsloven § 6 skjerpede bestemmelser om 
habilitet ved intern klagebehandling. Det vises til KRDs veileder om habilitet i kommuner og 
fylkeskommuner.  
 
Bestemmelsene innebærer at ansatte og folkevalgte som har vært med på å forberede eller 
behandle det vedtaket som påklages, ikke kan delta ved saksforberedelsen for eller behandlingen av 
saken i klagenemda. Er en overordnet ansatt inhabil i en sak, kan direkte underordnet ansatt ikke 
delta ved klagenemndas behandling av saken, eller ved tilretteleggelsen av saken for klagenemda. 
 
Habilitetsbestemmelsene innebærer bl.a. at hvis Rådmann er inhabil, vil samtlige ansatte i 
kommunen være inhabile i forbindelse med klagebehandlingen. Rådmann blir inhabil hvis han/henne 
reelt har medvirket/deltatt ved saksforberedelsen eller behandlingen av vedtaket som er påklaget. 


4. Reglement for kommunestyret 


4.1 Valg og sammensetning 
Kommunestyret består av 35 medlemmer og velges ved kommunevalg fastsatt av Stortinget. Valg og 
sammensetning følger av lover, forskrifter og reglement vedrørende kommunevalg.  
 
Ved opprettelse/utnevnelse av ad hoc utvalg (utvalg nedsatt for en bestemt oppgave og for en 
begrenset periode) skal man bestrebe kjønnsbalanse selv om utvalget består av færre enn fire 
medlemmer. 



http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#34

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-006.html#34

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-010.html#40

http://www.lovdata.no/all/tl-19670210-000-002.html#6

http://www.regjeringen.no/upload/KRD/Vedlegg/KOMM/Veiledere/habilitet_i_kommuner_og_fylkeskommuner.pdf

http://www.regjeringen.no/upload/KRD/Vedlegg/KOMM/Veiledere/habilitet_i_kommuner_og_fylkeskommuner.pdf
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4.2 Ansvarsområde 
Kommunestyret er det øverste besluttende organ med overordnet ansvar for hele kommunens 
virksomhet. Kommunestyret treffer vedtak på vegne av kommunen så langt ikke annet følger av lov 
eller delegasjonsvedtak. 


4.3 Møteform og hyppighet 
Kommunestyret avholder møter i det nødvendige antall kommunestyret selv vedtar for gjennom 
året.   
 
Kommunestyret skal for øvrig innkalles når ordfører eller minst 1/3 av medlemmene krever det og 
kan innkalles når kontrollutvalget anmoder om det. 
 
Innkalling, saksliste og møterutiner følger kommunelovens bestemmelser og reglement for 
saksbehandling i folkevalgte organer vedtatt av kommunestyret selv. 
 
Rådmann har sekretariatsfunksjon for kommunestyret med møte- og talerett.  
 
Etter nærmere retningslinjer og på forespørsel fra ordfører rapporterer rådmann eller den han/hun 
bemyndiger til kommunestyret i alle saker hvor kommunestyret ønsker tilbakemeldinger. 


4.4 Lovlighetskontroll, opplysningsplikt og internt tilsyn. Kommunelovens kap 10 
og kap 10A 


Tre eller flere medlemmer av kommunestyret kan sammen bringe avgjørelser truffet av folkevalgt 
organ eller den kommunale administrasjon inn for departementet til kontroll av avgjørelsens 
lovlighet etter nærmere regler gitt i lov og etter departementets nærmere bestemmelser. 
 
Departementet kan på eget initiativ ta en avgjørelse opp til lovlighetskontroll. 
 
Departementet kan kreve at kommunen gir opplysninger om enkeltsaker eller sider av kommunens 
virksomhet. Departementet har rett til innsyn i alle kommunale saksdokumenter. 
 
Kommunestyret har det øverste tilsyn med den kommunale forvaltning, og kan forlange enhver sak 
lagt fram for seg til orientering eller avgjørelse.  
 
Kommunestyret kan omgjøre vedtak av andre folkevalgte organ eller administrasjonen i samme 
utstrekning som disse kunne omgjøre vedtaket selv. 


Kommunestyret skal påse at regnskaper revideres på en betryggende måte. 


4.5 Saker hvor kommunestyret selv har avgjørelsesmyndighet 
Kommunestyret har avgjørende myndighet i alle saker som omfattes av kommunens 
myndighetsområde i henhold til lov og forskrift, og som kommunestyret selv ikke har delegert til 
andre. 
 
Av kommuneloven framgår hvilke saker som ikke kan delegeres ved at det i lovteksten står 
kommunestyret selv. Eksempler på slike saker finner vi i kommuneloven bl.a. i kapitlene 2, 3, 5 og 7.  
 
Eksempler på slike saker er: 
 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_11#%C2%A725

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_11#%C2%A725

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-001.html#2
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 Fastsette antall medlemmer i kommende kommunestyre, kommunelovens § 7. 


 Opprette, omorganisere og nedlegge faste utvalg så som formannskap, hovedutvalg, 
administrasjonsutvalg o.a., kommuneloven § 10. 


 Velge medlemmer av faste utvalg mv., velge ordfører, varaordfører, leder og nestleder, 
kommunelovens § 9 og 10. 


 Tildele faste utvalg og/eller rådmann myndighet til å fatte vedtak på definerte områder, samt 
vedta reglement for de samme. 


 Tilbakekalle slik myndighet i enkeltsaker, for saksområder, eller for hele myndighetsområde, 
kommunelovens § 10. 


 Bestemme at møter kan holdes for lukkede dører i andre organer av hensyn til personvern 
eller intern saksbehandling, kommunelovens § 31. 


 Vedta budsjett, økonomiplan, budsjettfullmakter, oversiktsplaner, kommuneplan, 
reguleringsplaner og andre planer og retningslinjer av prinsipiell betydning, kommunelovens 
§§ 5, 44 og 45. 


 Vedta rammer for låneopptak, kjøp og salg av fast eiendom, garantiforpliktelser mv., 
kommunelovens §§ 50 og 51. 


 Godkjenne årsregnskap og behandle årsmelding med resultatvurdering, kommunelovens § 
49. 


 Ansettelse av rådmann, kommunelovens § 22. 


 Bestemme at ledende administrative stillinger kan besettes på åremål, kommunelovens § 24. 


 Listen er ikke uttømmende 


5. Reglement for formannskapet 


5.1 Valg og sammensetning 
Formannskapet består av ni medlemmer som velges for fire år av og blant kommunestyrets 
medlemmer. 
 
Valget skjer ved forholdstallsvalg. 
 
Som leder og nestleder for formannskapet velger kommunestyret selv ordfører og varaordfører. 
 
Formannskapets medlemmer skal ikke være medlem i fritids- og livsløpsutvalget eller miljø- og 
teknikkutvalget med følgende unntak: 


 § 36 i kommuneloven ikke kan oppfylles (kjønnskvotering). 


 Partienes medlemstall er for lite slik at § 36 i kommuneloven ikke kan oppfylles og at slitasjen på 
den enkelte kan bli for stor. 
 


Dette gjelder ikke formannskapets varamedlemmer som kan være medlemmer av fritids- og 
livsløpsutvalget eller miljø- og teknikkutvalget. 


5.2 Formannskapets ansvar- og myndighetsområde 
Formannskapet har et spesielt ansvar for å påse at den samlede kommunale virksomhet er organisert 
og fungerer etter sin målsetting og intensjon slik disse framkommer i lovverk og forskrifter, og 
innenfor vedtekter og rammer fastsatt av kommunestyret.  



http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-002.html#7

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-002.html#10

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-002.html#9

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-002.html#10

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-008.html#31

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-001.html#5

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-001.html#5

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-011.html#44

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-012.html#50

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-011.html#49

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-011.html#49

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-004.html#22

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-004.html#24

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-008.html#36

http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-008.html#36
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Formannskapet har et særlig ansvar for å følge opp kommuneplan, økonomiplan, handlingsplan  og 
årsbudsjettet. Av dette følger at formannskapet har en koordinerende rolle og kan innstille til 
kommunestyret i alle saker hvor ikke annet er bestemt.  
Formannskapet kan på eget initiativ, etter anmodning og etter eget vedtak oversende saker til øvrige 
faste utvalg for synspunkter og/eller opplysninger så langt lov, forskrifter, reglement eller andre 
vedtak ikke er til hinder for dette. Formannskapet kan innkalle til fellesmøter, arrangere konferanser 
og høringer eller på hensiktsmessige måter skaffe seg den informasjon de har behov for.  
 
Formannskapet innstiller til kommunestyret i saker:  


 Som omhandler årsbudsjett, økonomiplan og kommuneplan, samt i saker av økonomisk og 
planmessig art mv. som berører to eller flere av hovedutvalgene.   


 Hvor innstillingsmyndigheten ikke er lagt til annet utvalg.  
 


Med hjemmel i kommunelovens § 4 gis formannskapet fullmakt til å drive informasjon om 
kommunens virksomhet. 
 
Formannskapet fungerer som nærmeste overordnede politiske instans for politiske nemnder, råd og 
utvalg som for eksempel eldrerådet, ungdomsrådet, råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 
og andre råd og utvalg der annet ikke er bestemt ved lov, forskrifter eller ved vedtak av 
kommunestyret. 
 
Formannskapets øvrige ansvarsområde fastsatt av kommunestyret er: 


 Saker etter plan- og bygningsloven kap 10, kommunal planstrategi og kap 11, kommuneplan 


 Følge opp næringsplanarbeidet. 


 Øvrige saksområder etter kommunestyrets nærmere bestemmelse. 
 


Formannskapet kan på eget initiativ oppnevne ad hoc utvalg (utvalg nedsatt for en bestemt oppgave 
og for en begrenset periode) med definerte oppgaver/områder og med framdriftsplan som klart 
definerer oppstarts- og sluttidspunkt. 
 
Formannskapet, eller et utvalg av dette, er rådmannens nærmeste overordnede. 


5.3 Saker hvor formannskapet har uttale og/eller innstillingsrett 
Formannskapet har uttalerett i alle saker de får seg forelagt og kan på eget initiativ uttale seg når de 
finner dette ønskelig. 
 
Formannskapet skal som hovedregel innstille til kommunestyret i næringspolitiske saker og saker 
som gjelder større lokale og regionale prosjekter.  
 
Formannskapet har innstillingsplikt i saker etter kap. 5.2 første kulepunkt og innstillingsrett i øvrige 
saker med mindre annet fremgår av lov, forskrifter, reglement og vedtak og etter avtale med 
ordfører. Dette gjelder bl.a. rådmannens tertialrapporter som fremmes for formannskapet som 
innstiller for kommunestyret. 
 
Formannskapet rapporterer og innstiller til kommunestyret om årsmelding med status i kommunens 
drift, måloppnåelse for de ulike virksomheter, utviklingsplaner og regnskap. Formannskapet 
rapporterer ellers til kommunestyret når kommunestyret ber om det eller når formannskapet selv 
bestemmer at spesielle forhold tilsier det. 



http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-001.html#4
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5.4 Mindretallsanke 
I saker hvor formannskapet er  delegert avgjørelsesmyndighet fra kommunestyret kan minst tre 
medlemmer, ordfører, eller den ordfører bemyndiger innen møtets slutt forlange saken fremlagt for 
kommunestyret. 


5.5 Lovlighetskontroll 
Om forslag til vedtak er lovlig i forhold lovverk, forskrifter, reglement med mer forutsettes avklart i 
møtet om nødvendig ved avbrudd i forhandlingene, eller ved at saken utsettes. Leder i samråd med 
rådmann har spesielt ansvar for å påse om vedtaket er i henhold til lovverk og forskrifter. 


5.6 Klagesaker 
Formannskapet behandler klager på vedtak som kan påklages etter forvaltningslovens bestemmelser 
og hvor kommunen har rett etter lov og forskrift å fatte endelig vedtak. Saksbehandlingen følger 
forvaltningslovens bestemmelser om saksbehandling.  
 
Dersom det er kommunestyret som har fattet et enkeltvedtak, avgjøres klagen av fylkesmannen. Det 
vises for øvrig til Overordnet reglement for delegert myndighet kap. 2.9 Ordinær klagerett og kap. 3 
Saksgang i klagesaker.  


5.7 Innkalling, møteplan og frammøte 
Formannskapets møter avholdes i det nødvendige antall formannskapet selv vedtar for hvert halvår. 
Formannskapet skal for øvrig innkalles når ordføreren finner det påkrevet eller minst tre medlemmer 
krever det. 
 
Saksdokumentene gjøres kjent for medlemmer, varamedlemmer og andre etter utvalgets 
bestemmelse. 


Formannskapet er beslutningsdyktig når minst halvparten av medlemmene er tilstede.  Avgjørelse 
treffes med alminnelig flertall. Ved stemmelikhet er lederens stemme avgjørende 


5.8 Avgjørelsesmyndighet 
Med hjemmel i kommunelovens § 8 gis formannskapet avgjørelsesmyndighet i alle spørsmål som 
ikke strider mot dette reglement, lover, forskrifter, vedtekter mv. eller andre kommunestyrevedtak. 
Med dette forstås også at formannskapet ikke har avgjørelsesmyndighet i saker hvor 
avgjørelsesmyndigheten, av kommunestyret, er delegert til annet kommunalt organ eller rådmann. 
 
Formannskapet gis myndighet til å vedta tilleggsbevilgninger innenfor den rammen og etter de 
retningslinjer kommunestyret til enhver tid fastsetter. 
 
Med hjemmel i kommunelovens § 13 gis formannskapet myndighet til å treffe vedtak i saker som 
skulle vært avgjort av kommunestyret, når det er nødvendig at vedtak treffes så raskt at det ikke er 
tid til å innkalle dette. Melding om vedtak forelegges i kommunestyrets neste møte. 


5.9 Sekretariatets oppgaver 


Rådmann har sekretariatsfunksjon for formannskapet med møte- og talerett. Dette inkluderer varsel 
om offentliggjøring av saksliste, protokoller og særutskrifter, samt å innkalle varamedlemmer som 
melder forfall innen fristens utløp. Ved forfall etter fristens utløp har partiene ved gruppeleder 
ansvar for å innkalle vararepresentanter. 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1967-02-10/KAPITTEL_6#KAPITTEL_6

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1967-02-10/KAPITTEL_6#KAPITTEL_6
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6. Reglement for fordelingskomitéen  


6.1 Sammensetning 
Fordelingskomitèen er opprettet med hjemmel i kommunelovens §39  og består av ordfører, 
varaordfører, lederne for fritids- og livsløpsutvalget og miljø- og teknikkutvalget samt 
opposisjonsleder. 


6.2 Formål 
Fordelingskomitèen skal arbeide for en samordnet og hensiktsmessig fordeling av saker til politisk 
behandling og en hensiktsmessig arbeidsfordeling mellom de politiske organer. 


6.3 Ansvarsområde 
Fordelingskomitèen skal fordele og koordinere saker til politisk behandling. Komitèen skal også 
avgjøre i hvilke saker det skal foreligge innstilling fra rådmannen og i hvilke saker det skal oppnevnes 
politiske saksordførere. Komitèen fastsetter saksgang og setter frister for behandling i 
kommunestyret. 
 
Fordelingskomitéen vurdere også hvilke høringer som skal til politisk behandling. 
 
Fordelingskomitèen kan også gi råd om hvilke saksordførersaker som bør behandles av Eldrerådet, 
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne og andre aktuelle råd/utvalg. 
 
Fordeling av saker skal skje i henhold til kommuneloven og i tråd med gjeldende 
delegeringsreglement.  
 
Komitèen er ikke å anse som et eget folkevalgt organ og er ikke tillagt ordinær avgjørelsesmyndighet 
som på noen måte vil ha betydning for den endelige beslutningen/vedtaket. 


7. Reglement for partssammensatt utvalg etter 
kommunelovens §25 og hovedavtalen del B §4  


7.1 Valg og sammensetning 
Det partssammensatte utvalg består av formannskapets 9 medlemmer og 4 medlemmer utpekt etter 
forholdstallsprinsippet utpekt av og blant arbeidstakerorganisasjonene. Kommunestyret velger leder 
og nestleder blant de politisk valgte medlemmene til utvalget.  


7.2 Formål 
Det partssammensatte utvalg skal påse at kommunens arbeidsgivervirksomhet ivaretas og utvikles 
på en måte som er til beste for kommunens innbyggere og ansatte og den totale driften av 
kommunens virksomhet. 


7.3 Ansvarsområde 
Utvalget treffer vedtak og gir tilråding i saker som vedrører overordnede personalpolitiske og 
arbeidsgiverpolitiske spørsmål, retningslinjer og planer som ikke er vedtatt lagt til annet organ eller 
til rådmannen. 
 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_2#%C2%A739

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_11#KAPITTEL_11
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I saker der utvalget ikke treffer avgjørelse innen sitt ansvarsområde, skal utvalget normalt behandle 
sakene før disse fremmes for  formannskap eller kommunestyre. I følgende saker skal utvalget alltid 
uttale seg: 
 
Saker vedrørende større omorganiseringer og/eller saker av prinsipiell art som omfatter nye/endrede 
organisasjons- og bemanningsplaner. 


 Uttalelse i saker vedrørende personalplaner som inngår i rådmannens forslag til 
budsjett/økonomiplan. 


 Utvalget gir uttalelse ved ansettelse av rådmann. 


 Videre skal utvalget behandle og fatte vedtak i følgende saker: 
o Eidsberg kommunes arbeidsgiverpolitikk. 
o Rammer, reglementer og retningslinjer for rådmannens operative personalfunksjon. 
o Status og utviklingstrekk på personalområdet, herunder sykefravær. 
o Særskilte tiltak rettet mot rekrutering, kompetanseutvikling m.v. 
o Fastsetting av kommunens lønnspolitikk. 
o Organisasjonsutvikling. 


7.4 Myndighet til utvalgsleder 
Hastesaker innenfor utvalgets myndighet kan avgjøres av utvalgsleder når det er sommerferie eller 
det foreligger andre forhold som gjør det særlig vanskelig å sammenkalle utvalget, jfr. 
kommunelovens § 13.  


7.5 Underutvalg 
Det er opprettet to underutvalg til det partssammensatte utvalget: 
 
Ansettelsesutvalg 
Ansettelsesutvalget skal bestå av to representanter fra arbeidsgiver/ledelse oppnevnt av rådmann 
eller den rådmann bemyndiger og en representant utpekt av arbeidstakerorganisasjonene. 
 
Ansettelsesutvalget har myndighet til å ansette i alle stillinger med unntak av ansettelse av rådmann. 
 
Ansettelsesutvalg etableres på den enkelte virksomhet/avdeling og sammenkalles ved ansettelse i 
alle fast stillinger samt vikariater av lengre varighet ( ett år eller mer). 
 
Det vises for øvrig til retningslinjer i kommunens pesonalhåndbok/lederhåndbok. 
 
Forhandlingsutvalg 
Forhandlingsutvalget består av tre medlemmer: Leder i det partssammensatte utvalget, rådmann 
samt HR/personalsjef. 
 
Forhandlingsutvalget forbereder forhandlinger med arbeidstakerorganisasjonene og gjennomfører 
forhandlinger med arbeidstakerorganisasjonene etter hovedtariffavtalens kap. 3. Rådmann delegeres 
myndighet til å gjennomføre forhandlingene med arbeidstakerorganisasjonene etter 
hovedtariffavtalens kap. 4 og 5.   



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_11#%C2%A725
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8. Reglement for fritids- og livsløpsutvalget 


8.1 Valg og sammensetning 
Fritids- og livsløpsutvalget består av 9/11 medlemmer med varamedlemmer valgt av kommunestyret 
for den perioden kommunestyret bestemmer. Minst tre medlemmer skal være medlemmer av 
kommunestyret. 
 
Dersom et av de valgte medlemmene faller fra eller løses fra vervet, velger kommunestyret selv nytt 
medlem. Er utvalget sammensatt etter reglene for forholdsvalg, skal det suppleres fra den gruppen 
som sto bak den uttredende. Dersom leder/nestleder faller fra eller løses fra vervet, velger 
kommunestyret selv ny leder/nestleder.  


8.2 Formål 
Livsløpsutvalget skal utrede og planlegge kommunens tjenester innenfor de fagområder som er lagt 
til komitéen.  Livsløpsutvalget skal også forestå evaluering av og gjennomføre planer innenfor de 
fagområder som er lagt til komitéen.    


8.3 Livsløpsutvalget sitt ansvar- og myndighetsområde 
Livsløpsutvalget har som ansvarsområde kommunale oppgaver etter: 


 Lov om kommunale helse- og omsorgstjenester 


 Lov om sosiale tjenester etter arbeids- og velferdsforvaltningen 


 Lov om folkehelsearbeid 


 Lov om introduksjonsordning og norskopplæring 


 Lov om grunnskolen og den videregående opplæringa  


 Lov om folkebibliotek 


 Lov om offentlige styresmakters ansvar for kulturvirksomhet 


 Lov om barnehager 


 Lov om barnevernstjenester 


 Andre lover så langt de omfatter saksområder, rettigheter og plikter på fritids- og 
livsløpsutvalget sitt ansvarsområde og er et kommunalt ansvar  


 
Livsløpsutvalget er videre ansvarlig for: 


 Kommunedelplaner og strategidokumenter innenfor de fagområder som er lagt til komitéen 


 Evaluering av tjenester og resultater innenfor de fagområder som er lagt til komitéen 


 Større investeringsprosjekter innenfor de fagområder som er lagt til komitéen 


 Å sikre at de ressurser som tildeles fritids- og livsløpsutvalget fagområder/tjenesteområder 
forvaltes i samsvar med kommunestyrets forutsetninger og tilfredsstiller nasjonale krav i lov 
og forskrift.   


8.4 Avgjørelsesmyndighet 
Fritids- og livsløpsutvalget er delegert avgjørelsesmyndighet og retten til å fatte vedtak innenfor de 
rammer og/eller retningslinjer som er vedtatt av kommunestyret, herunder: 


 Forvalte og fordele midler bevilget til utvalgets ansvar- og myndighetsområde, kfr dette 
reglements kap. 8.3 


 Opprette ad-hoc komitéer for tidsbegrensede oppgaver 


 Utarbeide og vedta vedtekter og reglement innenfor sitt ansvars- og myndighetsområde, kfr 
dette reglements kap. 8.3. 
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Den delegerte myndighet til å fatte vedtak skal utøves i samsvar med dette reglements kap. 2 
Overordnet reglement for delegert myndighet og kap. 18 Delegering etter særlov.  


8.5 Innstilling til kommunestyret 
Fritids- og livsløpsutvalget innstiller direkte til kommunestyret innenfor sitt ansvars- og 
myndighetsområde, kfr dette reglements kap. 7.3, i saker hvor kommunestyret har 
avgjørelsesmyndighet.  
 
I saker som omhandler årsbudsjett, økonomiplan og kommuneplan, samt i saker av økonomisk og 
planmessig art mv. og som berører flere utvalg innstiller fritids- og livsløpsutvalget til formannskapet 
som igjen innstiller til kommunestyret.  


8.6 Rapportering 
Fritids- og livsløpsutvalget rapporterer hver tertial til formannskapet som innstiller for 
kommunestyret i rapporter som skal dit. Rapportens innhold og politisk behandlingsnivå bestemmes 
av kommunestyret.  
 
Fritids- og livsløpsutvalget rapporterer til kommunestyret om årsmelding og regnskap.  
 
Fritids- og livsløpsutvalget rapporterer ellers til kommunestyret ber om det eller livsløpsutvalget selv 
bestemmer at spesielle forhold tilsier det.  


8.7 Mindretallsanke 
I saker hvor fritids- og livsløpsutvalget er delegert avgjørelsesmyndighet fra kommunestyret kan 
minst tre medlemmer, ordfører, eller den ordfører bemyndiger innen møtets slutt forlange saken 
fremlagt for kommunestyret. 


8.8 Lovlighetskontroll 
Om forslag til vedtak er lovlig i forhold lovverk, forskrifter, reglement med mer forutsettes avklart i 
møtet om nødvendig ved avbrudd i forhandlingene, eller ved at saken utsettes. Leder i samråd med 
rådmann har spesielt ansvar for å påse om vedtaket er i henhold til lovverk og forskrifter. 


8.9 Klagesaker 
Saker behandlet fritids- og livsløpsutvalget og hvor det er klageadgang oversendes klagen til 
formannskapets som kommunens klageorgan, kfr reglementets kap. 4.6,  eller til fylkesmannen 
dersom fylkesmann er klageinstans.  


8.10 Innkalling, møteplan og frammøte 
Fritids- og livsløpsutvalget møter avholdes i det nødvendige antall fritids- og  livsløpsutvalget selv 
vedtar for hvert halvår.  
 
Fritids- og livsløpsutvalget skal for øvrig innkalles når lederen finner det påkrevet eller når minst tre 
medlemmer krever det.  
 
Fritids- og livsløpsutvalget er beslutningsdyktig når minst halvparten av medlemmene er tilstede.  
Avgjørelsene treffes med alminnelig flertall.  Ved stemmelikhet er lederens stemme avgjørende. 
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8.11 Sekretariatets oppgaver 
Rådmann har sekretariatsfunksjon for fritids- og livsløpsutvalget med møte- og talerett.  


Rådmann legger sakslister og protokoller ut på kommunens internettsider iht. oppsatte frister. Forfall 
innen fristen meldes til politisk sekretariat som innkaller varamedlemmer. Etter fristens utløp meldes 
forfall direkte til utvalgets leder og partiets gruppeleder som da har ansvar for å innkalle 
varamedlem. 


9. Reglement for miljø- og teknikkutvalget  


9.1 Valg og sammensetning 
Miljø- og teknikkutvalget består av 9/11 medlemmer med varamedlemmer valgt av kommunestyret 
for den perioden kommunestyret bestemmer. Minst tre medlemmer skal være medlemmer av 
kommunestyret. 
 
Dersom et av de valgte medlemmene faller fra eller løses fra vervet, velger kommunestyret selv nytt 
medlem. Er miljø- og teknikkutvalget sammensatt etter reglene for forholdsvalg, skal det suppleres 
fra den gruppen som sto bak den uttredende. Dersom leder/nestleder faller fra eller løses fra vervet, 
velger kommunestyret selv ny leder/nestleder.  


9.2 Formål 
Miljø- og teknikkutvalget skal forestå utredninger og planlegging  for kommunestyret innenfor sine 
saksområder. Utvalget skal også forestå evaluering av og gjennomføre planer innenfor de 
fagområder som er lagt til komitéen.   


9.3 Miljø- og teknikkutvalget sitt ansvar- og myndighetsområde 
Miljø og teknikkutvalget har som ansvarsområde kommunale oppgaver etter: 


 Lov om planlegging og byggesaksbehandling med unntak av kap 10 og kap 11 som er lagt til 
formannskapet 


 Lov om viltet av 29.05.81 


 Lov om laksefisk og innlandsfisk mv. av 15.05.92 


 Lov om naturvern 


 Lov om friluftslivet 


 Lov om motorferdsel i utmark og vassdrag 


 Lov om om vern mot forurensning  


 Lov om vassdrag og grunnvann 


 Lom om jord 


 Lov om skogbruk 


 Lov om vegar 


 Lov om rettshøve mellom grannar 


 Lov om husleieavtaler 


 Lov om forvaltning av naturens mangfold 


 Lov om konsesjon ved erverv av fast eiendom 


 Lov om eiendomsregistrering (matrikkelloven) 


 Lov om vern mot brann, eksplosjon og ulykker med farlig stoff og om brannvesentes 
redningsoppgaver 


 Lov om kulturminner 



http://www.lovdata.no/all/hl-19810529-038.html

http://www.lovdata.no/all/hl-19920515-047.html
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 Andre lover så langt de omfatter saksområder, rettigheter og plikter på miljø- og 
teknikkutvalget sitt ansvarsområde og er et kommunalt ansvar  


 
Miljø- og teknikkutvalget er videre ansvarlig for: 


 Kommunedelplaner og strategidokumenter innenfor de fagområder som er lagt til komitéen 


 Evaluering av tjenester og resultater innenfor de fagområder som er lagt til komitéen 


 Større investeringsprosjekter innenfor de fagområder som er lagt til komitéen 


 Å sikre at de ressurser som tildeles komitéens fagområder/tjenesteområder forvaltes i 
samsvar med kommunestyrets forutsetninger og tilfredstiller nasjonale krav i lov og forskrift.   


9.4 Avgjørelsesmyndighet 
Miljø- og teknikkutvalget er delegert avgjørelsesmyndighet og retten til å fatte vedtak innenfor de 
rammer og/eller retningslinjer som er vedtatt av kommunestyret, herunder: 


 Forvalte og fordele midler bevilget til utvalgets ansvar- og myndighetsområde, kfr dette 
reglements kap. 9.3 


 Oprette ad-hoc komitéer for tidsbegrensede oppgaver 


 Utarbeide og vedta vedtekter og reglement innenfor sitt ansvars- og myndighetsområde, kfr 
dette reglements kap. 9.3. 


  
Den delegerte myndighet til å fatte vedtak skal utøves i samsvar med dette reglements kap. 2 
Overordnet reglement for delegert myndighet og kap. 18 Delegering etter særlov.  


9.5 Innstilling til kommunestyret 
Miljø- og teknikkutvalget innstiller direkte til kommunestyret innenfor sitt ansvars- og 
myndighetsområde, kfr dette reglements kap. 8.3, i saker hvor kommunestyret har 
avgjørelsesmyndighet.  
 
I saker som omhandler årsbudsjett, økonomiplan og kommuneplan, samt i saker av økonomisk og 
planmessig art mv. og som berører flere utvalg innstiller Miljø- og teknikkutvalget til formannskapet 
som igjen innstiller til kommunestyret.  


9.6 Rapportering 
Miljø- og teknikkutvalget rapporterer hver tertial til formannskapet som innstiller for kommunestyret 
i rapporter som skal dit. Rapportens innhold og politisk behandlingsnivå bestemmes av 
kommunestyret.  
 
Miljø- og teknikkutvalget rapporterer til kommunestyret om årsmelding og regnskap.  
 
Miljø- og teknikkutvalget rapporterer ellers til kommunestyret ber om det eller miljø- og 
teknikkutvalget selv bestemmer at spesielle forhold tilsier det.  


9.7 Mindretallsanke 
I saker miljø- og teknikkutvalget er  delegert avgjørelsesmyndighet fra kommunestyret kan minst tre 
medlemmer, ordfører, eller den ordfører bemyndiger innen møtets slutt forlange saken fremlagt for 
kommunestyret. 
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9.8 Lovlighetskontroll 
Om forslag til vedtak er lovlig i forhold lovverk, forskrifter, reglement med mer forutsettes avklart i 
møtet om nødvendig ved avbrudd i forhandlingene, eller ved at saken utsettes. Leder i samråd med 
rådmann har spesielt ansvar for å påse om vedtaket er i henhold til lovverk og forskrifter. 


9.9 Klagesaker 
Saker behandlet i miljø- og teknikkutvalget og hvor det er klageadgang oversendes klagen til 
formannskapets som kommunens klageorgan, kfr reglementets kap. 4.6, eller til fylkesmannen 
dersom fylkesmann er klageinstans.  


9.10 Innkalling, møteplan og frammøte 
Miljø- og teknikkutvalget møter avholdes i det nødvendige antall miljø- og teknikkutvalget vedtar for 
hvert halvår.  
 
Miljø- og teknikkutvalget skal for øvrig innkalles når lederen finner det påkrevet eller når minst tre 
medlemmer krever det.  
 
Miljø- og teknikkutvalget er beslutningsdyktig når minst halvparten av medlemmene er tilstede.  
Avgjørelsene treffes med alminnelig flertall.  Ved stemmelikhet er lederens stemme avgjørende. 


9.11 Sekretariatets oppgaver 


Rådmann har sekretariatsfunksjon for miljø- og teknikkutvalget med møte- og talerett.  


Rådmann legger sakslister og protokoller ut på kommunens internettsider iht. oppsatte frister. Forfall 
innen fristen meldes til politisk sekretariat som innkaller varamedlemmer. Etter fristens utløp meldes 
forfall direkte til utvalgets leder og partiees gruppeleder som da har ansvar for å innkalle 
varamedlem. 


10. Reglement for kontrollutvalget, jf. kommunelovens § 
77 


10.1 Valg og sammensetning 
Kontrollutvalget består av fem medlemmer. Kommunestyret velger leder og nestleder. Opposisjon 
skal ha leder av kontrollutvalget. Ett av medlemmene i kontrollutvalget skal være medlem av 
kommunestyret. Sammensetningen av kontrollutvalget må tilfredsstille de krav som er satt til å være 
valgbar til kontrollutvalget. Ved valg av medlemmer bør kunnskaper og erfaringer med så vel 
kommunalforvaltning som enkeltpersoners rettigheter vektlegges. Det er viktig å påse at 
sammensetningen av nemnda sikrer nødvendig habilitet blant medlemmene. Det vises til 
kommuneloven § 40 nr. 3 og 4. 


10.2 Kontrollutvalgets ansvarsområde 
Kontrollutvalgets ansvarsområde er å føre kontroll og tilsyn på kommunestyrets vegne når det 
gjelder alle sider ved kommunens drift, herunder selskaper som utfører oppgaver på vegne av 
kommunen og hvor kommunen er eier.  



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_10#%C2%A777

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_10#%C2%A777

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_10#KAPITTEL_10





  


Side 24 


10.3 Kontrollutvalgets avgjørelsesmyndighet 
Kontrollutvalget har ingen selvstendig avgjørelsesmyndighet, men har en selvstendig innstillingsrett 
overfor kommunestyret.   


10.4 Kontrollutvalgets møter 
Kontrollutvalget skal innkalles når lederen finner det påkrevet eller minst tre medlemmer krever det. 
Utvalget innkalles med minst en ukes varsel. Saksdokumentene gjøres kjent for medlemmer, 
varamedlemmer og andre etter lovverkets og utvalgets nærmere bestemmelse. Kontrollutvalget er 
beslutningsdyktig når minst halvparten av medlemmene er tilstede. Avgjørelse treffes med 
alminnelig flertall. Ved stemmelikhet er lederens stemme avgjørende. 


10.5 Sekretariatets oppgaver 
Indre Østfold Kontrollutvalgsekretariat IKS har sekretariatfunksjon for kontrollutvalget. Indre Østfold 
Kontrollutvalgssekretariat IKS skal også ivareta alle sider av saksbehandlingen for de saker som 
kontrollutvalget skal behandle og selv ønsker å ta opp. 
 


11. Reglement for eldrerådet, jf lov om kommunale og 
fylkeskommunale eldreråd 


11.1 Valg og sammensetning 
Eldrerådet velges i samsvar med lov om kommunale og fylkeskommunale eldreråd. Rådet består av 
fem medlemmer. To medlemmer velges av kommunestyret og tre medlemmer velges av de eldre 
sine egne organisasjoner registrert i Eidsberg.  
 
For øvrig gjennomføres valg i samsvar med lov om kommunale og fylkeskommunale eldreråds § 2. 
 
Eldrerådet opprettes som en nemnd direkte under formannskapet. Dersom et medlem faller fra, 
løses fra vervet eller flytter fra kommunen, velger kommunestyret nytt medlem valgt av det organ 
som valgte ved førstegangs sammensetning 


11.2 Eldrerådets ansvarsområde 
Eldrerådet er et rådgivende organ for kommunen og skal ha til uttalelse saker av prinsipiell karakter 
som berører eldre sine levekår og livskvalitet. Eldrerådet har uttalerett og gir råd til politiske og 
administrative organ som fremmer saker som gjelder eldre sine levekår og livskvalitet, og som er av 
prinsipiell og overordnet karakter. Eldrerådet kan selv ta opp saker som gjelder de eldre i 
kommunen. 
 
Eldrerådet skal hvert år utarbeide melding om sin virksomhet. Meldingen legges fram for 
kommunestyret som en del av kommunens årsmelding. 
 


11.3 Eldrerådets uttale- og forslagsrett 
Eldrerådet skal alltid ha følgende saker til uttalelse: 


• Årsbudsjett 
• Økonomiplan 
• Kommuneplan 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1991-11-08-76?q=eldrer%C3%A5d

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1991-11-08-76?q=eldrer%C3%A5d

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1991-11-08-76?q=Lov+om+eldrer%C3%A5d
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• Kommunedelplaner som angår rådets ansvarsområde 
• Tema- og sektorplaner med spesiell interesse for rådet 


11.4 Eldrerådets møter og saksbehandling 
Eldrerådet har åpne møter med mindre annet er bestemt. Kommunelovens § 31  gjelder tilsvarende 
for eldrerådet. 
 
Eldrerådet holder møter når leder, rådmann eller minst to av rådets medlemmer ber om det. Møter 
bekjentgjøres med opplysninger om tid og sted samt hvor saksliste og sakspapirer er utlagt til 
ettersyn. 
 
Ordfører, rådmann eller bemyndiget har møte- og talerett. 
 
Det skal føres vedtaksprotokoll for Eldrerådet. Utskrift av protokollen sendes rådets medlemmer og 
de kommunale organ som har ansvar for videre framdrift av de saker rådet har behandlet, samt 
ordfører. 
 
Medlemmer av Eldrerådet skal som øvrige valgte representanter til vanlig ikke ha innsyn i 
taushetsbelagte opplysninger med mindre dette er helt nødvendig for forsvarlig saksbehandling. I 
slike tilfeller gjelder taushetsplikt for medlemmer av Eldrerådet som for øvrige kommunale 
tillitsvalgte slik dette framgår av lovverk og forskrifter. 
 
Regler for habilitet gjelder for medlemmer av Eldrerådet som for øvrige kommunale tillitsvalgte. 


11.5 Sekretariatets oppgaver 
Rådmann, eller den han/hun bemyndiger, har sekretariatsfunksjon for Eldrerådet med møte- og 
talerett.  
 
Eldrerådets sekretær fører utkast til protokoll og har ansvar for at sakene er forberedt før de blir lagt 
fram for eldrerådet.   
 
Det påligger sekretariatet i samråd med lederen å sørge for at saker som gjelder rådets 
ansvarsområde blir lagt fram for eldrerådet. 


12. Reglement for råd for mennesker med nedsatt 
funksjonsevne, jf lov om råd eller annen 
representasjonsordning i kommuner for mennesker med 
nedsatt funksjonsevne  


12.1 Valg og sammensetning 
Rådet består av fem medlemmer, to er politisk valgt og tre er fra funksjonshemmedes 
organisasjoner. Det samme gjelder varamedlemmer. 
 
De politiske representanter velges av kommunestyret blant kommunestyrets medlemmer og 
varamedlemmer. 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_7?q=kommuneloven#%C2%A731

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/2005-06-17-58?q=eldrer%C3%A5d

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/2005-06-17-58?q=eldrer%C3%A5d

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/2005-06-17-58?q=eldrer%C3%A5d
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Representanter for funksjonshemmede nomineres av organisasjonene og oppnevnes av 
kommunestyret for å sikre et bredest mulig erfaringsgrunnlag. 
 
Oppnevninga gjelder for en valgperiode dvs. fire år. Når rådet har mer enn fire medlemmer skal det 
være minst 40 % av hvert kjønn. 


12.2 Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne sitt ansvarsområde 
Det kommunale rådet skal på eget initiativ eller ved å få seg forelagt saker, arbeide med politikk for 
funksjonshemmede på alle områder i kommunen. De skal komme med uttalelser og være rådgivende 
og ha et spesielt fokus på universell utforming, informasjon og synliggjøring av behov for 
tilrettelegging som grupper av mennesker med nedsatt funksjonsevne har. De skal medvirke til at 
samfunnsskapte barrierer blir fjernet og at direkte og indirekte diskriminering av personer/grupper 
med ulike typer nedsatt funksjonsevne blir motarbeidet innfor hele det kommunale saksområdet. 


12.3 Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne sine møter og 
saksbehandling 


Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne har møter etter oppsatt plan. 
I tillegg skal det være møte når leder eller når minst tre medlemmer av rådet krever det. 
 
Saksdokumenter gjøres kjent for rådets medlemmer, samt ordfører, varaordfører, gruppeleder for 
politiske partier innvalgt i kommunestyret, rådmann og media. 
 
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne sine møter skal til vanlig være åpne, men de kan også 
ha lukkede møter dersom leder eller minst tre medlemmer ber om det, såkalte gruppemøter. 
 
Ordfører og rådmann, eller den de bemyndiger, har møte-, tale- og forslagsrett i Råd for mennesker 
med nedsatt funksjonsevne. 
Kommunelovens regler for taushetsplikt gjelder for Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 
sin virksomhet. 


12.4 Sekretariatets oppgaver 
Rådmann har sekretariatsfunksjon for Rådet for funksjonshemmede med møte- og talerett.   
 
Det føres protokoll og sekretariatet har ansvar for at sakene er forberedt før de blir lagt fram for 
rådet. Sekretæren har forslags- og talerett. 
 
Saksforberedelse og saksbehandling etter kommunelovens regler gjelder for Råd for mennesker med 
nedsatt funksjonsevne. 


13. Reglement for ungdomsrådet  


13.1 Valg og sammensetning 
Ungdomsrådet består av 12 representanter. Representantene skal være bosatt i Eidsberg kommune.  
 
Rådets medlemmer skal være i alderen 13 – 19 år. 
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Søsken kan ikke være representanter i ungdomsrådet samtidig. 
 
Representantene skal ikke representere noe politisk parti, d.v.s. ikke fremme noe politisk partis 
synspunkter i ungdomsrådet. Representantene kan likevel være medlem av et politisk parti. 
 
Representantene skal være fra forskjellige miljøer og ha ulike interesser slik at helheten av Eidsberg 
kommunes ungdom blir hørt. 
 
Ungdomsrådet selv velger inn nye medlemmer til rådet når representanter slutter av ulike grunner. 
Leder og nestleder velges av Ungdomsrådet selv for 1 år til vanlig ved skolestart (august måned). 


13.2 Ungdomsrådets ansvarsområde 
Ungdomsrådet skal arbeide med saker som opptar, angår og interesserer ungdom i Eidsberg 
kommune. De er et rådgivende organ for Eidsberg kommune. Rådet skal komme med forslag til tiltak 
som kan gjøre Eidsberg kommune til et bedre sted å bo for ungdom. 
 
Ungdomsrådet kan selv ta opp saker som er relevante for deres virksomhet. Ungdom i Eidsberg 
kommune oppfordres til å komme med forslag til rådet. 
 
Ungdomsrådet er et rådgivende organ og skal rapportere direkte til kommunestyret. 
 


13.3 Ungdomsrådets møter og saksbehandling 
Møteplan 
I tillegg skal det være møte når leder eller minst tre medlemmer av rådet krever det. 
 
Møter innkalles med normalt fem virkedagers varsel. Saksdokumenter gjøres kjent for rådets 
medlemmer, samt ordfører, varaordfører, gruppeleder for politiske partier innvalgt i kommunestyret, 
rådmann og presse. 
 
Ungdomsrådets møter skal være åpne,  
Ordfører og rådmann, eller den de bemyndiger, har møte-, tale- og forslagsrett i Ungdomsrådet. 
 
Det føres vedtaksprotokoll. Utskrift av protokollen legges ut på kommunens internettside og gjøres 
kjent for medlemmene, andre med møterett, samt de som får tilsendt saksliste. 
 
Ved uteblivelse tre ganger uten å melde forfall, tilskrives medlemmet om møteplikt, forfallsrutiner og 
spørsmål om videre medlemskap av Ungdomsrådet. 
 
Ved mer enn seks forfall for å prioritere andre ting, tilskrives medlemmet med spørsmål om videre 
medlemskap av Ungdomsrådet (gjelder ikke skole eller medisinske forhold). 
 
Ungdomsrådets medlemmer får møtegodtgjørelse etter kommunens regelverk. 
Kommunelovens regler for taushetsplikt gjelder for Ungdomsrådets virksomhet. 


13.4 Sekretariatets oppgaver 
Rådmann har sekretariatsfunksjon for Ungdomsrådet med møte- og talerett. 
 



http://www.eidsberg.kommune.no/
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Det føres protokoll og sekretariatet har ansvar for at sakene er forberedt før de blir lagt fram for 
rådet. Rådmann har forslags- og talerett. 
 
Saksforberedelse og saksbehandling etter kommunelovens regler gjelder for Ungdomsrådet. 
Det påligger rådmann i samråd med lederen å sørge for at saker som gjelder rådets ansvarsområde 
blir lagt fram for Ungdomsrådet. 


14. Reglement for Eidsberg kommunes representanter i 
interkommunale organer/selskaper   


14.1 Deltakelse, representasjon og oppgaver 
Eidsberg kommune deltar i interkommunale tiltak, styrer og råd slik det framgår av interkommunale 
avtaler og med de representanter som kommunestyret til en hver tid velger. 
 
Representanter til interkommunale selskapers representantskap og generalforsamlinger skal være 
ordfører og opposisjonsleder. Varaordfører og vararepresentant for opposisjonen er personlige 
vararepresentanter for ordfører og opposisjonsleder. Det velges det antall representanter og 
vararepresentanter som fremgår av de ulike selskapers avtaler/vedtekter. 
Når ordfører eller en annen folkevalgt er med i styret for et selskap, er vedkommende styremedlem 
og/eller styreleder for selskapet og har ikke rolle/funksjon som ordfører/folkevalgt. Det vises for 
øvrig til reglene for habilitet det gjelder det å være folkevalgt i kommunale organer og samtidig være 
representant til interkommunale selskaper. Hovedreglene er at en folkevalgt vil være inhabil når det 
gjelder behandling av saker fra det selskapet hvor den folkevalgte er styremedlem.  
Styret i interkommunale selskaper/aksjeselskaper svarer overfor selskapets 
representantskap/generalforsamling. Det vises til lov om interkommunale selskaper og lov om 
aksjeselskaper når det gjelder styrets/representantskapets ansvar og oppgaver. 


14.2 Rapportering 
Kommunens representanter til representantskap og generalforsamlinger får sitt oppdrag fra 
kommunestyret og er kommunens eierrepresentant. Når de ulike selskapers årsmeldinger og 
eierstrategier legges fram for kommunestyret, er kommunens representant til 
representantskapet/generalforsamlingen saksordfører. 
Selskapenes informasjon til representantskapene skal gjøres tilgjengelig for kommunestyret. 
Rådmann er ansvarlig for saksforberedelser av saker til kommunestyret fra de interkommunale 
selskaper, aksjeselskaper og andre interkommunale samarbeid hvor kommunen er eier. 


15. Reglement for ordfører og varaordfører 


15.1 Valg 
Kommunestyret velger selv blant formannskapets medlemmer ordfører Valget foretas for hele 
valgperioden. 


 Trer ordfører midlertidig ut av sitt verv, rykker varaordfører opp som ordfører og det velges 
midlertidig ny varaordfører. 


 Trer ordfører endelig ut av sitt verv, foretas nyvalg. 
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15.2 Ordførerens oppgaver 
Ordførerens oppgaver iht. kommunelovens § 9: 


 Ordfører leder møtene i kommunestyret, formannskapet og valgstyret.  


 Ordfører skal påse at forhandlingene foregår i samsvar med vedkommende organs 
forretningsorden, og ellers påse at det blir truffet gyldige vedtak. 


 Ordfører har plikt til å påse at de saker som er satt opp på sakskartet, er tilfredsstillende utredet. 


 Ordfører har plikt til å påse at protokollen fra møtet er i samsvar med vedtak i møte. 


 Ordfører har møte- og talerett i alle andre kommunale organer, men har bare stemmerett og 
forslagsrett hvis han eller hun er valgt medlem. 


 Ordfører kan la seg representere ved annet medlem av kommunestyret - i utgangspunktet 
varaordfører - i kommunens organer hvor han eller hun ikke er medlem. 


 Ordfører er kommunens rettslige representant og underskriver på dennes vegne i alle tilfelle 
hvor myndigheten ikke er tildelt andre. 


 
Ordførerens andre oppgaver og funksjoner: 


 Ordfører er det formelle bindeleddet mellom politikk og administrasjon. 


 Ordfører er formell kontaktperson for kommunens innbyggere, fylkeskommune og statlige 
organer. 


 Ordfører skal i utgangspunktet representere for kommunen. 


 Ordfører gis fullmakt til å representere Eidsberg kommune i generalforsamlinger i 
kommunestyreperioden. 


 Ordfører og varaordfører utarbeider rutiner for samarbeide om offisielle plikter og 
representasjon mht. at varaordfører kan tre inn i ordførers verv.  


 Ordføreren kan delegere representasjonsoppgaver til formannskapsmedlemmer og ledere av 
hovedutvalg. 


 
Ordførerens fullmakt i perioder med lengre opphold mellom formannskapsmøtene (ferie): 
Ordfører gis myndighet til å treffe vedtak i enkeltsaker og i type saker som ikke er av prinsipiell 
betydning på formannskapets vegne i perioder med lengre opphold mellom møter i formannskapet 
(ferier). 


15.3 Reglement for varaordfører  
Kommunestyret velger selv blant formannskapets medlemmer varaordfører for hele valgperioden. 
 
Trer ordfører midlertidig ut av sitt verv, rykker varaordfører opp som ordfører og kommunestyret 
velger midlertidig ny varaordfører. 
 
Trer ordfører endelig ut av sitt verv, foretar kommunestyret nyvalg av ordfører. Dersom varaordfører 
velges til ordfører, må det også velges ny varaordfører.  
 
Varaordførers funksjon som ordfører: 


 Varaordfører trer ikke automatisk inn i vervet som ordfører dersom ordfører har ferie eller er på 
reise og kan fungere som ordfører, for eksempel via elektroniske medier, eller kan avbryte 
ferie/reise.   


 Ordfører og varaordfører må samarbeide slik at varaordfører er tilgjengelig ved lengre fravær 
som ferie, sykdom og lignende. 


 Varaordfører trer inn i vervet som ordfører etter avtale med ordfører, både mht. offisielle plikter 
og representasjon. Ordfører og varaordfører utarbeider rutiner for samarbeide. 



http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-002.html#9
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 Varaordfører gis fullmakt til å representere Eidsberg kommune i generalforsamlinger i ordførers 
sted i kommunestyreperioden når denne ikke selv kan delta. 


 Varaordfører trer inn i vervet med rettigheter og plikter når ordfører har gjort det klart at 
ordfører ikke kan fungere for en viss tid. 


 Varaordfører trer inn i vervet når det oppstår enkeltsituasjoner hvor det kreves at det må 
handles raskt og det viser seg umulig for ordfører å ivareta ordførerfunksjonene. 


Funksjoner i henhold til kommunelovens § 9:    


 Varaordfører leder møtene i kommunestyret, formannskapet, det faste utvalg for plansaker og 
valgstyret ved ordførers midlertidige fravær.  


 Varaordfører leder møtene i ovennevnte organ i saker der ordfører holder innlegg eller er 
inhabil. 


 Varaordfører kan representere ordfører i organer der han eller hun ikke er medlem med 
ordførers rettigheter og plikter. 


16. Reglement for saker med saksordfører 


16.1 Saker med saksordfører 
Generelle prinsipp for disse sakene:  


 Fordelingskomiteen bestemmer hvilke saker som skal ha saksordfører og hvilket utvalg som 
skal ha saken  


 Saksordførersaker behandles kun i et utvalg 


 Formannskapet  innstiller direkte til kommunestyret i saker vedrørende kommuneplan og 
overordnede arealplaner 


 Miljø- og teknikkutvalget innstiller direkte til kommunestyret i saker delegert etter plan- og 
bygningsloven 


 
Saker som bør ha saksordfører er bl.a.: 


 Kommuneplaner: Planstrategi, samfunnsdel og arealdel. 


 Kommunedelplaner.  


 Strategiske styringsdokumenter. 


 Strategiske utrednings- og utviklingssaker. 


 Overordnende arealplaner. 


16.2 Saksgang for saker til kommunestyret 
Sakene har i hovedsak følgende forløp: 


 En sak oppstår. Saken meldes til rådmann eller ordfører. 


 Saken vurderes og settes på dagsorden til fordelingskomiteen. 


 Fordelingskomiteen bestemmer hvilke saker som skal ha saksordfører og hvilket utvalg som 
skal ha saken.  


 Utvalgsleder utpeker saksordfører som utvalget godkjenner.  


 Rådmannen utarbeider et oppstartsnotat til utvalget. Utvalget gir innspill i møtet.  


 Saksbehandler og saksordfører har dialog om eventuell underveismelding og andre aktuelle 
aktiviteter.  


 Eventuell underveismelding behandles i utvalget. Utvalget gir innspill.  


 Saksbehandler og saksordfører har dialog om ferdig saksutredning. 



http://www.lovdata.no/all/tl-19920925-107-002.html#9
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 Ferdig sak oversendes utvalget til behandling uten innstilling fra rådmannen. Rådmannens 
vurdering framkommer i saksframlegget.  


 Saksordfører skal fremme forslag til innstilling i utvalget. 


 Utvalgets vedtak i saken går videre som innstilling til formannskapet eller til kommunestyret. 


 Saken behandles eventuelt også av formannskapet, som i så fall innstiller til kommunestyret. 


 Kommunestyret fatter vedtak i saken. 
 


16.3 Oppnevnelse av saksordfører  
Saksordfører oppnevnes på følgende måte: 


 Saksordfører utpekes av utvalgsleder og godkjennes i utvalgsmøtet. 


 Saksordførervervet fordels jevnt blant representantene. 


 Det er kun faste representanter i utvalg som kan inneha vervet som saksordfører. 


 Kommunalt ansatte representanter skal ikke velges til saksordfører i saker som angår eget 
arbeidsområde. 


16.4 Saksordførerrollen i utvalget  
Saksordfører har følgende rolle i komiteen: 


 Rådmannen er ansvarlig for saksframlegget og at saken er forsvarlig utredet.  


 Saksordfører er utvalgets kontaktperson for administrasjonen i utredningsfasen.  


 Saksordfører deltar på andre aktiviteter utenom utvalgsmøtene ved behov, for eksempel 
høringsmøter og befaringer.  


 Saksordfører skal gi innspill til saksbehandler og sikre at utvalget får dekket sitt 
utredningsbehov.  


 Saksordfører skal sikre informasjon og medvirkning fra andre politiske utvalg.   


 Saksordfører skal sammenfatte utvalgets innspill i møtet. 


 Saksordfører skal fremme forslag til innstilling i utvalget når saken sluttbehandles.  


16.5 Saksordførerrollen i kommunestyret og formannskapet 
Saksordfører har følgende rolle i kommunestyret og formannskapet: 


 Saksordfører innkalles ved behandling av saken i formannskapet og kommunestyret.  


 Saksordfører som ikke er kommunestyrerepresentant fratrer møtet når innlegget er avsluttet 
og eventuelle spørsmål er besvart. Saksordfører deltar ikke i behandlingen.  


 Saksordfører innleder i saken. 


 Saksordfører skal på en upartisk måte sammenfatte hva saken gjelder. 


 Saksordfører skal gjengi flertallsavveininger og synspunkter opp mot mindretallets, samt 
konkludere med flertallets innstilling i saken ovenfor kommunestyret. 


 Saksordfører skal fremme utvalgets innstilling og ikke synet til eget parti.  


 Saksordfører svarer på eventuelle spørsmål i saken, eventuelt med bistand fra rådmannen.  


16.6 Saksordførers innlegg i kommunestyret 
Saksordførers innlegg i kommunestyret bør inneholde: 


 Innlede til diskusjon i kommunestyremøte. 


 Gi et kort sammendrag av de viktigste momentene i saken.  


 Gi et kort sammendrag av utvalgets arbeid, herunder:  


 Møter, høringer, orienteringer og befaringer 


 Om spesielle problemstillinger har vært drøftet særskilt 
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 Eventuelle mindretallssyn fra utvalget 


 Fremme komiteens og formannskapets innstilling i saken. Hvis utvalgets innstilling har blitt 
endret i formannskapet, skal saksordfører redegjøre for dette.   


17. Reglement for rådmann 


17.1 Formål 
Dette reglementet skal bidra til: 


 En hensiktsmessig og effektiv arbeidsdeling mellom politiske organer og rådmannen 


 At saker som videreutvikler kommunen som organisasjon og samfunn behandles politisk, 
mens saker som er av formell eller gjennomførende karakter behandles administrativt 


 Gi rådmannen nødvendig handlefrihet til å utvikle en effektiv organisasjon med vekt på å 
dekke innbyggernes behov innenfor de politiske opptrukne rammer 


 Sikre innbyggerne en rask og effektiv service og saksbehandling. 


17.2 Rådmannens ansvars- og arbeidsområder 
Rådmannen er øverste leder for kommunens administrasjon. Rådmannens rettigheter og plikter går 
bl.a. fram av kommuneloven. I medhold av kommuneloven § 23 nr. 4 delegeres til rådmannen 
myndighet til å treffe avgjørelser på kommunens vegne i enkeltsaker eller saker som ikke er av 
prinsipiell betydning i henhold til reglementets pkt. 15 om delegering etter særlov og andre vedtatte 
lokale reglementer. Delegeringen forutsetter at avgjørelsesmyndigheten ikke tilligger bystyret i 
henhold til lov, forskrift eller reglement.  
Rådmannen skal ha et særlig ansvar for å: 


 Lede administrasjonens arbeid med å forberede saker for de folkevalgte organene og se til at 
sakene er forsvarlig utredet bl.a. med hensyn til helhetsperspektiv og konsekvenser for 
kommunens visjon og overordnede planer, økonomi, miljø, personell og publikums krav til 
tjenester. 


 Gjennomføre og iverksette de politiske beslutningene 


 Sørge for god forvaltning og effektiv bruk av kommunens økonomiske ressurser, herunder 
etablere rutiner for internkontroll. 


 Videreutvikle, kvalitetssikre og tilpasse kommunale tjenester til de behov innbyggerne har. 


 Lede det strategiske plan- og utviklingsarbeidet i kommunen. 


 Motivere og utvikle kommunens ansatte innenfor en fleksibel og effektiv organisasjon. 


 Inneha kommunens overordnede ansvar for arbeidet med helse, miljø og sikkerhet. 


 Følge opp kommunens øvrige ledere. 


 Delta i kommunens interkommunale samarbeid og ekstern profilering. 


 Rapportere på de ulike resultatområder ihht. helhetlig styringsmodell herunder f.eks. å 
foreta brukerundersøkelser. 


 Informere utvalgene og komiteene om aktuelle forhold og utfordringer innen utvalgets 
ansvarsområde, herunder om prinsipielle sider ved kommunens tjenester/tiltak/ ytelser til 
brukere/klienter. 


17.3 Generell myndighet  
Rådmannen delegeres myndighet til å treffe vedtak i enkeltsaker eller typer av saker som ikke er av 
prinsipiell betydning. 
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Myndighet i økonomisaker 
Rådmannen har myndighet til å disponere budsjettet innenfor de rammer som budsjettet er vedtatt 
på av kommunestyret. Endringer innenfor rammene må ikke medføre endringer av prinsipiell 
karakter. Myndigheten gjelder både inntekter og utgifter.  
 
Rådmannen har myndighet til å foreta endringer i budsjettet som følge av organisatoriske endringer 
som medfører flytting av oppgaver og ansvar. 
 
Rådmannen gis myndighet til å foreta alle enkeltinnkjøp innenfor driftsbudsjettet med unntak av de 
anskaffelser som etter kommuneloven skal inngås av kommunestyret selv. 
 
Når kommunestyret har vedtatt et kostnadsoverslag for et investeringsprosjekt, kan dette bare 
forhøyes av kommunestryet selv. 
 
Kommunestyret skal etter første og andre tertial få seg forelagt tilstandsrapporter så langt i året som 
viser avvik sett i forhold til de mål og premisser som er vedtatt i økonomiplan og årsbudsjett. 
Vesentlige avvik skal kommenteres særskilt med angivelse av hvilke tiltak som skal iverksettes. 
Prognoser for resten av året skal beskrives i rapporten. Andre vesentlige avvik skal meldes 
kommunestyret umiddelbart, utover de fastsatte rapporteringstidspunktene. 
For investeringer skal fremdriften og økonomiske forhold kommenteres. Investeringsprosjekter som 
er avsluttet skal fremlegges for kommunestyret. Alle investeringsprosjekter over 10 millioner kroner 
skal rapporteres og avsluttes med prosjektregnskap i egen sak til kommunestyret. For investeringer 
med en anskaffelseskostnad under 10 millioner kroner skal investeringsprosjektene avsluttes i 
forbindelse med regnskapsavleggelsen eller gjennom tertialrapportering.  
Rådmannen gis myndighet til å sikre følgende økonomiske interesser: 


 Å frafalle kommunal pant for lån, samt frafalle prioritet når det ikke medfører økt tapsrisiko 
for kommunen. 


 Å iverksette rettslig inkasso for kommunens krav. 


 Å avtale avdragstid på kommunale krav. 


 Ettergi beløp under 100 000 kroner når kravet anses for uerholdelig/tap er konstatert.   


 Å avsette bevilgninger på budsjettansvarsområdene til bestemte formål for senere bruk og 
som ikke er i strid med kommunestyrets forutsetninger. 


 Å bruke tidligere avsetninger til det fastsatte formål. 
 
Rådmannens øvrige myndighet innenfor økonomiområdet, fremkommer i egne reglement som bl.a.: 


 Finansreglement for Eidsberg kommune. 
 
Myndighet i utøvelse av arbeidsgiverpolitikk 
Saker som ikke er av prinsipiell betydning, og som delegeres rådmannen er: 


 Å vedta intern organisering av kommunens virksomheter og staber 


 Å disponere den samlede bemanning innenfor rammer vedtatt av det partssammensatte 
utvalg etter kommunelovens §24 og hovedavtalens del B §4/formannskapet/kommunestyre, 
herunder f.eks. overføring av stillinger og personer mellom kommuneområder og enheter 


 Å tilsette og foreta lønnsfastsettelse i alle stillinger hvor dette ikke iht. særskilt lov eller 
bestemmelse er tillagt annet organ 


 Rådmann informerer formannskapet om ansettelse av nye ledere (jf hta kap 3). 


 Å opprette og omgjøre stillinger innenfor budsjettets rammer 


 Inndragning og reduksjon av stillinger 
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 Å godkjenne stillingsbeskrivelser og annonser for stillinger 


 Å treffe avgjørelse i alle personalsaker innenfor de retningslinjer som det partssammensatte 
utvalg etter kommunelovens §24 og hovedavtalens del B §4 eller kommunestyret fastsetter 


 Å tildele mobiltelefon og godkjenne bruk av egen bil i tjenesten 


 Å arbeide med helse-, miljø og sikkerhet, herunder utpeke arbeidsgivers representanter til 
arbeidsmiljøutvalget og evt. underutvalg 


 
Myndighet til å fatte vedtak med hjemmel i særlov 


 Fremgår av dette reglements kap 18.3.  
 
Annen myndighet 
Rådmannen tildeles myndighet i ikke prinsipielle saker også på følgende områder: 
 
Anmeldelser/påtale 


 Å begjære offentlig påtale 
 
Møte på kommunens vegne 


 Å møte på vegne av kommunen ved kart- og delingsforretninger og i andre saker der 
kommunen skal møte som grunneier 


 Å møte ved tvangsauksjoner, samt gi bud for å sikre kommunens interesser på grunnlag av 
retningslinjer gitt av formannskapet 


 
Forvaltning av kommunens aktiva 


 Å foreta innkjøp av maskiner og utstyr m.v. innenfor budsjettets rammer og/eller etter 
nærmere retningslinjer 


 Å forvalte kommunens faste eiendommer i samsvar med vedtatte retningslinjer  


 Å inngå festekontrakter, jordleiekontrakter, husleiekontrakter mv. 


 Å forlenge eksisterende festekontrakter 


 Å godkjenne ny fester i de tilfeller kontrakten sier at dette må gjøres 


 Å slette festekontrakter 


 Å frafalle forkjøpsrett ved enkeltoverdragelser av eiendommer 


 Å slette tingsrettslige heftelser/servitutter der kommunen er rettighetshaver 


 Å gi erklæringer/tillatelser/servitutter/rettigheter vedr. bl.a. ledninger, kabler, telebokser 
o.l., vann- og avløpsledninger på kommunal grunn 


 Å underskrive leiekontrakter – både inn- og utleie 


 Å forvalte skogdriften i kommuneskogene herunder fordeling av jaktretten i de kommunale 
skogeiendommer  


 Å velge entrepriseform og anta anbud i byggeprosjekter innenfor reglement og rammer 
vedtatt av kommunestyret  


 
Utkastelse 


 Å foreta nødvendige rettslige skritt i forbindelse med utkastelse i husleieforhold, andre 
ulovlige besittelsesforhold jf. tvangsfullbyrdelsesloven 


 
Diverse 


 Å rekvirere kart- og delingsforretninger 


 Å inngå avtaler om bruk av reklame  
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 Å fordele støtte til politiske partier etter regler fastsatt av staten 
 
Rådmannen kan videredelegere myndighet såfremt kommunestyret ikke har bestemt noe annet. 
 
Rådmannen innstiller i alle saker til første folkevalgte organ, med unntak av saker som har 
saksordfører. 


18. Delegering etter særlov 


18.1 Formål 


Dette reglementet skal bidra til: 


 En hensiktsmessig og effektiv arbeidsdeling mellom politiske organer og rådmannen 


18.2 Fordeling av kommunens ansvar, myndighet og oppgaver etter særlover 


Kommunen er tillagt ansvar, myndighet og oppgaver med hjemmel i en rekke særlover med 
tilhørende forskrifter. Hovedprinsippet er at kommunens ansvar, myndighet og oppgaver med 
hjemmel i særlover i hovedsak er lagt til faste utvalg.  


Der hvor det ikke er avklart hvilke politisk organ som er tildelt kommunens ansvar, myndighet eller 
oppgave etter særlov, kan fordelingskomitéen avklare dette. Ellers legges kommunens ansvar, 
myndighet eller oppgave etter særlov til formannskapet.  


18.3 Prinsipper for delegering  


Saker av prinsipiell karakter skal alltid behandles i et politisk organ. Krever saken at det etableres 
kommunale retningslinjer, vedtekter eller lokal forskrift skal saken behandles av kommunestyret. 


Rådmannen delegeres myndighet til å treffe vedtak i enkeltsaker eller typer av saker som ikke er av 
prinsipiell betydning, kfr reglement for livsløpsutvalget og miljø- og teknikkutvalget. 


Det gjelder hovedsakelig myndighet til å fatte vedtak  innenfor: 


 Lov om kommunale helse- og omsorgstjenester 


 Lov om sosiale tjenester etter arbeids- og velferdsforvaltningen 


 Lov om folkehelsearbeid 


 Lov om introduksjonsordning og norskopplæring 


 Lov om grunnskolen og den videregående opplæringa  


 Lov om folkebibliotek 


 Lov om offentlige styresmakters ansvar for kulturvirksomhet 


 Lov om barnehager 


 Lov om barnevernstjenester (som ikke er lagt til den som er barnevernsfaglig ansvarlig)  


 Lov om planlegging og byggesaksbehandling  


 Lov om naturvern 


 Lov om friluftslivet 


 Lov om motorferdsel i utmark og vassdrag 


 Lov om vern mot forurensning  


 Lov om vassdrag og grunnvann 


 Lov om jord 
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 Lov om skogbruk 


 Lov om vegar 


 Lov om rettshøve mellom grannar 


 Lov om husleieavtaler 


 Lov om husbanken 


 Lov om forvaltning av naturens mangfold 


 Lov om konsesjon ved erverv av fast eiendom 


 Lov om eiendomsregistrering (matrikkelloven) 


 Lov om vern mot brann, eksplosjon og ulykker med farlig stoff og om brannvesentes 
redningsoppgaver (som ikke er lagt til brannsjefen) 


 Lov om kulturminner 


 Listen over er ikke uttømmende 


19. Regler for politiske saks- og møteprosesser 


19.1 Generelt 
Reglene som følger under gjelder for alle komitéer og utvalg med unntak av reglene for 
interpellasjon, kfr kap. 17.23 og reglene for spørretime, kfr kap. 17.24 som bare gjelder for 
kommunestyret. 
For øvrig vises til sakbehandlingsreglene i kommunelovens kap 6. 
 
For et folkevalgt organ skal være lovlig satt må det følge de bestemmelser som fremgår av 
kommuneloven og dette reglementet. 


19.2 Møteprinsippet, jf kommunelovens §30 
Folkevalgte organer treffer sine vedtak i møter. 
 
Når det er påkrevd å få avgjort en sak før neste møte, kan lederen for det folkevalgte organ beslutte  
at saken opp til behandling ved fjernmøte eller ved skriftlig saksbehandling 


19.3 Møteplan, jf kommunelovens §32 
Ordføreren sørger for at det settes opp forslag til møteplan for kommunestyret, formannskapet, 
livsløpsutvalget og miljø- og teknikkutvalget. Møteplanen settes opp for et halvt år av gangen, og er 
slik samordnet at det sikrer en effektiv saksbehandling. Møteplanen legges fram for kommunestyret.  
 
Møteplan kunngjøres på en hensiktsmessig måte. 
 
Møtestart avtales i det enkelte folkevalgte organ. Møte avholdes når lederen eller 1/3 av det 
folkevalgte organets medlemmer krever det. 


19.4 Saksplan 
Hvert folkevalgt organ med definert saksområde skal for et halvt år om gangen få seg forelagt en 
plan til orientering for de saker/saksområder/tema som organet ønsker å ta opp og i hvilket møte i 
henhold til møteplanen. Denne saksplanen skal være retningsgivende for rådmannens prioriteringer 
og forberedelse av saker.  
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I hvert møte skal rådmannen i tillegg orientere om saker som er kommet inn og som er under 
forberedelse til det folkevalgte organet. Det skal vektlegges å trekke de folkevalgte organene tidlig 
inn i saksområdene.  Saksplanen ajourføres løpende med innkomne saker og når de planlegges for 
behandling.  


19.5 Saksforberedelse og saksdokument 
Rådmannen har ansvaret for at saker som behandles i folkevalgte organer er forsvarlig utredet, jf. 
kommuneloven § 23, annet ledd.  
 
Saksframleggene skal være korte og oversiktlige, omfatte hovedproblemstillinger, alternative 
løsninger og rådmannens vurderinger. Rådmannen innstiller i alle saker til første folkevalgte organ, 
med unntak av saker som har saksordfører. 
 
Bruk av vedlegg skal unngås med mindre det er nødvendig for å få saken tilstrekkelig belyst og 
dokumentert. Det skal vurderes om utrykte vedlegg kan benyttes. 


19.6 Sekretærbistand til de folkevalgte organer 
Rådmannen har ansvar for sekretærfunksjoner for alle folkevalgte organer. Rådmannen kan utpeke 
særskilte sekretærer for hvert folkevalgt organ. 


19.7 Innkalling og saksliste, jf. Kommuneloven §32 
Det er lederen av det respektive folkevalgte organ som har ansvaret for å sette opp saksliste for det 
enkelte møte. 
 
Innkalling med saksliste og saksdokumenter skal til vanlig sendes ut senest 10 dager før møtet skal 
avholdes. Sakslisten skal sendes alle faste medlemmer, varamedlemmer, ordfører, revisor, 
kontrollutvalget, rådmannen og lokal presse.  
 
Innkallingen kunngjøres på en hensiktsmessig måte. 


19.8 Forfall – ugildhet – vararepresentanter, jf. Kommunelovens § 40 og 
forvaltningslovens bestemmelser  


Et medlem som ikke kan møte på grunn av lovlig forfall, skal uten opphold melde dette med 
forfallsgrunn til politisk sekretariat, som straks innkaller varamedlem. 
 
Et medlem skal i god tid ta opp habilitetsspørsmål med organets leder. Politisk sekretariat gis beskjed 
slik at det kan innkalles varamedlem. Det folkevalgte organet avgjør selv spørsmålet om habilitet. 
 
Har et varamedlem lovlig tatt sete i forsamlingen, og den hvis plass han/hun har inntatt (eller et 
varamedlem som i nummerorden står foran ham/henne) deretter innfinner seg, tar han/hun del i 
møtet inntil angjeldende sak er ferdigbehandlet. 
 
Medlem eller varamedlem som kommer etter at møtet er satt, og mens en sak er under behandling, 
kan først tiltre etter at angjeldende sak er ferdigbehandlet. 


19.9 Møteoffentlighet, jf. Kommuneloven §31 
Alle møter i folkevalgte organer holdes for åpne dører. 
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Unntak fra dette er når behandling i lukket møte følger av lovbestemt taushetsplikt eller hvor 
hensynet til personvern eller andre tungtveiende private eller offentlige interesser tilsier det  jf. 
kommuneloven § 31 nr.3, 4 og 5 . 


19.10 Taushetsplikt, jf.  forvaltningslovens §13.  
Medlemmer og ansatte som deltar i behandlingen av taushetsbelagte saker etter forvaltningsloven 
§13 er bundet av taushetsplikten slik denne er definert i samme lov.  


For saker som ikke er omfattet av lovbestemt taushetsplikt, men som likevel er behandlet i lukket 
møte, gjelder taushetsplikten inntil den blir opphevet eller begrunnelsen for behandlingen i lukket 
møte faller bort. 


19.11 Vedtaksførhet, jf. Kommuneloven §33 
Det folkevalgte organet er beslutningsdyktig når minst halvparten av medlemmene er til stede. 
Avgjørelser treffes med alminnelig flertall hvis ikke annet følger av lov. Ved stemmelikhet er lederens 
stemme avgjørende, dersom ikke annet følger av lov. 


19.12 Møteledelse – gjennomføring av møtet, jf. Kommunelovens § 32 og 35  
Møtet ledes av det folkevalgte organets leder eller nestleder. Møtet avvikles i henhold til god 
møteskikk for kommunale organer. Avstemninger foregår i henhold til kommuneloven § 35. Alle 
avklaringer om gjennomføring av møtet, vedtas av organet selv med alminnelig flertall hvis ikke 
annet følger av lov. 
 
Har leder eller nestleder av det folkevalgte organet forfall (eller dersom ordfører/varaordfører har 
forfall i kommunestyret/formannskapet) velges det en ordstyrer. 


19.13 Endring av saksliste, jf. Kommuneloven §34 
Folkevalgt organ kan med alminnelig flertall vedta å utsette realitetsbehandlingen av en sak på den 
utsendte saklisten. Det kan også treffe vedtak i sak som ikke er oppført på saklisten, hvis ikke 
møteleder eller 1/3 av de møtende medlemmene motsetter seg dette. 


19.14 Talernes rekkefølge - replikker 
Talerne får ordet i den rekkefølge de ber om det. Ber flere om ordet samtidig, avgjør møtelederen 
rekkefølgen mellom dem. 
 
Det gis anledning til korte replikker utenfor tur i tilknytning til siste talers innlegg. En taler kan under 
et slikt replikkordskifte ikke få ordet mer enn en gang med taletid høyst to minutter. Den hvis innlegg 
gir årsak til replikkordskifte kan svare på innleggene særskilt eller samlet, og møteleder kan i siste 
tilfelle gi vedkommende mer enn to minutters taletid. Replikkordskifte som helhet må ikke vare mer 
enn ti minutter, med mindre det folkevalgte organet selv etter forslag fra møteleder vedtar å 
forlenge det med ytterligere ti minutter. 


19.15 Når medlemmene tar del i ordskiftet 
Talerne skal rette sine ord til møtelederen, ikke forsamlingen. Han/Hun skal holde seg nøye til den 
sak eller den del av saken som ordskiftet gjelder. Møtelederen skal se til at det blir gjort. 
 
Det må ikke sies noe som krenker forsamlingen, noen av medlemmene eller andre. Det skal ikke 
lages støy som uttrykk for misnøye eller bifall. 
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Overtrer noen reglementets ordensregler skal møtelederen advare vedkommende, om nødvendig to 
ganger. Retter vedkommende seg fremdeles ikke etter reglementet, kan møtelederen ta fra 
ham/henne ordet eller ved avstemning la forsamlingen avgjøre om vedkommende skal stenges ute 
fra resten av møtet. 


19.16 Møteleders stilling under ordskiftet  
Møtelederen må ikke avbryte noen som har ordet, med mindre det skjer for å opprettholde de 
bestemmelser som er gitt i reglementet, eller for å rette misforståelser fra talerens side. 
 
Vil møtelederen ta del i debatten, skal han/hun overlate ledelsen av forhandlingene til en annen. 


19.17 Avgrensning og avslutning av ordskiftet  
Før ordskiftet i en sak er begynt og under ordskiftet, kan det folkevalgte organet med alminnelig 
flertall vedta at taletiden skal avgrenses til et bestemt antall minutter for hvert innlegg. Fra dette kan 
dog med alminnelig flertall gjøres unntak for rådmannen eller den han/hun bemyndiger, talsmann 
for hvert politisk parti innen forsamlingen og for dem som for anledningen er valgt som talsmann for 
grupper innen forsamlingen, når møtelederen har fått melding om slikt valg før ordskiftet begynner. 
 
Finner det folkevalgte organet at en sak er drøftet ferdig, kan det med alminnelig flertall vedta å 
avslutte ordskiftet om saken. Møteleder kan beslutte tilsvarende.  
Ved behandlingen av forslag om å korte av taletiden eller om å avslutte ordskiftet, må bare en taler 
fra hver gruppe ta ordet (en for og en imot forslaget), hver bare en gang og med høyst to minutters 
taletid. 
 
Møteleder kan vedta at det settes strek for inntegning av talere. Representanter som vil fremme 
forslag i saken skal etter oppfordring fra møteleder straks innlevere disse. Forslag utover dette kan 
bare fremmes dersom det folkevalgte organet med alminnelig flertall har tillatt dette. Det folkevalgte 
organet kan da omgjøre vedtaket om å sette strek. Slikt vedtak gjøres med flertall av de stemmer 
som er avgitt. 


19.18 Forslag  
Forslag til vedtak i en sak kan ikke settes fram av andre enn det folkevalgte organet selv og av 
rådmannen, med mindre særlig lovbestemmelse også gir andre rett til å sette fram forslag. 


19.19 Saken tas opp til avstemming, jf. Kommuneloven §35 flg 
Når ordskiftet er avsluttet, sier møtelederen fra om at saken tas opp til avstemning. Fra da av og til 
den er avgjort  må det ikke være mer ordskifte, eller settes fram noe nytt forslag. Heller ikke er det i 
dette tidsrom anledning til å ta noen annen sak opp til behandling. 
 
Dersom det under behandlingen av en sak framsettes utsettelsesforslag, skal det foretas avstemning 
over utsettelsesforslaget umiddelbart. Dersom noen ønsker å ta ordet, må det  gjelde 
utsettelsesforslaget. Faller utsettelsesforslaget, fortsetter behandlingen av saken. 
 
Bare de medlemmene som er tilstede i det øyeblikket saken tas opp til avstemning, har rett til å 
stemme. De kan ikke forlate møtet før avstemningen er ferdig, og plikter å stemme. 
 
Skal det stemmes over flere forslag, setter møtelederen fram forslag om rekkefølgen av 
stemmegivningene. Blir det ordskifte om dette, skal møtelederen nøye se til at talerne holder seg til 
avstemningsspørsmålet. 
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19.20 Prøveavstemning  
Før endelig avstemning i en sak, kan forsamlingen vedta prøveavstemninger som ikke er bindende. 
 
Er den tilråding eller det forslag som det skal stemmes over, delt i flere poster eller paragrafer, 
bør/kan det i alminnelighet stemmes foreløpig over hver enkelt post eller paragraf, og deretter til 
slutt, i tilfelle også her etter en prøveavstemning, over hele forslaget. 


19.21 Stemmemåten  
Avstemningen kan iverksettes på en av disse måtene: 


 Ved stilltiende godkjenning, når ingen uttaler seg mot et forslag som møtelederen setter 
fram med spørsmål om noen har noe å uttale mot det 


 Ved at møtelederen oppfordrer de medlemmene som er mot et forslag, til å reise seg eller til 
å rekke opp hånden. Når møtelederen bestemmer det, eller ett medlem krever det, holdes 
kontraprøve ved at deretter de som stemmer for forslaget reiser seg eller rekker opp hånden 


 Ved navneopprop, ja eller nei som svar. Det bestemmes ved loddtrekning hvilket navn 
oppropet skal begynne med, og det fortsettes så i alfabetisk orden. Et medlem som 
møtelederen oppnevner, kontrollerer stemmegivningen ved merking på 
medlemsfortegnelsen 


 Ved sedler uten underskrift. To medlemmer som møtelederen oppnevner, teller opp 
stemmene. 


 
Stemmesedler kan bare brukes ved valg og ved ansettelse av tjenestemenn dersom ett medlem 
krever det. 
 
Står ved avstemningen stemmene likt, gjør møtelederens stemme utslaget; dog gjelder ved valg og 
ved ansettelse kommunelovens bestemmelser. 


19.22 Orden i møtesalen 
Møtelederen skal sørge for å opprettholde god orden i møtesalen og i bygningen ellers. Han/hun skal 
således se til at talerne ikke avbrytes eller forstyrres. Hvis tilhørerne (publikum) ved meningsytringer 
eller på en annen måte forstyrrer ordskiftet, eller for øvrig opptrer på en måte som strider mot god 
orden, kan møtelederen la tilhørerplassene tømmes eller vise vedkommende tilhører ut. 
 
Tegninger, tabeller eller lignende må ikke medtas i salen under møtene, med mindre møtelederen 
eller i tilfelle det folkevalgte organet samtykker til det. 


19.23 Spørsmål og forespørsler (interpellasjoner), jf. Kommuneloven §34 
Av kommuneloven § 34 nr. 2 fremgår det at spørsmål/interpellasjon (om saker som ikke står på 
dagsorden) kan rettes til lederen i møtet. Dersom medlemmet ønsker et utfyllende svar, gjelder 
følgende regler: 
 
Spørsmål 
Spørsmålet må være levert inn skriftlig så tidlig som mulig før møtet, og senest slik at leder av det 
folkevalgte organ har 2 hele virkedager til å besvare spørsmålet. 
 
Leder av det folkevalgte organet bestemmer om spørsmålet skal besvares før eller etter den øvrige 
saksliste. 
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Spørreren retter selv spørsmålet muntlig til lederen av det folkevalgte organet, og kan da få adgang 
til å grunngi dette. I tilfelle settes taletiden til 5 minutter. Er spørreren ikke til stede i møtet, kan et 
annet medlem ta opp spørsmålet. Dette må i tilfelle meddeles lederen av det folkevalgte organet før 
møtet tar til. Hvis ikke, anses spørsmålet som bortfalt. 
 
Lederen av det folkevalgte organet besvarer spørsmålet. Svaret vedlegges protokollen. 
 
Etter at svar er avgitt, har spørreren adgang til å stille et tilleggsspørsmål som må ha sammenheng 
med det opprinnelige spørsmålet. 
Det tillates ikke debatt i forbindelse med spørsmålet, og det er ikke adgang til å fremsette forslag. 
 
Forespørsel (interpellasjon) (kun for kommunestyret) 
Interpellasjonen må være innlevert skriftlig så tidlig som mulig før det bystyremøte den ønskes 
besvart i, senest 5 virkedager før kommunestyremøtet (når kommunestyremøter holdes en torsdag 
må interpellasjonen være ordføreren i hende torsdag ved arbeidstidens begynnelse 1 uke før møtet). 
 
Interpellasjonen gjøres kjent for bystyrets medlemmer ved at den sendes ut sammen med 
saksdokumentene og saksliste. 
 
Interpellasjonen behandles ved møtets slutt, og etter at de øvrige sakene i det oppsatte møtekartet 
er ferdig behandlet. Den som har meldt interpellasjonen har adgang til å fremlegge en muntlig 
begrunnelse. I tilfelle settes taletiden til 5 minutter. 
Ordføreren besvarer interpellasjonen. Svaret vedlegges protokollen. 
Ved eventuelt ordskifte i forbindelse med interpellasjonen, kan interpellanten, rådmannen og 
gruppelederne for de politiske partiene i bystyret ha ordet 2 ganger. For øvrig skal ingen ha ordet 
mer enn 1 gang. 
Forslag som måtte bli framsatt i forbindelse med interpellasjonen kan ikke avgjøres i møtet hvis 
ordføreren eller 1/3 av de møtende representantene motsetter seg det, jf. kommunelovens 
bestemmelser (§34) om saker som ikke står på dagsordenen. 


19.24 Spørretime (kun for kommunestyret)  
Ved begynnelsen av hvert kommunestyremøte er det anledning for kommunens innbyggere å reise 
spørsmål fra kommunestyrets talerstol. 
Den som vil reise et spørsmål, må være til sted i kommunestyresalen ved møtets åpning. Ordføreren 
ordner avviklingen av spørsmålene innenfor en tidsramme på inntil 30 minutter. 


19.25 Møtebok,  jf. Kommuneloven §30 
Alle politiske organer fører møtebok fra sine forhandlinger. Møteboka skal vise gangen i 
forhandlingene, framsatte forslag, hvem som har deltatt i debatten (kommunestyret og 
formannskapet) og måten vedtakene er fattet på. Videre skal det fremgå hvilke partier som har 
stemt for hvilket forslag. 
 
Møteleder – eller i tilfelle protest blir reist – det folkevalgte organet, avgjør ved alminnelig flertall om 
protokolltilførsler skal tillates. 
 
Møteboken skal behandles og godkjennes på det  folkevalgte organets påfølgende møte og 
underskrives av de medlemmene som er tilstede på det møtet som godkjente protokollen.  
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Den godkjente møteprotokollen skal sendes det folkevalgte organets faste medlemmer, rådmannen, 
revisjon, kontrollutvalgets sekretariat og offentliggjøres på en hensiktsmessig måte.. 


19.26 Høringer 
De politiske organer kan beslutte å gjennomføre høringer i forbindelse med behandlingen av 
konkrete saker eller for belysning av ulike saksforhold. Høringer (både allmannamøter og begrensede 
høringer) er i utgangspunktet åpne, jf. punktet om møteoffentlighet over. 
 
Høringene ledes av det folkevalgte organets leder som har ansvaret for forberedelsen og 
gjennomføringen i samråd med sitt organ. Det kan engasjeres innledere til høringene. Det fattes 
ingen beslutninger. Det føres et kort og oppsummerende referat fra høringene. 


19.27 Utvalg for tids- og saksavgrensede oppgaver (ad hoc), jf kommunelovens §10 
nr. 5 


De folkevalgte organer kan nedsette ad hoc-utvalg for å ivareta tids- og saksavgrensede oppgaver 
innenfor organets arbeids- og ansvarsområde. Ad hoc-utvalg kan bestå både av representanter fra 
organet selv og andre. Ad hoc-utvalg kan tildeles myndighet til å avgjøre enkeltsaker som har direkte 
tilknytning til oppdraget. 
 
Dersom man ønsker å ha med seg representanter fra administrasjonen i ad hoc-utvalg plukker 
rådmannen selv ut hvem som skal være med. 
 
Ad hoc-utvalget kan også innstille i saker. 


19.28 Andre møtedeltakere - utsendinger  
I møtet kan de folkevalgte organene ta i mot utsendinger fra interessegrupper o.l. som ønsker å 
uttale seg om en sak som er til behandling. Slike utsendinger skal kontakte lederen av organet i 
forkant og gjøre avtale om den praktiske gjennomføringen. 
 
Rådmannen eller den han/hun bemyndiger, kan delta i de folkevalgte organenes møter og har tale- 
og forslagsrett. 


19.29 Lovlighetskontroll, jf. kommunelovens §59  
Tre eller flere medlemmer av kommunestyret kan sammen bringe en avgjørelse truffet av folkevalgt 
organ eller rådmannen inn for departementet til lovlighetskontroll. Tidsfristen for krav om 
lovlighetskontroll er 3 uker fra vedtaket er fattet. 


19.30 Folkevalgtes innsynsrett, jf. offentlighetsloven, forvaltningsloven og 
kommuneloven  


Kommunestyret har rett til innsyn i alle kommunale saksdokumenter med de presiseringer som 
følger av reglene nedenfor. 
 
Formannskapet, faste komitéer/utvalg og andre folkevalgte organ har rett til innsyn i 
saksdokumenter som omfatter de deler av kommunens virksomhet som ligger innenfor organets 
virkeområde eller som er nødvendige for vedkommende organs behandling av en konkret sak. 
 
Ethvert medlem og varamedlem av folkevalgt organ har rett til innsyn i dokumentene i saker som 
behandles i vedkommende organ. 



https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1992-09-25-107/KAPITTEL_8#KAPITTEL_8
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Minst tre medlemmer i kommunestyret kan kreve innsyn i alle kommunale saksdokumenter når 
tidspunktet for innsyn er inntrådt, jf. nedenfor. Ordføreren har en selvstendig rett til innsyn i alle 
saksdokumenter på tilsvarende grunnlag. 
Formannskapet, faste komitéer/utvalg og andre folkevalgte organ kan vedta innsyn for sitt bruk i 
andre organs saksdokumenter når minst 1/3 av medlemmene stemmer for det. 
 
Retten til innsyn inntrer når saken er fremlagt/utsendt til politisk behandling. For saker som avgjøres 
av rådmannen gjelder retten til innsyn fra det tidspunkt saken er ferdigbehandlet. 
 
I utgangspunktet omfatter ikke folkevalgtes rett til innsyn taushetsbelagte opplysninger. 
Kommunestyret og andre folkevalgte organ kan imidlertid ved flertallsvedtak kreve innsyn i 
taushetsbelagte opplysninger når det er et klart behov for dette ved behandling av en konkret sak i 
vedkommende organ, jf. forvaltningsloven § 13 b nr. 2 og 4.  
 
Henvendelser om innsyn i saksdokumenter skal rettes til rådmannen. 


19.31 Iverksetting av vedtak  
Rådmannen skal påse at vedtak gjort av folkevalgte organ blir iverksatt.  
 
Rådmannen skal gi en statusrapport over når det gjelder oppfølging og iverksetting av politiske 
vedtak på kommunestyrets møter.   


19.32 Henvendelser fra folkevalgte til administrasjonen 
Med unntak av faktaspørsmål, skal henvendelser fra folkevalgte kanaliseres  
gjennom ordfører, ledere av faste komitéer/utvalg eller gruppelederne til rådmannen. 
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1. Godtgjørelse til folkevalgte 


1.1 Godtgjørelse til ordfører 
Ordfører ytes en fast årlig godtgjørelse lik stortingsrepresentantenes årlige godtgjørelse.  
Godtgjørelsen dekker alle oppdrag ordfører utfører for kommunen.  
 
Ved utløpet av vervet som ordfører gis han/hun en godtgjørelse i tre måneder etter valgperiodens 
utløp.  
 
Det skal inngås egen avtale med ordfører som skal godkjennes av formannskapet. 


1.2 Godtgjørelse til varaordfører 
Varaordfører ytes en fast godtgjørelse på 40 % av ordførerens godtgjørelse. Godtgjørelsen dekker 
alle oppdrag han/hun utfører som varaordfører i kommunen. 
 
Dersom varaordfører har permisjon eller langvarig fravær tilfaller godtgjørelsen den som i fraværet 
fungerer som varaordfører.  
 
Det skal inngås egen avtale med varaordfører som skal godkjennes av formannskapet. 


1.3 Møtegodtgjørelse til kommunestyret 


Medlemmer av kommunestyret gis en møtegodtgjørelse på 0,17 % av ordførerens godtgjørelse pr 
møte.  


Vararepresentanter gis samme møtegodtgjørelse, når de møter.  


1.4 Møtegodtgjørelse til formannskapet 


Medlemmer av formannskapet gis en møtegodtgjørelse på 0,25 % av ordførerens godtgjørelse pr 
møte.  


Vararepresentanter gis samme møtegodtgjørelse, når de møter.  


1.5 Møtegodtgjørelse til det partssammensatte utvalg, fritids- og 
livsløpsutvalget, miljø- og teknikkutvalget, kontrollutvalget og andre utvalg 


De politisk valgte medlemmene til det partssammensatte utvalget gis en møtegodtgjørelse på 0,17 % 
av ordførerens godtgjørelse pr møte. Medlemmer av fritids- og livsløpsutvalget, miljø- og 
teknikkutvalget og kontrollutvalget gis en møtegodtgjørelse på 0,17 % av ordførerens godtgjørelse pr 
møte. Vararepresentanter gis samme møtegodtgjørelse, når de møter.  


Medlemmer av ungdomsråd, eldreråd og råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne gis en 
møtegodtgjørelse på 0,06 % av ordførerens godtgjørelse. Vararepresentanter gis samme 
møtegodtgjørelse, når de møter. 


Medlemmer av andre utvalg gis en møtegodtgjørelse på 0,08% av ordførerens godtgjørelse. 
Vararepresentanter gis samme møtegodtgjørelse, når de møter. 
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1.6 Godtgjørelse til leder av utvalg 
Leder av fritids- og livsløputvalget og miljø- og teknikkutvalget gis en fast godtgjørelse på 10 % av 
ordføreres godtgjørelse. Godtgjørelsen dekker alle oppdrag han/hun utfører som utvalgsleder i 
kommunen, herunder deltakelse i fordelingskomitéen. 
 
Leder av det partssammensatte utvalg gis en fast godtgjørelse på 5 % av ordførers lønn.  Dersom 
ordfører eller varaordfører velges som leder av det partssammensatte utvalget, gis det ikke 
godtgjørelse som leder av det partssammensatte utvalget. Godtgjørelsen dekker alle oppdrag 
han/hun utfører som utvalgsleder i kommunen. 
 
Leder av kontrollutvalg gis en fast godtgjørelse på 2 % av ordførers lønn. Godtgjørelsen dekker alle 
oppdrag han/hun utfører som utvalgsleder i kommunen. 
 
Leder av ungdomsråd, eldreråd og råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne gis en fast 
godtgjørelse på 1 % av ordførers lønn. Godtgjørelsen dekker alle oppdrag han/hun utfører som 
utvalgsleder i kommunen. 
 
Dersom utvalgsleder har permisjon eller langvarig fravær tilfaller ledergodtgjørelsen nestleder for 
det tidsrommet nestleder fungerer som nestleder.  


1.7 Godtgjørelse til opposisjonsleder, gruppeledere og saksordførere  
Opposisjonsleder gis en årlig godtgjørelse på 7,5 % av ordførerens godtgjørelse. Godtgjørelsen 
dekker også deltakelse i fordelingskomitéen, møtene i representantskapsmøter og eiermøter i de 
interkommunale selskap og møter med ordfører og/eller varaordfører.  
 
Gruppeledere gis en årlig godtgjørelse på 1 % av ordførerens godtgjørelse. 
 
Saksordfører mottar ordinær møtegodtgjørelse for sitt arbeid som saksordfører i de utvalg 
saksordfører selv er medlem av.  Dersom saksordfører møter i andre utvalg for å presentere saken, 
gis saksordfører en godtgjørelse tilsvarende den møtegodtgjørelsen som gjelder for det utvalget hvor 
saken behandles.   


1.8 Om møtegodtgjørelse 
Møtegodtgjørelse gis ikke dersom møtegodtgjørelse gis fra andre (kommunevalgte representanter til 
statlige, fylkeskommunale, interkommunale selskaper/samarbeid eller tilsvarende). 


For at det skal gis møtegodtgjørelse til medlemmer av andre utvalg er det er en betingelse at 
utvalget er oppnevnt/godkjent av kommunestyret, formannskapet, det partssammensatte utvalg, 
fritids- og livsløpsutvalget, miljø- og teknikkutvalget.   


Godtgjørelser for møter utover det som er nevnt over, må godkjennes av ordfører i god til før møtet 
avholdes.  


Dersom en folkevalgt har flere møter samme dag, gis det maksimalt godtgjørelse for to møter. 


1.9 Dekning av reiseutgifter mv 


Det ytes ikke kjøregodtgjørelse for deltakelse i møter i kommunale utvalg.  Det samme gjelder for 
dekning av reiseutgifter som bompenger, parkeringsavgift mv.    
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Det ytes kjøregodtgjørelse etter gjeldende kommunalt regulativ for valgte representanter fra 
kommunen for deltakelse i møter i interkommunale selskaper eller andre selskaper hvor kommunen 
er deltaker. Dokumenterte reiseutgifter som bompenger, parkeringsavgift mv dekkes tilsvarende.  


For representanter som midlertidig bor utenfor kommunen (f.eks. studenter og ved avtjening av 
verneplikt) gis en reisegodtgjørelse begrenset oppad til kr. 1.500 eller på rimeligste måte.  


1.10 Tapt arbeidsfortjeneste 
I tapt arbeidsfortjeneste for selvstendig næringsdrivende kan dekkes udokumentert tap på inntil 0,20 
% av ordførerens godtgjørelse pr møte/reisedag eller tilsvarende timebetaling pr. time.  
 
I tapt arbeidsfortjeneste utbetales dokumentert tap på inntil 0,50 % av ordførerens godtgjørelse pr. 
møte/reisedag eller tilsvarende timebetaling pr. time.   


1.11 Omsorgsgodtgjørelse 
Omsorgsgodtgjørelse settes til kr 500 pr. møte. Det må fremlegges dokumentasjon for at 
omsorgsgodtgjørelsen skal gis på hvert møte. 


1.12 Godtgjørelse for bruk av telefon – bredbånd mv.  
Kommunen dekker ordførers mobiltelefon (ett abb) og nettbrett (ett abb).  Videre dekkes ett 
abonnement på bredbånd. Varaordfører, leder av livsløpsutvalget, leder av miljø- og teknikkutvalget 
og leder av det partssammensatte utvalg (der dette ikke er ordfører eller varaordfører) gis en 
godtgjørelse for bruk av egen mobiltelefon tilsvarende det beløp som etter skattereglene for 
tjenestetelefon er å anse som skattefritt.  


1.13 Nettbrett  
Kommunen står for innkjøp av nettbrett til bruk for de valgte representanter til:   


 Kommunestyret. 


 Fritids- og livsløpsutvalget, miljø- og teknikkutvalget, kontrollutvalget, eldreråd og råd for 
mennesker med nedsatt funksjonsevne.  


 
Regler for bruk av nettbrett følger som vedlegg til dette reglementet.  


2. Innlevering av dokumentasjon og utbetaling av 
godtgjørelse 


2.1 Innlevering av dokumentasjon 
Det skal på hvert møte fylles ut dokumentasjon på hvilke medlemmer/varamedlemmer som deltar 
på møtet og har rett på møtegodtgjørelse.  Det enkelte medlem/varamedlem som deltar på møtet er 
selv ansvarlig for å kreve dekning for andre godtgjørelser som de etter dette reglement har rett til. 
Møteleder og møtets sekretær bekrefter den utfylte dokumentasjon i møtet med sine underskrifter.  
 
Når det gjelder dekning for tapt arbeidsfortjeneste kan denne kreves etterskuddsvis. Det må fremgå 
av kravet hvilke(t) møte(r) kravet gjelder.  For dekning av dokumentert tap av arbeidsfortjeneste, må 
dokumentasjon vedlegges kravet. Ordfører skal bekrefte dokumentasjon for alle krav om dekning av 
tapt arbeidsfortjeneste før utbetaling.  
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For andre utvalg hvor det skal gis møtegodtgjørelse, skal dokumentasjon for deltakelse i møtet 
bekreftes av sekretær og møteleder.  


2.2 Utbetaling av godtgjørelse 
Den faste årlige godtgjørelse til ordfører, varaordfører og til andre som etter dette reglement gis en 
fast årlig godtgjørelse, utbetales med 12 like store beløp månedlig.  
 
Møtegodtgjørelse for de faste utvalg (kommunestyre, formannskap, livsløpsutvalget, miljø- og 
teknikkutvalget, eldreråd, ungdomsråd, råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne) utbetales 
som hovedregel måneden etter at møtet er holdt.   
 
Møtegodtgjørelse for andre utvalg utbetales så snart bekreftet dokumentasjon er mottatt. 





